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PREDGOVOR

Knjiga »1941. u novogradiškom kraju« u osnovi je zbornik, građa za 
povijest NOB-a u našoj zemlji.

Utvrđujući izdavački zadatak opredijelili smo se za prvu godinu us
tanka, naše revolucije — i to iz razloga što je iz toga vremena najmanje 
sačuvane građe. U ovoj knjizi nastojali smo učiniti ono što je trebalo mno<*o 
ranije — prikupiti i sačuvati sjećanja i svjedočenja brojnih partijskih rad
nika, vrijednih poslenika komunističkog pokreta.

Svjedočenja kažemo, jer knjiga to zapravo i jeste. Svjedočenje poznatih 
ljudi i priznatih autoriteta o jednom velikom vremenu — prvoj godini naše 
revolucije i godinama koje su joj prethodile, u kojima je stasao i razviiao 
se napredni radnički pokret, Skoj i KP Jugoslavije, u kojima su pod ruko 
vodstvom Josipa Broza Tita vršene pripreme za revoluciju. To je vrijeme 
kada sve širi krug radnika, seljaka i, kako se onda znalo reći, poštene inte
ligencije, prihvata program Komunističke partije Jugoslavije.

Svjedočenje je to i o vremenu u kojem je nastupala i najmračnija 
reakcija — fašizam, pripremajući najcrnje stranice ljudske povijesti, evrop
sku i svjetsku klanicu drugog svjetskog rata.

Kako se to sve prelamalo na našem području, tko je i kako učestvo
vao na jednoj i drugoj strani — o tome govori ova knjiga.

Sto smo radili, kako smo se organizirali, kako smo se odupirali zlu, 
nasilju, bratoubilaštvu, kako smo razvijali bratstvo i jedinstvo naših naroda



i narodnosti? U čemu smo griješili? Što nismo uradili, gdje i kad su poneki 
poklekli? O svemu tome, otvoreno, u ovoj knjizi.

Sjećanja ne mogu zamijeniti dokumente, ali tamo gdje dokumenata 
nema, ona su nam jedina zamjena.

Sjećanja, uz niz objektivnih činjenica, nose i značajna subjektivna obi
lježja. To je normalno. Ali ni dokumenti nisu toliko objektivni da ih ne bi tre
balo preispitivati. Ovisi o tome tko ih je pisao, kada i zašto, s kojom namje
rom. Ta činjenica daje punu vrijednost i sjećanjima, ako im se pristupa kao 
dokumentima, studiozno i kritički. Pogotovo kad u njima o jednom vreme
nu svjedoči veći broj učesnika. Autor knjige, i sam partijski radnik i prvo
borac ovoga kraja, osobno poznaje ljude koji govore u ovoj knjizi. To mu 
je uveliko olakšavalo posao, ali je i njemu i nama nametalo veću odgovornost 
za ono što će se objelodaniti, staviti javnosti na uvid.

Kao redaktor dogovorio sam s autorom da idemo na izmjenu pisama 
s poznatim političlcim radnicima i borcima ovoga kraja, a gdje to ne bude 
moguće, da se obave razgovori koji bi dali sličan materijal. Dogovorili smo 
da se učesnici u iznošenju sjećanja međusobno ne dogovaraju. Utvrđena su 
pitanja, naznačeni problemi, dileme. Svatko je odgovarao slobodno, sam, 
ocjenjivao, sudio. Onako kako je on doživaljavao to vrijeme, kako je on vidio 
situaciju. I s koliko činjenica je mogao potvrđivati ili negirati ranije, ili u 
pismu, iznesene podatke i sudove.

Rad na pripremi rukopisa trajao je dosta dugo. Bilo je prilično inter
vencija i autora i redaktora. Insistirali smo da se iznese što više činjenica, 
podataka, da se što manje miješaju događaji iz raznih godina, da se što mđ- 
nje gubi na kazivanju općepoznatih stvari, da se imenima ne barata ako za 
to nema osnova, ali da se tamo gdje osnova ima ide punim imenom i pre
zimenom. ... - .

Sve ove i slične intervencije, zbog većeg njihova broja, nisu navođe
ne u. tekstu kao redaktorske (u bilješkama ispod teksta, fusnotama) jer bi 
to opterećivalo tekst.. ■

Isto tako, kad je materijal bio prikupljen, primijetili smo da ga uve
liko opterećuju ista pitanja upućena većem broju suradnika. Pitanja su mo
rala u dobrom dijelu biti ista jer se radilo o istim događajima i istim ljudi
ma:, aii u knjizi ta pitanja su opterećenje. Taj problem pokušali smo riješiti 
i nadamo se da smo, iako ne potpuno, ipak rasteretili tekst i učinili ga čit
ljivijim..

Unatoč dugotrajnom radu i brojnim intervencijama ponešto je još os
talo nedovršeno, nedovoljno istraženo, ponekad samo grubo nabačeno. Dio 
toga što je ostalo namjerno je ostavljeno. Namjerno su ostavljena različita 
mišljenja sugovornika o nekim važnim stvarima, različita gledanja i sudovi, 
kako o našem pokretu u cjelini tako i o ulozi pojedinaca u pokretu. Nadamo 
se da će u knjizi mnoga od takvih pitanja biti od posebnog interesa za sve 
one koji žele da se bave znanstvenim radom u ovoj oblasti. Mnogo toga ovdje 
iznesenog trebat će istraživati, a na osnovi mnogih stavova i zaključaka su
govornika — izvoditi znanstvene sudove. Uvjereni smo da je i to važan kva- 
litfft. ove ; knjige,.



Moguća su potvrđivanja i osporavanja mnogih činjenica, stavova i mi
šljenja, protivljenja izrečenim sudovima. I sam redaktor nije se složio s mno
gim stavovima autora i nije ih prihvatio. Neke je, iako se s njima ne slaže, 
ostavio kao osnovu za raspravu. U jednoj konstruktivnoj i tolerantnoj ras
pravi i ovo (knjiga kao izazov) može biti dio njena kvaliteta.

Brojna su imena učesnika, suradnika u ovoj knjizi, od neospornog 
autoriteta naše revolucije dr Pavla Gregorića (našeg čika Paje) pa do samog 
autora — njih trideset pet. Sedmorica su narodni heroji. Već sama ta činje
nica dovoljna je da izazove opću pažnju.

Uvjereni smo da će knjiga »1941. u novogradiškom kraju« imati broj
ne čitaoce, kako zbog sadržaja koji nudi, tako i zbog lakog feljtonističkog 
iskaza.

Knjiga je za svakog građanina Slavonije, ali će se, vjerojatno, s paž
njom čitati u svakom dijelu ove zemlje. Ona je građa za povijest našeg kraja, 
ali i priručnik o revoluciji u našem kraju. A i mnogo šire.

Svako veliko doba ima svoje velike ljude.
Naša revolucija bila je veliko doba.
Nadamo se da smo ovom knjigom pridonijeli, pored ostalog, i njego

vanju revolucionarnih tradicija toga velikog doba. Svaki čitalac će to osje
titi, a naročito mladi kojemu je knjiga prvenstveno i namijenjena.

Milan Kladar



UVOD

I

Epistolarna forma prikupljanja građe dosta je rijetka i neuobičajena. 
Međutim, ja sam išao metodom izmjenjivanja pisama želeći da o pojedinim 
pitanjima i slučajevima iz narodnooslobodilačkog rata, o životu i radu Par
tije i SKOJ-a, o raznim situacijama itd., dobijem što više mišljenja i ocjena. 
Izmijenio sam pisma s gotovo svim preživjelim predratnim članovima Par
tije i aktivnim učesnicima NOB-a u prvoj godini ustanka, tj. u 1941. godini. 
Bio sam svjestan činjenice da će se mnoga pitanja ponavljati.1 To je nor
malno. Radi se o istim događajima, o istim ljudima, o jednom kraju i o jed
noj 1941. godini. Odgovori su, ipak, po formi prikazivanja i vlastitom uglu 
gledanja različiti, iako su ocjene po suštini vrlo bliske ili gotovo identične. 
Vjerujem da će i ovakva građa omogućiti budućim historičarima da nađu 
zajednički nazivnik za pojedina konkretna zbivanja i da se približe istini u 
ocjeni situacije u našem novogradiško-okučanskom kraju u tom burnom 
vremenu. Dušan Čalić2 mi kaže da u takvim istraživanjima ima i subjektiviz- 
ma. Moguće je. Pa, evo, pokušao sam da iznesem jedno tridesetak takvih 
»sub j ektivizama«.

Izmjenom pisama pokušavao sam doći do »čistije« istine, zapravo do 
što autentičnijeg podatka i preciznije ocjene. Imao sam, posebno u razgovo
rima, dosta »muke« da neki detalj potpunije rasvijetlim. Bilo je ustručava
nja, često sam dobijao odgovore da ti i ti ljudi još žive, pa nije zgodno sve 
iznositi, ili da bi to onaj drugi bolje znao da objasni, da je »pozvaniji«, itd. 
Najčešće su me za mnoga pitanja upućivali na Dušana Čalića, Čedu Grbića3, 
Jovu Delibašića4 i Ranka Zeca5. U dužim razgovorima i objašnjavanjima us
pijevao sam privoljeti sugovornika da iznese i svoje mišljenje. Moram reći 
da su mnoga sjećanja izblijedjela, da su datumi pomjerani čas naprijed, 
čas nazad. Teško sam mogao utvrditi točno vrijeme formiranja partijskih 
ćelija, komiteta, datume pojedinih konferencija i si. Morao sam da se kon
zultiram s nekoliko komunista da bih rekonstruirao neki sastanak koji je bio 
od značenja za razvoj Partije na našem terenu6.

1 Zbog toga mnoga pisma s pitanjima nisam unosio u ovu knjigu. Iz odgovora može se razumjeti na
što su se odnosila. Time sam knjigu znatno rasteretio nepotrebnog ponavljanja. Ostavljao sam ora 
pisma (i ta u skraćenom obliku)) koja sam upućivao drugovima koji su imali odgovornije funkccije 
1941. godine i koji su djelovali na širem području i svestranije se angažirali na organizaciji ustanka.

2 Dušan ćalić, narodni heroj, instruktor CKKPH i sekretar OKKPH za okrug Nova Gradiška 1941.
godine

3 čedo Grbić Kedacije, narodni heroj, najbliži suradnik Dušana čalića i član Okružnog komiteta 
1941. godine

4 Jovo Delibašić Delija, bliski suradnik Dušana Čalića 1941. g., prvi predsjednik Oblasnog NOO-a 
za Slavoniju

5 Ranko Zec, predratni organizacioni sekretar OK SKOJ-a za okrug Novu Gradišku, prvi komesar 
Prve slavonske brigade

6 Dušan čalić je u junu bio u Novoj Gradiški. Sačekao ga je Zvonko Lučić, čalić je održao
sastanak, ali se ne sjeća tko je prisustvovao. Josip Prpić (rodom iz Cernika nosilac »Spomenice
1941«) misli da su sastanku prisustvovali: Milan Tomić, Zvonko Lučić, Alojz Tencer i Jo;'.ip Prpić. 
Zvonko Lučić iznosi da su bila dva sastanka. Prvom su prisustvovali: Josip Prpić, Milan Tomić, 
Franjo Tomljianović, Rudolf Dragović, Dušan Kravić i Zvonko Lučić. Poslije je održan drugi 
sastanak Dušana čalića s Alojzom Tencerom, Antunom Tencerom i Antunom Manceom.
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Pitanja, pa i razgovore, prilagođavao sam mogućnostima drugova ko
jima sam se obraćao, mjestu i ulozi koju su imali prije rata i 1941. godine, 
što su radili i s kim su surađivali. Još prije desetak godina radio sam na 
knjizi »Dokumenti i materijali o radničkom i NOP na novogradiškom i oku- 
čanskom području 1919—1945«. Za izbor prikupljenog materijala bilo je po
trebno pročitati mnogo dokumenata i popunjavati (što sam lično činio) ma
njak materijala sa izjavama drugova koji su bili nosioci rada i aktivnosti 
u tom periodu. To mi je znatno pomoglo da sam — poznajući te dokumen
te — mogao tražiti mišljenja i sudove o događajima koji su jako značajni 
za svestranije sagledavanje i ocjenu 1941. godine u našem kraju, i to od onih) 
ljudi koji su u njima učestvovali i bili najmjerodavniji da iznesu svoja mi
šljenja.

U mojim pismima i odgovorima koje sam dobivao govori se o ljudi
ma konkretno. Smatram da je to dobro. Radi se o prilozima građi za histo
riju NOB-a na jednom području. Objavljivati samo događaje ili redati ocje
ne bilo bi isuviše uopćeno. Osjećao sam dužnost da pišem i o ljudima koji 
su radili na organiziranju oružanog otpora i u neravnopravnoj borbi a- 
li svoje živote. Spominju se i oni koji su kao članovi Partije 1941. godine 
napustili ideju revolucije i sve do 1945. bili samo pasivni promatrači. Po
jedini su bili u domobranima. Mnogi građani su znali da su oni bili pred
ratni članovi Partije. To je štetilo našem pokretu. Znalo se, također, i o 
članu Okružnog komiteta Partije za novogradiški okrug koji je u zatvoru 
dao pismenu izjavu da se više nikada neće baviti komunističkom »promidž
bom«. Tako se i držao do kraja rata. Sjećam se da smo često na sastanci
ma Kotarskog komiteta Partije (koji se nalazio u nekoj bajti iznad Širi- 
naca), naročito 1942. godine, kada smo s ogromnim teškoćama i žrtvama stva
rali veze u Novoj Gradiški, spominjali i njihova imena, ali s prezirom. To 
je bila naša najkritičnija godina rada u samom gradu. Poslije sve učesta
lijeg hapšenja, Zvonko Lučić7 i Milo Popović8 — jedini članovi Partije u 
to vrijeme na ilegalnom radu u Novoj Gradiški — morali su napustiti grad 
i doći u partizane. Oslabljena je bila i aktivnost suradnika (dra Krste Ha- 
rambašića, apotekara Gaje Gavranića, suca Ante ćotića, geometra Đur
đa Pavića, apotekara Romana Hajdina, itd.) zbog sve oštrije kontrole i or
ganizirane pratnje ustaških agenata.

Imao sam i jedan poseban razlog da se spominju i imena i prezimena, 
naročito onih drugova koji su poginuli tokom rata ili su bili, poslije zvjer
skog mučenja, strijeljani u Staroj Gradiški ili Jasenovcu. Naime, prije ne
koliko godina držao sam predavanje u jednoj srednjoj školi u Novoj Gra
diški o razvoju ustanka u našem kraju. Spominjao sam imena bivših đaka 
te škole koji su hrabro i nesebično položili svoje živote da bi oni danas 
nesmetano mogli da postanu doktori, inžinjeri, pravnici... Spomenuo sam 
meni pet dragih likova revolucije: Milana Tomića, Nikicu Vujasinovića, Mi
lana Nikolića, Zlatu Dupko i Jelu Marindolac. Rekli su mi vrlo otvoreno da

7 Zvonko Lučić, član KK SKOJ a 1941. god. llegalac u gradu do sredine 1942. g. U NOB-u bio 
obavještajni oficir divizije.

8 Milo Popović, predratni član Partije, ilegalac u gradu do polovine 1942. g. Bio član OK KPH 
za okrug Nova Gradiška.
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su čuli samo za Milana Tomića i Zlatu Dupko jer dvije škole nose njihova 
imena.

A šta bi tek bilo da sam ih upitao za Anku Šeatović, Nikolu Priču, Kar
la Miloša, Ljubana Ugrešića i još mnoge druge pale mlade borce.

II

U razgovorima i pismima nastojao sam prikupiti što više podataka o 
radu i organizacionoj strukturi partijske organizacije na terenu: gdje i ka
ko su formirane partijske ćelije, broj članova Partije, partijski forumi, dnev
ni redovi, partijska članarina, itd. Imao sam pred sobom cilj da putem kon
kretnih podataka dođem do saznanja o zrelosti novogradiške i okučanske 
organizacije za shvaćanje vremena koje je nailazilo. Možda sam u traženju 
»stvarne« istine išao često i putem iznošenja grešaka, odstupanja i koleba
nja, pa makar se radilo i o članovima Partije našeg kraja. Teško je reći 
da su se i mnogi komunisti snašli 1941. godine i najbolje se opredijelili za 
otpor protiv okupacije. Bilo je teškoća, problema, oscilacija, nervoze i stra
ha. A vrijeme nije dozvoljavalo da se čeka, da se ide sporo i neorganizira
no. I naš novogradiški i okučanski kraj nije bio izuzet od tih pojava. Neke 
drame su se u poređenju s drugim krajevima možda drastičnije odražava
le na našu situaciju. Nastojao sam da što obuhvatnije sagledam rad, prak
tično, dnevni život i kretanje komunista, od njihovih radnih mjesta do par
tijskih sastanaka i konkretnih akcija. Polazeći od nekih podataka o učeš
ću novogradiških i okučanskih komunista u NOP-u od 1941. do 1945. godi
ne (posebno 1941. godine), došao sam do zaključka da je bilo dosta proble
ma u radu partijskih organizacija uoči rata i da su oni negativno utjecali 
na jedan, ne mali dio članova Partije, na njihovo držanje 1941. godine.

O nekim problemima iz predratnog rada partijske organizacije i o 
poziciji koju su zauzeli neki članovi Partije 1941. godine, želio bih iznijeti 
neka svoja zapažanja.

Teško bi bilo reći određenije koji su uvjeti bili primarni za prijem u 
Partiju. Posebno je vrlo teško utvrditi elemente koji su utjecali na formira
nje partijskih ćelija. Da li je to bila teoretska osposobljenost, odanost ideji, 
naklonost prema Sovjetskom Savezu (u to vrijeme vrlo važan elemenat), bor
benost u ostvarivanju prava radničke klase (u Dokumentima9 nisam našao 
da su radnici imali nekih oštrijih sukoba s policijom ili vlasnicima tvorni
ca), ili nešto slično? Neke partijske organizacije formirane su i mimo bilo 
kakvog učešća partijskih foruma, čak i bez njihova znanja10. Pojedine par
tijske organizacije stvarane su odmah kao ćelije i nije bilo pojedinačnog

9 U knjizi »Dokumenti i materijali o radničkom i NOP na novogradiškom i okučanskom području 
1919 — 1945« naša redakciona komisija, čiji član sam i ja bio, štampala je sve postojeće dokumente
0 borbi radničke klase u Novoj Gradiški i Okučanima, koje smo pronašli u arhivama Zagreba
1 SI. Broda. Pronašli smo da su od 1930. godine do 1941. bila četiri štrajka: u okučanskoj pilani 
20. II 1931, 1. VI 1934. t 13. IX 1940. godine, a u Novoj Gradiški u tvornici »Kruljac i sinovi« 
bio je štrajk radnika 5. VII 1935. godine.

10 Partijska ćelija u Komamici formirana je u jesen 1938. g. bez znanja partijske organizacije 
u Novoj Gradiški. Tek 1939. g. su komunisti Komarnice uspostavili kontakt s Mirkom Kljaićem 
i Mirkom Gembarovskim, članovima OK.

i i
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prijema u Partiju11. Za neke ćelije postoje i danas različita mišljenja da li 
su uopće i postojale kao organizacije12.

Moram da povučem paralelu između tih prijema s prijemom u Parti
ju za vrijeme rata, svjestan razlike u vremenu i uvjetima. Kada smo mi 
primani u Partiju tokom rata, bili smo skloni, vjerujem većina, da shvati
mo da smo dali dio sebe jednoj organizaciji koja sada nama rukovodi, nas 
raspoređuje, daje nam zadatke koje moramo izvršavati i da Partija prak
tično s nama raspolaže. Točno je da je to bilo u momentu kada je revolu
cija već bila u toku; ušli smo u rat, u oružanu borbu za ostvarivanje ciljeva| 
kojima teži Partija. A to znači da su, istovremeno, stupili na snagu i svi rat
ni zakoni kojima smo se morali (a ne samo htjeli) pokoravati. Naime, lično 
smo unosili duh obaveze i discipline. Naši interesi su tada bili isključivo 
interesi Partije. Međutim, naša predratna partijska organizacija, u većini, 
imam utisak, nije interese Partije stavljala na takvo mjesto u svojoj svijesti, 
što bi onda zahtijevalo sasvim drugačiju odgovornost, intenzitet rada, veću 
spremnost na žrtve i rizik u borbi za ostvarivanje većih prava. Komunisti su 
tokom rata postali vojnici revolucije. Međutim, naši članovi Partije, mislim 
na dio novogradiške i okučanske organizacije prije rata, prijemom u Parti
ju nisu postali u dovoljnoj mjeri i vojnici klasne borbe.

Partijske organizacije su pretežno bile sastavljene od radnika, selja
ka i zanatlija. Od 76 članova Partije na novogradiškom i okučanskom područ
ju samo sedam su bili intelektualci (Mirko Kljajić, pravnik, Đuro Potkonjak, 
učitelj, Ranko Zec, student, Zvonko Krišković, učitelj, Milan Nikolić, đak, 
Pero Dragila i Joco Radaković, učitelji). Pojedine ćelije (Komarnica, Vrbo
va, Bili Brig, Magić Mala i Baćindol) nisu imale ni jednog intelektualca, 
većinom su bili seljaci. Nije bio problem samo u sastavu, nego i u tome što 
su te ćelije vrlo rijetko obilazili izgrađeniji drugovi, iako je od proljeća
1940. godine u Novoj Gradiški bilo sjedište Okružnog komiteta Partije. S 
ćelijama u gradu situacija je bila znatno drugačija. Članovi Okružnog komi
teta bili su raspoređeni po ćelijama i u isto vrijeme vršili su i dužnost se
kretara ćelije (Petar Gregl, Milan Mesić i Franjo Svečnjak). Mirko Kljajić 
je išao na sastanke svih partijskih ćelija u gradu. Za Novu Gradišku se ni
kada nije govorilo da je »lijevo orijentirana«, da je uporište »progresivnih 
snaga« ili da Komunistička partija ima u gradu »duboke korijene«. Grad je 
pretežno bio purgersko-malograđanski. Interesantno je da su intelektualci 
(osim gimnazijalaca) bili izvan interesa Partije. Karakteristično je da pro
fesori novogradiške gimnazije koji su bili simpatizeri ili komunisti (Jela 
Pavletić, Aleksandar Godlar, Ljubica Kostić, Ivan Vrančić, Tatjana Bo- 
gojević, itd.) nisu bili uključeni u partijski rad, nisu imali partijsku će
liju niti su se sastajali s komunistima u gradu.123 Sličan je slučaj s drugim

11 Partijska ćelija u Baćindoiu formirana je 1940. od naprednih ljudi, simpatizera radničkog pokreta. 
Prethodno nisu prošli ni skojevski ni kandidatski staž.

12 Radi se o partijskoj ćeliji u selu Trnava. Đuro Potkonjak, član Partije od 1935. godine, došao je 
u to selo za učitelja i tvrdi da je formirao u januaru 1941. ćeliju od slijedećih drugova: Pero 
2akula, Bogdan Rakas, Jovo Božičković, Đuro Lončar i Martin Trnka. Sekretar je bio Đuro 
Potkonjak. Međutim, ustanovio sam da je Pero žakula primljen u Partiju u decembru 1942. godine 
kada 1 Vaso Dabić iz širinaca 1 Ilija Popović iz Trnave. Tu partijsku ćeliju formirao je 
Delija. Mjesec — dva kasnije ista partijska ćelija je bila proširena prijemom Nikole Despotovića 
iz šagovine i Đure Lončara iz Trnave. Bogdan Rakas nije bio aktivan tokom 1941. g. Došao je u 
partizane u drugoj polovini 1942 godine. Primljen u Partiju u decembru 1942. godine.

12a U izjavi Ivana Vrančića, predratnog člana Partije i profesora matematike na novogradiškoj Gim
naziji (istu izjavu sam dobio kad je rukopis već bio predan u Tiskaru) saznao sam da je bila



intelektualcima u gradu (doktor Harambašić, apotekar Gavranić, sudac Ćo- 
tić, itd.) koji su, također, bili uoči rata van kontakta s Partijom, a 1941. 
godine su postali nosioci ilegalnog rada, prikupljali i slali pomoć i potpuno 
sami formirali Inicijativni odbor. Povezali se s Partijom kada se za takvo 
opredjeljenje gubio život.

Ne mislim da se radilo o nekom oportunizmu ili svjesnom izbjega
vanju kontakta s intelektualcima, nego mislim da je to bila posljedica ne
dovoljne sposobnosti, nedovoljne političke i idejne izgrađenosti partijske or
ganizacije da shvati širinu svoga akcionog programa i historijskog zadatka.

Sadržaj sastanaka partijskih ćelija bio je često neadekvatan konkret
nim prilikama i potrebama na terenu. Najčešće je tema bila: politička si
tuacija. Fašistička Njemačka je već harala Evropom. Nestale su Austrija i 
čehoslovačka. Uskoro zatim Poljska, Belgija, Holandija, Francuska i Nor
veška. Kljajić je obično obilazio sve partijske ćelije i objašnjavao političku 
situaciju. Znao je satima govoriti o kapitalizmu, o eksploataciji, višku vrijed
nosti, rentama i monopolima. Partijski sastanci nisu održavani po unapri
jed utvrđenom i dostavljenom dnevnom redu, da bi se članstvo pripremilo 
za razgovor ili izmijenilo ili dopunilo dnevni red. Na taj način su izbjegnuta 
konkretna i praktična pitanja na sastanku jedne ćelije: diskusija o ljudima, 
radu, stanju u tvornici, konkretnim akcijama, zaduženjima, itd. Prema to
me, teško se može govoriti o odgovornosti ili radu uopće ako nije bilo kon
kretnog zaduženja na prethodnom sastanku. Vraćao sam se često na zaklju
čak, do kojeg sam dolazio kroz razgovore, da se moglo biti član Partije bez 
stvarnih obaveza, konkretnog rada, bez većih rizika i opasnosti. Nisam ste
kao utisak da je naša novogradiška i okučanska partijska organizacija bila 
u nekoj stalnoj, dnevnoj i neprekidnoj borbi za program koji je, inače, ima
la Komunistička partija. Da se taj program poznavao i stvarno usvojio, član
stvo bi moralo dolaziti u sukob s predstavnicima vlasti, s poslodavcima i s 
drugim strankama, posebno s frankovcima koji su uoči rata sve određe
nije i jasnije pokazivali svoju fašističku prirodu.

Komunisti su najviše djelovali u čitaonici URS-ovih sindikata. Tu su 
bili slobodniji, hrabriji. Govorili su o pravima radnika i klasnom neprijate
lju i hvalili Sovjetski Savez. I, uglavnom, na tom mjestu su iscrpljivali svo
ju političku opredijeljenost. Van te prostorije malo se osjećalo da postoje. 
Evo kako to opisuje sreski načelnik u izvještaju banskoj vlasti u Zagrebu,
1. I 1939. godine: »Čast mi je izvjestiti da tokom mjeseca prosinca nije na 
teritoriji sreza novogradiškog primijećena nikakova komunistička propagan
da. Jedino od vremena do vremena, kao i ranije, upriličuju članovi URS-a 
u čitaonici mjesne podružnice drvodjelskih radnika prigodne čajanke koje 
posjećuju mahom radnici i radnice po naziranju naklonjeni političko-soci- 
jalnom pravcu URS-a...« Ili izvještaj istog načelstva banskoj upravi od
3. II 1940. godine: »Čast mi je izvjestiti da tokom siječnja 1940. godine na 
području sreza novogradiškog nije primjećena nikakova komunistička pro
paganda«. Ili izvještaj od 2. maja 1939. godine: »Čast mi je izvjestiti da je

formirana i jedna partijska »grupa« (ne kaže ćelija) u Gimnaziji koju su sačinjavali: Milutin 
Ivanušić, Melita i Vladan Cvejić, Frida i Aleksandar Godlar, Ljubica Kostić, svi profesori, doktor 
Josip Fališevac i Ivan Vrančić kao rukovodilac grupe. Bili su direktno vezani za sekretara OK 
Partije, Mirka Kljajića, preko Milana Nikolića, člana Partije i đaka VHIb razreda.
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prvi maj protekao na teritoriji ovog sreza u redovnom redu i miru, te uglav
nom u radu, izuzev u Novoj Gradiški gdje je radništvo tvornice Kruljac, 
kao i pivovare Lobo, mirovalo i radnički praznik provelo pretežno vrijeme 
u neradu kod kuće, a manjim dijelom izletom u bližu okolicu gdje je upri
ličilo jednu skromnu veselicu bez ikakvih tendencija i manifestacija politič
kog karaktera...«. Uglavnom su se redali takvi izvještaji sreskog načelstva 
banskoj vlasti u Zagrebu. Teško bi mi bilo povjerovati, čitajući razne iz
vještaje sreskog načelstva banskoj upravi u Zagreb, da bi ono prešutjelo kon- 
kretniju akciju komunista u gradu koja je bila javnog karaktera. Sresko 
načelstvo je dostavljalo izvještaje banskoj upravi i o takvim incidentima 
kao što je pisanje parola Alojza Janoušeka na tarabama Matekovićevog mli
na (na prijavu Zvonimira Benkovića koji je postao aktivan ustaša odmah 
po okupaciji), kao što je izvještaj o tuči u novogradiškoj gimnaziji između 
komunista i frankovaca, itd.

Možda bi bilo interesantno izvršiti analizu socijalnog porijekla rad
ničke klase u Novoj Gradiški, koja je, sigurno, u većini potjecala sa sela 
i dalje bila vezana za svoja seljačka imanja. Mislim da partijska organizacija 
nije shvatila tu osobinu radnika i tome prilagodila svoj rad i taktiku. Bio je 
u našem radništvu, naročito počev od 1936/37. godine, prisutan i jedan 
jako negativan elemenat: nacionalizam. I to ne kod malog dijela radnika. 
Nacionalizam je bio glavni politički slogan HRS (Hrvatskog radničkog 
saveza)13.

Nedostajale su prije rata jasnije i preciznije statutarne norme, a naša 
novogradiška organizacija nije uspjela da se izdigne na takav nivo zrelosti 
da izgradi svoje norme i da kroz praktičan rad stvori potrebne kriterije: 
Tko može da bude član Partije? Kakve su obaveze? Dužnost i pravo? Lik 
komuniste? Koji su konkretni zadaci članova Partije? O tim stvarima se ma
lo diskutiralo pri formiranju ćelija. Ni poslije. Ćelije nisu postale jedno jako, 
čvrsto oformljeno tijelo, nisu postale ćelijom. To ime: ćelija — nije slučaj
no dato jednoj partijskoj osnovnoj organizaciji. Dano je s jasnim predumiš
ljajem: da postane jedno jedinstveno tijelo. Historijat pojedinih ćelija i nji
hovih članova na našem je terenu vrlo različit: od učešća u ratu i revolu
ciji 1941. godine, do otpadništva i napuštanja svakog dodira s komunistič
kom ideologijom (koju, uostalom, mnogi od njih nisu ni poznavali). Neki 
članovi Partije su otišli u partizane vrlo kasno, u 1944. godini, kada je opred
jeljenje za NOP bilo zaista masovna pojava u cijeloj našoj zemlji. Razmiš
ljao sam i o tome: da li su ti ljudi sami krivi, samo oni disidenti i kolebljiv
ci? Dijele li tu odgovornost i naši partijski forumi? Sklon sam mišljenju 
da je greška u nedostatku stalnih praktičnih zadataka, u nedostatku pro
vjere kroz akcije i, konačno, da su mnogi naprosto zalutali u Partiju.

Cijela naša partijska organizacija na novogradiškom i okučanskom po
dručju stvorena je uglavnom između 1938. i 1941. godine. Tada se i pojavljuju

13 U izvještaju sreskog načelstva banskoj vlasti od 11. II 1937. godine piše: »Po zapažanjima na 
suzbijanju komunizma se radi po svim slojevima građanstva, pa u ovome ne zaostaje ni samo 
radništvo udruženo u Hrvatski radnički savez, koje kao da u radničkim redovima od skorog 
vremena preovladftfc/a, jer je pri biranju radničkih povjerenika mjeseca januara tg. do
kazalo svoju brojčanu nadmočnost. . .« (Izbori su izvršeni 26. siječnja 1937. godine. Glasalo 
je 304 radnika u fabrici Kruljac. HRS je dobio 189 glasova i 7 povjerenika, a URS 115 glasova 
i 4 povjerenika). Parola koju su lansirali Iz HRS-a glasila je: »Tko glasa za HRS
taj glasa za slobodnu Hrvatsku«.
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prve organizirane ćelije. Prije toga su komunisti djelovali pojedinačno i bez 
nekih čvršćih međusobnih veza. Sretali su se jedino u prostorijama URS-ovih 
sindikata. Aktivni i poznati kao komunisti u gradu i kod radništva bili su: 
Ervin Šmidek14, Milan Mesićls, Mirko Kljajić, Petar Gregl16 i Mirko Gemba- 
rovski17. Tako nepovezani, oni su djelovali do formiranja prve partijske ćelije 
1938. godine. I Okružni komitet koji je formiran 1939. sa sjedištem u Pakra
cu, nije imao članova s područja Nove Gradiške sve do proljeća 1940. godine. 
Do tada je Mirku Kljaiću, po odluci Okružnog komiteta sa sjedištem u Pakra
cu, direktive i razni propagandni materijal prenosio Nikola Guberović18 iz 
Bijele Stijene.

Bio je to vrlo kratak period, svega tri godine, da se partijska organiza
cija u našem kraju, prvo, osnuje i organizira, a potom da se idejno i organi-* 
zaciono učvrsti. Između Okružnog komiteta i partijskih ćelija nije bilo ni 
kotarskih ni općinskih komiteta. Zaista se može reći da je 1941. godina za
tekla Partiju novogradiškog i okučanskog -područja organizaciono nedovršenu 
i nedovoljno spremnu za ogroman zadatak: organizirati otpor fašizmu i spro- 
voditi socijalističku revoluciju.

U to isto vrijeme javljaju se i drugi »pretendenti« za promjene držav
nog uređenja. Javljaju se frankovci. Dio klera, također, mijenja taktiku i po
maže militantni hrvatski nacionalizam. U HSS-u se vrši diferencijacija. Jača 
desno krilo, koje podržava frankovce. U takvom političkom previranju gdje 
i vanjskopolitički elementi pojačavaju krizu i utječu na razaranje drugih 
građanskih stranaka (SDS, JRZ, pa i HSS), Partija našega kraja se ne snalazi, 
ne reagira brzo i racionalno. Sastanci se održavaju, diskutira se o političkoj 
situaciji, govori se i o fašizmu, ali ne i o tome kakve se mogućnosti stvaraju 
Partiji za jedan kvalitetniji skok u razvoju, jačanju utjecaja i proširenju 
organizacije. Mladi i neiskusni, nismo bili u stanju pratiti taj proces. A onda 
je došla 1941. godina, okupacija i formiranje ustaške vlasti. Zločinačka šesto- 
januarska diktatura nije bila ni sjena nove antikomunističke histerije, novih 
zločina i progona. Mladost, neiskustvo, organizaciona i idejna neizgrađenost 
Partije bili su uzroci mnogih problema i teškoća na našem terenu. Sjećam se 
jednog razgovora iz 1969. godine s Nikolom Guberovićem. Pričao mi je ovako: 
»Posjetio me je Dušan Čalić odmah po kapitulaciji, možda desetak dana pošto 
su Nijemci stigli kao okupatori,i pitao me za komuniste, veze, šta se radi i 
kakvi su zadaci. Tražio je od mene da što hitnije odem u Dragalić da prona
đem Martina Trnku i da vidim šta ima novoga u Novoj Gradiški. Interesirao 
se za veze sa Pakracom, gdje se nalazi tehnika OK, tko čuva pisaću mašinu, 
gdje je šapirograf i kako bi se našao radio-aparat da bi se mogle slušati vije

14 Ervin šmidek, jedan od najstarijih članova Partije u N. Gradiški. Aktivan do 1938. g. Uhapšen 
i otjeran u Jasenovac 1941. godine, gdje je i strijeljan iste godine.

15 Milan Mesić Komunardo. Clan Okružnog komiteta. Napustio N. Gradišku uoči rata. Godine 
1941. sekretar Partije u Orahovici.

16 Petar Gregl, član Okružnog komiteta. Hapšen 1941. g. i osuđen na 3 godine robije. Godine 1944. 
dolazi u partizane. Poginuo u partizanima krajem rata.

17 Mirko Gembarovski, član OK, pobjegao iz zatvora u oktobru 1941. godine. Bio delegat voda, 
instruktor Komande Psunjskog područja. Umro od tifusa 1943. godine.

18 Prvi Okružni komitet za okrug N. Gradiška formiran je 1939. godine u Pakracu. Formirao ga je 
Jovica Marković. Članovi OK tada su bili: Marko Kljakić (sekretar), Nikola Guberović, Alojz 
Pintar i Josip Vlašić. Nitko iz N. Gradiške nije tada ušao u OK Partije. Poslije, krajem 1939. g., 
pošto je već bilo nekoliko ćelija u N. Gradiški, CK KPH je donio odluku da se sjedište OK 
prenese u N. Gradišku. U proljeće 1940. god. održana je prva okružna partijska konferencija 
i Mirko Kljaić je izabran za sekretara.
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sti.« Nikola kaže da je Dušana Čalića, već od prvog razgovora, primio kao 
novog rukovodioca koji zna šta hoće i kako se to postiže. I on je izvršavao 
sve što je Ćule od njega tražio, a Ćule — to je poznato — nikada nije tražio 
malo. Međutim, za mene je bilo karakteristično to da je Nikola Guberović do 
tog momenta sjedio u svom selu u Bijeloj Stijeni i čekao. Došlo je do takvihi 
promjena, a on, Nikola, član Okružnog komiteta Partije, nije naprosto ni 
osjetio da mora djelovati, vidjeti šta Partija priprema, šta misle drugovi u 
OK u Novoj Gradiški. Moralo mu je biti jasno da Partija mora reagirati od
mah, hitno, ne gubeći ni jednog dana. Tako su Dušana Čalića primili i u No
voj Gradiški. Alojz Tencer, također, priča: »Došao je Dušan Čalić u Novu 
Gradišku i s nama održao sastanak. Rekao je vrlo precizno šta i kako treba 
raditi. Dao nam je konkretne zadatke i organizaciono povezao preostalo član
stvo Partije poslije hapšenja i disidenstva. To je bio čovjek onoga vremena«, 
zaključio je Alojz Tencer. Ne bih želio da ovdje dajem njegovu karakteristiku, 
radnu i ličnu, ali znam da je Dušan Čalić prije dolaska u Slavoniju bio sekre
tar Sveučilišnog komiteta u Zagrebu, bio u stalnom sukobu s policijom i 
frankovcima, radio i tražio rad, bio vrlo precizan u davanju zadataka itd., 
jednom riječju, Ćule je već uveliko u Zagrebu stekao iskustvo u praksi revo
lucionarnog rada, što je najviše nedostajalo u našoj novogradiškoj partijskoj 
organizaciji, pa i Okružnom komitetu.

III

Iako je fašizam bio česta tema u raspravama svih lijevo orijentiranih 
i progresivnih snaga, ipak se ta opasnost sagledavala kao dosta udaljena od 
naše zemlje, više kao mogućnost, a ne kao skora i neposredna. Sjećam se dis
kusije u Fridlovoj kući, u Ljubibratićevoj ulici, gdje sam jedno vrijeme sta
novao. Tu je često navraćao Martin Trnka s još nekolicinom radnika iz tvor-» 
nice Kruljac. Vođena je i oštra diskusija. Neki članovi HRS-a branili su nje
mački nacionalsocijalizam. Trnka im se žustro suprotstavio, ali nekonkretno, 
uopćeno; o Nijemcima, fašistima, govorio je kao o tuđinima, a ne kao mo
gućim zločincima kad se pojave kao okupatori. Što će donijeti sa sobom, 
kakva su stradanja moguća, tko će im biti saučesnik u stvaranju njihove 
vlasti i tko su potencijalne žrtve? Takvih razmišljanja nije bilo u razgovo
rima.

Nisam stekao utisak da su se i kod članova Partije dublje sagledavale 
sve moguće posljedice fašističke okupacije. Nije trebalo činiti neke svestra- 
nije analize da se dođe do zaključka da će profašističke snage doći vrlo brzo 
na vlast ili prihvaćanjem Trojnog pakta ili poslije okupacije zemlje. A što 
poslije toga? Kako će se ponašati pojedine nacije u našoj višenacionalnoj 
zemlji? Koju će naciju Njemačka favorizirati? Kakav teror se priprema? 
Logor, genocid? Takve ili slične teme nisu bile prisutne u diskusijama na 
partijskim sastancima. Normalno je onda i shvatljivo da nije bilo ni vizije
o nekom otporu, oružanoj borbi i stvaranju gerilskih jedinica. Pitao sam 
mnoge predratne članove Partije da li su mislili na oružanu borbu u slučaju 
okupacije. Gotovo su mi svi odgovorili da nisu. Dolazio je u obzir pasivni 
otpor, pa i sabotaža, odsustvo kolaboracije s okupacionim vlastima, itd. Nešto 
više od toga nije bilo prisutno u razmišljanjima.
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Stanovništvo našeg područja po nacionalnom sastavu dosta je izmije
šano, ali uglavnom su tu Hrvati i Srbi. Naročito je to karakteristika okučan- 
skog kraja. U oba dijela, i u novogradiškom i u okučanskom, bilo je vrlo 
često nacionalističkih izgreda i sukoba. To se dešavalo za vrijeme vjerskih 
praznika, glasanja, državnih praznika (1. XII — dan ujedinjenja), lokalnih 
izbora itd. Manifestiralo se nošenjem nacionalnih zastava ili pjevanjem nacio
nalističkih pjesama. Nacionalističke mržnje je bilo s obje strane, hrvatske i 
srpske. Partijska organizacija se tog pitanja — konkretno kod nas — nije 
mnogo doticala niti je imala neku praktičnu politiku kako to rješavati. Ona 
je pojave nacionalističke netrpeljivosti kvalificirala kao posljedicu postoja
nja i djelovanja nenarodnog režima stare Jugoslavije, i da centralistička vlast 
nije riješila nacionalno pitanje. Tek kad je ta mržnja dobila prave dimenzije 
dolaskom ustaša na vlast, onda se vidjelo koliko je duboko ušla u krv mnogih 
ljudi. Članovi Partije jednostavno su sve nacionaliste, i srpske i hrvatske, 
smatrali protivnicima svoje klasne borbe, suradnicima vladajućih ili poten
cijalno vladajućih garnitura, jer svi oni u praktičnoj politici vode borbu pro
tiv »komunističke opasnosti«.

Srpski nacionalizam bio nam je jednako opasan kao i hrvatski. Bio 
je jednako antikomunistički. Međutim, negdje od 1939. godine nama komu
nistima on nije otežavao djelovanje toliko koliko hrvatski. Ne zato što bi nam 
bio naklonjen, ili postao naklonjeniji, nego jednostavno zato što je bio u 
padu, postepeno je postajao dezorijentiran (posebno od momenta pre
govora Cvetković-Maček i naklonosti te vlade silama osovine). Drugi na
cionalizam bio je u usponu, sve organiziraniji, borbeniji i masovniji. Srp
ski nacionalisti nisu shvatili ni situaciju, ni politički trenutak 1940/41. 
godine. Ni opasnost koja nadolazi od strane frankovaca. Nisu čak ni 
sagledali realnost da su frankovci prirodni saveznici fašizma i da će biti 
vjerni vazali fašističkih okupatora, a što će im omogućiti da ostvare svoje 
niske i neljudske pobude koje neće biti samo antikomunističke nego i anti- 
srpske. Hrvatski nacionalizam je postao tih godina militantan, grub i drzak. 
Komunisti su dolazili u »politički« sukob sa srpskim nacionalistima, a s hr
vatskim je bilo i fizičkog razračuna u gimnaziji i na ulicama. Međutim, inte
resantan je bio međusobni odnos ta dva nacionalizma 1941. godine. Zapravo 
odnos ustaške vlasti prema »viđenijim« Srbima, od kojih su neki u isto 
vrijeme bili i nosioci velikosrpstva. Gotovo svima takvima omogućeno je bilo 
da napuste Novu Gradišku i da otputuju s propusnicama u Beograd19.

Mislim da o nacionalizmu treba pisati otvoreno i jasno, o našem nacio
nalizmu, jednom i drugom, detaljno, konkretno, poimenično, oštro i stalno. 
Treba iznositi konkretne slučajeve. Kažemo da je svaki nacionalizam istovre
meno i antikomunizam. Točno, ali treba dodati da je to divljaštvo koje je 
spremno na masovan zločin, na genocid. Paljena su sela Cage, Čaprginci i 
Rogolji; tjerani su Srbi u logor iz Kosovca i Dubovca; ubijani su taoci iz 
Smrtića, Ratkovca i Trnave; vješani su ljudi iz Širinaca i Šagovie, itd. Samo 
iz tri sela (Čovac, Gređani i Vrbovljani) nestala su, tj. strijeljana ili odvedena 
u Jasenovac, odakle se više nisu vratili, 363 stanovnika.

19 Otputovali su Dušan Ulemek, Nikola Kezerić, Nikola Itebač, Stevo Janjetović, ltd. Dobili su 
propusnice od ustaškog stožera. Neki su taksijem putovali do Zemuna. U Okučanima su pojedine 
bogatije porodice uspjele da se održe gotovo cijelog rata kod kuće.

17



Naši komunisti su ulagali dosta napora i nastojali da bar jedan dio 
viđenijih ljudi HSS-a i SDS-a pridobiju za konstruktivniju suradnju u mo
mentu kada je naša zemlja bila predmet kalkulacija sila osovine. Sa HSS-om 
je bilo malo uspjeha. Frankovci su u toj organizaciji, naročito u njenom 
desnom krilu, postizali veće rezultate. Bilo je više istomišljenika, a zajednička 
platforma im je bila: nacionalizam koji je rukovodstvo te stranke stalno 
forsiralo20. Neposredno uoči rata počela je da slabi aktivnost HSS-a, zapravo 
slabio je utjecaj, a »rukovodeću« ulogu nad jednim, ne malim dijelom hrvat
skog stanovništva, preuzimali su frankovci. Oni su i na javnim zborovima u 
Novoj Gradiški napadali HSS kao neborbenu organizaciju, članove HSS-a 
su nazivali kolebljivcima, pa čak i izdajnicima, a naročito su se okomili na 
sporazum Cvetković-Maček. Kler se vrlo spretno ubacivao kao posrednik, 
jer da se »radi o Hrvatima koje treba sjedinjavati u zajedničkoj borbi za 
ostvarivanje vjekovnih težnji«. Tako je govorio pop Franjo Matica u crkvi. 
Drugi dio HSS-a ostaje pasivan i takav stav zadržava i za vrijeme NOB-a21 

U radu sa SDS naša je partijska organizacija imala više uspjeha. Bilo 
je slučajeva da su u nekim selima (okučanske Posavine i u Trnavi) nastupali 
zajedno komunisti i rukovodstva SDS-a. Ipak, glavna »dodirna točka« te 
suradnje bili su izbori u okviru Udružene opozicije. U Okučanima su, na pri
mjer, komunisti Joco Radaković i Jovo Delibašić bili čuvari opozicione liste. 
Van izbora bilo je i nekoliko zajedničkih kulturnih manifestacija, gdje je u 
programu bilo riječi i o socijalnim problemima, govorilo se o nenarodnom 
režimu, a ponekad su se pojavile i pisane parole o priznanju Sovjetskog Sa
veza. Druge stranke koje su također imale izvjesnog utjecaja na srpski dio 
stanovništva (Jereza) postepeno su gubile orijentaciju i postajale su sve 
manje aktivne. Naime, česte promjene (Jeftić, Stojadinović, Cvetković), spo
razum Cvetković-Maček i početno približavanje beogradske vlade politici fa
šističkih sila dezorijentiralo je te stranke, pa njihova šira politička djelatnost 
stvarno nestaje. Ljude iz tih stranaka još je vezala samo velikosrpska orijen
tacija. I situacija im je smanjivala manevarski prostor. Nosioci fašističke 
politike bili su frankovci i dio klera, a beogradska vlada pokušava s gospo
darima tih istih frankovaca uspostaviti odnose potčinjenosti. Otpor su pru
žali komunisti. I jasno, stjecajem tih okolnosti, do juče velikosrpski orijen
tirani. počinju s kalkuliranim simpatijama (ne učešćem) da gledaju na otpor 
komunista frankovcima i kleru. Za te političare fašizam je značio nešto drugo: 
to su katolička Italija i Njemačka, vjekovni neprijatelji Srba. Izlazi jasan 
zaključak da smo uoči rata na »sceni« imali uglavnom komuniste na jednoj 
i frankovce s klerom na drugoj strani.

20 Poslije sporazuma Cvetković — Maček rukovodstvo HSS-a izdalo je 8. V 1939. godine vrlo povjerljivu 
okružnicu svim organizacijama HSS-a. Evo nekoliko glavnih napomena: ». . . naši ciljevi su uvijek 
isti i nepromijenjeni tj. puna sloboda i državna nezavisnost. . . sporazumom je slomljena državna 
cjelina. .. u razgovorima nećemo nikada upotrebljavati ime Jugoslavija. . . postignuto je da su 
beogradski faktori odstupili od pojma narodnog jedinstva, što je vrlo važno, jer je time izgubljeno 
opravdanje za postojanje države. Srušen je time sam temelj Jugoslavije. . . Treba se zbog toga 
čuvati napadaja na srpstvo dok ćemo voditi nesalomljivu akciju protiv jugoslavenstva. . . treba 
dobiti u ruke redarstvo. . . diranje u oružništvo i vojsku, jer su tu Srbi vrlo osjetljivi. . . treba 
na drugi način potkopavati. . . svakako treba organizirati našu snagu. . . nastojati ćemo da vlasti 
dobiju povjerenje u Zaštitu. . .« itd. Završetak je glasio: »Naprijed svi za slobodnu i nezavisnu 
hrvatsku državu«. Potpis: Maček, Košutić.

21 U knjizi »Dokumenti i materijali o radničkom i NOP na novogradiškom i okučanskom području 
1919 — 1945« spominju se samo dvojica istaknutijih članova HSS-a koji su aktivno radili za 
pokret, i to: Dragan Lučić (bio član Partije) i Mata Jelančić (bio u kotarskom rukovodstvu HSS-a) 
koji je 1944. godine bio predsjednik Kotarskog NOO Nova Gradiška.
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Mi smo znali tko su frankovci. Mogli smo ih poimenično nabrojati uoči 
rata. Rasli su svakog dana brojčano i po drskostima. Prodirali su svuda gdje 
su mogli. Gimnazija im je bila glavno intelektualno uporište. Išli su jurišem 
na HSS i na Hrvatski radnički savez. Nisu se zadržavali samo u gradu. Stva
rali su punktove i po selima. Mi smo ih znali nabrojati, ali o tome što radej 
kako se pripremaju za budućnost, čine li raspored vlastitih snaga za preuzi
manje vlasti i slično, mi smo znali vrlo malo, gotovo ništa. Oni su se svestrano 
pripremali, Zato je za dva dana bila gotova čitava piramida vlasti. Mačekova 
Zaštita je postala ustaškom bojnom, postavljeni su pročelnici, tabornici, lo
gornici i organizirana župa Livac-Zapolje. Mi komunisti nismo uzimali fran
kovce kao moguću vlast. Kao neprijatelja da, trenutnog i niskih moralnih 
kvaliteta. Tu grešku smo platili velikim žrtvama već u 1941. godini.

IV

Pokušao bih napraviti jedan kratak kronološki prikaz kako se razvijala 
situacija u našem kraju od aprila pa do kraja 1941. godine te kako se snala
zila predratna i kako se stvarala nova partijska organizacija na novogradiš- 
kom i okučanskom području.

Ustaše su odmah formirale vlast. Nijemci se time nisu zamarali. Po
drška koju su ustaše dobile od lokalnog hrvatskog stanovništva, odmah po 
uspostavljanju svoje vlasti, nije bila za potcjenjivanje. Slavlja su se smirivala 
i počelo je hapšenjem komunista, u prvom redu skojevaca (uglavnom Srba i 
Zidova). Trenutno veći dio članova Partije, pa čak i članova Okružnog komi
teta, nije bio uznemirivan. Nekolicini su poznanici iz nove vlasti ili bivši 
prijatelji prišapnuli da su pod prismotrom, i da o tome vode računa. Grupni 
sastanci ćelija nisu održavani. Okružni komitet se nije sastao. Direktive su 
stigle iz CK KPH. Prenio ih je, oko 20. aprila, Stipe Ugarković, član CK KPH. 
Imao je odvojene sastanke s Petrom Greglom, Franjom Svečnjakom, Antu
nom Tencerom i Antunom Manceom. Nije došlo do susreta između Stipe 
Ugarkovića i sekretara Okružnog komiteta, Mirka Kljajića, jer se Mirko još 
nije vratio poslije kapitulacije jugoslavenske vojske. Po Mirkovom povratku, 
ubrzo poslije 20. aprila, došlo je do susreta između njega, Petra Gregla i Fra
nje Svečnjaka. Rad je tek trebao da otpočne.

Iz Zagreba je Liza Katičić donijela prvomajski proglas i prišlo se or
ganiziranju njegova preštampavanja. Organizacija oko preštampavanja bila 
je slaba. Ustaški agenti su odmah imali informacije, pratili su svu pripremu, 
otkrili gdje se nalazi letak, saznali su za pisaću mašinu i u dva-tri dana po- 
hapšen je bio cio Okružni komitet i još sedam članova Partije.

Okružni komitet nije uspio prenijeti direktive koje je donio Stipe Ugar
ković cijelom partijskom članstvu22. Tada je nastala pometnja kod jednog 
dijela partijskog članstva. Disidenstvo je uzimalo maha. Pojedini članovi Par
tije su odlazili u domobrane. Malo je ostalo čvrstih: dva brata Tencera, Milan 
Tomić i Zvonko Lučić s organizacijom u Cerniku. Mnogi skojevci su tražili 
drugi izlaz. Devet članova SKOJ-a, poslije hapšenja Ranka Zeca, Milana Niko-

22 Hapienje većine članova Okružnog komiteta izvrSeno Je 22. maja 1941. g., a ostalih dan — dva kasnije.
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jća, Slavka Polaka i Aleksandra Pernica, prebacuje se u Srbiju i već u avgu- 
stu "iste godine odlaze preko Obrenovca u Tamnavsko-posavski odred23.

U momentu stvarnog raspada stare partijske organizacije u gradu, 
Dušan ćalić u Benkovcu počeo je s aktivnim radom i sakupljanjem komuni- 
5ta, koji su htjeli i bili spremni nastaviti aktivnost. Prvo se povezao s najbli-» 
žim komunistima (Nikolom Guberovićem, Jovom i Stevom Delibašićem, Na- 
dom Dragosavljević, Ćedom Grbićem, Nikolom Vujasinovićem, itd.). Odmah 
je išao na formiranje partijske ćelije u Okučanima (juni 1941. godine). U 
Okučanima proširuje skojevsku organizaciju na 20 članova. Stvara stalne 
kurirske veze s Novom Gradiškom, Pakracom, Kapelom, Petrovim Selom, 
Novskom i okučanskom Posavinom i čini pokušaje da preko Rudija Jakovca 
(iz Kapele) uspostavi kontakt sa Slavonskim Brodom. Preko Milana Nikolića, 
odnosno Ljubice Orobabić, uspostavio je vezu s Jovom Milanovićem, sekre
tarom KK Slavonska Požega. Benkovac postaje postepeno centar ustanka 
našega kraja. Tada Dušan Calić donosi odluku da ide lično u Zagreb da uspo
stavi vezu s operativnim dijelom CK KPH, s njegovim vojnim dijelom, tj. s 
Vladom Popovićem. Vladi podnosi izvještaj i prima nove direktive, sada i kao 
instruktor CK Hrvatske. Od tada je, po dogovoru s Vladom, uspostavljena 
stalna kurirska veza s operativnim dijelom CK KPH24.

I svestranost je bila vrlo važan elemenat tog brzog i dinamičnog rada. 
Odmah se išlo na stvaranje inicijativnih odbora (negdje su se zvali odbori za 
pomoć, a negdje i sovjeti). Već u prvih nekoliko mjeseci organizirano je pre-j 
ko dvadesetak takvih odbora (Okučani, Cage, Benkovac, Trnakovac, Ćapr- 
ginci, Milisavci, Goleši, Ratkovac, Vrbovljani, Čovac, Gređani, Klenik, Rajčici, 
Rađenovci, Trnava, Sagovina, Sirinci, itd.). Baza postaje sve širom. U Novoj 
Gradiški (gdje Dušan Čalić dolazi na sastanak s komunistima kod Zvonka 
Lučića) uspostavlja se vrlo važan kurirski punkt u postolarskoj radionici Sa- 
mardžija-Petrić, odakle se prima i šalje pošta za Komarnicu, Kapelu, Petrovo 
Selo, Okučane, Benkovac i za komuniste u gradu. Formiran je i prvi Kotarski 
komitet Partije Nova Gradiška i Kotarski komitet SKOJ-a. Stvara se i prva 
grupa naoružanih ilegalaca.

Za to vrijeme uhapšeni članovi Okružnog komiteta prebačeni su na 
suđenje u Slavonsku Požegu. Držanje u zatvoru nije bilo onakvo kako se to 
zahtijevalo da bude »držanje pred klasnim neprijateljem«25. Jedan dio dru
gova usljed nedostatka dokaza bio je pušten kući (Joža Manolić, Đuro Potko- 
njak, Liza Katičić, Josip Dubovski, Dušan Kljajić i Silvestar Ferić). Petar 
Gregl, Franjo Svečnjak i Karlo Bednarik bili su osuđeni na smrt, a zatim im

23 U junu 1941. godine u dvije — tri grupe odlaze novogradiški skojevci, njih devetorica, u Beograd 
Jer su ustaše već počele s hapšenjem, a oni nisu imali nikakve druge direktive. U Srbiju su 
Se prebacili: Pero Krasulja, Relja Kalember, Velja Buzadžić, Lazo Svraka, Veljko Miladinović, 
Drago Tomić, Cedo Kovačević, Vojo Carić 1 Dušan Vujnović. Većina njih, već 1941. godine, 
odlaze u Tamnavsko-posavski odred. Prvi je poginuo Drago Tomić u napadu na školu na Ubu 
(kod Obrenovca). Tokom oktobra — novembra komesari četa su bili: Velja Buzadžić, Pero 
Krasulja, Cedo Kovačević i Relja Kalember, a Veljko Miladinović je bio vodni delegat. Poslije 
bitke kod Užica, pali su u ruke Nijemaca: Velja Buzadžić (poslije je kao talac strijeljan u Jajin- 
clma). Pero Krasulja 1 Relja Kalember koji su bili poslani u logor u Norvešku, odakle su se 
vratili 1945. godine.

24 Vlado Popović je zahtijevao od Calića da kurirsku službu obavljaju izgrađenijl kadrovi koji su 
poznavali situaciju i mogli da usmeno prenesu direktive 1 dr., odnosno prime zadatke. Prvi 
politički kurir je bila Nada Dragosavljević (dva puta), a zatim je dva puta išao Milan Tomić.

25 O radu predratne partijske organizacije Alojz i Antun Tencer, s grupom komunista, dali su 
slijedeću ocjenu: » . . .  U zatvoru su se najslabije držali Josip Dubovski i Petar Gregl«. (Prilog građi 
za historiju NOI* Slavonije, HIS Slavonski Brod, 1965. godine, strana 47.
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je kazna preinačena na tri godine robije u Sremskoj Mitrovici. Ostali: Mirko 
Kljaić, Dane Šarić, Mirko Gembarovski i Leonardo Ferić bili su vraćeni u 
novogradiški zatvor župskog redarstva kao taoci, gdje su i ostali do oktobra 
1941. godine.

Ranije sam već napomenuo da u to vrijeme Benkovac postaje centar 
partijskog rada za cio bivši okrug Nova Gradiška, gdje se vrše intenzivne 
pripreme za oružani ustanak. Direktive i nove zadatke prenosi grupa naj
aktivnijih komunista. Organizaciju ustanka, nove veze, nove skojevske i par
tijske organizacije, komitete, sakupljanje oružja, prve diverzije itd. planira 
ista grupa. Uglavnom se u Benkovcu sastaju: Dušan Čalić, Čedo Grbić, Nada 
Dragosavljević, Nikola Guberović, Jovo Delibašić, Nikica Vujasinović, Stipa 
Dragomanović i Gabro Vidović. Tako je stvarno, praktički, »nestao« stari 
Okružni komitet (padom u zatvor) i rađao se u Benkovcu novi Okružni ko
mitet, radom, upornošću, uspjesima u organiziranju oružane borbe i nove 
partijske organizacije.

Stari Okružni komitet stvarno prestaje da postoji jer ne radi od maja
1941. godine. Nije se sastajao niti je funkcionirao kao komitet jer je većina 
članova bila u zatvoru. Nije bilo ni pokušaja iz zatvora da se održi bilo kakav 
kontakt s članstvom van zatvora i da ga se usmjerava kakvim zadacima. I ne 
samo to. Dušan Čalić je morao dosta oštro da postavi pitanje njihovog bijega 
iz zatvora zbog kolebljivosti iako je izvana bilo sve organizirano za bijeg. 
U zatvoru se više razmišljalo o mogućnosti puštanja (jer nije bilo »dokaznog 
materijala«) nego korišćenje stvorenih uvjeta za bijeg.

Ono malo komunista koji su ostali u Novoj Gradiški i htjeli nastaviti s 
radom, ostali su bez rukovodstva i bez direktiva. Pokušali su uspostaviti kon
takt sa Zgrebom preko Stipe Dolušića26, ali bez uspjeha. Tada je, na inicija
tivu Dušana Čalića, uspostavljena stalna veza Nova Gradiška - Benkovac.

Rad je tako tekao do septembra 1941. godine. Organizacija se širila. 
Novi kadrovi su se izdizali za neshvatljivo kratko vrijeme. Nada Dragosavlje
vić je bila skojevka od aprila 1941. godine, a već u augustu iste godine bila 
je birana za člana Kotarskog komiteta KP i za sekretara KK SKOJ-a. Čedo 
Grbić je primljen u Partiju 11. maja 1941. godine, a već za mjesec-dva radi 
zajedno s Čalićem na formiranju Kotarskih komiteta Partije u Novoj Gradiš
ki i Novskoj, preko Novske (Duka Smiljanić) pokušava uhvatiti vezu s nov- 
ljanskom Posavinom27 i s Pakracom. U Rajiću stvara skojevsku grupu, itd. 
Najkarakterističniji je bio slučaj Jove Delibašića. Do dolaska Čalića bio je 
kandidat za člana Partije. Za dva mjeseca Jovo postaje jedan od izuzetno vri
jednih suradnika Čalića, obilazi sela, stvara inicijativne odbore, partijske 
ćelije u Čaprgincima, Bobarama, Rogoljima i posebnu aktivnost usmjerava 
k selima medarske općine i Golešima. Stvara vezu i s posavskim selima ispod 
Okučana. Odlazi po zadacima Partije u Pakrac. Organizira dobijanje radio-vi-

26 Stipe Dolušić je bio skojevac u Novoj Gradiški, a poslije je na studiju u Zagrebu bio primljen 
u Partiju. Izabran je bio i u Rajonski komitet. Uhapšen je odmah 1941. godine. Mučen u zatvoru, nije 
izdržao i sve je priznao. Prevrbovan za rad za Ustašku nadzornu službu (UNS) i poslat 1943. 
god. u Slavoniju u partizane. Otkriven na špijunskom zadatku u Orahovici, suđen i strijeljan 
od strane partizanskog suda.

27 Dušan čalić. Cedo Grbić i Gabro Vidović su činili napore da uspostave kontakt s Posavinom 
ispod Novske. Tamo je u pet sela bila jaka partijska organizacija koja je brojala 58 članova 
Partije i kandidata. U selu Plesmo radio je Josip Vlašić, član Okružnog komiteta za okrug Nova 
Gradiška, jedan od najstarijih članova Partije. Prije odlaska iz Zagreba, Caliću je na njega 
skrenuo pažnju lično Rade Končar i stavio mu u zadatak da ga pronađe i angažira u ràdu.



jesti od Branka Smiljanića iz Kosovca, itd. Takvu radnu aktivnost proširuju 
i drugi kadrovi na terenu (do juče skojevci): Nikica Vujasinović, Ljubica Oro- 
babić, Vlatko Milanović, Ivica Vrban i Duka Milosavljević, a u Novoj Gradiški 
braća Tencer, Milan Tomić i Zvonko Lučić stvaraju kandidatsku grupu, pro
širuju SKOJ u Cerniku, formiraju prvu partijsku ćeliju u Šumetlici i ponovo 
uspostavljaju skojevsku organizaciju u novogradiškoj gimnaziji. Stipa Drago- 
manović i Milan Krunić (članovi novoformiranog Kotarskog komiteta Partije) 
uspjeli su pokrenuti rad partijske organizacije u Posavini, Vrbovi, Petrovom 
Selu i Kapeli i oformiti Općinski komitet28 Partije za taj kraj (Stipa Drago- 
manović, Milan Krunić, Rudi Jakovac, Zvonko Krišković i Alojz Janoušek).

Po selima se naročito razvila široka aktivnost u organiziranju i pripre
mama za oružani ustanak. Takav stav je imao centar u Benkovcu. Negdje u 
septembru teško je bilo pronaći ijedno selo gdje nije bilo inicijativnog odbora 
ili grupe suradnika. Bilo je i sela (Benkovac, Cage, Trnakovac, Čaprginci, Bo- 
bare, Rogolji) gdje je organizacija otpora imala masovan karakter. Isti slučaj 
je bio i s posavskim selima gdje je Milan Stanivuković29 razvio vrlo intenzi
van rad, stvorio prvu oružanu grupu i počeo s manjim akcijama.

Drugovi Dušana Čalića Čedo Grbić, Jovo Delibašić, Nada Dragosavlje- 
vić i drugi, ranije spomenuti, planirali su dalje vođenje i organiziranje borbe. 
Baza je bila stvorena i trebalo je nužno širiti pokret na područja gdje smo 
slabije stajali. Nije se više zadovoljavalo s nekoliko kotara. Ambicije su bile 
znatno veće. Sastanci su bili kratki i jasni: širiti i dalje stvarati uvjete za oru
žanu borbu, konkretno, kako i gdje. Novostvoreno partijsko tijelo nije moglo, 
iz praktičkih razloga, iz nužnosti stalnog pokreta i prenošenja zadataka, da 
drži grupne sastanke. Pojedinačno, dvoje-troje: i postavljen je novi zadatak. 
Praksa je tako nametala. Najčešće su zajedno radili Ćule, Čedo i Nada. Tako 
je počelo da radi novo partijsko tijelo, novi Okružni komitet Partije za okrug 
Nova Gradiška.30

Bio je to najprirodniji proces stvaranja jednog partijskog tijela u tim 
konkretnim i posebnim uvjetima. Rad ga je takvog stvarao. Konačno, ti ka
drovi poslije postaju kadrovi Slavonije, vršili su vrlo odgovorne vojne, poli
tičke i partijske funkcije. Dušan Čalić je izabran za prvog sekretara Oblasnog 
komiteta Partije, Čedo Grbić je postao komesar divizije, Milan Stanivuković 
komandant divizije, Milan Tomić komesar brigade i član ZAVNOH-a, Vlatko 
Milanović komesar brigade, Jovo Delibašić prvi predsjednik Oblasnog NOO 
za Slavoniju, Alojz Tencer sekretar Okružnog komiteta, Antun Tencer kome
sar brigade, Zvonko Lučić obavještajni oficir divizije, Andrija Petković ko
mandant odreda, Joco Drača načelnik štaba divizije, itd, itd. Svi su oni u 
aprilu 1941. godine bili mladi i neiskusni, uglavnom skojevci i kandidati. Ali

28 Zvaničnog podatka o nazivu Općinskog komiteta nema. Međutim, grupa komunista koja je 
radila na terenu faktički je bila Općinski komitet. Tako se ponašala.

29 Milan Stanivukovoić Oficir, predratni član Partije, prvoborac i narodni heroj. Od prvog dana 
radi na pripremama za oružani ustanak. Učestvuje na prvoj akciji rušenja pruge. U partizànimà 
bio komandir voda, komandir čete, načelnik štaba brigade i divizije. Postaje i komandant 12. udarne 
slavonske divizije. Poginuo je 1. 1. 1945. godine.

30 Mirko Kljajić, bivši sekretar OK, poslije bijega iz zatvora najbolje je shvatio situaciju, i zatražio 
da na terenu ostane Dušan Calić s drugovima. Mirko je zatekao novu organizaciju, nove komitete, 
nove kadrove na terenu. Zato je predložio da on ide u operativnu jedinicu. Ostao je i dalje član 
Okružnog komiteta i redovito je prisustvovao svim sastancima sve do pogibije na Gradini 2. IV 1942. g.
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metod rada, insistiranje na konkretnim zadacima, disciplina i odgovornost... 
to Dušan Čalić i drugovi unose u mlado partijsko tijelo, a to je onda, svakako, 
i moralo dati takve ogromne rezultate.

U razgovorima mi je Dušan Čalić često skretao pažnju da bi trebalo 
više govoriti o učešću naroda u pokretu, o širini političke platforme koju su 
komunisti iznosili pred ljude, o odborima, omladini, ženama. Sakupljati po
datke po selima i iskazati ih u brojkama. Mislim da je tih podataka dosta 
iznijeto u ovoj građi. Možda ima više detalja s područja srpskih sela (općina 
Medari, Okučani, Rajić), gdje je i bio intenzivniji rad od prvog dana okupa
cije i, također, iz istočnog dijela kotara, iz hrvatskih sela Posavine, gdje su 
i prije rata djelovale partijske organizacije31.

Od prvog dana okupacije jasno se vidjelo da ogromna većina srpskog 
stanovništva našeg kraja neće i ne može prihvatiti ustaški režim. Spremnost 
na otpor je postojala. Trebalo je samo organizirati i rukovoditi, ali i dati svoj 
udio primjerom i žrtvom. Što je zapravo prvo počelo: ustaški teror ili orga
nizacija otpora komunista i srpskog dijela stanovništva? Time se bave mnogi 
historičari. Mislim da takav prilaz može dovesti i do zabluda. Nisu se Srbi 
htjeli prekrštavati, niti su htjeli da prihvate državu u kojoj će oni biti građani 
drugog reda i živjeti u opasnosti za goli život. Ogromna je većina, već prema 
prvim postupcima ustaške vlasti shvatila da je oružana borba jedini mogući 
izlaz iz nastale situacije. Teror je samo otrežnjavao onaj dio stanovništva 
koji je bio manje spreman na otpor i rizik.

Srbi su kod nas odmah bili isključeni iz svih organa vlasti (osim po
neki pisar u općini), morali su predati oružje (uključujući i lovačke puške) 
itd. Počeli su govori ustaških funkcionera. Oni su govorili i tumačili; nisu 
krili opasnosti koje prijete tom narodu.

Međutim, komunisti su davali i nade: rat nije završen, postoji i Sovjet
ski Savez, narod mora sebe naoružati, i organizirano pružiti otpor, alternative 
nema. Rijetko su komunisti negdje objašnjavali što je najvažnije da se radi 
u tom momentu, a da poslije nije uslijedila suradnja i čvršće povezivanje, 
neki odbor ili stalna veza. Izdaje praktički nije bilo (svega 4 slučaja u 1941. 
godini). Komunisti su počeli stjecati veliki ugled. Bili su hapšeni, maltreti
rani, izdržavali su mučenja i narod ih je cijenio. Imam utisak da je narod 
(čitava sela) počeo da vodi »dupli« život — ljudi se kreću naoko mirno, poti
šteno, polako, a poslije, negdje u šumarku, noću, u kući, govore odlučno o 
otporu, o skupljanju oružja i o borbi. Komunisti su shvatili da im je zadatak, 
da organiziraju i usmjeravaju, ali i da obavljaju onaj dio posla koji za sobom 
povlači najveću opasnost. Takvo raspoloženje i stav srpskog naroda, komuni
sta i jednog, iako manjeg, dijela hrvatskog naroda koji je još ranije bio pod 
utjecajem Partije (Komamica, Magić Mala, Vrbova, itd.) stvarno su već od
1942. godine znatno zaustavili regrutiranje Hrvata za ustaški pokret. Slamo 
su još pojedinci, pljačkaši i ološ tražili utočište u ustašama. Ali se mora reći 
da oni koji su se opredijelili za ustaški pokret kao uniformirane ustaše nisu 
ga napuštali sve do svog fizičkog sloma jer su mnogi zagrezli u zločine na

31 U »Dokumentima« Antun Tencer piše: »Rad partijskih organizacija u Petrovom Selu, Vrbovi, 
Komamici, Bilom Brigu itd. bio je vrlo uspješan. Nijedan član Partije nije ostao nepovezan. 
To je bila izuzetna zasluga Stipe Dragomanovića. Sakupljanje oružja, bacanje letkà, pisànje 
parola, obilazak sela i razgovori s ljudima bili su dnevni zadaci aktivista.« (Dokumenti, stranà 181)
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samom početku, 1941. godine. Time je i počeo moralni raspad tzv. Nezavisne 
Države Hrvatske, nastalo je otrežnjavanje i postepeno distanciranje pojedi
nih hrvatskih porodica od kolaboracije, stvarane su mogućnosti prvih konta- 
kata čak i u selima kao što su bili Gornji Bogićevci (veza s Jozom Zdunićem, 
Jocom Mlinekom, koji postaje član Partije i sekretar Općinskog komiteta, 
Stevom Dukanovićem, Petrom Posavcem, Ivanom Janačekom32).

U drugoj polovici 1941. godine komunisti su poveli pravi »podzemni« 
rat. Već je tada djelovala na novogradiškom i okučanskom području široka 
mreža komunista ilegalaca. Djelovala je jaka partijska organizacija u Okuča- 
nima, Novoj Gradiški, Cerniku, Šumetlici, Kapeli itd., a skojevska u Okuča- 
nima, Rajiću, Novoj Gradiški, Kosovcu, Dubovcu i posavskim selima; radili 
su kotarski komiteti Partije i SKOJ-a. Dobro su radili punktovi za veze u Oku- 
čanima, Medarima i Novoj Gradiški i jedna »četa« kurira: Milan Zlatović, 
Anđa Pačkić, Milkica Čanak, Milan Vukašinović, Joco Damjanović, Ivica Vr- 
ban, Ljubica Orobabić, Jela Marindolac, Duka Milosavljević, Dušan Živković, 
itd.

Ta naša ilegalna organizacija, pod neposrednim rukovodstvom Partije, 
imala je krajem 1941. godine daleko jači utjecaj u cijelom našem kraju nego 
ustaška vlast, bila je brojnija, ali slabije naoružana. Bili smo u stalnom uspo
nu. Štampali smo proglase, prenosili radio-vijesti, pisali parole i rasturali 
letke stavljajući ustašama do znanja da naš kraj nije priznao niti će priznati1 
okupaciju i ustašku vlast. Posebno je bila dobro organizirana okučanska Po
savina gdje su se omladinci učili baratanju oružjem (kao i u selu Dubovcu) 
i pripremali se za prve akcije. Njima je rukovodio Milan Stanivuković, a u 
njegovom odsustvu Bogdan Krnjajić33.

Mislim da je dalji razvoj uspješne oslobodilačke borbe na terenu našeg 
okruga, formiranje jačih partizanskih jedinica, stvaranje slobodne teritorije 
i narodne vlasti, poslije ogromnih pripremnih radova izvršenih tokom 1941. 
godine, bilo samo stvar vremena. Time hoću da kažem da taj proces više 
nitko nije mogao zaustaviti i Partija je imala ispred sebe samo period daljeg 
jačanja i učvršćenja. Aprilske greške novogradiške partijske organizacije više 
se nisu mogle ponoviti. Narod je bio potpuno pripremljen za otpor, za sukob

32 Selo Gornji Bogićevci je uglavnom bilo naseljeno hrvatskim stanovništvom, opredijeljenim prije 
rata za HSS. Bili su kao haesesovci jako aktivni, posebno za vrijeme izbora ili nekih drugih 
javnih manifestacija. Naš utjecaj 1941. godine bio je slab. Godine 1941. Mačekova »Zaštita« je 
prešla u ustačku vojnu formaciju Dobili su oružje. Od 1941. godine, kada su partizani počeli da 
likvidiraju manja neprijateljska uporišta, ustaše su se učvrstile bunkerima i dobili jače 
naoružanje (mitraljez i minobacače). Ustaše iz G. Boglćevaca vršile su odmazde nad Srbima u 
Kosovcu i Dubovcu i zajedno s ustašama iz Okučana otjerali su Srbe iz tih sela u logor. Tada je 
nastradala i divna skojevka, član Općinskog komiteta SKOJ-a, plemenit čovjek, Jela Marindolac.

33 Nužno bi bilo detaljnije i konkretni je analizirati »kleničku oružanu grupu.« Ona je stvarno 
formirana u junu 1941 godine prije proglasa za ustanak. Nju je po sugestiji Dušana Calića 
formirao Milan Stanivuković. Ta grupa je od početka imala 11 drugova (Milan Stanivuković, Bogdan 
Kmjaić, Stevo i Milan Resanović, Joco i Bogdan Savurdić, Milan Muždeka, Savo Jovanović, Lazo 
Supica, Joco Borojević i Nikola Todorović). Iako je postojao inicijativni odbor u Kleniku, 
on nije znao za oružanu grupu. Bila je organizirana po strogim vojničkim pravilima i naoružana 
sa mauzera, 2 mitraljeza, tri pištolja i nekoliko bombi. Imali su vojne vježbe, čak su učili 
i čitanje vojnih karata I organizacija je bila precizna: Milan Stanivuković je bio komandir, Bogdan 
Krnjaić njegov zamjenik, Nikica Vujasinović politički delegat (dolazio je po odluci Dušana Calića 
redovno držati političke časove); Savo Janković je bio odgovoran za sakupljanje informacija, a 
Nikola Todorović je bio intendant. Grupa je vršila i akcije. U septembru 1941. godine razoružala je 
lugara yilka Kralja u šumi Sjerača, a 12. novembra, pojačana Nikolom Vujdsinovićem, DuSànom 
Radulovfcrem i Milivojem Savanovićem, izvršila je jednu od najuspjelijih điverziia na pruzj 
Beograd—Zagreb. Srušena je lokomotiva i 17 vagona, pruga nije radila 48 sati. Poslije te akcije 
donijeta je odluka da se grupa pripoji partizanskim jedinicama na Psunju.
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i nužne žrtve. Dalji proces je poznat. Sela su bila obuhvaćena masovnim orga
nizacijama: odbori, AFŽ, Omladina, SKOJ, Partija i, na kraju, masovni sastan
ci. Van aktivnosti su ostala djeca i oronuli starci.

V

Naši komunisti, kako oni u gradu, tako i oni po selima, bili su poznati. 
Za njih je znala i vlast (policija) i narod. Počev od 1939. mnogi nisu ni krili 
svoju partijsku pripadnost. Frankovci su također znali tko je član Partije i 
SKOJ-a. Svoje podatke su dopunjavali informacijama koje im je davao kler, 
pojedini haesesovci, pa i policijske vlasti gdje su već imali utjecaja i svoje 
ljude (ovdje već rečeno).

U jednom pismu Alojzu Tenceru pokušao sam objasniti neka važnija 
hapšenja u Novoj Gradiški i Okučanima. Podaci su me navodili na zaključak 
da je UNS znao i pratio članove Partije i SKOJ-a od samog početka preuzi
manja vlasti34. U svojoj općoj antikomunističkoj i antisrpskoj politici ustaše 
su se prvo obračunavale s komunistima Srbima i Židovima. Tu nije viadana 
zakon. Osudu je mogao donijeti i izvršiti svaki ustaša, pa bio on i na najnižoj 
ljestvici vlasti, posebno ako je radio u policiji i župskom redarstvu. Za mnoge 
uhapšene postojao je samo »registar imena nestalih«, a ne i arhiva o sud
skom i istražnom postupku.

Ustaše su vrlo brzo stvorile mrežu agenata i dostavljača. U Okučanima 
je na primjer doktor Fišer odmah počeo pratiti Nadu Dragosavljević i Jovan-i 
ku Žegarac i dostavljati izvještaje župskom redarstvu u Novu Gradišku. U 
gimnaziji je (zbog SKOJ-a) doušništvo bilo zaista masovno. U selu Kosovcu 
bila su tri aktivna agenta, i to im je bila profesija. Kolika je bila ta mreža 
»pratilaca« vidi se na slučaju hapšenja Okružnog komiteta. Ustaše su preko 
svoje mreže pratile prebacivanje pisaće mašine od Nove Gradiške, preko Male, 
do Adžamovaca. Tako su došli i do letka i mašine. I za nepuna dva dana bilo 
je uhapšeno trinaest komunista (i dio OK), čak i oni članovi Okružnog komi
teta koji su se nalazili u Zagrebu (Mirko Gembarovski i Joža Manolić).

U zatvoru su ustaše vrlo brzo i »efikasno« rješavale slučajeve uhapše
nih. Primjenjivali su sve vrste mučenja. U istragama su najviše tražili da 
otkriju druge ljude, veze i punktove. Što je sve radio, koliki je bio stupanj 
krivice, nije ih mnogo interesiralo. Bitno je bilo: drugi ljudi, veze i novi lanac 
hapšenja. Mnogi od uhapšenih nikada nisu ni bili preslušavani.

Od šezdesetak uhapšenih35 u hrvatskim selima, u siječnju 1942. godine, 
u selima Komarnica, Vrbova, Magić Mala, Petrovo Selo i Kapela, samo ih je 
desetak prošlo kroz saslušanje. Posebno su se okomili na Zvonka Kriškovića,

34 Milan Nikolić je uhapšen na putu iz Sloboštine za Novu Gradišku svega tri dana poslije okupacije, 
a Ranko Zec u Rajiću u drugoj polovini aprila 1941. godine. Mirka Kljajića su ustaše presrele na 
putu Nova Gradiška—Adžamovci kada je na biciklu išao do Bednarika. Franji Svečnjaku su rekli 
neki poznanici da ustaška policija prati komuniste.

35 Poslije pogibije Stipe Dragomanovića i drugova u Komarnici, 19. siječnja 1942. godine, ustaše 
su došle do kompletne pošte koju je Stipa preko punkta Petrić — Samardžija primao iz Benkovca 
i komande Štaba Balaljona (od Mirka Kljaića). Pronađeno je i nekoliko neposlanih izvještajd Stipe 
Dragomanovića. Tako je bila otkrivena cijela organizacija suradnika, kurira i informatora iz 
Vrbove, Kapele, Petrovog Sela i Komarnice. Uglavnom su to bili članovi Partije. Učitelj iz 
Komarnice, folksdojčer Sram, dobro je poznavao situaciju na terenu. Prijavio je ustašama dolazak 
partizanske jedinice u Komarnicu. On je dopunio spisak u župskom redarstvu s drugim simpati
zerima i članovima Partije, tako da je gotovo cijela organizacija bila pohapšenš.



Milana Krunica, Ivu Dragomanovića, Josipa Zuziju, Ankicu Mašek i Ančiku 
Janoušek, udanu Krišković. Ostale su samo presudili i većinu poslali u Jase
novac i Staru Gradišku.

Sve ustaške ustanove, policija UNS, župe, razni logornici i tabornici, a 
poslije vrlo kratkog vremena i svaki ustaša, znali su što znači nekoga poslati) 
u Jasenovac. Svi su bili upoznati što se dešava u Jasenovcu. Znali su za ma
sovna ubojstva i da nema povratka iz Jasenovca. Nastojali su da ne ostanu 
tragovi i svjedoci. To je i bio razlog da je izrečeno vrlo malo smrtnih presuda 
od strane ustaškog sudstva. Najčešće su izricane kazne od 18 mjeseci »radnog« 
logora u Jasenovcu, bez obzira na veličinu delikta. Uz komuniste je išao jedan 
dokumenat u kojem je, uglavnom stajalo da je suđen zbog »veze sa odmetni
cima u šumi«. Već od kraja 1941. godine ustaše su jednostavno saopćavale 
uhapšenima da će ako ne priznaju biti »otjerani za Jasenovac«.

Najmasovnija hapšenja kod nas izvršena su tokom 1941. godine pa do 
februara-marta 1942. godine. Poslije manje, rjeđe i više kao pojedinačni slu
čajevi (tu ne mislim o masovnim tjeranjima cijelih sela u logore ili o hapše
nju i strijeljanju talaca). Razlozi takvog stanja su dosta poznati.

U prvim danima po okupaciji komunisti nisu imali precizne direktive 
kamo ići i što raditi da se izbjegnu zatvori i hapšenja. Tek od septembra-okto-| 
bra 1941. godine mogli su da idu u ilegalnost oni komunisti na našem terenu 
koji su pobjegli iz zatvora ili su bili pred hapšenjem. Do toga vremena sma
tralo se da je važnije raditi na terenu, stvarati nove veze, sakupljati oružje, 
organizirati nove ćelije i skojevske aktive, inicijativne odbore itd.

U nekim dokumentima i izjavama36 vidi se da su se pojedini komunisti, 
uključujući i neke članove Okružnog komiteta, slabo držali u zatvoru. Bilo 
je međuoptuživanja. 0 sudskom procesu članovima OK u Slavonskoj Požegi 
preživjeli ne žele mnogo da govore. Izjave u kojima se spominje proces vrlo 
su različite. Posebno nitko ne želi o tome da piše, da kronološki opiše proces 
i suočenje, držanje pred sudom, da navede izjave date u toku istrage i dr. 
Međutim, usmeno, u »četiri oka«, kaže se da su pojedinci dolazili na sasluša
nje i pozdravljali sudije podignutom rukom (pozdravom »spremni«). Mislim 
da bi sada bilo suvišno, bar za ovu građu, dalje ispitivati konkretan sudski 
proces i pojedinačno držanje u zatvoru. Većina nije na životu. Meni je bilo 
potrebno samo toliko da sagledam i s tog aspekta sposobnosti i mogućnosti 
toga Okružnog komiteta u tim presudnim momentima rata i revolucije. Mi
slim da je i okučansko-novogradiški kraj bio onaj slučaj koji je dobrim dije
lom potvrđivao sadržaj izmijenjenih poruka između Tita i Vlade Popovićai 
gdje Tito odgovara Vladi Popoviću na pismo o slabom stanju u Slavoniji:

36 U »Prilogu građi za Historiju NOP Slavonije«, izdanje HIS Slavonski Brod, 1965. g., str. 47, 
iznosi se slabo držanje u zatvoru Petra Gregla, člana OK Partije. U pismima Alojza Tencera 
govori se o priznavanjima Milana Krunića. Teretio je Ankicu Mašek za suradnju s partizanima« 
Liza KatiČić govori o međuoptuživanjima Gregla i Svečnjaka oko prvomajskog proglasa. Viktor 
Petrić piše o djelomičnom priznanju Zvonka Kriškovića za veze koje je održavao sa Stipom Drago- 
manovićem i da je imao pseudonim »Mlinar«. Ančika Janoušek (udana Vuksan) iznosila je u 
usmenom razgovoru pred Ljubicom Orobabić i Antunom Duhačckom o priznanju Milana Krunića 
i Ive Dragomanovića. Ivica Vrban je priznao svoje veze sa Čedom Grbićem i1 Nadom Drago- 
savljević (originalni zapisnici sa saslušanja nalaze se u muzeju NOP u Novoj Gradiški).



» . . .  Uvlačite na rukovodeća mjesta nove, mlađe ljude koji se pokazuju u 
ovim časovima odani, hrabri i disciplinovani...« (Zbornik II, knjiga II, do- 
kumenat br. 19). Mi smo to i činili, stariji partijski kadar smo zamjenjivali 
novim, mlađim, hrabrijim i disciplinovanijim37.«

Mučenja u zatvoru novogradiškog župskog redarstva zaista su bila 
teška. Rijetko je pronaći nekog od uhapšenih koji nije osjetio ustaške udarce 
ili čuo muklo stenjanje drugova u susjednim ćelijama. Noći su bile strašnej 
Ustaše i ustaški agenti dolazili bi u zatvor noću, polupijani, i tada bi nastala 
mučenja. Tukli su nogama, kundacima, vezali uhapšene i skakali na njih sa 
stolova, itd. U jednoj ćeliji je bila Ančika Janoušek-Krišković. Bila je u petom 
mjesecu trudnoće. Ustaše su došle u ćeliju i počeli je tući. Drugovi su je svo
jim tijelima štitili od batina. Vezane uhapšenike, gole i bose, bacali su na 
snijeg i tukli ih. Čupali su im nokte. Mnogi su ujutro dolazili crni, plavi i kr
vavi, Vraćali su se u ćeliju ili su ih naoružane ustaše donosile poslije noćnog 
ispitivanja u župskom redarstvu. Ali, bila je jedna karakteristika za sve uhap
šene. Nitko, pa ni oni koji su posustali i priznali, nije postao ustaški doušnik. 
Ni jedan član Partije ili SKOJ-a koji je prošao kroz zatvor i priznao nije pre-> 
šao na njihovu stranu i radio za niih. Karakterističan je slučaj Ivice Vrbana. 
Mučenje u zatvoru nije mogao izdržati. Priznao je ono što je morao, što su 
ustaše već znale. Ali je ipak pobjegao 14. marta iz zatvora i došao u partizane. 
Poginuo je kao komandir čete u XII brigadi 1943. godine. General Jovo Kokot 
mi kaže da je Vrban bio jedan od najhrabrijih boraca u toj jedinici.

Dva su agenta bila zaista zvijeri. Bili su to Franjo Cvizek i Špehar. 
Uvijek su se našli tamo gdje su mučili uhapšene. Mislim da nema ni jednog 
iz novogradiškog zatvora 1941. i 1942. godine koji njih nije zapamtio iz noć
nih tuča. Franjo Cvizek je uhvaćen živ u drugoj polovini 1942. godine i strije
ljan na Psunju. Imao je kukavičko držanje. Špehar, koga nitko nije poznavao 
u Novoj Gradiški, niti mu je tko znao ime, nestao je 1944. godine.

37 Mnogi učesnici u ovim razgovorima postavljali su mi pitanje o hapšenju Okružnog komiteta, u 
maju 1941. godine. Kako se dogodilo da novogradiške ustaše koji su već počeli da muče i 
strijeljaju komuniste, nisu likvidirali članove Okružnog komiteta, posebno Mirka Kljajića, koji je bio 
poznat i predratnoj policiji kao komunist (kod njega su i u predratnoj Jugoslaviji vršeni pretresi
i bio je kažnjavan zbog držanja zabranjene literature). Razgovarao sam i s jednim pravnikom 
koji je 1941. godine bio sudski činovnik. Poznavao je donekle i prilike u Novoj Gradiški (bio je 
politički neopredijeljen i vrlo brzo je napustio sudsku praksu). Iznosio mi je mišljenje da je jedan dio 
sudskog kadra u to vrijeme (prvi dani okupacije) bio van ustaškog pokreta i da nisu bili skloni 
suditi bez dokaznog materijala. U konkretnom slučaju za isti sud u Slavonskoj Požegi bila je 
još jedna »okolnost« koja je utjecala na ishod odluke, naime sva tri prvooptužena bili su Hrvati 
(Petar Gregl, Franjo Svečnjak i Karlo Bednarik) Istražnim organima i župskoj politici bilo je 
jasno — kako su i govorili prilikom istrage trojici prvooptuženih — da je Mirko ^ Kljajić »glavni 
kolovođa« da su oni »samo njegove žrtve«. Međutim, sud je u to vrijeme tražio i »dokazni«
materijal. S obzirom da se optužnica odnosila na posjedovanje ilegalnog letka, za što su imali i 
priznanje trojice optuženih (ostali su odricali da su imali bilo kakve veze s letkom), sud je oslo
bodio tog dijela optužnice druge uhapšene, ali je njih četvoricu (Mirka Kljajića, Mirka Gemba- 
rovskog, Danu šarića i Leonarda Ferića) kao komuniste vratio na dalju nadležnost župskom re
darstvu u Novoj Grdiški. Dalje više nisu bili saslušavani. Ostali su kao taoci do bijega iz zatvora 
24. oktobra 1941. godine. Postoji i mišljenje da su za ustašku vlast u Novoj Gradiški, sastavljenu 
uglavnom od studenata i đaka, u ono vrijeme glavni neprijatelj bili skojevci koji su im se supro- 
stavljali još u gimnaziji. I procesi hapšenja to donekle potvrđuju. Hapšeni su (bez ikakvih kon
kretnih optužbi i zbog toga nisu ni izvedeni pred sud) odmah u aprilu, i maju: Ranko Zec, Milan 
Nikolić, Slavko Polak i Aleksandar Pernić. U zapisniku, u maju, sa sastanka Nastavničkog vijećš 
gimnazije iznijelo je: » . . . Neki učenici se nalaze u zatvoru: Nikolić Milan, Milojević Vojo, 
Munjas Jovan, Kosovac Miloš, Ferić Vladimir, Miler Emil.« Poslije je slijedilo hapšenje Zvonka 
Lučića, Milana Tomića, Alojza Janoušeka i Rudija Jakovca.
Tako su članovi OK ostali za momenat zaboravljeni do niihovog bijega iz zatvora.
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VI

Do sada su se često koristili nepotpuni podaci o brojnom stanju čla
nova ćelija predratne partijske i skojevske organizacije. Također ima i raznih 
izjava o postojanju kotarskih, gradskih i općinskih komiteta38. Zahvaljujući 
Antunu i Alojzu Tenceru, Mati Matanoviću, Stjepanu Bošnjaku, Franji Sveč- 
njaku, Nikoli Guberoviću i drugima, dani su u »Dokumentima« potpuniji po
daci o broju članova Partije, kandidata i članova SKOJ-a39.

Pokušao sam ići od ćelije do ćelije radi točnog re konstruiranja partij
ske organizacije na novogradiškom i okučanskom području, kako Partije 
tako i SKOJ-a i kandidatskih grupa.

U novogradiškom kotaru bio je prije rata 71 član Partije. U gradu je 
bilo 16 članova Partije: Mirko i Dušan Kljajić, Petar Gregl, Franjo Svečnjak, 
Milan Mesić, Antun i Alojz Tencer, Mirko Gembarovski, Ranko Zec, Joža Ma- 
nolić, Đuro Potkonjak, Leonardo Ferić, Albert Kovre, Stjepan Bariša, Solija 
Gleđović i Ivan Derežanin; u Cerniku 5 članova: Mijo Mateković, Viktor Pet- 
rić, Antun Mance, Dane Šarić i Dragan Kurjaković; u Komarnici 12: Stipa i 
Iva Dragomanović, Ivan i Josip Majiček, Stjepan Klarić, Antun Šimek, Stje
pan Bošnjak, Mato Matanović, Marko i Mato Knežević, Ana i Amalija Drago
manović; u Vrbovi 15: Dane i Josip Margetić, Vlado i Josip Zuzija, Vinko i 
Nikola Benić, Nikola Pavić Matkulija, Ivan Luketić, Ivan Delina, Antun Jur- 
ković, Iva i Ante Đurić, Šava Klinčić, Ivan Svitlanović i Franjo Šotola; u 
Magić Maloj 6: Stjepan Trusić, Antun Radičević, Stjepan Ivanagić, Franjo 
Luketić, Ferdo i Jure Gembarovski; u Bilom Brigu 6: Antun i Grga Starčević, 
učitelj Pero Dragila, Milan Krunić, Viktor i Jozef Vlahinski; u Stivici 3: Mirko 
Blažina, Stjepan Barnaš i Stjepan Kovačević; i u Baćindolu 4 člana: Mijo 
Lučić, Ivan Trčić, Marko Tomljanović i Ivan Mrkonjić. U spomenutim par
tijskim ćelijama bilo je povezano 67 članova Partije. Ne zna se kojoj su orga
nizaciji pripadali Mijo Cindrić, Tomislav Miškatović, Milan Nikolić i Dragan 
Lučić40.

U Okučanima su bila 4 člana Partije: Joco Radaković, Đorđe Jungić, 
Martin Trnka i Nikola Guberović41. Oni nisu bili povezani u jednu partijsku' 
organizaciju. Djelovali su pojedinačno, a direktive im je prenosio Nikola Gu
berović, član OK Partije. Martin Trnka je imao veze i s Mirkom Kljaićem jer 
je radio u tvornici »Kruljac i sinovi«. Međutim, na okučanskom terenu bit 
će potrebno i dalje istraživati djelovanje komunista koji partijski nisu bili 
nigdje povezani. Radi se o četiri učitelja, člana Partije: Saviću Savoviću, 
Stevanu Galogaži, Iliji Bosancu i Vladi Rodiću, koji su djelovali na terenu 
gdje su bili učitelji.42. Stvarali su napredne čitalačke grupe i donosili na teren 
razni partijski i drugi napredni materijal. Slična situacija je i s braćom Pu-

38 U referatu Općinskog komiteta Nova Gradiška u povodu 50-godišnjice Partije spominje se brojka 
od 48 članova Partije. To isto piše i u Prilozima građi za historiju NOP-a Slavonije 1941.«, izdanje 
HIS SI. Brod 1965. g. I u svojim »Sjećanjima« Pavle Gregorić donosi iste podatke.

39 Vidi: Dokumenti i materijali, HIS 1971.
40 Po mišljenju Zvonka Lučića, Milana Nikolfća i Dragana Lučića direktno je držao na vezi 

Mirko Kljajić.
41 Đuro Potkonjak, učitelj u Trnavi, nalazio se na teritoriju okučanskog kotara, ali je partijski bio 

vezan s Novom Gradiškom i održavao je direktne veze s Kljajićem 1 Svečnjakom.
42 Vidi tekst J. Delibašića.
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pavac, Nikolom i Zarijom, kao i s Markom Pastuhom. S njima je vezu održa
vao uglavnom Đorđe Jungić. I Uršula Žak je bila komunist. Veze, iako rijetke, 
imala je 1941. godine s Nadom Dragosavljević i Ljubicom Orobabić.

Kandidatska grupa brojila je (prema spomenutim materijalima) na 
teritoriji Nove Gradiške 24 člana. U Okučanima, stoji u istim materijalima, 
nije bilo kandidata43. S drugovima s kojima sam razgovarao teško sam mogao 
ustanoviti gdje su bile kandidatske grupe, tko je njima rukovodio i kakvu su 
imali aktivnost. Ipak sam uspio sakupiti podatke s novogradiškog kotara i 
mogu navesti imena 38 kandidata. To su: Albert, Stjepan i Pero Ferić, Liza 
Katičić, Petar Sovrić, Albert Tomić, Albert Pongrajter, Slavko i Luka Sertić, 
Stjepan Kramer, Ivan Sloboda, Franjo Had, Julius Bukvašević, Gašo Klobu
čar, Stjepan Kovačević, Slavko Hanak, Đuro Vincetić, Antun Rosi, Josip Du
hovski, Josip Oršulić, Stjepan Meker, Gabro Bogdanović, Stanko, Franjo i 
Katica Zuzija, Josip Pavić, Đuro Gašparović, Manda Delina, Janja Benić, Đuro 
Dasović, Mile Banjeglav, Marica Benić, Ivan Jurković, Pavo Cindrić, Mato 
Silipetar, Marija i Anka Margetić i Anka Dakić. Interesantno je napomenuti 
da je bilo više žena kandidata nego žena članova Partije.

U Okučanima su bila četiri kandidata. Dvojica u Bijeloj Stijeni (Jozo 
Katalinić i Filip Simić) i dvojica u Ćaprgincima (Jovo i Stevo Delibašić). Svu 
četvoricu je u kandidate primio Nikola Guberović i donosio im partijski 
materijal.

O organizaciji SKOJ-a dosta su pisali Zvonko Lučić i Nikica Smiljanić. 
Ja sam ranije razgovarao s Jeftom šašićem, Perom Krasuljom i Veljom Mila- 
dinovićem. Podatke o Skoju dali su, također, Branko Smiljanić, Ljubica Oro
babić, Spaso Popović i drugi. I unatoč tolikog broja kontakata i razgovora, 
mislim da podaci nisu konačni i definitivni. Bit će potrebno razgovarati i s 
drugim predratnim skojevcima i upotpuniti historijat Skoja tim podacima.

Skojevska organizacija se prvi put javlja u novogradiškoj gimnaziji 
školske 1934/35. godine. Prvi skojevci su bili Mile Joka i Veljko Ilić. Iste 
godine u Skoj su primljeni Jefto šašić i Velja Rađenović. Tada je oformljena 
prva skojevska grupa na novogradiško-okučanskom području. U isto vrijeme 
kao komunisti djelovali su u Novoj Gradiški Ervin Šmidek i Milan Mesić, a 
kao sindikalac posebno je bio aktivan Dane Šarić. Skojevci su se sretali s 
članovima Partije, ali nije bilo nikakve organizacione povezanosti. Tek do
laskom Mirka Kljajića u Novu Gradišku dolazi do stalnog kontakta Partija — 
Skoj. Školske godine 1935/36 i 1936/37. organizacija već ima širu bazu. Tada) 
su u Skoj primljeni: Ivan Tahi, Ranko Zec, Vjekoslav Petrović, Jovan Bosa
nac, Stoja i Jula Dodiković, Drago Tomić, Josip Krajačić, Ilija Knežević, Čedo 
Grbić, Vojo Milojević, čedo Kovačević, Nikica Smiljanić, Jovan Munjas i 
Aleksandar Pernić. U to vrijeme Partija još ne stvara partijske ćelije. Nitko 
nije bio primljen u Partiju tih godina44.

Skoj se počeo naglo razvijati školske 1937/38. i 1938/39. godine. Tih 
godina u Skoj su primljeni: Zvonko Lučić, Velja Buzadžić, Nedeljko Rađeno-i 
vić, Nikica Vujasinović, Nedeljka Milojević, Ljubica Orobabić, Pero Krasulja,

43 Radi se o »Prilogu građi za historiju NOP Slavonije 1941.«, u izdanju HIS Slavonski Brod 1965. g.. 
Dalje u tekstu: Prilozi HIS-a.

44 Prva partijska organizacija u gradu formirana Je 1938. g. U jesen iste godine i u Komarnici Je 
stvorena ćelija.
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Relja Kalember, Lavoslav Somer, Milan Nikolić45, Dušan Vujnović, Miladin 
Trifunović, Ančika Janoušek, Dušan Kraviđ, Đorđe Vitez4'3. A slijedeće školske 
godine, 1939/40, Skoj se proširio i na mlađe razrede, i primljeni su: Alojz Ja
noušek, Branko Smiljanić, Stevo Vitez, Milan Galović, Zlata Dupko, Antun 
Duhaček, Karlo Miloš, Milenko Adžaga, Vojislav Jelača i Savo Ogorelica.

Po odlasku Ranka Zeca na studije u Beograd skojevskom organizaci
jom u gimnaziji je rukovodio Nikica Smiljanić. On se redovno konzultirao s 
Velikom Rađenovićem i Nikolom Vujasinovićem. Praktično je to bilo neko 
skojevsko tijelo za gimnaziju. U to vrijeme, u vrijeme dinamičnog razvoja 
skojevske organizacije, Okružni komitet Partije, posebno Mirko Kljajić, počeo 
je sve češće da se interesira za rad Skoja i da saziva kod sebe na sastanke 
starije i iskusnije skojevce i da razgovara o problemima organizacije. Često 
su tim sastancima prisustvovali i oni skojevci koji su bili već na studijama 
(Ranko Zec, Josip Krajačić, Vojo Milojević, Zvonko Lučić, itd.). Jedan od pro
blema na koji je Mirko skretao pažnju starijim skojevcima bio je nacionalni 
sastav SKOJ-a. Naime, hrvatski dio omladine bio je znatno slabije zastupljen 
u organizaciji. Drugi problem je bio u socijalnoj strukturi. U gradu i na se-1 
lima nije postojao ni jedan aktiv Skoja sastavljen od seljačke ili radničke* 
omladine, osim onog koji je Ranko Zec formirao u Okučanima, u jesen 1939. 
godine, gdje su zajedno s đacima bili i radnici, uglavnom šegrti (Vlatko Mila^ 
nović, Ivica Vrban, Zvonko Sokol, a nešto kasnije, 1940. godine primljeni su 
i Ilija Smiljanić ii Milan Duhaček).

S obzirom na širenje skojevske organizacije, na jednom od spomenutih 
sastanka donio je Kljajić odluku da rukovodstvo Skoja podijeli u dva dijela. 
Jednim bi dijelom, »vlakašima«47, rukovodio Nikica Smiljanić, a skojevcima 
u gradu bi rukovodio Milan Nikolić. Ta odluka je bila prihvaćena, međutim, 
u praksi se nikada nije primjenjivala. Milan Nikolić je praktički postao član 
tog neformalnog rukovodećeg tijela za Skoj u gimnaziji (Smiljanić, Vujasino- 
vić .Rađenović i sada Milan Nikolić).

Godine 1940, u septembru, održana je prva okružna konferencija Skoja 
za okrug Nova Gradiška u Banovoj Jarugi. U ime PK Skoja za Hrvatsku kon
ferenciji su prisustvovali Rade Vlkov i Ivan Delgalo. Od strane OK Partije 
bili su: Mirko Kljajić, Josip Vlašić, Janko Kubašek i Rade Pavlović. Od skoje
vaca (zapravo članova Partije koji su radili u Skoju) bili su prisutni: Joža. 
Manolić, Ranko Zec, Pero Car, Mato Opić, Josip Lončar i Mirko Petrak. Na toj 
konferenciji je izabran Joža Manolić za sekretara, a Ranko Zec za organiza-1 
cionog sekretara. Djelovanje novoizabranog Okružnog komiteta Skoja bilo 
je vrlo kratko, svega nekoliko mjeseci prije okupacije, tako da nije vidnija 
utjecao na dalji razvoj skojevske organizacije na terenu.

Prije rata nisu postojali kotarski, gradski i općinski komiteti na novo- 
gradiškom i okučanskom području. S ćelijama je direktno rukovodio Mirko 
Kljajić. Aktivno mu je pomogao Petar Gregl i Milan Mesić. Od 1939. godine i 
Franjo Svečnjak se uključuje u aktivan rad i bio je direktno zadužen za neke

45 Milan Nikolić je primljen u SKOJ u rodnom selu Sloboštini, kotar Slavonska Požega. Postoji miš
ljenje da je tamo primljen 1 u Partiju 1939. godine.

46 Te iste godine Ranko Zec je organizirao posebnu skojevsku grupu: Milan Tomić, Slavko Polak ft 
Milutin Marić.

47 Vlakaši su bili đaci koji su putovali u školu iz Kapele, Petrovog Sela, Okučana, Rajića 1 Novske. 
Među njima je bilo dosta skojevaca.
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ćelije. Mirko Gembarovski se najviše angažirao u radu s ćelijama u Komar
nici, Magie Maloj i Stivici. Normalno je onda i bilo da veći dio Okružnog ko
miteta bude s teritorija kotara Nova Gradiška. Odluka CK KPH, lično Rade’ 
Končara, bila je tada, 1940. godine, da i Biro OK bude sastavljen od drugova! 
koji rade u Novoj Gradiški (Mirko Kljajić, Petar Gregl, Franjo Svečnjak, Mirko 
Gembarovski, Milan Mesić i Joža Manolić). Taj Biro je poslije obavljao i 
funkciju Kotarskog, odnosno Gradskog komiteta Partije. Općinski komiteti 
nisu nigdje organizirani.

Stanje i djelovanje partijske organizacije poslije okupacije naše zem
lje kao i formiranje novih partijskih rukovodstava na terenu, iznio sam u 
prethodnim poglavljima ovoga uvoda. Međutim, mislim da će biti potrebno 
još istraživati predratnu organizacionu strukturu Partije i Skoja na novogra- 
diškom kotaru, posebno u posavskim selima, Kapeli i Petrovom Selu. Nedo
staju, također, i detaljniji materijali o dvjema okružnim partijskim konfe
rencijama (marta i oktobra 1940. godine), o radu Biroa OK, o kontaktima OK 
i CK KPH, kakve su bile direktive koje je OK primao iz Zagreba, učešće Mir
ka Kljajića na V zemaljskoj konferenciji u Zagrebu 1940. godine, itd.

VII

Tokom ovoga rada i prikupjanja građe o radu partijske i skojevske 
organizacije prije rata i o događajima iz 1941. godine odgovor nisam dobio 
jedino od Duke Milosavljevića. Ipak sam u knjizi stavio pismo upućeno nje
mu s obrazloženjem zašto to činim. S Dukom Milosavljevićem sam razgo
varao poslije upućenog pisma. Međutim, on mi je rekao da ima namjeru sam 
pisati o događajima iz 1941. godine.

Zahvaljujem svim drugovima koji su pozitivno odgovorili na moja 
pisma i svojim učešćem pomogli da se prikupe bar djelomični podaci o radu 
partijske i skojevske organizacije 1941. godine.

Antun Duhaček
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U prvom dijelu knjige objavljujem opširnije postavljena pitanja grupi 
drugova1 i sve njihove odgovore odnosno razgovore koje sam s njima vodio. 
Ova pitanja su i putokaz za ostale dijelove knjige gdje sam svoja pitanja 
izostavljao ili znatno kratio.

U ovoj su grupi drugova oni koji su, po mom uvjerenju, odigrali naj
značajniju ulogu u organizaciji ustanka u našem kraju. To, svakako, ne znači 
da je uloga i ostalih drugova bila mala. Naprotiv.

U svakom dijelu knjige držao sam se principa abecednog reda. Izuzeo 
sam jedino dra Paju Gregorića i dra Dušana Čalića, što mi drugovi, vjerujem, 
neće zamjeriti.

I Dr Pajo Gregorid Brzi, Dr Dušan čalić Ćule, Vicko Antić Pepe, Pero Car Zvrk, Jovo Delibašić 
Delija, čedo Grbić Kedacije, Zvonko LucSć Sergej, Nikica Smiljanić Tihi, Jefto šašić, Alojz 
fencer Makija, Antun Tencer Švabo, Ranko Zec

33



Dr PAVLE GREGORIĆ BRZI

Rođen 1892. godine u Zlataru, Hrvatsko zagorje.
Prvoborac, učesnik oktobarske revolucije.
Nosilac Ordena narodnog heroja i Ordena junaka socijalističkog rada.
Clan KPJ postaje 1921. godine i od toga vremena neprekidno nastavlja 

revolucionarni rad. Na osnivačkom kongresu KPH biran je za člana Central
nog komiteta. Učesnik je mnogih sastanaka u Zagrebu gdje su donijete odlu
ke o podizanju ustanka. Po zadatku CK već u ljeto 1941. odlazi u Slavoniju 
i Moslavinu gdje prenosi odluke Partije o oružanoj borbi.

Poslije Slavonije odlazi na slobodni teritorij u Liku i Kordun gdje 
radi na prvom sazivu ZAVNOH-a. Bio je vijećnik Prvog i Drugog zasjedanja 
AVNOJ-a.

Poslije oslobođenja biran je za člana CK KPJ, bio je poslanik u Saboru 
i Saveznoj skupštini. Jedno vrijeme je radio na vanjskim poslovima i bio 
ambasador FNRJ u Italiji.

Član je Savjeta Federacije.
Bavi se i publicističkim radom. Štampao je i svoja sjećanja o razvoju 

ustanka u Slavoniji i Moslavini.
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Izvinjavam se što Vam se obraćam preko pisma i s molbom da mi po
mognete u rasvjetljavanju izvjesnih, meni nejasnih situacija iz 1941. godine 
na terenu Okružnog komiteta Nova Gradiška. Da odmah kažem: ne mislim 
da je to bila karakteristika samo toga okruga, toga Okružnog komiteta, nego 
i šire, i kod drugih organizacija u Slavoniji. Naime, o čemu se radi: pokuša
vam da sakupim građu o radu Partije (ćelije, SKOJ, druge političke stranke 
situacija, itd.) na okučansko-novogradiškom području o periodu 1937—1941. 
godine. Idem metodom izmjenjivanja pisama s predratnim članovima Partije, 
aktivnim organizatorima ustanka iz tog kraja; postavljam im vrlo konkretna 
pitanja i molim odgovore. Ujedno, kroz pitanja, iznosim i svoje stavove ili 
citiram dokumente, odnosno konfrontiram razna mišljenja.

Obratio sam se, do sada, Dušanu Čaliću, Ćedi Grbiću, Gabri Vidoviću, 
Nikici Smiljaniću, Alojzu Tenceru, Jovi Delibašiću, Zvonku Lučiću i drugima. 
S mnogima sam do sada izmijenio po nekoliko pisama. Opširna su, s dosta 
detalja. Mislim da smo uspješno rekonstruirali partijsku organizaciju i SKOJ, 
građanske partije, frankovački pokret, velikosrpske tendencije, okupaciju i 
prve pripreme za oružanu borbu. Do kraja 1941. godine.

Ne uzimam nikakvo pravo da se i Vama obratim. Ovo je molba. Ujedno, 
smatram da ste, ako ne jedini, a ono sigurno najkvalificiraniji, da nama, po
sebno budućim čitaocima, te onima koji će se danas-sutra baviti historijom, 
pomognete u razumijevanju i shvaćanju određenih situacija.

Radi se o dokumentima štampanim, uglavnom, tokom rata, osim go
vora dra Vladimira Bakarića na II kongresu KPH (21-25. XI 1948. godine). 
Pokušavam da dokumentima priđem nešto drugačije nego što sam to ranije 
činio, odnosno nego što to čine mnogi koji smatraju te dokumente nepriko
snovenima. To jesu dokumenti. Oni su i pisani tada, 1941. godine. Ali, mislim 
da to još ne znači da su oni točni, odnosno da su onda kada su pisani odraža
vali i točno, objektivno, istinito i realno stanje neke pojave na terenu. Sadr-. 
žaj je i onda mogao da bude subjektivna ocjena jednog čovjeka, a što bi sada, 
poslije 40 godina, ako bi se pisalo isključivo na bazi dokumenata, moglo da 
dovede čak i do krivih ocjena.

Možda bi već sada uz neke dokumente trebalo da stoje određene pri
mjedbe, korekcije, dopune ili objašnjenja. To je stvar i živih učesnika i hi
storičara.

Izvinjavam se na ovolikom uvodu, ali mislim da je to nužno da bisto 
shvatili zašto Vam se obraćam.

1. U referatu na II kongresu KPH drug Bakarić je dao ocjenu razvoja) 
ustanka u Hrvatskoj. U izlaganju stoji da je bilo »neodlučnosti u kursu na 
široki narodni ustanak« i da »mnoge organizacije, posebno one koje su bile 
formirane na platformama različitog legalnog i polulegalnog rada nisu željele 
da se stave na čelo oružane borbe«, zatim da je »neke od njih trebalo reorga
nizirati za rad pod novim uslovima ...« itd.

Zanima me, cijenjeni druže Brzi, koliko i u čemu se to odnosi na Sla-j 
voniju, odnosno na teren gdje je djelovao Okružni komitet N. Gradiška. Po
sebno je pitanje »neodlučnosti... na široki narodni ustanak« i da li su željeli 
da se »stave na čelo oružane borbe« te da li ih je »trebalo reorganizirati (Par-;

Cijenjeni druže Brzi,
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tiju, moja primjedba) za rad pod novim uslovima«. Da li je taj Okružni komi
tet imao stvarno vremena, s obzirom da je gotovo cio pao u zatvor 22. maja 
1941. godine, da provede sve ono što drug Bakarić iznosi u referatu na kon
gresu KPH. Ako ne, tko je to onda trebao učiniti na spomenutom okrugu? 
Gdje i u čemu su bile objektivne teškoće?

2. Dalje, drug Bakarić iznosi da je »oružana borba dobila vrlo brzo 
širok razmah u srpskim krajevima . . . «

Godine 1941. Edvard Kardelj je pisao jedan izvještaj CK KPJ (Titu) 
gdje stoji ovo: » . . .  pošto-poto mi moramo dići u borbu hrvatska sela ili će 
potpuno uništiti srpska naselja. A to se bezuslovno može. Kod nekih drugova; 
postoji bojazan od represalija (ne u rukovodstvu), od uništenja sela i ljudi, 
itd. Baš taj strah najviše koči odlučnije pristupanje mobilizaciji hrvatskih 
sela. A ja držim da će baš represalije prebaciti hrvatska sela na stranu srpskih 
sela. U ratu se ne smijemo plašiti uništavanja čitavih sela. Teror će bezuslov-i 
no dovesti do oružane akcije... « (Zbornik dokumenata i podataka o NOB-u 
jugoslovenskih naroda, tom II, knjiga II, str. 31).

Razgovarao sam s mnogim drugovima iz rata (vrlo rijetko je netko 
zapazio taj izvještaj E. Kardelja) i sa sadašnjim historičarima i pokušao da 
shvatim smisao te koncepcije NOP-a, vjerojatno karakteristične samo za 
određena područja, mislim na područje gdje živi miješano stanovništvo (Hr
vati i Srbi). U Slavoniji je takva taktika mogla biti primijenjena. A da li je? 
I koliko bi bila oportuna?

Čitajući mnoge dokumente i izvještaje naših štabova i komiteta, po
sebno one iz 1942. i 1943. godine, dok još hrvatsko stanovništvo u masovnosti 
zaostaje za srpskim u učešću u NOR-u u Slavoniji, prisustvujući i lično nekim 
sastancima i savjetovanjima za vrijeme rata i razgovarajući i sada s mnogim 
vojnim i političkim rukovodiocima, nikada i nigdje nisam primijetio da je 
nekakva slična linija ili čak i slična pomisao bila prisutna. Jedinice su se u 
Slavoniji kretale po terenu gdje su živjeli Srbi, odnosno Hrvati, s jednakim 
i istim ciljem: napasti neprijatelja da bi se uništio ili zarobio i da bi se oteloi 
oružje, a ne da se namjerno (ili nenamjerno) izazove teror fašizma nad jed
nim narodom (odnosno da se uništavaju i cijela sela). Naše brigade i divizijei 
odlazile su daleko od svog glavnog dijela slobodne teritorije (Psunj i Papuk) 
do blizu Osijeka ili prema Kalniku s ciljem da napadnu neprijatelja gdje se 
manje nada, da prošire ustanak, da politički djeluju posebno u krajevima 
gdje nas je narod rjeđe sretao, ali ne da izazovemo teror. Da li je Vama, kad 
delegatu CK za Slavoniju, bio poznat i takav pristup razvitku ustanka? Da li 
bi se, da smo primijenili takvu taktiku, ustanak brže i ravnomjernije razvijao 
na cijelom našem području? Da li je u CK KPH (gdje ste povremeno navra-, 
ćali) došla neka slična direktiva iz CK KPJ? Ili, da li vam je netko iz CK KP 
Hrvatske uputio ili usmeno prenio slično uputstvo? Odnosno, da li ste u toku 
rata znali za taj izvještaj E. Kardelja?

3. 26. septembra 1941., održano je poznato vojno savjetovanje u Stoli
cama koje je organizirao Glavni štab Jugoslavije. Ono je bilo od ogromne 
važnosti i utjecalo je na dalji razvoj ustanka u cijeloj zemlji. U jednom zbor
niku dokumenata našao sam »Uputstvo OK KPH za okrug Karlovac od 6. ok
tobra 1941. godine komandi odreda Korduna i Banije«. Vrlo je karakteristič
no da je to Uputstvo, rađeno na osnovi odluka u Stolicama, poslano spome
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nutim komandama svega desetak dana poslije zasjedanja u Stolicama. Ono 
je nevjerojatno detaljno: organizacija jedinica (vod, četa, bataljon, odred) i 
komande jedinica, formiranje narodnooslobodilačkih odbora, kakav treba da 
bude štab jedinica, itd. Najvažnija strana tog dokumenta (i savjetovanja u 
Stolicama) je sprovođenje jedinstvenosti ustanka za sve krajeve naše zemlje.

Međutim, u Slavoniji ni jedan okružni komitet u toku oktobra, novem
bra i decembra (sve do savjetovanja u Brusniku) nije dobio neku sličnu di
rektivu ili uputstvo, niti su prenijete, bilo u kakvoj formi, odluke savjetovanja 
u Stolicama. Koji je bio razlog?

4. U Zborniku dokumenta, tom II, knjiga II, str. 43 (dok. 11) našjao 
sam izvještaj operativnog rukovodstva pri CK KPH od augusta 1941. godine 
Glavnom štabu partizanskih odreda Jugoslavije o vojno-političkoj situaciji u 
Hrvatskoj, gdje stoji: »Slavonija, Banova Jaruga, Bjelovar, Ivanić Grad, Va
raždin, skoro potpuno zatajili. Pojave, i to masovne, dezerterstva, kukavičlu
ka. Mora se takoreći iznova raditi. Kadrova na koje se možemo osloniti vrl|o 
malo i m a . . . «  Potpisani: Vlado i Brko (Vlado Popović i Rade Končar).

U istom Zborniku, dokument br. 19. stoji odgovor Tita: » . . .  kukavičluk, 
sabotaža itd. nisu samo pojave u vašim partijskim organizacijama. Toga je 
bilo dosta i u Bosni, ali se energičnim mjerama to odstranjuje. Sa takvim! 
tipovima treba najodlučnije postupati, naročito ako se nalaze u rukovodstvu.. 
Uvlačite na rukovodeća mjesta nove, mlade ljude koji se pokazuju i u ovim 
časovima odani, hrabri i disciplinovani... «

Kako gledate na taj dokumenat? Točnost? Odakle takva ocjena Popo- 
viću i Končaru za taj dio Slavonije?

5. Nailazio sam u nekim izvještajima i dokumentima na podatke o 
hapšenjima u Slavoniji (u Brodu i Gradiški) do kojih je došlo zbog slabog 
držanja Cincipinke1 u Zagrebu. Ona je, navodno, znala mnoge veze i lozinke 
u Slavoniji.

Molio bih Vas, ako biste mi htjeli nešto reći u vezi s tim. Kako je došlo 
do te provale i koje su bile posljedice?

6. Prema materijalima HIS-a u SI. Brodu u Slavoniji su 1941. godine 
bila 763 člana Partije (u tim materijalima nema preciznih podataka za kan
didate i SKOJ, ali u kotarevima — gdje ima podataka — Novska, Nova Gra
diška, Slavonski Brod, Požega i Pakrac, bilo je 307 kandidata i 495 skojevaca). 
Vjerojatno bi jednim temeljitijim istraživanjem došli do cifre između 1800 do 
2000 komunista (članova Partije, kandidata i skojevaca). U decembru 1941. 
godine sve naše slavonske jedinice su imale oko 270 naoružanih boraca. Što 
to znači? Koji je bio uzrok da se tokom 1941. godine mali broj komunista 
odazvao u oružanu borbu protiv ustaša i okupatora?

Jedno dosta krupno pitanje ostaje, bar za mene, nedovoljno rasvijet
ljeno iz onog najranijeg perioda priprema za oružani ustanak. Radi se o hap
šenjima komunista. Pokušavam shvatiti period neposredno po dolasku fa
šizma na vlast. Da budem još precizniji, shvatiti period april-juni 1941. godi
ne. Da shvatim položaj onih komunista koji su bili kompromitirani, hapšeni 
od strane policije ili su se prije rata otvoreno, fizički, obračunavali s frankov: 
cima. To su npr. kod nas bili Milan Tomić, Ranko Zec, Milan Nikolić, Šaco

1 Cincipinka, Anklca Serti ć
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Perniò i drugi, zatim članovi Okružnog komiteta i njihovi najbliži suradnici. 
Židovi, komunisti, itd. Možda je nedostajala jedna preciznija direktiva da 
kompromitirani komunisti treba da se sklone bilo gdje ili da pređu u ilegal
nost? Međutim, nastaje i drugo hapšenje na okučansko-novogradiškom terenu 
(16 članova Partije i SKOJ-a), i to u vremenu oktobar-decembar 1941. godine. 
Ali i dalje nema jedne čvrste, jasne i određene direktive da se većina komu
nista povuče s terena u operativne jedinice. Pa treće hapšenje u januaru 1942. 
godine. Uhapšeno je ponovo 15 članova Partije. Svi ti komunisti, ili gotovo svi, 
počeli su da rade, bili su aktivni i poslije dolaska ustaške vlasti. Radili su i 
kada je već počelo hapšenje i teror ustaša. A za cijelo to vrijeme brojčani 
odnos i pripadnika oružanih jedinica i ilegalaca komunista na terenu išao 
je u prilog ovih drugih. Zašto je bila takva politika? Čemu je to konkretno 
služilo? Da je bila data direktiva za odlazak u jedinicu, svi ovi uhapšeni ko
munisti, bez izuzetka, došli bi u partizane (mnogi su poslije pobjegli iz zat
vora i došli u partizane).

Prema tim nedovoljno preciznim podacima u zatvoru je tokom 1941. i 
u januaru 1942. godine bio 51 komunist s novogradiško-okučanskog područja. 
Od toga je strijeljano 12, a 15 je došlo (poslije puštanja) ili pobjeglo u parti
zane. Za 9 se samo zna da su poslije ostali van učešća u NOB-u, a 15 ih je bilo 
tokom 1942. godine pušteno iz zatvora (uglavnom iz Komarnice, Bilog Briga, 
Sičica) s kojima smo poslije, na terenu, uspostavili vezu i oni su nastavili sa 
suradnjom.

To je jedan dio problema nastao zbog nedovoljne ili nejasne direktive- 
što da čine kompromitirani komunisti odmah po dolasku ustaša na vlast.

Drugi dio problema odnosi se na odlazak komunista u domobrane. 
Ovdje se radilo o malom broju drugova, ali i taj broj potvrđuje jednu neja- 
snoću stava u datoj situaciji.

Što Vi, cijenjeni druže Brzi, mislite o tome? Kako bi se to moglo naj
bolje i najtočnije predstaviti budućim historičarima?

Ja Vam se, eto, obraćam s nekoliko pitanja. Ako raspolažete s iole slo
bodnog vremena, molio bih Vas da mi odgovorite.

Beograd, 28. I 1981. g.
S posebnim poštovanjem 
Antun Duhaček

Cijenjeni druže Duhaček,

Najprije da se ispričam što ste moj odgovor tako dugo čekali. Razloga 
je bilo više: dosta sam zauzet raznim predavanjima u Zagrebu i izvan njega. 
Prilično sam čekao i na Zbornik dokumenata koji sam posudio iz Instituta 
za historiju radničkog pokreta. Razloga ima još, kao i indolencije.

Pokušat ću da Vam redom odgovaram na pitanja koja ste postavili.
1. Što se tiče referata druga Bakarića na Drugom kongresu KPH, mi

slim da se njegove konstatacije o »neodlučnosti na široki narodni ustanak« 
ne mogu primijeniti na Slavoniju, a pogotovo ne na okrug Nova Gradiška. Svi 
mi koji smo tada bili u Slavoniji, i imali pred sobom zadatke koje nam je
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dao Tito na sastanku u Zagrebu 12. aprila 1941. godine, radili smo na učvrš
ćenju partijske organizacije, partijskih komiteta, pa sam već 18. juna održao 
Okružim partijsku konferenciju u Banovoj Jarugi. Do toga vremena bile su 
uspostavljene veze između gotovo svih kotarskih komiteta. Na sam dan na
pada Njemačke na Sovjetski Savez održao sam konferenciju Kotarskog ko
miteta Pakrac na kojoj smo zaključili da treba formirati oružane grupe. Dobro 
se sjećam da sam tada rekao drugovima, koji su bili na konferenciji, da se 
od sada svi članovi Komunističke partije treba da smatraju mobiliziranim. 
Iako je proglas CK KPJ, kojim se pozivaju narodi Jugoslavije na ustanak, do 
nas u Slavoniju stigao koncem jula ili početkom augusta, znao sam da će 
takav proglas biti objavljen odmah nakon napada na Sovjetski Savez, jer 
nam je Tito na sastanku u Zagrebu to saopćio. Ja sam tako i postupio.

2. U toku rata nisam znao za izvještaj Edvarda Kardelja upućen CK-u 
KPJ 1941. godine. Dolazeći u Zagreb, u nekoliko navrata sastajao sam sa s 
Radom Končarom, ali mi on nikada nije spomenuo navedeno Kardeljevo 
pismo. S tim sam se izvještajem sada prvi puta upoznao.

S Kardeljevom koncepcijom da će »baš represalije prebaciti hrvatska 
sela na stranu srpskih sela« ja se ne slažem već i zbog toga što u to vrijeme 
(august 1941. g.) mi u Slavoniji još nismo ni u srpskim selima uspjeli orga
nizirati otpor, a kamoli u hrvatskim, koja su gotovo u većini bila posve pa
sivna.

Meni se čini da je, u spomenutoj koncepciji, Kardelj izgubio iz vida 
veliku razliku između političkih prilika u Sloveniji koja je bila podijeljena 
između Italije i Reicha, pa je gotovo čitav narod bio svrstan u Osvobodilnu 
frontu i odmah, od početka, dao energičan otpor — i političkih prilika u Hr
vatskoj gdje je bila formirana tzv. »Nezavisna Država Hrvatska« kao tobožnji, 
saveznik Reicha. Dobar dio hrvatskog stanovništva imao je u početku iluziju 
da je stvaranjem »NDH« riješeno nacionalno pitanje i da će sve biti u redu 
jer se Hrvatska oslobodila velikosrpske hegemonije. Jedino je Dalmacija go
tovo jednodušno prihvatila borbu protiv talijanskog okupatora jer je bila 
pripojena Italiji.

Iluzija o tobožnjoj nezavisnoj »Nezavisnoj Državi Hrvatskoj« svakako 
je otežavala uspjeh naše propagande među Hrvatima o potrebi otpora nepri
jatelju. Prema tome, u ono vrijeme bilo je nemoguće i zamisliti neki otpor 
okupatoru i ustašama. Pa čak i Srbi, što Vi znadete isto tako dobro kao i ja, 
nisu bili baš spremni za masovni oružani otpor. Bilo je potrebno mnogo rada, 
uvjeravanja i propagande dok nas je narod prihvatio i pošao za Komunistio- 
kom partijom. Ne zaboravimo ni Hrvatsku seljačku stranku s Mačekom na 
čelu koji apsolutno nije htio suradnju s Komunističkom partijom, iako mu je 
suradnja bila ponuđena, već je energično zagovarao pasivnost.

3. U svom pismu spominjete Uputstvo koje OK KPH za okrug Karlo
vac šalje komandi odreda Korduna i Banije u vezi s odlukama donesenim) 
u Stolicama.

U vezi s odlukama u Stolicama nisam ni od koga dobio bilo kakve in
strukcije kao što je primio OK KPH za okrug Karlovac. Sjećam se vrlo dobro 
(a o tome sam pisao u svojoj prvoj knjizi »Sjećanja na 1941«) da sam se po
sljednji put sastao sa sekretarom Radom Končarom u prvoj polovini septem
bra 1941. godine. Dakle, prije njegova odlaska u Stolice. Poslije Stolica Rade
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Končar se nije vratio u Zagreb, nego je otišao u Dalmaciju radi sređivanja 
prilika u tamošnjoj partijskoj organizaciji. Vjerujem da bi mi sigurno govo
rio o zasjedanju da se vratio u Zagreb.

Prvih dana oktobra 1941. godine prvi sam se put sastao u Zagrebu s 
Vladom Popovićem, koji me je i pozvao na sastanak. Do tada uopće nisam 
znao za njegovu dužnost kao delegata CK KPJ u Hrvatskoj, niti sam znao da 
se nalazi u Zagrebu. Tokom razgovora ni jednom riječju nije spomenuo od
luke u Stolicama. Govorili smo o situaciji u Slavoniji, u bjelovarskom i čaz-J 
manskom okrugu. Sjećam se da me upozoravao na četničku opasnost, s obzi
rom na činjenicu da je na tom teritoriju živjelo brojno srpsko stanovništvo- 
Odgovorio sam mu da te opasnosti kod nas nema, čemu je svakako mnogo 
doprinio rad na terenu još prije rata, a naročito poslije okupacije zemlje. 
Bilo je pokušaja ubacivanja četnika iz Bosne i Srbije, ali s njima se brzo 
svršilo.

4. U vezi s vojno-političkom situacijom u Slavoniji, Bjelovaru itd, 
prema izvještaju operativnog rukovodstva pri CK KPH, upućenom Glavnom 
štabu PO Hrvatske, mogu Vam reći da je taj izvještaj u potpunosti netočan i 
proizvoljan. Nikakvih pojava dezerterstva i kukavičluka nije bilo, a pogotovo 
ne masovnih. Prema tome, ja zaključujem da je Vlado Popović morao dati te| 
podatke na osnovi nekog izvještaja s terena, izvještaja za koji ja ne znam.

Ja sam lično izvještavao Radu Končara o situaciji na terenu, jer sam: 
je vrlo dobro znao. Do spomenutog vremena održao sam u sva tri meni podre-i 
đena okruga okružne konferencije kojima je prethodilo organizaciono učvrš
ćenje kotarskih, pa i općinskih komiteta, bez kojih se ne bi mogla ni jedna; 
od okružnih konferencija održati.

Spomenuli ste da su izvještaj potpisali Vlado Popović i Rade Končar. 
Pogledao sam dokumenat i vidio da je Končar potpisao fusnotu koju je dodao 
izvještaju, a poznajući ga dobro kao vrlo delikatna čovjeka, ne vjerujem da 
je čitao sam izvještaj jer bi to moglo izgledati kao da kontrolira Vladu Po- 
povića.

5. Na Vaše pitanje o izdajničkom držanju Ankice Sertić Cincipinke i 
hapšenju nekih drugova u Novoj Gradiški ne bih vam mogao ništa reći. Znam, 
da je radila u tehnici CK KPH, čak sam je jednom prilikom i upoznao u Za
grebu, ali pobliže o njenom radu ne znam ništa.

6. Slažem se s Vama da je pitanje o brojnom sudjelovanju komunista 
i skojevaca u prvoj godini rata i njihov odlazak u borbene redove, vrlo deliH 
katno i, kako kažete, neistraženo.

Odmah po okupaciji zemlje dosta je drugova bilo mobilizirano u kra
ljevsku jugoslovensku vojsku, čemu se Partija nije protivila. Naprotiv. Čak 
je bila direktiva Partije da svaki komunista vojnik bude najbolji vojnik, a 
svaki komunista oficir najbolji oficir. Brzi slom i okupacija zemlje, utjecali 
su da je među zarobljenicima bilo i komunista.

Hapšenja su uslijedila vrlo brzo po dolasku ustaša na vlast, naročitoj 
Židova i istaknutijih Srba komunista. Vjerujem da je dio komunista bio 
uhapšen i zbog nesnalaženja i zabune stvorene potpisivanjem pakta o nena
padanju između Sovjetskog Saveza i Reicha. Bilo je i nekoliko slučajeva 
odlaska komunista u Beograd.



Spominjete da je, možda, nedostajala jedna precizna direktiva da se 
kompromitirani komunisti sklone ili da pređu u ilegalnost.

Napisao sam da je već 18. juna 1941. godine bila održana konferencija 
za okrug Nova Gradiška na kojoj su bili zastupljeni svi novogradiški kota- 
revi. Bila je data jasna direktiva da se vrše pripreme za oružani ustanak kojii 
treba da uslijedi poslije napada Njemačke na Sovjetski Savez. Razumljivo da 
se to ne radi »legalno«.

Postavljam si i ja pitanje gdje su komunisti kada se formiraju oružane 
grupe tek u oktobru. Jedan dio je svakako morao ostati na terenu po raznim 
komitetima. Ali, znamo da su kotarski komiteti imali najviše 3 do 5 članova. 
A ostali?

Drugo hapšenje komunista uslijedilo je od oktobra do decembra. Po
stojale su dvije oružane grupe u novogradiškom okrugu i za njih se sigurno 
znalo, a naročito su to znali komunisti i skojevci. Koji su razlozi da nisu ušli! 
u oružane jedinice nego riskirali da budu uhapšeni, to ostavljam historiča
rima da istraže, isto kao i brojno stanje komunista, skojevaca, kandidata i 
simpatizera koji su navedeni u raznim spiskovima. Isto tako odlazak komu
nista u domobrane, čega je, kako Vi kažete, bilo malo.

To bi bilo sve. Ako još nešto posebno želite, obratite mi se slobodno, 
vrlo rado ću Vam odgovoriti, naravno, ako budem znao.

Drugarski Vas pozdravlja
Pajo Gregorić Brzi

Zagreb, 8. IV 1981. g.

Cijenjeni druže Brzi,

Primio sam Vaše odgovore. Posebno sam zadovoljan jasnim i vrlo odre
đenim Vašim mišljenjem o dokumentima pisanim u vrijeme rata. To me je 
još više učvrstilo u uvjerenju da bi bilo dobro i vrlo korisno da naši stariji 
i odgovorniji drugovi, organizatori ustanka i sudionici narodnooslobodilačkog 
rata uopće, dadu neka svoja gledanja na te ranije ratne izvještaje i dokumen
te pa ma tko pisao te dokumente. Takav jedan prilog uz neke važnije doku
mente bio bi od posebne vrijednosti za buduće historičare.

Ja se dugo mučim oko istraživanja perioda neposredno uoči rata (1940- 
41) s ciljem da stvorim širu sliku rada Partije, njene ocjene datih momenata 
i situacija uopće, te procjene pojedinih pojava i konkretnih zbivanja kod nas. 
Čitao sam i mnoge referate partijskih konferencija i razgovarao s drugovim|a 
koji su i prije rata bili na nekim partijskim funkcijama. Jedno pitanje po
sebno istražujem: kako je Partija ocjenjivala fašizam, ne u općim crtama, 
nego vrlo konkretno, ako on porobi našu zemlju ili dovede, putem ulaska u 
pakt, neku kvislinšku, fašističku vlast. Zanimaju me odgovori na niz pitanja:

— Da li smo sagledavali šta bi to bio fašizam u našoj mnogonacional-* 
noj zajednici? Ili smo pretpostavljali mogućnost razbijanja Jugoslavije kao 
države?

— Da li bi jedna nacija mogla da bude favorizirana u odnosu na drugu 
naciju (konkretno, Hrvati u odnosu na Srbe), kako, na koji način i do koga 
stupnja?
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— Logori, prekršta vanja, masovni zločini i genocid nad jednim naro
dom, da li je i o tome bilo razmišljanja u Partiji kao o nečem mogućem ako 
fašizam (njemački i talijanski) porobi našu zemlju?

— Stara jugoslovenska vojska je prestala davati otpor svega desetak 
dana po izbijanju rata. Da li je Partija dovoljno duboko poznavala prilike u 
jugoslovenskoj vojsci, trulost i izdaju višeg vojnog kadra, i mogla da pretpo
stavi tako brzi slom?

— Kako će se postaviti, po dolasku fašista, druge građanske stranke 
(HSS, SDS, Jereza itd.) prema novom režimu (pružiti otpor ili kolaborirati) i 
prema Komunističkoj partiji koja, sigurno, neće i ne može prihvatiti fašistički 
režim?

— Realna snaga frankovaca? U Novoj Gradiški, počev od 1939. godine, 
ta fašistička organizacija nije više bila za potcjenjivanje. Jako militantna i 
agresivna nametala se hrvatskom narodu i ispred HSS-a. Davala je ton i mno
gim manifestacijama u gradu. Da li je Partija predvidjela mogućnost kombi
nacije vlasti: njemački fašizam i ekstremna hrvatska fašistička emigracija (što 
se u stvari i dogodilo)?

Eto, cijenjeni druže Brzi, to je oblast koja me posebno interesira. Ja 
nemam prava da Vas ponovo mučim pitanjima, ali Vaši odgovori, ma bili oni 
i telegrafski, bili bi za mene dragocjeni.

Beograd, 14. IV 1981. g.
S posebnim poštovanjem, 

Antun Duhaček

Razgovor sa drom Pajom Gregorićem Brzim2

1. Prvo pitanje se odnosilo na fašizam, shvaćanja suštine tog zločinač
kog društveno-političkog ustrojstva u Njemačkoj i Italiji u odnosu na druge 
(pa i naše) narode, mogućnosti porobljavanja drugih država i što se sve moglo 
očekivati u tim okupiranim zemljama ...

»Mi smo, počeo je drug Brzi, u to vrijeme bili pod neposrednim ruko
vodstvom Kominterne. Njeni stavovi o fašističkoj opasnosti, naročito počev 
od Petog kongresa Kominterne 1935. godine, bili su potpuno jasni, poznati 
svim komunističkim partijama, pa i našoj. Mi smo, mislim naša Komunistička 
partija, bez obzira na Kominternu i njene procjene fašizma, također imali 
identičan stav prema toj opasnosti. Govorili smo o fašizmu kao o »posebnioj 
opasnosti za cijelo čovječanstvo«. To smo iznosili na sastancima, na raznim 
zborovima radnika, po selima i takve ocjene smo unosili i u građanske stran
ke sa kojima smo pokušavali da surađujemo i u njima da djelujemo. Sjećam 
se mnogih razgovora u CK Hrvatske sa Ognjenom Pričom, Božidarom Adžijom 
i drugima o fašizmu i o toj opasnosti nije bilo kolebanja ili dilema. Svi smo 
mislili jednako i u ocjenama smo bili jedinstveni. Za nas je to bila, kako se

2 U vezi sa drugim pismom zamolio sam druga Brzog da dođem u Zagreb na razgovor Sto je 1 
prihvatio. Razgovarali smo u njegovom stanu.
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kaže, opasnost broj jedan. Bio sam na robiji sa Mošom Pijade i sjećam se 
razgovora o fašizmu koje smo vodili zajedno i mišljenja su nam se potpuno 
podudarala.

Međutim, danas ima i nekih »vidovitijih« drugova koji su sve predvi
djeli. Govore kako su oni pretpostavljali bratoubilački rat, neku vrst Jase
novca, masovna strijeljanja i svake moguće zločine. Ja mogu reći, za sebe i za 
mnoge drugove, da takve vizije nisam imao. Znao sam i osjećao da je to, što 
se humanizma, odnosno nehumanizma tiče, jedan od najnižih stepena vlada
vine, ali, ipak pretpostaviti mogućnost zločina takvih vrsta i tako niskih, 
zaista je bilo teško. Evo, da vam kažem da sam bio baš kod Josipa Vojačeka 
kod Banove Jaruge onoga dana kada sam iz novina saznao za strijeljanje, za 
odmazdu, naših drugova Price, Cesarea, Adžije i drugih. Ja sam bio šokiran. 
Nisam mogao da vjerujem svojim očima. Hodao sam cio dan ispred kuće 
Vojačeka i ponavljao njihova imena. Da budu jednostavno strijeljani kao 
taoci, ubijeni, da ih više nema — takav zločin njemačkih okupacionih vlasti 
i ustaša nisam nikada ranije mogao da predvidim. Ili, uzmite jedan drugi 
slučaj. Ne mogu se tačno sjetiti na kojem terenu sam se nalazio kada sam 
saznao da su ustaše u selu Gudovcu ubili preko stotinu ljudi, mislim oko 180. 
Ja sam bio zapanjen, iznenađen i nisam mogao da ranije predvidim moguć
nosti i takvih masovnih zločina. Nisam mogao pretpostaviti, moram to reći, 
da će doći do Jasenovca ili drugih sličnih logora, gdje će se vršiti tako ma-i 
sovne likvidacije i takva zvjerska uništavanja ljudskih života, staraca, žena, 
pa čak i djece. Poslije sam čuo, ubrzo, i za masovna uništavanja naroda u 
Lici, Kordunu i Baniji. Bili su to jaki šokovi za mene. Uostalom, nisam mogao 
ni da zamislim da će se u hrvatskom narodu izroditi jedna takva banda zloči
naca kao što su bili ustaše i da će se tako zvjerski obračunavati sa bratskim' 
srpskim narodom.

Treba to sada iskreno i otvoreno reći da i mi u partijskim rukovodstvi
ma, u centralnim komitetima, nismo mogli da predvidimo niti da zamislimo! 
kakvi nam sve dani predstoje, baš takvi kakvi su nailazili, streljanja, mučenja, 
masovna uništavanja, itd. Očekivali smo suđenja, tamnice, robije i možda 
najteže dane za nas komuniste, ali da budemo ubijeni kao taoci — to zaista 
ne«.

2. Prešli smo na razgovor o staroj jugoslovenskoj vojsci i o zadacima 
komunista o obrani zemlje koje je Partija postavila prije Pete zemaljske 
konferencije pred svoje članstvo, kako pred obične vojnike, tako i pred oficire 
komuniste.

»Mogu odmah kazati da nisam očekivao tako brz slom stare jugoslo- 
venske vojske. Ali kad se pred mojim očima dešavalo sve ono što se stvarno 
dešavalo, bilo mi je vrlo brzo jasno da ta vojska nije ni mogla zaustaviti tako- 
jaku fašističku hordu na našim granicama. Isuviše je bio jak kapitulantski 
duh kod viših oficira, kod generaliteta, jasno i kod kraljevske vlade, kneza 
Pavla, itd. Mi smo, nas četvorica, Mladen Iveković, Pavle Pap, Vlado Mutak 
(znate, onaj što je otišao s nacionalistima za vrijeme Savke) i ja, dobili zada
tak da u Zagrebu razgovaramo sa generalom Jurišićem. Zaboravio sam nje
govo ime, ali znam da je bio sin Nikole Šturma Jurišića, koji se nešto posva
dio sa Nijemcima još prije I svjetskog rata i došao u Srbiju gdje je bio ko
mandant armije. I sin mu je postao general i bio komandant u Zagrebu
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u prvim danima rata. Bio je, kako mi to kažemo, izrazit Srbijanac. Crn, visok 
i vrlo lijepo razvijen oficir. U momentu kad smo mi dolazili, on je silazio 
stepenicama iz komande i prilazio svom automobilu. Šofer nas je upozorio 
na njega. Ja sam mu prišao i zamolio da nas primi na razgovor zbog odbrane 
zemlje, da dolazim ispred radnika i da nam se da oružje za borbu protiv ne
prijatelja. Upitao nas je da li mi imamo nekakve veze sa onim ženama koje 
su bile kod njega juče u posjeti i da je jedna (to je bila moja drugarica) rekla 
kako su u banskoj upravi sve sami petokolonaši. Odgovorio im je da bi on 
volio da ima tu drugaricu za svog ađutanta jer je vrlo hrabra i odlučna. Na 
kraju nam je rekao da ide kod bana šubašića i čim se vrati da će nas primiti 
preko reda. Međutim, nije se vratio. Kasnije, mislim 1945. godine, posjetio me 
je taj isti general Jurišić i tada mi je objasnio da ga je šubašić upoznao da 
su Nijemci već prešli našu granicu i da napreduju prema unutrašnjosti. Sje
ćam se, koliko pamtim, to je bilo na VI kongresu Partije, kada je drug Tito 
govorio o izdaji generala i viših oficira 1941. godine, da sam mu ja u pauzi 
rekao da baš nisu bili svi jednaki i ispričao sam mu slučaj sa generalom Ju- 
rišićem. Točno, bila je direktiva još ranije, a potvrđena je i na V zemaljskoj' 
konferenciji, da se svi komunisti moraju hrabro boriti i biti najbolji vojnici 
u odbrani zemlje. To je bio stav CK KP Jugoslavije. I sada mislim da je to 
bio ispravan i dobar stav, jedino moguć u to vrijeme i u takvoj situaciji«.

Poznata mi je ta direktiva — rekao sam — ali, druže Brzi, s obzirom 
da je stanje u staroj jugoslovenskoj armiji bilo tako slabo i da je u većem 
dijelu rukovodećeg kadra vladao kapitulantski duh, zar takav stav Partije 
nije u isto vrijeme značio i mogućnost da se komunisti žrtvuju, da ih veći
na pogine, zar to ne bi bila i neka vrst »samoubojstva«?

»Mislim da ne. Komunisti bi djelovali na moral vojske. Uostalom, bio 
je i nužan takav optimizam Partije za odbranu zemlje. Nije mogla da po
stoji neka druga linija osim te. Svaka druga bi bila izdajnička. Kako bismo 
mi onda mogli poslije, za vrijeme narodnooslobodilačke borbe, tako nastu
pati i tražiti da se narod masovno suprotstavi okupatoru i svim domaćim 
izdajnicima, da nismo već tada imali pravilan stav za odbranu zemlje. To 
je bilo ono što nam je dalo moralno pravo odmah po okupaciji, da izda
mo proglase i damo direktive za oružanu borbu. I rekli smo otvoreno da 
je to dužnost svih i svakog poštenog čovjeka. A u svim proglasima smo sta
vili komuniste na čelo i svima smo rekli da su od sada mobilizirani i pozva
ni pod oružje. Naročito je to dobilo posebnu vrijednost poslije napada Nje
mačke na Sovjetski Savez. Odmah sam rekao na terenu komunistima da se 
od tog momenta smatraju vojnicima, mobiliziranim u borbi protiv okupatora«.

3. Molio bih Vas, druže Brzi, kakva su Vaša razmišljanja o prvim da
nima okupacije, konkretno kako je hrvatska masa dočekala okupaciju, ili 
pak, stvaranje neke svoje nezavisne države, odnos prema ustašama, itd.

»Ja lično mislim — kaže drug Brzi — da taj frankovački, a poslije i 
ustaški, pokret u Hrvatskoj uoči rata nije bio jak niti su ti frankovci pred
stavljali neku ozbiljniju snagu. Ali je isto tako i činjenica da je većina hr
vatskog naroda prihvatila stvaranje te »nezavisne« države. Međutim, sma
tram, i u to sam ubijeđen, da ta većina hrvatskog naroda nije znala da to 
nije nezavisna država, da će biti potpuno potčinjena fašističkoj Njemačkoj 
i Italiji. A posve sam siguran da taj dio hrvatskog naroda koji se i radovao
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da će imati svoju državu nije ni slutio kako će se situacija dalje razvijati, 
kako će nastupiti prekrštavanje, progoni Srba, stvaranje koncentracionih lo
gora smrti i masovnog uništavanja, da će doći do stvaranja jednog Jasenovca. 
Te hrvatske mase nisu bile uz ustaše, uz Pavelića, i za politiku progona i 
zločina.

Tu Pavelićevu državu, pored ustaša koji su došli iz inostranstva, iz 
emigracije, podržavao je ološ tog naroda, lumpenproletarijat, razni bivši kaž- 
njenici, lopovi, seoske siledžije i sve druge vrste propalica. Iluzije, ako ih 
je bilo kod poštenijeg dijela hrvatskog naroda, brzo su splašnjavale i ne
stajale. Možda jedno snažnije otrežnjavanje nastaje tokom 1943. godine i ka
ko je rat trajao, tako je bilo sve jasnije i intenzivnije«.

4. Vi ste u prvo vrijeme najviše, gotovo isključivo i po partijskom 
zadatku, djelovali u zapadnom dijelu Slavonije i u Moslavini, Kalniku, itd. 
Zanimalo bi me vaše mišljenje o tempu ustanka u Slavoniji, naime, zašto 
se prve oružane grupe stvaraju tek oktobra mjeseca 1941. godine, gotovo 
četiri mjeseca poslije proglasa CK KP Jugoslavije za oružanu borbu i napa
da Njemačke na Sovjetski Savez.

»O tome sam i ja često razmišljao. Mislim da smo sporo, zapravo ne
dovoljno brzo išli na tu vrstu otpora, na oružani vid otpora, na diverzije 
i fizičke napade na okupatora i ustaše. Možda je trebalo stvarati već od 
samog početka više oružanih grupa, i da na širem području djeluju i spro
vode diverzije i manje akcije. Vjerujem da je to trebalo činiti i mislim da 
su postojali i uvjeti za to. U oktobru smo imali dvije oružane grupe na po
dručju novogradiškog okruga, jednu u okolini Novske (Odred »Matija Gu
bec«) i Benkovačku grupu, oružanu grupu koju je formirao Ćule. Ja sam 
formirao Odred »Matija Gubec« poslije bijega iz zatvora Rade Pavlovića i 
Pere Cara. Mnogo truda smo dali mi partijski radnici na radu na terenu. 
Obnavljali smo staru i stvarali novu organizaciju, Partiju, SKOJ, odbore, 
itd. Pripremali smo teren za otpor i za stvaranje oružanih grupa. Radilo se 
mnogo i učinilo se mnogo u tom organizacionom pravcu i na političkoj pri
premi terena, ali, ipak, ja smatram da se i ranije moglo ići na veći broj 
oružanih grupa. Mislim da je to bila naša greška. Ja sam, na primjer, na 
terenu gdje sam se kretao odmah poslije fašističkog napada na Sovjetski 
Savez rekao komunistima da su sada svi mobilizirani za oružanu borbu, da 
treba početi hitno sa prikupljanjem oružja i municije i organizirati i spro- 
voditi manje oružane akcije i diverzije. Tako sam, baš u to vrijeme, imao raz
govor i sa partijskom ćelijom u Blagorodovcu. Bila je to naša organizacija 
sastavljena uglavnom od ljudi njemačke nacionalnosti. Rekao sam da je baš 
sada njihova dužnost da počnu sa otporom i da budu primjer drugima, da 
to drugi narodi vide jer je Njemačka okupirala našu zemlju. Samo je jedan 
prihvatio tu liniju, a drugi su se pokolebali. Ja sam raspustio tu partijsku 
ćeliju i sada mislim da sam pravilno i politički postupio«.

5. Molio bih Vaše mišljenje o Mirku Kljajiću, bivšem sekretaru 
Okružnog komiteta Partije za okrug Novu Gradišku.

»Moram reći da sam ga nedovoljno poznavao. Susreli smo se za živote 
svega nekoliko puta. On je jako rano poginuo, početkom aprila 1942. godi
ne na Gradini. Na mene je ostavio utisak dobrog komuniste i hrabrog bor
ca naše revolucije. Bio je vrlo sposoban. O njemu sam zaista imao vrlo
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lijepo mišljenje. Ali treba shvatiti i drugu stvar. Naime, kad je Mirko iza
šao iz zatvora, zapravo kad je pobjegao, Ćule je već vrlo mnogo razvio par
tijski i politički rad na terenu, stvorio dobru organizaciju za oružanu borbuj 
i bilo je logično da on ostane na terenu. Možda sam ja u tom momentu 
napravio dvije greške. Prvo, trebalo je da sazovem Okružni komitet i da se 
to jednostavno kaže Komitetu, da se obrazloži situacija i da se na sastanku 
prihvati Mirkova želja da ide u borbenu jedinicu. I, drugo, a za čega mi je 
uvijek žao, trebalo je da ja uzmem Mirka Kljajića kao nekakvog svog pomoć
nika i da radi kao partijski radnik na terenu. Radio bi sa mnom. Ni on se 
meni nije približio, a ja ga, ipak, nisam dobro poznavao3«.

Zahvalio sam se drugu Brzom na razgovoru. Rekao mi je da ga mogu 
češće posjetiti i nastaviti razgovore.

Zagreb, 4. XI 1983. godine.

Drugi razgovor sa drom Pajom Gregorićem Brzim

Vi ste odmah, od prvih dana priprema za otpor i oružanu borbu, ne
gdje od maja 1941. godine (mislim od Majskog savjetovanja CK u Zagrebu, 
bili zaduženi za partijski rad u Moslavini i zapadnoj Slavoniji, uključ.ujući 
i teritorij koji je obuhvaćao Okružni komitet Nova Gradiška. Kako je došlo 
do toga da Vi lično budete zaduženi za taj teren, tko je to odlučivao, da li 
ste i Vi mogli to da predložite? Da li ste i ranije i kako bili vezani za ovo 
naše područje?

»Već na početku moram da vas razočaram. Naime, »Majskog savjeto
vanja« nije bilo. Ono je izmišljeno. Zašto i kome je to trebalo, ja ne znam. 
Ali sam siguran da su se događaji ovako odvijali tih prvih dana okupacije. 
Ovdje u Zagrebu još je bio Politbiro KPJ. Kad su Nijemci došli, nas če
tiri do pet članova CK stalno smo se sastajali, gotovo svaki drugi — treći dan. 
To su bili Rade Končar, Josip Kraš, Pavle Pap, Duka Špoljarić i ja. Bili su 
to kratki leteći sastanci. Jednog dana nam je rekao Rade Končar da drug 
Tito želi da se nađe s nama, s članovima CK koji se trenutno nalaze u Za
grebu i da razgovara. Bilo je to 12. aprila 1941. godine. Nije bilo nikakvog! 
izvještaja niti je to bila neka formalna sjednica. Tito je govorio jedno če
trdeset pet minuta do jedan sat. Dao je ocjenu situacije. Rekao je da treba 
ići hitno na teren, vidjeti šta je sa partijskim kadrom, sa okružnim i ko
tarskim komitetima, da svi članovi Partije, SKOJ-a i simpatizeri počnu sa 
prikupljanjem oružja i da se može ići i na organiziranje manjih borbenih 
grupa. Na sastanku nas je prisustvovalo 16 članova. Poslije nekoliko dana 
sastao se i naš CK Hrvatske. Govorilo se o sprovođenju Titovih direktiva od
12. aprila. Ja sam tražio da budem raspoređen na sektor Moslavine, zatim 
Okrug Bjelovar i Okrug Nova Gradiška. Još prije rata dolazio sam u Ba
novu Jarugu i poznavao sam dobro Jozu Vlašića, Radu Pavlovića, Josipa Voja-

3 Pitao sam o tom problemu Dušana Calića. Iznio mi je da je već u prvom razgovoru poslije 
bijega iz zatvora rekao Mirku da kako ovakav »ćorav« i sa naoéarimà sä jàkom dioptrijom 
može da traži da ide u borbenu jedinicu. I ja sam, kaže Calić, da budem iskren, očekivao 
da će drug Brzi pozvati Mirka kod sebe na partijski rad ili, poslije, u operativnu zonu. Možda 
sam i ja, kaže Calić, mogao to onda i predložiti.
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čeka i druge. Rade Končar se složio sa mojim prijedlogom, a on je na teri
toriji Slavonije zadržao za sebe dva jača industrijska centra, tj. Osijek i Sla
vonski Brod.

Prvi kontakt sa novogradiškim okrugom, tj. sa Banovom Jarugom 
imao sam aprila 1941. godine. Uspostavio sam vezu sa Mjesnim komitetom 
Partije. Poslije sam još išao za Zagreb, kojeg definitivno napuštam maja mje
seca i ostajem stalno na terenu kao partijski radnik ispred CK Hrvatske.

2. Na okučansko-novogradiškom kraju, također, negdje od prvih da
na okupacije, djeluje i Dušan Čalić Ćule. Prema razgovoru s Jovom Deli- 
bašićem Delijom (a i Ćule se toga sjeća iako sa datumima uvijek pomalo 
ratuje) Vi ste došli u Benkovac prvi put juna 1941. godine preko Okučana. 
Vezu s Ćulom je obezbijedila Nada Dragosavljević.

Tko je dao Vama vezu za Benkovac, kada ste prvi put čuli da tu radi 
Dušan Čalić i tko je tako dobro poznavao prilike u Okučanima da Vas uputi 
na Nadu Dragosavljević?

Prema sjećanju Delije, Ćule Vam je, kao odgovornom ispred CK Hr
vatske za rad u tom dijelu Slavonije, iznio stanje na terenu, prve kontakte; 
koje je ostvario sa partijskom i skojevskom organizacijom na terenu, o svo
jim prvim rezultatima rada. Vi ste bili zadovoljni sa iznijetom situacijom. 
Vi ste prenijeli, kao i na Okružnoj konferenciji u Banovoj Jarugi, šta treba 
činiti: zadatke Partije i Skoja, kako vršiti pripreme za oružanu borbu, stva
ranje ilegalnih grupa, organiziranje akcija i manjih diverzija, itd. Govorili 
ste i o nužnosti podizanja morala kod naroda, o razgolićavanju ustaške i 
okupacione vlasti, o fašizmu, SSSR-u itd.

Da li se sjećate tog susreta u Benkovcu?
»Ja sam čuo za Dušana Čalića u Banovoj Jarugi. Mislim da mi je za 

njega rekao jedan radnik. Ne mogu se sjetiti tko je to bio. Čalića ja nisam 
prije poznavao jer moj rad ranije u Zagrebu nije imao dodirnih točaka sa ra
dom partijske organizacije na Univerzitetu gdje je Ćule bio poznat još prije 
rata. U Banovoj Jarugi saznao sam da je u Benkovcu i da mogu doći do nje
ga preko Okučana, zapravo preko Nade Dragosavljević. Odlučio sam da ga 
posjetim. Našao sam Nadu. Bila je to vrlo lijepa i mila djevojka. Ona mi 
je dala bicikl do Benkovca. Našao sam Ćulu. Možda je bio i Jovo Delibašić.; 
Toga se ne sjećam. Njega sam uvijek mnogo cijenio. Tačno da je Ćule pri
čao o svom radu ,ali ne jako opširno. Vidio sam ispred sebe mladića koji 
sav izgara, hoće borbu, vrlo je sposoban i energičan. Osjetio sam da dobro 
radi. Da sređuje partijsku organizaciju, naročito mlade komuniste. Primi
jetio sam da dobro poznaje i cijeni situaciju na terenu4«.

3. Iz svih materijala, Vaših napisanih stvari, održanih prigodnih govora 
povodom raznih godišnjica ustanka i borbe u Slavoniji, iz Culinih govora i, 
također, napisanih stvari, iz razgovora koje sam imao sa Čedom Grbićem, 
Antunom Tencerom, Perom Carom, Gabrom Vidovićem, Jovom Delibašićem,

4 Pitao sam Dušana čalića za susret sa Pajom Gregorićem. On također kaže da su bila dva susreta 
u ljeto 1941. godine između druga Brzog i njega u Benkovcu. Jedan negdje u junu, a drugi u 
septembru 1941. godine. Na oba susreta Ćule je iznio ocjenu situacije na terenu, šta su učinili
i što misle da poduzmu. Kod prvog susreta bio je i Jovo Delibašić koji je, misli Ćule, došao 
da primi neke materijale i da ih odnese u Okučane. Koliko se sjeća, nije opširno govorio ,posbeno 
ne o ljudima koji tu djeluju na terenu, nego je iznio situaciju na selima, govorio o organizaciji, 
kontaktima sa gradovima, općem raspoloženju naroda za otpor, itd. Drug Brzi je bio zadovoljan 
situacijom i radom.
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itd. došao sam do zaključka da je Vaša koncepcija borbe, mislim oružane 
borbe, što su i u kojem momentu najhitniji zadaci, što i kada treba nešto 
Činiti, mislim tih prvih dana borbe (a i poslije tokom cijele 1941. godine) 
i Culina koncepcija bile gotovo idealno identične, da ste bili jedinstveni u 
ocjenama, jedinstveni što je i u kojem momentu najprioritetniji zadatak, 
kako obnavljati Partiju, Skoj, raditi s narodom i vršiti prve pripreme za oru
žanu borbu. Drugim riječima, na našem terenu ja nisam primijetio neke dvi
je linije ili dvije koncepcije, nego jedno jedinstvo akcije i misli. Što Vi o 
tome mislite?

»Tu nema nikakvih dilema«, počeo je tiho i razložno da iznosi drug 
Pajo. »Na cijelom našem terenu, mislim na zapadni dio Slavonije gdje smo 
u početku djelovali Ćule i ja, jedinstvo u svim političkim zahvatima, akci
jama, stavovima, programima itd. je bilo stalno zastupljeno. Čak mogu reći 
i ovo: da smo se nas dvojica na terenu u 1941. godini dosta rijetko sretali, 
svega nekoliko puta, i to na dosta kratko vrijeme, ali smo u ocjenama situ
acije i mjerama koje Partija mora poduzimati bili potpuno jedinstveni. Mi
slim da smo imali zaista ogromnih uspjeha u 1941. godini, posebno kod srp
skog dijela stanovništva. Praktično su Srbi u ovome dijelu Slavonije, gdje 
smo mi radili, bili uz nas masovno i bili spremni za borbu već krajem 1941. 
godine. Takvo stanje je bilo tamo gdje sam se ja kretao, a i tamo gdje je dje
lovao Ćule. Vidite, znači, radili smo vrlo slično i imali smo jednake ocje
ne šta i kako treba govoriti tom narodu, kako ga organizirati i hrabriti za 
otpor. Ali da dodam i to: ne samo da su Srbi već krajem 1941. godine bili 
masovno uz naš pokret, nego je taj stav Srba, ta odlučnost tog naroda da 
pruži otpor jednom tako prljavom režimu, ozbiljno je utjecala i na hrvatski 
narod da se ne opredjeljuje za ustaški pokret. Zato mi u 1942. godini u Sla
voniji nemamo ustaški pokret koji se širi, nego obratno, i on se još jedino 
regrutuje od raznih kriminalaca, probisvijeta, po selima poznatih siledžija 
i drugog ološa. Bio je to ogroman uspjeh u prvom redu komunista, Partije 
i Skoja, koji su znali da i srpskom narodu pokažu šta im je činiti i da za
ustave širenje ustaškog pokreta kod hrvatskog naroda. Eto, i po tome smo 
Ćule i ja, mislim po tako snažnim političkim zahvatima, bili jedinstveni, 
prosto identični u radu i taktici jer su nam i rezultati bili stvarno veliki.«

4. Vi ste se vrlo hrabro kretali na slavonsko-moslavačkom terenu, od 
Benkovca preko Banove Jaruge do Pakraca, Daruvara, Bjelovara, Viroviti
ce, itd. Da li je naš teren, koji je pripadao pod okrug Nova Gradiška, bio 
teži ili u nečem specifičniji od drugih terena gdje ste se kretali?

»Pitanje je interesantno. Možda bi trebalo malo duže o tome razmi
šljati. Bilo je razlike. Intimno sam to osjećao. Sjećam se jednog mog do
življaja na bjelovarskom okrugu. Naime, negdje u ljeto 1941. godine išao 
sam, zajedno sa sekretarom OK Bjelovar drugom Čehajićem, na sastanak 
Okružnog komiteta Partije prema jednom mjestu na Kalniku. Išli smo kao 
turisti, kao na izlet. Tako smo bili i obučeni, sa ruksacima na leđima. Sreli 
smo jednog seljaka. Vodio je volove. Debeli volovi. Sigurno neki bogatiji 
seljak. Osjetio sam da nije naš. Da pripada onoj drugoj, Pavelićevoj strani. 
Obratio nam se pitanjem da kuda idemo, šta radimo ovdje, i to sa jednom 
neprijateljskom intonacijom. Morali smo biti oprezni i reći da volimo iz
lete ,da nam ne bi još natrpao i ustaše na vrat. Vjerujte mi, ja na terenu novo-
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gradiškog okruga nikada nisam imao jedan tako ružan susret i sreo takav ne
prijateljski ton. Ali, ipak, mislim da u toj ocjeni terena treba imati u vidu da 
je taj kraj, na primjer Pakrac, ili uopće dio zapadne Slavonije, bio dosta 
naseljen Srbima koji su bili naši već 1941. godine i tamo gdje smo se mi 
kretali, susretali smo gotovo isključivo prema nama prijateljski raspoložen 
narod«.

5. OK Partije za okrug Nova Gradiška već je maja 1941. godine bio 
uhapšen. Svi članovi Biroa komiteta i još 7 članova Partije. Vrši se i hapšenje 
komunista u Banovoj Jarugi i Novskoj (Pero Car, Rade Pavlović, Janko Kuba- 
šek, mnogi skojevci, itd.). U zatvoru su i mnogi istaknuti skojevci u Novoj 
Gradiški (Joža Manolić, Ranko Zec, Milan Nikolić, itd.). Negdje od ljeta
1941. godine Ćule stvara jednu grupu komunista koji počinju da rade na 
širem terenu. Bili su to Čedo Grbić, Jovo Delibašić, Nada Dragosavljević, 
Gabro Vidović, Stipa Dragomanović, Nikola Guberović, itd. Oni su stvarali 
nove organizacije Partije i Skoja na terenu, kotarske komitete u Novoj Gra
diški i Novskoj. Što Vi, evo sada, lično mislite da su oni bili: neko okružno 
rukovodstvo, ili prosto jedno tijelo koje je s uspjehom radilo na okrugu, 
možda Okružni komitet ili nešto drugo?

»Da. Mislim da je u Vašem pitanju i dio odgovora. Pa da pokušam 
da odgovorim na ovaj način. Naime, ja sam bio drugi puta — kako i Vi ka
žete — u Benkovcu negdje početkom septembra 1941. godine. Našao sam 
Ćulu, Razgovarali smo o stanju na terenu. Ćule je zaista odlično radio. Me
đutim, moram odmah reći ono što sam malo prije rekao dosta škrto, na
ime, Ćule nije volio da priča detaljnije i da malo preciznije objasni situa
ciju. Ja nisam baš dobio jako jasnu situaciju na terenu, posebno o radu 
drugova koje i Vi spominjete. Inače bi’ ja odmah, još tada, tu u Benkovcu, 
od Čule i drugova koji su radili s njim (Čede Grbića, Gabre Vidovića, Nikole 
Guberovića, Nade Dragosavljević) odmah oformio Okružni komitet Parti
je. Sam Ćule to, također, nije spominjao, a mogao je i bilo bi potpuno nor
malno. Kad kažem da je malo govorio, onda, znate, mislim i na jednu stvar, 
naime Ćule baš nije mnogo volio nas starije drugove, pa je onda i manje 
govorio. Bilo je potpuno logično da Ćule, i po povratku Mirka Kljajića iz za
tvora, ostane na terenu, gdje se čvrsto afirmirao kao komunista, rukovo
dilac i organizator oružane borbe. Ja se sjećam da sam poslije morao da 
krenem po nekim specifičnim zadacima u istočnu Slavoniju. Bio sam pot
puno siguran da će Ćule dobro raditi i rukovoditi na terenu. Bio sam zado
voljan njegovim radom«.

6. Da ste bili slučajno na tom okučansko-novogradiškom terenu ne
gdje jula-augusta-septembra 1941. godine, da ste dobili sve potrebne informa
cije na terenu, sigurno bi od tih ljudi i formalno organizirali Okružni komi
tet Partije za okrug Nova Gradiška — jer drugih ljudi nije bilo, a oni su 
dobro radili kao što se poslije i vidjelo. Ili, mogao je i Ćule da formira Okruž
ni komitet i da Vas informira o tome?

»Mislim da sam već dobrim dijelom odgovorio na to pitanje. Međutim, 
ukratko i ovo. Stvarno je već postojao Okružni komitet kojeg je Ćule stvorio 
kroz praktički rad i potrebe u to vrijeme. Bili su tu već i kotarski komi
teti .Ali je trebalo da i ja budem upoznat sa tom situacijom i sigurno bismo.



odmah, kao što sam već spomenuo, zajedno formirali taj komitet. Uostalom 
on je već postojao i djelovao3.«

7. Vi ste jula ili augusta 1941. godine bili na terenu kotara Pakrac.: 
Imali ste sastanke sa pakračkim komunistima. Tada ste razgovarali i sa To 
ljom. On je, navodno. Vama uputio jedno pismo negdje 1963. godine, tu 
iznosi svoja sjećanja gdje stoji i ovo: »Sjećaš se, Pajo, mislim da je to bilo 
negdje krajem avgusta 1941. godine, ti si mi tada rekao da je za novog^ se
kretara OK došao jedan mlad čovjek, vrlo energičan i agilan... Da će doći 
i do Pakraca i da ga primimo kao sekretara Komiteta...« Da li se vi toga 
sjećate?

»Ne sjećam se tog pisma Bogdana Crnobrnje. Ne znam da sam Tolji 
i rekao za Ćulu. Uostalom, Tolju je za sekretara Kotarskog komiteta Partije 
postavio Dušan Calić, a ne ja. Iako se Tolja vrlo dobro i brzo snašao na no
voj dužnosti, mislim da je zamjena sekretara Bonifacija Preča Toljom bila 
pogrešna, već radi toga što je Preč bio poznat među Srbima u tom kraju, što 
je bilo vrlo važno za politiku bratstva i jedinstva koju smo svuda provodili6.«

8. Ćule je u izboru kadrova imao dosta jasan stav na našem terenu. 
Možda čak i uprošćen. Tražio je mlade, hrabre, koji nisu prezali pred žrt
vama u izvršenju zadataka, pa i disciplinovane. Uzmite na primjer Antuna 
Tencera Švabu. On je primljen u Partiju januara 1941. godine, a odmah po 
okupaciji Ćule ga postavlja za sekretara KK Partije. A i Milana Tomióa. 
Danas ga je primio u Partiju i u isto vrijeme mu saopćava da je postao i 
član Kotarskog komiteta Partije. Nada Dragosavljević je primljena bila u 
Partiju juna 1941. godine, a augusta je ušla u KK Partije i bila birana za se
kretara KK Skoja. Prema Vašim diskusijama u Brusniku, ranije Culinih u 
Šeovici, Vi ste i Dušan Čalić imali ista mišljenja i o ljudima i gdje i koga 
treba čime zadužiti. Je li to opažanje tačno?

5 Proučavajući konkretno rad Dušana Calića 1941. godine, posebno period od aprila 1941. do negdje 
oktobra iste godine, može se Izvući jedan zaključak: da on tokom toga perioda djeluje i sprovodi 
vrlo jasne i odlučne političke akcije, a da sebe nigdje ne predstavila kao partijskog funkcionera, 
sekretara nekog komiteta ili instruktora CK. Jednostavno je djelovao kao revolucionar. Shvatio je 
dati momenat 1 zahtijevao da ga i drugi revolucionari shvate. On je i sebi 1 drugima naređivao. 
Išao Je u Zagreb, u Novsku, u Okučane, u Novu Gradišku 1 kretao se po terenu. Primao je u 
Partiju i raspoređivao. Tražio i zahtijevao od članova Okružnog komiteta da bježe lz zatvora. 
Tražio je od dra Gruiice Zarkovića da dođe u partizane. Pisao je Rudiju Jakovcu pismo 1 
zahtijevao da »treba formirati odbore, osnivati nove ćelije. . .« U potpisu stoji samo Ćule. 
Nigdje nije rekao da je sekretar Okružnog komiteta, a formira kotarske komitete u Novskoj 1 
Novoj Gradiški i postavlja sekretare komiteta Nigdje nema njegove funkcije 1 »čina««. I prilikom 
susreta on govori dru Paji Gregoriću o stanju na terenu i spremnosti za otpor, ali ne ulazi u 
detalje što je on konkretno učinio, što organizirao, gdje su ćelije, komiteti, punktovi, kako rade 
partijski radnici na terenu i tome slično. On jednostavno govori dokle Je došla revolucija. Prema 
drugu Brzom odnosi se sa svim uvažavanjima kao prema delegatu Centralnog komiteta, a i Pajo 
Gregorić nije insistirao na svim detaljima jer je shvatio da se na terenu radi i sa te strane je 
bio vrlo zadovoljan, čaliću je bilo normalno da stvara organizaciju na terenu, međutim, on je više 
razmišljao o tome kako se sprovodi oružani otpor, kako teče revolucija, kako se komunisti bore, 
a ne kako, gdje i koliko je velika organizacija na terenu. Nije bila bitna »statistika« nego akclia, 
djelo, rad i revolucija. Dr Pavle Gregorić je prilikom svoje dvije posjete Benkovcu odmah sagledao 
suštinu takvog rada Dušana Čalića.

6 Dušan čalić je, kaže on sam, odlučio i na sastanku predložio da se za sekretara KK Partije 
Pakraca izabere Bogdan Crnobrnja. Imao je tada u vidu i Manu Trbojevića. Bonifacije Preč je 
tražio da ide u jedinicu jer je bio kompromitiran i teško je mogao da se održi na terenu. Ón 
je bio jako aktivan kao komunista prije rata i bio je poznat policiji. Sam je govorio: »Sad Je 
vrijeme za revoluciju« I da je njemu mjesto u borbenoj jedinici. On je kao nadnik, proleter 1 
komunista stvarno tako i mislio. Dušan čalić, također, kaže da je tada i on tako mislio i da u 
jedinicu ne treba da idu samo »drugostepeni« komunisti, nego i drugovi koji su do tada obavljali 
partijske funkcije i mogu da ponesu i razviju borbu i revoluciju. To ga Je, između ostalog, i 
opredijelilo da podrži zahtjev Preča da ide u borbenu jedinicu.
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»Tačno. Ćule je imao dobar njuh u izboru kadrova. Mlade, hrabre i 
disciplinovane. Na nas starije kako je gledao to sam vam rekao. Ali to nije 
utjecalo na našu suradnju. Mislim da sam pogriješio što u novi Okružni ko
mitet nisam predložio barem dva stara člana OK Radu Pavlovića i Nikolu 
Guberovića. Međutim, činjenica je da su kadrovi koje je Ćule izabrao imali 
sjajnih uspjeha tokom NOR-a. Uostalom, to je nešto kasnije, pred kraj 1941. 
godine, bio i moj izbor ljudi. Posebno kad sam održao savjetovanje u Brus- 
niku«.

9. Ja bih vas zamolio da mi kažete koje kadrove ste sa novogradiškog 
okruga zadržali u lijepoj uspomeni. Da za momenat ostavimo Ćulu?

»Čedo Grbić mi je ostao u lijepom sjećanju, kao zaista dobar komu
nista na koga se može konstantno osloniti i koji ima u sebi uvijek izvjesnih 
rezervi da primi teži i odgovorniji zadatak. Te osobine je imao stalno to
kom NOB-a. Volio sam i cijenio mnogo Bonifacija Preča. Bio je divan ko
munista i dobar drug. Rano je poginuo. On bi dao dragocjen prilog revo
luciji. Gabro Vidović je bio dobar za suradnju. Vrijedan. Stalno je djelo
vao. Bio je skroman i imao je utjecaja na sredinu gdje se kretao. O Milanu 
Tomiću sam slušao poslije. Žao mi je, nismo se nikada sreli. Slušao sam 
samo pozitivne ocjene. Imao sam puno povjerenje u rad Jove Delibašića. 
On je odlično poznavao selo i seljake. Mislim da je na tom sektoru bio to
kom rata Culi desna ruka, posebno 1941. godine. Ipak bih o tom pitanju još 
htio da razmislim. Evo to sam rekao samo za nekoliko ljudi sa novogradiš
kog područja, a naša Slavonija je imala zaista divnih ljudi i divnih kadrova.! 
Prilikom drugog susreta o tome ćemo malo detaljnije«.

10. Što Vi lično mislite, druže Brzi, što najviše i koja pitanja bi trebalo 
istraživati, posebno iz 1941. godine, čemu dati prednost?

»Mislim da bi, u prvom redu, bilo odlično kada bi Savez boraca pri 
općinskim udruženjima organizirao da gotovo svaki borac nešto napiše kako 
je došao u partizane, gdje se borio, šta je politički radio tokom rata, neka 
jednostavno iznese svoja sjećanja i zapažanja. Na taj način bi se stvorio 
jedan bogati fond građe za buduće historičare. To bi bilo od ogromne vrijed-t 
nosti za historijat našeg kraja. A naša Slavonija je jako bogata i bila jako 
uspješna, od prvih dana rata i ustanka.

Trebalo bi istraživati i iznositi niz detalja o tome kako je naša Par
tija imala jedan tako snažan i dubok utjecaj u narodu. Vi pričate slučaj iz 
Sirinaca gdje predsjednik odbora 1942. godine, Vaso Dabić, kaže dvojici se
ljaka koji se o nečemu spore da vide »šta o tome kažu drugovi u komitetu«. 
A ja ću vam reći slučaj da su u ZAVNOH stigla dva seljaka iz okupirane Pet
rinje i sporili se međusobno i tražili su da pravdu donese naš partizanski 
sud. Imali su apsolutno povjerenje u našu pravdu i naše kriterije.

Jedno od krupnih pitanja je i ta naša parola o bratstvu i jedinstvu. 
Ali ne ostati samo na paroli. Treba proučavati šta je sve učinjeno za to je
dinstvo. O tome treba također pisati.

Dobro. Evo toliko za danas. Vidjet ćemo se uskoro.«
Mnogo hvala, druže Brzi.
Zagreb, 12. siječnja 1984. godine.
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DR DUŠAN CALIĆ CULE

Rođen 1918. godine u selu Smrtić — Ratkovac, No^a Gradiška.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Odlikovan Ordenom narodnog heroja.
Skojevac od 15. godine. Član Partije od 1939. Naročitu aktivnost raz

vija u Zagrebu za vrijeme studija. Postaje sekretar partijske organizacije Prav
nog fakulteta, a poslije i sekretar Sveučilišnog komiteta u Zagrebu.

Jedan je od organizatora ustanka u Slavoniji 1941. godine.
Prvo stvara novi Okružni komitet na okrugu Nova Gradiška, zatim 

je 1942. izabran za sekretara Oblasnog komiteta Partije za Slavoniju. Posta
je potpredsjednik Oblasnog NOO za Slavoniju, tajnik JNOF za Slavoniju, ko
mesar VI slavonskog korpusa, itd. Biran je za vijećnika ZAVNOH-a i AVNOJ-a.

Poslije oslobođenja Calić je ministar u prvoj vladi Hrvatske, potpred
sjednik Planske komisije FNRJ, sekretar Savjeta za privredu, ambasador, itd.

Član je Savjeta Federacije od 1967. godine.
Dobitnik je Nagrade Avnoja. Član Jugoslavenske akademije znanosti 

i umjetnosti u Zagrebu i dopisni član Srpske akademije nauka i umetnosti u 
Beogradu.

Objavio je 14 znanstvenih knjiga, nekoliko udžbenika, oko 40 studija 
i monografija te više od stotinu novinskih članaka. Za naučni rad nagra 
đen je dva puta nagradom »Božidar Adžija«.

52



Dragi Cule,

Ustanak u našem kraju vezan je za tvoje ime, tvoje rukovođenje i tvo
je organizacione sposobnosti. Zato ti želim postaviti nekoliko pitanja. Neka
od njih možeš i preformulirati, ako smatraš za potrebno, ili odgovoriti samo 
na pojedine dijelove. Ti reci, odnosno napiši ono što misliš da je neophod
no i što će koristiti onima koji će sutra htjeti da bolje upoznaju historiju 
našeg ustanka i revolucije.

Evo pitanja na koja želim da mi odgovoriš.
1. Ti si stigao u Benkovac polovinom aprila 1941. godine. Poznat je

tvoj razgovor s Radom Končarom, Vladom Bakarićem i Stipom Ugarkovi- 
ćem u Zagrebu, Laginjina br. 5, dva dana po ulasku njemačkih trupa i us
postavljanja ustaške vlasti. Direktiva Rade Končara bila je jasna i precizna: 
da odmah, zbog kompromitacije na Zagrebačkom sveučilištu, ideš u Slavo
niju, da se povežeš s Okružnim komitetom partije u Novoj Gradiški (koji 
će te kooptirati) i da radiš na organizaciji ustanka.

Poznati su i već opisani tvoji prvi koraci i kontakti: Nikola Guberović,
Jovo Delibašić, Martin Trnka, Čedo Grbić, Nada Dragosavljević, itd. Sve se 
to brzo odvijalo. Vjerujem da si poslije tih prvih kontakata shvatio kakvo 
je stanje na terenu. Došao si i do konkretnih ocjena što se može, a ne samo 
što se mora učiniti. Jasne su ti bile i mogućnosti Partije, i to već poslije pr
vog kontakta s Nikolom Guberovićem, članom Okružnog komiteta. Molio bih 
te, dragi Cule, da napišeš točno, bez uljepšavanja, kako si osjetio i ocijeniol 
situaciju upoređujući to sa zadacima koji su prethodili uspješnoj pripremi 
oružanog ustanka i revolucije. Prosto, uporedi to stanje sa zadacima koje si 
prije polaska primio od Rade Končara.

2. Da li ti je Rade Končar, ili bilo tko u Zagrebu, prije tvog polaska 
u Slavoniju, bilo što iznio ili dao ocjenu stanja partijske i skojevske orga
nizacije na novogradiškom okrugu? Kakva je sposobnost te organizacije za 
predstojeće zadatke, za borbu protiv fašizma i okupatora, za ustanak, oru
žanu borbu, za revoluciju, itd.? Da li je bilo riječi o Okružnom komitetu 
koji je Rade Končar poznavao jer je prisustvovao na dvije okružne konfe
rencije 1940. u Novoj Gradiški?

Ali prije odgovora, ne želim ništa sugerirati, htio bih nešto uopćenije 
upitati. Ti si, za naše shvaćanje, već bio »stariji« komunist, s iskustvom, član 
Gradskog komiteta, sekretar Sveučilišnog komiteta, imao kontakte i pozna
vao one partijske kadrove (Rade Končar i dr.) o kojima smo mi, na terenu, 
u malim provincijskim mjestima više maštali nego ih sebi predstavljali kao 
ljude. Pitanje se svodi na ovo: da li smo mi organizaciono kasnili u odnosu 
na razvoj Partije uopće? Mislim, naš teren. Imali smo Okružni komitet, ne 
kotarske komitete, rijetko gdje općinski komitet. Neki kotarevi (npr. Oku- 
čani) nisu imali ni jedne partijske organizacije. A dolaze, za Partiju i ko
muniste, vrlo teški i složeni zadaci koje je još ranije postavila Peta zemalj
ska konferencija i, zatim. Centralni komitet (oružani ustanak) već u prvim 
danima okupacije naše zemlje. Kako si ti ocjenjivao te zadatke u odnosu na 
objektivne sposobnosti naših partijskih organizacija?
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3. Prvi tvoj kontakt, po dolasku u Benkovac, bio je s Nikolom Gube- 
rovićem, članom Okružnog komiteta Nova Gradiška. On ti je dao podatke o 
stanju na terenu, o komunistima, kandidatima KP i simpatizerima. Kako 
to: on je član OK i podnosi izvještaj jednom komunisti koji dolazi iz Za
greba? Da li je njemu Jovica Marković, pri polasku za Pakrac, rekao za tebe,, 
povezao vas, pa je zbog toga Nikola imao takav stav prema tebi? (Jovica 
je imao najviše zasluga za formiranje ovog Okružnog komiteta, zapravo on 
ga je i formirao 1939. godine i primio Guberoviča u isti komitet koji je u 
početku imao sjedište u Pakracu). Poslije toga redaju se, već u aprilu i maju, 
kontakti s Jovom Delibašićem, Čedom Grbićem, Nadom Dragosavljević, Mar- 
tinom Trnkom, Nikicom Vujaskiovićem, Đorđem Jungićem i Jocom Radako- 
vićem. Molio bih te da navedeš taj redoslijed kontakata, tko koga upoznaje s 
tobom, odnosno kako se odvijalo tvoje upoznavanje s ovim drugovima?

Posebno molim da izneseš zadatke koje si postavljao, kako si ih objaš
njavao i koja si zaduženja, pojedinačno, davao.

4. Da li ti je Nikola Guberović govorio nešto o Okružnom komitetu i 
što, zatim, o članovima komiteta, njihovom radu, sposobnostima — uopće 
kakve su bile njegove ocjene o OK? Da li je Nikola Guberović tokom aprila 
i maja, do hapšenja Biroa Okružnog komiteta u Novoj Gradiški, imao s 
njima bilo kakav kontakt i da li je tebe o tome obavještavao?

Zatim si uspostavio i kontakt s Martinom Trnkom iz Dragalića koji je 
osobno poznavao sekretara OK Mirka Kljajića. Koji su tvoji pokušaji bili da 
uspostaviš kontakt sa OK, posebno s Mirkom Kljajićem? Imao si na raspolaga
nju trideset i dva dana. U Benkovac si došao 16. aprila, a hapšenje članova 
Okružnog komiteta bilo je 22. maja.

5. Ti si poslije razgovora s Nikolom Guberovićem i Martinom Trnkom 
sigurno razmišljao kako da se uključiš u rad Okružnog komiteta, kako za
pravo da sprovedeš odluku CK KPH, odnosno sekretara Rade Končara, o 
uključivanju u Okružni komitet — kako da im preneseš direktive u vezi s 
pripremama za ustanak. Imao sam o tome i duži razgovor sa Stipom Ugar- 
kovićem. On potvrđuje tvoj dolazak u Laginjinu br. 5, odluku Rade Kon-i 
čara o upućivanju na teritorij Slavonije, uključivanju u rad OK za okrug 
Nova Gradiška i, s obzirom na tvoja iskustva, zadatak da svoje djelovanje 
proširiš i van toga okruga. Također mi je pričao da je desetak dana po 
slomu stare Jugoslavije dobio zadatak od CK KPH da odmah ide u Novu 
Gradišku i da Birou OK prenese ocjenu situacije od strane CK i kako da 
počnu s pripremama za oružani ustanak. Po njegovoj ocjeni Mirko Kljajić, 
Franjo Svečnjak i Petar Gregl (s kojima se i sastao u Novoj Gradiški) primi
li su direktive CK o pripremama za ustanak.

Pokušao sam poslije da pronađem podatke o tim pripremama za usta
nak, praktičnim i organizacionim, da ustanovim kako i do kakvih uputa je 
došao OK. Interesantno je da Biro ne pokušava da se sazove Okružni ko
mitet (i poslije dolaska Stipe Ugarkovića). Vrlo rano dolazi do hapšenja ko
munista u Novoj Gradiški: Ranko Zec, Milan Nikolić, Vojo Milojević, Jovan 
Munjas, Šaco (Aleksandar) Pernić. A što su oni morali da učine? Kakva je 
bila direktiva za kompromitirane komuniste? Neki odlaze i u domobrane. 
Upute Partije što da rade ti članovi nisam nigdje našao. Okružni komitet 
ništa ne poduzima. Ali rad komunista nastavlja se kao i ranije. Antun Ten-
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cer mi je pričao (i Franjo Svečnjak) da je rad članova Partije bio »potpu
no normalan« osim što se nisu održavali sastanci cijelih ćelija, nego grup
no i pojedinačno. Što o svemu tome misliš? Da li si bio u toku toga rada 
(preko Trnke ili Guberovića)?

6. Posebno me interesira tvoja ocjena organizacije SKOJ-a. Čedu Gr- 
bića si odmah primio u Partiju. Sigurno si ga poznavao iz studentskog pokre
ta. On je odmah i dobio složenije zadatke: Rajić i Novsku. Nada1 i Nikica2 
se orijentiraju prema Okučanima (u prvom redu za rad u SKOJ-u). Vrlo br
zo se stvaraju aktivi SKOJ-a. Primaju se i novi članovi. Stvaraju se i aktivi 
gdje SKOJ-a prije rata nije bilo. SKOJ odmah, po tvojim direktivama, preuzi
ma takvu kurirsku službu da je u roku od dva mjeseca uspostavljena veza 
od Novske do Kapele. Ipak bih te zamolio da posebno kažeš nekoliko rije
či o Nadi Dragosavljević i Nikici Vujasinoviću. Znam da si ih mnogo cijeniio 
i volio.

7. Kada i od koga si čuo za pad Okružnog komiteta? Da li si o tom slu
čaju diskutirao s najbližim suradnicima? Zaključci?

8. Pošto si upoznao situaciju na terenu, povezao se s komunistima Nov
ske, Okučana, Nove Gradiške i Kapele, obnovio i proširio SKOJ, formirao 
partijsku ćeliju u Okučanima, slao Guberovića da uspostavi kontakt s Pakrac 
cem, razgovarao sa sekretarom Kotarskog komiteta Slav. Požega Jovom Mi- 
lanovićem, donio si odluku da otputuješ u Zagreb da referiraš Centralnom 
komitetu (Vladi Popoviću) o stanju na terenu i da primiš nove direktive. 
Ti donosiš takvu odluku iako si već imao vezu s drom Pajom Gregorićem, de
legatom CK Hrvatske, koji je bio zadužen za rad u Slavoniji, odnosno za 
okrug Nova Gradiška. Zašto je bila potrebna posebna veza sa CK? Dozvoli 
da budem malo duži u objašnjenju ovog pitanja.

Dr Pajo Gregorić u »Vjesniku« od 5. V 1955. godine piše ovako: »Ne
kako koncem svibnja ili početkom lipnja 1941. godine uputio sam se naj
prije u Bjelovar, gdje sam već otprije dobro poznavao čitavu partijsku or
ganizaciju. Izvršivši izvjesne reorganizacije Okružnog komiteta .. proslijedio 
sam za Slavoniju gdje sam se u jednom selu kotara Okučani sastao sa Du
šanom Čalićem Ćulom koji je već živo radio na pripremanju ustanka u onom 
k r a j u . . . «

A ti, dragi Ćule, u svojoj izjavi (»Dok. i materijali o rad. i NOP 
. . . « ,  str. 165) pišeš: »Krajem juna 1941. godine odlučio sam da odem 
direktno u Zagreb i da učvrstim postojeću vezu sa CK, uz vezu sa Pajom 
Gregorićem, delegatom CK. Prije toga imao sam pismenu vezu koju je uspo
stavila Nada Dragosavljević . . . « .

To je bio jedinstven slučaj (koliko sam čitao materijale o NOB-u iz 
tog perioda) u sjevernoj Hrvatskoj, dvostruka veza. Je li za to bilo potrebe?

Dr Pajo Gregorić u cijelom članku govori o svojem konkretnom učin
ku (reorganizacija toga i toga OK, tog i tog kotarskog komiteta, priprema te 
i te konferencije, itd.) osim kad spominje razgovor s tobom. Tu samo kon
statira »živo radi na pripremanju ustanka«. Zar razgovor nije bio širi? Te
ma je bilo mnogo: Okružni komitet u zatvoru, ti obnavljaš partiju i SKOJ 
na cijelom terenu toga okruga, on priprema konferenciju toga okruga u Ba

1 Nada Dragosavljević
2 Nikica Vujasinović

55



novoj Jaruzi, ti razmišljaš o kontaktu sa CK u Zagrebu, itd., itd. Jovo Deli- 
bašić, koji je u tom momentu bio u Benkovcu, prisustvovao je razgovoru iz
među tebe i dra Gregorića. Kaže da je Pajo bio vrlo zadovoljan stanjem i 
onim što je učinjeno, tražeći da se nastavi u tom pravcu.

Ipak bih te molio da obradiš taj tvoj prvi razgovor s Pajom. Što si ti, 
konkretno, govorio, a koje direktive je prenosio Pajo? Takav razgovor, prvi 
s delegatom CK se pamti.

9. U to vrijeme formira se i prva partijska ćelija u Okučanima, prva 
poslije 22 godine (prvu je 1919. godine formirao Đuro Salaj). Jovo Deliba-j 
šić je detaljnije napisao o prvom sastanku, prisutnima, mjestu sastanka, za
dacima i o tvom izlaganju.

Mislim da ta ćelija zaslužuje da se o tome posebno piše, o njenoj, 
funkciji i zadacima, o jednom dijelu te organizacije. S vremenom, tokom 
rada, odvaja se dio te ćelije, održava posebne sastanke, konzultira se i do
nosi prijedloge i zadatke, vrši raspored rada i zaduženja. Ne samo za Oku- 
čane. Mnogo šire. Diskutira se o stanju na terenu, o formiranju kotarskih 
komiteta, o prodoru do Slavonskog Broda, o Novskoj, Novoj Gradiški, Pakra
cu, oslobođenju drugova iz zatvora u Novskoj i Novoj Gradiški. U tim raz
govorima najčešće učestvuju: Čedo Grbić, Nada Dragosavljević, Jovo Deliba- 
šić, Nikica Vujasinović, Nikola Guberović, zatim dolaze Gabro Vidović i 
Stipa Dragomanović. Ta ćelija formira u augustu Kotarski komitet u Novoj 
Gradiški, u septembru Kotarski komitet u Novskoj, a ranije i Kotarski ko
mitet SKOJ-a za kotar Nova Gradiška. Bogdan Crnobrnja piše u svom pismu 
od 1. II 1963. dru Paji Gregoriću (da bi upotpunio njegova »Sjećanja«): »U 
septembru 1941. godine došao je na sastanak Kotarskog komiteta partije Pa
krac Ćule u svojstvu sekretara Okružnog komiteta za okrug Nova Gradiška.« 
Dva mjeseca prije u Benkovac dolazi i Jovo Milanović Crnja, sekretar Ko
tarskog komiteta Slav. Požega. Još prije toga redaju se sastanci s komu
nistima Starog Petrovog Sela, Vrbove, Kapele, Komarnice, itd. Evo što i 
Čedo Grbić, u svojoj izjavi, HIS Slavonski Brod, K 28, fase. 8, piše: »Sa 
Dušanom Čalićem sam tokom 1941. godine najviše sarađivao i u češćim razr 
govorima kojima su povremeno prisustvovali i drugovi Jovo Delibašić, Nada 
Dragosavljević, Gabro Vidović, Nikola Guberović i Stipa Dragomanović bilo 
je govora od strane Dušana Čalića da se od najistaknutijih članova partije 
formira novi Okružni komitet KPH za okrug Nova Gradiška, odnosno da su ti 
pomenuti drugovi oni koji bi praktično i sačinjavali to tijelo. U to vrijeme 
stari Okružni komitet za okrug Nova Gradiška stvarno nije ni postojao. Sve 
direktive za cijeli taj kraj (Nova Gradiška, Okučani, Novska) uglavnom je 
prenosio Dušan Calić koji je u to vrijeme imao veze sa CK KPH u Zagre
bu (Vlado Popović)«.

Ja mislim da tu nema nikakvih dilema. Stvarni, radni Okružni komi
tet sačinjavali su drugovi koje u svojoj izjavi spominje Čedo Grbić. Tako
đer i Jovo Delibašić. Međutim, ima ovom stavu prigovora s neke formalne 
strane: da nije bilo izborne okružne konferencije, da nije bilo kooptiranja, 
da Centralni komitet to nije potvrdio, odnosno delegat CK, itd., itd. Po mo
jemu, vrijeme je bilo jako surovo, nemilosrdno, svaki minut je bio drago
cjen. Narod je tražio da bude organiziran za otpor. Komunisti su morali da 
rade. A nužno je bilo i rukovođenje. I ta »ćelija«, aktivniji i iskusniji dio te
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organizacije, rješavala je vrlo uspješno zadatke na dizanju oružanog ustan
ka i revolucije na cijelom području novogradiškog okruga. Pa i šire od toga. 
I to vrlo rano, od maja 1941. godine.

Od tebe, Ćule, ne tražim odgovor na to pitanje. Ni kratko ni opširno. 
Ja ti samo predočavam put formiranja novog Okružnog komiteta u poseb
nom, revolucionarnom vremenu, kada situacija mijenja stare, spore i ne
adekvatne forme i statute. Neprilagođavanje trenutku sigurno bi samo šte
tilo pokretu i donijelo više žrtava narodu. Molim te jedno: da potvrdiš ili ne 
potvrdiš mišljenje (izjave) Cede Grbica i Bogdana Crnobrnje ili da ih do
puniš.

10. Mislim da nekih problema nije bilo u radu i aktiviranju SKOJ-a. 
Išlo je to brzo i uspješno. U ljeto 1941. godine stvaraju se i nove grupe (Ra- 
jić, Cage, Benkovac, Čaprginci, Okučani, Kosovac, Klenik, itd.). Ni jedan 
član SKOJ-a nije bio disident. Međutim, nešto se drugo događalo s partij
skom organizacijom i članovima Partije. Npr. Joco Rađaković poslije odla
zi u domobrane. Đuro Potkonjak odlazi iz Trnave u Bosnu kao učitelj. U 
Novoj Gradiški napuštaju Partiju i članovi Okružnog komiteta (Lina Ferić). 
Potpuno se pasiviziraju: Kovre, Derežan, Gleđović, Pereković i Bariša. Si
gurno se hapšenje članova Okružnog komiteta najteže odrazilo u Novoj Gra
diški, jer u selima (Komarnica, Magie Mala, Cernik, Bili Brig, Vrbova, Petro
vo Selo) komunisti nastavljaju da budu aktivni. Dolaze odmah čak u Benko
vac. Traže direktive i rade. Nije bilo ni pojedinačnog kolebanja. U Novoj 
Gradiški ostaje vrlo malo aktivnih drugova: Antun i Alojz Tencer, Milan To- 
mić, Zvonko Lučić, Viktor Petrić i Jovo Samardžija i, nešto kasnije, Milo Po- 
pović Cetinski. To je i bilo sve tokom cijele 1941. godine. Samo je SKOJ po
punjavao svoje aktive. Imao sam utisak još za vrijeme rata (a to mi se kas
nije potvrdilo čitajući pojedine materijale) da si ti odmah, pored rada s 
komunistima, simpatizerima i skojevcima, zajedno sa svojim najbližim su
radnicima, posebno s Jovom Delibašićem, obilazio i sela, stvarao odbore po
moći (netko ih je zvao i akcionim odborima). Uzeo sam da pregledam stare 
materijale (a o tome sam detaljno razgovarao i s Delijom). Vrlo teško je usta
noviti dan ili nedjelju, pa čak i mjesec formiranja tih odbora u pojedinim 
selima. Možda se i ti tog sjećaš. Ali već krajem ljeta 1941. godine formirani 
su odbori u Benkovcu, Cagama, Trnakovcu, Čaprgincima, Rogoljima, Bobara- 
ma, Ratkovcu, Smrtićima, Dubovcu, Donjim Bogićevcima, Bodegrajima, La- 
đevcu, Golešima (Milisavcima, Rađenovcima i Alavucima). U mnogim selima 
(Trnava, Medari, Gornji Bogićevci, Kosovac, Dragalić, Okučani) nisu bili ofor
mljeni odbori, nego se radilo s ljudima pojedinačno, odnosno pojedinci, partij
ski neorganizirani, prihvatili su suradnju i pomagali pokret. Bila je to širo
ka baza. Skupljalo se oružje, sanitetski materijal, pomoć u novcu. Ustaše 
i agenti nisu odmah primjećivali taj rad, kretanje komunista, sastanke od
bora, noćne vojne vježbe skojevaca (učenje baratanju puškom), prebaciva
nja oružja u seljačkim kolima, itd. Ta prividna mirnoća nestaje dizanjem vla
ka ispod Bodegraja. Sukob i oružana borba je počela. I diferencijacija.

Imaš li što dopuniti u vezi s ovim radom na selu? Ili primjedbe na 
rad komunista u Novoj Gradiški poslije pada Okružnog komiteta. Ostalo 
ih je malo, ali prema materijalima stičem utisak da su učinili mnogo.
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11. U nekim materijalima sam naišao na rad komunista u istočnom di
jelu novogradiškog kotara, u takozvanoj »hrvatskoj Posavini«. Odmah 1941. 
godine, posredstvom Ančike Janoušek i Ljubice Orobabić, Zvonko Krišković 
iz Petrovog Sela dolazi u maju k tebi na sastanak u Benkovac. On, dalje, 
kontaktira s Rudijem Jakovcem u Kapeli (skojevac sa Zagrebačkog sveuči
lišta kojeg poslije na vezi drži Zvonko Lučić) i Milanom Krunićem. Preko 
Jele Marindolac iz Dubovca na kontakt s tobom u Kovačevac dolazi Stipa 
Dragomanović. A gdje je taj sastanak održan, na ulici ili u nečijoj kući? Sve 
se to odvija krajem maja i početkom juna. Sve je to poznato. Poslije komar-i 
ničke tragedije šalješ Ivicu Vrbana na kontakt porodici Mašek u Kapelu. 
Međutim, primijetio sam u materijalima (o tome detaljnije pišem u vezi 
sa slučajem Alojza Janoušeka) da je Stipa Dragomanović od prvog kontakta 
s tobom u Kovačevcu, a poslije u Benkovcu i Čaprgincima, sazivao sastanke 
nekada u Petrovom Selu, nekad u Vrbovi ili u Komarnici, gdje su dolazili: Mi
lan Krunić, Rudi Jakovac, Zvonko Krišković i Alojz Janoušek. Tada bi Stipa 
Dragomanović prenosio zadatke koje je primao od tebe ili na sastanku Ko
tarskog komiteta kojim je rukovodio Antun Tencer. Čak su i izvjesna zadu
ženja bila raspoređena. Alojz Janoušek i Zlata Dupko bili su zaduženi za rad 
s omladinom, Zvonko Krišković s partijskim organizacijama u Petrovom 
Selu i Vrbovi, Stipa Dragomanović u Posavini, a Milan Krunić i Rudi Jako
vac za rad u Kapeli gdje je stanje bilo i najteže. Jakovac je imao specijalni za
datak da uspostavi vezu sa Slavonskim Brodom.

Kakvi su to sastanci? To nije bila ćelija. A ni neko izabrano ili po
stavljeno tijelo. Reklo bi se: neki općinski komitet. Je li to bila tvoja direk
tiva Stipi Dragomanoviću ili su oni sami donijeli takvu odluku s obzirom na 
uvjete rada? Radili su odlično, ali kratko. Svi su nastradali već početkom
1942. godine.

Kakvo je bilo tvoje mišljenje o stanju u tom dijelu kotara i što si 
mislio o kvalitetama tih kadrova?

12. Vrlo kratko: Kada je počeo k tebi dolaziti na sastanke Josip Voja- 
ček Taras? Poslije formiranja Kotarskog komiteta Novska? Poslije ili prije 
bijega drugova iz novljanskog zatvora? Je li Čedo Grbić uspostavio vezu s 
Gabrom Vidovićem preko Nikice Smiljanića koga je poznavao još iz novo- 
gradiške gimnazije? U nekim materijalima naišao sam da si ti u novembru 
na teren Novske, za partijski rad, iz jedinice »Matija Gubec« poslao Josipa 
Vojačeka. S kakvim zaduženjima i u kom svojstvu? Člana komiteta — kotar
skog ili okružnog?

13. O bijegu članova Okružnog komiteta iz novogradiškog zatvora pi
sao sam u formi razgovora sa Švabom i priložio u knjigu »Dokumenti i ma
terijali ...«. O organizaciji bijega pričao mi je i Zvonko Lučić (kao i o svoml 
razgovoru s Mirkom Gembarovskim, odmah poslije bijega, u selu Šumetli- 
ca). Tvoj razgovor s Mirkom Kljajićem zabilježio je Jovo Delibašić. I to raz
govor u njegovoj kući, u Čaprgincima. Iznio mi je i Mirkov zahtjev da bude' 
upućen u jedinicu. Detaljno i opširno. Tu nema spora. Preko Gabre Vidovi- 
ća poslao si i poruke drugovima u novljanski zatvor da odmah dođu u par
tizane jer je bilo sve organizirano i pripremljeno za bijeg. Samo je bilo još' 
malo kolebanja. I to se, ipak, na kraju uspješno završilo. A, sada, zašto i 
Rade Pavlović ide iz zatvora u jedinicu, u odred, predratni član Okružnog
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komiteta Partije za okrug Nova Gradiška, a ne vraća se na teren u OK? Tko 
njega i zašto šalje u odred? A partijski rad? A veze s partijskim organizaci
jama u selima Krapje, Lonja, Puška, Drenov Bok, Plesmo, itd., gdje je bilo 
oko 30 članova Partije i mjesni komitet u Plesmu.

Možeš i da dodaš nešto što nije obuhvaćeno pitanjima, ako misliš da 
je od interesa da se zna.

Beograd, 25. oktobra 1980. godine.

Dragi Mali,

Primio sam pismo i pitanja. Evo pokušavam dati odgovore:

Prvo

Mislim da nisam nikada opisao u detaljima taj razgovor Rade Končara 
sa mnom. To ne bih ni sada činio, ali ću izvući slijedeći detalj važan za for
muliranje odgovora na postavljeno pitanje. Najkraće rečeno, Rade mi je 
vrlo odlučno naredio da napustim Zagreb, odem u rodni kraj i tamo se 
povežem s partijskom organizacijom. Tad sam mu odgovorio da ja nika
da u životu nisam dolazio u kontakt s partijskom organizacijom Nove Gra
diške, i prema tome ne znam kako da s njom uhvatim kontakt. Dodao sam 
da u okučanskom kraju imam gotovo u svakom selu rodbinu, ali preko njih 
ne mogu uspostaviti vezu s organizacijom. Na to mi je on rekao da potražim 
Jozu iz Posavine, koji živi u jednom selu kraj Novske, i da će me on pove
zati s organizacijom. Na to sam ja opet primijetio da mi je vrlo teško tražiti po 
naznačenim selima druga Jozu. Tad se on sjeti i reče: »Pa znaš Jeftu šašića, 
konačno, iz partijskog rada na Sveučilištu, nađi njega i on te može povezati«. 
Tad sam bio zadovoljan i krenuo u Okučane. Kao što je poznato, stvari su 
se odvijale drugačije, kako to vrlo često biva u životu. Istina, ja sam preko 
Cede Grbića uhvatio vezu sa šašićem nešto kasnije i dogovorili smo se da 
on napusti Novsku i dođe u Benkovac. Njegov dolazak se odužio, tako da sam
i ja jednom ilegalno došao u njegovu kuću, gdje je on bio u kućnom pritvo
ru. No i tada smo mogli kratko razgovarati jer su me ustaške vlasti uporno 
tražile, čak pregovarale sa dva moja suseljanina — Trifunom Janjićem i 
Dorontićem da me izdaju, što su oni kasnije i učinili, te su Čedu Grbića i 
mene jednog dana žandari iznenada napali u Benkovcu. I ovoga puta smo 
se Jefto i ja dogovorili da on tokom te nedjelje napusti Novsku i dođe u 
Benkovac. Ali do toga tada nije došlo. Kao što se zna, stvari su krenule sa
svim drugim tokom.

Nenadano sam se sreo s Jovicom Markovićem kad se on vraćao iz 
vojske, koji me je već nekoliko dana po mom dolasku u Benkovac povezao 
s Nikolom Guberovićem. Tako sam dobio stalnu vezu s jednim članom OK. 
U isto vrijeme moja sestra Dušanka, koja je dolazila u Okučane, odnosno se
lo Dubovac, upoznala me i povezala s članom SKOJ-a Nadom Dragosavlje- 
vić. Preko njih sam vrlo brzo uspostavljao direktne veze s komunistima ovo
ga kraja i njihovim simpatizerima i s rodoljubima spremnim za borbu. Već 
na prvim sastancima Guberović me upozorio na Jovu i Stevu Delibašića iz 
sela Čaprginaca koje je on tretirao kao simpatizere i buduće članove KP.
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Jovu sam znao jer je išao u istu osnovnu školu u koju i ja. Oni su brzo ši
rili moje veze po ostalim mjestima okučanskog kraja jer su poznavali dosta 
ljudi u svakom mjestu. Nada je, opet, zaista nevjerojatno brzo, povezivala 
omladinu ovog kraja, a znala ju je vrlo dobro. Osim toga ona je u Zagrebu' 
išla u gimnaziju (s mojom sestrom) i bila vrlo aktivan član SKOJ-a te tako 
imala iskustvo u radu s omladinom. Nada me povezuje i s Milanom Stani - 
vukovićem, koji je bio primljen u članstvo KP u staroj jugoslovenskoj vojsci. 
On je kao član KP prvenstveno organizirao omladinu, ali i druge u svom 
rodnom selu, i pripremao se s njima za ustanak. Iz Beograda se u Benkovac 
vratio radnik Duka Milosavljević koji je bio komunista i angažiran tamo u 
sindikatu URSS-a. Dugo bi morao nabrajati sve bogatije povezivanje komu
nista i rodoljuba u tom kraju, koje je teklo zaista brzo i obuhvaćalo sve ši
ri krug stanovništva. Jasno, o tim gibanjima se sve više pričalo u narodu, a
i ustaške vlasti nisu spavale. Mislim da je slijedeće ključno: poslije prvog 
zaprepaštenja ,na početku okupacije, a i određenog straha od okupatora i 
ustaša, narod sve jasnije shvaća da je izlaz jedino u otporu. Ja sam lično 
doživio ostvarenje Marksove spoznaje da revolucija počinje onda kada na
rod shvati da se živjeti na stari način ne može. Tada rješenje traži narod 
sam, i stupa u akciju. Taj se proces tada odvijao u našem kraju i mislim 
da sam ga već tada shvatio. Narod je tražio rukovodstvo u akciji. Pošto se 
široko pročulo da »neki student organizira bunu«, počeli su mi dolaziti roi 
doljubi po vlastitoj inicijativi. Klasičan je primjer Ljube Vrhovac, Teše 
Kezana i Andrije Petkovića, ali i mnogih drugih. Preširoko bih otišao da i u 
najgrubljim crtama opisujem ta gibanja.

Uvijek sam smatrao, a i danas smatram da mi revolucionari, koji nismo 
profesionalni historičari ,treba da nastojimo dati tu suštinu revolucije, koja 
je sadržana u stalnom rastu otpora okupaciji od strane naroda. Iako treba 
zapisati i kad je održan koji sastanak partijske organizacije ili SKOJ-a, itd., 
jer je i to dio historije, za mene ono prvo ostaje bitno i suštinsko. Biseri 
revolucije su akcije i podvizi nepoznatih i naroda. I danas sam pod utis
kom veličine i ljepote ljudskog lika Gojka Vojnovića. On i njegova poro
dica za stare Jugoslavije nisu izlazili ni na kakve izbore govoreći: »To su 
gospodska posla. Na nama je seljacima da kopamo zemlju«. Oni su zaista 
bili vrijedni i radini kao crvi. Politikom se nisu htjeli baviti ni u kom vidu^ 
Prvih dana okupacije taj isti Gojko mi prilazi i mirno, ozbiljno, kako je to 
uvijek činila njegova porodica, saopći mi da je spreman sve učiniti protiv 
okupatora i ustaša, sve što mu kažem. Tako je i radio i zaista herojski po-1 
ginuo s ostalim drugovima u Kleniku. To je za mene bila i ostala revolucija. 
Do danas, a i danas, animiram svakoga da piše, ako ima što napisati, o 
revoluciji. U tom smislu pomogao sam i pomagat ću svakome. Manje me 
interesiraju pojedine biografije, koje su ponekad i »frizirane«, a više samja 
revolucija u gore iznesenom smislu. Prema tome, to je odgovor na tvoj© 
prvo pitanje.

Drugo
Bio sam ja i tada vrlo svjestan da uspjeh ustanka zavisi i od spo

sobnosti Partije da ga vodi. Zato sam i u tom pravcu djelovao. Kad sam se 
rastajao u Zagrebu s Radom Končarom i drugovima, nije bilo vremena za širi
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razgovor o stanju organizacije na okrugu Nova Gradiška. Koliko se sjećam, 
Rade mi je u nekoliko rečenica vrlo pohvalno govorio o sekretaru Mirku 
Kljaiću, zaključujući: »Sve će ti on objasniti«.

Kao što sam naprijed rekao, ja sam koristio Guberovića, Trnku, Na
du i druge da uspostave čvrstu vezu s Biroom OK. Što je u tome pravcu 
poduzeto, govorili su drugi drugovi. Do čvrste veze nije došlo jer je OK 
relativno brzo pao u zatvor.

Kako se sjeća Stipe Ugarković, odmah poslije dolaska okupatora i 
ustaša Politbiro CK KPH je ocijenio da je u čitavoj Partiji usporena aktiv
nost. Zato su članovi CK obilazili teren da potaknu rad organizacija i da, 
gdje je to bilo potrebno, uvjere neke pojedince da je moguć živ partijski 
rad i u novim uvjetima. Stipe kaže da je s takvom namjerom i došao u Novu 
Gradišku. Ja tada to nisam znao. Ali se sjećam slijedećeg: naša veza sa CK 
KPH, odnosno s Radom Končarom, kasnije s Vladom Popovićem, besprije
korno je funkcionirala. Naravno s obzirom na tadašnje uvjete. U jednoj od 
poruka CK meni je rečeno: »Treba svakom članu Partije predočiti situaci
ju u kojoj se nalazimo i neophodnost organiziranja oružane borbe.... Ako 
neki član Partije bilo iz kojih razloga nije spreman na žrtve koje donosi oru
žana borba, ne treba na njega vršiti pritisak. Treba ga ispustiti iz organiza
cije, ali u onoj mjeri u kojoj on hoće, treba držati s njim i dalje kontakt«. 
Guberović mi je rekao da ima u svom selu Bijeloj Stijeni dva kandidata za 
članove Partije, ali da još nisu spremni raditi poslove kandidata Partije. 
U duhu poruke CK postupalo se i u drugim prilikama. Npr. kasnije, kada 
su članovi OK pobjegli iz zatvora i došli u Benkovac; Dane Šarić je čak na 
sastanku tražio da ne ide u partizane, već da se vrati u Cernik. Mirko je 
inzistirao da ide, ali kad sam mu ja saopćio navedenu odluku CK i on se 
složio da se Šarić vrati u Cernik. Kao što vidimo, i u Partiji je dolazilo do 
dubokih promjena. To je, eto isto tako fenomen vrijedan da se izuči. Jovo
i Stevo Delibašić traže da uđu u Partiju. Isto tako Nada, Nikica, Čedo i mno
gi drugi. Partija se omasovljuje novim članovima. Dolaze drugovi iz »istočne 
Posavine« i traže upute za rad. Izrastaju novi članovi. Jedan dio starih čla
nova Partije je u zatvoru, jedan ie otišao u Beograd, jedan se pasivizirao, 
a jedan multiplicira svoju aktivnost. Već tada se meni sve to činilo normal
nim. Ono što sam shvaćao bilo je — da je narod spreman za ustanak, da je 
Partija u cjelini brojnija i da je treba što bolje organizirati, dalje širiti, os
posobljavati, ali u prvom redu u svakodnevnim akcijama. A raditi se imalo 
što, i radilo se dan i noć. Koliko smo mi u tom uspjeli, neka drugi ocijene.

Treće

Jasno, Jovica Marković je, kada me je upoznao s Nikolom Guberovićem, 
iznio osnovne partijske podatke o meni. To je bilo zaista kratko. Povodom 
ovoga tvog pitanja, ali i u vezi s drugim tvojim pitanjima, štoviše i u vezi 
s tvojim sistemom rezoniranja o otpočinjanju revolucije, a koje je vrlo raši
reno, želim reći slijedeće: život je, odnosno narod, kako rekoh, tražio usta
nak. U toj neminovnosti se tražila rukovodeća snaga. U našim uvjetima to 
je bila jedino Komunistička partija, odnosno oni njeni članovi koji su reali
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zirali politiku Partije. Tražila se neposredna akcija, i tko je tako radio, toga 
su ljudi i slijedili, ne zato što je on pripadao tom ili ovom forumu, što je 
on duže ili kraće vrijeme u Partiji, već zato što djeluje i što njegov čin po
kreće mase. U takve prilike se treba unijeti da bi se to doba shvatilo. Ta 
je srž ustanka.

Što se mene tiče, stvar je bila vrlo prosta. Ja sam, kako se to zna,> 
već prije vršio određene partijske funkcije. Između ostalog 1940. godine bio 
sam instruktor CK KPH za ideološki rad. U tom svojstvu sam putovao jed
nom nedjeljno u Pušću Bistru da tamošnjim članovima Partije predajem 
teme iz programa CK o ideološkoj izobrazbi. U toj organizaciji je bio i 
Joža Tucman, koji je prije nekoliko godina preminuo u Zagrebu. Do njego
ve smrti smo bili dobri prijatelji, a koje prijateljstvo datira još iz tih dana. 
Obavljao sam i druge zadatke pod direktnim rukovodstvom Rade Končara 
i Stipe Ugarkovića, Jovice Markovića, Antuna Roba, Pavla Papa i nekih dru
gih članova CK. Osim toga Rade i drugovi su me poslali na teren OK Nova 
Gradiška, ne na funkciju, već da pomognem Okružnom komitetu u radu. 
Ni oni, a ni ja nikad nismo razmišljali o shemama partijskog položaja. Ko
liko se sjećam, nikada se nisam tokom prvih mjeseci ustanka pozivlao na 
neku silu foruma. Kad sam slao pisma, upute, prijedloge, saopćenja, uvi
jek sam se potpisivao samo sa Ćule. Nikada i nigdje ni sa kim nisam to
kom 1941. godine došao u nesporazum, a ma ni po najmanjoj sitnici, što se 
tiče priprema ustanka. Bilo je stavova koje pojedini drugovi nisu svesrd
no prihvaćali, ali su ipak po njima postupili. Recimo, moj stav da se Antun 
Tencer upiše u »Kulturbund«. Ili da Nikica Smiljanić ode u domobrane. Bi
lo je još takvih slučajeva. Ono što je davalo snagu pokretanju ljudi, to je 
bilo njihovo saznanje da imam čvrstu vezu sa CK KPH, da mi rukovodstvo 
daje upute i direktive, a da je sve ono što predlažem samo moja primjena 
tih stavova na naše prilike. Budući da su i oni bili uvjereni da je to dobro, 
išli su u akciju po svom uvjerenju, a ne samo zato što bi to bila nečija od
luka. Osim tih pretpostavki, kad je riječ o meni, valja podvući da sam ja 
po prirodi čovjek akcije, a tada je to, vjerojatno, bilo presudno. Za ilustra
ciju evo primjera. Već na prvom sastanku s Guberovićem doznao sam da on 
ima sakriven šapirograf koji se ne koristi. Ja sam ga ubrzo prenio u Benkovac 
i organizirao umnožavanje letaka, radio-vijesti, itd., što je u tom momentu 
bilo dragocjeno. Koliko je muke bilo kasnije da dođemo do radio-aparata! 
Po njega sam s Nikicom Vujasinovićem išao u Psunj kad je Nikica i nastra
dao. Kasnije Milan Stanivuković ide po drugi radio-aparat u Bosansku Gra
dišku. Ljudi su shvaćali da moramo umnožavati radio-vijesti, i svatko je 
tražio put kako da to osiguramo. U akciju se išlo iz uvjerenja i iz unutarnjeg 
potrebe. U tom kontekstu treba promatrati i naš međusobni odnos. Potreba 
da se djeluje, to nas je povezivalo. Mi smo se pronalazili. Tko je u datomi 
slučaju prvi krenuo, kako i kada, ja to zaista ne mogu rekonstruirati.

Osim toga ja sam živio kao u košnici. Dolazili su drugovi danju i noću' 
iz Slavonske Požege, Pakraca, novskog kraja — Trokuta, istočnog dijela Po
savine i tako dalje i tako dalje, ja sve te mnogobrojne veze ne mogu ni pri-| 
bližno tačno rekonstruirati. Koliko znam, neki drugovi su to učinili, i to je 
dobro. Oslonit ćemo se na njihova sjećanja. Svakako, u tom spletu povezi
vanja izuzetnu ulogu imala je, kako rekoh. Nada Dragosavljević.
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Ono što bih mogao sebi pripisati kao lični doprinos pripremi ustan
ka, to je prenošenje iskustva partijskog rada iz Zagreba u ovu sredinu. Ja 
sam unosio metodičnost u radu. Konkretno. Za svakoga smo se dogovorili 
što će učiniti, kada, gdje, do kog vremena, čime, s kim. U dogovoreno vrije-t 
me se obavila kontrola učinjenog. U globalu, zaduženja svih pojedinaca pred-! 
stavljala su sveukupnost djelovanja, recimo, po socijalnim grupama (omladi
na, simpatizeri, suradnici, žene), ili po sektorima: organizaciona pitanja Par
tije, skupljanje oružja, propaganda, sabotaže i diverzije. A sve je to bilo tako 
raspoređeno da pokrijemo što veći prostor. U tome smo težili ići što šire, nei 
misleći na granice date organizacionim shemama. Nastojali smo se povezati 
sa Slavonskim Brodom, preko Rudice Jakovca, i sa Kozarom, a vezu smo us
postavili i sa Slavonskom Požegom. Mislim da je i moje iskustvo u partij
skom radu djelovalo da su drugovi imali u mene povjerenje, kao što smb 
mi svaki imali povjerenje u svakog od nas. Ako smo se dogovorili da Milan 
Stanivuković ode u Bosansku Gradišku i nabavi radio-aparat, bilo je sigurno 
kao grom da će on to učiniti. Ako smo se dogovorili da Savurdić izradi ključ1 
da srušimo prugu Zagreb — Beograd, onda nije smjelo biti sumnje da će 
on to učiniti. Tako bih mogao da navodim primjera i primjera za čitavu knji
gu. Narod se postupno uvjeravao da smo mi vrlo ozbiljni i sve organiziraniji, 
te je sve više ljudi tražilo vezu s nama, a i mi smo tražili nove suradnike. 
S nama se povezuje Nikola Miljanić Ratar, Vojo Maletić Boća, učitelj Pero 
Prodanović i tako dalje. Sve smo mi to logički svrstali u sistem koji je služio 
samo jednom cilju — pripremi ustanka. Revolucija traži organizaciju, a ona je 
nemoguća bez organizirane Partije. Sve smo mi to znali. Mi smo tražili vezu' 
s Biroom OK, ali nas to nije ni za sekundu odvlačilo od gore opisanog rada. 
Nama bi veza s drugovima iz Biroa OK bila dragocjena, ali je nismo uspjeli 
uspostaviti. Ipak ponavljam, priprema ustanka odvijala se brzo zahvalju
jući solidnoj i brzoj vezi sa CK KPH.

Četvrto

Nikakve potrebe nije bilo da mi Nikola Guberović daje ocjenu rada 
OK. Njegov je zadatak bio da me po mogućnosti što prije poveže s Biroom' 
OK, što je on i nastojao. Ti si izračunao da je od mog dolaska u Benkovac! 
do pada Biroa OK prošlo trideset dva dana. Postavljaš pitanje što se u tom. 
vremenu poduzelo za povezivanje svih nas. Želim upozoriti na slijedeće. Do
laskom ustaške vlasti kretanje ne samo komunista nego i mnogih drugih 
bilo je jako otežano. Nikola mi je govorio da su mu se prijetili hapšenjem. 
Mislim da je bio i pritvoren. Jasno, on je morao biti vrlo oprezan. On je 
koristio sajamske dane da ode u Pakrac, Okučane ili Novu Gradišku, a to 
znači jednom nedeljno. U istom položaju bili su i članovi SKOJ-a, a naročito 
oni srpske narodnosti, kao Nada Dragosavljević, Nikica Vujasinović i drugi. 
Milan Stanivuković je oficir stare jugoslavenske vojske, Srbin, pa se također 
vrlo teško kretao. Ja sam bio ilegalac, bez legitimacije. Kad sam išao u Oku
čane, Novu Gradišku, Pakrac ili Novsku, išao sam bez legitimacije, obučen 
kao seoski momak. Što je to značilo, neka ovaj događaj pokaže. Obično 
sam u navedena mjesta išao biciklom bratića Dušana Živkovića. Tako uči- 
nih i jednog petka i dođoh u Okučane, gdje na povratku kupih novine. Sje-t
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doh na bicikl i krenuh u Benkovac. Pred žandarmerijskom stanicom stoji žan
dar i kada dođoh do njega, obrati mi se: »Ej, momče, stani!« Stadoh i pre
trnuh, ali sam se držao mirno. On priđe k meni i reče: »Daj da vidim što ima u 
novinama«. Ja mu ih pružih, on ih prelista i vrati. Ja ih uzeh i sretan sjedoh 
na bicikl te odoh u Benkovac. Moglo se svakako završiti. Kad sam putovao 
u Zagreb na vezu s Vladom Popovićem, imao sam legitimaciju na ime Riba
rica, seljaka iz Dragalića, koju mi je pribavio Trnka. Nisam toga čovjeka 
uopće poznavao, a niti koga drugog iz tog sela osim Trnke. U vezi s tom legij 
timacijom sam putem imao neprilike. Eto u kakvim smo se prilikama po
vezivali. Sam znaš da je slcojevka Jela Marindolac uspostavljala vezu sa Dra- 
gomanovićem, znači vezu Okučani — Komarnica, pješačeći sav put poljem. 
Uza sve to mi smo, u prvom redu Nikola, Trnka, Nada, a i drugi, aktivno 
radili i na uspostavljanju veze s Biroom OK. Mi smo je uspostavili, ali kas
nije.

Peto

Svakako, poduzimao sam niz mjera da se povežem s Biroom OK, kako 
se to zna. Nikola, Trnka i Nada bili su glavne ličnosti tog povezivanja. I oni 
su uspostavili kontakte, ali s pojedincima. Donosili su određene informacije
0 radu partijske organizacije u Novoj Gradiški, ali one nisu bile dovoljne 
da se dobije cjelovita slika. Kasnije sam doznao o nastojanju Mirka Gemba- 
rovskog da uspostavi čvrstu i stalnu vezu sa CK KPH, u čemu je i uspio. 
Taj dobar proces jačanja rada partijske organizacije u Novoj Gradiški pre
kinulo je hapšenje rukovodećih ljudi. Mislim da je za ocjenu stanja tog 
perioda u Novoj Gradiški, to znači do 22. V, najkompetentniji Stipe Ugar- 
ković.

Kad sam od Nade saznao da je ovdje na teren stigao i Josip Krajačić 
Prika, poručio sam mu preko Duke Milosavljevića da dođe odmah do mene.

Prika je, kasnije sam saznao od njegove sestre Emice (udane Drlić), 
bio novogradiški skojevac. Otišao na studij u Beograd i 1939. primljen u Par
tiju. Uhapšen 1940. godine u Beogradu i ostaje u Glavnjači do bombardira
nja Beograda 6. aprila. Vratio se iz Beograda sav isprebijan i s ranama na 
nogama. Liječila ga je sestra Emica.

U tom vremenu bio je pozivan u domobrane. Da to izbjegne, otišao je 
kod ženine (Soke Krajačić) rodbine u Liku.

Krajem ljeta se vratio i tada sam saznao za njega. Odmah je došao.
On je i jedan od osnivača prve grupe psunjskih partizana (Psunjskog 

odreda).

Šesto

Nada, Cedo, Nikica, a i drugi, naročito Nada, bili su neumorni u svim 
poslovima priprema ustanka, čedu sam ne samo znao sa Sveučilišta, već sam
1 sudjelovao u diskusijama na Birou Sveučilišnog komiteta o njegovu primanju 
u Partiju. Sestra Dušanka mi je dala detaljne podatke o radu Nade kao ruko
vodioca SKOJ-a u gimnaziji u Zagrebu. O Nikici je sve znala Nada, a i drugi. 
Prema tome, postojale su vrlo dobre i detaljne informacije o svim tim omla
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dincima. Oni su tada bili izuzetno aktivni, odgovorni i uspješni u radu. Nisu 
oni bili samo kuriri. To najmanje. Oni su nosili najveći teret priprema ustan
ka, jer su kao grupa bili vrlo brojni. Konačno, i prve diverzije oni izvode. 
Isto tako i prvo oružje oni donose, itd. Uspoređujući njih i njihov rad sa 
studentima članovima KP, bio sam potpuno siguran da su za ulazak u redove 
Partije. Kad sam predložio da se prime u redove KP, Nikola Guberović mi je 
rekao da su oni već za stare Jugoslavije Jovu i Pobru zapravo tretirali kao 
kandidate KP, a sad smo ih primili za članove KP. Milan Stanivuković i Josip 
Krajačić bili su otprije članovi KP. Vidljivo je, dakle, formiranje snažnog 
partijskog jezgra na ovom terenu. Tome treba dodati i obuhvat članova KP 
na širem terenu, kao što je npr. bio mlinar Katalinić u Rogoljima, i drugi, 
te sve brojnije veze po čitavom terenu OK i šire. Zato je ubrzo stvorena situ
acija i mogućnost formalnog osnivanja komiteta Partije raznih nivoa (kao 
što je kasnije i učinjeno). Bila je nužna temeljita reorganizacija komiteta jer 
su stari, uglavnom zbog hapšenja, bili potpuno oslabljeni. Svi su članovi KP 
bili dužni i da proširuju skojevsku organizaciju. Na primjer, i Jovo i Miian, 
kao i drugi, okupljali su i organizirali omladinu. Jasno, najprirodnije je bilo 
da se baš omladinci članovi KP, kao Nada, Čedo i Nikica, najviše angažiraju 
u radu s omladinom. To je i činjeno, i mi smo za vrlo kratko vrijeme gotovo 
u svim mjestima imali organiziranu omladinu, što je bilo neprocjenjivo za 
razvoj ustanka. Bilo bi vrlo dobro obraditi rad omladine u tom periodu.

Što se tiče Nade i Nikice, nemam dovoljno lijepih riječi da izrazim 
divljenje njima i njihovu radu. Smatram da je velika šteta što o njima još 
nema napisane monografije. Nada je sve svoje sposobnosti i odlike, a one 
su bile vrlo velike (inteligencija, sposobnost organizatora, bogatstvo masovika, 
ljepota i privlačnost), koristila za organizaciju ustanka. Slobodno mogu reći 
da se gotovo ni jedan značajniji događaj oko organizacije ustanka u našem 
kraju nije događao a da Nada nije bila osnovni ili vrlo značajan njegov akter. 
Prvu pušku je Nada dobila od Samolovca, prve diverzantske akcije omladine 
ona je organizirala, u njenu kuću su došli Vicko Antić i Joža Dropulić, itd. 
Ona je putovala u Zagreb do Vlade Popovića. Nikica je bio istih ljudskih 
kvaliteta kao i Nada, samo mnogo tiši. Na žalost, nije imao sreće. Kad je bilo 
neobično važno da nastavimo s umnožavanjem radio-vijesti, a zato nam je 
bio potreban radio, nismo vidjeli drugog izlaza nego da ga uzmemo od lugara 
Stilinovića koji je bio u Psunju. Krenuli smo Nikica i ja i vodič Milan Zla- 
tović. Presreo nas je ustaša Puhmajer kod ulaska u Bobare, i došlo je do 
puškaranja. Mi smo bili neuporedivo slabiji: Oni su imali karabine, a mi dva 
pištolja. U tom sukobu Nikica, ne poznajući teren, padne tim ustašama u 
zasjedu. Bilo je muke dok smo ga nekako oslobodili iz zatvora u Pakracu, uz 
pomoć suca Ilića. Nikica se držao hrabro i ponosito u zatvoru. Konačno, sva 
njegova herojska ličnost potvrđena je njegovom pogibijom u Kleniku, kad 
je grupa u kojoj se nalazio bila noću opkoljena od žandara. Žandari su čekali 
do zore i tada pozvali partizane koji su spavali na štaglju da se predaju. Ni
kakvog izgleda nije bilo da se mogu probiti, ali se nisu predali. Borba je dugo 
trajala, jedan po jedan partizan je ginuo, pred očima svojih drugova, ali oni 
su nastavili da se i dalje bore dok svi nisu izginuli, među njima i Nikica. 
Treba imati ogromnu moralnu snagu i tako poginuti. Šteta što i tu herojsku
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pogibiju naših drugova nemamo detaljno obrađenu, jer su to veliki događaji 
i dokaz moralne snage naših boraca, primjeri za buduća pokoljenja.

Sedmo

Već sam objasnio da su mi o Okružnom komitetu prvi nešto rekli Rade 
Končar i Stipe Ugarković. Mislim da ti previše inzistiraš na stanju i organi^ 
zaciji Partije, što ja ne potcjenjujem, ali tokovi revolucije su daleko bogatiji, 
raznovrsniji, i ja sam ih doživljavao onako kako sam to naprijed iznio.

Osmo

Druže Tonči, dopusti mi slijedeću otvorenost: dajući odgovore na tvoja 
pitanja, stalno se moram opirati tvom pristupu revoluciji, u kom je prenagla
šena shematska organizaciona strana. V. I. Lenjin je jednom uzviknuo: »Dajte 
mi dobru organizaciju pa ću preokrenuti Rusiju«. I ja mislim da je organi
zacija, to jest snažna i organizirana partija, organizirana i u vertikalnom smi
slu, faktor bez koga nema uspješne revolucije. Ali i taj uvjet odvijanja revo
lucije mora se promatrati u vremenu i prostoru. Naša revolucija je mogla 
uspjeti i zato što je vođena iz jednog centra, što je rukovodio CK KPJ, odnos
no u Hrvatskoj CK KPH. Dakle, CK KPH je taj centar za Hrvatsku odakle 
polaze upute i direktive, i gdje se sliježu sve povratne snage. CK se koristi 
nizom metoda, kanala i veza da djeluje na organizacije na terenu. Kao što 
znaš, on zadužuje pojedine svoje članove da kao njegovi povjerenici djeluju 
na određenom terenu. Konkretno, u gornjoj Hrvatskoj dr Pajo Gregorić, a 
kasnije i Karlo Mrazović. Ali CK povremeno šalje u dati okrug i druge svoje 
članove da izvrše određene zadatke. Tako je već rano 1941. došao Stipe Ugar
ković u Gradišku, Slavonski Brod i Banovu Jarugu. Ta je praksa zadržana 
sve do konca rata. Isto tako, koliko ja znam, ne samo za okrug Nova Gradiš
ka, CK se prema prilikama koristio i drugim vezama na terenu. Nisam histo
ričar i nisam se potanko tim pitanjima bavio, ali iz svoje prakse znam da 
je tako. 1942. godine me Pajo i Gašpar oslobađaju dužnosti sekretara OK Nova 
Gradiška i šalju u Zagreb, da bih tamo djelovao. Trebalo je da se javim, odno
sno sastanem sa drugom Sailijem u selu Rugvici kraj Zagreba, da me on dalje 
»preuzme«. Tako je i bilo, samo mi je on saopćio da neću ići u Zagreb, jer 
da je to za mene još uvijek preopasno, već treba da organiziram partijsku 
organizaciju okruga Čazma, a kasnije da pogledam i organizaciju OK Bjelo
var. Usput, Ivan Krajačić tvrdi da se on suprotstavio mom ulasku u Zagreb. 
Bilo kako bilo, ja sam se dao na posao na okrugu Čazma i posao završio, o 
čemu postoje i pisani dokumenti. Za sve to vrijeme imao sam dvije veze sa 
CK KPH. Jednu direktno sa Sailijem, kasnije Ivom Marinkovićem, a drugu s 
Pajom i Gašparom. Povremeno sam dolazio u Povjereništvo CK KPH za Sla
voniju, njima podnio izvještaj, čuo direktive CK KPH ili čak CK KPJ, uzeo 
pisani materijal i krenuo natrag na teren Čazma. Isto sam se tako odnosio i 
prema Povjereništvu CK KPH u Zagrebu. Normalno je bilo da sam i jedne i 
druge informirao o svemu, i o pomoći koju mi daje bilo jedno bilo drugo 
Povjereništvo. Oba povjereništva su potvrdila držanje veza s jednim i drugim. 
To je bilo 1942. godine kada su veze u Partiji bile daleko bolje nego prvih
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mjeseci okupacije. Bilo bi ludost da nisam 1941. godine brižljivo održavao i 
veze sa CK u Zagrebu i s povjerenikom CK Pajom Gregorićem. Zato mislim 
da tvoje pitanje ponešto boluje od guranja revolucije u »škatuljice«, što je 
krivo. Revolucija je široka rijeka, a ne cementirani kanal. Jedno vrijeme, 
koliko se sjećam, i Vojaček je imao vezu u Zagrebu. Konačno, direktna veza 
sa Zagrebom za nas je bila dragocjena, i kao što znaš, nju su držali Nada Dra
gosavljević, Milan Tomić, Anđa Pačkić i ja.

Kad je drug Pajo došao u Benkovac, ja sam se prema njemu odnosio 
kao prema povjereniku CK KPH, tj. informirao ga o detaljima što radimo, te 
prihvatio direktive i upute CK. Ako ti je o našem prvom razgovoru pisao 
Jovo, nema potreba da se ponavljamo. Svakako, veza sa CK kojim god kana
lom tekla bila je odsudna za razvoj ustanka u našem kraju. Dodajem: povre
meno smo i preko OK Kozare doznavali za direktive CK KPJ. Svim tim smo 
se koristili.

Deveto

Tražiš da potvrdim tvoje sabrane informacije. U vezi s tim želim pod
vući slijedeće. Kao što sam već iznio, odmah poslije dolaska okupatora bilo 
je osnovno prilagoditi rad partijskih organizacija novim uvjetima. Mnogi 
članovi Partije su stradali ili bili uhapšeni prvih dana okupacije. Sistem par
tijskih veza bio je negdje više, a negdje manje narušen. Primarno je bilo re
organizirati partijske organizacije, proširiti ih novim članovima, povezati ih 
međusobno, a u isto vrijeme pripremiti i organizirati narod za ustanak, izvr
šavajući naj konkretni je zadatke, od skupljanja oružja i vršenja prvih sabo
taža do organiziranja prvih partizanskih grupa. Sve je to teklo kako je ovdje 
već kazano. Došlo je vrijeme kada je trebalo provesti i vertikalnu organizaciju 
partije. Okružni komitet je pao u zatvor. Kotarski komiteti nisu funkcioni
rali, ili što su mnogi drugovi bili uhapšeni, a novima se nisu popunjavali na 
vrijeme, ili što negdje nisu ni postojali. Bilo kako bilo, momenat je tražio i 
vertikalnu organizaciju unutar Partije. Netko je to morao uraditi, da bi se 
pripreme ustanka normalno odvijale. Budući da nitko nije ni pokušao taj 
zadatak izvršiti na ovom terenu, bilo je logično da ja to uradim sa spomenu
tim drugovima. I mi smo to uradili. Sve što smo radili, referirali smo CK-u 
na ustaljen način. Nikada nitko ni na najmanji detalj našeg rada nije tada 
dao ni najmanju primjedbu. Mi bismo bili sretni da je još netko prionuo i 
obavio barem dio zadataka koje je vrijeme postavljalo. Mi se ponosimo što 
su svi angažirani na tom zadatku svesrdno prihvatili ono što smo radili. A 
radili smo zaista smiono. Tko će ući u osnovane ili reorganizirane komitete, 
odlučivalo je samo to koliko se istakao u pripremama ustanka. Sporedno 
je bilo pitanje dužine partijskog staža. Zaista, nismo robovali shemama. Tako 
na čelo rukovodstva uglavnom dolaze mlađi članovi Partije, ali oni koji su se 
do tada u pripremi ustanka naročito isticali, kao što su bili Čedo Grbić, Bog
dan Crnobrnja, Gabrijel Vidović, Nada Dragosavljević, Jovo Delibašić, Milan 
Tomić, Nikica Vujasinović, Antun Tencer i Nikola Jakšić, kao i neki drugi. 
Kod tih izbora nikada nije bilo ni najmanje nesporazuma. Naime, svatko je 
imao iste šanse, a prednost su dobili najaktivniji i najborbeniji.
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U to teško doba svatko je sam sebi svojim radom određivao mjesto u 
revoluciji. Prema tome, kako si citirao drugove, tako su se stvari i odvijale.

Deseto

Da ne ponavljam: Jovo Delibašić je točno rekonstruirao događaje o 
proširenju organizacije SKOJ-a i osnivanju NOO-a. Samo dvije napomene. 
Na proširenju organizacije SKOJ-a najviše su učinili mladi članovi Partije, 
bivši rukovodioci SKOJ-a: Nada, Nikica, Čedo i mnogi drugi.

Od rodoljuba spremnih da se bore vrlo rano smo osnivali grupe, šire 
ili uže, koje su također preuzimale vrlo konkretne zadatke pripreme ustanka, 
kao što su: vršenje propagande za otpor, traženje ljudi koji imaju oružja i 
hoće nam ga dati, vršenje kurirske službe, sakrivanje ilegalaca, nabavljan je 
pisaćeg materijala i tako dalje. Dok još nije bilo uputa CK o osnivanju akcio-i 
nih odbora, mi smo te grupe zvali »sovjeti« po uzoru na oktobarsku revo
luciju. Kasnije kada smo dobili direktive CK svoj rad smo prilagodili tim 
direktivama.

Jedanaesto

Do vremena okupacije partijska organizacija u takozvanoj »istočnoj 
Posavini« kotara Nova Gradiška bila je kudikamo brojnija nego u zapadnom 
dijelu kotara. Razumljivo, rad tih organizacija nastavlja se i pod okupacijom. 
Da nije došlo do pada Biroa OK, sigurno bi se njihov rad i dalje odvijao nor
malno, to jest kao i drugdje u zemlji prema novim uvjetima. Koliko sad zna
mo, OK je i krenuo aktivnijim radom najprije u tim organizacijama. Tamo 
namjerava smjestiti tehniku, koja je u to vrijeme bila izvanredno važna kao 
materijalna osnova informiranja naroda. Na nesreću dolazi do pada članova 
Biroa OK, i u neku ruku organizacije tog dijela kotara ostaju bez stalne veze 
sa centrom. Trebalo je vremena dok smo se mi ponovo povezali. Kad smo 
uhvatili vezu s njima, dolazi Stipa Dragomanović u Kovačevac na sastanak 
sa mnom. Ja sam i toga puta došao biciklom bratića Dušana. Tu smo se sreli 
na cesti. Razgovarali smo hodajući cestom. Ja sam mu prenio direktive CK, 
a on me je detaljno informirao o političkom stanju na tom dijelu kotara i o 
stanju partijske organizacije. Tada sam došao do dva bitna zaključka. Prvo, 
da su članovi Partije vrlo čvrsti i odlučni da sve učine da se ustanak odvija 
što uspješnije. Da imaju veliki ugled u narodu. To su i oni i narod potvrdili i 
prilikom masovnog hapšenja naroda toga kraja koncem 1941. godine odnosno 
početkom 1942. To masovno hapšenje je pokazalo pravo lice ustaša. Oni se 
nisu ustručavali da masovno hapse hrvatski narod, iako dobar dio uhapšenih 
nisu bili ni komunisti, ni simpatizeri, ali su bili protiv okupatora i ustaša i 
kao takvi spremni sudjelovati ili pomagati u borbi protiv jednih i drugih. 
Drugo, što me je malo lecnulo, to je neka vrsta nerealnosti u procjeni odnosa 
snaga u svijetu. Ali poslije mog razgovora sa Stipom imao sam dojam da je 
i on sada postao sigurniji i realniji.

U to vrijeme dolazi do formiranja KK Nova Gradiška, koji sam ja for
mirao u Novoj Gradiški, o čemu je već pisano. Za sekretara smo izabrali Antu
na Tencera Švabu, prvenstveno zbog njegove borbenosti i odlučnosti u radu.
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Jasno je da tada KK preuzima neposredno rukovođenje i organizacijama 
»istočne Posavine«. Kako su drugovi konkretizirali formu svoga rada, mi u to 
nismo ulazili. U okviru općih normi partijskog rada oni su pronalazili naj
bolje forme, uzimajući u obzir tamošnje prilike. Znali smo da su oni izvrsno 
radili. To je bilo jedino važno. Jasno, njihov je rad bio njihova legitimacija, a 
taj rad i njihova borba zaista su bili izvanredni. Možda smo mogli spriječiti 
pogibiju dijela partizanskog voda koji se decembra 1941. godine spustio u taj 
kraj, da smo bolje poznavali prilike. Stipa je bio siguran u masovnu podršku 
toga kraja partizanima, koja i nije izostala. Ali nije imao dovoljno iskustva 
da vodi oružanu borbu u ravnici, to jest u Posavini, gdje je ipak u selima 
bilo ustaša, ili njihova šljama. Takvo predviđanje smo teško platili i u Oku- 
čanima, pogibijom partizanske grupe u selu Kleniku 25. XII. To su bili teški 
gubici, ali rat je rat, a iskustva nikada dovoljno.

Isto tako nam je bio velik gubitak hapšenje Rudice Jakovca. Njega 
sam poznavao sa Sveučilišta kao vrlo mirnog čovjeka, ali komunistu upornog 
u radu. Smatrali smo da bi nam bila vrlo korisna veza sa drugovima s terena 
OK SI. Brod, gdje smo imali dosta poznanika komunista studenata. Rudi je 
prišao realizaciji tog zadatka, ali je brzo uhapšen. To je bio težak gubitak za 
nas, naročito za našu »istočnu Posavinu«. I njegov lik bi trebalo obraditi i 
ostaviti pokoljenjima za sjećanje.

Dvanaesto

Ova pitanja bolje postavi Nikici Smiljaniću, Cedi Grbiću i Gabri Vido- 
viđu. Oni će se sigurno sjetiti više detalja. Koliko se ja sjećam, Vojaček je 
došao u Benkovac relativno rano. Tada je on imao »trotil« kocke i rekao mi 
da se oni u Banovoj Jaruzi spremaju time minirati vlak. Razgovarali smo o 
radu na tom terenu, a i u ostalim dijelovima koje je pokrivao OK Nova Gra
diška. No tada, kao ni sada, nije mi padalo na pamet da shematiziram rad, 
nikada. Ne znam kako ni zašto, ali sigurno je bilo razloga da sam ja tada 
tretirao Vojačeka kao člana OK Nova Gradiška. Osim Vojačeka i drugi dru
govi su iz Banove Jaruge dolazili u Benkovac (Košta Bulava). Mi smo tada 
jednostavno surađivali. Nikakve »nadređenosti« i »podređenosti«, niti je bilo 
niti nam je trebala. I nikad ni do kakvih nesporazuma nije dolazilo. Jedinjo 
se moglo dogoditi da vodimo i paralelne akcije ako su izostale informacije. 
No, to nije smetalo uspjehu. Klasičan primjer je aktivnost oko bijega drugo
va iz zatvora u Novskoj, o čemu je dosta pisao drug Gabro Vidović Buco. 
Svačija aktivnost na organizaciji ustanka hrabrila je sve ostale.

Trinaesto

Prvi razgovor s Mirkom Kljajićem imao sam u Benkovcu u kući mog 
tetka Marka Zivkovića, i to odmah kad su drugovi utekli iz zatvora. Tad sam 
prvi put i upoznao te drugove. Za nekoliko minuta smo se o svemu dogovorili 
u pogledu daljeg rada svakog od nas. Kao i obično, sve je išlo sporazumno i 
jednostavno.
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Kad su drugovi pobjegli iz zatvora u Novskoj, oni su otišli u »Jamu« 
gdje je bio drug Gregorić. On je tamo od njih formirao Odred »Matija Gubec«, 
čiji je komesar postao Rade Pavlović. To je dogovor njih i druga Gregorića. 
Sigurno su takvu odluku smatrali najboljom.

Dušan Čalić Ćule

Dragi Ćule,

Primio sam tvoje odgovore. Nisam htio odmah uputiti dopunska pita
nja jer sam čekao pisma od drugih sudionika kako bih izvukao one probleme 
koji su ostali ili slabo obrađeni ili nedovoljno objašnjeni.

Prelazim na pitanja.
1. Ti si 1. novembra (negdje u dokumentima stoji 2. XI) organizirao 

prvo vojno savjetovanje u Slavoniji, odnosno sastanak Psunjskog odreda i 
Odreda »Matija Gubec« s ciljem da se formira jedinstveni odred, veća vojr^a 
formacija za ozbiljnije i krupnije vojne operacije. Bilo je to u Šeovici. Formi
ran je odred sa tri voda (sekcije). Postavljen je i štab odreda.

Da li si ti od nekoga dobio direktivu za spajanje oružanih grupa i for
miranje jedinstvenog odreda? Ili je to bio lični zaključak, potreba koju si 
sagledao? Zašto i s kakvim ciljem?

2. Uspostavljen je, tvojom inicijativom, kontakt između psunjske oru
žane grupe i partizana na Prosari, odnosno Kozari. Da li i s partijskim komi
tetom, i s kojim na tom terenu? Da li si primao neke materijale (propagand
ne, partijske) od drugova s Kozare? Iskustva i kakva?

3. Po tvrdnji Nikice Smiljanića ti si imao jedan razgovor augusta-sep- 
tembra 1941. g. (nije potpuno siguran) s Kubašekom iz Posavine. Taj razgovor 
je bio obavljen negdje iznad sela Rajića (tamo gdje si, povremeno, dolazio i 
na sastanke s Bucom). Da li se sjećaš tog razgovora?

Beograd, 14. 2. 1981. g.

Antun Duhaček

Dragi Mali,

1. Upravo se sada u organizaciji Saveza boraca općine Pakrac obrađuje 
bitka na Begovači i Gradini. U radnoj grupi se nalazi većina preživjelog ru
kovodećeg kadra, sudionika tih događaja. Obrada počinje sa spomenutim 
savjetovanjem. Nadam se da će u tom radu biti sve detaljno prikazano. Zato 
pričekajmo dok se materijali srede i objave.

Sigurno je bolje da više drugova sudjeluje u rekonstrukciji nekog do
gađaja nego jedna ličnost. Često sam bio zamoljen da rekonstruiram neke 
vrlo značajne historijske događaje iz NOB-a na osnovi svoga sjećanja. Kako 
sam sudjelovao u mnogima, ponekad se desilo da sam iznio i neki netočan 
podatak (npr. datum, broj sudionika i si.). Zato izbjegavam pisanje samo na 
bazi ličnog sjećanja. Tražim dokumente, a ako ih nema, onda nastojim da 
pojedini događaj rekonstruira što veći broj sudionika. Uvidio sam da uz svu
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opreznost tu i tamo pogriješim, kako rekoh, u datumu ili mjestu ili kod navo
đenja imena sudionika, ali nikad u bitnom sadržaju historijskog zbivanja. 
Prema tome, radi veće sigurnosti u točnosti rekonstrukcije savjetovanja u 
Šeovici, strpimo se još malo.

Mislim, ipak, da je to bilo 31. oktobra, odnosno 1. uovembra. To je 
bilo prvo vojno savjetovanje u Slavoniji i koliko se zna, prisustvovala su 42 
borca. Glavna tema je bila: stvaranje malo većih jedinica (odreda) sa zajednič
kim tijelom (štabom) i izvođenje akcije koje bi bile šireg vojnog, a to znači 
i političkog značaja.

2. Ne bih počeo s konstatacijom kako si ti počeo. Kao što znamo, usta
nak na Kozari je, prvo, brže i mnogo šire tekao nego kod nas. To je znao i narod 
našeg kraja. Samoinicijativno su se stvarale veze između ljudi iz naših po
savskih sela i sela s Kozare. Mi smo se time koristili, u prvom redu Milan 
Stanivuković, Nada Dragosavljević, Bogdan Krnjajić i drugi, da bi uspostavili 
čvrste i stalne veze, u što uključujem i partijsku vezu.

Jasno je da smo od te veze imali koristi, i to u prvom redu u dobivanju 
propagandnog materijala, ali i partijskih materijala. O svemu ovom konkret- 
nije i više može da kaže Bogdan Krnjajić.

3. Što se tiče tvrdnje Nikice Smiljanića o mom razgovoru s Kubaše- 
kom, mogu reći da se toga sjećam, ali mutno. Opet molim neka se uvaži da 
sam tada imao vrlo mnogo susreta i da ih se danas poslije četrdeset godina 
ne mogu svih sjetiti, ili bar ne dovoljno detaljno.

Dušan Čalić Ćule
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VICKO ANTIĆ PEPE

Rođen 1912. u Selcu, Crikvenica.
Kao radnik vrlo rano se uključuje u napredni radnički pokret. Od

1937. godine simpatizer je Komunističke partije.
Španski borac do kraja 1937. Borio se u 129. internacionalnoj brigadi.
Vratio se u jesen 1941. CK KPH ga šalje u Slavoniju. Postaje vodnik 

u Psunjskom odredu. Ubrzo je komandir čete, a početkom 1942. i koman
dant bataljona. Iste godine postaje komandant 12. slavonske brigade. Bio 
je, zatim, komandant 3. operativne zone i 28. divizije. U veljači 1944. odlazi 
iz Slavonije za komandanta 13. primorsko-goranske divizije. Radio je i na 
formiranju divizije KNOJ-a i bio njen komandant.

Poslije rata završio Vojnu akademiju »Frunze« u Moskvi.
U JNA vršio razne visoke funkcije (načelnik Štaba 1. armije, član Opu- 

nomoćstva CK SKJ za organizaciju SK u JNA, itd.).
U čin general-pukovnika proizveden 1966. godine.
Penzioniran 1973.
Bio predsjednik Republičkog odbora SUBNOR-a SRH, član Predsjed

ništva SUBNOR-a Jugoslavije.
Član je Savjeta Republike.
Nosilac Partizanske spomenice i više stranih i domaćih odlikovanja.
Narodni heroj Jugoslavije.
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Izmjena pisama i razgovor s Vickom Antićem Pepeom

10. aprila ove godine zamolio sam Vicka Antica da rasvijetlimo još pi
tanja o 1941. godini u onom našem kraju. Odazvao se vrlo rado mom pozivu. 
Donosim u cijelosti taj razgovor, odnosno Antićeve odgovore. Svoja pitanja 
sam skratio.

Međutim, prije nego što pređem na razgovor, htio bih kazati da sam i 
ranije uputio Vicku Antiću dva opširna pisma (nalaze se u arhivi Sveučilišta 
»M. A. Reljković«) s dosta pitanja koja su se, uglavnom, odnosila na ocjene 
nekih događaja iz 1941. godine (ocjena Okružne konferencije u Banovoj Jarugi 
od 18. juna 1941. godine i odlaska sekretara OK Partije u operativnu jedinicu 
poslije njegovog bijega iz zatvora). Pokušao sam Antiću u tim pismima da 
iznesem niz dokumenata o spomenutoj konferenciji i stavu novogradiških 
komunista prema njoj. Možda sam više, kroz svoja pitanja, iznosio poznate 
argumente zašto je Mirko Kljajić po izlasku iz zatvora zatražio da ne ostane 
na terenu, nego da ide u oružanu jedinicu. Naime, radilo se o jednoj ranijoj 
izjavi Vicka Antića koji je postavio baš ta dva pitanja: zašto se malo piše o 
toj konferenciji i zašto je Mirko Kljajić otišao u jedinicu, a nije ostao na 
terenu kao sekretar Okružnog komiteta Partije. Ja sam u svojim pismima 
pokušavao da dokumentima i izjavama pojedinih drugova objasnim što je 
sve napisano o spomenutoj konferenciji i da tu uopće — bar što se dobrona
mjernih ljudi tiče — dilema ni spora nema. Također sam objasnio i odlazak 
bivšeg sekretara Mirka Kljajića u jedinicu poslije bijega iz novogradiškog 
zatvora navodeći prve razgovore između Mirka i Dušana Čalića u Benkovcu, 
odnosno nastavak tih razgovora u Čaprgincima u prisustvu Jove Delibašića. 
I dio mog razgovora s Mirkom poslije organiziranog bijega Milana Tomića i 
17 komunista iz novogadiškog zatvora. Taj razgovor se vodio na Begovači.

Na pisma sam od Vicka Antića dobio slijedeći odgovor.

Zdravo Antune,

Kako je došlo do štampanja moje izjave i što je zapravo istina od toga? 
Istina je da je meni drug Pajo Gregorić negdje 1966/67. godine (a možda i 
ranije) poslao svoj materijal za njegovu prvu knjigu »Sjećanja« koja je izašla 
1969. pod naslovom »Narodnooslobodilački pokret u zapadnoj Slavoniji, Mo
slavini i bjelovarskom okrugu 1941. godine.« Ja sam taj materijal pročitao i 
dao svoje primjedbe. Naime, dao sam nekoliko načelnih, općih primjedbi na 
period prije mog dolaska u Slavoniju i nekoliko konkretnih primjedbi na 
period poslije mog dolaska. U mojoj ličnoj arhivi zadržao se jedan primjerak 
tog dopisa koji sam poslao drugu Paji, pa ti ga šaljem da se u to uvjeriš.

Zašto sam postavio načelnu primjedbu pod točkom pet u svojem do
pisu1? Postavio sam zato što je u materijalima druga Paje bilo vrlo malo 
rečeno o toj Okružnoj konferenciji u Banovoj Jarugi. Tu moju primjedbu

1 Odnosi se na Okružnu konferenciju u Banovoj Jarugi kojom je rukovodio dr Pajo Gregorić. Prema 
pisanju Rade Pavloviea, Pere Cara i Gabre Vidovića na toj konferenciji je Gregorić iznio slijedeće 
zadatke: proširenje i omasovljenje partijske organizacije, pripreme za oružanu borbu i početak 
vršenja sitnijih diverzantskih akcija. Slično o konferenciji piše i Pajo Gregorić u »Borbi« od 
31. VII 1961. godine.
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čika Pajo je uvažio i kasnije u knjizi opširnije opisao cio tok konferencije. 
Ja neću ulaziti u to da li je sve bilo tako kao što to on opisuje u svojoj knjizi 
na stranicama 106 — 111 jer sam tada bio u Sudetima2.

Pitanje broj 6: Da li su drugovi koji su pobjegli iz zatvora i dalje ostali 
članovi Okružnog komiteta ili ne3? Smatram da je ovo moje pitanje bilo pot
puno na mjestu jer čika Pajo u svom prvobitnom materijalu nije objasnio 
što je bilo kasnije s tim članovima Okružnog komiteta, poslije njihovog bi
jega iz zatvora. Moje pitanje je zahtijevalo da se to razjasni i on je to u svojoj 
knjizi i učinio, što se lijepo vidi na strani 218 i 241. U toj knjizi, koja je izašla 
1969. godine, više nigdje nije spomenuo da su oni kada su pobjegli iz zatvora 
i došli u Benkovac drugu Culi, poslani u Odred »Matija Gubec«. Prvi susret 
s Mirkom Kljajićem u Jami, početkom novembra 1941. godine, drug Pajo 
opisuje na stranici 200. kada su proslavljali godišnjicu oktobarske revolucije.

Pitanje Mirka Kljajića je drug Ćule još bolje objasnio u knjizi »Doku
menti i materijali o radničkom i NOP na novogradiškom i okučanskom po
dručju 1919—1945« na strani 166.

I sada, kako je došlo do štampanja ove moje izjave? Vidljivo je da su 
drugovi iz Novske preuzeli sav materijal kojim se čika Pajo služio prilikom 
pisanja svoje knjige (oni to zovu fond dra Pavla Gregorića) i sada povremeno 
objavljuju ono što njima odgovara.

O Mirku Kljajiću i Nadi Dragosavljević napisat ću, koliko mi je ostalo 
u sjećanju, nešto kasnije, zajedno s materijalima o Gradini.

Evo ti šaljem Nadinu biografiju koju je napisao Milan Kladar i jednu 
koju su mi poslali iz Nove Gradiške. One se razlikuju, pa te molim da ih 
ispraviš i da mi ih vratiš zajedno s ovim dopisom koji sam slao čika-Paji.

Mnogo drugarskih pozdrava!

Beograd, 1. XII 1980. g.
V. Antić

Razgovor koji smo obavili 10. aprila imao je slijedeći sadržaj:
1. Odluka u Zagrebu 1941. godine da dođeš u Slavoniju i instrukcije 

u vezi s tim?
Po povratku iz Španije imao sam prvo kontakt s Ankom Berus. Rekla 

mi je da je zakazala jedan razgovor između Vlade Popovića i mene. Sastali 
smo se slijedećeg dana negdje prema Maksimiru. Razgovarali smo oko jedan 
sat. Postavio mi je odmah pitanja kuda bih želio da idem. Ali je i odgovorio da 
ne mogu za Primorje — znao je da sam rodom iz tog kraja — jer su sve veze 
prekinute, a ne mogu duže da se zadržavam u Zagrebu. Uostalom, nastavio je, 
drugovi iz Slavonije rade intenzivno i s dosta uspjeha na organizaciji pokreta 
i otpora i insistiraju kod njega da im uputi vojnike, nekog španca, ratnika 
koji će im pomoći na vojničkom planu. Rekao sam da je to ravnica i kako se 
tu može i u takvim uslovima organizirati gerilski, odnosno partizanski rat. 
Vlado mi je odgovorio: »Pa ti plivaj i gotovo...« Odmah je prešao na vrlo

2 Radi se o knjizi »Sjećanja« dra Pavla Gregorića koju je 1969. godine štampao HIS Slavonski Brod.
3 Odnosi se na rasvjetljavanje odluke bivšeg sekrtara Okružnog komiteta Partije za okrug Nova 

Gradiška da ide u oružanu jedinicu poslije bijega iz zatvora i zašto nije ostao na terenu 
kao politički radnik.



konkretne zadatke. Počeo je da su drugovi već učinili mnogo, da organiziraju 
narod na otpor, da je teren dobro obuhvaćen i da sada treba djelovati u prav
cu stvaranja više borbenih jedinica i raditi na stvaranju slobodne teritorije.

Zatim mi je rekao da ću se sutra naći s Ćirom Dropulićem i da ćemo 
krenuti zajedno za Slavoniju. Dao mi je točnu adresu: Nada Dragosavljević, 
Okučani, veza preko šustera Mileca. Rekao mi je i legendu za raspoznavanje. 
Objasnio mi je da će me Nada povezati s Dušanom Čalićem.

2. Tvoje impresije po dolasku u Slavoniju?
Mislim da je rad oko organiziranja otpora perfektno funkcionirao, da 

sam bio iznenađen. Kad sam to vidio, zaboravio sam na »ravnu« Slavoniju. 
Bio sam impresioniran masovnošću ljudi koji su bili uključeni u svakodnevni 
rad, veze, kurirstvo, itd. Kad sam krenuo iz Benkovca prema selima oko Pak
raca, primijetio sam da je cio narod u toku organizacije oružane borbe i da su 
svi, i stari i mladi, uključeni u taj rad. Bio sam prijatno iznenađen kad sam 
par dana kasnije sišao u selo Skenderovce. Rekli su mi da su ustaše poručile 
selu da sve žito koje se nalazilo kod nekog mlinara Gagića treba poslati u Pa
krac jer je to bio ušur. U selu su se nalazila i neka tri naoružana domobrana. 
Mi smo ih razoružali i sazvali narod. Svi su došli. Rekli smo da ne damo da 
se žito odveze za Pakrac jer je ono namijenjeno njemačkoj vojsci koja se tuče 
s borcima Crvene armije. Predložili smo da narod podijeli žito između sebe. 
Bilo je malo kolebanja. Tražili smo da se sudi stražarima. Narod nije dozvolio 
suđenje. Uzeli su žito i podijelili ga, a i ovi naoružani stražari su potvrdili pa
kračkim vlastima da su žito odnijeli partizani. Narod je zaista bio jedinstve
no uz nas. Mislim da je već te, 1941. godine cio taj narod bio »listom za po
kret«.

3. O učešću Srba u pokretu 1941. godine na širem području Slavonije?
U to vrijeme smo svi radili na terenu. Ne samo ilegalci, ili, kako smo

ih zvali, terenski radnici, nego i komunisti iz jedinica radili su politički po 
selima. Držali smo mitinge. Objašnjavali situaciju. Formirali smo odbore. Na
rod je stvarno tražio da mu se kaže istina pa ma kako ona teška bila; htjeli 
su da budu upućeni u situaciju i da znaju kakve ih sve opasnosti mogu zade
siti, posebno od strane ustaških vlasti. Poznata je činjenica da smo se u to 
vrijeme gotovo isključivo kretali u srpskim selima okučanskog, pakračkog i 
bučkog kraja. Mislim da drug Pajo ima potpuno pravo kad kaže da su gotovo 
sva srpska sela već krajem 1941. godine bila masovno uključena u pokret, 
praktično u rat i borbu protiv okupacije i ustaške vlasti.

Međutim, bilo bi jako uprošćeno samo tako ocijeniti situaciju, odno
sno samo s tog aspekta razmatrati učešće srpskog dijela stanovništva u po
kretu i borbi. Mislim da je taj jasan i nepokolebljiv stav srpskog naroda toga 
kraja imao i drugi, također dragocjen doprinos našoj borbi i revoluciji uopće. 
Evo, uzmi ovaj primjer. Mi smo napali španovicu. Ja sam tada bio koman- 
«iant odreda. Ne mali oroj boraca tod odreda bili su ljudi iz sela oko špano- 
vice kojima su španovačke ustaše učinile mnogo zla, hapsili su ih, tukli, pljač
kali, pa čak je već bilo i ubojstava i tjeranja u logor. Ali moram reći da sam 
bio očevidac kada su ti isti borci, baš toga bučkog kraja, spašavali djecu iz 
požara i odnosili ih na bezbjednija mjesta. Ili uzmi drugi slučaj. Postoje 
Gornji i Donji Bukovčani. Gornji su Hrvati, a Donji Srbi. Nije nikada sa 
strane srpskog dijela stanovništva bilo neke odmazde. Pa i selo Orljavac ili
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Bijela Stijena. Oba sela su jako uvučena na teritoriji gdje je sva okolina 
srpska, odnosno »opkoljeni« su srpskim selima. Odmazde nije bilo, a gorjele 
su Cage, tjerani su ljudi u logore, ubijeno je samo u jednom naletu desetak 
seljaka u Čaprgincima, itd. itd.

Nisam siguran, ali mislim da je iz tih Gornjih Bukovčana samo jedan 
seljak otišao u ustaše. Svi drugi, kao i u Bijeloj Stijeni, Orljavcu i slično, su
rađivali su s nama, davali svoju djecu u partizane, imali narodnu vlast, a fa
šisti su i njih počeli progoniti. U Bijeloj Stijeni postoji spomenik s petnaestak 
imena i Srba i Hrvata koje su ustaše pobile u ljeto 1942. godine. Slažem se s 
mišljenjem Paje Gregorića da je takav stav srpskog dijela stanovništva u 
Slavoniji (njegova politička zrelost, stav prema hrvatskim selima, točno raz
dvajanje hrvatskog naroda od ustaštva) utjecalo mnogo da je veći dio hrvat
skog stanovništva već ljeti 1942. godine potpuno prestao da vjeruje u neku ne
zavisnost Hrvatske i da mu je bilo potpuno jasno tko su i što čine ustaše, i 
ustaše su od 1942. godine mogle da regrutiraju u svoje jedinice jedino ološ, 
pljačkaše i razbojnike po prirodi. Odnosno, takav stav srpskog naroda utjecao 
je već vrlo rano i na hrvatski dio stanovništva da shvati historijski trenutak, 
stvarnu opasnost koja prijeti svima od fašizma i mogućnosti da se svi zajed
no izbore za jednu novu i pravedniju vlast.

4. O čistoti ili nečistoti pokreta u Slavoniji sa stanovišta odnosa prema 
svim narodima i nacionalnim manjinama tokom rata?

U Slavoniji tokom rata zaista nisam primijetio nekih nacionalističkih 
istupa i držanja. Ne bi to trebalo brkati s nekim izoliranim slučajevima (Ma- 
zalica ili »uvezeni« četnici u Posavini 1943. godine i si.). Tih istupa nije bilo. 
Mi smo brzo proširivali slobodnu teritoriju počev od druge polovine 1942. 
godine. Više nisu bila samo srpska sela na slobodnoj ili poluoslobođenoj te
ritoriji. Bilo je tada i hrvatskih i čeških sela. U partizane su dolazili i Mađari, 
pa čak i Nijemci. Ja sam imao i jednu desetinu Roma u svojoj diviziji.

Da se vratim malo ranijem periodu. Godine 1941. kretao sam se češće 
po selima pakračkog kraja, ovdje do Bobara, Rogolja, Čaprginaca itd. Srpska 
sela. Svi su ti Srbi znali da sam ja Hrvat. To nisam ni krio. Ali moram ti reći 
da me je taj narod jako volio. Ja i sada volim da obiđem ta sela. Dolazio sam 
kod njih 1941. godine, pričao im o našoj borbi, o Španiji, o fašizmu, itd., a 
oni su me vani čuvali, stražarili su po cičoj zimi i snijegu. I kad slučajno ne 
bih došao u neko selo, nego su došli drugi, oni bi vrlo često pitali: »A gdje je 
Pepe, zašto i on nije došao?« Ja lično ne volim fraze, ali mogu reći da je taj 
naš pokret u Slavoniji, na Psunju od samog početka bio kristalno čist ili ako 
hoćeš »čist kao suza« u tom pogledu, bez nacionalističkih ispada, s jednom 
prefinjenom politikom shvatanja svih naroda i nacionalnih manjina i za 
kratko vrijeme smo učinili da cio taj narod jedinstveno misli što mora i treba 
da učini za svoju bolju budućnost.

Konačno, mi smo zaista rijedak dio Jugoslavije koji je sve mobilizirao 
na svom terenu za rat i revoluciju, sve narode, pa ma ne znam kakvoj naciji 
da su pripadali. Pored Srba i Hrvata mi smo u partizanima imali Čehe i češku 
brigadu, Mađare i mađarski bataljon, Nijemce i njemačku četu itd. Bilo je 
u partizanima i Rusina, Talijana, Poljaka itd. To se ne bi mogla ostvariti da 
nije bilo baš tog, da kažem, prefinjenog i vrlo istančanog sluha kod naših 
vojnopolitičkih i partijskih kadrova za razumijevanje nacionalnog pitanja i
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njegovog vrlo praktičnog primjenjivanja. Otišli bi ti narodi i na drugu stranu. 
Bilo je alternativa, da smo se mi drugačije postavili, ali je većina Slavonaca, 
i to ogromna većina, svih nacija i manjina, prihvatila naš pokret baš zbog 
praktične primjene te principijelne politike po nacionalnom pitanju.

5. O Slavoncima koje si prve sreo po dolasku na Psunj novembra 1941. 
godine?

Već prve noći kad sam ostao sam i legao razmišljao sam o ljudima s 
kojima sam se sreo. Bio sam ubijeđen da su to ljudi s kojima ću moći da su
rađujem, da ću moći da ratujem, da su to stvarno dobri komunisti. To je bila 
moja prva impresija. Što sam više upoznavao Slavoniju i Slavonce, to sam 
bio sigurniji u tu svoju prvu ocjenu. Bili su to prekaljeni komunisti, divni 
ljudi koji su na stotine načina pružali dokaza da se u njih može imati povje
renja. To ubjeđenje sam jednom zauvijek učvrstio za vrijeme bitke na Bego- 
vači kada Dušan Marijan Zuco i Pero Car Zvrk nisu htjeli da napuste položaj 
iako sam ja naredio da to učine. Jedan je poginuo, a dugi je bio ranjen. Uosta
lom, nije se samo radilo o hrabrim i provjerenim komunistima, dobrim bor
cima nego i o sposobnim i pametnim ljudima koji su znali što hoće i kako se 
to postiže.

6. O jedinstvenosti ili nejedinstvenosti pokreta u Slavoniji?
Znam. Rekao si mi mišljenja Paje Gregorića i Dušana Čalića i pitaš 

me kakvo je moje gledanje. Stav im je isti. Znači kao i za vrijeme rata. Točno, 
ja nisam nikad osjetio da oni, njih dvojica koji su rukovodili ustankom u 
Slavoniji, imaju po bilo čemu različiti stav ili različitu liniju ili da donose 
različite odluke po nekim dnevnim i manje bitnim pitanjima. Konačno, i a 
sam primao direktive od obojice u različito vrijeme i na različitim mjestima 
odvojeno od jednog i drugog, i sve te direktive i uputstva bili su isti, jednaki, 
identični jer su bili bazirani na istim procjenama i rukovođeni istom politi
kom. Uostalom, da se razumijemo: taj pokret i nije mogao biti drugačiji, raz- 
ličitiji nego što je bio, neki dvolinijski ili slično, baš zbog sposobnosti i zre
losti kadrova, o čemu sam malo prije govorio. Mi u Slavoniji nismo imah 
nekih padova, jačih potresa ili oscilacija u razvoju oružane borbe. Pokret je 
konstantno imao jednu stalnu uzlaznu liniju. To smo uvijek konstatirali na 
raznim vojnim ili partijskim savjetovanjima.

Takvu ocjenu sam imao od početka svog dolaska u Slavoniju. Bilo je 
borbe mišljenja, različitih ideja i prijedloga, ali to nikada ni u bilo kojoj for
mi nije ugrožavalo to jedinstvo pokreta i jedinstvenost linije borbe. Evo, 
uzmi slučaj — opet ga navodim za primjer — napad na Španovicu. Bilo je 
različitih mišljenja tko da napadne Španovicu. Jedinice koje su stigle iz Bos
ne, Banijci ili Slavonci. Ja sam insistirao da je ta borba, konkretno napad 
na Španovicu, stvar u prvom redu nas Slavonaca i da napad na uporište treba 
prepustiti slavonskim jedinicama. Iako je bilo različitih mišljenja, ipak smo 
se svi na kraju složili da Španovicu napadne slavonski odred kojim sam ja 
tada komandovao. Rezultat borbe je poznat. Nikada to više nije bilo ustaško 
uporište, a poslije je čak promijenilo i ime. Mislim da se zove Novo Selo.

U ocjeni o našem jedinstvu i jedinstvenom rukovođenju, jednoj poli
tičkoj platformi itd. ne bi smjelo da bude bilo kakve sumnje ili kolebanja.

7. Da li se moglo ići ranije na formiranje većeg broja jedinica i na 
intenzivnije vojne akcije?
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Pokret kod nas na Psunju i u cijeloj Slavoniji mogao je da bude samo 
onakav kakav je stvarno i bio. Nije suština u tome da li je mogla biti još po
neka oružana grupa i da li je bilo moguće izvršiti još nekoliko diverzija. 
Možda je sve to bilo moguće. Ali treba poći od ocjene terena i situacije na 
terenu: u Slavoniji još nije bilo masovnog ustaškog terora, progona, klanja, 
tjeranja u logor itd. Pa čak i prekrštavanje je počelo u našem kraju negdje 
januara ili februara 1942. godine. Narod je bio uz nas. Tu dvojbe nema. Ali, 
da li bi narod shvatio da smo mi još u to vrijeme izvršili neku veću akciju i 
da je poslije slijedila ustaška odmazda, odnosno da su ustaše počele da pale 
sela, odvode narod u logor, vrše masovna ubijanja itd. Danas je to teško reći, 
ali je sigurno da tada jedan dio ljudi nas ne bi shvatio.

Mi smo u kasnu jesen 1941. godine, a zatim zimi 1941-42. godine stalno 
bili na terenu. Ne samo politički radnici nego i članovi Partije iz oružanih je
dinica održavali su mitinge, razgovarali s narodom i formirali narodnu vlast. 
Vršila se intenzivna politička priprema terena jer se znalo da će u proljeće 
početi jače borbe i, sigurno, neprijateljska odmazda. Mirko Kljajić, Nada 
Dragosavljević, Pero Car, Mane Trbojević i ja neprekidno smo obilazili sela 
i razgovarali s narodom, objašnjavali im što je to fašizam, što se može očeki
vati od ustaških zločinaca, pričali im što su ustaše učinile u Lici, Baniji i Kor
dunu i da je borba jedini odgovor i jedino moguća obrana od ustaša i Nije
maca. Moram reći da nas je narod shvaćao, smatrao je da je mjesto svakog 
odraslog u borbenoj jedinici i počeo je da vrši na nas pritisak da ih primimo 
u partizane. Uostalom, poznat ti je onaj masovni martovski dolazak u parti
zane 1942. i da mi nismo uopće mogli da prihvatimo tako veliki broj ljudi. 
Vjerujem da će jedno svestranije izučavanje baš tog ranog perioda pokreta u 
Slavoniji sigurno dokazati pravilnost linije i stava našeg vojnog i političkog 
rukovodstva. A i dalji razvoj borbe je, također, dao mnogo dokaza da je i ta 
rana politika bila ispravna.

Hvala, druže Pepe!

Beograd, 11. IV 1984. g.
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PERO CAR ZVRK

Rođen 1920. u Novakima, D. Stubica.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Narodni heroj.
Član Skoja od 1937, a Partije od 1939. godine. Formiranjem Mjes

nog komiteta Partije u Novskoj, Pero Car postaje njegovim članom. Odgovo
ran za rad sa Skojem i omladinom.

Hapšen i mučen 1941. godine od strane ustaške vlasti. Bježi iz zatvora 
oktobra 1941. godine.

U ratu bio komesar čete i bataljona, a poslije partijski rukovodilac 
XII slavonske udarne brigade i divizije.

Poslije oslobođenja završio Višu partijsku školu u Beogradu. Bio orga
nizacioni sekretar Gradskog komiteta Partije u Zagrebu. Biran u CK Hrvatske, 
zastupnik u Saboru i poslanik Savezne skupštine. Bio predsjednik Saveza 
boraca Hrvatske.

Sada član Predsjedništva SR Hrvatske.
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Razgovor s Perom Carem

Zamolio bih te, Pero, da razgovaramo o radu Skoja i Partije na podru
čju Novske uoči rata i, posebno, da izneseš svoja mišljenja o situaciji stvore
noj u Novskoj po dolasku ustaša na vlast, tj. od 1941. godine, prije tvog bijega 
iz zatvora i dolaska u partizane, do 2. oktobra 1941. godine.

1. — Prvu skojevsku grupu u Novskoj, organiziranu, formirali smo 
negdje 1937. godine. Prije toga kao sa simpatizerima naprednog pokreta naj
više su radili Veljko Rađenović i Jefto šašić. U toj prvoj organiziranoj grupi 
Skoja nalazili smo se: Stevo Golubović, Nikica Smiljanić, Nedeljko Rađenović, 
Ivan Šanko, Milan Pavlović i ja. To je u Novskoj bio i prvi prodor u narod. 
Jedna organizirana grupa djeluje na širenju napredne komunističke ideje. 
Radilo se, mislim, dosta slično kao i u drugim mjestima u to vrijeme. Grupa 
je bila ilegalna, ali njeno djelovanje je već od samog početka bilo široko, 
uočljivo na terenu, aktivno kod omladine, itd. Sastanke smo organizirali i 
grupno i pojedinačno. Nije bilo nekog unaprijed određenog šablona. Zadaci 
su se, također, prenosili i pojedinačno i na grupnim sastancima. Rad je bio 
već u to vrijeme najviše usmjeren u dva pravca: na širenje našeg utjecaja 
među omladinom uopće i na vršenje selekcije za proširenje same skojevske 
organizacije. Međutim, treba pri ocjeni rada skojevske organizacije baš u to 
vrijeme imati u vidu činjenicu da je tada Skoj bio gotovo jedina komunistička 
organizacija u Novskoj i da partijske ćelije još nisu postojale na našem te
renu. Nismo imali organiziranih ćelija. Bilo je starijih koji su sa simpatijama 
govorili o našem pokretu, o Sovjetskom Savezu i slično, koji su u stvari bili 
potencijalni kandidati Partije, ali do organizacionog oformljenja partijskih 
ćelija je došlo u Novskoj znatno kasnije od Skoja, tek 1939. godine. To znači 
da je Skoj pune dvije godine sam djelovao na našem terenu.

Naša skojevska organizacija djelovala je vrlo uspješno uoči rata na 
selekciji i izboru novog članstva i u nastojanju da bude neprekidno prisutna 
u radu s omladinom, radničkom (naročito je uspješno djelovala kod šegrta 
i kalfi) i seoskom. Znatan doprinos u takvoj orijentaciji i aktivnosti imali su 
i skojevci koji su u to vrijeme išli u novogradišku gimnaziju (Nikica Smilja
nić i Nedeljko Rađenović), odnosno komunisti studenti iz Novske (Veljko Ra
đenović i Jefto šašić).

Godine 1939. organizirana je i prva partijska ćelija u Novskoj. Teško mi 
je da s dosta točnosti kažem tko je konkretno najviše učinio da se formira 
ta partijska ćelija, ali znam da je mene o tome obavijestio Veljko Rađenović. 
Članovi su bili Tomo Zelenčić, Antun Šlibar, Veljko i Pero Car. Sekretar te prve 
ćelije je bio Antun Šlibar. Međutim, interesantno je napomenuti da je ta ista 
partijska ćelija već naredne, 1940. godine, prerasla u Mjesni komitet Partije 
za Novsku. U Mjesnom komitetu Partije ja sam bio odgovoran za rad s omla
dinom, odnosno sa Skojem. Stvaranjem prve partijske ćelije i posebno prera
stanjem iste u Mjesni komitet Novske, dolazi do većeg prodora našeg pokre
ta na širem terenu, naročito u samoj Novskoj. Oformljuju se nove ćelije i 
znatno se proširuje skojevska organizacija, posebno utjecaj Skoja na omla
dinu. Naime, uporan rad od 1937. godine sada se stvarno počinje da realizira 
kroz stvaranje novih članova kako Skoja, tako i Partije. Međutim, u cjelovi
toj ocjeni tog procesa razvoja naprednog radničkog i komunističkog pokreta
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treba shvatiti da je na jednu bržu diferencijaciju utjecala i politička situacija 
u zemlji, kao i međunarodna politička situacija i pojava fašizma na našoj 
granici poslije »anšlusa« Austrije. Ne treba gubiti iz vida i činjenicu da su i 
frankovci u to vrijeme vrlo aktivni učesnici u raznim zbivanjima u Novskoj 
i okolini. Gimnazijalci i studenti (Stipa Jurčić, Marko Obelić, Željko Ivezić, 
Stjepan Cukić) pojedini građani (advokat Ireneja Glunčić, učitelj iz Brestače 
Ivan Tamhina, šuster Stipa Caren, gostioničar Glas, trgovac Vrzal itd.) dje
luju kao frankovci u Novskoj. Došlo je, praktično, kao i u mnogim drugim 
krajevima naše zemlje, do situacije gdje političko djelovanje postaje svako
dnevno. U vremenu bremenitom neizvjesnostima to mora da utječe na dota
dašnji »porodični« mir u gradu. Zato diferencijacija postaje stalan proces, 
uočljiv i neminovan, a politička pripadnost prestaje da bude tajna.

Činjenice to potvrđuju. Naime, kada smo počeli s organiziranijim ra
dom u Novskoj, 1937. godine, Skoj je bio brojčano vrlo mali, a negdje uoči 
rata bilo je oko 35 članova Skoja i 13 članova Partije na čelu s Mjesnim ko
mitetom. Posebno se uočavao veliki utjecaj naprednog komunističkog pokre
ta kod omladine. Naš stil rada bila je praktičnost, dnevni zadaci s naglaskom 
da se konkretno radi na proširenju našeg utjecaja i na organizacionom pove
ćanju članstva. Mislim da je poznat slučaj (o tome je opširnije pisao Nikica 
Smiljanić) kako su napredna omladina i Skoj uspjeli da istrgnu društvo »Ma
tija Gubec« ispod frankovačkog utjecaja. Mjesni komitet je, uglavnom, imao 
redovno svoje sastanke. Sekretar je bio Gabro Vidović. Najčešće se podnosio 
izvještaj o učinjenom i stavljani su pred nas novi zadaci koje je trebalo spro
vesti do narednog sastanka. Bitka se vodila i za utjecaj u drugim strankama 
i organizacijama, u sindikatu (posebno u HRS-u, da ga radnici napuste i da 
pređu u URS), u HSS-u, u raznim sportskim društvima, posebno u nogomet
nom klubu »Libertas«, itd. Međutim, mora se naglasiti da je i pred Partijom 
i pred Skojem bila stalna briga radnička i seoska omladina. Upražnjavali smo 
i takve aktivnosti da smo kao komunisti — i zbog širenja komunističkih 
ideja — išli da radimo zajedno s radničkom omladinom (Pero Car i Karlo 
Hemetek) u šumu, u sječu drva, da bi djelovali i pridobili ih za naš napredni 
pokret. Dakle, naša aktivnost je bila stalna, dnevna i vrlo konkretna. Tako 
na primjer u »Libertasu« su bili angažirani komunisti: Šandor Kaufner, Mirko 
Levi, Mato Jurčić, Ekrem Ergelić, Gabro Vidović, itd.

Mislim da ovdje nije nužno spomenuti — jer se to samo po sebi razu
mije — široko zasnovani agitacioni rad — lijepljenje letaka, pisanje parola, 
širenje napredne literature i si. To nam je bio dnevni posao i obavljali smo 
ga vrlo uspješno. S materijalima su nas najčešće snabdijevali Veljko Rade- 
nović i Jefto Sašić, kao i partijska organizacija iz Banove Jaruge gdje su dje
lovali članovi Okružnog komiteta Rade Pavlović i Janko Kubašek. Veljko i 
Jefto su nam donosili partijski materijal i naprednu socijalnu literaturu. 
Partijska organizacija u Banovoj Jarugi je bila nešto starija, imali su više 
iskustva i redovnije su održavali veze sa CK Hrvatske. S novogradiškim 
komunistima kontakte smo imali preko Nikice Smiljanića i Nedeljka Rađe- 
novića koji su imali, posebno Nikica Smiljanić, i određenu rukovodeću ulogu 
u Skoju gimnazije.
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Prisustvovao sam i Okružnoj skojevskoj konferenciji u Banovoj Jaru
gi, negdje u jesen 1940. godine. Podaci o prisutnima na konferenciji koje si 
iznio točni su. Ispred OK Partije bili su Mirko Kljajić, Rade Pavlović, Janko 
Kubašek i Josip Vlašić, a ispred PK Skoja za Hrvatsku: Rade Vlkov i Ivan 
Delgalo i rukovodioci skojevskih organizacija na terenu: Joža Manolić, Ranko 
Zec, Mato Opić, Josip Lončar i Pero Car. Ipak, mislim da je na toj konferen
ciji ispred Pakraca prisustvovao i Mirko Petrak, odnosno sigurno znam da 
je i on prisustvovao toj konferenciji.

Glavni referat o političkoj situaciji na terenu i o stanju u komunistič
kom pokretu s naglaskom na rad SKOJ-a, podnio je Mirko Kljajić. Poslije 
te konferencije, za koju mislim da je vrlo uspjela i došla kao rezultat vrlo 
razgranatog rada Skoja, nije se u organizacionom smislu išlo dalje. Kad to 
kažem, mislim da nije slijedila normalna organizaciona struktura, tj. formi
ranje kotarskih, općinskih ili mjesnih komiteta Skoja, bar tamo gdje je i broj 
skojevaca bio veći i rad vrlo intenzivan. A i vrijeme je bilo vrlo kratko. Od 
septembra 1940. godine kada se održavala konferencija pa do sloma stare 
Jugoslavije bilo nam je na raspolaganju svega šest mjeseci, što je bilo vrlo 
malo da bi novoformirani Okružni komitet Skoja razvio rad i veću aktivnost.

Eto, u takvoj situaciji smo dočekali ustaški režim i novu fašističku 
vlast. Ipak, da sumiramo: Partija je ojačala neposredno prije rata, naročito 
tamo od 1940. godine. I ovdje smo se borili», naročito u slučaju Partije, s 
kratkoćom vremena, svega godinu dana smo imali na raspolaganju da se Par
tija organizaciono učvrsti da bi koliko-toliko spremno dočekala stvaranje fa
šističke države. Skoj je imao malo duži historijat i duži staž, od 1937. godine, 
i kroz svakodnevne sukobe s frankovcima i drugim neprijateljima znatno 
se očeličio i očvrsnuo.

2. — Da prijeđemo sada na rad i djelovanje komunista u prvim danima 
okupacije, kako skojevaca tako i članova Partije.

Mislim da bih bio vrlo precizan i objektivan kada bih rekao da naša 
partijska i skojevska organizacija nije nikada poklekla ili se uplašila pred 
naletom ustaških zločina i zvjerskog terora. Izuzeci su jako rijetki tako da 
i ne utječu na jednu tako jasnu ocjenu. Bili smo odmah svjesni činjenice da 
milosti s druge, frankovačke strane nema i neće je biti sve dok mi komuni
sti ili oni, frankovci, postojimo. Sukobi i borba će biti do istrebljenja. Shvatili 
smo odmah da je nužan naš otpor i da se za njega moramo pripremati. Otpor, 
i to oružjem. Toga su bili svjesni svi komunisti, ne samo članovi Partije, nego 
i skojevci. Mogao bih čak reći da su toga bili svjesni i naši simpatizeri i mnogi 
rodoljubi. Konačno već sam kraj 1941. godine, a naročito 1942. godina to 
jasno i potvrđuje. Konačno, ta druga strana, ustaška strana, stavljala nam 
je od samog početka svoje vladavine do znanja da će ići i na našu fizičku 
likvidaciju. Veze među nama komunistima su funkcionirale. Kontakti, ne 
grupno, održavali su se od samog početka, bez obzira na hapšenja, mučenja 
ili stavljanja nas u kućne pritvore. Izvlačili smo se po noći kroz prozore i sa
stajali se. Počele su da dolaze i direktive. Međusobno smo se konzultirali što 
nam je činiti i kako se moramo ponašati. Bitno je bilo u svemu da rad i aktiv
nost ne smijemo napustiti. Prve direktive smo dobili preko Banove Jaruge, 
odnosno od Rade Pavlovića, člana Okružnog komiteta Partije za okrug Nova 
Gradiška. Ta veza je funkcionirala preko njegovog brata Milana i njegove
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drugarice. Išao sam i ja u Banovu Jarugu na razgovore i konzultacije. Imali 
smo vrlo jako razvijen sistem veza čak i kad smo bili u kućnom pritvoru, ili 
kad smo bili uhapšeni. Taj zadatak su obavljali uglavnom mlađi skojevci: 
Duka, brat Nikice Smiljanića, moj brat Rudi, Marija, sestra Gabre Vidovića, 
itd. I ne samo to, nego su i naše gotovo cijele porodice radile na prenošenju 
obavještenja, propagandnog materijala, pa čak i oružja. Ipak, mislim da u to 
vrijeme (prvih dana okupacije) nije bilo potpuno jasno što treba činiti i kako 
se postaviti u nekim konkretnim slučajevima. Direktive su bile dosta uopćene, 
kao na primjer: treba izbjegavati hapšenja, ili, treba se pripremati za otpor, 
ili, treba biti politički aktivan, objašnjavati ljudima situaciju, hrabriti ih, rat 
još nije završen, postoji SSSR i slično. 0 konkretnoj organiziranosti za otpor 
nije u to prvo vrijeme bilo dovoljno preciznosti i jasnoće.

Ostali smo kompaktni, mi komunisti. Disidenstvo je bila rijetka po
java. Pa i oportunizam smo sretali samo kod nekih po godinama starijih ko
munista. Nastavili smo s radom. Bilo je i masovnijih mitinga. Koristili smo 
ponekad omladinska prela i slično. Ja sam jednom u selu Paklenici1 držao 
govor pred jedno pedesetak omladinaca. Bilo je sličnih slučajeva i u Nov- 
skoj. Nismo imali straha da nastavimo s radom.

3. — Sigurno su u Novskoj, kao i u drugim mnogim mjestima, ustaške 
vlasti počele od samog početka da vrše hapšenja istaknutijih komunista?

Prvo hapšenje u Novskoj izvršeno je 15. aprila 1941. godine. Bili su 
uhapšeni Veljko i Nedeljko Rađenović, Stevo Golubović, Nikica Smiljanić. 
Nešto kasnije i Jefto Sašić. Mene su uhapsili uoči Prvog maja. Ustaše su mi 
odmah rekle: »Nećete slaviti Prvi maj«. Bili smo jedno vrijeme u zatvoru, a 
zatim pušteni kući. Saopćeno nam je da moramo ostati u kućnom pritvoru. 
Drugo, veće i masovnije, hapšenje izvršila je ustaška policija početkom augu
sta, mislim 2. augusta. Bili su, pored mene, uhapšeni i Šandor Kaufner, Flori- 
jan i Dragan Vidović, Franjo Hemetek, trojica željezničara, nekoliko simpa
tizera, itd. Možda nešto ranije ili u isto vrijeme vršena su hapšenja i u Bano
voj Jarugi, Paklenici, nekim posavskim selima, itd. Rade Pavlović i Janko Ku- 
bašek su uhapšeni jedno desetak dana prije nas, a nešto kasnije dovedeni 
su u zatvor Gabro i Marija Vidović, Mato Jurčić i Luka Lovreković.

Pojedince su držali po nekoliko dana u zatvoru, zatim ih pustili kući i 
stavili u kućni pritvor, ponovo ih hapsili, itd. Iako je mnogo komunista pro
šlo kroz zatvore, moram reći da je ogromna većina imala vrlo dobro držanje, 
da nije bilo izdaje ili međusobnog terećenja pred ustaškom policijom.

4. — Mučenja i zločini u zatvoru?
Prva žrtva od komunista bio je Veljko Rađenović. Sve što mogu o nje

mu reći ovom prilikom je malo i nedovoljno. Bio je divan drug i divan komu
nista. Mogu samo reći da je to bio onaj komunista uz kojeg je bio vezan cio 
historijat našeg pokreta, naša Partija i naš Skoj u Novskoj. Ubijen je u zat
vorskom dvorištu ispod jedne male voćke. Zaklali su ga. Prije toga su ga 
danonoćno mučili u zatvoru. Organizator te koljačke ustaške grupe bio je

1 U Paklenici je 1 prije rata postojala partijska ćelija od tri člana 1 kandidatskä .grupä od pet 
članova. Bilo je i dosta simpatizera. Sa istim komunistima smo i poslije okupacije nastavili 
kontakte. Negdje od augusta 1941. godine preko Paklenice su Nikica Smiljanić i Gabro Vidović 
održavali veze sa Čedom Grbićem i Dušanom Calićem.
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Stipa Jurčić, gimnazijalac iz Nove Gradiške, a poslije student2. On je u zatvor 
obično dovodio šljam, ološ novog fašističkog režima da tuku i muče uhapše- 
nike. A on je komandovao i sadistički uživao u tuči. Glavni mučitelji su bili 
Stipa Caren, Jozo Ciganović, gostioničar Glas i Ivan Tamhina, učitelj iz Bre- 
stače. Ni danas se ne zna tko je tog konkretnog dana učestvovao u zločinu 
kada je ubijen Veljko Rađenović niti gdje je on sahranjen. Zna se da je Veljko 
dao otpor, da se zabarikadirao u svojoj ćeliji i rvao se s njima kada su 
provalili vrata, odveli ga u dvorište i tu, pod jednom malom kruškom, izvršili 
su zločin.

Tukli su redom. Nikica Smiljanić, mislim, i danas na svojim leđima ima 
tragova batina. Mene su tukli već kod prvog hapšenja. Leđa su mi bila samo 
jedna velika rana. Stevo Golubović me je previjao u zatvoru. U to vrijeme 
su bila uhapšena i trojica činovnika sa željezničke stanice. Bili su stasiti i 
lijepi momci. Nisu bili ni članovi Partije ni Skoja. Tukli su ih i ubili samo 
zato što su bili Srbi.

Pravo mučenje je nastalo poslije drugog hapšenja, augusta 1941. godine. 
Tada sam ostao u zatvoru sve do našeg bijega, do 2. oktobra 1941. godine. 
Organizator zatvorskog mučenja bio je i dalje Stipa Jurčić. I ekipa za tuču 
je bila ista. Sada im se pridružio i Milan Mehić. Tukli su me i stalno insisti
rali da bar kažem svoje ime ili samo da jauknem i da će me prestati tući. 
Odbijao sam svaki razgovor s njima. Stiskao sam zube i ćutao pred njima. 
A u zatvoru sam, zajedno sa svojim drugovima, stenjao i potiho jaukao. Tukli 
su me svakako. Stavljali su mi novine među prste na nozi i palili, vezali mi 
noge i tukli po tabanima, vezali me električnom žicom i puštali struju. Udar
ce više nisam ni pratio gdje padaju i koliko su bili bolni. Tijelo je posustajalo, 
a ja sam i dalje ćutao. To ih je najviše razdraživalo. Za ta dva mjeseca nisam 
rekao pred tom ustaškom bandom niti jednu jedinu riječ, čak ni kako se 
zovem.

Jednom su me vodili i na strijeljanje na groblje. Stavili su me uz krst 
»žrtava za kraljevinu Jugoslaviju« i uperili puške i repetirali. Zatim me po
novo tukli i tražili da kažem svoje ime. Ćutao sam. Tada je jedan od ustaša 
viknuo; »Evo kakav bi trebalo da bude ustaša . . . «  Ponovo su me odveli u zat
vor. Bilo je to neposredno pred naš bijeg.

Strašno su tukli i Šandora Kaufnera i starog Karla Kovačevića i druge.
5. — Stanje u zatvoru i kako ste organizirali bijeg 2. oktobra 1941. 

godine?
Mi smo u zatvoru bili dobro obaviješteni. Znali smo kakva je situacija 

na terenu. Javili su nam da već postoje naoružani ilegalci. Informacije smo 
dobijali preko članova naših porodica, Rade Pavlovića i moje, a vijesti nam 
je donosila i Mica Vidović. Znali smo za borbu na Kozari, da su Josip Voja- 
ček, Andrija Kmecik, Jakob Fijan i Milan Pavlović s oružjem prešli u ilegal
nost. Bili smo obaviješteni i o radu Dušana Čalića, naime da se i u okučan
skom kraju vrše pripreme za oružani otpor. Bili smo upoznati s radom Gab- 
re Viđovića, Nikice Smiljanića, Rudija Cara i drugih. Znali smo da se vrše 
pokušaji da se aktivira i Partija u Posavini i slično. Jednom riječju, bili smo 
zaista dobro obavještavani o stanju na terenu.

2 Stipa Jurčić ubijen je 1945. godine od strane jedinica OZNE na terenu Novske gdje 6e Jedno 
vriJfcme skrivao poslije oslobođenja.
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U zatvoru sam pokušavao i säm da organiziram bijeg. Mogućnosti su 
postojale. Imali smo ključ od zatvora. Mislim da je poznata historija tog ključa 
koji sam ja ranije napravio da bi iz zatvora oslobodili Veljka Rađenovića. 
U to vrijeme su bili u mojoj ćeliji Rade Pavlović, Janko Kubašek, Franjo He- 
metek i Šandor Kaufner. Ja prosto više nisam mogao podnositi maltretiranja. 
Bio sam slab i iscrpljen od batina. Treba napomenuti da smo u zatvor uspjeli 
da dobavimo i pištolj i bombu. To je moja majka umijesila u kruhu, a moj 
brat Ruda je uspio unijeti u zatvor. Rekao sam Radi Pavloviću i drugim ko
munistima u ćeliji da ću, čim dođu ustaše da me odvedu na saslušanje i novo 
mučenje, pucati i pokušati pobjeći iz zatvora. Složili smo se, Rade Pavlović i 
ja, da tako učinimo, odnosno čim dođu ustaše, Franjo Hemetek će izaći u 
klozet gdje smo čuvali neku željeznu šipku, doći im s leđa, a mi ćemo uz 
pištolj da ih savladamo i tako da pobjegnemo. Janko Kubašek je odbijao da 
bježi. Kad smo sve isprecizirali, stvarno su naišle ustaše; Hemetek je izašao 
u klozet, a mene je Rade Pavlović uhvatio za ruku i molio me da ponovo 
odgodimo bijeg. To je bio slučaj kad su došli po mene i odveli me na groblje 
i prijetili mi strijeljanjem.

U to vrijeme je izvana već bilo priprema da bježimo iz zatvora, od 
strane Paje Gregorića i Dušana Čalića. Tom prilikom su iz zatvora pobjegli 
Rade Pavlović, Franjo Hemetek i ja. Janko Kubašek i Šandor Käufer su od
bili da bježe. Ipak, u proljeće 1942. godine Käufer je pobjegao iz zatvora, a 
Janko Kubašek je na intervenciju slovačkog ambasadora pušten kući, a kasni
je bio otjeran u logor Jasenovac i tamo ubijen. Bijeg je organiziran tako da su 
se zatvoru približili Gabro Vidović i oružana grupa koju su sačinjavali Josip 
Vojaček, Jakob Fijan, Andrija Kmecik i Milan Pavlović. Gabro Vidović je 
ključem otvorio vrata. Dva dana kasnije, tj. 4. oktobra, od drugova koji su po
bjegli iz zatvora i već pomenutih naoružanih ilegalaca formirao je Pajo Gre- 
gorić oružani odred pod imenom »Matija Gubec«.

Podatke za partijski rad na terenu dok sam bio u zatvoru mogu naj
bolje dati Gabro Vidović i Nikica Smiljanić.

U Okučanima, 13. X 1983. g.
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JOVO DELIBAŠIČ DELIJA

Rođen u Čaprgincima 1914. godine. Nova Gradiška.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Prije rata bio vrlo napredan. Jedno vrijeme radio u Udruženoj opozi

ciji. Imao veliki utjecaj na svoje seljane, i mnogo šire, na seljake mnogih 
susjednih sela. Godine 1940. postao kandidat za člana Partije. Radio s Niko
lom Guberovičem, učiteljem Savićem Savovićem i članom Partije. Jocom 
Radakovićem i drugima.

S Dušanom Čalićem uspostavio kontakt već aprila 1941. godine. Od tog 
vremena neprekidno radi kao partijski radnik na terenu. Obilazi sela, for
mira prve odbore, partijske organizacije, itd. Godine 1942. bio je izabran za 
prvog sekretara KK Partije u ilegalstvu. Poslije postaje član Okružnog komi
teta Partije i prvi predsjednik NOO za Slavoniju.

Pred kraj rata odlazi u operativnu jedinicu gdje ostaje i poslije rata. 
Penzioniran je u činu pukovnika.

Umro 1981. godine.
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10. X 1978.

Da pređemo na stvar. Posljednji put smo u tvom stanu detaljnije raz
govarali o političkim prilikama na našem okučanskom kotaru uoči rata. Znao 
sam i ranije (a toga se odlično sjećam i iz prvih dana ustanka) da si ti dobro 
poznavao cio naš kraj, ne samo Okučane i sela ispod Psunja nego i Posavinu, 
pa donekle i dio pakračkog i novogradiškog kotara. Konačno, posebno 1941. 
godine, pružio si Culi kao organizatoru našeg ustanka dragocjenu pomoć, bai? 
zbog dobrog poznavanja prilika, ljudi i mogućnosti rada. Bio si i aktivan 
komunist prije rata. Evo što o tebi kaže Nikola Guberović u prvom susretu s 
Ćulom: » . . .  pa ima tu i komunista. Mi ih smatramo kandidatima. To su Jovo 
i Stevo Delibašić iz Čaprginaca. Ja im dajem ,Srp i čekić' na čitanje«. A Ćule 
će: »Pa to su članovi Partije, jer samo se njima daje takav materijal«. Ja se 
nešto prisjećam tih političkih prilika na našem kotaru, ali uglavnom onih ne
posredno uoči rata. Uvjeren sam da si ti, ipak, najmjerodavniji za jednu takvu 
ocjenu i tvoje mišljenje će biti od ogromne vrijednosti.

Kako je to zapravo meni izgledalo?
1. U hrvatskim selima nije bilo partijskih organizacija (ćelija). U Bi

jeloj Stijeni bio je član Partije Nikola Guberović (on je ujedno bio i član 
Okružnog komiteta za okrug Nova Gradiška) i dva simpatizera (a možda i 
kandidata), Šimić i Katalinić (da li se sjećaš njihovih imena). Znam da je 
Ćule 1942. godine, aprila mjeseca, sugerirao da se od njih trojice formira 
partijska jedinica. Međutim, kod njih je još u to vrijeme bilo dosta oportu
nizma, pomalo i straha.

U Gornjim Bogićevcima bili su Pero Posavac, aktivan kao simpatizer 
i Marko Pastuh (koji je sebe smatrao komunistom, iako nije bio član Partije). 
To selo je uglavnom bilo poznato i aktivno kao mačekovsko.

U Dragaliću je bio vrlo aktivan član Partije Martin Trnka, radnik u 
Kruljčevoj tvornici u N. Gradiški. Partijski je bio vezan za Novu Gradišku, 
direktno za Mirka Kljajića, sekretara Okružnog komiteta. I Josip Krajačić je 
bio član Partije. Primljen na Sveučilištu u Beogradu. U gimnaziji je bio sko
jevac. S Trnkom su radili kao simpatizeri Partije Antun Bražina (strijeljan 
u Jasenovcu 1944. g.). Mato Zukanović, Josip Ribarić i Đuro Samson (sada 
ratni vojni invalid), Nikola Orlić, Petar Galović i Emica Krajačić. Međutim, 
organizirane partijske ćelije u Dragaliću nije bilo iako su postojale sve ob
jektivne mogućnosti, posebno ako se uzme u obzir da je u susjednom selu 
Medari radio kao učitelj Đuro Potkonjak, aktivan član Partije.

U Donjim Bogićevcima su već krajem 1941. godine bili aktivni Simo 
Martinović (mislim da je kao komunist došao iz Kanade), Rade Grozdanić 
i Dušan Stanojević (otišao u partizane januara 1942. godine).

U Poljanama smo radili s Perom Popovićem (poginuo u partizanima), 
Antunom Hodakom i Radom Ribićem (poginuo u napadu na Strmac, marta

1942. godine).
2. U srpskim selima okučanskog kotara također nije postojala organi

zirana partijska ćelija. U Okučanima je radio i djelovao komunist i član Par
tije učitelj Joco Radaković, a povremeno tu je živio i član Partije Đorđe Jun-

Dragi Delija,
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gić. U Medarima, odnosno u Trnavi uoči rata bio je vrlo aktivan član Partije 
učitelj Đuro Potkonjak (neposredno vezan za Mirka Kljajića). Kao komunisti 
s Đurom Potkonjakom su radili Bogdan Rakas i Pero Žakula.

U selu Čaprginci (a i šire) kao komunist radio si ti i Pobro (Stevo) Deli
bašić. I u vašem slučaju, interesantno je napomenuti, radilo se o direktnoj 
vezi sa članom Okružnog komiteta, konkretno bili ste povezani s Nikolom 
Guberovićem. Međutim, vi ste znali i za ostale simpatizere (za Šimića i Kata- 
linića u Bijeloj Stijeni, učitelje komuniste u Trnakovcu i Golešima, za aktiv
nost učitelja Radakovića, itd.). Ali i ovdje imamo slučaj da se ništa ne čini 
da bi se oformila partijska organizacija.

Po nekim podacima i izjavama (Đorđe Jungić, a i policijski dokumenti 
to potvrđuju) aktivni kao komunisti u Okučanima bili su i Zarija, Dušan i 
Nikola Pupavac. Njih je i policija često hapsila (Nikolu) i ispitivala njihovu 
»boljševičku djelatnost«. Nikola je bio u ruskom zarobljeništvu do 1919. go
dine. Iste godine je i hapšen od strane žandara zbog držanja »tajnih sasta
naka« i »rasturanja boljševičkog materijala«. Nalazio sam, također, Nikolu i 
Dušana u »tabelarnom« pregledu sreskog načelstva za N. Gradišku 1930. godi
ne gdje stoji da su aktivni i da »nije prestala potreba nad njihovom kontro
lom«. U izjavi Đorđa Jungića napisano je da je materijale Okružnog komiteta, 
prije rasturanja u Novsku, Banovu Jarugu i Bijelu Stijenu, držao skrivene kod 
Zarije Pupavca. Ali nigdje ne stoji da su bili članovi Partije.

3. Mislim da bi trebalo posebno objasniti rad porodice Sokol. Zvonko 
je bio član SKOJ-a od 1939. godine. Stari Aftan je bio aktivan kao komunist 
prije rata. Odmah od 1941. godine aktivno radi i provodi sve direktive Partije. 
U njegovoj kući se održavaju sastanci, dolaze kuriri, prenosi se pošta, itd. Ali 
ja mislim da je on primljen u Partiju tek po dolasku na slobodni teritorij 
(u partizanima).

4. Posebno bih te molio, dragi Delija, da ti pokušaš objasniti tu situa
ciju, da budem konkretan: zašto i koji su bili razlozi, po tvom mišljenju, da 
i pored objektitnih okolnosti, rada, zalaganja, istupanja pojedinaca kao komu
nista, čitanja partijskih materijala itd. itd. nigdje nisu bile oformljene partij
ske ćelije. Ako se kotar Okučani uporedi s kotarom Nova Gradiška (a isti 
Okružni komitet, znači ista je i linija i praksa), rezultati su različiti i druga
čiji (posebno što se tiče likvidacije sektaštva, a što je bio jedan od bitnih za
dataka obnooljene Partije od 1937- g.). Naime, u periodu od 1938. do 1941. g. 
na kotaru Nova Gradiška formirano je devet ćelija (tri u gradu, a šest na seli
ma).

5. Razgovarali smo posljednji put i o općim političkim prilikama u 
našem kotaru uoči rata. Moramo, mislim, poći od činjenice da kod nas nije 
postojala partijska organizacija, ali je postojala jedna opća klima (ako ne 
ranije, a ono bar uoči rata) koja je rađala komunističke simpatizere i komu
nističke ideje (posebno kod mlađeg svijeta) i objektivno omogućavala da se 
stvori ta organizacija. Zašto ta povoljna situacija nije iskorištena, to bi se 
moglo bar djelomično objasniti kad budemo, kasnije, govorili o radu Okruž
nog komitenta. Vjerojatno je »1937. godina« doprla do nas mnogo kasnije, 
zapravo tek 1941. godine. Među omladinom situacija je bila znatno povoljnija, 
naročito od 1939. godine. To je već i javnost opažala, a i vlast shvaćala. U 
atmosferi se osjećao zaokret k »lijevom raspoloženju«.
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Ne bih želio da preuveličavam, ali sam često zaokupljen razmišljanjima 
da su kod nas te promjene k »lijevom raspoloženju« (jer organizirane Partije 
nije bilo, osim pojedinaca članova) jednim dijelom bile i rezultat vanjskopo
litičkih faktora, zaoštravanja u Evropi, ratnih sukoba i pojave fašizma na na
šoj granici (naročito poslije aneksije Austrije i pada čehoslovačke). Više nije 
bilo dvoumljenja o namjerama fašista, posebno hitlerovske Njemačke. Narod 
se počeo opredjeljivati antifašistički. Počelo se više razmišljati u narodu i o 
postojanju Sovjetskog Saveza kao mogućeg saveznika u slučaju rata.

Radikali, a nešto kasnije i Ijotićevci imali su izvjesnog utjecaja u Oku
čanima (kod srpskog dijela stanovništva) i selima bliže Okučana, i to kod 
starijih i onih vječnih politikanata koji su od takve politike imali i materi
jalne koristi. Posebno su bili pop Stevo Janjatović (aktivni antikomunist i pi
sac nekog pamfleta o gladi i bijedi u Sovjetskom Savezu), braća Dragosav
ljević, doktor Jovanović, Milan Mimić, općinski bilježnik Majstorović, itd. 
Politička platforma je bila velikosrpska. Poslije prvih izbora (1935. godine) 
u mnogim srpskim selima dolazi do jakog prodora Samostalne demokratske 
stranke koja pokušava da surađuje s tolerantnijim dijelom HSS-a. SDS prih
vaća, jasno, do izvjesne granice i prisustvo komunista na njihovim zborovi
ma, te u kulturnim i sportskim društvima koja se vrlo brzo razvijaju uoči 
rata.

Hrvatskih sela je bilo manje u kotaru Okučani. U njima je HSS bila 
gotovo jedina politička stranka. Komunistička partija nije imala utjecaja. 
Atmosfera je bila »hrvatska« s jako izraženim nacionalnim osjećajima, apso
lutnom podrškom Mačeku i s povremenim antisrpskim manifestacijama. 
Kotar Okučani (posebno mjesto i najbliža sela uz Okučane) obilovao je na
cionalističkim trvenjima, svađama, pa i međusobnim fizičkim obračunima. 
Naročito su za to korišteni pojedini religiozni praznici.

6. Prelistavao sam i neke dokumente okučanske pilane »Narodna šum
ska industrija« i Tvornice furnira i parketa »Ing. H. Hladik«. Od juna 1934. 
godine pa do novembra 1940. godine nije bilo gotovo nikakvog »previranja« 
kod radnika, nije bilo štrajkova ni nekih političkih manifestacija radničkog 
karaktera (za 1. maj npr.) ili nešto slično. Nije postojao nikakav kontakt 
između Partije i radničke klase u tim tvornicama. Pojedini članovi Okružnog 
komiteta (Mirko Kljajić i Nikola Guberović) i članovi Partije (učitelji Joco 
Radaković i Đuro Potkonjak, pa čak i Đorđe Jungić koji je bio radnik) više 
su se orijentirali na rad u SDS-u, s omladinom (đacima i šegrtima) i u poje
dinim kulturnim društvima.

7. Obojica smo se u razgovoru složili da je razvoj komunističke misli 
i organizacije išao mnogo brže kod omladine, čak neovisno i praktički odvo
jeno od Partije. Tome je najviše pridonijela novogradiška gimnazija gdje je 
prvi skojevski aktiv formiran 1934/35. godine. Članovi SKOJ-a primljeni izme
đu 1938. i 1941. godine (do uoči rata) bili su: Ljubica Orobabić, Vlatko Mila- 
nović, Ivica Vrban, Zvonko Sokol, Nikica Vujasinovć, Branko i Ilija Smiljanić, 
Milan i Antun Duhaček, Stevo i Đorđe Vitez i Ivica Duđenski. Nisam siguran, 
ali mislim da je i Jela Marindolac bila primljena u SKOJ prije rata. Đaci sko
jevci (Ljubica Orobabić, Nikica Vujasinović, Jela Marindolac, Branko Smilja
nić, Antun Duhaček i Stevo i Đorđe Vitez) bili su povezani u skojevske aktive
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u gimnaziji. U Okučanima je bila formirana skojevska grupa (Milanović, So
kol, Vrban i drugi) gdje je Ranko Zec dolazio na sastanke, i to u kuću Vlatka 
Milanovića.

8. Vratio bih se, dragi Delija, na ono pitanje koje sam ti i ranije, mi
slim i usmeno, postavljao: o uzrocima nepostojanja partijske organizacije i 
unatoč povoljnoj klimi počev od 1938. godine. Da je bila takva »povoljna kli
ma«, najbolje ste to osjetili ti i Ćule u prvim danima okupacije. Već u junu 
1941. formirate prvu partijsku ćeliju, a do septembra iste godine uspijevate 
stvoriti odbore u mnogim selima i organizirano pripremate ustanak. Mislim 
da i zbog toga (ne želeći time da bilo čime umanjim ulogu druga Čalića, zaista 
vizionarskog partijskog radnika) nije slučajno da je okučanski kraj postao 
jedan od značajnijih centara ustanka.

Kao što i sam vidiš, ostavio sam ti dosta prostora da dopuniš (i ispra
viš) ova moje razmišljanja o stanju u našem kraju uoći rata i revolucije. Pri
premama i drugi dio, zapravo nastavak ovog pisma koji bi se odnosio na 
prve dane okupacije, prve organizirane ćelije KP, skojevske grupe i komitete.

Mnogo pozdrava 
Mali

Dragi Mali,

Nisam mogao ranije da se koncentriram na opisivanje svih onih zbiva
nja, tendencija i ocjena političkih prilika za koje si se interesirao u svojem 
pismu, zbog porodičnih razloga. Uostalom, i tebi je poznat slučaj Mace. Bila 
je težak bolesnik i bio sam svjestan da je moram izgubiti. Ne zato što je moja 
drugarica, ali Ćule, Čedo, Pepe, ti i mnogi drugi znaju njen doprinos našoj 
revoluciji od 1941. godine. Sada sam se malo smirio — tako mora biti — i, evo, 
pokušavam da odgovorim na tvoje pismo. Možemo redom.

1. Tačno je da u cijelom bivšem okučanskom srezu nije bila ni jedna 
partijska organizacija. Bilo je članova Partije i oni su uglavnom bili vezani 
za članove Okružnog komiteta, konkretno za Nikolu Guberovića iz Bijele 
Stijene i Mirka Kljajića, sekretara Komiteta. Ja sam to znao uoči rata, od 
1939. godine, kao simpatizer Partije, odnosno kandidat. To su mi poslije, juna 
1941. godine i rekli prilikom prijema u Partiju.

Htio bih da konkretnije iznesem tu situaciju. U Bijeloj Stijeni, pored 
člana Okružnog komiteta Nikole Guberovića, simpatizeri su bili Filip Šimić 
i Jozo Katalinić. Smatrali su sebe kandidatima Partije. Isto kao Pobro i ja, 
oni su čitali cjelokupnu partijsku literaturu koja je dolazila od Nikole Gube
rovića: »Srp i čekić«, »Proleter«, »Seljačku misao«, itd. Katalinić je odmah, 
1941. godine, aktivno surađivao s nama, a Šimić je, mislim, tek 1943. godine 
primljen u Partiju i počeo aktivno da učestvuje u pokretu.

U Okučanima sam, pored kontakata s Jocom Radakovićem kao članom 
Partije, znao i za Đorđa Jungića.

Međutim, htio bih da objasnim još jednu stvar o kojoj se vrlo malo 
govori kad je riječ o naprednom pokretu na našem terenu uoči rata. Naime, 
radi se o djelovanju učitelja komunista. Učitelj Joco Radaković najaktivnije 
je radio u »Udruženoj opoziciji«, u Samostalnoj demokratskoj stranci. Bio
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je sa mnom i čuvar »opozicione liste« na izborima 1938. godine. U Golešima 
(selo Rađenovci) aktivan kao komunista djelovao je učitelj Slobodan Gaio- 
gaža. I narod u selu je o njemu otvoreno govorio, ali sa simpatijama, da je 
dobar čovjek, komunista i vrlo vrijedan. S Pobrom i sa mnom je redovno odr
žavao kontakt i često dolazio i u Ćaprgince. Zatim, u selu Trnakovcu radio 
je učitelj Savić Savović. Nije krio da je član Partije, u koju je primljen ranije 
u Kragujevcu, ali nije bio povezan s partijskom organizacijom (komitetom) 
na terenu. S nama simpatizerima bio je neumorni radnik. Stalno nas je snab
dijevao raznoraznom literaturom koju je donio sa sobom. Jasno, ne može se 
mimoići rad komuniste, učitelja Đure Potkonjaka iz Trnave. On je tamo došao 
negdje 1940. godine kao član Partije i odmah se uključio u rad. Posebno na 
kulturnom planu, s omladinom i u SDS-u. Odmah se povezao s Mirkom Klja- 
jićem. Održavao je vezu i sa simpatizerima u Dragaliću. U selu Smrtićima uči
telj Ilija Bosanac također je bio napredan. Radio je sa seljacima. Otvoreno 
govorio o Sovjetskom Savezu i komunistima. Radio je, posebno, s Lazom 
Tucakovićem i Jovom Božičkovićem. S njima sam i ja povremeno održavao 
kontakte. Zatim učitelj u Donjim Rogoljima, Vlado Rodić, isto je bio vrlo 
aktivan i simpatizer Partije. Stvarno je živio i radio kao član Partije. Radio je 
dobro sa seljacima kao masovik. Posebno s porodicom Dabić, Andrijom i 
Milanom. (Mile je odmah 1941. godine postao i član Partije).

Znao sam i za situaciju u Gornjim Bogićevcima. Marko Pastuh je bio 
komunista, ali simpatizeri su bili i stari Jozo Zdunić, Pero Posavac i Mlinek 
(mislim da se zvao Joco). Već 1941. godine počeli smo s njima da radimo.

Možda bi trebalo nešto više reći i o Okučanima. Pored Joce Radakovića, 
najnaprednija kuća bila je kuća Pupavčevih. Sva trojica: Nikola, Zarija i Du
šan bili su po aktivnosti i ubjeđenjima komunisti. Mislio sam da je Zarija 
zaista član Partije. Poslije sam čuo da nije bio primljen. Kod njega je bio 
punkt za partijski materijal Okružnog komiteta po koji je dolazio Nikola 
Guberović. Čestu kurirsku vezu između pojedinih članova Okružnog komiteta 
obavljao je Đorđe Jungić. Ne može se mimoići kuća Aftana Sokola. Sa starim 
Aftanom i Zvonkom počeo sam da održavam vezu još 1939. godine i nikako 
je nismo ni prekidali. Tada sam se preko Zvonka povezao i s Vlatkom Mila- 
novićem. Aftanova kuća je 1941. i 1942. godine bila glavni kurirski punkt za 
sve veze na kotaru Okučani.

Ćini mi se da je kotar Okučani imao vrlo zrelu situaciju da se i orga
nizaciono oforme partijske ćelije, pa čak i Kotarski komitet. Ćelije su se 
mogle formirati u Okučanima, zatim u selima Čaprginci-Goleši, Medari-Dra- 
galić, itd. Ja i danas ne razumijem razloge niti mogu da objasnim zašto to 
nije učinjeno. Meni je Nikola Guberović bio vrlo simpatičan, ali sam tek po
slije vidio da on nije shvatio rad Partije, niti je razumio sve promjene koje su 
došle poslije 1937. godine. Začahurenost i sektaštvo na našem terenu ostali su 
sve do 1941. godine. Više se politiziralo nego organizaciono radilo. Konačno, 
i u samoj Novoj Gradiški Partija je vrlo kasno formirana. Okružni komitet 
je faktički počeo da radi tek 1940. godine.

Možda je bilo i oportunizma, ali sam više sklon mišljenju da se radilo
o neiskustvu novoformiranog Okružnog komiteta. O tome sam često razmiš
ljao još 1941. godine, odmah po okupaciji, da do nas simpatizera i kandidata 
ne dolazi baš ništa od strane Okružnog komiteta, pa čak ni od Nikole Gube-
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rovića. I on je ostao bez direktiva i nepovezan, ali i bez ikakve vizije o pripre
mi ustanka. Okružni komitet kao cjelina nije bio ni u kom slučaju sposoban 
za novonastalu situaciju i stvaranje uvjeta za ustanak. Konačno, i držanje 
jednog dijela članova tog Komiteta u zatvoru 1941. godine to potvrđuje. Pa i 
ranije se dešavalo da ni jedna politička manifestacija nije bila praćena ade
kvatnim radom Partije. Npr. pobjeda »Udružene opozicije« 1938. godine ostala 
je nezapažena. Od te začahurenosti i inertnosti jedino se omladina naglo odvo
jila i trgla. Aktivi SKOJ-a su stvarani i mimo Partije. Poslije sam saznao da 
su taj skojevski pokretački rad i angažiranost bili rezultat dobrog rada sko- 
jevske organizacije u gimnaziji.

Slažem se s tvojim napomenama da je i vanjskopolitička situacija utje
cala na formiranje dosta pozitivnog i naprednog pokreta u našem kraju uoči 
rata i pored jake opozicije reakcionarnih elemenata, posebno velikosrba i ra- 
dikala. Mi smo npr. imali čitalačku grupu u Čaprgincima. Diskutiralo se više, 
tamo od 1938-39. godine o njemačkom fašizmu, okupaciji Austrije, Češke itd, 
nego o unutarnjim ekonomsko-socijalnim problemima. I o štetnoj političkoj 
orijentaciji Jugoslavije javno i oštro se govorilo. Posebno o vladi Cvetković- 
-Maček, izdaji i povezivanju s Hitlerom. Činilo se sve na popularizaciji So
vjetskog Saveza.

2. Pitaš me o drugim političko-stranačkim aktivnostima u bivšem oku- 
čanskom srezu. Mora se promatrati odvojeno hrvatsko, odnosno srpsko sta
novništvo. Mi komunisti Srbi uspostavili smo kontakt sa HSS-om kroz »Udru
ženu opoziciju«. Radili smo, kako se to onda govorilo, protiv nenarodnog re
žima. Ali ta opozicija nije uopće bila neka politička cjelina. Suradnja je bila 
samo u okviru obaranja te i te vlade (tajno kroz izbore), (Stojadinovića, Jeftića 
ili Cvetkovića) i lokalnih predstavnika te vlasti, a sva druga pitanja, klasna i 
socijalna, bila su van te suradnje. Seljaštvo je bilo potpuno odvojeno od rad
ništva. Ali i u HSS, iako razočarani sporazumom Cvetković-Maček, a možda i 
zbog toga, počeo se sve jasnije ocrtavati hrvatski nacionalistički pokret. 
Uostalom, to je i potvrdila 1941. godina, posebno u nekim selima (Gornji Bo- 
gićevci, npr.).

Evo kako sam ja vidio tu situaciju kod Srba. Radikale (Jerezu) pred
stavljali su, uglavnom, imućniji Srbi. Tipični politikanti, bogatiji seljaci, po
povi, trgovci, birtaši, itd. Posebno su bili aktivni braća Pero i Niko Dragosav
ljević (u njihovoj gostionici se kuhao gulaš za vrijeme izbora). Pop Stevo Ja- 
njatović bio je ogrezao u antikomunizam. Znam da je pisao brošuru o »prljav- 
štinama« komunističkog morala. Marindolac1 iz Dubovca je bio aktivan jere- 
zovac. Lazo Milikšić iz Bodegraja također. Posebno kao borac za »beograd
sku čaršiju« isticao se dr Jovanović. Ponešto i Gigo Vojnović iz Novog Varoša 
te Gavro Drača iz Okučana (mučile ga ustaše i ubile). U Čovcu je bio jerezovac 
Ilija Stančić, u Gređanima Pero Smiljanić.

Međutim, njihov utjecaj je sve više slabio kako se približavala krizna 
1941. godina. Kod običnih Srba seljaka bilo je teško braniti sporazum. Odnos
no sve veće približavanja beogradske vlade »silama osovine«. Narodu je to 
ličilo na izdaju i mnogi se nisu mnogo ustručavali da to i javno govore. Ali

1 Otac skojevke Jele Marindolac
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ovoga puta i jerezovski prvaci, kao velikosrbi, nisu bili oduševljeni tom poli
tikom približavanja Jugoslavije fašistima. U tome su, naime, vidjeli i moguć
nost presudnijeg utjecaja velikohrvatskih nacionalističkih elemenata, a što 
oni, opet, kao velikosrbi ne mogu da prihvate. Nastala je dezorijentacija i utje
caj je slabio.

Ljotićevaca je bilo vrlo malo. Glavni predstavnik im je bio Emil Mimić. 
Takav je ostao i za vrijeme NOP-a.

Četništvo nije imalo ni tradicije ni korijena. Bilo ih je nekolicina. Naj
poznatiji je bio neki Tatomirović, rodom iz sela Rajčića, a radio je u novogra- 
diškoj Šumariji. Čak je nudio po selima i pištolje onima koji priđu četničkom 
pokretu. Dolazio je i u Čaprgince. Ali bez uspjeha. Drugi je bio neki užar u 
Okučanima, mislim da se zvao Krmar. Odmah, drugi ili treći dan po okupaciji 
bio je ubijen od strane ustaša. Bez suda i zatvora.

Većina Srba tog našeg kraja bila je orijentirana na suradnju sa hrvat
skim dijelom stanovništva i sve aktivnije je i u okviru »Udružene opozicije«, 
podržavala politiku SDS-a u kojoj smo mi komunisti, i to javno, imali velik 
utjecaj. Rukovodstvo SDS-a pokušavalo je stvoriti tješnju suradnju i sa HSS- 
-om, ali samo u okviru borbe protiv vlasti (izbori). Posebno su Mirko Kljajić 
i Đuro Potkonjak, kao komunisti imali utjecaj u SDS-u. Zatim advokat Miloš 
Divić iz Nove Gradiške i Marko Ostrolučanin iz Okučana. Lijevo krilo HSS-a 
(u Bijeloj Stijeni Filip Šimić i Jozo Katalinić) šire je shvaćalo suradnju sa 
SDS-om, ali su bili u takvoj manjini da je taj utjecaj bio neznatan. Ipak mo
ram kazati da je i to spomenuto vrbovanje otjeralo mnogo haesesovaca u des
nu, zapravo nacionalističku poziciju, a 1941. godine u ustaše.

Mislim da sam ti odgovorio na postavljena pitanja. Bar sam pokušao. 
Nastojao sam da odgovorim i na pitanja zašto nije bilo partijskih ćelija. Ja 
sam, na primjer, odmah od Čalića bio zadužen da radim na terenu i da spro- 
vodim partijsku liniju. Tako i drugi partijski simpatizeri. A tek smo poslije 
dva mjeseca primljeni u Partiju. Tako smo mogli biti primljeni i prije rata. 
Ali, to je bilo tako.

Beograd, 25. II 1980. g.
Mnogo pozdrava, 

Delija

Dragi Mali2,

Ovoga puta, kao što vidiš, odgovor će ti stići nešto ranije. Između osta
log i zato što sam neka od postavljenih pitanja i ranije obrađivao i imam 
dosta pribilježaka. Naime, još prije nekoliko godina s pojedinim drugovima 
sam radio na prikupljanju podataka o sudjelovanju ljudi našeg kraja u NOB-u, 
i to po selima i po porodicama. Možda ću još neke stvari dopuniti za koji dan 
jer se spremam u Slavoniju, gdje ću pokušati razgovarati s nekim drugovima 
koji su mi tokom 1941. godine bili vrlo bliski suradnici.

2 Odgovor na drugo pismo koje sam Deliji uputio 29. V 1980. Može se iz odgovora shvatiti koja tu 
pitanja bila postavljena. Pismo se nalazi u arhivi Sveučilišta.



Međutim, prije nego što prijeđem na postavljena pitanja, molio bih te 
da dopuniš ono moje prvo pismo sa još jednim podatkom. Radi se o povrat
nicima iz Sovjetskog Saveza poslije prvog svjetskog rata. Većina njih je došla 
pozitivno orijentirana. Počeli su prilično slobodno da propagiraju komunistič
ke ideje. U Sirince se iz SSSR-a vratio Mile Živković, u Lještane Petar Dobri- 
čić, u Caprgince Nikola Dabić, u Kovačevac Josip Sorić, a u Cage Đuro Jag- 
njić. U selo Komarnicu došli su Stjepan Bošnjak, Mata Matanović i Marko 
Knežević. Bošnjak je čak bio na jednom mitingu sudionika revolucije na ko
jem je govorio Lenjin. U Okučane je 1919. godine došao Nikola Pupavac. Od 
svih povratnika Nikola je bio najaktivniji. Donio je i neke materijale i letke. 
Već je u maju iste godine zbog širenja komunističke propagande bio uhapšen 
i sproveden u sreski zatvor u Novu Gradišku. Poslije sam čuo da je Nikola, 
za razliku od Zarije i Dušana, vrlo često putovao u Zagreb i Sarajevo, da je 
surađivao u nekim radničkim listovima, ali da je poslije bio bliži trockistima. 
Treba podvući da su svi ti ljudi bili vrlo progresivni, aktivni u prenošenju 
ideja Oktobra, ali su većinom ostali na selu, nisu se dalje razvijali niti ško
lovali.

Sada na pitanja iz tvog drugog pisma.
1. Odmah po povratku kući poslije sloma stare jugoslavenske vojske 

Pobro i ja smo čuli da je u Benkovac stigao Dušan Čalić. Znali smo još od- 
ranije (Čalić je za vrijeme ljetnih ferija dolazio na selo) da je on komunist i 
pretpostavljali smo, pošto dolazi iz Zagreba, da sigurno zna što treba sada 
raditi i kako se držati. Narod je bio uplašen i demoraliziran. Ustaški radio je 
počeo s prijetnjama Srbima. Već je bio uhapšen onaj užar (Krmar) koji se 
dosta eksponirao prije rata kao četnik, odveden u zatvor i nakon nekoliko 
dana strijeljan. Iz Vukovara je u Novu Gradišku doveden bivši šef policije 
Petar Puhalo i ubijen u zatvoru bez suda. Ustaše iz Gornjih Bogićevaca i No
vog Varoša došle su u Okučane u povorci i pred Općinom održale miting pod 
parolom »Dolje mali Beograd«. Srbi su se povukli i zatvorili u kuće. Jedan dio 
je već počeo seliti u Srbiju, posebno oni koji su se kompromitirali kao veliko- 
srbi.

Ćulu smo zatekli kod njegovog tetka Marka Živkovića. Odmah smo mu 
rekli povod našeg dolaska: da smo komunisti, da znamo da je i on to i da 
nam kaže što sada treba raditi. On je bio dosta rezerviran, ali je zakazao raz
govor za nekoliko dana. Poslije nam je rekao da je prvo htio vidjeti s Niko
lom Guberovićem, odnosno da nas kod njega provjeri, jer je s Nikolom već 
bio uspostavio veze. Za njega je Ćule čuo od Jovice Markovića koji je nekoliko 
dana poslije kapitulacije prolazio kroz Benkovac na putu za Pakrac i navra
tio do Ćule. Oni su se znali još iz Zagreba, gdjp je Jovica bio član Mjesnog 
komiteta Partije, a Ćule sekretar Sveučilišnog komiteta. Jasno, Nikola je o 
nama rekao samo sve najpozitivnije. Ćule je nekoliko dana poslije toga došao 
do nas u Čaprgince i otprilike iznio nam ovo (već onda se, odmah, pokazao 
dosta čvrst, više je izgledalo da naređuje nego što upoznava):

— Treba vraćati i podizati moral kod ljudi. Naš narod neće trpjeti 
okupaciju. Mržnja prema militarističkoj fašističkoj Njemačkoj i ranije je 
postojala. To treba i dalje podržavati i raspirivati. Bit ćemo oštri i prema 
svim onima koji budu surađivali s okupatorima. Treba popularizirati Sovjet
ski Savez i Komunističku partiju.
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— Odmah početi s prikupljanjem oružja koje je ostalo poslije kapitu
lacije. A neki ljudi su imali oružje i prije rata. Oružje skrivati kod pouzdanih, 
ali nekompromitiranih drugova.

— Skupljati pomoć u novcu, što će nam trebati za dizanje ustanka.
Najduže se zadržao na situaciji na terenu, ljudima, vezama, simpati

zerima. Podrobno se interesirao za svakog čovjeka u selu i poznanstva kakva 
imamo u gradu. Tko su komunisti, odnosno skojevci. Govorili smo mu i o po
štenim ljudima iz SDS-a i HSS-a.

2. Ćule je već krajem aprila uspio da se poveže s nekoliko drugova sim
patizera koji su mu mnogo pomogli, posebno kao kuriri za Okučane i Novu 
Gradišku i za veze s drugim komunistima (Trnka, Krajačić, Tencer, itd.). To 
su bili Duka Milosavljević i Joco Damjanović. U Okučanima je odmah uspo
stavio vezu s Nadom Dragosavljević i Nikicom Vujasinovićem, a iz Rajića 
s Čedom Grbićem. Ćule je vrlo brzo radio na okupljanju komunista. Posebno 
je hitno, preko Nade, angažirao SKOJ: a to je poslužilo da se veze odmah us
postavljaju i dalje. Ja sam Ćulu povezao i s Jocom Radakovićem. Na sastanak 
je u Benkovac došao i Đorđe Jungić. Veza je uspostavljena, preko Nade, 
s Milanom Stanivukovićem. Nada uspostavlja veze i sa skojevcima u Du- 
bovcu i Kosovcu, te odmah stvara aktiv u Okučanima (Anđa Pačkić, Stoj a 
Dodiković, Ljubica Đuričić, Jela Ostrolučanin i Mile Đaković). Ona se po
vezuje i sa starijim skojevcima: Vladom Milanovićem, Ivicom Vrbanom, Bran
kom Smiljanićem, Ljubicom Orobabić, Zvonkom Sokolom i s tobom. Takve 
izvještaje je podnosila čaliću i u mom prisustvu. Moram ti reći da ni jedan s 
kojim smo kontaktirali i znali da je komunist ili simpatizer nije odbio da 
radi. Bila je odmah stvorena situacija da se formira i prva partijska ćelija. 
Na prvi sastanak u šumicu Rastik u selu Benkovcu, kod jednog malog 
izvora, a nedaleko od Vujića mlina, došli smo: Nada Dragosavljević, Nikica 
Vujasinović, Milan Stanivuković, Duka Milosavljević, Đorđe Jungić, Pobro 
i ja. Sastanku su prisustvovali Ćule i Čedo, a rukovodio je Ćule. Čedo je 
već ranije bio primljen u Partiju. Shvatio sam odmah da njih dvojica prak
tično ne pripadaju našoj ćeliji, nego da rukovode nama. Ne bih ponavljao 
zadatke koje je Čule iznio na tom sastanku. Oni su gotovo isti kao i zadaci 
koje je meni i Pobri iznio ranije. Sada je više govorio o neposrednoj opas
nosti za komuniste (da treba očekivati progon i komunista i Srba) i o stvar
noj fašističkoj opasnosti. Napose je govorio o konkretnim akcijama i pri
premama za oružanu borbu. Dao je vrlo precizne zadatke, a tko i što kon
kretno treba da izvrši, prenosio je odvojeno, a ne na sastanku. Rekao je 
da se radi o ustaljenim formama partijskog rada i da svatko može da zna 
samo svoje zadatke i svoje veze.

3. Već u junu smo nas troje, čedo. Nada i ja dobijali vrlo konkretne 
zadatke od Dušana Čalića, a koji su se odnosili na stvaranje novih ćelija 
Partije i SKOJ-a i novih aktiva. Čedo je bio posebno zadužen za Rajić i 
Novsku, a Nada za Okučane, i preko skojevaca povezivala je Čalića s komu
nistima u Novoj Gradiški, Kapeli, Komarnici, itd. Ćule je najviše insistirao 
na hitnom povezivanju s Novom Gradiškom i, pod svaku cijenu, sa Slavon
skim Brodom. Moram da kažem i to da je Ćule imao običaj da i sam vodi 
konkretne akcije i da direktno ide na kontakte (sa Stipom Dragomanovićem 
u Kovačevac, sa Antunom Tencerom, Zvonkom Lučićem i drugima u Novu
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Gradišku). Zajedno s Čedom radili su na povezivanju s Novskom. Mislim da 
je prva veza bio Nikica Smiljanić, kojeg je Čedo poznavao još iz gimnazi
je, i Gabro Vidović. Pored toga Čedo je u junu mjesecu formirao u Rajiću 
skojevsku grupu od šest članova, povezao se s partijskom ćelijom u Paklenici 
(tri člana) i činio napore da prodre i prema Posavini i selima na cesti Okuča
ni — Novska.

Ja sam u augustu oformio partijsku ćeliju u Čaprgincima (četiri čla
na) i jednu u Rogoljima (tri člana), a malo kasnije i partijsku ćeliju u Bo- 
barama (tri člana).

U maju i junu učinjen je prodor prema Novoj Gradiški i Kapeli. Tu 
je mnogo učinila Ljubica Orobabić koja je povezala partijske organizacije 
Vrbove i Petrovog Sela s Ćulom i Jela Marindolac koja je išla u Komarni- 
cu i dovela na sastanak Stipu Dragomanovića. Uz pomoć Danice Pernić Ću
le je došao u direktnu vezu i s Milanom Tomićem i Zvonkom Lučićem, a već 
ranije preko Martina Trnke uspostavio vezu sa Švabom i Makijom3. Mislim 
da je preko Vrbove (preko Zvonka Kriškovića) uspostavljena i veza s Ru- 
dicom Jakovcem, s kojim je poslije kontaktirao Zvonko Lučić i Ivica Vrban.

Bilo je dosta opasno da se veze održavaju isključivo preko čla
nova SKOJ-a jer su oni još u staroj Jugoslaviji bili kompromitirani. Hitno 
se radilo na uspostavljanju veza preko Trnave, Ratkovca i Medara s Novom 
Gradiškom. A u Gradiški je organiziran punkt Petrić — Samardžija gdje se 
slivala pošta iz »hrvatske« Posavine, Kapele, Petrovog Sela i Nove Gradiške 
i gdje su iz Benkovca stizale direktive. Posebno treba istaći Milana Mi,ka- 
šinovića i Milku Čanak koji su bili stalna kurirska veza između Benkovca i 
Nove Gradiške. U isto vrijeme organizirana je i kurirska veza na željezničkoj 
vaktarnici (porodica Pačkić) s Novom Gradiškom (Milo Popović) i Zagre
bom, a nešto kasnije i s Beogradom.

U junu 1941. godine uglavnom je bila povezana cijela skojevska orga
nizacija i članovi Partije u Okučanima, Bijeloj Stijeni i Medarima, i formi
rane su nove organizacije. Tada je Dušan Čalić odlučio otputovati u Zagreb, 
do Vlade Popovića i Rade Končara da iznese stanje na terenu i primi direkti
ve za daljnji rad. Legitimaciju mu je osigurao Josip Ribarić iz Dragalića, s 
kojim je Milan Dragnić iz Ratkovca uspostavio kontakt, a oni su se i ranije 
poznavali i obojica bili simpatizeri Partije. Po svom povratku, nakon razgo
vora s Vladom Popovićem, Ćule nam je prenio slijedeće (Čedi Grbiću, Nadi 
Dragosavljević, Nikoli Guberoviću i meni): ubrzano raditi na proširenju Par
tije i SKOJ-a i pripremi za oružanu borbu (skupljanje oružja i formiranje 
oružanih grupa). To su bili najvažniji zadaci. Ovdje bih želio objasniti jednu 
stvar: naime, Ćule je sve češće govorio o zadacima i tražio mišljenje od 
nas, od Čede, Nade i mene, a ponekad su tim razgovorima prisustvovali i 
Nikica Vujasinović i Nikola Guberović (poslije su i Gabro Vidović i Stipa 
Dragomanović bili upoznavani sa zadacima šireg područja). Postepeno smo 
počeli da djelujemo kao komitet, ne samo po općim nego i po konkretnim 
zadacima i po sektorima rada. Moj zadatak, o tome želim da govorim više, 
bila su uglavnom sela i stvaranje »odbora pomoći« koji su poslije postali 
prvi NOO-i.

3 Antun 1 Alojz Tencer



Ćule i ja smo već u maju i junu obišli dvadesetak sela (Čedo je to 
radio na općini Rajić i selima prema Novskoj). Meni je koristilo što sam 
poznavao dosta ljudi prije rata koji su bili demokrati. A pored toga imao 
sam, i ja i supruga Maca, mnogobrojnu rodbinu. Ja bih samo spomenuo sela 
jer sam poimenično dao ljude u jednoj svojoj izjavi (Dokumenti i materi
jali 1919—1945. g.). Sela su bila: Benkovac, Čaprginci, Trnakovac, Cage, Bo- 
bare, Rogolji, Ratkovac, Smrtić, Dubovac, Bodegraj, Lađevac, Vrbovijani, 
Čovac, Gređani i Klenik — a u Trokutu: Rađenovci, Milisavci, Rajčići, Ala- 
vuci, Popovci, Kovačevac, Kričke i Brezovac. Mislim da su i Okučani tako
đer imali neki inicijativni odbor (Aftan Sokol i Šandor Radanović) već sre
dinom 1941. godine. U mnogim drugim selima (Gornji i Donji Bogićevci, 
Dragalić, Kosovac, Trnava, Medari, itd.) imali smo veze s nekolicinom ljudi 
i kontakte održavali redovno. Tako smo imali već široku bazu za provođenje 
priprema za oružanu borbu, posebno što smo u mnogim od spomenutih 
sela imali vrlo jake skojevske aktive, a negdje već i partijsku organizaciju.

4. Postavio si mi konkretno pitanje o radu naše prve ćelije u Benkov
cu i stavljaš je pod navodnike. Prvo, ta ćelija se vrlo rijetko sastajala kao 
osnovna organizacija. Radilo se više individualno (Ćule je davao zadatke) 
i grupno (kada smo se nas nekoliko konzultirali), uglavnom zbog konspirativ- 
nosti. Tokom maja i juna najčešće smo se sastajali Ćule, Čedo, Nada i ja 
(ponekad i Nikica Vujasinović). Tu se o stvarima i šire raspravljalo, donosio 
se plan rada i davana konkretna zaduženja. Pretresali smo stanje na terenu. 
Nismo se vezali samo za Okučane i Novu Gradišku. Čedo je iznosio stanje 
na sektoru Novske, Nada o vezama prema Kapeli i Brodu, Slavonskoj Pože
gi, itd. Mogu ti reći da rad nisam bitnije mijenjao po formi i zadacima ni 
kada sam poslije postao sekretar Kotarskog komiteta Partije: SKOJ, usta
nak, oružje, NOO, itd. U diskusiji smo obuhvatili i Pakrac, gdje je veza već 
bila uspostavljena, kao i Daruvar. Zadaci su redovno dolazili iz Zagreba. 
Poslije Ćule na kontakt s Vladom Popovićem išla je Nada Dragosavljević (dva 
puta) i Milan Tomić (dva puta). Uglavnom su direktive prenošene usmeno. 
Tako se Ćule i dogovorio s Vladom Popovićem: da se upućuju »politički« 
kuriri u Zagreb, tj. kuriri koji su i politički radnici na terenu i znaju situaciju, 
politički izgrađeniji, odnosno oni koji mogu da podnesu izvještaj i prime nove 
direktive, i to bez nekih pribilježaka. Sve se prenosilo samo usmenim pu
tem. Ti i ja smo razgovarali s Vladom Popovićem u Varaždinskim toplica
ma, mislim 1969. godine, i on nam je tada rekao ovo: »S Ćulom sam se do
govorio o redovnoj vezi i da mi upućuje »političke kurire«. Konačno da 
otklonim neke dileme ili prekratim priče onih koji ni približno nisu razvili 
ovakovu aktivnost na terenu kao mi: CK Hrvatske (Vlado Popović) već je u 
junu smatrao nas Okružnim komitetom. Popović je to tebi i meni rekao pri
likom spomenutog razgovora. Ali Komitetom sa zadatkom da prodiremo i 
van okruga, u Slavoniju, gdje god možemo, jer, kako nam je on dalje rekao, 
»to je bilo jedino partijsko tijelo, tog dometa i takvog rada (misli u Sla
voniji, moja primjedba) koje je imalo i redovnu vezu sa CK Hrvatske«.

Uostalom, pokušavam da se sjetim datuma. Mislim da je to bilo juna 
1941. godine. Prije nego što je Ćule išao u Zagreb, u Benkovac je došao Pajo 
Gregorić. Prisustvovao sam tom razgovoru. Ćule je Paji govorio o situaciji 
na terenu, novim partijskim vezama, SKOJ-u, o broju sela gdje smo uspo

97



stavili solidne baze, o zadacima koje je postavljao i kontaktima s Gradiškom, 
Pakracem, Slavonskom Požegom, Novskom, Okučanima, itd. Pajo je bio vrlo 
zadovoljan rezultatima. Govorio je da samo tako nastavimo. Ne sjećam se 
da je bilo nekih kritika našeg rada, bar ne u mom prisustvu, ili nekih poseb
nih direktiva mimo onog što smo već radili. Ne sjećam se da je drug Pajo 
Gregorić bilo u kom vidu spomenuo okružnu konferenciju, da je održana ili 
da će se održati. Možda je to rekao nasamo Culi.

5. Da odgovorim i na sljedeće pitanje iz tvog pisma. O 1941. godini i 
Okružnom komitetu i o »uzurpaciji« rukovodeće uloge. Godine 1941. mnogi 
su drugovi mirno prepuštali rukovodeću ulogu Dušanu Čaliću i toj »ćeliji«! 
Vjerojatno zbog velike odgovornosti, rizika, ali i potrebne sposobnosti za takav 
rad, pa, u krajnjem, i revolucionarnosti. Čudno je da neki više istražuju o 
tome da li je u Benkovcu formiran Okružni komitet i unatoč tome što je on 
kao takav funkcionirao i izvršavao sve zadatke, a drugog Okružnog komiteta 
za okrug Nova Gradiška ni formalno ni praktično nije bilo, a manje ispituju 
činjenice (nema čak ni prostog notiranja) koje govore da je 1941. godine bilo 
i starijih komunista koji, i unatoč direktivi CK KPJ da se ide u borbu, 
odlaze u Beograd, iako već uveliko Partija priprema oružani ustanak.

Da, konačno, rezimiram ovo o funkciji te »ćelije«. Htio bih da kažem 
nekoliko riječi i o pojedinim starijim komunistima, pa i o bivšim članovima 
Okružnog komiteta. Tačno je da naša »ćelija«, njen jedan dio, postaje stvarni 
rukovodilac partijske organizacije na terenu, stvarni rukovodilac ustanka na 
širem sektoru, čak širem od samog terena okruga. Povremeno su već u julu 
i augustu dolazili s nama na sastanke: Gabro Vidović, sekretar Kotarskog ko
miteta Novske od septembra 1941. godine (postavio ga Ćule — jer se nije 
mogla organizirati konferencija, pa i izbor: situacija je nametala i posebne 
organizacione forme), Tencer, sekretar Kotarskog komiteta Nova Gradiška 
od augusta 1941. godine, Stipa Dragomanović, član KK, Jovan Milanović Crnja, 
sekrentar KK Slavonska Požega, i drugi članovi Partije, koji ubrzo, još iste 
godine, postaju partijski radnici na terenu, organizatori ustanka. Znači, ta 
naša partijska »ćelija« formira kotarske komitete Partije i kotarske komitete 
SKOJ-a, nove organizacije na cijelom terenu, punktove ustanka, odbore po
moći po selima, oružane grupe, itd. Jasno je da se radilo o novom, ali »nena- 
imenovanom« Okružnom komitetu. Ali, podsjetimo se spomenutog razgovora 
s Vladom Popovićem gdje on kaže: »Bio sam u toku njegovog (Čalićevog, 
moja primjedba) partijskog rada u Zagrebu uoči rata, posebno kada je vršio 
dužnost sekretara Sveučilišnog partijskog komiteta. Kad je došao k meni 
na prvo referiranje iz Slavonije — o kojem sam vam maločas pričao — osje
tio sam kod njega i polet i disciplinu, spremnost da ide u vatru i znao sam da 
to znači jako osvježenje za Partiju u Slavoniji. Ja sam ga i smatrao sekreta
rom OK KPH za Okrug Nova Gradiška, tako sam s njim razgovarao i takve 
sam mu i zadatke davao, njemu, a poslije njega i političkim kuririma koje je 
on meni upućivao«.

Prema tome, dragi Mali, tu nema nikakve dileme. Situacija na terenu, 
stvoreni uvjeti, novi komiteti Partije i SKOJ-a, organizirane ćelije i skojevski 
aktivi, zahtijevali su i postojanje jednog partijskog rukovodstva, aktivnog, 
prisutnog na terenu, revolucionarnog i sposobnog. I taj Komitet se i formirac, 
ali nije imao — moram to da priznam — samo ambicije na tom okrugu, nego
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šire: prodirati gdje se god može na teritoriju Slavonije. E, zato nije baš naj- 
korektnije govoriti samo o »uzurpaciji« vlasti rukovodioca Okružnog komi
teta (ako se to može kvalificirati kao vlast), a ne govoriti i o stvarnoj »uzurpa
ciji« rada, kretanja, stvaranja, organiziranja.

6. Tačno si opisao razgovor koji je vođen u selu Benkovcu između 
Gabre Vidovića i Dušana Čalića. Ja sam tom razgovoru i prisustvovao. Ćule 
je bio ljut kad je čuo da drugovi izvana (u Novskoj) imaju veze sa stražarima, 
odnosno da je napravljen i ključ od zatvora, da sa zatvorenicima kontakti
raju, ali da se oni kolebaju da bježe. Ćule je tada rekao Vidoviču neka im po
ruči da će poslati grupu naoružanih drugova da pripucaju na zatvor. Koliko 
se sjećam, nekoliko dana poslije toga manji dio je pobjegao iz zatvora, a 
mnogi od njih su poslije prebačeni i ubijeni u Jasenovcu.

7. Ja nisam imao predodžbu o radu ranijeg OK, kako za vrijeme stare 
Jugoslavije, tako i u prvim danima okupacije. Mi smo odmah, već u aprilu 
i maju 1941. godine, počeli raditi na pripremama za otpor. Takve direktive 
donio je Ćule iz Zagreba, nakon razgovora s Radom Končarom, nekoliko dana 
po dolasku ustaša na vlast. Končar ga je, konačno, i uputio u Slavoniju. Tra
žili smo i povezivali komuniste i »stvarali« nove. Prodirali smo odmah i prema 
Novoj Gradiški, ali nismo uspjeli doći do članova Okružnog komiteta. Tada 
je došlo i do njihovog hapšenja. Dalje znaš kako se stvar razvijala. Ne bih 
mogao da ocjenjujem njihov rad, a i trajao je vrlo kratko vrijeme.

Prisustvovao sam odmah u početku mnogim razgovorima između Du
šana Čalića i Mirka Kljajića. Tu zaista nema ništa ni misterioznog ni poseb
nog. Žao mi je, iskreno ti kažem, da se i to koristi u nekim, možda ličnim 
kalkulacijama. Htjeti da se izmišljanjem i podmetanjem ošteti neka ličnost 
iz NOP-a i to sada, poslije četrdeset godina vrlo je ružno. Ti ljudi time ne 
mogu povećati svoje zasluge u NOP-u. Svaki je dao ono što je dao, a to je 
zabilježeno i zna se. Kratko i jasno, dragi Mali. Ćule je tada, od aprila 1941. 
godine, od svih nas (članova Partije na našem terenu, članova OK i mnogih 
drugih starijih članova Partije) imao najviše smisla za organizaciju ustanka, 
a poslije ga je vodio vrlo uspješno i u cijeloj Slavoniji.

Razgovor između Starog* i Ćule vođen je u Čaprgincima u mojoj kući, 
odmah poslije bijega Starog iz zatvora, odnosno poslije njihovog susreta u 
Benkovcu. Ja sam bio tu. Ćule ga je informirao o stanju na terenu, o partij
skim i skojevskim organizacijama, komitetima, organizacijama na selima, o 
punktovima po gradovima, o kotarskim komitetima, itd. Pošto je sve čuo, 
Stari je, vrlo pošteno i hrabro, rekao da bi on to teško sve vodio i izrazio 
želju da ide u jedinicu. Postao je odmah komesarom prve slavonske jedinice 
formirane na Psunju. Njemu je bilo neobično milo što se ustanak organiza
ciono tako dobro razvija, što su svi komunisti povezani i »stvoreni« novi i 
što je teren bio tako svestrano i masovno obuhvaćen. To mu se kao starom 
komunisti-masoviku najviše svidjelo. Smatrao je da drugovi koji su to stvorili 
najbolje znaju dokle su došli, da su ušli u probleme organizacije, ljudi i sela. 
Zato jedino oni i mogu da nastave. Savjetovao bih ti da se direktno obratiš 
Vicku Antiću. Mirko Kljajić i on bili su zajedno u jedinici, čak jedno vrijeme

4 Mirko Kljajić
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komandant i komesar, pa su, prema tome, sigurno često razgovarali i na 
temu zatvora, bijega i dolaska u partizane. Antiču je taj cio slučaj potpuno 
jasan.

Da rezimiram: mislim da smo dosta učinili 1941. godine u onom našem 
kraju. Da je Ćule imao više iskusnijih kadrova, posebno sa vojničkim kvali
tetama, sigurno bi bilo i bolje stanje, više uspjeha. Mi smo radili i učili se 
da radimo. Ali treba reći da je i narod prihvaćao našu liniju i bio spreman 
na velike žrtve. U selima koje smo obilazili 1941. godine rijetko smo nailazili 
na odbijanje suradnje. I još jedna interesantna činjenica: izdaje ili suradnje 
sa okupatorom gotovo i nije bilo osim dva slučaja u Benkovcu gdje je i jav
no izrečena i izvršena presuda.

Eto toliko. Javi ako bude potrebna neka dopuna.

U Beogradu, 10. juna 1980. g.
Pozdrav,

Delija

Dragi Mali5,

Odgovaram ti odmah jer sutra idem u Novu Gradišku. Čekam te tamo 
da se sastanemo sa Švabom. Bit će to, poslije blizu četrdesetak godina, po
novni sastanak prvog Kotarskog komiteta Nova Gradiška formiranog u šumi. 
Ali, htio sam da prodiskutiram i o nekim stvarima oko tvog desetog pitanja. 
Sada pokušavam da se podsjetim svoga kretanja u prvoj polovini novembra 
i u decembru. Nisam najsigurniji ni u to gdje je Ćule bio ta dva mjeseca. Ja 
sam bio s jedinicom po Papuku i Psunju. Isto i Cedo i Nada.

Odluka o podjeli jedinica donijeta je u Štabu odreda negdje sredinom 
decembra. Naime, prije formiranja Odreda partijski radnici (uglavnom Ćule) 
na terenu su odlučivali o kretanju oružanih grupa, o planiranju akcija, gdje 
će se organizirati baze, itd. Poslije je to preuzeo Štab, a što je i potpuno nor
malno. Ja nisam siguran da li je u donošenju te odluke sudjelovao i Ćule ili 
da li je bio konzultiran. Nešto se neodređeno sjećam da je i Ćule jedno vri
jeme bio odsutan s terena pred kraj godine6. Trebalo bi kod njega provjeriti 
kada je išao na daruvarski teren zajedno s Toljom. Bila je i nečija odluka da 
Ćule ide u Zagreb na partijski rad, u Gradski komitet ili čak i za sekretara 
komiteta.

Ja sam tada otišao samovoljno u jedinicu. Nisam nikoga pitao. Otišao 
je i Cedo i Nada. Teren je ostao bez partijskih radnika. To je već bio početak 
decembra. Pao je i snijeg. Rukovodstvo Odreda se nije snalazilo. Jedinice su 
stalno bile u pokretu između Psunja i Papuka, ali ne radi akcija ili nekog 
planiranog napada na neprijateljska manja uporišta, nego radi iznalaženja 
»sigurnijeg« terena, gdje nas neprijatelj ne bi pronašao i napao. To je bio cilj. 
Skloniti se i sakriti, dobro se »kamuflirati«.

5 Odgovor na moje treće pismo, koje sam, također, izostavio iz istih razloga kao 1 drugo pismo.
6 Dušan ćalič Ćule je u to vrijeme bio, zajedno sa Bogdanom Cmobmjom, na terenu Daruvarskog 

kotara, gdje su držali sastanak sa Kotarskim komitetom Partije.



Posebno se Ćiri Dropuliću činilo da nismo dovoljno osigurani od izne
nadnog i mogućeg napada neprijatelja gdje god organiziramo logorovanje. 
Vjerojatno zbog toga što nije poznavao teren, a ni sela, i svaki položaj mu 
je bio isti. U jednom momentu je došao na ideju da se Odred rasporedi po 
selima koja su bila naša, a vrlo blizu neprijateljskih uporišta »jer neprijatelj 
neće ni pomisliti da smo mi tako blizu njega«. Eto, sva su ta razmišljanja bila 
ne zbog nekih napada ili iznenadnih akcija, nego kako se skloniti i prikriti od 
neprijatelja. Tako smo se poslije Papuka i Psunja prebacili u Caprgince, a 
nekoliko dana poslije i u Benkovac, svega 4-5 kilometara od Okučana. Tu je 
i donijeta konačna odluka o razdvajanju Odreda i upućivanju pojedinih vo
dova, pa čak i grupa i grupica na pojedine sektore dok ne prođe zima. Jedna 
takva grupa određena je da logoruje iznad Benkovca i Caga, a druga u šu
marku Kresovac kod Ratkovca. Jedan vod je poslan na Kričku planinu, a 
drugi na Begovaču. Grupa s Milanom Stanivukovićem poslana je u Klenik, 
a nešto ranije vod je otišao u Komarnicu. I ja sam bio raspoređen u grupu 
iznad Ratkovca (bila su samo tri borca). Odbio sam. Tada je nekako došao 
i Ćule. Sjećam se prvog susreta s njim. Bio je ljut što me je zatekao u jedinici 
i što sam napustio teren. Eto, to je bio taj period kada i vi niste imali više 
od mjesec dana nikakve veze s nama. Još istog dana sam otišao u Caprgince, a 
poslije na teren u sela.

Da se još, nakratko, vratim na tu decembarsku odluku o cijepanju 
Odreda. Ja se lično s tim nisam slagao i nisam je htio ni prihvatiti. Obje »po
savske« grupe su nastradale. Jednu smo, ipak, mogli spasiti poslije iskustva 
u Kleniku. Zašto to nismo učinili, ni danas mi nije jasno. Grubi previd ko
mande Odreda?! Ali ja sam uvjeren da je već i tada bilo neslaganja u Štabu. 
Konačno, poslije su, da o tome sada ne pišemo, ta neslaganja izbila na povr
šinu pa je CK KPH morao donijeti odluku o povlačenju jednog dijela kadra 
iz Slavonije. Oba slučaja su imala teških posljedica. Prvo, gubitak dobrih 
komunista, i drugo, bio je to i šok, psihološki šok, za druge borce. A pad 
grupe u Komarnici povukao je za sobom i masovna hapšenja, preko sedam
deset ljudi, u svim selima, pa i u Novoj Gradiški i Kapeli. Naime, neprijatelju 
je pala u ruke sva korespondencija Benkovac-Gradiška-Komarnica. A i pisma 
koja su se izmjenjivala između tih punktova bila su dosta otvorena, bez ikak
vih šifara i s punim imenima i prezimenima (Viktor Petrić, Rudi Jakovac, 
Ankica Mašek,itd.).

Konačno, gotovo puna tri mjeseca poslije tih događaja naše jedinice 
su bile malo pokretne i izvele su samo nekoliko gotovo beznačajnih akcija. 
Više se logorovaio nego ratovalo. Jedinice su u to vrijeme bile jedino politič
ki dosta angažirane: držali su se mitinzi po selima i formirali odbori za po
moć, itd. Mi smo u januaru obnovili kontakt s tvojim Komitetom u Okučani
ma, s Novom Gradiškom, Novskom i Pakracem.

Eto toliko.

Beograd, 15. X 1980. g.
Pozdrav,

Delija
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Dragi Mali,

Nešto me mučio onaj naš posljednji razgovor. Posebno kada sam pro
čitao, poslije tvog odlaska, svoje odgovore. Mislim da bi, ipak, trebalo više 
i s dosta detalja obraditi naša sela i sudjelovanje ljudi već od prvih dana oru
žanog ustanka, zapravo od onog dana kada smo na terenu počeli otvoreno 
prilaziti ljudima i jasno ih upozoravati na situaciju i da je aktivan otpor nu
žan i jedino ispravan. Bilo je to vrlo rano, već od maja-juna 1941. godine.

Razmišljao sam malo detaljnije o selu Čaprgincima.
Negdje od 1938. godine, možda i nešto ranije, mnogi seljaci su počeli 

da se opredjeljuju za opoziciju, da javno kritiziraju postojeći režim i da traže 
promjene. Iako svi Srbi, ogromna većina je prišla opoziciji prilikom glasanja
1938. godine. A tome su prethodili raznorazni zahtjevi: demokratskije uređe
nje, bolji uvjeti seljačkog života, manji porezi, školovanje djece i izgradnja 
škola, itd. U to vrijeme počeo nas je češće posjećivati učitelj Savić Savović, 
komunist s takvim divnim osjećajem taktičnosti i razumijevanja za probleme 
siromašnog sela da su ga seljaci zavoljeli kao da je njihov, iz njihovog kraja. 
Kontakti su odmah išli i dalje. Pobro i ja smo se brzo upoznali s Nikolom 
Guberovićem, članom OK KPH za okrug N. Gradiška, te s Filipom Šimićem 
i Jozom Katalinićem, kandidatima Partije koji su živjeli u Bijeloj Stijeni.

Po već ustaljenoj praksi počeli smo primati razne materijale, pa čak i 
»Srp i čekić«, »Proleter« i »Seljačku misao« te Gorkoga »Mati«, Pelagića, Ce
sarea, itd. I selo je politički živnulo. Tom, da tako kažem, buđenju mnogo je 
doprinijela i vanjskopolitička situacija, pojava fašizma, a i naše novine su 
već, iako ne otvoreno, dosta jasno nagovještavale kakva neposredna opasnost 
prijeti i našoj zemlji. Učitelj Savović je počeo sve češće navraćati u selo. Došlo 
je i do stvaranja neke »čitalačke grupe« koja je ne znajući za neku selekciju 
materijala počela čitati i partijski materijal. Bila je još jedna sretna okolnost: 
Pobro je bio lugar u blizini sela Komarnice i Magić Male pa se tu upoznao sa 
Stipom Dragomanovićem (a tada je u Komarnici postojala i jaka partijska 
organizacija) i od njega donosio dosta partijskog materijala, čitalačka grupa 
u početku nije bila velika. Pored Pobre i mene na čitanje su redovno dolazili: 
Mile Delibašić, Ignjo Delibašić Virov, Nikola Vujić, Nikola Arbutina, Ignjo 
Basarić, Pero Delibašić, Nikola Milivojac i Mile Lakobrija. Svi ti ljudi bili 
su i dobri domaćini i grupa je vrlo brzo imala jak utjecaj na cijelo selo.

Došla je i okupacija. Nemir, strah i neizvjesnost. Selo je gledalo u nas: 
što ćemo reći, kako objasniti i savjetovati. Pobro i ja smo odmah još u aprilu 
1941. godine uspostavili kontakt s Dušanom Čalićem. Direktive su bile jasne 
a zadaci vrlo neposredni, bar za početak: razgovarati s ljudima, podizati mo
ral, rat nije završen, s nama je Sovjetski Savez, organizirat ćemo otpor, itd. 
Od toga dana Pobro i ja smo pripali, kako se to kaže, Partiji i zadacima Par
tije. Ali i svi, baš svi, iz čitalačke grupe prihvatili su naš stav, i pripreme za 
otpor su počele.

U maloj Pobrinoj kući počeli su opet grupni sastanci. Isti ljudi o koji
ma sam već govorio. Mogao je dolaziti i veći broj ljudi, ali smo ipak odlučili 
da radimo samo s najsigurnijima. Odmah smo se složili u ocjeni situacije. 
Iznijeli smo i direktive koje smo primali od Ćule. Nikakvih znakova sumnji ili 
kolebanja nismo primijetili. Ljudi su usvojili da je jedino što nam preostaje:
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oružani otpor, organizirati se i pripremati. Ništa se nije sakrivalo. Borba će 
biti teška i neravnopravna. Rizična i opasna. I žrtve su neminovne. Ali ljudi 
su ostali mirni, hladnokrvni i ozbiljni.

Na jednom od takvih sastanaka, u julu, formirali smo i akcioni odbor, 
a za predsjednika smo izabrali Milu Delibašića.

I prvi ilegalci su počeli dolaziti meni kući i k Pobri. Prvo Ćule i Čedo 
Grbić. I cijelo selo je znalo da moja kuća postaje neka relejna stanica, neko 
mjesto gdje se sastaju ljudi, gdje se nešto organizira, odakle se ide dalje, u 
druga sela. Dolaze i prvi naoružani ilegalci. Zatim partijski radnici s terena: 
Nada Dragosavljević, Nikica Vujasinović, Stipa Dragomanović, itd. Odmah 
smo oformili i prvu skojevsku grupu: Dušan Basarić, Dušan Delibašić, Mica 
Dabić, Ilija Mudrinić i Pero Delibašić. Sekretar je bio Dušan Basarić (poslije 
je bio i član Kotarskog komiteta SKOJ-a). Ta je skojevska grupa, u prvo vri
jeme, najviše obavljala kurirski posao, stražarili su oko sela i si.

U jesen je postalo jasno da mora doći do sastanka cijelog sela i da ljudi 
izaberu svoju vlast. Da svi u tome sudjeluju. Jer, i seljani van »čitalačke gru
pe« dolazili su i nudili usluge i pomoć. Došao je npr. Mile Vučković, jedan od 
bogatijih seljaka i ponudio karabin. Već je bila izvršena akcija na Rajić i 
dignuta pruga ispod Lađevaca. Inicijativni odbor je u novembru 1941. godine 
sazvao selo. Svi su došli. Da čuju, ali i da se izjednače s onima koji su već ra
dili. Na sastanak sam doveo Ćulu i Čedu. Obojica su govorili. Kod ljudi ni
sam primijetio nekog straha, kolebanja ili oponiranja, a na to sam posebno 
pazio. Formiran je i prvi odbor kao vlast koju se mora poštovati i slušati. 
Mile Delibašić je ponovo izabran za predsjednika. Od toga dana prvoj oruža
noj grupi, od sedam boraca, svi su seljaci, po redu i kako je to odredio odbor, 
donosili hranu, prali rublje, primali na spavanje, itd. Bio sam vrlo ohrabren 
tim sastankom. Imao sam osjećaj da bi svi prisutni odmah prihvatili oružje 
i krenuli u borbu, svi bez izuzetka. Nestalo je one prve potištenosti, straha, 
neizvjesnosti i prevladala je nada i uvjerenje u oslobođenje.

Trudili smo se da ne sektašimo. U selu je bilo i nekoliko bogatijih ljudi. 
Vodili smo strogo računa da je jedino važna borba protiv okupatora i ustaša 
i da je za to najpotrebnije jedinstvo cijelog sela. Tačno je da smo jedno kratko 
vrijeme taj naš odbor zvali i sovjetom. No, to smo kasnije mijenjali.

Selo Čaprginci nije veliko selo. Svega trideset sedam domaćinstava. \ 
tokom rata dalo je trideset boraca! U jednom naletu ustaša, još 1941. godine 
ubijena su tri člana Pobrine porodice. Neprijatelj je ubio devet čaprginčana, 
a devet odveo u Jasenovac (nije se nitko vratio živ). U tom selu je, posebno 
1941. i 1942. godine održano najviše raznih sastanaka (komiteta Partije i 
SKOJ-a, AFŽ-a, općinskog i kotarskog NOO-a), te konferencija i susreta par
tijskih i političkih radnika cijelog okruga. Stizali su kuriri donoseći izvještaje 
i odnoseći direktive, itd., itd. Nikada prije, a ni poslije rata selo nije živjelo 
tako burnim, živim, dnevnim i noćnim životom. Poslije su navraćale i veće 
partizanske jedinice. Dugo vremena je u šumi, nedaleko od sela, bilo sjedište 
Kotarskog komiteta i Kotarskog NOOa za kotar Novu Gradišku.

Tokom NOB-a u Partiju i SKOJ primljeno je dvadeset članova. Većina 
je primljena 1941. i mnogi su otišli u jedinice, u prvoj polovini 1942. goditne. 
Mnogi su postali oficiri JNA, članovi općinskih i kotarskih komiteta i NOO-a, 
a poslije i službenici. Petorica su nosioci »Spomenice 1941.«.
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Gotovo istovremeno počeli smo da radimo i s drugim selima, posebno 
s poznatima u selu, s prijateljima, a u prvom redu s rođacima. Mislim da su 
bile u pitanju nedjelje, možda i dani kada je neko selo dobilo inicijativni od
bor ili kada je grupa seljaka bila upoznata s našim namjerama, s organizi
ranjem otpora. Benkovac, Cage, Trnakovac, Širinci, Ratkovac, Smrtić, Tmava, 
Bobare, Rogolji i Goleši već su, mislim, u junu-julu imali svoje inicijativne 
odbore i veliki dio seljaka je znao za naš rad i ciljeve otpora. I danas teško 
mogu objasniti kako je ideja otpora postala svojina velikog broja ljudi, ko
liko je narod shvatio ozbiljnost situacije i nužnost oružane borbe. Poslije 
odmah prelazimo i na rad u selima duž glavne ceste, od Medara do Novske. 
Tada nam već i drugi seljaci iz gornjih, brdskih sela, pomažu i dovode svoje 
prijatelje i rođake, pripremaju ih i objašnjavaju im cilj naše borbe. U tim 
selima na cesti naša je bila noć, a dan je pripadao ustašama. Tu je i naša 
opreznost bila veća. U prvim danima smo išli na razgovore s manjim brojem 
ljudi, ali za samo kratko vrijeme. Vrlo brzo je većina seljaka saznavala za 
naš rad.

Ne mogu a da posebno ne izdvojim posavska sela Klenik, Vrbovljane, 
Čovac i Gređane. Po raspoloženju i širini priprema za otpor nisu nimalo za
ostajali za brdskim selima, za Benkovcem ili Čaprgincima. Omladina je po 
noći učila rukovati oružjem. Imali su čak i formirane jedinice, vodove. Vršila 
se intenzivna priprema za oružanu borbu.

Mislim da je masovnost bila jedna od najhitnijih karakteristika pri
prema. To nije bilo isforsirano ili nametnuto od nas, političkih radnika. Prije 
bi se moglo reći da smo naglašavali opreznost. Ali, u selu su to sami ljudi 
provodili i prosto su tražili da svi snose rizik i odgovornost. Nije bilo ni sek- 
taštva. Iako do nas još nije bila došla ona poznata partijska direktiva »Borba 
protiv okupatora — prvi i najvažniji zadatak«, mi smo je provodili osjećajući 
da samo tako možemo uspjeti. Imali smo sjajnu omladinu, malo nestrpljivu, 
hrabru i spremnu na rizike. Nikakve razlike između mladića i djevojaka. To 
je i za stare komuniste, koji su dolazili iz grada, bio neshvatljiv fenomen. 
Seoske djevojke, odgajane konzervativno, kućno, koje su se po nepisanim 
zakonima bavile samo kućnim poslom ili išle u polje, polupismene i povučene, 
postale su skojevke, vrijedne i hrabre, i bez obzira na konzervativnost nji
hovih starijih radile su, bile kuriri, odlazile s ilegalnim materijalima u upori
šta i donosile izvještaje, sanitetski materijal, municiju, itd.

Još nešto bih htio objasniti. Naime, jako se brzo, već 1941. godine, 
stvarala zrelost kod ljudi u ocjeni situacije i shvaćanju što treba učiniti, kako 
se boriti i, posebno, kako se organizirati za otpor, oružani otpor. Da budem 
konkretan, nas partijskih radnika na cijelom tom terenu nije bilo mnogo: 
Dušan Čalić, Čedo Grbić, Nada Dragosavljević, Nikica Vujasinović i ja. Ne 
govorim samo o ilegalcima u uporištima u Novoj Gradiški, Okučanima, Nov
skoj, Kapeli, itd. Mi ne bismo mogli tako brzo obuhvatiti toliki broj sela i 
postići takvu masovnost po selima da se na terenu nije odmah stvarao i ka
dar od bistrijih i smjelijih ljudi, ljudi s autoritetom, koji su uporno provodili 
naše direktive, radili i često navraćali do nas po savjete i nova uputstva, da 
čuju vijesti i da kažu kako rade, dokle su došli i da nam predlože što bi, po 
njihovom mišljenju, moglo još da se učini. Oni su nevjerojatno jednostavno 
objašnjavali situaciju, razumljivo i prihvatljivo. Oni su vrlo brzo postali čla



novi Partije. I kod omladine se stvarao takav kadar: Anka Šeatović, Dušan 
Basarić, Mileva Dragojević, Ljuban Ugrešić, Milan Kesar, Pavle Mandić i 
mnogi drugi. Bili su uporni, beskompiomisni, hrabri i vrijedni.

I narod je u toj dnevnoj borbi postajao izuzetno realan, praktičan, ali 
i tvrd i uporan. U selima su u inicijativne odbore birani ljudi koji su to ra
dom i zasluživali. Nije se gledalo na materijalno stanje. Nesposobnost se brzo 
otklanjala zamjenom s drugim, hrabrijim, upornijim.

Nije se mnogo učilo i čitalo. Posebno ne neka marksistička literatura. 
Nije je ni bilo. Praktičnost je bila dominantna. Ali je, ipak, bilo čudno kako 
su ljudi odmah počeli shvaćati da vraćanje na kneza u selu, na načelnika u 
općini ,na policijsko-žandarmerijski aparat više nema. Uzimali su vlast svi 
ljudi i određivali da rukovode oni u koje su imali povjerenja. Bilo je tu više 
instinkta nego stvarnog saznanja. Greške su bile jako rijetke. I brzo su se 
ispravljale.

Čudan je bio i odnos prema Partiji. Izgledalo je kao da se ne radi o 
ljudima koji rade, govore, prenose direktive i savjetuju. S nekim posebnim 
naglaskom izgovarala se riječ Partija. Ne pojedinci. Nego narod. I žene i 
omladina, i ljudi i starci. Živo se i sad sjećam jednog detalja iz tog vremena. 
Mislim da je bilo ljeta 1942. godine. Bio sam u Širincima i razgovarao s Vašom 
Dabićem. Radio je mnogo. Imao je i autoritet u selu. Ozbiljan, logičan, trez
ven i sposoban seljak. Kad smo završili ono što se zove »službeno«, počeo je 
da govori šetajući po sobi: »Dobro, Jovo, nitko više ne spominje ovdje boga, 
popa, krsnu slavu, bivše političare ili kralja, ili bilo koga drugog. Svi, i stari 
i mladi, samo kažu: Partija je tako rekla . . . ,  to je Partija zaključila, tako 
Partija misli. Čak se ni ne kaže koja partija, ali se zna da je to Komunistička 
p a r t i j a . . .  Kao da se to samo po sebi razumije. Evo, i ja tako kažem kad ne 
znam bolje da objasnim«.

I to za vrlo kratko vrijeme. Za svega nekoliko mjeseci Partija je po
stala sve za taj narod: autoritet, borac, vlast, jedini tko može, hoće i zna da 
izvede njih, narod, iz takve situacije. Za narod Partija nije bila neka ćelija, 
nego nešto slično zakonu, pravilu, nadzemaljskoj snazi, neka svemoćnost, ali 
i pravednost.

O mnogim i sličnim pitanjima dalo bi se još mnogo pisati. Ipak, mi
slim, bilo bi najbolje obrađivati selo po selo. Ima živih sudionika koji bi mogli 
da pruže i dragocjenijih podataka. To bi sigurno bilo najbolje. A to nije 
neostvarljivo, posebno uz pomoć Saveza boraca i komiteta na terenu.

27. I 1981. g.
Drugarski pozdrav 

Jovo Delibašić Delija
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Rođen 1921. u Rajiću, Novska.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Odlikovan Ordenom narodnog heroja.
Član Skoja postaje u novogradiškoj gimnaziji 1937. godine, a član 

Partije 11. maja 1941.
Zajedno s Dušanom Čalićem postaje jedan od organizatora ustanka 

u Slavoniji, posebno na terenu novogradiškog okruga. Bio član Kotarskog i 
Okružnog komiteta KP 1941. godine. U jedinicu odlazi vrlo rano gdje po
staje komesar čete, poslije bataljona, brigade i divizije.

Bio je član Oblasnog komiteta Partije za Slavoniju.
Poslije rata obavljao je niz značajnih političkih i državnih funkcija. 

Bio je poslanik u Saboru i Saveznoj skupštini, član Izvršnog vijeća Sabora, 
potpredsjednik Sabora, član CK SKH, član Predsjedništva CK SKH i pred
sjednik Ustavnog suda SRH.

Sada je predsjednik Zadružnog saveza Hrvatske.

106

CEDO GRBIĆ KEDACIJE



Izvini što ti ovim pismom oduzimam vrijeme. Želio bih da te zamolim za 
suradnju i informiram o tom pisanju o okučansko-novogradiškom kraju.

Prvo da te informiram. Nikica Smiljanić i Zvonko Lučić dosta su opšir
no obradili SKOJ prije rata, pa i 1941. godinu. (Imam namjeru da zamolim i 
Ranka Zeca). Uspjeli smo rekonstruirati skojevske aktive u gimnaziji po go
dinama, naročito detaljno od 1937. godine i dalje. Jovo Delibašić je obradio 
predratni period za područje Okučana i okoline, kao i pripreme za ustanak 
1941. godine. Dušan Čalić Ćule se koncentrirao na prve dane okupacije, na 
vrijeme organiziranja ustanka. Alojz Tencer Makija, iako teško bolestan, 
pisao je o tadašnjem stanju u Novoj Gradiški. Dobro poznaje predratni par
tijski i sindikalni rad. S Milom Popovićem Cetinjskim imao sam nekoliko 
dužih razgovora i uputio mu tri pisma. Sada sređujem i taj materijal. Poku
šavam nagovoriti Ljubicu Orobabić da mi i ona pomogne.

Tebe bih zamolio da odgovoriš na nekoliko pitanja i izneseš svoja sje
ćanja koja se odnose na taj period. Makar i u najkraćim crtama:

1. Kada si točno primljen u SKOJ? Tko je bio u istom aktivu? Tko 
je rukovodio aktivom? Rad aktiva, forme i sadržaj? Viša instanca skojevske 
organizacije u gimnaziji?

2. Nekoliko riječi o profesorima i njihovoj političkoj pripadnosti (ko
munisti, frankovci, ljotićevci) te nešto o đacima frankovcima.

3. Da li si imao veze, u to vrijeme, s nekim članovima Partije u Novoj 
Gradiški ili drugdje? Zvonko Lučić i Nikica Smiljanić govore o svojim kon
taktima s Mirkom Kljajićem i Jožom Manolićem. Jasno i s Rankom Zecom 
koji je već bio član Partije. (Makija1 piše: » . . .  Mirko Kljajić nas je pozvao 
u septembru 1940. godine kod sebe kući. Bili su prisutni — pored mene koji 
sam ranije postao član Partije — Stjepan Bariša, Dušan Kljajić i Albert Kovre. 
Ovoj partijskoj organizaciji pripadao je i Ranko Zec . . . « ) .

4. Okupacija i taj prvi kontakt, po povratku iz Zagreba u Rajić, s Ću
lom, Nadom2, Nikicom3, Jungićem4 i drugima. Kada se susrećeš s Nikolom 
Guberovićem? Molio bih te da mi objasniš baš taj početak. Gdje i kada te 
posredstvom koga uspostavljaš vezu s Ćulom, ili on s tobom? Bilo bi vrlo 
interesantno da s nekoliko riječi opišeš sadržaj vaših prvih razgovora?

5. Ćule mi piše da si posebno bio zadužen za Rajić, sela prema Nov
skoj, za Novsku i dalje, gdje god si mogao osigurati kontakte. Nalazim da si 
prvo uspostavio vezu s Nikicom Smiljanićem, a zatim s Bucom5. Je li to točno 
ili je bilo drugačije?

6. Interesantno bi bilo da ukratko obradiš prve sastanke Kotarskog 
komiteta Novska (Vidović, Bulava6 i ti). Gdje su održani, sadržaj i zadaci? 
Kako ste ocjenjivali situaciju na terenu u vrijeme formiranja Komiteta?

Dragi Čedo,

1 Alojz Tencer
2 Dragosavljević
3 Vuj asinović

4 Đorđe Jungić Stjenjka
5 Gabro Vidović
6 Košta
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7. Zajedno s Dušanom Čalićem bio si kod Nade kada je, u augustu 
1941. godine, formiran Kotarski komitet i Švabo izabran za sekretara, a za 
članove: Nada, Stipa Dragomanović, Milan Tomić i Milan Krunić. Ćule i ti 
prisustvujete, odnosno formirate Komitet kao predstavnici nekog višeg par
tijskog tijela. A tko vas ovlašćuje da to činite, tko vam daje takvu poziciju 
u partijskoj hijerarhiji, poziciju koja vas izdiže iznad jednog organizma kao 
što je kotarski komitet? Interesira me kako je došlo do izbora baš tih drugova 
u Komitet, da li ste samo vas dvojica ranije diskutirali o takvom sastavu ili 
je još netko prisustvovao vašim dogovorima o formiranju komiteta.

8. Benkovac: Ćule, ti. Nada i Jovo Delibašić, a ponekad i Nikica Vuja- 
sinović i Nikola Guberović, bili ste često zajedno i dogovarali se što i kako 
da radite. Koja tema je najčešće bila na dnevnom redu, koji problemi, zaključ
ci, raspored i slično?

9. Delija7 je do sada detaljno obradio mnoga sela bivše okučanske i 
medarske općine: vrijeme i formiranje akcionih odbora (odbora za pomoć, ili 
kako se sve nisu zvali) i ljude koji su bili aktivniji u radu. Molio bih i tebe 
da napišeš kada i gdje si formirao takve odbore, u kojim selima, u kom perio
du. I, ako možeš, spomeni i ljude koji to zaslužuju. Ti si o tome u svojoj izjavi 
napisao: » . . .  Mislim da je naročito intenzivan političko-organizacioni rad bio 
karakteristika perioda maj-septembar. Za to vrijeme stvorena je dosta široka 
baza veza, suradnika, nove partijske i skojevske organizacije, čak i neka vrsta 
odbora...« I dalje, da je »ta situacija već praktično omogućavala da se pri
stupi oružanoj borbi protiv okupatora . . . «

10. Kada odlaziš u odred? Da li si prisustvovao savjetovanju u Šeovici,
1. XI 1941. godine? Kako se došlo na ideju da se održi savjetovanje? Potreba? 
Napiši, po sjećanju, nešto o tome (izlaganja, diskusija, zaključci i tvoje miš
ljenje o značenju tog prvog skupa slavonskih boraca, itd.).

Eto, druže Čedo, naveo sam nekoliko pitanja. Pokušaj odgovoriti. Bar 
na neka. Ili, ti napiši i nešto drugo ili dodaj nova pitanja, ako smatraš da je 
bitno i od koristi za razjašnjavanje i razumijevanje priprema i toka ustanka 
do kraja 1941. godine.

Beograd, 31. X 1980. g.
Pozdrav i hvala 
unaprijed.

Dragi Mali,

Šaljem ti odgovore na pitanja koja si mi postavio u svom pismu, a 
odnose se na moj rad do odlaska u jedinicu.

1. Mislim da sam dosta rano prišao naprednom pokretu. Tamo negdje 
u 4. razredu gimnazije( to je sada osmi razred osmoljetke). Presudnu ulogu je 
odigrala knjiga »Umovanje zdravog razuma« Vase Pelagića. Koliko se sjećam, 
dao mi ju je Ranko Zec. Ona je dovela do nagle promjene kod mene: čim sam 
je pročitao, preko noći sam postao »bezvjerac«, ateist, a time i protivnik ta
dašnjeg društvenog sistema. Inače sam bio dosta pobožan pod utjecajem po

7 Jovo DellbaiM
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rodičnog odgoja, a posebno dviju baka koje su bile bogomoljke. Ipak takvo 
djelovanje navedene knjige treba tumačiti prije svega time što sam osjećao 
društvenu nepravdu, a posebno privilegirani položaj bogataša i teškoće siro
tinje. Zbog teške materijalne situacije moje porodice — bio sam »vlakaš« 
osam godina i svaki dan putovao u školu na liniji Rajić - N. Gradiška — vršen 
je pritisak pri završetku 4. razreda gimnazije da idem u bogosloviju, ali s 
obzirom na moje političko opredjeljenje, to sam odbio.

Ne sjećam se kada sam postao skojevac i kako, ali sigurno najkasnije 
u 7. razredu. Kao naprednim đacima i skojevcima glavna nam je aktivnost 
bila ideološko uzdizanje i čitanje komunističke literature, npr. Telhajmerov 
»Dijalektički materijalizam« i Segalovu »Političku ekonomiju«. Nismo mnogo 
toga razumjeli, ali mislim da smo osnovne pravce shvatili. Najdublji dojam 
na mene, a i na druge skojevce, ostavio je roman »Mati« M. Gorkog, kao pri
mjer kako se treba držati pred klasnim neprijateljem.

Još je bio jedan pokušaj mojih ukućana da promijenim dalje školova
nje, po završetku 6. razreda. Nastojali su da idem u vojnu akademiju. Ali i to 
je otpalo. Smatrao sam tu vojsku tlačiteljskom. Nastavio sam s gimnazijom.

Već u to vrijeme počeli su sukobi s frankovcima, s Emilom Medvedo- 
vićem, Eduardom Pršom i drugima. Najčešće oko lista »Lipa«. No, to je još 
uvijek bio »tolerantan« sukob, i više je ličio na intelektualistička nadmetanja.

SKOJ je već tada bio jača i zapaženija organizacija u gimnaziji: Nikica 
Smiljanić, Ilija Knežević, Vojo Milojević, itd. Njegov utjecaj se širio u školi. 
Sjećam se i jednog detalja. Imali smo neki probni maturalni rad iz srpsko- 
hrvatskog jezika kod profesora Juraja Kratkog. Tema je bila o sveslavenstvu. 
Jasno, unio sam i naše ideje o Sovjetskom Savezu. Profesor je sa strane, cr
venom olovkom, stavljao: Židovi, komunisti, itd. Ali, za rad mi je ipak dao 
četvorku. I to je još bio period »tolerancije«!

Ne bih mogao mnogo kazati o povezanosti partijske i skojevske organi
zacije. Koliko se sjećam, imao sam utisak da je Ivan Tahi održavao veze s 
Partijom u gradu. Mi smo se, da ne bismo bili međusobno povezani samo kao 
intelektualci, odnosno da ne bismo bili »salonski« komunisti pokušali pove
zati sa sindikatom, s radnicima. Čuo sam za Martina Trnku, komunistu rad
nika. Ali ti pokušaji nisu uspjeli. Nisu nas oni baš tako lako prihvaćali.

Gimnaziju sam završio 1939. godine. Prešao sam u Zagreb i upisao se 
na šumarski fakultet. Nastavio sam s radom kao skojevac.

2. Rat i okupacija su me zatekli u Rajiću. Zagreb sam napustio odmah 
poslije 27. marta. Učestvovao sam u demonstracijama s drugim skojevcima 
iz moje organizacije, oko Kazališta8. Već je bilo jasno da je rat ne samo ne
izbježan nego i vrlo blizu. Direktiva je bila: kući, u rodni kraj i aktivno se 
uključiti u rad na terenu.

April 1941. godine: rat, okupacija, Nijemci i dolazak ustaša na vlast. 
Kakva je situacija bila na selu? Zbunjenost. Kod ljudi se osjećao strah i zeb
nja. Moglo bi se reći da je bilo malo neizvjesnosti, više je bilo prisutno shva
ćanje da dolazi zlo, teška vremena, nesigurnost.

8 Hrvatsko narodno kazalište, današnji Trg m. Tita
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Rad s ljudima počeo je odmah. Objašnjavanje stanja. Pa i narod je 
samoinicijativno tražio od nas komunista ocjenu, a i mogućnost izlaza iz situ
acije. Znali smo što je fašizam. Već je to davalo dovoljno materijala da prila
zimo ljudima i upozoravamo na opasnost. Nisu izostali ni razgovori o kritici 
stare vlasti koja snosi odgovornost za nastalo stanje. Ali glavno je bilo: kako 
organizirati otpor. I oslon na Sovjetski Savez. Mislim da je shvaćanje i pra
vilna ocjena situacije vrlo brzo sazrijevala kod naroda. S mnogima su razgo
vori od početka bili vrlo otvoreni. Slušali su i vjerovali, jer mi smo u tim našim 
selima kao komunisti imali autoriteta. Ljudi su nas cijenili. Osjećao sam da 
možemo mnogo učiniti. To je ohrabrivalo. Poslije, tokom rata, vidio sam 
da smo stvorili baze u tim selima onakve kakve smo htjeli, koliko nam je 
trebalo, odnosno onoliko koliko smo fizički mogli da obuhvatimo, stignemo 
da uradimo. Izdaja je bila rijetkost. Nismo se orijentirali samo na pojedin
ce. Širina djelovanja već u samom početku bila je karakteristika našeg rada.
Ipak da posebno istaknem porodice Milašinović i Vukašinović. Već u aprilu 
dobio sam i pištolj od Rajakovića (mlinar u G. Rajiću).

3. Dušan Čalić je došao k meni 11. maja 1941. godine. Tog dana, pri 
prvom susretu, primljen sam u Partiju. To mi jü Ćule prenio, odnosno on me 
i primio. Razgovor je bio odmah vrlo konkretan: kako organizirati rad i vršiti 
pripreme za oružani otpor, kako raditi s ljudima i objašnjavati situaciju. 
Uspostavljen je bio kontakt koji se više nije prekidao sve do mog odlaska u 
jedinicu.

Moji zadaci su se, bar u prvo vrijeme, odnosili na rad u Rajiću i selima 
prema Novskoj, a također i na kontakt s Novskom. I učiniti sve što mogu 
da uspostavimo vezu s novljanskom Posavinom, posebno doći do Joze Vlašića, 
bivšeg člana Okružnog komiteta.

Vezu sam odmah uspostavio s Paklenicom. Prvo s Nikolom Zastavniko- 
vićem Zekom.

Istog mjeseca, tj. u maju 1941. uspostavio sam stalnu vezu s Nikicom 
Smiljanićem. Znali smo se još iz gimnazije. Njegova cijela porodica je od po
četka surađivala, aktivno radila. Išao sam njegovoj kući jer sam znao gdjö 
stanuje. Preko Nikice sam pokušao prodrijeti do Posavine i Joze Vlašića. 
Cjelokupna partijska organizacija u Posavini se pasivizirala. To je bila naša 
velika preokupacija, mene, Nikice, a i Dušana Čalića. O tome zadatku smo 
Ćule i ja vrlo često razgovarali, kako ostvariti kontakt. Ali tokom cijele 1941. 
godine to nismo uspjeli.

Preko Nikice sam, krajem maja ili početkom juna (nisam siguran točno 
kad), uspostavio vezu s Gabrom Vidovićem Bucom. Već sam prilikom prvog 
susreta osjetio da je Buco nepokolebiv, čvrst i beskompromisan borac. Otišli 
smo u Benkovac, na razgovor s Ćulom. Buco je iznio situaciju u Novskoj.
Glavna tema naših zajedničkih sastanaka, Ćule, Buce i mene, bila je: zatvor, 
kako osloboditi zatvorene drugove. Mislim da je dovoljno poznato o našem 
planu i radu na organizaciji bijega novljanskih komunista iz zatvora. O tome 
je dosta i pisano I Buco je pisao i objasnio cijeli tok oslobađanja drugova.

U toku proljeća i ljeta održavao sam sastanke s Perom Prodanićem, 
učiteljem u Bujavici. O njegovom radu izdana je knjiga Gliše Savića.

U ljeto 1941. godine uspostavio sam po zadatku vezu s Bogdanom Crno- 
brnjom, učiteljem u Brusniku.
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Poslije, u septembru 1941. godine, donijeli smo odluku o formiranju 
Kotarskog komiteta Partije za kotar Novsku. Po odluci Dušana Čalića u Ko
mitet smo ušli Košta Bulava, Gabro Vidović i ja. Vidović je bio sekretar. Nije 
bilo mnogo sastanaka tog Komiteta (o tome ću kasnije nešto konkretnije ka
zati). Zadaci su bili jasni. I svatko je znao što, gdje i kako treba raditi. Ko
načno, to bismo znali i bez jednog takvog sastanka, zapravo i bez Kotarskog 
komiteta. Sjećam se da smo jedan sastanak održali iznad Rajića, u hodu i bez 
nekih drugih diskusija. Samo o zadacima, što je učinjeno i šta treba još da 
se provede. Buco i ja smo ponekad išli i do Benkovca i razgovarali s Čulom
o stanju i radu na terenu. U Rajiću sam odmah u početku rada formirao i 
skojevsku grupu od pet članova. Njihova imena sam dao u izjavi koja je štam
pana u »Dokumentima i materijalima ... 1941—1945. g«.

4. Ranije sam spomenuo širinu rada po selima. Ne bih rekao da smo 
odmah imali orijentaciju na neke odbore, organizirane začetke nove vlasti, 
gdje bi se grupno razgovaralo o radu i zadacima. U početku je rad bio indi
vidualan; obilazio sam ljude, razgovarao i davao ponekome konkretan zada
tak. Nastojali smo iskoristiti sve mogućnosti: možda ponajviše stara poznan
stva, dobrosusjedske odnose, rodbinske veze itd. Tako je, na primjer moja 
baka išla u Novsku i nosila poruke i letke Nikici Smiljaniću. Poslije smo je 
prozvali »stara« skojevka. Stvaranje i organizacija odbora kao oslonca ustan
ka bila je karakteristika kasnijeg perioda, potkraj 1941. godine. Ali moram 
kazati i to da smo u ljeto 1941. godine, u periodu juni-septembar, imali po 
selima već solidnu bazu za dalji razvoj ustanka. Pored skupljanja pomoći i 
oružja imali smo u selu i takve veze gdje smo mogli sakriti i ilegalce (Vinko 
Milinković je npr. dva dana bio sakriven u Rajiću).

5. Rekao sam nešto o formiranju Kotarskog komiteta Novska. Naš rad 
u 1941. godini nije bio forumski rad. U tome je zapravo i suština. Niti se mo
gao tako odvijati, niti je bilo potrebno, da ne kažem nužno. Čak bi bila u pita
nju i korisnost forumskog rada. A što bi i mogli dati sastanci ili konferencija 
kotarskih, odnosno okružnih komiteta u početku organizacije otpora i pripre
ma za ustanak? Zadaci su bili jasni (pored toga već je bila uspostavljena i 
direktna veza sa CK KPH, s drugom Vladom Popovićem): orijentacija na usta
nak, stvarati baze, sakupljati pomoć i oružje, pripremati narod za oružani 
otpor. I što bi u tako jednoj jasnoj orijentaciji mogao da pomogne forumski 
rad, a što je, uostalom, u strogo ilegalnim uvjetima bilo i vrlo teško provo
diti?!

Radilo se, naime, konkretno: ta sela, ti ljudi, i to je nužno da se završi. 
Mi smo bili stalno u pokretu. Objašnjavali i organizirali. Ćule i ja smo se često 
sastajali. Razgovarali i ponovo na posao. Tim razgovorima su ponekad prisu
stvovali i Jovo Delibašić, Nada Dragosavljević, Gabro Vidović i drugi. Može
mo takve razgovore nazvati i sastancima nekog komiteta. Na primjer Okruž
nog komiteta. Mi smo ga takvog formirali, zapravo takvog kakav nam je trer 
bao, prema praktičnom radu, potrebama, korisnosti. Jasno, bez neke šire 
konferencije ili formalnog izbora. Ali sadržaj rada, obim, djelokrug i širina 
odgovarali su Okružnom komitetu. Ćule mi je i govorio o njemu, kao takvom, 
tokom ljeta 1941. godine. To sam objasnio i u spomenutim »Dokumentima i 
materijalima . . . « .  A starog Okružnog komiteta više praktično nije bilo. Jedan 
dio je bio u zatvoru. Mnoge organizacije su se pasivizirale. Mi smo stvarno

111



obavljali zadatke tog komiteta. A raditi je trebalo i moralo se! Zato mislim 
da su neki prigovori na Culin partijski rad u 1941. godini bespredmetni. Ra
dili smo onako kako je situacija nalagala i kakve su bile mogućnosti. Mislim 
i dosta uspješno.

Nešto bih rekao i o nekim okružnim konferencijama o kojima se sad 
mnogo govori i piše. Mi, konkretno, na širem terenu od tih konferencija ni
smo osjetili nikakav poticaj jer nismo za njih znali. Za šire područje one nisu 
imale većeg značenja.

6. Već sam istakao da je za naš uspješan rad, posebno na selu, vrlo 
važno bilo to što smo mi komunisti još ranije stekli kod ljudi određeni ugled, 
što smo na njih imali utjecaja i što je narod, posebno u tim teškim vremeni
ma, imao u nas povjerenje. U Rajiću su znali da sam ja komunist. To su znale
i ustaše. Ali ja sam osjećao neku sigurnost da me neće uhapsiti. Zbog sela i 
ljudi. Možda je to još bio period ustaškog taktiziranja. Sjećam se da sam 
prije rata vodio često diskusije s Petrom Modrušanom, mojim učiteljem u 
Rajiću, koji je već tada bio frankovac. Poslije je postao ustaša. Po okupaciji 
me je pozvao kući. Savjetovao mi je da idem u Srbiju, da se zna tko sam i 
što sam, i na kraju mi je rekao:»Ja te neću moći dugo braniti«. (Ubili su ga 
partizani 1943.). Ili, na primjer, bio sam u kućnom pritvoru. Svi su znali da 
se toga ne pridržavam i da se stalno krećem. Ali su represalije izostale. Među
tim, nagliji preokret je nastao ulaskom Sovjetskog Saveza u rat i kada je sve 
jasnije počelo da se čuje pucnjava s Kozare. Zaokret k teroru i oštrijoj praksi 
ustaške vlasti.

7. O radu u Benkovcu još nekoliko riječi. Ne samo da smo se tu dogo
varali o radu, održavali sastanke, da su tu dolazili partijski radnici i ilegalci 
s terena, kuriri koji su odlazili u Zagreb na vezu s Vladom Popovićem itd., 
nego smo mi u Benkovcu imali i tehnički dio propagande. Tu smo štampali 
(preštampavali) letke, umnožavali radio-vijesti i sav drugi propagandni mate
rijal. Skojevci su, uglavnom, to dalje raznosili po terenu.

8. I nekoliko riječi o razvoju prvih oružanih akcija. Napad na Općinu 
Rajić i dizanje pruge ispod Lađevca poznate su akcije. O tome je pisano, a 
postoje i neprijateljski dokumenti. Međutim, još u Benkovcu smo Ćule i ja, 
pa i već spomenuti drugovi, govorili, i bili svjesni toga, da su nam vojne 
akcije slabe, da se ustanak s aspekta oružane borbe, s vojnog aspekta, sporo 
razvija. Da li se radilo o oportunizmu? O nedostatku sposobnih vojnih kadro
va? Izvjesni stupanj »tolerancije« ustaške vlasti u Slavoniji za razliku od 
Korduna, Like i Banije, odnosno Bosne (zbog želje okupatora da održi »paci
ficiranim« sjeverna područja naše zemlje)? Da li je to na principu »spojenih 
posuda« usporavalo i dizanje naroda na sveopći i masovniji ustanak i inten
zivnije oružane akcije? Vjerojatno su svi ti elementi bili prisutni. Ali, ipak, 
vjerujem da je najpresudniji činilac bio u nedostatku vojnih kadrova. Ne 
mislim pod tim samo na neke stručne vojne kadrove, na bivše oficire, nego 
na smjele, borbene ljude iz naroda s izvjesnim prirodnim darom za vođenje 
rata: mislim na smjelije masovike, na nekog slavonskog Gaćešu9. Vjerujem 
da je to bio naš problem u 1941. godini. A naša upućenost u tu vojnu stranu 
ustanka nije bila jako svestrana.

9 Vasilj Gaćeša, komandant prvog partizanskog odreda na Baniji
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Eto, druže Mali, toliko za sada. Ako smatraš da bi nešto od mojih odgo
vora trebalo proširiti ili dopuniti novim pitanjima, slobodno mi se ponovo 
obrati, pa ću se ja možda ponečega još sjetiti.

Drugarski pozdrav!

Zagreb, 10. 12. 1980.
Čedo Grbić Kedacije

Dragi Antune,

1. 0 akciji na Rajić, o rušenju pruge i odlasku u partizane?
O akciji na Rajić je manje-više sve poznato. Planirana je bila u Benkov

cu. Uspjela je u potpunosti. Ja sam otišao u partizane odmah drugi dan po 
rušenju pruge, 13. novembra 1941. godine. Bilo mi je jasno da poslije jedne 
takve akcije ne mogu više ostati u Rajiću. To je bila akcija koja je imala 
ogroman značaj za cio taj teren u to vrijeme. Čak i ta akcija nije bila izoli
rana. Iste noći su rajićki skojevci rušili telefonske i telegrafske stubove, 
sjekli žice i kablove. To je činila i dubovačka skojevska grupa blizu Okučana. 
Tako da se ta akcija protezala od Rajića do Okučana i morala je ozbiljno da 
alarmira neprijatelja jer je bila u pitanju pruga za koju su Nijemci bili ja
ko zainteresirani.

2. O zajedničkom radu s Dušanom Čalićem u Benkovcu na štampanju 
materijala, letaka, vijesti, itd. Kakva je bila ta partijska tehnika u Benkovcu?

Moj zadatak već od prvih kontakata s Ćulom bio je da radim na po
dručju prema Rajiću, odnosno Novskoj, i da pokušam uspostaviti kontakte 
sa novljanskom Posavinom, gdje su, prije rata, radila dva člana Okružnog 
komiteta, Jozo Vlašić i Janko Kubašek. Mislim da je ta aktivnost poznata. 
Kasnije je na tom terenu, tj. u Novskoj, bio formiran i Kotarski komitet 
Partije. Ja sam, povremeno, radio i prema Okučanima. U Benkovcu smo imali 
pisaću mašinu. Ne mogu da se sjetim da li smo imali i šapirograf10. Tu smo 
preštampavali radio-vijesti koje smo dobijali iz Okučana, razne letke i pro
glase CK11. Bila je ustaljena kurirska veza s Novskom, Novom Gradiškom i 
Okučanima gdje je taj propagandni materijal razašiljan.

3. Odlazak u borbenu jedinicu i partijski rad na terenu.
Poslije dolaska španaca (Ćire Dropulića i Vicka Antića, novembra 1941. 

godine), izvršene su organizacione izmjene u psunjskim partizanskim jedini
cama. Ja sam postao polit, delegat u vodu gdje je Milan Stanivuković bio ko
mandir voda. Međutim, iako u jedinici, i dalje sam partijski radio na terenu12.

10 Tehnika Okružnog komiteta prije rata se nalazila kod Nikole Guberovića. Bila je pisaća maSlnä
i šapirograf. Dušan Calić je dobio to od Nikole Guberovića i zajedno sa čedom je ponovo 
organijzirao rad tehnike.

11 Vijesti je u prvo vrijeme pokušala da hvata Nada Dragosavljević u kući Radojke Žegarac. Vlasnik 
tog radija je bio doktor Fišer, suradnik Nijemaca i ustaša. Poslije je Branko Smiljanić redovno 
slušao London i Moskvu i donosio vijesti Nadi. Po te vijesti su dolazili Jovo Delibašić. 
Joco Damjanović, Milan Zlatović, a ponekad ih je u Benkovac nosila Nada lično. Kasnije je takve 
vijesti s radija prikupljao Petar Galović iz Dragalića, a prenosila ih gore Emica Krajačić (udana Drlić)

12 Jedan dio iskusnijih partijskih radnika, objašnjava Dušan Calić, i dalje je ostao član partijskog 
tijela, komiteta, radio je na terenu bez obzira što su bili već raspoređeni po jedinicama. Ne 
samo da su održavali mitinge po selima, formirali odbore i političke organizacije, nego su 
obavljali i vrlo konkretne partijske zadatke. Konkretno u tim jedinicama su Mirko Kljajić, čedo 
Grbić, Nada Dragosavljević 1 Josip Vojaček bili zaduženi i za partijski rad.
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Mislim da podatak o sastanku s Ivicom Vrbanom datumski nije točan. Taj 
sastanak s tobom i Ivicom Vrbanom sam imao u decembru mjesecu, dan 
uoči pogibije drugova u Kleniku, to znači 24. decembra. Tom prilikom sam 
dao pismo vama za Grujicu Žarkovića i, vjerojatno, razni propagandni mate
rijal. Sigurno neke letke. Ne sjećam se da sam dao neko pismo za Mašekove 
u Kapeli. Znam pozitivno da se radi o tom datumu jer zbog tog sastanka sam 
ja ostao u Benkovcu i nisam krenuo s ostalim drugovima za Klenik.

4. S kakvim ciljem je naš vod, Milana Stanivukovića i moj, krenuo 
za okučansku Posavinu? Koje zadatke je trebao tamo izvršiti i da li smo pred
vidjeli koliko vremena namjeravamo ostati u Posavini?

Koliko se sjećam, mislim da nam je bio prvi zadatak da napadnemo 
ustaše u Novom Varošu koji su bili smješteni na Vojnovića salašu. Iako je 
ta ustaška posada bila brojčano jača od našeg voda (nas je bilo osmorica), 
računali smo na momenat potpunog iznenađenja. Imali smo namjeru da se 
u posavskim selima zadržimo jedno izvjesno vrijeme, a da poslije Nove Va
roši izvršimo i diverziju na pruzi Beograd-Zagreb na području Okučana. Ta 
posavska sela su bila dobro organizirana. Još je Milan Stanivuković stvorio 
solidnu organizaciju na tom terenu, bili su formirani inicijativni odbori i 
narod nas je već prihvatio kao svoje borce. Takva politička situacija bi nam 
omogućila da duže ostanemo u Posavini. Razgovarali smo i o mogućnosti po
vezivanja s partizanima na Kozari jer je Milan već ranije uspostavio s njima 
veze. Svi uvjeti su postojali i da nije bilo izdaje, vjerujem da bi ostvarili plan.

Pogibija te grupe od pet partizana bila je za sve nas veliki gubitak. Bili 
su to hrabri omladinci, komunisti. Nisu se dali živi zarobiti. Koliko je to za 
nas bio težak, za onaj momenat prosto nenadoknadiv gubitak, toliko je taj 
slučaj ulio jedno čvrsto uvjerenje kod naroda da ćemo se mi hrabro boriti 
bez obzira na žrtve i druge teškoće.

5. Što je bilo ono najvažnije u političkim nastupima komunista kod 
naroda tokom 1941. godine? Posebno kod Srba gdje smo se i najviše, da ne 
kažem isključivo, kretali? Kako brzo je narod shvaćao liniju Partije, liniju 
otpora okupatoru i ustašama, da li je bilo »srbovanja« ili zadržavanja nekih 
simpatija prema bivšem režimu?

Normalno je da je naša politička aktivnost najviše bila usmjerena na 
borbu protiv okupatora, protiv njemačke okupacije, ustaša koji su podrža
vali tu okupaciju, odnosno protiv svih onih koji su surađivali s okupatorom. 
Ustaše i nije trebalo raskrinkavati. Oni su od prvog dana preuzimanja vlasti 
stavili do znanja srpskom dijelu stanovništva kakvu će politiku sprovoditi. 
Ali, trebalo je objašnjavati našem narodu razliku između hrvatskog naroda
i ustaša. Mislim da su u toj političkoj borbi komunisti Srbi onog kraja dali 
jedan vrlo značajan doprinos, posebno u razvijanju pravilnog razumijevanja 
naše linije i borbe baš te 1941. godine, tj. u samom početku organiziranja ot
pora i oružane borbe. Doprinos, i to ne mali, dali su i komunisti Hrvati koji 
su došli u partizane te godine. Zahvaljujući baš tom prvom pionirskom radu 
komunista Srba, srpski narod našeg kraja se jasno i nedvosmisleno opredijelio 
za liniju Partije tokom cijelog perioda narodnooslobodilačke borbe. Nisu se 
pojavile neke izrazitije tendencije »srbovanja«, antihrvatskog raspoloženja, iz 
čega bi se mogao regrutirati neki četnički pokret. Ono što se zbilo u Posavini
1943. godine i pojava četnika, bilo je uvezeno sa strane i zato i nije bilo dužeg
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vijeka. Bilo bi pogrešno shvatiti da je sve išlo glatko i jednostavno. Znali smo 
mi govoriti i o Kosovu, o Milošu Obiliću, Karađordu, prvom srpskom ustanku, 
itd., ali, jasno kao primjerima slobodarske tradicije srpskog naroda. Govorili 
smo i o našem velikom savezniku Sovjetskom Savezu, o bivšim nenarodnim 
režimima, izdajama stare vlasti, itd. Često mislim da smo onda, možda bolje 
nego sada, znali dobro i s uspjehom da vodimo politiku kod našeg naroda.

6. Sretao sam Mirka Kljajića tokom rata. Nekoliko riječi o njemu.
Da. Sretali smo se u jedinici i na raznim sastancima poslije njegovog 

bijega iz zatvora. Mislim da je zaista bio dobar i savjestan komunist. Bio je 
iznadprosječne inteligencije. Nisam gotovo nikada imao, ni za samog sebe ni 
u sebi, bilo kakve primjedbe na njegov rad i držanje u jedinici. Rekao bih čak 
da spada u grupu onih drugova i naših komunista za koje često kažemo da su 
bez greške.

Zagreb, 5. XI 1983. godine

Čedo Grbić
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ZVONKO (ZVONIMIR) LUČIĆ SERGEJ

Rođen u Cerniku 1921. godine.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Primljen u Skoj školske 1938/39. godine. U Gradiški bio vrlo aktivan 

u skojevskoj organizaciji. Povremeno pozivan na razgovore i kod sekretara 
OK Partije Mirka Kljajića, o planovima rada sa skojevskom organizacijom. 
Po dolasku na Sveučilište u Zagrebu bio rukovodilac skojevske udarne pe
torke.

Odmah po okupaciji nastavlja rad u Novoj Gradiški. Kod njega ča
lić održava prve sastanke s članovima Partije. Primljen je u Partiju sep
tembra 1941. godine. Biran je u KK Skoja za kotar Novu Gradišku. Poslije 
odlaska Antuna Tencera u partizane i pada Milana Tomića u zatvor preuzi
ma cjelokupan rad s Partijom i Skojem u gradu. Hapšen 1941. godine. Ni
šta nije priznao i imao primjerno držanje u zatvoru. Dolazi sredinom 1942. 
godine u partizane. Jedno vrijeme radi u KK Partije, a zatim odlazi u je
dinicu. Vršio mnoge funkcije. Bio član Štaba 28. divizije i obavještajni ofi
cir iste divizije.

Poslije rata bio na raznim položajima u Ministarstvu vanjskih po
slova. Konzul u Trstu, savjetnik u Beču i Parizu, ambasador u Njemačkoj, 
itd. Poslije prelazi na rad u SIV kao zamjenik sekretara za rad i socijalnu 
politiku.

Sada penzioner u Beogradu.
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Evo što sam, ukratko, uspio izvući iz do sada objavljenog materijala 
(a ti bi mogao da izneseš, po svakoj ovoj točki, svoje primjedbe i dopune):

1. Do 1935—36. godine cio radnički pokret (radnici u tvornici »Kruljac«, 
kožarski i tipografski radnici, tekstilci, radnici kod privatnih zanatlija, itd.) 
odvijao se gotovo isključivo u okviru jedinstvenih sindikata (URS). Negdje 
početkom 1936. godine (nije utvrđeno, ali mnogi radnici spominju tu godi
nu) u tvornici »Kruljac« organizira se, od jednog manjeg dijela hrvatskih 
radnika i namještenika. Hrvatski radnički savez (HRS) koji je imao za po
sljedicu razbijanje radničkog jedinstva i u kojem su elementi hrvatskog na
cionalističkog pokreta s izvjesnim uspjehom počeli da stvaraju svoju bazu
i da šire antikomunističku djelatnost.

Godine 1934—35. djeluju u Novoj Gradiški, prema Švabinom1 sjećanju, 
komunisti Mandi i Miller2. Miller je imao dva sina; bili su napredni i smatrali 
su se komunistima-skojevcima (Alojz Tencer Makija smatra da bi ti mogao
o tome više znati i reći). O njima nisam uspio naći bilo kakav dokument. 
Nema ih ni u »pregledu« aktivnih komunista Sreskog načelstva. Poslije, 1936. 
godine, formirana je prva partijska ćelija na kotaru. Članovi su bili: Petar 
Gregl, Milan Mesić i Ervin Smidek. Slijedeće, 1937. godine u njen rad se 
uključuje i Mirko Kljajić. Nema podataka da li ga je ta partijska ćelija pri
mila ili je s univerziteta došao kao član Partije. U naredne dvije godine nije 
bilo ni prijema novih članova niti je u gradu formirana druga ćelija. Ne
ma nikakvih podataka tko je formirao prvu ni s kojim je višim forumom bi
la vezana (jer nije postojao ni kotarski ni okružni komitet).

U augustu 1938. godine formirana je druga partijska organizacija, i 
to u selu Komarnica. Formirali su je Mato Matanović, Stjepan Bošnjak i Mar
ko Knežević. Sva trojica su učesnici oktobarske revolucije. Na osnivačkom 
sastanku nitko nije prisustvovao sa strane, niti je netko konzultiran. Ćelija 
je imala do 12 članova, a za sekretara je izabran Mato Matanović. Tada je 
u Partiju bio primljen i Stipa Dragomanović, kasnije član Kotarskog ko
miteta.

Ta partijska organizacija je iste godine, u novembru, primila tri dru
ga iz sela Štivice, i to: Mirka Blažinu, Stjepana Barnaša i Stjepana Kovače- 
vića. Oni su jedno vrijeme dolazili na sastanke u Komamicu, dok 1939. g. 
nije formirana posebna ćelija u Stivici, gdje je dužnost sekretara vršio Stje
pan Bošnjak.

U februaru 1939. godine formirana je partijska ćelija u selu Magić 
Mala sa šest članova: Ferdo i Jure Gembarovski, Stjepan Trusić, Ante Ra- 
dičević, Stjepan Ivanagić i Franjo Luketić. Ferdo je bio izabran za sekre
tara. Kontakt su održavali jedino s komunistima iz Komarnice.

U isto vrijeme kada i u Magić Maloj formira se ćelija i u Bilom Brigu, 
također od šest članova: Milan Krunić, Grga i Antun Starčević, učitelj Pe
ro Dragila i Viktor i Jozef Vlahinski. Sekretar je bio Milan Krunić (poslije 
član Kotarskog komiteta).

Dragi Zvonko,

1 Antun Tencer
2 Nisam mogao ustanoviti njihova imena

117



U Baćindolu formirana je partijska ćelija od četiri člana: Mijo Lučić, 
Marko Tomljanović, Ivan Trčić i Ivan Mrkonjić. Sastancima su prisustvo
vali, naizmjenice, Mirko Kljajić i Franjo Svečnjak.

U Cerniku su prije rata formirane dvije partijske ćelije, jedna 1940, 
a druga početkom 1941. g. Članovi su bili: Antun Mance, Milan Tomić, Zvon
ko Lučić, Viktor Petrić, Mijo Mateković, Dane Šarić i Dragan Kurjaković. 
Ni u jednom dokumentu nisam našao (a to mi nisu mogli u usmenom raz
govoru objasniti ni Svečnjak ni Švabo) koji su članovi bili u prvoj, a koji u 
drugoj ćeliji i tko su bili sekretari. Molio bih te da to malo detaljnije objas
niš, kao i kada je koja ćelija formirana.

U oktobru 1940. formirana je druga partijska ćelija u N. Gradiški. 
Sekretar je bio Alojz Tencer, a članovi: Albert Kovre, Dušan Kljajić, Stje
pan Bariša i Ranko Zec* Treća je formirana 3. januara 1941. godine. Sekretar 
je bio Franjo Svečnjak, a članovi: Antun Tencer, Ivica Derežanin, Ivica Pere- 
ković i Sofija Gleđović. U prvoj, najstarijoj ćeliji ostao je Petar Gregl i da
lje sekretarom, a članovi su bili: Lina Ferić, Mirko Gembarovski, Milan Mesić
i Joža Manolić (svi su bili i članovi Okružnog komiteta; Manolić je kooptiran 
u OK poslije Okružne izborne konferencije SKOJ-a 1940. godine gdje je bio 
izabran za sekretara OK SKOJ-a).

U Vrbovi je ćelija formirana 1940. godine. Članovi su bili Nikola Pa- 
vić (Matkulija), Josip i Dane Margetić, Josip Zuzija i Vinko Benić.

U Starom Petrovom Selu radio je aktivno kao član Partije učitelj Zvon
ko Krišković (uhapšen u januaru 1942. godine, a u maju iste godine spro
veden iz Jasenovca u Norvešku gdje je i strijeljan) koji je vršio dužnost se
kretara ćelije Vrbova — Petrovo Selo.

Prema nekim podacima (koje je usmeno iznio Stjepan Bošnjak) bio 
je i jedan član Partije u Davoru, Ivan Jakirac. Potpunijih podataka o nje
mu nemamo.

Sve ovo najviše sam doznao iz razgovora s Franjom Svečnjakom i An
tunom i Alojzom Tencerom. Približni podaci postoje i u Historijskom insti
tutu Slavonije u Slav. Brodu, samo se ne slažu podaci o broju članova Par
tije. Naime, po HIS-u na novogradiškom kotaru je bilo 48, a po podacima 
Svečnjaka i Tencera 59 članova Partije. (Podaci o broju organizacija se 
slažu).

Dilema oko Okružnog komiteta N. Gradiška nema. Formiran je u ja
nuaru 1939. godine. Sjedište je bilo u Pakracu, do početka 1940. kad je pre
mješteno u N. Gradišku, u kojoj su do rata održane dvije konferencije: 
jedna u Maloj, u martu 1940. g., a druga u Prvči, u oktobru iste godine. Za 
sekretara je oba puta izabran Mirko Kljajić, a članovi su bili: Petar Gregl 
(org. sekretar), Franjo Svečnjak, Mirko Gembarovski, Lina Ferić i Milan 
Mesić, svi iz N. Gradiške, i Alojz Pintar iz Daruvara; Marko Kljakić i Bonifa- 
cije Preč iz Pakraca; Nikola Guberović iz Okučana te Joža Vlašić i Rade 
Pavlović iz Novske. Godine 1940. održana je u Banovoj Jarugi, u stanu Josipa 
Vojačeka, Prva okružna konferencija SKOJ-a za okrug Nova Gradiška na 
kojoj je Joža Manolić (N. Gradiška) izabran za sekretara i kao takav slijede
će godine kooptiran u Okružni komitet Partije. Prije rata nisu formirani 
gradski i kotarki komiteti. U Novoj Gradiški te je funkcije obavljao Biro 
Okružnog komiteta.
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2. SKOJ je na kotaru Nova Gradiška, kao i na kotaru Okučani, imao 
dinamičniji i brži razvoj od Partije. Partija je regrutirala svoje članstvo 
uglavnom iz redova radnika i seljaka, a SKOJ od đaka (gimnazijalaca 95»/o). 
Đaci vlakaši s područja Novske, Okučana, Rajića, Starog Petrovog Sela i Ka
pele, primljeni u SKJ u gimnaziji, stvarali su aktive u mjestima gdje su živjeli.

13 toku razgovora i iz raznih dokumenata (uključujući i napisana sje
ćanja) uspio sam skupiti slijedeće podatke o SKOJ-u:

Prvi skojevci u novogradiškoj gimnaziji bili su Mile Joka i Veljko Ilić. 
Bilo je to 1934. godine. Oni su došli u Novu Gradišku kao skojevci. Slijedeće, 
1935. godine u SKOJ su primljeni Veljko Rađenović i Jefto šašić. Tako je bio 
formiran prvi aktiv. Veljko Ilić je održavao kontakte s članom Partije Šmi- 
dekom. Školske godine 1935/36. skojevska organizacija se proširuje sa još 
sedam članova: Ivan Tahi, Ranko Zec, Vjekoslav Petrović, Nikola Brezović, 
Stoja Dodiković, Drago Tomić i Jovan Bosanac. Petrović i Tahi su pokušali 
da »legaliziraju« SKOJ i pred višim forumima (u Zagrebu), ali nisu uspjeli. 
Kontaktirali su i dalje samo sa Šmidekom. 1936. dolazi primjedba iz Zagreba, 
koju prenosi Mihajlo Javorski, da se SKOJ »učaurio«, da je postao »ultralije- 
vi« i da ga treba rasformirati, odnosno da se skojevci uključe u rad legalnih 
organizacija, u omladinska društva i udruženja i da se tu razvija djelatnost. 
Novogradiški skojevci nisu prihvatili tu primjedbu i aktiv je nastavio rad. 
Po formiranju Centralne omladinske komisije pri CK KPJ (na čelu koje je 
bio izabran Ivo Lola Ribar) SKOJ dobija normalnu organizacionu strukturu
i nove smjernice za rad: djelovanje na antifašističkoj liniji, rad po tvornicama
i školama, pojačani rad na selima i raznim omladinskim društvima. Godine 
1937. i 1938. SKOJ postaje vrlo snažna organizacija u Novoj Gradiški, (tj. gim
naziji). Prvo su u SKOJ bili primljeni: Josip Krajačić, Ilija Knežević, Čedo 
Grbić, Milan Nikolić, Vojo Milojević, čedo Kovačević, Nikica Smiljanić, Jo
van Munjas, Milan Ećimović i Aleksandar Pernić Šaco. A zatim: Milan Tomić, 
Zvonko Lučić, Relja Kalember, Veljo Buzadžić, Nedeljko Rađenović, Nikica 
Vujasinović, Nedeljka Milojević, Dušan Vujnović, Ljubica Orobabić, Grga 
Munjas i Vojo Carić. Nešto kasnije, otprilike poslije godinu dana, primljeni 
su Pero Krasulja i Miladin Trifunović.

Mislim da je baš ta novogradiška generacija SKOJ-a (između 1937. i 
1939. g.) dala najjače obilježje naprednom pokretu u onom našem kraju i vr
šila najsnažniji utjecaj na političku diferencijaciju, u prvom redu kod omla
dine; ona je svoje komunističke kvalitete (s vrlo malim izuzecima) jasno 
pokazala već prvih dana ustanka. Iz njenih redova poniklo je najviše ko
mandira (već 1941. g.), komandanata i komesara brigada i divizija, sekretara 
kotarskih i okružnih komiteta, narodnih heroja, itd. Svojim akcijama ranije 
(tuča u gimnaziji, koja se prenijela i u grad gdje su radnici prišli u pomoć 
đacima skojevcima) podstakla je i Partiju da priđe organiziranju novih ćelija
1939. i 1940. godine (dvije u Cerniku i dvije u gradu).

1939/40. g. veći broj skojevaca, primljenih 1937-39. g. odlazi na univer
zitet u Zagreb i Beograd, a SKOJ se popunjava mlađim članovima. Rad i ru
kovođenje preuzeli su Nikica Smiljanić, Milan Nikolić, Nikica Vujasinović i 
Nedeljko Rađenović. Novi članovi su postali: Branko Smiljanić, Đorđe i Stevo 
Vitez, Jovo i Milan Galović, Antun Duhaček, Alojz Janoušek, Zlata Dupko, 
Karlo Miloš, Milenko Adžaga i Dušan Kravić. Godine 1941. u SKOJ je primlje
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na i Jela Marindolac. Formiran je i »ženski« aktiv koje su sačinjavale: Ljubica 
Orobabić (sekretar), Ančika Janoušek, Zlata Dupko, Nedeljka Milojević i 
Danica Pernić. Nigdje nisam našao da je i sestra Velje Buzadžića bila član 
SKOJ-a.

U cijelom tom periodu rad s radničkom i seoskom omladinom, čak i 
tamo gdje su postojale partijske ćelije, bio je vrlo slab, a kontakt između 
skojevaca iz gimnazije te radničke i seoske omladine, gotovo i nije postojao. 
U dokumentima i građi HIS-a Slavonski Brod naišao sam samo na ove radnike 
skojevce: Jožu Manolića, Šandora Pernića i Tomu Marića.

Molio bih te da ispraviš i dopuniš sve navedeno kako bismo što bolje 
kompletirali podatke o radu i razvoju skojevske organizacije (a i partijske) 
na kotaru Nova Gradiška.

3. Iz mnogih izjava prvoboraca i nosilaca »Spomenice 1941« s podru
čja nekadašnjih kotara Nova Gradiška i Okučani koje je prikupio HIS Sla
vonski Brod, kao i iz policijskih dokumenata Sreskog načelstva malo se može 
saznati. Ipak su potrebni dodatni napori svih nas da upotpunimo te podatke, 
da konkretnije razjasnimo pojedine elemente razvoja Partije i SKOJ-a, poli
tičku situaciju u kojoj se stvarala organizacija, da se može dobiti detaljna 
slika stanja Partije i SKOJ-a, posebno u periodu 1937-1941. godina, kad su 
zapravo one i stvarane. Međutim, mnogo je teže sada dati ocjenu građanskih 
stranaka, naročito onih koje su bile nosioci svakodnevne antifašističke borbe.

Poznata je činjenica (i prema građi HIS-a) da je u većini hrvatskih sela 
bila organizirana i vrlo aktivna Hrvatska seljačka stranka. Ona je po utjecaju 
(u smislu Mačekove reakcionarne antikomunističke djelatnosti) bila najsla
bija u »hrvatskoj Posavini«, u selima Komarnica, Magić Mala, Sičice, itd, gdje 
je Partija imala dominantan utjecaj (čime se objašnjava da je tu bio i naj
slabiji ustaški pokret). Ne takva, ali slična situacija je bila i u Vrbovi, Starom 
Petrovom Selu i Bilom Brigu. U pojedinim od tih sela poslije kompromisa 
Cvetković-Maček oformilo se lijevo krilo HSS-a pod izvjesnim utjecajem ko
munista. Međutim, ne može se osporiti ni činjenica da je HSS imao i organi
ziranu »Hrvatsku seljačku zaštitu« u okviru koje se u mnogim mjestima i 
selima odmah po okupaciji i stvaranju »NDH« oformljuju pripremne ustaške 
jedinice (Pero Pavičić u Novoj Gradiški je bio prije rata zapovjednik Zaštite, 
a u prvim danima okupacije postaje zapovjednik ustaške bojne, a Zaštita po
staje ustaška vojna formacija).

U srpskim selima, posebno u općini Medari-Mašić, pored izvjesnog dje
lovanja velikosrpskih elemenata okupljenih oko radikala i (nešto) ljotićevaca, 
djeluje i Samostalna demokratska stranka u kojoj i komunisti (Mirko Kljajić
i učitelj Đuro Potkonjak) uspijevaju imati utjecaj.

Najmanje materijala o tim strankama ima za samu Novu Gradišku. 
Posebno što se tiče HSS-a i drugih reakcionarnih stranaka, npr. radikala, gdje 
velikosrpski elementi dolaze do izražaja. Od posebnog bi bilo interesa dati 
presjek opredijeljenosti građanstva (trgovci, profesori, advokati, liječnici, 
zanatlije, činovništvo, itd.), pa makar i u grubljim crtama. Ako za momenat 
ostavimo po strani Partiju, SKOJ i simpatizere komunističkog pokreta te hr
vatske nacionaliste (frankovce), kojim su političkim strujama pripadali drugi 
građani i kako, koliko i u čemu se opažala njihova aktivnost (politička i dru
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štvena). Bilo bi od velike koristi da to malo više rasvijetliš. Ne bi se trebalo 
libiti ni spominjanja imena jer i tim načinom možemo doći do preciznije 
slike.

Kada smo prije izvjesnog vremena radili na »Dokumentima i materi
jalima o razvitku radničkog pokreta 1918—1945. na kotaru N. Gradiška i Oku- 
čani«, imali smo i razgovora s ljudima koji su u ovoj ili onoj mjeri bili uklju
čeni u politička zbivanja (ne kao komunisti, ali ne ni kao frankovci) i koji su, 
poslije malog razmišljanja, davali interesantne ocjene o političkoj klimi toga 
vremena u našem kraju. Po njihovoj ocjeni sve su se jasnije kristalizirale 
dvije političke formacije: komunisti i frankovci. Komunisti su im izgledali 
čvršći i masovniji po utjecaju, a frankovci, također čvrsti, ali grubi i bez 
utjecaja, na vlast mogu doći samo podrškom izvana. Druge političke stranke 
su im izgledale kao u nekom raspadanju i sve više su ostajale samo na stari
jim generacijama. Bilo bi nam od posebne važnosti da obradiš ustaški pokret 
u N. Gradiški. U materijalima nalazimo ustaše-frankovce u gimnaziji (Marko 
Obelić, Emil Medvedović, Stjepan Čukić, Mihael Sigurić, Zvonimir Benković, 
itd.). A u gradu? Profesori? Građani? Kakva je stvarno bila baza ustaškog 
pokreta i kada je njegov začetak opažen u N. Gradiški?

Ostaje nam još nešto što je, sigurno, moralo da utječe na opredijelje
nost građana: to je vanjskopolitički faktor. Ako ne ranije, ono sigurno poslije 
aneksije Austrije i okupacije čehoslovačke. Postalo je jasno da i Jugoslaviju 
očekuje ili rat ili opredijeljenost za fašističku Njemačku. Sigurno je i taj mo- 
menat djelovao na bržu političku diferencijaciju. Kakvo je tvoje mišljenje
o tome, s konkretnim osvrtom na Novu Gradišku.

Beograd, 3. II 1979. g.

Dragi Antune,

___Mislim da bi bilo najkorisnije da odgovaram po pitanjima, kon
kretno i redoslijedom kako si ih postavio.

1. Ervin Jose Šmidek bio je »salonski« komunist. Mirko Kljajić, se
kretar OK za N. Gradišku, nije imao baš naročito povoljno mišljenje o njemu.

2. Pogrešan je navod da sam bio član KP 1940. godine. Prema tome, 
nisam ni pripadao partijskoj organizaciji u Cerniku.

Postojala je jedna partijska organizacija u Cerniku čiji je sekretar bio 
Viktor Petrić, a članovi Mijo Mateković, Dragan Kurjaković, Tomislav Miška - 
tović i Antun Mance. S ovom grupom (nazovimo je tako) nisu imali nikakve 
veze Milan Tomić i Dane Šarić. Naime, Dane Šarić kao istaknuti sindikalni 
aktivist bio je partijski povezan u Novoj Gradiški. S Viktorom Petrićem se 
nije slagao. Čak ni lični kontakt između njih dvojice nije postojao.

Matekovića, Kurjakovića i Miškatovića ja sam povezao s Petrićem. On ih 
je, zatim, primio u Partiju i formirao partijsku ćeliju u Cerniku, godine 1940.

Kada sam za božične praznike 1940. godine došao iz Zagreba, prisu
stvovao sam partijskom sastanku u kući Viktora Petrića na kome su bila i 
spomenuta trojica. Tom prilikom su me informirali o aktivnosti i posebno 
su istakli dva događaja:

121



— Prvi. U noći 6. novembra 1940. uoči oktobarske revolucije, načinili 
su nekoliko petokrakih zvijezda velikog formata (od crvenog krep-papira) i 
postavili ih sa svijećama na brda iznad Cernika. Sutradan je Viktor Petrić bio 
uhapšen (i proveo u zatvoru tri dana), a Kurjaković i Mateković saslušavani.

— Drugi. U decembru iste godine cernička omladina, u kojoj su domi
nirali Miškatović, Kurjaković i Mateković, povela je zamašnu akciju i primo
rala na javni dijalog tadašnje rukovodstvo HSS-a (u rukovodstvu HSS-a su 
tada bili Stjepan Cvizek, Julius Šimić i Ferdo Filipović). Naime, omladina je 
zahtijevala i polagala pravo na korišćenje prostorija Zadružnog doma, orga
niziranje priredbi i raznih drugih oblika kulturne aktivnosti u vlastitoj režiji 
i bez ičijeg tutorstva. Na javnom zboru u domu došlo je tada do nečuvene 
političke konfrontacije, u kojoj je izbezumljeno rukovodstvo HSS-a prijetilo 
hapšenjem, pa čak i vješanjem, a čitavu akciju su okarakterizirali kao komu
nističku zavjeru. Čak se i pop s propovjedaonice u crkvi okomio na taj doga
đaj. Akciju, koju sam u stvari ja inicirao, mada sam to skromnije zamislio, 
počeli smo pripremati još u ljeto 1940. godine. Nju je poslije mog odlaska na 
studije u Zagreb na početku septembra nastavila cernička partijska organi
zacija.

Danas neke od tih stvari izgledaju apsurdne. Naime, iako nisam bio 
član Partije, prisustvovao sam partijskim sastancima. Tako sam se npr. s 
Mirkom Kljajićem sastajao više puta kod Viktora Petrića, a vodio sam ga i 
k Dani Šariću. I tom razgovoru sam prisustvovao. Mirko je izrazio čuđenje 
da se nas dvojica, Šarić i ja, nismo ni poznavali. Tada je i Danu Šarića kriti
zirao zbog njegovog odnosa s Viktorom Petrićem. Šarić je govorio s omalova
žavanjem o Petriću i da zbog ovakvih kao što je Petrić neće biti napretka u 
Cerniku. Mirko i ja smo bili drugog mišljenja.

Već od 1939. godine bio sam povezan s čitavom partijskom organizaci
jom u Baćindolu. Naime, Mijo Lučić je izučio kod moga oca zanat i od toga 
vremena smo se sprijateljili. S njim zajedno prisustvovao sam još 1939. godine 
jednom partijskom sastanku u Baćindolu kod Marka Tomljanovića. On je u 
selu imao malu trgovinu i gostionicu, a rodom je bio iz sela Krivi Put kod 
Slunja. To izgleda neregularno, međutim kontakti među komunistima su 
postojali, neformalno su se sastajali i djelovali, pri čemu pripadništvo Partiji 
ili SKOJ-u nije predstavljalo nikakvu prepreku.

3. Što se tiče SKOJ-a u periodu 1937-1938. po mom mišljenju trebalo bi 
obavezno konsultirati Čedu Grbića i Ranka Zeca.

Mislim da nikako neću pogriješiti ako u nečemu ispravim redoslijed.
U SKOJ su najprije primljeni Josip Krajačić, Ile Knežević, Čedo Grbić 

i Drago Tomić. Toj grupi je pripadao (ne znam da li kao član ili simpatizer) 
Lavoslav Somer, Židov, vrlo inteligentan, tipičan intelektualac.

U drugu grupu po redoslijedu prijema, treba staviti Nikicu Smiljanića, 
Milana Nikolića, Voju Milojevića, Nedeljka Rađenovića, Velimira Buzadžića 
i Aleksandra Pernića Šacu. A zatim su primljeni: Zvonko Lučić, Milan Tomić, 
Jovan Munjas Grga i ostali kako si ti u pitanjima nabrojao.

Mislim da treba učiniti i jednu ispravku. Milan Ećimović je primljen 
u SKOJ početkom 1940. godine. Do tada se u javnom istupanju isticao kao 
anglofil, s nekim čudnim i zbrkanim shvaćanjima o demokraciji i zbivanjima
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kod nas i u svijetu. Zato smo ga zvali »vilderovac« jer mu se, bog zna zbog 
čega, sviđao šarlatan Većeslav Vilder3.

Inače, skojevsku organizaciju na gimnaziji karakterizirala je začahure- 
nost. Dugo je npr. trebalo slamati otpore za prijem Milana Tomiča u SKOJ. 
Slično i za Slavka Polaka (gdje su do kraja ostali uporni). Ne samo da se nije 
išlo u širinu, u mase, nego se vodilo računa s kim se skojevac druži. Trebalo 
je da se skojevac druži samo sa skojevcem.

U zimu 1940. godine održan je sastanak u stanu Ranka Zeca na kojem 
smo prisustvovali Josip Krajačić, tada student u Beogradu, Ile (Ilija) Kneže
vić, Nikica Smiljanić, Milan Nikolić i ja. Tom prilikom sam iznio svoja zapa
žanja posebno naglasivši tu začahurenost SKOJ-a. Iznio sam i primjer sport
skih društava (nogomet) jer su ti omladinci bili idoli omladine. To su Ranko 
i Prika svesrdno podržali.

Tada je Ranko Zec kritizirao i nacionalnu strukturu organizacije jer 
je većina bila srpske nacionalnosti. On je mene predložio za sekretara. Drugi 
su podržali. Ja sam to odbio s obrazloženjem da mi kao komunisti ne prida
jemo nacionalnoj pripadnosti nikakvu ulogu niti značenje (ja sam tada u to 
bio uvjeren). Istakao sam zasluge starijih članova SKOJ-a i insistirao da ru
kovodstvo SKOJ-a ostaje isto. Na tome je i ostalo. Nije mi jasno kako je došlo 
do ovakvog sastanka i u ovakvom sastavu.

Istakao bih još i ulogu Jože Manolića Abesinca. Joža je po izboru za 
sekretara OK SKOJ-a za okrug Nova Gradiška razvio veliku aktivnost. Često 
je dolazio na naše sastanke, djelovao je odlučno, čvrsto i samouvjereno. Ali 
smo s njim često dolazili i u sukob. Pretjerano je insistirao na konspiraciji, 
puritanstvu i na mučnom prežvakavanju partijskog materijala (uglavnom 
»Proleter« i »Srp i čekić«). To je stavljalo, već i onako opterećenu organizaciju 
u još teži položaj. Osim toga nije krio, kao radnik, izvjesne rezerve prema 
intelektualcima, dakle i prema nama đacima. Međutim, njegov je doprinos 
organiziranom učvršćenju SKOJ-a nesumnjiv.

Zasluga je Jože Manolića i Ranka Zeca što smo Milan Tomić, Milan 
Nikolić i ja počeli sve češće posjećivati sindikalne prostorije i priredbe URS-a 
(u čijim smo pripremama i sami učestvovali). Tu sam se ponekad sretao i s 
Milanom Mesićem koji je često znao da diskutira u tom smislu da će SKOJ 
prerasti u istinsku snagu tek onda kad se vi svom omasovljenju totalno iden
tificira i stopi sa radničkom omladinom.

4. Veoma je interesantan politički život onih godina. Izuzev samu No
vu Gradišku, u hrvatskim selima toga kotara suvereno je dominirala HSS, a 
njeno najjače uporište bio je Cernik. I sam grad N. Gradiška bio je nacionali
stički opterećen i frankovački već ranije zatrovan. Tih godina, od 1937. pa 
dalje, novogradiška inteligencija i malograđanstvo su već otvoreno koketirali 
s ustaštvom. Ustaška organizacija koju su vodili advokat Milovan Žanić, kas
nije ministar u prvoj Pavelićevoj vladi, i trgovac Milan Lukac, počela je na 
različite načine demonstrirati svoju snagu. Brojne priredbe organiziraju Hr
vatsko križarsko bratstvo, Hrvatsko gospojinsko društvo (žene), Pjevačko

3 Vječeslav Vilder bavio se novinarskim radom. Poslije se povezao sa SDS, posebno sa Svetozarom 
Pribičevićem. U političkoj koncepciji zalaže se za centralističko uređenje stare Jugoslavije. 
Emigrirao 1941. godine u Englesku gdje surađuje s jugoslavenskom izbjegličkom vladom. Poslije 
oslobođenja ostaje u Engleskoj. Komunisti su ga, prije rata, smatrali anglofilom
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društvo »Graničar« i dr., na kojima se drže referati na čisto ustaškoj liniji 
i pjevaju nacionalističke pjesme. Na zabavi u »Grand hotelu« 1939. godine ma
sa pjeva pjesmu o banu Jelačiću i umjesto »ustani bane...« pjeva »ustani 
Ante...«.

U proljeće 1939. godine u Novoj Gradiški se organizira velika križarska 
smotra. Križarske organizacije iz čitavog kotara sakupljaju se u N. Gradiški. 
Proslava počinje velikim defileom sudionika u bijelim košuljama i tamnim 
hlačama, a završava velikim zborom na Urijama. Na zboru govori najistaknu
tiji predstavnik »Velikog križarskog bratstva« iz Zagreba, Cicak4, u uniformi 
sličnoj sokolskoj s kalpakom i hrvatskim grbom. Govori gebelsovskim rječ
nikom i navodi tri najveća zla koja razdiru hrvatski narod: masonerija, me
đunarodno židovstvo i komunizam. Ističe da nije nimalo čudno što upravo 
među Srbima ta tri zla nalaze uporište (znači: čuvaj se Srba!).

Sporazum Cvetković-Maček dao je nove, dodatne impulse ustašama. 
Može se konstatirati da su od tog momenta ustaški elementi razvili najjaču 
aktivnost, koja je permanentno trajala do formiranja NDH. Ustaše nazivaju 
sporazum izdajom hrvatskog naroda i vode snažnu kampanju protiv ruko
vodstva HSS-a, posebno protiv Mačeka i Juraja Krnjevića5. Te, 1939. godine 
ustaše daju direktivu u Novoj Gradiški da se svi Hrvati imaju iskazivati u 
svim javnim dokumentima kao Hrvati, a ne Jugoslaveni. Takvu direktivu su 
dobili i đaci gimnazijalci od kojih jedni to otvoreno manifestiraju, a vlast 
tolerira.

1939. u ljeto, u prepunoj bašti Hrvatskog doma6, ustaše organiziraju 
svoju prvu demonstraciju pod rukovodstvom Emila Medvedovića i Eduarda 
Prše: na ljetnoj pozornici, u skeču, dva seljaka, Srbin i Hrvat. Spore se oko 
neke trgovine i Srbin će u jednom momentu: »Ček, bre da napravimo spora
zum!« I u tom momentu organizirana masa urla: »Dolje sporazum!«. Ilegalna 
ustaška štampa je dala veliki publicitet ovoj demonstraciji.

Dolazi sve češće do otvorenih sukoba između pristalica HSS-a i ustaša. 
Mačekova seljačka Zaštita premlaćuje nekoliko ustaša iz Rešetara. U Reše- 
tarima, odakle je bio i Milan Lukac, postojala je, poslije Nove Gradiške, naj
jača ustaška organizacija, koja se potajno počela obučavati u rukovanju oru
žjem i na proslavama nastupati u vojničkim formacijama.

Rukovodstvo HSS-a je još u to vrijeme imalo iluzija da se može dogo
varati s ustašama, zapravo sporazumijevati. Stjepan Cvizek, Mata Jelančić i 
Julius Šimić pozivaju Lukca na razgovor u Zadružni dom u Cerniku. On im 
je osiono poručio da nema što razgovarati s »vlaškim lakejima«.

Istovremeno ustaše izdaju direktivu za bojkot Židova i njihovih radnji 
te zabranjuje druženje s njima. Neki Židovi bivaju maltretirani i tučeni. Tako 
je jedna grupa ustaša gimnazijalaca s Florijanom Mucom Lukačevićem na 
čelu, te Martinom Genićem i drugima, htjela da premlati Marka Brauna7 i on 
im je jedva izmakao.

4 Ne znam mu ime
5 Juraj Krnjević je bio najbliži suradnik dra Vlatka Mačeka. Desno orijentiran u stranci. Smatrali 

su ga idejnim nosiocem većine političkih odluka stranke. Antikomunista.
6 »Hrvatski dom« se nalazio na mjestu gdje je danas gradska pijaca.
7 Marko Braun je bio skojevac. Za vrijeme »NDH« promijenio prezime u Branković. Otišao u Italiju

i tamo ostao i poslije rata. Radio protiv naše zemlje za Amerikance (obavještajac CIA-e).
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U gimnaziji već u proljeće 1940. godine formiraju se ustaške jedinice, 
rojevi ,sa bojnicima na čelu i obučavaju se za tuču i izgrede. U tim ustaškim 
organizacionim pripremama prednjače Prša i Zdravko Mujagić, a aktivni su i 
Jure Barac, Zvonimir Junašević, Mato Lukačević i Florijan Lukačević. Treba 
istaći da hrvatsko nacionalističko građanstvo dugo nije htjelo da prihvati 
Lukca. Izgledao je isuviše grub, sirov i ekstreman. Međutim, 1939. godine Lu- 
kac je u potpunosti »adaptiran« i prihvaćen kao vođa. Žanić je otišao u Zagreb, 
a Lukac je postao neprikosnoveni »Führer«.

HSS je bio najjači u bivšoj cerničkoj općini i u samom Cerniku, a na
ročito jak u Podvrškom, Banićevcu i Opatovcu. Dominirao je i u ostalim hr
vatskim selima. Već 1939. godine pojavljuju se manje ustaške grupice u Ba- 
ćindolu i Opatovcu. Takvih grupica je bilo i u drugim selima novogradiške 
općine, ali samo je u Rešetarima postojala ozbiljna, poluvojnička ustaška 
organizacija.

Na području kotara počela je od 1939. godine intezivna aktivnost na 
organiziranju »Seljačke sloge«. To je bila staleška, privredna organizacija 
HSS-a za selo. Trebalo je da ona razvije određene oblike zadružne aktivnosti, 
međutim, neposredni efekti su im do kraja ostali beznačajni.

Istaknuti prvaci HSS-a su još jednom pokušali, tih godina uoči rata, 
da razviju aktivnost, i na brojnim zborovima u selima čine sve da učvrste 
organizaciju. Naročito su aktivni bili Stjepan Cvizek i Julius Šimić iz Cernika 
i apotekar Karlo Dieneš iz Nove Gradiške. Međutim, sve više se osjećalo da 
HSS u uvjetima sve jače političke diferencijacije nema što ponuditi seljačkim 
masama. Došlo je do umora, zasićenosti i razočaranja. HSS više nije znao 
objasniti što i kako dalje poslije sporazuma Cvetković-Maček. Ispoljavala se 
i jača aktivnost komunista; HSS je osjetio tu opasnost pa su njegovi članovi 
potisnuli u drugi plan sukobe s ustašama i sve je okrenuto borbi protiv ko
munista.

U javnim nastupima haesesovci najveći dio svojih izlaganja posvećuju 
borbi protiv komunista. Posjećuju i roditelje naprednih omladinaca, »savje
tuju«, upozoravaju i, na kraju, prijete. Cvizek dolazi k mom ocu i upozorava 
da sam duboko »zabrazdio« i da za takve kao što sam ja i s diplomom neće biti 
mjesta. Svjesno se išlo na organiziranu izolaciju istaknutijih omladinaca i 
drugih naprednih građana. U čitavoj toj aktivnosti značajnu ulogu odigrao 
je i katolički kler koji je, gotovo u cijelosti, bio na radikalnoj ustaškoj liniji.

Beograd, 20. septembra 1979. g.
Zvonko Lučić

Dragi Antune*,

Primio sam tvoje primjedbe na moje prve odgovore. Mogao bih da idem 
po pitanjima, iako na neka nemam mnogo dopuna. Evo, da počnem.

1. Vjerojatno su mnogi drugovi mislili, pa i Franjo Svečnjak, član 
Okružnog komiteta, da sam ja član Partije. Možda čak i Mirko Kljajić. Sjećam

8 Svoje drugo pismo sam ovdje izostavio. Smatram da se iz ovih odgovora Zvonkfc Lučića daju 
razumjeti i pitanja
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se pojedinih razgovora s njim. Znali smo satima zajedno da prosjedimo kod 
Viktora Petrića. Bio je vanredan diskutant i znao lijepo da objašnjava. Čitao 
je dosta. Ili, znao je da me pozove na sastanak k svojoj kući (to sam ti detalj
nije ispričao) zajedno s Rankom Zecom, Vojom Milojevićem, Veljom Buzadži- 
ćem i pričao nam o radu i zadacima. Bilo je tu, bogami, i kritike rada omla
dine i SKOJ-a u gradu i u gimnaziji. Iako nisam bio u skojevskom rukovod
stvu, i mene je zvao na takve vrste razgovora. Možda je mislio da sam član 
Partije, da sam primljen u Zagrebu gdje sam studirao, i bio rukovodilac jed
ne udarne skojevske grupe. Ali ovo je sigurno: u Partiju sam primljen u sep
tembru 1941. godine. Primio me je Dušan Čalić, a saopćio Milan Tomić koji 
je nekoliko dana prije toga postao član Kotarskog komiteta Partije. Partij
ske ćelije u to vrijeme nisu radile u Novoj Gradiški. Sastanci su se održavali 
udvoje i po konkretnim zadacima: gdje, tko i što treba da učini. Tada sam 
najviše radio s Milanom Tomićem i Antunom i Alojzom Tencerom.

2. Točno je da sam samo spomenuo velikosrpske elemente i način 
njihovog djelovanja. Nisam konkretnije iznosio ni ljude ni manifestacije te 
politike. Da ti iskreno kažem, neke suštinske razlike nije bilo između njih i 
hrvatskih nacionalista, budućih ustaša, ni po držanju, ni po društvenom po
ložaju, a posebno ne po karakternim osobinama. Jasno, i po držanju prema 
nama komunistima. 1 ekonomski nisu loše stajali. Uglavnom su to bili trgovci, 
zanatlije, gostioničari, vrlo malo je bilo intelektualaca. Nosilac velikosrpskih 
tendencija bio je Dušan Ulemek. Prosto se ponašao kao neki hrvatožder. Ni
kola Kezerić također. Neki su bili četnički orijentirani (u smislu starojugosla- 
venskog četništva), što im poslije, za vrijeme NDH, nije smetalo da s ustaškim 
bojnikom Krešom Majićem provode noći i pijanče, ili se za vrijeme okupacije 
vozaju po Šumetlici u automobilu s ustašom Devčićem.

Braća Marković bili su radikali zajedno s Nikicom Prodanovićem, Ta- 
tomirovićem i braćom Vojišić. Također i Nikola Debač i Sever. Vojo Žegarac 
je bio velikosrbin. U onim uvjetima, u jednom malom zanatlijsko-trgovačkom 
gradu, oni su ekonomski dobro stajali. Ali među intelektualcima, profesorima, 
liječnicima, sucima ili advokatima, nisu imali podrške. Većina njih je odmah 
po okupaciji napustila Novu Gradišku i prebacila se u Srbiju. Neki od njih 
nikada se više nisu ni pojavili, ni poslije rata iako su ostali živi (Kezerić), a 
neki su se vratili i nastavili normalan život i rad poslije oslobođenja.

3. Novogradiška napredna židovska grupa cijela je nestala. Alma Ep- 
štajn je uspjela da 1941. godine pobjegne na Kozaru gdje ostaje do 1942. go
dine. Tada se preobukla u seljačko odijelo i došla u Novu Gradišku. Prepo
znale su je domaće ustaše, uhapsile i otjerale u Jasenovac, i tamo je ubrzo 
strijeljali. Prvi dio te grupe uhapšen je bio već u aprilu i maju 1941. godine. 
Među njima su bili Slavko Polak, Lavoslav Somer, Ervin Šmidek i Miler. Iste 
godine pobijeni su u Jasenovcu.

4. O ustaškom pokretu bio sam dosta opširan u prvom pismu. Iznio 
sam i tko su bili nosioci prvo nacionalizma, a poslije ustaštva. Mislim da je 
došlo do oštrijeg kursa (ako se uopće može govoriti da je bilo nekih etapa ili 
oscilacija) kada je za ustaškog stožemika došao Ivan Šato, povratnik, emi
grant s Lipara, a za logornika Edo Prša. Za Srbe i komuniste stvarno više nije 
bilo zakona. Učestala su javna maltretiranja, hapšenja i strijeljanja. Ljudi su 
naprosto nestajali. Tada, ipak, dolazi i do izvjesne diferencijacije kod dijela
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hrvatskog stanovništva, prosto do neke vrste pasivnog otpora, a što, opet, 
koincidira i s prvim oružanim sukobima s partizanima. Rad komunista ilega- 
laca postaje vrlo otežan. Kontakti su se održavali uglavnom noću i morali su 
biti vrlo pažljivo pripremani.

5. 0 profesorima znam manje. Ja sam otišao na studije uoči rata i ni
sam bio upoznat tko je i kako radio s profesorima. Imao sam utisak da su oni 
konstantno bili van kontakata s partijskom organizacijom, iako su uvjeti po
stojali. Naime, bilo je i u partijskom rukovodstvu komunista intelektualaca i 
kontakti ne bi bili neprirodni. Mislim da su komunisti ili simpatizeri bili ovi 
profesori: Tatjana Bogojevć, Ivan Vrančć (u partizanima od 1943. godine), 
Jela Pavletić (brat joj bio pukovnik u JNA), Draga Petrović, udana Štajn (i 
ona i muž joj učesnici su NOR-a) i Aleksandar Godlar9. 0 Godlaru bi trebalo 
više pisati, zapravo ispitati i dopuniti ovo moje znanje. Bio je sa mnom u 
zatvoru. Držao se tu kao komunist i sve nas hrabrio. Strijeljan je još u Novoj 
Gradiški. Trebalo bi, možda preko profesora povijesti u novogradiškoj gimna
ziji, da se prikupe podaci i o profesorima i o đacima, posebno poginulim i 
strijeljanim. Ima i živih profesora koji to detaljnije znaju. Ivan Vrančić i J. 
Pavletić su u Zagrebu. Znam da su Ante Eterović, dr Krešimir Somođi, Jan- 
ko Koren i braća Jakopčević (ne sjećam se njihovih imena) bili među vode 
ćim ustašama. Ante Eterović je u momentu kapitulacije bio prvi zapovjed
nik ustaškog stana (ustaške komande), a braća Jakopčević, koji su prije ra
ta bili vlasnici kožare, bili su ustaše i poznati pljačkaši. Jedan od njih je 
jedno vrijeme bio i pobočnik stožernika. Krešimir Somođi jedno vrijeme je 
u Gimnaziji predavao higijenu i orijentirao je i svoja dva sina da budu ustaše 
već 1941. godine.

6. Točno si nabrojio glavne ustaške agente. Žive smo uhvatili Matej- 
čića i Danu Šikića. Matejčić je 1945. godine došao k mom ocu i tražio zaštitu. 
Saslušavao ih je Jozo Prpić. Obojica su strijeljani. Kukić je pobjegao. Živi u 
Kanadi. Za španjola i Špehara se poslije oslobođenja ništa nije moglo sa
znati10. Vjerojatno su ili nastradali s ustašama u Sloveniji pri povlačenju ili 
su negdje u inozemstvu. Također Blaž Vukelić. On je rodom iz Senja. Trebalo 
bi razgovarati s Jozom Prpićem, on je bio tada šef opunomoćstva OZN-e u 
Novoj Gradiški.

7. Postavio si mi pitanje o Mirku Kljajiću s napomenom da se o njemu 
malo pisalo. Mogu odmah kazati da je bio velik humanist i vrlo obrazovan 
marksist. Čitao je mnogo. Izvorne materijale naučnog socijalizma. Vrijedan je 
bio i radan. Obilazio je i vodio razgovore s komunistima. I s građanima. Sje
ćam se, bio sam i prisutan, da je razgovarao s Viktorom Petrićem, postolarom, 
satima, o radu, držanju i učenju komunista. I s Danom Šarićem. A da li je 
imao organizacionih sposobnosti i te širine, to bih teže mogao zaključiti. Raz
govarati, tumačiti, čitati, diskutirati mogao je s rijetkom upornošću. Ali or
ganizirati ćelije i primati u organizaciju nove članove Partije, za to nije imao 
nekog posebnog talenta kao revolucionar. Bolje rečeno, nije imao velikog 
smisla za praktični, organizacioni rad. Zbog toga je, čini mi se, kod nas i za
ostajala organizaciona strana partijskog rada, posebno ako se uporedi s

9 Aleksandar Godlar bio ranije profesor gimnazije u Slavonskom Brodu odakle je premješten u 
Novu Gradišku. U SI. Brodu je imao kontakt s komunistima u gimnaziji.

10 Za Matejčića, španjola i špehara nisam mogao ustanoviti imena.



objektivnim mogućnostima. Iz onako borbenog SKOJ-a moglo se mnogo više 
regrutirati članova Partije. Sjećam se da je poslije onog sastanka u njegovoj 
kući, o kojem sam ti pričao, čak i Prika, koji je bio vrlo obazriv, rekao: »Ma 
pusti Mirkovo filozofiranje«! A Ilija Knežević ga je čak nazvao dogmatikom. 
Bio je ili nespretan ili rasijan kad se diskutiralo o konkretnim pitanjima, kao 
tada o radu skojevske organizacije. Sjećam se kada je policija, prije rata, 
upala u njegov stan, pronašli su zabranjene knjige, letke, pa čak i njegov 
izvještaj kao sekretara Okružnog komiteta Centralnom komitetu KPH. Za 
izvještaj se ipak snašao i rekao je da su to teze za doktorsku disertaciju. I 
Švabo je npr. primljen u Partiju tek u januaru 1941. godine. Mirko nije znao 
da pravi dobar izbor ljudi. Zbog toga je i došlo do stvaranja onakvog Okruž
nog komiteta čiji članovi (ne svi) u prvom sukobu s policijom sve priznaju. 
Volio je da radi sa SDS. Tada je, iako blago i obazrivo, dolazila kritika od 
strane Hrvata komunista da se Mirko Kljajić najviše angažira u radu s tom 
strankom. Međutim, on je bio uporan i vjerovao je da se sa SDS-om može 
mnogo učiniti. Rezultati su, ipak, izostali. Mislim da se nije snašao u prvim 
danima okupacije, a ni poslije. Više bih rekao da nije bio za rukovodioca u 
»ono vrijeme«, vrijeme vizije ustanka i oružane borbe, pod posebnim i teškim 
uvjetima, gdje je pored hrabrosti bila presudna i organizaciona sposobnost. 
Njegovo držanje pred ustaškim sudom bilo je dostojno jednog komuniste. 
Ali ,nije shvatio da je tada, u to vrijeme, ustaški zatvor bio samo predsoblje 
klaonice, da nema pomilovanja, suda, advokata, žalbi i slično. Čuo sam i ja 
da je bilo nekih otezanja oko bijega iz zatvora uhapšenih članova Okružnog 
komiteta. Meni je jednom prilikom, početkom 1942. godine, rekao Mirko Gem
barovski u selu Sumetlici (Gembarovski je bio vrlo hrabar borac) da su mogli 
pobjeći i ranije, ali da je bilo kolebljivosti.

Od Mirka sam, s potpisom »Stari«, dobio iz partizana dva pisma. U 
prvom se interesirao o starom Okružnom komitetu, mislim o bivšim člano
vima Komiteta, koji su poklekli na policijskoj istrazi. Pisao mi je da bi tre
balo kontaktirati s njima i biti prema njima pažljiv i predusretljiv. Bilo bi 
korisno, govorio je, da ih vratimo k nama. Bio je human. U drugom pismu, 
kad je postao komesar bataljona, tražio je da mu opširno napišem o ustaškim 
i njemačkim položajima, njihovom moralu, brojnom stanju, razmještaju bun
kera i kuća gdje su smješteni, itd. Čisto vojnički izvještaj. Vjerujem da sam 
malo popunio prvo pismo. Ako ima još nekih konkretnih stvari, pitaj.

Pozdrav,
Zvonko Lučić

Dragi Antune11,

.. Dok sam još »u zamahu« poslije drugog pisma, da ti odgovorim i 
na ova pitanja. Vrlo su konkretna i vjerojatno će neki datumi da se pomjere 
za mjesec ovamo ili tamo. A i neka imena će, nehotice, biti izostavljena. Drugi 
će dopuniti. Nisam protiv ideje da se na prikupljanju materijala angažiraju 
i profesori povijesti u Novoj Gradiški ili da se održi neki sastanak koji bi

U Odgovor na moje treće pismo koje sam iz istih razloga, kao i dva prethodna, izostavio. 
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organiziralo rukovodstvo Narodnog sveučilišta »M. A. Reljković«. Ja bih bio 
spreman da učestvujem u tim razgovorima, ali kad se prikupe podaci ili neki 
materijali koji bi nam poslužili kao osnova za diskusiju.

1. Prve kontakte po dolasku iz Zagreba uspostavio sam s Rankom Ze
com, Veljom Buzadžićem i Milanom Tomićem. Najviše sam se susretao s Ran
kom Zecom. Tema je bila rat, okupacija i dolazak ustaša na vlast. Ali sve to 
zajedno trajalo je vrlo kratko vrijeme. Odmah je došlo do hapšenja Židova i 
Srba komunista. S Okružnim komitetom Partije nisam uspio uspostaviti kon
takte, niti sam sreo Mirka Kljajića. Joža Manolić je već bio u Zagrebu. Imao 
sam utisak da ništa organizirano ne funkcionira. Nikakve direktive ne posto
je. Nitko ne rukovodi. Sastanaka nema. Sve se svodilo na razgovore i osma- 
tranja, zapravo na čekanje. Dolazi do hapšenja Okružnog komiteta. Jedan 
dio članova SKOJ-a odmah odlazi u Beograd: Velja Miladinović, Relja Kalem- 
ber, Drago Tomić, Pero Krasulja, Miladin Trifunović i Vojo Carić. Cijela ta 
skojevska grupa, osim Voje Carića, već u julu-avgustu 1941. godine odlazi 
preko Obrenovca u mačvanske partizane. Uhapšeni su i sprovedeni u zatvor 
u Staru Gradišku: Ranko Zec, Milan Nikolić, Vojo Milojević, Velja Buzadžić, 
Šaco Pernić, Slavko Polak i Jovo Munjas. Međutim, nakon kratkog vremena 
Ranko Zec, Vojo Milojević i Velja Buzadžić su uspjeli da odu u Beograd. (Po
slije sam čuo da su njihovi roditelji otišli u Beograd, odmah poslije njihovog 
hapšenja, i tamo od njemačkih vlasti dobili potvrdu da se mogu iseliti u Sr
biju. Na osnovu tih potvrda izvukli su iz zatvora Voju Milojevića i Velju 
Buzadžića, a za Ranka Zeca su njegovi roditelji platili izvjesnu sumu novca 
i tako ga, također, prebacili u Beograd). Ostala četvorica se više nikad nisu 
izvukla iz Stare Gradiške. Ustaše su ubile Milana Nikolića, Slavka Polaka, 
Jovu Munjasa i Aleksandra Pernića Šacu. S Milanom Nikolićem je bila uspo
stavljena veza u Staroj Gradiški. Kontakt je održavala Ljubica Orobabić. Ali 
za kratko vrijeme.

Poslije je nastala praznina. Ostalo nas je malo i bez ikakvih veza. 
Kretale su se samo ustaše i njihovi doušnici. Obezglavljena je bila i Partija i 
SKOJ. Ja sam ipak, iako malo prorijeđeno, održavao kontakte sa Švabom, 
Makijom i Milanom Tomićem. Čak smo i prikupljali novčanu pomoć za uhap
šene drugove. Tako je prolazio april i maj. Jedino sam čuo da je negdje u 
drugoj polovini aprila dolazio u Novu Gradišku Stipe Ugarković i prenio di
rektive Centralnog komiteta KPH da počnu pripreme za oružanu borbu. Do
govorena je tada i stalna kurirska veza između CK i OK koju je trebalo da 
održava Liza Katičić, tada kandidat Partije.

Tada je učinjen i pokušaj preostalih komunista da se ponovo uspostavi 
veza sa Zagrebom. Znali smo da tamo radi Stjepan Dolušić, član Partije i s 
nekom partijskom funkcijom. Na sastanak je išao Mijo Mateković. U Zagre
bu je, od njegovih roditelja, saznao da je Stjepan bio uhapšen od strane 
ustaša. Došao je u partizane poslije. U zatvoru je bio vrbovan od Gestapoa. 
Otkriven je u Orahovici kada je preko svog agenta, koji je imao radio-stanicu, 
pokušao da pošalje izvještaj ustašama u Zagreb. Suđen je i strijeljan.

Vratio bih se ponovo na prva hapšenja skojevaca komunista u Novoj 
Gradiški. Treba, naime, shvatiti da je SKOJ pred rat bio vrlo borben, čak 
agresivan prema frankovcima, budućim ustašama, da je dolazilo u školi i u 
gradu do međusobnih fizičkih obračuna i normalno je bilo očekivati da će



đaci ustaše, sada na vlasti, htjeti i moći da vrše odmazde. A to se i dogodilo. 
Druga je stvar bila s komunistima radnicima (i u komitetima i u ćelijama) 
Oni su vodili borbu u okviru URS i HRS, gdje ideološki sukobi nisu bili pri
marni. Među radnicima uoči rata nije došlo do dublje ideološke diferencija
cije, tj. na one koji podržavaju komunističku, odnosno one koji su uz ustaš
ku ideologiju. U gradu, u gimnaziji, kod omladine ta diferencijacija je bila 
jako izražena i prožeta borbenošću s obje strane. Zato su komunisti, zapravo 
đaci skojevci i bili prvi na udaru. Jasno, Srbi i Židovi u prvom redu.

2. U Novoj Gradiški se nije odmah znao konkretan povod za hapšenje 
članova Okružnog komiteta Partije. (Povod je bio štampanje prvomajskog 
letka). Izgleda da su svi uhapšeni komunisti bili dobro praćeni (12 članova 
Partije i jedan kandidat). Ustaše su uočile vezu s Adžamovcima i tako otkrile 
tehniku Okružnog komiteta. Odmah poslije prvih batina Bednarik je počeo 
da tereti Svečnjaka i Gregla. I njih dvojica su se međusobno optuživala. Osta
li komunisti: Mirko Kljajić, Mirko Gembarovski, Joža Manolić, Dane Šarić, 
itd, iako nisu bili konkretno povezani sa štampanjem letaka, bili su uhapšeni 
prosto kao komunisti, jer su ustaše vjerovale da će u tom procesu (a prizna
vanja su već počela) doći do cjelokupne partijske mreže. Uostalom, mi smo 
svi bili identificirani u Novoj Gradiški kao komunisti jer je u direktnom, i 
fizičkom sukobu s ustašama opredijeljenost bila očita.

Hapšenje je velik udarac za organizaciju u Novoj Gradiški. A posebno 
loše držanje pojedinaca. Najviše batina je dobila Liza Katičić, kandidat za 
člana Partije i kurir između CK i OK. Međutim, ona nije priznala da je to 
učinila svjesno i sa znanjem. Poslije je bila puštena iz zatvora, razočarana.

Mislim da je ustaška tajna policija uspjela potpuno rekonstruirati 
Okružni komitet jer je vršila hapšenja članova Komiteta i u Zagrebu (Jožu 
Manolića i Mirka Gembarovskog). Svečnjak, Gregl i Bednarik su bili osuđeni 
na smrt, poslije pomilovani i osuđeni na tri godine robije u Sremskoj 
Mitrovici. Ostali uhapšeni, Mirko Kljajić, Mirko Gembarovski, Lina Ferić, 
Dane Sarić, itd., prebačeni su iz Slavonske Požege ponovo u istražni zatvor 
u Novu Gradišku.

3. Dušan Calić Ćule došao je u Novu Gradišku u junu 1941. godine. 
Ja sam ga dočekao na dogovorenom mjestu u gradu jer sam ga lično pozna
vao iz studentskih dana u Zagrebu. Doveo sam ga u Cemik. Spavao je kod 
mene. Drugi dan održao je sastanak s našom skojevskom grupom u kući Joze 
Prpića. Bili smo prisutni: Dušan Kravić, Franjo Tomljanović, Rudolf Drago- 
vić, Jozo (Josip) Prpić i ja. Na sastanak nisu mogli doći Pavlek i Kurjaković 
jer je bio organiziran na brzinu. Mislim da je Ćule tada imao sastanak i s 
Antunom Tencerom i Milanom Tomićem (to, uostalom, potvrđuje i Tencer). 
Ako me sjećanje ne vara, s Ćulom je došao još jedan drug koji se sastajao s 
članovima Partije. Bio sam, poslije, uvjeren da je to bio Stipe Ugarković. To 
treba da se provjeri kod Ćule12. Kako je Ćule došao do nas? Ili preko Martina 
Trnke iz Dragalića koji je znao za naš rad ili preko Ljubice Orobabić koja 
je znala, preko Danice, sestre Šace Pernića, da smo mi nastavili aktivno i dalje 
raditi (jer smo skupljali i novac da bi uhapšene, a i njenog brata, oslobodili

12 Ćule se ne sjeća tko je to bio. Stipe je tada bio na drugom zadatku.



iz zatvora iz Stare Gradiške). Poslije, veza je nastavljena preko Milke Čanak 
iz Trnave i punkta Petrić-Samardžija, a nešto kasnije preko Šumetlice.

Zadaci koje je Ćule postavio pred našu skojevsku grupu bili su jasni 
i precizni: ponovo srediti aktive SKOJ-a, formirati nove u Gradiški i u okol
nim selima gdje je i prije rata postojala partijska organizacija, skupljati 
oružje (a poslije sam čuo od Švabe da je isto postavio i pred druge članove 
Partije u Gradiški). Povezati se s preostalom organizacijom u gimnaziji. Iznio 
je i političku situaciju. Sada vidim da je imao već i jasne direktive CK KPH
o pripremama za oružani ustanak (vjerojatno je njegov dolazak kod nas usli
jedio poslije razgovora s Vladom Popovićem). Poslije tog sastanka dobijao 
sam redovno pismene direktive za dalji rad s potpisom »Ćule«, u prvo vrijeme 
preko Ljubice Orobabić (i Danice Pernić), a poslije preko Trnave.

Moram napomenuti da sam čuo da se negdje, navodno, vodi diskusija
0 tom da li je Ćule bio u ono vrijeme sekretar Okružnog komiteta Nova Gra
diška ili ne. Zanima me da li je to bitno, odnosno da li se i mogu postavljati 
takva formalistička pitanja. Treba razgovarati o radu i o organizaciji ustan
ka. Pošteno treba priznati: svi smo ga slušali i svi komunisti koji su radili, 
radili su po njegovim direktivama. U Novoj Gradiški smo radili Antun i Alojz 
Tencer, Milan Tomić, Petrić-Samardžija, Milo Popović i ja, kao organizirani 
komunisti. I svi po njegovim uputstvima izvršavali smo zadatke koje je on 
formulirao. On je formirao nove ćelije, nove komitete i nove skojevske grupe, 
odobre pomoći, itd. Stari Okružni komitet praktično nije ni obnovio rad po
slije kapitulacije. I fizički postaje odijeljen od organizacije padom u zatvor 
u maju 1941. godine. Uostalom, mislim da je Ćule, baš takav kakav je bio, 
tvrd, odlučan i s organizacionim smislom i bio čovjek »onoga vremena«. In
teresantno je da je i tražio takve ljude. Odlučne i hrabre. Uzeo je Švabu i 
postavio za sekretara Kotarskog komiteta, a za člana Milana Tomića, ali nje
ga tek pošto je izvršio dosta kompliciran zadatak u Zagrebu (veza sa CK 
KPH). Tada ga je i primio u Partiju i odmah uveo u Kotarski komitet.

Ćule nije umio da filozofira. Sjećam se tog sastanka u Cerniku. Pošto 
je prvo saslušao nas i vidio kakvo je stanje na terenu, odmah je prešao: »E 
pa. dečki, treba odmah da...«, i redali su se zadaci: ovo skojevska grupa, to 
vidjeti s drugom, u gimnaziji ustanoviti, veza je ta i ta, itd, itd.

4. Ne mogu točno da se sjetim da li je to bio juni ili juli, ali svega 
nekoliko dana poslije sastanka s Ćulom, k meni je došla Danica Pernić i do
vela Nadu Dragosavljević, koja je stigla iz Okučana sa zadatkom da pripremi 
teren za formiranje Kotarskog komiteta SKOJ-a. Tad sam joj prenio što smo
1 gdje učinili poslije sastanka s Ćulom. Sastanak je zakazala za određeno vri
jeme u Okučanima, u svojoj kući. Poslije nekoliko dana bio sam kod nje. 
Formiran je Komitet u sastavu: Nada kao sekretar i članovi: Zvonko Švajcer, 
Nikica Vujasinović i ja. Pretežna diskusija bila je o omladini i SKOJ-u (gdje i 
kako organizirati i povezati SKOJ). Jasno, i o pripremi za ustanak (oružje). Ja 
sam dobio i poseban zadatak za povezivanje s istočnim dijelom kotara (Rudi 
Jakovac iz Kapele).

U Kapelu sam išao odmah poslije sastanka. Našao sam Jakovca i pre
nio mu zadatke Komiteta. Odredio sam da veza Kapela-Nova Gradiška ubu
duće ide preko punkta Petrić-Samardžija. Već u julu bila je povezana cjelo
kupna partijska i skojevska organizacija tog područja. Veza je izvrsno funk
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cionirala. Dolazio je Milan Krunić, Stipa Dragomanović, Zvonko Krišković i 
Rudi Jakovac, a neumorno su radili i Zlata Dupko, Ančika i Alojz Janoušek, 
porodica Mašek, posebno Ankica iz Nove Kapele, itd.

U Novoj Gradiški posebno se aktiviraju Milenko Adžaga i Miloje Ga- 
brijelić. Adžaga je pored rada bio i kurir. Teško je bilo obnoviti rad u gimna
ziji jer se nastava stalno prekidala (gimnazija je jedno vrijeme bila i njemač
ka kasarna). Ali smo ustanovili da su preostali skojevci bili već povezani s 
Komitetom u Okučanima, preko terena, i da su bili povezani u posebne aktive, 
a poslije i s općinskim komitetima SKOJ-a.

Tada smo Milan Tomić i ja formirali novu partijsku ćeliju u Šumetlici. 
Sastojala se od tri člana: Pejo Teslić, Đuro Protić i Dušan Ilić. Ali moram 
naglasiti da je omladina Šumetlice bila sjajna. Ni ranije ni poslije nisam sreo 
tako dobro organiziranu omladinu i tako kompaktnu cjelinu. Izdvajam SKOJ 
i njegovog prvog sekretara Ljubana Ugrešića. Nosili su, taj SKOJ i Ljuban, 
ogroman dio aktivnosti za cio onaj kraj i dalje prema selima na Babjoj gori. 
I prema Cerniku i Novoj Gradiški. Ti si mi rekao da je Ljuban sredinom 1942. 
godine postao i član Kotarskog komiteta SKOJ-a.

Moram, ipak, kazati da je u jesen i zimu 1941. godine rad u Novoj Gra
diški bio zaista težak. Izuzetno težak. Ustaška nadzorna služba se već izvješti- 
la kako da radi. Brzo je učila od Gestapoa. Kontrola je bila danonoćna. Na
stala je prosto jedna armija žbira i doušnika tipa Zvonka Benkovića i sličnih. 
Povlačili smo se u duboku ilegalnost. Sastanke smo održavali noću i poslije 
dobre pripreme. A Ćule nije prestajao da šalje kurire i nove zadatke. Počele 
su već i oružan borbe. Mnogi građani su se povlačili i izbjegavali ustaše. A 
oni su postali stvarne zvijeri.

Za cijelo to vrijeme nismo uspjeli da »prodremo« u tvornicu »Kruljac«. 
Gotovo ni jedan kontakt sa radnicima i omladinom u tvornici nismo mogli 
ostvariti. Samo je Švabo održavao veze sa Franjom Kraljem i Antunom Ho- 
dakom (ali preko Dragalića). Mislim da je i Joso Prpić imao neke kontakte s 
radnicima u fabrici.

Od viđenijih građana koji su nam pomagali i redovno davali pomoć, 
naročito u sanitetskom materijalu, bili su dr Krsto Harambašić, sudac Ante 
Ćotić i inženjer Đurađ Pavić.

Beograd, 16. IV 1980. g.
Pozdrav,
Zvonko

Dragi Zvonko,

... Pošto sam na kraju pročitao kao cjelinu sva svoja pisma i tvoje 
odgovore, molio bih te još samo za neka kratka objašnjenja:

1. Kakav je bio raspored hapšenja: Židovi, Srbi, skojevci pa Okružni 
komitet?

2. Da li je na sastanku u Cerniku, kada je Ćule bio kod tebe, bio u bilo 
kakvoj formi spomenut bivši Okružni komitet, odnosno stanje u zatvoru, 
mogućnost veze s uhapšenima ili nešto slično?
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3. Kakav je konkretno (po terenu ili po ljudima) bio raspored između 
tebe, Švabe, Makije, Cetinskog i Milana Tomića Slobodana (od septembra do 
decembra 1941. g.)?

4. Da li si imao bilo kakav kontakt s Milanom Krunićem jer si išao 
u Kapelu na razgovore s Rudijem Jakovcem, a tamo je na željezničkoj stanici, 
radio i Krunić?

5. U novograuiškoj gimnaziji je radio Miloje Gabrijelić tokom 1941. 
godine. Nešto više o njemu i njegovim zaduženjima.

6. Što je bilo s Danicom Pernić? Ona se poslije 1941. godine gotovo 
više nigdje ne spominje.

7. Tko je održavao veze s Dušanom Kljajićem? Čak sam u nekim papi
rima našao da je on bio član gradskog komiteta SKOJ-a (a nitko drugi ne spo
minje gradski komitet SKOJ-a) — Dušan je sačekao Mirka pred zatvorskim 
vratima i zajedno su otišli u partizane. Dušan je uhapšen u decembru 1941. 
godine i već je u februaru 1942. strijeljan u zatvorskom dvorištu Župskog re
darstva u Novoj Gradiški. Imao je hrabro držanje. Kad je odlazio na strije
ljanje (osuda mu je saopćena u zatvoru), išao je od ćelije do ćelije i pozdrav
ljao se vrlo mirno i dostojanstveno sa drugim uhapšenima.

8. Samo bih te, na kraju, još zamolio nekoliko riječi o Milanu Tomiću. 
Kada i gdje je pao u zatvor? Tko ga je hapsio, tko ispitivao, čime su ga tere
tili i da li ste uspjeli da uhvatite bilo kakvu vezu s njim dok je još bio u zat
voru?

20. X 1980. g.
Pozdrav,

Antun

Dragi Antune,

Mislim da ću uspjeti odgovoriti na postavljena pitanja.
1. Hapšenja su tekla određenim redom. Prvo su ustaše počele sa sko

jevcima komunistima, odnosno đacima Srbima. Milan Nikolić je bio prva 
žrtva. Došao je u Novu Gradišku odmah po dolasku ustaša na vlast. Došao je 
iz Sloboštine. Navratio je do mene. Savjetovao sam mu da se odmah vrati 
nazad. On je produžio u grad. Istog dana je uhapšen i više nije bio puštan 
na slobodu. Poslije je uhapšen Vojo Milojević, Munjas, Pernić i, jasno, Ranko 
Zec. U Novu Gradišku su doveli i braću Rađenović, Velju i Nedeljka. Ne znam 
koliko su dugo ostali u zatvoru Župskog redarstva i zašto su bili dovedeni u 
Gradišku. Poslije su ponovo vraćeni u zatvor u Novsku gdje su i ubijeni. 
Zatim je hapšena židovska grupa i na kraju Okružni komitet. To se moglo 
i očekivati. Đaci ustaše zauzeli su važne funkcije u vlasti, u Novoj Gradiški i 
u Novskoj. Jedini koji su se prije rata suprostavljali njihovoj fašističkoj ak
tivnosti bili su đaci komunisti i odmazda je odmah uslijedila.

2. S Ćulom smo u Cerniku razgovarali i o bivšem Okružnom komite
tu ,0 suđenju i stanju u zatvoru. Poznavali smo kompletnu situaciju. Mislim 
da je to poznato.
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Uostalom, da objasnim još jednu stvar. Mi, baš naša skojevska grupa, 
pokušavali smo da organiziramo bijeg članova Okružnog komiteta iz zatvora. 
Radili smo s domobranom Kumičem koji je bio zatvorski čuvar. Imao je čet
vero djece i bojao se. Ali su vođeni direktni razgovori i molili smo ga da Mir
ku Kljajiću doturi pilu za rezanje rešetki. I ja sam razgovarao s Kumičem. 
Akcija je bila započeta preko Dušana Kravića, člana naše skojevske grupe, 
koji je bio u rodbinskim vezama sa spomenutim domobranom (Kumić mu je 
bio očuh).

Tada sam dobio poruku da prekinemo s akcijom jer je u toku organi
zacija bijega preko drugih veza: ključareva žena je toga dana, kada je bijeg 
bio zakazan, ostavila otvorena vrata ćelije i dvorišta.

3. Kao član Kotarskog komiteta SKOJ-a bio sam zadužen za rad s om
ladinom i SKOJ-em. Usput samo da ispravim jedan podatak iz prošlog pisma: 
naime, na sastanak u Okučane, kada se formirao KK SKOJ-a, trebalo je da 
dođe i Rudi Jakovac. I on je bio predviđen da bude član Komiteta. Ne znam 
zašto nije došao. Bio je obaviješten.

Nismo se kruto pridržavali nekog rasporeda po sektorima. Ovisio je 
i o poznanstvu ili o prirodnosti kontakta. Najčešće sam informirao Švabu o 
radu i stanju gdje sam se kretao. Također, izvještaje sam slao Culi i Nadi.

4. Ja sam dobio od Nade zadatak da obavijestim Krunića da dođe u 
Okučane »na jedan sastanak kod Nade«. Radilo se o formiranju Kotarskog ko
miteta Partije. Tada to nisam znao. Ali mi je rečeno da to uradim preko Ru- 
dija Jakovca jer je Krunić dobio izričitu direktivu, zbog mogućnosti provo
kacija, da je Rudi Jakovac jedina veza kojoj može da povjeruje. S Rudijem 
se nisam mogao dogovoriti pa sam sam krenuo u gostionicu na željezničkoj 
stanici gdje je Krunić radio. Ništa nisam mogao učiniti. Bilo je mnogo ljudi 
u gostionici, ja ga nisam poznavao i bojao sam se da ne bi moj pristup shva
tio kao provokaciju. To je i bio razlog da Krunić nije došao u Okučane na 
formiranje Kotarskog komiteta. Jednostavno nije bio obaviješten. Više ga 
nisam vidio. Poslije kontakte s njim održavao je Stipa Dragomanović i zadaci 
su išli preko Komarnice.

5. Radio sam u gimnaziji preko Milenka Adžage, a poslije i s Milojem 
Gabrielićem. Ipak, ja mislim da sam s njim uspostavio vezu negdje početkom 
1942. godine. Bio je vrlo simpatičan; lako je stvarao kontakte, potpuno nekom
promitiran, popularan nogometaš, itd. Ipak su i njega brzo otkrili. Bio je 
uhapšen u isto vrijeme kada i ja.

6. Tokom 1942. godine više se nisam sretao s Danicom Pernić. Kada 
su Nada i Ljubica otišle u partizane, i Danica prekida kontakt s nama. Za
pravo, ona je bila kurir, Ljubica ju je angažirala na prijateljskoj osnovi.

7. Gradski komitet SKOJ-a nije postojao u Novoj Gradiški. Ja sam 
održavao kontakt s Dušanom Kljajićem. On je i znao za našu akciju. (To je 
bio isključivo pokušaj naše skojevske organizacije). Preko porodice koja je 
donosila hranu Mirku Kljajiću održavali smo kontakt s uhapšenima. Poslije 
je Švabo radio na organizaciji njihovog bijega. Ostalo je poznato.

8. Milan Tomić je uhapšen u novembru 1941. godine. Uhapšen je u 
svojoj kući. Opkolile su ga ustaše i agenti. Teretili su ga za vezu s Nadom i 
Ćulom. To su i bila prva pitanja policije: »Poznaješ li Nadu?« »Ne«, odgovorio 
je. »A kada si vidio zadnji put Ćulu?« slijedilo je drugo pitanje. »Ja za nju
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nisam nikada čuo. Poznajem dosta žena, ali nijedna se tako ne zove ...« Dobio 
je dosta batina, ali ništa nije priznavao. Iz saslušanja se vidjelo da su agenti 
tajne policije znali mnogo (u partizanima kada smo se sreli, pričali smo često
0 njegovom hapšenju i istrazi). Pretpostavljali smo da je u Okučanima došlo 
do neke provale ili su agenti nekoga zavrbovali. Ja se slažem i s tvojom tvrd
njom da nije bilo provale, nego su agenti pratnjom došli do dosta materijala, 
a uslijedila je i naša široka akcija za dan oktobarske revolucije (leci, parole, 
sječa telegrafskih stubova, itd.) pa su htjeli da izvrše šira hapšenja. Pošli 
su do Nade Dragosavljević koja im je uspjela pobjeći i onda su hapsili sve 
one s kojima je održavala veze.

Od Milana sam dobio jedno pismo u kutiji šibica. Napisao je da je s 
njim sve u redu, ali da bi želio da se što prije vidimo. Drugim riječima, rekao 
nam je da nešto učinimo za njihov bijeg iz zatvora. Ostalo znaš. Bili ste u istoj 
ćeliji i zajedno ste bježali iz zatvora.

Htio bih još nešto da kažem o onom našem skojevskom aktivu u Cer- 
niku. Posebno o Josipu Prpiću, Franji Tomljanoviću, Dušanu Kraviću i Rudol- 
fu Dragoviću. Oni su bili uhapšeni 1943. godine. U zatvoru nisu ništa priznavali. 
Gak su se i svađali s ustašama. Dragović je psovao i majku Paveliću. On je i 
dobio najviše batina. Jedan ustaša je rekao: »Šteta što nisi naš«. Sva četvorica 
su osuđena na rad u Njemačku. Negdje u Sloveniji njih trojica su, Prpić, 
Tomljanović i Dragović, uspjeli da pobjegnu iz vlaka u slovenačke partizane. 
Poslije su se prebacili u Slavoniju. Tomljanović je kao mitraljezac poginuo 
u borbi kod Caglina. Rudolf Dragović također. Bili su hrabri borci XVII 
udarne brigade. Prpić je ostao živ. Sada je penzioner u Vinkovcima. Kravić 
je ubijen u logoru u Njemačkoj.

Da, i dvije-tri riječi o Stjepanu Dolušiću. Pošto je pao Okružni komitet,
1 mi ostali bez veza, ja sam predložio da se ide u Zagreb i poveže sa Stjepanom 
Dolušićem. Odlučeno je da ide Mateković. Dolušić je inače bio đak novogra- 
diške gimnazije, a za vrijeme studija je bio rukovodilac jedne udarne skojev
ske grupe. Bio je sa mnom član plenuma Sveučilišnog komiteta, Pretpo
stavio sam da ima neke veze u Zagrebu. Međutim, u međuvremenu je bio 
uhapšen. Ostalo u vezi s njim rekao sam ti u posljednjem pismu.

Beograd, 19. X 1980. g.
Pozdrav, 

Zvonko Lučić
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NIKICA SMILJANIĆ TIHI

Rođen u St. Grabovcu, Novska, 1920. godine.
Nasilac »Spomenice 1941«.
Rukovodilac Skoja u novogradiškoj gimnaziji od 1938/39. godine. Uz 

Nedeljka Rađenovića, Nikicu Vujasinovića i Milana Nikolića, jedan je od 
najzaslužnijih skojevskih rukovodilaca na novogradiškoj gimnaziji.

Imao je prirodnog dara za rad s đacima i omladinom. Njegovom 
ličnom zaslugom Skoj se razvio i postao brojan, posebno 1939/40. godine, do 
kapitulacije.

Od momenta okupacije radi na novskom kotaru zajedno s Gabrom 
Vidovićem i Čedom Grbićem. Dolazi u partizane novembra 1941. godine. To
kom rata najviše se zadržavao na partijskim funkcijama u jedinici.

Poslije rata jedno vrijeme radi u Ministarstvu vanjskih poslova, a 
bio je i na diplomatskoj funkciji u našoj ambasadi u Budimpešti.

Odlukom CK Hrvatske Nikica je došao u kotar Novu Gradišku gdje je 
vršio dužnost sekretara Komiteta. Zatim odlazi u Zagreb na druge funkcije.

Sada je u penziji i aktivan je u Savezu boraca.
Član je Savjeta Republike.
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Čuo sam da si bio nezadovoljan mojim kratkim prikazom razvoja i rada 
Skoja u »Dokumentima i materijalima o radničkom i NO pokretu na novo- 
gradiškom i okučanskom području 1918-1945. godine«. Ni ja, danas, nisam 
zadovoljan. Radili smo na brzinu, a podatke je davao vrlo mali broj ljudi. 
Ostalo je mnogo pitanja na koja bi gotovo jedini ti mogao dati odgovore:

1. Kakav je bio SKOJ (organizacija, aktivi) kada si ti postao njegov
član?

2. Koji je bio glavni sadržaj i forma rada?
3. Prema izjavi i mišljenju Zvonka Lučića ti si školske 1938/39. godine 

zajedno s Milanom Nikolićem preuzeo rukovodstvo Skoja u školi. A od koga 
si ga preuzeo? Odnosno tko te je izabrao? Da li je Partija irnala ikakve inge
rencije na rad Skoja u školi? Komitet ili pojedinac? O odnosima Skoja i Par
tije u N. Gradiški, posebno u gimnaziji, ništa nisam mogao naći, mislim ni u 
jednom dokumentu, niti utvrditi kako se uopće stvaralo ili postavljalo, ili 
biralo, rukovodsto Skoja. Ili je ono jednostavno, na osnovi svoga rada i auto
riteta od članstva bilo uzeto kao takvo?

4. Da li si imao počev od 1939/40. godine veze sa OK Skoja Nova Gra
diška. Naime, u septembru 1940. godine održana je Prva okružna konferencija 
Skoja za okrug N. Gradiška, u kući Vojačeka u Banovoj Jarugi. Za sekretara 
je izabran Joža Manolić iz N. Gradiške, a član Komiteta postao je i Ranko Zec. 
Da li je ta konferencija imala utjecaja (i kakvog) na dalji rad skojevske orga
nizacije u školi, odnosno da li je uspostavljena normalna veza između škol
skog rukovodstva, konkretno tebe, i novoformiranog Okružnog komiteta 
Skoja?

Bila bi posebno interesantna tvoja ocjena odnosa Skoja i Partije (za
pravo gimnazije i partijske organizacije u gradu).

5. Negdje 1938/39. u gimnaziji su se aktivirali i frankovci. Tu im je i 
bilo jače uporište (iako je Skoj bio i brojniji i utjecajniji, bar ja tako mislim). 
Po sjećanjima pojedinaca posebnu aktivnost su ispoljavali Emil Medvedo- 
vić, Marko Obelić, Stjepan Čukić, Zvonko Benković i Eduard Prša. Ti bi si
gurno mogao dopuniti taj spisak i iznijeti ocjenu njihove djelatnosti.

6. Posebno se postavlja pitanje profesora u Gimnaziji. Poznata je anti
komunistička djelatnost Ante Eterovića i Marije Saks. A i Julije Vitman 
nije bio nama naklonjen. Obratno. (Čuo sam da je likvidiran od boraca 28. 
divizije, odnosno 17. brigade kada su išli u mobilizaciju u istočnu Slavoni
ju, u selo Minušicu, gdje mu je otac bio predsjednik općine). Saksinica je, 
koliko čujem, bila suđena, a za Eterovića se ne zna. Koliko se sjećam, aktiv
ni kao komunisti bili su profesori Ivan Vrančić, Jelka Pavletić (mislim i prof. 
Božena Kolenc). Da li je bilo ikakve veze između Skoja, konkretno tebe, i 
profesora komunista? Ni u jednom dokumentu, ni u sjećanjima predratnih 
komunista (Tencer, Svečnjak) nisam našao da je neko od profesora bio po
vezan s partijskom ćelijom u gradu ...

Mnogo pozdrava,
Mali

Dragi Nikice,
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Nakon usmenog dogovora koji smo imali u Zagrebu pokušavam ispu
niti obećanje i odgovoriti na pitanja iz tvoja tri pisma1, ostajući i dalje kod 
namjere da idemo na pripremanje obrade Skoja novogradiške gimnazije 
angažiranjem svih bivših skojevaca i omladinskih aktivista, o čemu smo se 
Ranko Zec i ja dogovorili s drugovima u Novoj Gradiški prilikom proslave 
60. godišnjice Skoja i Partije.

1. Skoj je u vrijeme kada sam ja primljen, krajem kolovoza 1937. go
dine, bio prilično zatvorena, sektaška organizacija. Osim imena2 u mojoj bi
lješki »Kako sam prišao komunističkom pokretu« treba još navesti Ranka Ze
ca, koji je jedno vrijeme bio org. sekretar OK Skoja Nova Gradiška, a kasnije 
zadužen za Novu Gradišku, Dragu Tomića i Čedu Kovačevića (oba poginuli u 
partizanima u Srbiji), zatim Josipa Krajačića Priku i Mišu Cirkvenog. Negdje 
pred odlazak u Beograd prišao nam je, pod utjecajem Velje Rađenovića i Jefte 
šašića, i Dragoljub Rađenović (u okupiranom Beogradu bio je kasnije sekre
tar rajonskog komiteta, poginuo 1943. u Srbiji kao komesar bataljona). Kada 
smo se Nedeljko i ja povezali s Čedom Grbićem, Ilijom Kneževićem, Veljom 
Buzadžićem i Šacom Pernićem, radili smo i s Vojom Milojevićem, tako da nam 
je i on prišao negdje početkom 1938. godine. Sastanke smo održavali pretežno 
u stanovima gdje smo povremeno boravili do vlaka ili preko zime, zatim kod 
Fridlovih u bivšoj Potočnoj ulici, i u stanu Jože Manolića, pa pet-šest puta i 
kod Ranka Zeca. Kad je bilo lijepo vrijeme, išli smo na izlete i iskoristili pri
liku da se sastanemo. Čini mi se da je u to vrijeme sastancima rukovodio 
Ilija Knežević.

2. O onome što sam napisao o našim preokupacijama i oblicima 
rada, koji je pretežno bio orijentiran na individualno pridobijanje po
jedinaca, davanje na čitanje napredne literature, razgovor o pročitanom, 
pomoć u učenju — ne bih imao što bitnije dodati. Možda samo to da smo 
poslije nekoliko žučnih rasprava koje smo imali s frankovcima (predstavljali 
su ih Medvedović i Prša) došli do zaključka da se moramo upoznati s njiho
vim materijalima. Zato smo ih i nabavili, prije svega brošurice MOSK-a3 koje 
su bile prožete antikomunizmom s poznatim sadržajem: komunisti su nepri
jatelji obitelji, vjere i domovine, anacionalni, u sprezi su sa Židovima, u So
vjetskom Savezu vlada teror kriminalaca i zločinaca nad svim što je moralno, 
vrijedno,itd.

Velja Buzadžić i ja bili smo članovi Sokola pa smo dobili zadatak da 
u njemu djelujemo. Međutim, ja sam mogao raditi samo zimi, i to ako sam 
stanovao u gradu. No, kako je u toj organizaciji bilo malo omladinaca, mi 
smo se pasivizirali i praktično je napustili negdje 1938/39. godine. Dalje, tre
balo je raditi s boljim đacima jer su skojevci morali biti primjerni u svakom 
pogledu. Pijanstvo, neuredan život, nedrugarstvo i si. bili su nespojivi s likom 
mladog komuniste. Vjerojatno je bilo u našem radu i poze (bili smo protiv 
dotjeranosti u odijevanju jer smo to smatrali malograđanštinom). Međutim, 
skromnost i spremnost da se pomogne onima koji su doživljavali šikaniranje

Dragi Tonči,

1 Bila su još dva pisma osim ovog ovdje.
2 Mile Joka, Veljko Ilić, Jefto Sašić, Veljko Rađenović.
3 MOSK (moderna socicjalna knjižnica) pod utjecajem klera i frankovaca.
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tadašnjih prorežimskih školskih vlasti stvarale su nam u školi takav ugled 
da su čak i frankovci, koji su nas mrzili, ponekad znali kazati s uzdahom: 
»Šteta što su komunisti!« Jedna od naših slabosti bila je što smo obično za
počinjali razgovor antivjerskom propagandom, koja, ma kako da je bila ar
gumentirana, nije bila najsretniji put do svijesti vjerski odgojenih mladića 
i djevojaka.

3. Sjećanje vara Zvonka Lučića (kao manje-više i sve nas, što je sasvim 
normalno poslije toliko preživljenog u četrdeset godina). Točno je da je Milan 
Nikolić došao na novogradišku gimnaziju 1939. godine, ali on se nije odmah 
uključio u rad Skoja (bar ne u Gimnaziji gdje sam ja tada rukovodio). Sigu
ran sam da je u Gradišku došao kao skojevac jèr je u Sloboštini, u Požeškoj1 
kotlini, sudjelovao u radu napredne čitaonice. Ovo mi je rekao i Ilija Rikano- 
vić koji ga je dobro poznavao. Da li je bio opterećen učenjem budući da je 
promijenio gimnaziju ili je bilo nešto drugo, danas je teško utvrditi. O tome 
kao i o pitanju kako se i kada povezao, vjerojatno će znati Ranko Zec. U to 
vrijeme smo već imali veze s Mirkom Kljajićem, kome sam povremeno dola
zio, uzimao od njega partijski materijal, primao zadatke i raspravljao o sve
mu onome što se odnosilo na rad s omladinom. Držali smo veze i s Novskom 
gdje je Nedeljko Rađenović surađivao s Perom Carem i Gabrom Vidovićem, 
a preko svog brata Veljka dobijao i materijal iz Zagreba. Imao je i neke na
predne knjige (npr. »Bukve« Hasana Kikića).

Tada smo uložili dosta napora u pridobijanju Nikice Vujasinovića. Te
meljit kakav je bio, teško se oslobađao nacionalističkih iluzija. Ali, isto tako 
je bio temeljit i kao skojevac. O njegovom radu u Okučanima ti sigurno znaš 
više. Za vrijeme okupacije sreli smo se na putu u partizane, u Benkovcu, na 
štaglju Duke Milosavljevića. Ispričao mi je kako je uhapšen i odveden u Sla
vonsku Požegu. Spasio se, kaže, poslije intervencije nekih naših simpatizera 
i zahvaljujući blagonaklonosti suca koji je također bio naš. Po dolasku u 
Šeovicu (2. XI 1941. god.) ja sam bio upućen u odred »Matija Gubec«, a Nikica 
u Psunjski odred. Njegovo herojsko držanje, kad je bio opkoljen u Kleniku 
gdje se borio do posljednjeg metka, poznato ti je.

Razmatrajući s Mirkom Kljajićem nacionalnu strukturu Skoja, došli 
smo do zaključka da je ona nepovoljna i da ima malo Hrvata. Odatle nasto
janje oko tebe i malog Miloša, poklanjanje pažnje onima od Kapele, gdje 
smo vezali Vladu Ferića, a kasnije i Zlatu Dupko. Zatim, rad s Milanom To- 
mićem, oko koga smo se bavili i ja i Ranko, i Zvonko.

Tko i kada je primljen u Skoj, ja ne znam. U vrijeme prve tuče u gim
naziji Milan je već bio naš i odigrao je odlučujuću ulogu.

Negdje u jesen 1939. godine bio sam pozvan Mirku Kljajiću gdje sam 
zatekao jednog mlađeg čovjeka, crnomanjastog, ozbiljnog, koji je po znanju, 
izlaganju i preciznosti u stavovima djelovao kao vrlo iskusni partijski rad
nik. Interesiralo ga je sve o našem radu s omladinom, o radu s vlakašima, 
povezanost s radničkom i seljačkom omladinom i dr. Nakon podužeg razgo
vora, odlučio je da se ja zadužim za rad s vlakašima, a Milan Nikolić je pre 
uzeo rukovođenje Skojem u gimnaziji. Pretpostavljam da je drug s kojim sam 
razgovarao bio ili Rade Končar ili Stipa Ugarković. Možda i Mika Špiljak, 
tada sekretar Pokrajinskog komiteta Skoja za Hrvatsku. Svi su u to vrijeme 
navraćali u Novu Gradišku. Već od 1939. godine rad Skoja se počeo snažnije
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osjećati u gradu i na vlaku. Bio je sve širi krug omladine koja nas je simpati
zirala, i to kako đaci i šegrti, tako i seoska omladina, pod utjecajem gimnazi
jalaca vlakaša. Prodiranje u omladinske mase, borba za njihove životne inte
rese, uključivanje desetina i desetina omladinaca u akcije dijeljenja letaka, 
i ispisivanja parola, organiziranje kultumo-zabavnog života s naprednim pro
gramom itd, bio je rezultat preporoda u Skoju pod rukovodstvom Ive Lole 
Ribara, a i pravilne primjene smjernica za rad kod nas na terenu.

Milan Nikolić je iskazao izuzetnu energiju u radu i iskoristio bogato 
iskustvo iz masovnog rada koje je stekao u rodnoj Sloboštini. Ustaški nož u 
Staroj Gradiški prekinuo je život koji je toliko obećavao. Zločin, težak zločin.

O Okučanima ti znaš više, a ja znam Novsku. Navodim samo imena 
gimnazijalaca, naprednih omladinaca iz Paklenice: Gabro Lončar, Košta Vu- 
kotić, Vlado Dragić i Milan Mašala. Svi su postali skojevci i učestvovali u 
NOR-u.

4. Vezu sa OK Skoja imao sam preko Jože Manolića Abesinca, s kojim 
sam se znao već odranije. On je stanovao u jednom sobičku blizu kuće Velje 
Buzadžića. Svraćao sam u tu Jožinu sobicu češće i slušao Radio-Moskvu. 
Međutim, po skojevskoj liniji ja sam s njima malo surađivao i zadatke sam 
i dalje dobijao od Mirka Kljajića ili od drugova iz Novske.

S Jožom sam imao interesantan susret odmah po dolasku ustaša na 
vlast (10. IV 1941. godine), na povratku iz Slavonskog Broda. (Išao sam u 
Brod, jer sam prije rata održavao vezu s brodskom organizacijom, da im pre
nesem poruku partijske organizacije Novska da su drugovi iz Paklenice, naši 
simpatizeri, u momentu sloma stare Jugoslavije sakrili oružje negdje kod 
Save). Tada sam svratio u Novu Gradišku do kuće Mirka Kljajića. Njega kao 
sekretara Okružnog komiteta trebalo je da obavijestim o dolasku u Benkovac 
Dušana Čalića iz Zagreba i o potrebi da se s njim poveže jer mu može mnogo 
pomoći u partijskom radu. Kako Mirka nisam pronašao kod kuće (nije se 
još bio vratio iz stare jug. vojske, a za njegovog brata Dušana nisam znao da 
li je partijski vezan ili ne), svratio sam k Joži i predao mu tu poruku. On će 
znati zašto je nije mogao predati dalje. Tad mi je ispričao o hapšenjima u 
Novoj Gradiški: Ranka Zeca, Milana Nikolića i Šace Pemića. Poslije sastanka 
s Jožom navratio sam do kuće Velje Buzadžića gdje sam prije rata i čest 
gost. U hodniku sam zatekao Velju i njegova oca. Stari se zaprepastio i prebli- 
jedio. Kazao mi je da je opasno ako me ustaše primijete i ponovio ono što mi 
je već Joža ispričao. Savjetovao mi je da se u Novsku ne vraćam željeznicom, 
nego da će biti bolje ako idem pješice cestom do Okučana, a dalje vlakom. 
To je bio moj posljednji susret s Veljom, koga sam mnogo volio. (Otišao je 
u Beograd, a odatle u partizane, u Tamnavski odred, gdje su ga zimi 1941/42. 
uhvatili Nijemci, za vrijeme prve velike ofenzive. Tamo je u odredu vršio duž
nost komesara čete. Prebačen je u logor na Banjici i 1942. godine strijeljan u 
Jajincima kao talac). Na putu u Okučane svratio sam u kuću Gabre Bogdano- 
vića, člana Partije, inače porijeklom Žumberčanina. Odatle i naše poznanstvo. 
Njegov sin Gabro je bio naš novogradiški skojevac. Ukućane sam zatekao 
prilično potištene. Ispričali su mi da je stari Gabro bio uhapšen i odveden u 
zatvor u Novu Gradišku. (Tamo je mučen i ubijen). Nastavio sam put bez 
smetnji do Kosovca i tu sam se našao s tobom i Brankom Smiljanićem. Raz
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mijenili smo mišljenja o novonastaloj situaciji, a dali ste mi i nešto partijskog 
materijala koji se nalazio kod vas. Poslije sam vlakom produžio do Novske.

0 mom hapšenju zajedno s Veljkom i Nedeljkom Rađenovićem i o nji
hovoj tragičnoj sudbini već sam pisao. Veljko je poslije junačkog držanja 
pred ustašama zaklan ispred novljanskog zatvora, a Nedeljko, poslije trećeg 
hapšenja, odveden u Zagreb i strijeljan. Ni jednom ni drugom se ne zna za 
grob. Tako su završili ovi divni komunisti, borci i masovici, pioniri skojevske 
organizacije na novogradiškoj gimnaziji.

U odnosu na Partiju mislim da smo imali relativnu samostalnost. U mo
jim odnosima s Mirkom Kljajićem (vjerujem da je tako bilo i s Rankom Ze
com i Milanom Nikolićem) osjetio sam nenametljivu drugarsku pomoć s 
kritičkim ukazivanjem kad smo, naročito u početku, naginjali sektaštvu ili 
revolucionarnoj romantici. Partijske zadatke, oko letaka ili parola i si., 
primali smo rado i uspješno ih rješavali. Ocjenu rada, odnosno stanje u Par
tiji i među kadrovima ne usuđujem se davati jer ih nisam dovoljno poznavao.

5. Aktivnost frankovaca smještaš suviše kasno. Oni su već krajem 
1937. godine imali prilično čvrste pozicije na novogradiškoj gimnaziji. Djelo
vali su pod krinkom klerikalne organizacije »Križarsko bratstvo« i imali 
svoje društvene prostorije u Hrvatskom domu. Tamo su igrali šah. Mislim 
da su imali i kuglanu, itd. Međutim, pravi rad se odvijao u prostorijama iza 
crkve sv. Terezije. Zahvaljujući tim formama rada uspjeli su da okupe prili
čan broj vjerski zadojene omladine. Mobilizirali su tu omladinu na »pitanju 
porobljenosti Hrvatske u Jugoslaviji«, na kompromitaciji Mačekove HSS, na 
usponu fašističkih sila — Italije i Njemačke, na antikomunizmu i netrpelji
vosti prema Srbima i Židovima. Ne malu ulogu u tome imao je i katolički 
kler.

Spisku frankovaca u tom pitanju mogu dodati Miljenka Andrijaševića 
(završio gimnaziju 1934/35; kasnije bio ustaški diplomata) i Stjepana Bukoje- 
vića iz iste klase (njegova mlađa braća Ivan i Josip također su bili ustaše, 
jedan od njih je suđen na petnaest godina robije), zatim Josipa Matijaša iz 
klase 1935/36. koji je hapsio i tukao naše. Iz te klase frankovac je bio i Ivan 
Đorić. U školskoj godini 1938/39. isticali su se još i Jakob Ivanišević (rodom 
iz Roždanika; ne znam kakvo je držanje imao tokom rata, a čuo sam da je 
prije nekoliko godina radio kao predavač na Radničkom sveučilištu »Moša 
Pijade« u Zagrebu) i Stjepan Jurčić iz Novske (koji je u pijanom stanju mu
čio u novljanskom zatvoru Veljka, Nedeljka i mene; poginuo neposredno po 
oslobođenju; skrivao se u Novskoj, bio otkriven i ubijen pri pokušaju bijega). 
Iz klase 1939/40. poznati su kao ustaše Zdenko Pšeničnik, Josip Senfner i 
Mihael Sigurić. Iz mog godišta: Mira Draženović, Leonarda Miletić, Zvonimir 
Dopelhamer (bio je klerikalac, a da li je bio i ustaša, to ne znam) i Zvonimir 
Junašević. Za kasnija godišta ti ćeš bolje znati. Ovdje treba spomenuti i veli
kosrpski orijentirane koji su se tokom rata borili protiv nas kao četnici ili 
ljotićevci: Aleksandar Potrebić i Đorđe Bosanac.

Kako se vidi iz dopune spiska, a to je sigurno nepotpuno, nisu frankov
ci imali mali utjecaj. Tek 1939/40. počeli smo ih sustizati, a po masovnosti i 
privlačnosti bili smo i u prednosti. Šteta što je to bilo relativno kratko vrije
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me za konsolidiranje naših pozicija. No, iako se naš utjecaj nije osjetio odmah
1941. godine, pokazao se kasnije (1943. i 1944. godine) kad su i mnogi koji su 
bili prevareni, ustaškom propagandom prišli NOP-u.

Kad danas razmišljam o liku i karakteru tih mladih fašista s novogra- 
diške gimnazije, onda dolazim do zaključka da su to bili kriminalci i degra
dirani karakteri (poput pijanice i sadiste Stipe Jurčića), zatim razbijači, pro
vokatori i doučnici (poput Stjepana Čukića; ustaše su u svojim redovima u- 
glavnom imale propalice, ljude bez ugleda i utjecaja). Bilo je i nešto drukči
jih i načitanih, npr. Medvedović i Prša. Međutim, klerikalizam je u njima raz
gradio ljudskost i razvio fašistički moral, tako da su i pored svoje obrazova
nosti i pismenosti, bili u stanju da se iživljavaju nad simpatizerima i učesni
cima NOP-a kad su ih imali u svojim zatvorima. Svoje antisrpstvo, antižidov- 
stvo i antikomunizam nosili su dosljedno iz gimnazijskih klupa kroz užase i 
divljanje Pavelićeve »nezavisne« države sve do njenog neslavnog, sramnog 
kraja.

6. Sto se profesora tiče, ništa više ne znam ni ja. Mi smo im se pokušali 
približiti, ali osim međusobnih simpatija i prijatnih razgovora, nismo otišli 
dalje. Jedino ne spominješ Tatjanu Bogojević, od 1940. godine udata Šmidek, 
koja je već u početku NDH bila strijeljana. Što se ostalih profesora tiče, izgle
da da je naš simpatizer bio Milutin Ivanušić, koji je došao s Ivom Vrančićem, 
zatim od ranijih Josip Mišić. Svu trojicu sam zatekao u partizanskoj gimnaziji, 
kad sam krajem 1943. godine prelazio iz Slavonije za Liku. Bili su profesori u 
oslobođenom Slunju. Svi ti profesori, bez obzira da li su bili članovi Partije, 
nastojali su da u tumačenju gradiva razviju naučni pogled na svijet, i to je 
njihov pozitivan doprinos razvitku svijesti naprednih đaka novogradiške gim
nazije.

Tvoj navod o Juliju Vitmanu (slažem se s tvojom ocjenom o njemu) mi
slim da nije točan. On se spominje u godišnjacima gimnazije i 1943/44, 
1944/45. i, čak, 1945/46, a poslije ga nema.

Eto, to bi bilo sve čega sam se mogao sjetiti. Žao mi je što ovo nisam 
radio ranije dok je sjećanje bilo svježije.

Zagreb, 29. XI 1979. g.
Drugarski pozdrav,

Nikica

Dragi Nikice,

... Ti se, vjerujem, nećeš ljutiti ako ti postavim neka dopunska pitanja 
vezana uz tvoje pismo, da bi pojedine stvari prikazali još jasnije i potpunije.

1. Molio bih te da šire objasniš ono oko brošurica MOSK-a.
2. U svojoj drugoj točki iznosiš da je prije tebe skojevskim sastanci

ma u gimnaziji rukovodio Ilija Knežević. To je moguće. Nešto slično sam 
našao i u sjećanjima drugih iz N. Gradiške. A što je bilo poslije s Ilijom?

Sa svim ostalim tvojim navodima se slažem, posebno s redoslijedom 
primanja u Skoj. I Pero Krasulja mi je (imam i sada neke pribilješke iz raz
govora s njim) iznio gotovo identične podatke. Pokušat ću ponovo s njim raz
govarati o nekim detaljima i poslat ću ti i pismo i odgovor. Mislim da će tvoji
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podaci, podaci Zvonka Lučića, Pere Krasulje i Ranka Zeca i, ako dozvoliš, 
moja sjećanja, omogućiti dosta vjernu rekonstrukciju Skoja novogradiške 
gimnazije (a to donekle znači i Skoja Nove Gradiške, Kapele, Rajića i Novske, 
iako Novska ovog puta nije područje našeg istraživanja).

3. U našem razredu (Vb) bila je brojnija skojevska organizacija: Bran
ko Smiljanić, Stevo Vitez, Alojz Janoušek, Zlata Dupko, Miloš Karlo, Dušan- 
ka Čalić i ja, ali i jaka fašistički orijentirana militantna grupa: Stje
pan Čukić, Josip Blažeković, Branko Jovanić i Rudolf Ridi, te njihovi simpa
tizeri Mirko Ivezić i Mato Bašić. Za Stjepana Čukića sam našao da je jedno 
vrijeme bio komandant nekog logora u Karlovcu i strijeljan 1945. Ta sudbina 
je zatekla i Jovanića, Ridia i leu Grčevića. Međutim, za Ivezića iz Novske i Bla- 
žekovića iz Grabovca ne znam. Ako imaš nekih podataka o njima, napiši.

4. Ovo je vjerojatno malo, ali bih te molio, ako možeš, bilo bi nam dra
gocjeno, navedi »sudbinu« svih skojevaca do 1945. To i za frankovce, odnosno 
gdje i kako su završili.

5. Pišeš mi o jednoj interesantnoj stvari: ti si 21. aprila 1941. godine, 
po povratku iz Slavonskog Broda, navratio u Novu Gradišku, da, između 
ostalog, obavijestiš Mirka Kljajića, sekretara OK KPH Nova Gradiška, o do
lasku Dušana Čalića iz Zagreba u selo Benkovac, i o potrebi da se s njim po
veže jer »on može mnogo da pomogne u partijskom radu....« U izjavi Du
šana Čalića nalazim da je on stigao u Benkovac 16. aprila 1941. godine. Na 
teren u Slavoniju (Nova Gradiška) uputio ga je Rade Končar. (U Laginjinoj 5 
u Zagrebu, 11. aprila 1941. godine, pored Rade Končara koji mu je direktno, 
kao sekretar CK, dao zadatak, bili su još prisutni Stipe Ugarković i Vlado Ba- 
karić). Od koga si ti dobio taj zadatak da ga preneseš M. Kljajiću? To je inte
resantno. Evo što o tome piše Joža Manolić (dokument HIS za Slavoniju, 
broj K.28): »U to vrijeme, tj. početkom maja 1941. godine imao sam sastanak 
(u Zagrebu) sa Stipom Ugarkovićem ... u vezi sa situacijom u Novoj Gradiški 
i Stipa mi je tom prilikom rekao da bi trebalo da idem u N. Gradišku i da 
razgovaram s drugovima u Okružnom komitetu Partije o daljem radu SKOJ-a 
... Tom prilikom mi je rekao Stipa da je na teren poslat Dušan Čalić sa za
datkom da se uključi u rad OK Partije za okrug N. Gradiška...« To je bilo 
»početkom maja 1941. godine« u Zagrebu.

6. Pišeš mi o svom odnosu prema Velji Rađenoviću. Ja ga nisam po
znavao, ali ti vjerujem jer sam i ja imao isti osjećaj prema tebi i Nedeljku, 
a poslije i prema Nikici Vujasinoviću, mislim 1941. godine, na prvim ilegalnim 
sastancima. Preturajući razne papire i sjećanja preživjelih skojevaca, nisam 
naišao na podatke koji bi mi precizno govorili: zašto su ustaše izabrale baš 
Veljka i Nedeljka Rađenovića i Milana Nikolića kao prve koje su odmah lik
vidirali. Da li su ustaše, mislim ustaše gimnazijalci, u njima vidjeli neku po
sebnu opasnost ili je to možda bio i lični obračun nekih od njihovih poznanika 
iz škole, političkih protivnika? Kakvo je tvoje mišljenje o tome?

7. Ovo pitanje bi se odnosilo na vrijeme kapitulacije i prve reakcije 
članstva Partije i Skoja. Tvoje mišljenje, ukratko, o samoj 1941. godini: u 
čemu i gdje je članstvo Partije i Skoja (uopće uzeto) djelovalo s uspjehom, 
ä gdje ne i koje su se slabosti ispoljile.

8. Kada ti dolaziš u partizane? Kojom vezom? Gdje je došlo do prvog 
kontakta s »ilegalcima« ? Tvoja ocjena zatečenog stanja »gore« odmah po
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dolasku (ne iz sadašnjeg ugla, nego ondašnje impresije), i to rada Partije, 
određenih ličnosti, orijentacije, jasnoće ustanka i si.

Beograd, 10. decembra 1979. g.

Dragi Tonči,

Prije nego što prijeđem na odgovore u vezi s tvojim drugim pismom, 
hoću da ti objasnim (a to si me molio prilikom slanja mog prvog pisma na 
korekciju) što je bilo s drugovima i drugaricama koje sam samo spomenuo, 
a bili su naši simpatizeri, odnosno neki su kasnije postali i komunisti. Alek
sandar Rak je poginuo u partizanima u Bosni. Anuška Vajk je živa. Stevo 
Golubović uhvaćen je kod Broda kao partizanski kurir. Odveden je u Zagreb 
gdje je mučen. Ništa nije priznavao. U Zagrebu je likvidiran. Zvonko Frank 
je poginuo kao partizan u našoj XII proleterskoj brigadi.

Sada na pitanja. Odgovaram ti redom:
1. MOSK je (prema Proleteru broj 5 od 1936. godine) biblioteka zagre

bačkog Kaptola, a znači: Moderna socijalna knjižnica (edicija klerikalne sa- 
držine).

2. Ilija Knežević je rukovodio skojevskim sastancima 1938. godine, 
do svog odlaska na studije u Zagreb. Godine 1941. hapšen je od ustaša u Nov
skoj i maltretiran. Sada radi u Saveznom zavodu za plan u Beogradu.

3. Ne znam da li su Ivezići iz Novske bili novogradiški đaci. Stariji, 
Zeljko, koliko znam, išao je u gimnaziju u SI. Požegu, a mlađi, Mirko, završio 
učiteljsku školu. Obojica su bili istaknuti frankovci, ali se, prema znanju niza 
vjerodostojnih svjedoka, po dolasku »NDH« nisu slagali sa zloglasnim postup
cima ustaških vlasti. Međutim, Željka su naši kao ustašu likvidirali neposred
no poslije oslobođenja. Mirko je živ, radio je kao učitelj. Josip Blažeković iz 
Starog Grabovca, koji je išao s tobom u razred, poginuo je u ratu kao ustaša

4. Ovo je stvarno teže nego što sam i mislio, o skojevcima i njihovom 
učešću u NOR-u, odnosno o sudbini poimenično frankovaca, gdje i kako su 
završili. Počeo sam praviti bilješke, pa sam vidio da mi mnogi podaci nedo
staju , a bojim se da se dosta toga sjećam pogrešno; zato bih radije ostavio 
ovaj dio za konzultiranje s većim brojem živih skojevaca i za istraživanje.

5. Osim toga što sam već napisao, ja ne znam mnogo više. Zadatak sam 
dobio od pokojnog Veljka Rađenovića, a on mi ga je dao u dogovoru s Jeftom 
Sašićem. Calić je, koliko znam, na prolazu iz Zagreba za Benkovac, navratio 
k Jeftinoj kući. Jefto se kasnije dogovorio s Veljkom da mene upute u Slavon
ski Brod da bi se tamo preko Zmaje (Josipa Zmajića) pokupilo i spremilo 
oružje koje su tamo kraj Save ostavili Paklenčani. A na povratku da svratim u 
N. Gradišku k Mirku Kljajiću, sekretaru Okružnog komiteta N. Gradiška, i 
prenesem mu poruku da je iz Zagreba u Benkovac došao Dušan Calić, da se 
s njim povežu jer im može mnogo pomoći u partijskom radu. Interesantno 
je da Manolić u izjavi ne spominje mene od koga je prvo saznao za dolazak 
Calića (kad već nisam uspio naći Kljajića, prenio sam poruku Joži). Moram 
ga ponovo pitati o tome kako je moguće da se ne sjeća.

6. Zašto su ustaše izabrale Veljka i Nedeljka Rađenovića i Milana Ni- 
kolića i odmah ih likvidirali? Prvo i osnovno je da su oni bili poznati i osvje-
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đočeni komunisti, i uz to Srbi, koji su im se našli pod rukom. Ustaše su u nji
hovom slučaju odmah bili dosljedni svojoj antikomunističkoj, rasnoj i ko
ljačkoj orijentaciji. Da su tu igrale uloge i lokalne prilike, kao što je slučaj 
Novske, pa i osvetoljubivost za neuspjehe u borbi za omladinu, sigurno je. 
Što se tiče Milana i njegove pogibije, nisu mi dovoljno poznate okolnosti, 
jedino znam da u to vrijeme ustaše gimnazijalci iz Nove Gradiške nisu imali 
ličnog pristupa u Staru Gradišku, Indirektno su mogli utjecati obiljem »infor
macija« o pokojnom Milanu.

7. Prije svega ne bih se usudio tek tako davati ocjene o Novoj Gradiški 
i Okučanima čije prilike, bez dubljeg istraživanja, ne poznajem dovoljno. 
Znam Novsku i o njoj ću ti iznijeti svoje gledanje s obzirom na postavljena 
pitanja.

Partijska i skojevska organizacija (ovo važi za Novsku i Banovu Jarugu) 
nastojale su od prvog dana kapitulacije da rade u duhu partijske organizacije 
uoči rata. Zato se i moglo desiti da se odmah prišlo sakupljanju oružja u Ba
novoj Jarugi i obavještavanju partijske organizacije u SI. Brodu o ostavlje
nom oružju kraj Save nedaleko od Broda. Na partijskom sastanku u Nov
skoj 15. IV 1941. godine bilo je zaključeno da se prijeđe na strogo ilegalne 
forme rada (ovo je bilo potrebno i zbog gotovo legalnih i polulegalnih formi 
rada uoči rata), da se komunisti više ne sastaju po kućama i na javnim mje
stima, ali da se u pogledu konkretnijih oblika djelovanja čekaju detaljnija 
uputstva od viših rukovodstava.

Već 22. IV izvršena su prva hapšenja komunista; uhapšeni su: Veljko i 
Nedeljko Rađenović, Stevo Golubović i Nikica Smiljanić, a uoči 1. maja i Pero 
Car. Nekako u to vrijeme dobio je poziv za domobranstvo drug Gabro Vido
vić. Poslije nešto više od mjesec dana pušteni su Nedeljko, Golubović i Smi
ljanić, u kućni zatvor. Pero Car već nešto ranije. Također je i Jefto šašić bio 
u kućnom pritvoru. To je jako otežalo partijski rad. Mjesni komitet u Bano
voj Jarugi djelovao je i dalje, sve do hapšenja Rade Pavlovića i Kubašeka 
krajem jula 1941. godne. Dotle je redovno održavana veza sa CK Hrvatske u 
Zagrebu odakle su dolazili partijski materijali (proglasi i uputstva). Treba 
istaći da i pored strašnih maltretiranja u novljanskim zatvorima nije bilo ni 
jednog slučaja izdaje ili slabog držanja pred klasnim neprijateljem. Što je 
još značajnije, novljanski komunisti i skojevci, kako oni u kućnim zatvorima, 
tako i jedan dio van kućnog zatvora (Rudi Car, braća Smiljanić, Mica i Drago 
Vidović, Drago Miloš), nastavili su s radom u izuzetno teškim uvjetima. Pero 
Car je prije svog drugog hapšenja odlazio iz kućnog zatvora na sastanak u 
Paklenicu, do Jefte šašića, organizirao primanje i raspačavanje ilegalnog ma
terijala, radio na podizanju morala aktivista i simpatizera. (Jedan dio tih 
aktivista i simpatizera bio se privremeno pasivizirao, ali se velika većina kas
nije aktivno uključila u NOB.) Jefto šašić je uputio kerestinačkog bjegunca 
Vinka Milinkovića, preko mene i mog brata Duke, do Čede Grbića u Rajić i 
dalje do Čalića, nekoliko puta se kod svoje kuće sastao s Radom Pavlovićem 
i Perom Carem (prije njihovog hapšenja), a poslije je preko mene održavao 
vezu sa zatvorenicima. Ja sam, pored spomenutog, učestvovao u pripremama 
za bijeg novljanskih komunista, tako što sam od starog Rađenovića prenio 
ključ od zatvora, bombe i pištolj i doturio sve to Gabri Vidoviću i njega 
preko brata povezao s Grbićem i čalićem.
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Već negdje u septembru — oktobru djeluje i Kotarski komitet Novska 
s Vidovićem na čelu.

Pred opasnošću od hapšenja, komunisti iz Banove Jaruge: Josip Voja- 
ček Taras, Andrija Kmecik Runjo, Jakob Fijan Družica i Milan Pavlović Sr
bin povukli su se, naoružani, u ilegalnost i odatle djelovali politički, pripremali 
tajna skloništa kod članova KP, i to ne samo za pojedince već i za veći broj 
ljudi, računajući i naoružane jedinice. Organizirali su samoinicijativno 3. IX
1941. godine postavljanje eksploziva na pruzi između Banove Jaruge i Lipov- 
ljana. Pajo Gregorić je s njima održao sastanak 18. IX 1941. i dao im uputstva 
za dalji rad, a i pripremio ih za oslobađanje komunista iz novljanskog zatvo
ra. Paralelno je tekla akcija od Dušana Čalića preko Gabre Vidovića, sekretara 
Kotarskog komiteta Novska. Nakon uspješno izvedene akcije, 4. X je od oru
žane grupe i oslobođenih komunista Pajo Gregorić formirao Odred »Matija 
Gubec«. Time je uspješno završen jedan težak period prilagođavanja rada 
Partije i Skoja na području Novske uvjetima okupacije zemlje i neposrednih 
priprema za NOB. Osnovna slabost se, povremeno, ispoljavala u pasivnosti 
organizacije u jasenovačkoj Posavini, što je nadoknađeno od druge polovine
1942. i naročito 1943. godine kada su se rezultati utjecaja Partije iskazali u 
masovnom učešću naroda te Posavine u NOB-u. Ustaše tu, i pored vrlo vje
štih manevara, nisu mogle steći širi utjecaj. Komunisti su vrlo brzo uspjeli 
nadoknaditi ono što su propustili 1941. i početkom 1942. godine. Druga sla
bost novljanskih komunista bila je u malom utjecaju Partije i Skoja u brd
skim trokutskim selima gdje su tek ratne partijske organizacije i djelovanje 
Odreda »Matija Gubec« osigurali stvaranje osnove za razvitak NOP-a.

8. Ja sam u partizane došao zajedno s Gabrom Vidovićem negdje kra
jem oktobra 1941. godine. Došao sam poslije dva mjeseca provedena u domo
branstvu u SI. Požegi i Capragu. Već prije polaska dogovorio sam se s bratom 
Dukom da mi pošalje šifriranu poruku pošto mu to jave Čalić i Grbić. Prvi 
susret sam imao s braćom Dukom i Dušanom kod kuće, odakle sam se nakon 
kraćeg zadržavanja prebacio u štagalj člana Partije Nikole Zastavnikovića u 
Paklenici. Sutradan je navratio Čedo Grbić i pošto mi se pridružio Gabro Vi
dović, prebacili smo se na štagalj Stanka Mišćevića, sekretara partijske orga
nizacije u Paklenici. Odatle smo Gabro i ja pošli šumom do iznad Rajića gdje 
smo prenoćili i sutradan do Benkovca, do Dušana Čalića. Nakon nekoliko 
dana provedenih na štaglju sestre Duke Milosavljevića, zajedno s Nikicom Vu- 
jasinovićem i Nikolom Guberovićem, koji nam je bio vodič, krenuli smo u 
Šeovicu.

Kako sam ja, a vjerojatno je tako bilo i s drugima, doživio stupanje 
u Odred? Prije svega, psihološki je to bilo ogromno rasterećenje. Nakon ustaš
ke, fašističke more osjećaj slobode! Stvaranje Odreda, prve njegove uspješne 
borbe, legende koje su ga od početka pratile kod naših ljudi, a i kod neprija
telja, njegovo kretanje, bilo je nešto izvanredno lijepo i uzbudljivo. Naglo se 
probudila nada i u dušama našeg porobljenog svijeta, on je osjetio da nije 
sve^ gotovo. Naši simpatizeri i rodoljubi u uporištima kao da su dobili krila. 
Počeli su raditi svjesni da se imaju gdje skloniti ako im dogori. To su samo 
neke impresije na brzinu nabačene. A susreti s ljudima? Za sve nas je bio
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događaj susret s Pajom Gregorićem, Dušanom Čalićem, Zucom4 i Mirkom 
Kljajićem, te susreti s drugim partizanima (Psunj ski odred, Papučani). Raz
govori o prvim akcijama, zajedničkim poznanicima, o partizanskim akcijama 
širom Jugoslavije... Teškoće koje su bile nužne u tim prvim teškim danima 
lakše su se podnosile u tom praskozorju rađanja slobode.

Sad kad sam ti napisao sve ovo, nisam zadovoljan. Toliko toga je reče
no »zbrda - zdola«. Mnogo toga nije rečeno, a što bi dalo potpuniju sliku.

Zagreb, 30. 10. 1980. g.
Mnogo pozdrava,

Nikica

Dragi Tonči,

Poslije čitanja tvojih pisama Zvonku i njegovih odgovora tebi kao i mog 
razgovora s Rankom Zecom dajem nekoliko dopuna onome što sam već na
pisao.

1. Ervin Šmidek je bio vrlo istaknuti član Partije. On je i Mirka Klja- 
jića primio u Partiju. Osnovao je i prvu partijsku organizaciju u Novoj Gra
diški. Kad se zaljubio u Tatjanu Bogojević, našu simpatizerku, i njome se ože
nio, pasivizirao se u radu. Međutim, činjenica je da je njegova uloga u raz
vitku partijske organizacije u N. Gradiški bila značajna. Likvidiran je, zajed
no sa ženom, odmah u početku NDH. To govori da su ustaše znale da ne ubi
jaju samo Židova nego i poznatog komunistu našeg kraja.

2. Kad u svom pismu Zvonku govoriš o grupi s Tahijem, treba spome
nuti i Ankicu Micković. Ona je bila paralizirana i teško se kretala, što je bio 
jedini razlog da nije bila član Skoja. Inače je pomagala pokret, a njena kuća 
je bila jedan od naših punktova. A simpatizeri su bili i Dušan Lapac (poginuo 
kao komandir čete na Kozari) i Aleksandar Rak.

3. Tvoj podatak o redoslijedu primanja u Skoj nije točan. Za Milana 
Nikolića i Voju Milojevića sam naveo. Jovan Munjas i Milan Ećimović prim
ljeni su kasnije, a Velja Buzadžić i Nedeljko Rađenović s grupom Josipa Kra- 
jačića Prike. Ostalo je, manje-više, točno. Ladislava Somera također treba spo
menuti, a kao simpatizera navesti Anušku Vajk, koja je davala značajna sred
stva za nabavku napredne literature. Sestra Veljka Buzadžića, Dušanka, nije 
bila član Skoja, nego simpatizer. Naš simpatizer je bio i Milan Rakas.

Evo i nekoliko drugova koji su bili đaci naše gimnazije i poslije postali 
komunisti: Stevo Golubović, Mirko Levi, Zvonko Frank i Vlatko Milanović 
Had (komesar XVIII brigade). Interesantno da je kratko vrijeme, takoreći na 
prolazu, na našoj gimnaziji bio i Rade Bulat, general. Moram ga prvom pri
likom pitati da mi nešto o tome konkretnije kaže.

Zagreb, 30. XI 1979. g.
Drugarski pozdrav,

Nikica

4 Dušan Marijan
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Evo još nekoliko dodatnih razmišljanja o našem skojevskom radu, teš
koćama i lutanjima, ali i uspjesima koji su se, već u prvim danima okupacije, 
jasno uočavali u organizaciji ustanka.

1. Prva zapažanja o naprednim nastavnicima imao sam u trećem i 
četvrtom razredu gimnazije. U trećem razredu (1935/36) zadala nam je Jelka 
Pavletić, nastavnica prirodopisa, pitanje na koje se moglo odgovoriti materi
jalistički, naučno, ili idealistički. Ja sam napisao nešto romantičarski! Jelka 
je poslije imala s nama u razredu razgovor. Ne imenujući nikoga, dala je 
jednu blagu kritiku svih onih odgovora koji nisu zadovoljavali. Svatko se 
mogao prepoznati, pa i ja, tako da sam se zastidio zbog napisane gluposti. 
Sjećam se da je izrazila čuđenje da i neki đaci koje je znala kao odlične 
đake i primjerne omladince imaju neka zastarjela shvaćanja. Tatjana Bogo- 
jevič, kasnije udana Šmidek, bila nam je u četvrtom razredu (1936/37) raz
rednik i nastavnik hrvatskosrpskog. Dala nam je zadatak: »Kako zamišljam 
napredak sela i poljoprivrede u našoj zemlji«. Ja sam napisao da je bolja 
budućnost sela moguća ako se svakome osigura mala parcela, zatim da se 
prosvjećivanjem podigne znanje i marljivost seljaka. Ona je kao pravilne od
govore navela misli iz sastava Šace Pernića i Velje Buzadžića koji su već bili 
lijevo orijentirani. Rekla je da su ona rješenja koja sam ja ponudio nerealna 
(prenapučenost na selu, bez perspektive da se višak normalno zaposli, zaduže
nost kod banaka, nemogućnost bržeg uvođenja moderne tehnologije i nauke 
zbog slabe ekonomske moći većine malih posjednika, itd). Ovi razgovori su 
uzdrmali moje uvjerenje i natjerali me da razmišljam, iako u osnovi nisu 
neposredno utjecali na moje opredjeljenje. Ali svakako su značajni za stvara
nje osnove na kojoj je kasnije Veljko Rađenović djelovao na mene.

2. U jednom odgovoru, ranije, spomenuo sam MOSK-ove brošurice. U 
Keršovanijevoj »Povijesti Hrvata«, str. 148. stoji: »Klerikalci formiraju u 
masama svoju ideologiju (MOSK, niz raznih brošura, itd.), uperujući glavni 
udarac protiv komunizma, SU (Sovjetska unija) i PF (Pučka fronta). Fran
kovci su se formirali i ideološki u čiste fašiste, iz fašističke Italije i Njemačke 
šire antisemitizam, antidemokratizam, kult vođa, teoriju o gotskom porijeklu 
Hrvata...«

3. Osim onoga što sam već spomenuo o našim vezama s brodskim sko
jevcima, treba navesti i dva moja boravka u Slavonskom Brodu 1938. ili 1939. 
(ovdje mi sjećanje nije sasvim pouzdano).

Emil Stubić je išao s nama u isti razred poslije istjerivanja iz brodske 
gimnazije. Imao je problema s matematikom pa je upućen na popravni ispit. 
Kako sam mu pomagao još u toku školske godine, pozvao me je na dvije ne
djelje u Brod da budem njegov gost i da mu pomognem spremiti popravni. 
Ja sam se rado odazvao. Otac mu je bio željezničar, a stariji brat studirao ve
terinu. Stanovali su u jednoj kućici na brodskoj periferiji. U slobodno vrije
me, kad bismo završili vježbanje, šetali smo na Klasiji, ili išli na kupanje na 
Poloj. Tu sam se sreo s masom brodskih skojevaca, čuo mnoge priče i legende 
(npr. o idolu brodskih đaka skojevaca prof. Godlaru — kako je kćerke vodio 
na krov i pokazujući na nebo osuto bezbrojem zvijezda, tumačio kako nema 
kraja, kako je imao običaj da svaki put na predavanja nosi pod miškom kup

Dragi Tonči,
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časopisa, novina, knjiga, itd.). Preko ferija 1940. godine bio sam kod mog zem
ljaka i učitelja iz osnovne škole Janka Smiljanića, u jednom selu na Ukrini 
blizu Dervente. Ovaj boravak sam iskoristio za susrete s brodskim skojevci
ma s bosanske strane (ako se ne varam — moram to još provjeriti s Vladi- 
slavom Oščipčakom i Markom Bilićem).

Ta dva boravka su značajna za moje povezivanje s Batom (Mihajlom) 
Javorskim u radu na izvršavanju zadataka koje sam dobio od Veljka Rađeno- 
vića u prvim danima NDH.

4. Sadržajno su značajnija bila moja dva susreta s Jovom Vlaisavljevi- 
ćem, koga mi je Bato dao za vezu. U šetnji brodskom periferijom pričao sam 
mu opširno o tome kako počinjemo s antireligioznom propagandom, kako je 
prilično teško probiti neke vrste oklopa i da treba vremena dok se pojedini 
omladinci privuku na naše pozicije. On je, što me je onda začudilo, primijetio 
da ne treba tim počinjati, da treba i religiozne omladince privlačiti na naše 
pozicije, prije svega kroz borbu za drugačije odnose u školi, protiv nedemo
kratskih i neljudskih odnosa školskih vlasti, otvaranjem očiju mladima da 
vide zašto je to tako, da je škola dio sistema koji treba srušiti, itd. Drugo pita
nje je bilo naše sektašenje, orijentacija samo na odlične đake i u svakom po
gledu primjerne omladince. On je rekao da je dobro imati dobre đake u našim 
redovima, ali da dobra ocjena ne mora značiti da se radi i o čovjeku koji bi 
samo zbog toga morao biti koristan za napredni pokret. Takvo orijentiranje 
samo sužava pokret. Treba ići masovno, ići svuda tamo gdje se omladina 
okuplja, zabavlja, igra. Samo je tako možemo oteti ispod utjecaja raznih 
mračnjaka, prije svega klera i frankovaca. Vjerojatno je bilo razgovora i o 
drugim pitanjima, ali svega se ne sjećam. Koliko god su mi Jovina izlaganja 
bila razložna, nisam se baš lako mirio s njima. Obično su mi »dobri« argu
menti padali na pamet kasnije. Obrazlagao sam da je naša situacija drugačija, 
specifična i tome slično, da rezultati nisu onako vidljivi kao brodski, ali da se 
osjeća napredak u radu na pridobijanju mladih. Itd.

Kasnije sam prateći »Proleter« sve više shvaćao da je to što mi je Jovo 
pričao ne samo brodsko iskustvo nego i linija Partije. Mislim da je to bila 
»dobra veza«. Na osnovi brodskog iskustva i iskustva iz rada Skoja u Nov- 
skoj nastojali smo se i mi na gimnaziji izvući iz sektaštva.

5. Taj proces nije bio ni brz ni lak. On se odvijao 1939. i 1940. godine. 
Da smo i pored znanja o potrebi masovnosti u borbi protiv sektaštva ponekad 
kaskali za događajima, pokazuje slučaj sa Zlatom Dupko iz Kapele. Negdje 
u veljači 1940. došao si mi ti i pitao što da se radi sa Zlatom koja traži da je 
primimo u Skoj. Da nas kritizira što smo zatvoreni, da uvijek u uskom krugu 
nešto ćućorimo i da ne vodimo mnogo računa o većini đaka u razredu. Ja sam 
preuzeo da s njom razgovaram, jer me i samog začudila takvim primjedbama. 
Iz razgovora sam zaključio da je ona zrelija nego što izgleda. Da je mnogo 
pročitala. Zna da se najbolji ljudi u selima oko Kapele i Batrine bore kao ko
munisti i da ona želi da se organizirano uključi u taj rad. Iznijela je čitav niz 
primjedbi na način rada u njihovom razredu i u sebi nisam mogao da joj ne 
dam za pravo. Ja sam iz razgovora s Veljkom saznao da u njenom kraju dje
luje kao komunist jedan rijetko pametak seljak — Stjepan Dragomanović i 
da je oko sebe okupio širok krug aktivista u selima kapelske Posavine. Za
ključio sam da je njen razvoj rezultat tog rada. Djelovala je iskreno i uvjer
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ljivo. Zamolio sam je da se strpi, da ćemo razmotriti pitanje njenog prijema 
(objasnio sam joj da naša organizacija zbog progona od strane režima ima 
posebna pravila i da će zbog toga morati malo pričekati). Uskoro je ona bila 
uključena u ženski skojevski aktiv u gimnaziji. Njezina herojska smrt govori 
dovoljno da nismo pogriješili kad smo je primili. Osim tog,a njen nam je 
slučaj pomogao da shvatimo da ima sigurno još desetine i desetine mladića 
i djevojaka koji bi mogli doći u naše redove samo ako pametno organiziramo 
rad i ako im pravilno pristupimo.

6. Nešto o atmosferi koja je vladala 1941. godine, na samom početku 
NDH, uoči općenarodnog ustanka.

Negdje početkom lipnja pozvani su đaci novogradiške gimnazije da do
đu po svjedodžbe. Te godine nije bilo polaganja mature, tobože u znak uspo
stave »slobodne« i »nezavisne« države. To je u stvari bio jeftin demagoški 
trik koji je trebao Paveliću i fašistima da privuku đake maturante. Ja sam 
taman bio izišao iz zatvora i nalazio se u kućnom zatvoru u St. Grabovcu, bez 
prava kretanja iz kuće, osim do klozeta udno dvorišta. Zamolio sam oca da 
upita kod ustaških vlasti u Novskoj mogu li poći po svjedodžbu u Novu Gra
dišku. Dali su dozvolu. Svjedodžba je imala pečat nove tvorevine. Ne samo to, 
u njoj je izražen i odnos prema nama komunistima. U ocjeni iz nekih pred
meta, kao što su matematika i fizika, gdje je bilo neosporno moje znanje, a 
radilo se i o naprednim nastavnicima, kao što je bio prof. Vrančić, ostala je 
ocjena odličan. U nekim, kao što je zemljopis, gdje sam uvijek imao odličan, 
ocjena je snižena na dobar (u pitanju je bio prof. Vitman!) I više ostalih 
ocjena je sniženo otprilike za jedan stupanj.

Gradiška više nije bila ono drago mjesto. Sve što je lijepo ostalo je 
samo u sjećanju: beskrajne šetnje i razgovori, bogat i sadržajan omladinski 
rad i život, itd. Sada kad više nije bilo Šace Pernića, Velje Buzadžića, Ranka 
Zeca i Milana Nikolića, a nisam se mogao sastati ni s Milanom Tomićem, Zvon
kom Lučićem i drugim bez opasnosti po mene i po njih, gledao sarti da se što 
prije iz nje izgubim ponovo u kućni zatvor u St. Grabovcu. To je bio moj 
posljednji susret s Gradiškom pod okupacijom.

7. Vraćam se na moj razgovor kod Mirka Kljajića o Skoju i proble
mima njegovog razvoja na gimnaziji. Taj razgovor je vezan za prijelaz na or
ganiziranje forme rada i za sazivanje OK Skoja, koje je uskoro slijedilo. U 
tom momentu ja to nisam shvatio. Do tada sam bio »prvi među jednakima« 
(primus inter pares), a onda mi je djelokrug sužen. Kad sam nakon izvjesnog 
vremena saznao da je osnovan Okružni komitet Skoja i da Ranko Zec dobiva 
sve istaknutiju ulogu, bio sam sve više nezadovoljan. Nisam to ni onda, a ni 
do sada nikome pričao jer sam držao da bi to drugovi ocijenili kao neskrom- 
nost i nezdravu ambiciju i ne znam što još. Smatrao sam se u pogledu lika 
komunista nadmoćnim. Tek bolji rezultati koji su se ubrzo počeli osjećati u 
radu Skoja na gimnaziji umirili su me, shvatio sam da je stvar ipak važnija 
od ličnih želja. Osim toga, produbljivanje i Obogaćivanje rada među vlakaši- 
ma pokazalo je da je i mjera prema meni bila opravdana. Zašto je dana pred
nost takvim kadrovima kao što su Ranko i Milan Nikolić? Sigurno su bili 
životniji, omladinskiji, davali su više izgleda da će preorijentacija u radu 
Skoja na gimnaziji ići brže, uspješnije. Zašto nisam bio uključen u redovne 
veze po skojevskoj liniji? Teško je danas na to odgovoriti. Nameće mi se
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misao da su možda i na taj način drugovi koji su o tome odlučivali (onaj iz 
Zagreba, nazovimo ga za sada X, i Mirko Kljajić) željeli da me ne povrijede, 
pa sam tako ostao na vezi Mirku i drugovima u Novskoj. Ili je možda OK Par
tije smatrao da mu zbog važnosti rada na selu treba direktan uvid u razvitak 
omladinskog pokreta na selu, koji je u velikom broju sela počinjao radom 
đaka vlakaša i šegrta koji su vlakom putovali u Gradišku. Možda privremeno 
dok se CK Skoja ne uhoda i normalizira. No, sve su ovo više nagađanja nego 
sigurne ocjene, pa ih tako i treba shvatiti. Činjenica je da to moje raspolože
nje, odnosno neraspoloženje ni trenutka nije utjecalo na moju aktivnost. Da
pače, pomoglo mi je da se brže oslobađam ostataka sektaštva.

Zagreb, augusta 1980. g.
Nikica Smiljanić

Dragi Tonči5,

One dopune i sjećanja što sam ti dao u Zagrebu htio bih preraditi i 
dopuniti. Kad budeš dolazio u Zagreb, donesi ih pa da ispravim.

Evo po pitanjima:
1. 0 Juliju Vitmanu. Ipak tu nešto nije u redu. Složili smo se da Vit- 

man nije bio na našoj strani za vrijeme našeg školovanja. Ako je informa
cija točna da je 17. brigada zarobila oba Vitmana (oca i sina) 1943. godine, 
kako to da ga imamo u jubilarnom izvještaju novogradiške gimnazije 1919— 
1969. godine. U popisu je Julije Vitman profesor ne samo 1943/1944. nego i 
1945/46. godine. Pridržavam si pravo da se još raspitam o tome kod prof. 
Milivoja Vojvodića i Gabre Bogdanovića. Možda se kod Radojice radi i o 
osobama s istim prezimenom. Nije logično prikrivanje nestanka 1945/46. go
dine6.

2. Nije moja porodica išla u Posavinu, nego samo brat Đuro po zadat
ku koji je dao Gabro Vidović, na uspostavljanje veze s Jozom Vlašićem. To 
je bilo u oktobru 1941. godine. Moja sestra Mara to spominje u svojim sjeća
njima. Gabro je tamo slao i svoju sestru Micu Vidović. Poslije Gabrinog odla
ska u partizane (kraj oktobra 1941. godine) Duka je jedanput u Posavinu na 
vezu s Jozom slao i Rudu Cara. To su bili pokušaji uspostavljanja veza s Po
savinom koje su inicirali Dušan Čalić i Čedo Grbić. Radilo se o dostavljanju 
partijskog materijala u Posavinu i prebacivanju nekih pušaka iz Posavine, 
Duka je taj materijal prebacivao na biciklu. Mislim da je netko iz Posavine, 
čini mi se Josip Grudenić (Petruška), bio na jednom sastanku Kotarskog ko
miteta Novska u Paklenici, koji je Ćule sazvao i organizirao te jeseni. Intere
santno je da je tog ljeta Jozi Vlašiću išao i Rade Končar, a vodio ga je Andrija 
Kmecik. Prema tome, ne stoji da Posavci nisu imali veze, ali one nisu dale 
rezultate u smislu oživljavanja partijskog rada u 1941. i prvoj polovini 1942. 
godine. Međutim, uspostavljene veze i živa tradicija masovnog partijskog rada 
te ugled SSSR-a učinili su da je utjecaj NDH u selima jasenovačke Posavine 
ostao neznatan i da su se počev od druge polovine 1942, a naročito 1943. go
dine ta posavska sela masovno uključivala u NOP.

5 Odgovor na moje četvrto pismo. Iz sadržaja se može shvatiti kakva sam pitanja uputio.
6 Kasnije su prof Vojvodić i prof. Vrančić potvrdili da je Nikica bio u pravu. 17. brigada 

zarobila je navodno nekog prof. Juli ja Karla Vitmana i njegova sina.
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3. Ja, moja dva brata i tri sestre bili smo već uoči rata skojevci i sim
patizeri ,a majka je sa simpatijom pratila naš rad. Otac je u strahu od repre
salija pokušavao da nas obuzda u radu, ali je istovremeno, već od jeseni 1941. 
godine, potajno od nas ukućana pomagao NOB, slao odjevne predmete, lije
kove, cigarete, itd. Od prvog dana okupacije Duka, Dušan, Mara i ja radili 
smo sve što su Partija i SKÖJ od nas tražili (održavanje veza, informiranje o 
tekućoj partijskoj politici, kontaktiranje sa zatvorenicima, itd.). Ja sam uhap
šen odmah po okupaciji, već 22. aprila 1941. godine po povratku iz Slavonskog 
Broda s partijskog zadatka. U Gradiški sam bio mučen u zatvoru s braćom 
Rađenović i poslije trideset šest dana pušten u kućni pritvor ... Duka je uhap
šen krajem novembra kad je pošao u Benkovac da uspostavi vezu. Pušten je 
iz zatvora početkom januara 1942. godine i odmah odlazi u partizane. Dušan 
i Mara su nastavili rad, ali su i oni zajedno s roditeljima uhapšeni 5. marta
1942. Za Dušanov bijeg iz novogradiškog zatvora i njegovu pogibiju u partiza
nima znaš, kao i za Marin neuspjeh7, zajedno s Ljubicom, tako da je tek za
mjenom iz ustaškog logora mogla nastaviti borbu u partizanima. Stari su za
jedno s najmlađom sestrom prošli sva stradanja u zatvoru, a poslije i u logoru 
Sisak. Tek su uz pomoć prijatelja iz Žumberka bili pušteni i u Zagrebu nasta
vili suradnju s NOP-om. Mislim da je moja porodica dala lijep doprinos 
našoj revoluciji, ali se ne bih složio s tobom da je to neka rijetkost. Imam u 
vidu kompletnu porodicu Gabre Vidovića, svi četvero su bili u partizanima te 
porodicu Pere Cara, Hemeteka, Rađenovića, itd, itd.

4. Da kažem nešto o mom razgovoru s Nikicom Vujasinovićem prili
kom zajedničkog puta u partizane 1. XI 1941. godine. Svakako je to bio rado
stan susret jer je on našem omladinskom pokretu prišao neposredno pod 
mojim utjecajem. I Nedeljko Rađenović je tu imao udjela. Zato je i bilo nor
malno što smo u razgovoru izmijenili mišljenja i informacije o svemu onome 
što smo doživjeli od dolaska NDH pa do tog trenutka. Nikica mi je ispričao
o svom padu u zatvor kada je nosio radio-aparat u Psunj, o intervenciji naših 
simpatizera i o odlasku Jove Delibašića u Pakrac gdje je direktno tražio po
moć od suca Ilića. Ja sam mu ispričao sve o mom hapšenju zajedno s Velj- 
kom i Nedeljkom Rađenovićem. Posebno ga je interesirala Nedeljkova sud
bina s obzirom na njihovu bliskost i zajedničku sudbinu prilikom istjeriva
nja iz novogradiške gimnazije. Ne treba ni da spominjem koliko ga je za
bolio tragičan Nedeljkov kraj.

Nije mi bilo drago kada se Nikica u Šeovici opredijelio za Psunjski 
odred. Bilo bi mi draže da smo zajedno ostali, ali nije to bio prvi rastanak od 
najbližih. Kada smo se poslije siračke akcije našli na Ravnoj gori, već smo 
se mogli jedan drugom pohvaliti jednomjesečnim iskustvom stečenim u parti
zanima. To je, mislim, bio i moj posljednji susret s njim. Vijest o njegovoj 
herojskoj smrti u selu Kleniku primili smo negdje u zemunici kraj Korita. 
Teško smo doživjeli taj udarac, svi mi partizani Družičinog8 voda. Ja se po
sebno nisam mogao pomiriti s činjenicom da Nikice više nema i da je presje
čeno sve ono lijepo i veliko, puno obećanja, koje je u sebi nosio taj dragi, 
daroviti mladić i što je još mogao dati našoj borbi i revoluciji.

Bijeg koji je 14. III 1942. godine organizirao Milan Tomić. Dušan je uspio pobjeći, a Mara je 
zajedno sa Ljubicom Orobabić uhapšena drugog jutra blizu Kovačevca.

o Jakob Fiijan
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5. Ne sjećam se točno tko me je povezao s Mirkom Kljajićem. To je 
bilo 1938. godine. Dvije stvari su mi ostale u živom sjećanju. To je prije svega 
začuđenost kad sam u razgovoru s Mirkovim poočimom, starim Crnogorcem, 
dok sam čekao da se Mirko vrati, saznao da zna napamet »Gorski vijenac«. 
Drugo je neki romantični ugođaj Mirkove radne sobe, pune knjiga, zamrače
nih prozora, neke tajanstvenosti. Međutim, razgovori s Mirkom nisu bih 
knjiški ni nategnuti. Bio je jednostavan i sklon da dokraja sasluša i pomog
ne .Čini mi se da sam ti već rekao kako nam je strpljivo govorio da pronala
zimo načine za prodiranje u redove hrvatske omladine i da prevladamo 
jednostranost koja je do tada bila karakteristična. Posebno su bili interesant
ni razgovori o pročitanim knjigama (sjećam se da sam od njega bio dobio 
»Bijedu filozofije« i »Antidiringa«). Inače, glavni sadržaj naših razgovora bili 
su konkretni problemi rada s omladinom u gimnaziji i u selima duž pruge, 
od Kapele do Novske. S Mirkom sam se u partizanima sreo dva puta, u Šeovi- 
ci kad smo Buco i ja došli u partizane, a drugi put na Ravnoj gori krajem no
vembra ili početkom decembra. Mogu reći da su mi ti susreti i razgovori ostali 
u dragoj uspomeni.

Zagreb, 17. II 1981. g.
N. Smiljanić
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JEFTO SAŠIĆ NOVI

Rođen 1917. u Novskoj.
General-pukovnik u penziji, nosilac »Spomenice 1941«, narodni heroj.
Član prve skojevske grupe i skojevskog rukovodstva u novogradiškoj 

gimnaziji. Primljen u Partiju 1939. godine.
U partizanima bio sekretar Kotarskog i Okružnog komiteta Partije, 

član Oblasnog komiteta KPH za Slavoniju, komesar divizije te šef kontra- 
obavještajne službe pri Glavnom, a poslije i pri Vrhovnom štabu Narodno- 
oslobodilačke vojske.

Učesnik je II zasjedanja AVNOJ-a i vijećnik ZAVNOH-a.
Poslije rata poslanik je u Ustavotvornoj narodnoj skupštini Jugosla

vije i narodni zastupnik u Saboru SRH. Bio je načelnik Uprave bezbjednosti 
DSNO te pomoćnik državnog sekretara za narodnu obranu.

Bio je član CK SKJ.
Završio je Višu vojnu akademiju JNA.
Bavi se istraživanjem i pisanjem o narodnooslobodilačkoj borbi.
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Razgovor s Jeftom šašićem

1. 0 prvim danima Skoja?

Možda ne bi trebalo uzeti kao tvrdnju i početi s uobičajenom ocjenom 
da su u Novu Gradišku došli Mile Joka i Veljko Ilić i za kratko vrijeme svog 
boravka u gimnaziji oformili skojevsku organizaciju. To je formalno točno. 
Međutim, bilo je nešto što se dešavalo i ranije u Novoj Gradiški, Novskoj, 
Okučanima ili Novoj Kapeli. Bila je, kako se to obično kaže, i neka klima, 
nešto što je već sazrijevalo kod ljudi, odnosno kod starijih đaka. Treba stva
ri staviti u vrijeme kada su se dešavale, u dati trenutak, reći kakva je bila 
situacija i što je sve karakteriziralo tu situaciju.

To su još uvijek godine postojanja šestojanuarske diktature. Vrši se i 
dalje progon komunista, pretresaju se njihovi stanovi i u malim provincij
skim mjestima, nema parlamentarizma, mijenjaju se policijske garniture ka
ko se ne bi »ođomaćile« na terenu, i druge stranke obazrivo djeluju, itd. 
Ah ,ta je fasada počela polako pucati, javljaju se već ozbiljnije i dublje pu
kotine u diktaturi, rade i rađaju se stranke. Počinju se vršiti i prve pripreme 
za skupštinske izbore 1935. godine, jačaju sindikati, redaju se i štrajkovi, 
komunisti počinju djelovati preko pojedinih društvenih organizacija i dru
štava, i, konačno, i nadasve, počeo je ogroman »bauk kružiti Evropom« — 
fašizam. Taj fašizam bio je za sve ljude, ili bar za ogromnu većinu, tada, ne
ka zajednička opasnost, zajednička čak i za one ljude koji nisu pripadali is
tim političkim strankama. Naime, štampa je već otvorenije pisala o mjera
ma njemačke fašističke države (paljenje knjiga, paljenje Reichtaga, hapšenje 
Dimitrova, itd.) koja čovječanstvu nagovještava mogući sumrak. Novine pi
šu da Dimitrov od optuženog postaje tužitelj, da jasnom i vrlo preciznom 
logikom brani napredni svijet i dovodi Hitlerove glavešine do bezumlja. To 
su već pratili đaci 7. i 8. razreda gimnazije. Pratili su mnoge političke događa
je, razgovarali, osuđivali fašizam i njegova djela.

U Novskoj, kao i u Novoj Gradiški đaci već razgovaraju s komunis
tima, s mnogim povratnicima iz Sovjetskog Saveza, koji su tamo sebe smat
rali boljševicima i kao takvi i došli u svoju zemlju. Konačno, ti đaci su pu
tovali, kretali se, čitali novine, razgovarali o politici, interesirali se kako 
će se situacija razvijati itd. Razgovarali su sa starim Kordićem koji je bio u 
Sovjetskom Savezu, s Josipom Sorićem iz Kovačevca i mnogim drugim po
vratnicima te s komunistima Antom Mohornićem, Šandorom Kaufnerom, Er- 
vinom Šmidekom, itd., itd.

I u tim i takvim raspoloženjima, stanju i klimi, dolaze u novogradišku 
gimnaziju komunisti Mile Joka i Veljko Ilić. Pametni, oformljeni, ozbiljni, 
dobri đaci. Nisu gubili vrijeme: počeli su odmah da djeluju, da traže, da 
ispituju. Traže i nalaze. I stvara se prva skojevska grupa: Mile Joka, Veljko 
Ilić i ja. Vrlo kratko poslije toga uključuje se i Veljko Rađenović. Nije to 
bila samo grupa, aktiv, nego i prvo skojevsko rukovodstvo za gimnaziju, pa 
i za šire jer do tog momenta skojevske organizacije na novogradiško-oku- 
čansko-novljanskom području nije bilo.
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Mile Joka je stanovao kod advokata Milovana Živkovića jer mu je in
struirao djecu. Tu su se najčešće održavali i sastanci. Razgovori su se vodili
0 materijalu koji je bio na čitanju, kako nabaviti drugi, o tome kako prići 
drugim đacima, kako razgovarati i pridobiti ih za napredni pokret, kako na
ći istomišljenike i kako da se širi napredni komunistički pokret. Bila je to 
pravilna orijentacija i ona je dala zaista dobre rezultate, ne samo po broju 
članova te komunstičke organizacije, nego i u izboru ljudi, divnih ljudi koji 
su onda, a i poslije, u revoluciji, dali ogroman doprinos ne samo za naš kraj 
nego i za Slavoniju i šire.

Nakon godine dana rada Joka je otišao na fakultet u Zagreb. Ja sam 
preuzeo da rukovodim radom u Novoj Gradiški i da održavam vezu s Jokom u 
Zagrebu. On mi je organizirao i druge kontakte gdje sam mogao dobiti par
tijski materijal (»Srp i čekić«, »Proleter« itd.) i naprednu socijalnu literaturu. 
Tada sa mnom rade Veljko Rađenović, Veljko Ilić, Ranko Zec i Ivan Tahi. 
Ni to stvarno nije bila samo skojevska grupa. Bilo je i to rukovodstvo ili ti
jelo za stvaranje Skoja na gimnaziji i u gradu. Radilo se znatno šire. Bili su 
kontakti s Julom Dodiković, Brezovićem, Vjekoslavom Petrovićem, Duša
nom i Jovanom Dračom, Jovanom Bosancem i drugima. Komunistička ideja 
se nije samo pojavila, ona je počela da živi i da se širi. Veljko je već radio
1 s Nikicom Smiljanićem i sa svojim bratom Nedeljkom, a Ranko Zec s 
Čedom Grbićem, Josipom Krajačićem itd.

Prisustvo mladih komunista na novogradiškoj gimnaziji dobija sve više 
»legalni« status. Oni govore na satima nastave, brane svoje pozicije, mark
sističke pozicije. Kod Mile Cipre, profesora filozofije (bio je progresivan 
katolik), ja sam istupao s dijalektičko-materijalističkih pozicija, a Pepa Buko- 
jević s idealističkih. I Emil Ketig, profesor povijesti i geografije, dozvolio 
je da se govori o socijaldemokratima i njihovoj politici. To je sigurno utjecalo 
na situaciju i stvaralo do tada nepoznatu klimu.

Na gimnaziji su djelovali i naši protivnici, koji nisu bili za potcjenji- 
vanje. Oni su se oformili ranije. Bili su proizvod jedne sredine, hrvatske 
inteligencije nezadovoljne položajem hrvatskog naroda i svojim položajem. 
Ali rješenje svog opravdanog nezadovoljstva tražili su u neljudskim koncep
cijama, nacionalističkim i antisrpskim. Već su bili poznati: Miljenko Andri- 
jašević, Stjepan Dopelhamer, Jure Petričević, Ivan i Stjepan Bukojević itd. 
Bili su to jaki protivnici, intelektualci koji su mnogo čitali i učili, bili odlični 
đaci i kao takvi nisu bili bez autoriteta u gimnaziji i u gradu. Polarizacija je 
započela i više nije napuštala gimnaziju sve do 1941. godine kada je ustaška 
strana (bivša frankovačka) poprimila zaista životinjski oblik.

Treba odmah reći da je to frankovačko društvo od samog početka imalo 
jak oslonac u kleru, odnosno kler ga je i začeo, stvorio, oformio, doveo i gajio. 
Kler je koristio baš tu situaciju koju je vlast stvorila svojim držanjem i poli
tikom prema hrvatskom narodu. Korišteni su i oni »čisti« katolici koji su 
znali samo za crkvu i njene obrede, ali su i oni bili uvijek potencijalni fran
kovci, a poslije su, dijelom, i postali. U prvo vrijeme frankovac, a poslije i usta
ša. Klerikalci su stvarno bili rezerva frankovaca. Gornji Bogićevci su bili vrlo 
religiozno selo. Crkva je bila uvijek puna. Franjo Matica je bio do uoči rata 
njihov pop. U selu je 1941. godine stvorena domaća ustaška posada od preko 
50 seljaka. Matica je poslije u Novoj Gradiški, pri prekrštavanju Srba, jasno
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i naglas govorio da bi te Srbe trebalo klati, a ne prekrštavati. Kler je, konač
no, učestvovao i u stvaranju frankovačkih kadrova, direktno ili preko rodi
telja i prijatelja, pa i preko predstavnika vlasti.

Materijal koji sam ja, a poslije i Veljko Rađenović, donosio iz Zagreba 
od Milana Joke, i od drugih veza koje nam je dao Joka, donošen je uglavnom 
do Ervina Šmiđeka.1 Taj materijal su čitali i stariji komunistički omladinci. 
Napredna beletristika se davala šire u školi, ne samo skojevcima nego i sim
patizerima.

Stvaranje skojevske organizacije na novogradiškoj gimnaziji nije ostalo 
nepoznato i višim partijskim, odnosno skojevskim forumima u Zagrebu. O 
tome smo Mile Joka i ja detaljno upoznali npr. Josipa Polaka, koji je onda 
studirao u Zagrebu, a bio je rodom iz Pakraca. On je bio član partijskih fo
ruma, izgrađeni komunist, sposoban i mogao je da pomogne. Postoje neke in 
dicije da je bio član i pokrajinskog skojevskog rukovodstva.

U tim razgovorima s Polakom (a to je bio onaj nesretni period kada 
su neke organizacije Skoja shvatile direktivu da se Skoj rasformira i da ne 
postoji u nekom organiziranom obliku) diskutiralo se i o tome tko bi trebao 
mene zamijeniti i preuzeti rukovođenje skojevskom organizacijom na novo- 
gradiškom području i gimnaziji. Bile su u pitanju dvije mogućnosti: Veljko 
Rađenović ili Ranko Zec. Odlučeno je da to bude Veljko kao stariji i po godi
nama i po stažu u Skoju. Imao je i više iskustava u radu.

Bitno je da se shvati što je u to vrijeme bilo u Novoj Gradiški, kakav 
je bio Skoj, zapravo kakva je bila baza za rad, s kojim đacima se radilo, kako 
se kretala linija razvoja skojevske organizacije, odnosno naprednog omladin
skog pokreta, s kim se radilo, kakve su bile forme rada itd. O frankovcima 
je rečeno. Oni su s crkvom i malograđanima u Novoj Gradiški (a njih je bilo 
mnogo) imali zaista povoljne objektivne mogućnosti da se razviju u jaku i 
brojčanu organizaciju i da se ozbiljno suprotstave stvaranju skojevske orga
nizacije.

U vrijeme kad Skojem rukovodi Veljko Rađenović i kad tu organizaciju 
preuzima Ranko Zec, ona je već brojčano, organizaciono i idejno vrlo jaka. 
Moja je teza da pored jednog u neku ruku konspirativnog rukovodećeg dijela 
komunističke omladine postoji i jedna široka baza, odnosno sredina gdje se 
radi, djeluje i uspješno ostvaruje program organizacije mladih komunista. 
Stvarno je teško, to misli i Čedo Grbić (i mnogi drugi stariji skojevci), točnije 
i preciznije odgovoriti na pitanje kada je netko — naročito u ranijem periodu
— primljen u Skoj. Ali u tom periodu radilo se organizirano s Ilijom Kneže 
vićem, čedom Grbićem, Nikicom Smiljanićem, Jelom i Stojom Dodiković, 
Vjekoslavom Petrovićem, Ankom Mioković, Ivanom i Josipom Tahijem, Jo
sipom Krajačićem, Ivicom Cirkvenim, Draganom Loparom, Aleksandrom Ra
kom, Almom Epštajn, Jankom Janjatovićem, Nedeljkom Rađenovićem i dru
gima. S mnogima od njih počelo se raditi i ranije, u vrijeme kada sam ja ru
kovodio Skojem, a nastavili Veljko Rađenović i Ranko Zec. U tom drugom 
vremenskom razdoblju gotovo svi postaju i stvarno članovi skojevske orga
nizacije, primaju zadatke, pišu parole, raznose letke, obavezno čitaju partij
ske materijale i imaju svoje radne skojevske obaveze u gimnaziji.

1 O Ervinu šmkleku opširnije u sjećanjima Ranka Zeca.
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Kriza skojevske organizacije u našoj zemlji 1935-1936 godine (u mnogim 
mjestima dolazi i do rasformiranja skojevskih grupa i »ćelija«) mimoišla je 
gimnaziju u Novoj Gradiški. Ta organizacija je jednostavno odbila da bude 
rasformirana. Ostala je da radi i dalje. Nije čak došlo ni do kolebanja, nastav
ljen je prijem novih skojevaca i stvaranje novih aktiva itd. Bilo je u toj orga
nizaciji dovoljno unutarnje snage u tom periodu da ostane »neoštećena« i 
da nastavi s radom. Tome smo doprinijeli mi prvi skojevci (Joka, Rađenović, 
Ilić i ja) koji smo već bili na studiju u Zagrebu, ali i nastavili, naročito Rađe
nović i ja, da održavamo i pomažemo Skoj u novogradiškoj gimnaziji, da mu 
šaljemo ilegalni materijal, partijsku štampu, knjige i na taj način mu dajemo 
podršku. To je bio period kada im šaljemo i klasičan marksistički materijal 
(»Antidiringa«, »Bijedu filozofije« itd.), veće količine napredne beletristike 
(Gorkog, Silađija, Cesarea, Londona, Sinklera, Kikića), »Srp i čekić«, »Prole
ter« i si.

U to vrijeme Skoj se ne samo naglo razvijao (brojčano) nego je 
postao i vrlo kvalitetna, ozbiljna i autoritativna organizacija koja je ubrzo 
postala rasadnik mladih komunista cijelog novogradiško-okučansko-novljan- 
skog područja, faktor u gimnaziji i politička snaga o kojoj su i drugi morali 
da vode računa.13 Za Skoj su znali profesori, liječnici i radnici te trgovci, 
upravitelji banke, učitelji, poreski kontrolori, apotekari i šumski nadzornici; 
dok su jedni sa simpatijama govorili o skojevcima, drugi su bili na drugoj 
strani zajedno sa svojim sinovima đacima frankovcima. Za Skoj su, naravno, 
znali i članovi Partije (Ervin Šmidek i Petar Gregl, Dane Šarić i Milan Mesić), 
povratnici iz Sovjetskog Saveza (npr. Josip Sorić) i mnogi drugi.

2. Rad u okviru SDS?

Dolaskom u Zagreb na studije ja sam se vrlo brzo uključio, kao komu
nist, u Samostalnu demokratsku stranku.2 Rad nas komunista posebno je bio 
koristan u okviru »Seljačkog kola«. Za jedno cjelovitije upoznavanje i razu
mijevanje predratne situacije na našem novogradiško-okučansko-novljanskom 
području, posebno na okučanskom, bilo bi pogrešno ako se ne bi sagledao rad 
sa SDS-om, rad komunista u SDS-u i utjecaj te stranke na srpski dio stanov
ništva. Na našem području poznatiji članovi SDS-a bili su pop Danilo Podu- 
navac, Jovo Škara, trgovac Ljubomir Durman, Vojo Kosovac, advokat Miloš 
Divić i drugi. Osnovna politička linija tog dijela SDS-a bila je: sačuvati Jugo
slaviju i sloga s Hrvatima.

SDS je imao jak utjecaj i dobre pozicije u okučanskoj Posavini, uopće 
u kotaru Okučani. Veliki dio srpskog stanovništva glasao je 1938. godine, baš 
posredstvom SDS-a, za udruženu opoziciju. I ne samo to, nego su komunisti 
(Joco Radaković i Jovo Delibašić) bili i čuvari opozicione liste za vrijeme 
glasanja. Na okučansko-novogradiški teren, osim mene kao komuniste, dola
zili su i članovi SDS-a kao predavači. Na primjer Jovo Đerić (komunist iz

la U Novskoj smo Veljko 1 Nedeljko Rađenović, Nikica Smiljanić i ja, a od 1938. i Pero Car, uspješno
radili na stvaranju šire baze kod napredne omladine, posebno kod šegrta i kalfa i stvorili SKOJ
koji je uoči rata imao oko 35 članova.

2 U Zagrebu je organizirana grupa komunista (5 Članova Partije) koji su bili zaduženi za rad
sa SDS-om. U toj grupi bio sam i ja. U toj stranci radilo je oko šezdeset komunista
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Zagreba) i dr Mladen Stojanović. Obojica su držali predavanje u okviru »Se
ljačkog kola«.3

»Seljačko kolo« je u dosta velikom broju prodiralo u naš kraj. U to 
je vrijeme taj list (pored »Seljačke misli« koju je izdavala Partija, a urednik 
bio Martin Franekić) bio vrlo napredan, izrazito antifašistički. Vrlo je često 
donosio popularne članke o Sovjetskom Savezu. »Seljačko kolo« je bilo i orga
nizacija koja je djelovala i na kulturnom planu. U Okučanima i Medarima 
održavane su i zabave (sa socijalnim programom), i na njih je vlast gledala 
s podozrenjem.

Interesantno je da je u prvim narodnooslobodilačkim odborima (inici
jativnim ili odborima za pomoć) koji su krajem 1941. godine bili organizirani 
u većem dijelu sela nastanjenih srpskim stanovništvom, većina imena (Groz- 
danić, Brujić, Kovačević, Martinović itd.) bila poznata iz aktivnosti u SDS-u, 
odnosno u »Seljačkom kolu«. Po mom mišljenju »Seljačko kolo« je bilo 1941. 
godine zapravo neka baza za stvaranje NOO-a na terenu, aktivno jezgro, pa 
i političko, kojim je naš pokret mogao ozbiljno da računa. Ta organizacija 
je doprinijela mnogo i širini pokreta.4

3. Godina 1941?

Prvog dana rata ja sam se našao u Gregorijančevoj 23 (studentski dom) 
sa još nekoliko komunista. Bio je tu i Dušan Čalić koji mi je dao i jednu 
poveću hrpu letaka (leci posvećeni obrani zemlje), koje sam prebacio do Nov
ske. Tu su ih skojevci organizirano dijelili po mjestu, direktno ljudima u ru
ke, na željezničkoj stanici itd. Već je počela i neka anarhija, metež, nedovolj
na kontrola vlasti, vladala je zapravo jedna neorganiziranost državnih struk
tura. Vjerojatno je već u to vrijeme bilo i namjernog unošenja nereda, pa i 
sabotaže.

Komunisti Novske su se odmah dogovorili što da se poduzme. Pala je 
ideja da se drugi dan (bio je sajmeni dan u Novskoj) organizira neki javni 
zbor koji bi imao za cilj obranu zemlje. Ja sam trebao govoriti na tom zboru. 
Tu ideju su podržali Veljko Rađenović, Kaufner i drugi komunisti. Međutim, 
sutradan su došli njemački avioni i bombardirali Novsku. Komunisti su i to 
koristili i išli su da protestiraju kod vojne komande što se jedan takav važan 
željeznički čvor kao što je Novska ne štiti nekim protuavionskim oružjem. 
Ja sam vodio taj razgovor s oficirom i stvarno je drugi dan došlo neko protu- 
avionsko naoružanje.

U Novskoj, kao i u drugim mjestima, odmah poslije prolaska njemač
kih tenkova i kamiona dolaze na vlast ustaše. Jasno, bivši frankovci: Stjepan 
Jurčić, Marko Obelić, Stjepan Čukić i drugi. A oni su, kao bivši đaci novogra-

3 U martu 1940. godine održana je u N. Gradiški Okružna partijska konferencija kojoj je pri
sustvovao i Rade Končar. S Radom sam došao i ja Za sekretara je bio, prvi put, izabran Mirko 
Kljajić. Tada je došlo i do razgovora o SDS-u i Mirko je postao toliko aktivan u toj stranci 
da su mu već i neki članovi Partije počeli prigovarati.

4 Naime, u jednom prikazu »kleničke oružane grupe 1941. g.« štampanom u NG-novinama (30. 
prosinca 1983. g.) autori: Antun Duhaček, Boško Krnjajić i Milan Kladar govorili su o gotovo 
jednom fenomenu da u posavskim selima (Vrbovljani, Gređani, Covac, Klenik) prije rata nije 
postojala ni partijska ni skojevska organizacija, a već prvih mjeseci poslije okupacije velik broj 
ljudi je bio uključen u otpor i bio spreman na oružanu borbu. To se samo konstatiralo, ali se nisu 
iznosili razlozi. Ja tvrdim da je baš u tim selima bilo vrlo aktivno »Seljačko kolo« koje je do* 
prinjelo upravo takvom političkom raspoloženju naroda i njegovoj spremnosti za oružanu borbu.
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diške gimnazije, odlično poznavali svoje protivnike, također đake: Veljka 
Rađenovića, Nikicu Smiljanića, Nedeljka Rađenovića, mene i druge skojev
ce. A sada i članove Partije: Peru Cara, Gabru Vidovića, itd. Dalje je situacija 
poznata. Redala su se hapšenja i mučenja, ali i ponovni rad na terenu nakon 
puštanja kući. Ako netko nije bio u zatvoru, onda je radio. Održavali su se 
sastanci, išlo se na teren, hrabrilo ljude, govorilo se o otporu, o Sovjetskom 
Savezu itd. Razgovarali su komunisti u manjim grupama. Glavna tema je bila: 
što činiti? Ali se jedno znalo, bila je jedna direktiva: potrebno je ostati i ra
diti na terenu. Široke mogućnosti za sve kompromitirane komuniste da se 
prijeđe u ilegalu nije bilo. Kontakti između gotovo svih komunista u Novskoj 
bili su uspostavljeni. Također i s komunistima Banove Jaruge i Paklenice. 
Veza s Banovom Jarugom bila je vrlo važna jer su ti drugovi imali i ranije 
stalne veze s višim partijskim forumima u Zagrebu i postojala je mogućnost 
da se dođe i sada do nekih direktiva i uputstava.

4. Sastanak s Dušanom Calićem?

Meni je ostalo u sjećanju da je Ćule došao k meni u Novsku 18. ili 19. 
aprila. Bio je to dosta hrabar pothvat. To je jedini kontakt između nas dvo
jice tokom 1941. godine.5

U razgovoru (ja sam već bio u kućnom pritvoru, a naoružani domobran 
je povremeno znao proći pored moje kuće) Ćule je pitao kakvo je stanje i gdje 
su komunisti. Ja sam mu govorio o Mirku Kljajiću, sekretaru OK Partije, s 
napomenom da se možda nije još vratio s fronta; o Nikoli Guberoviću, članu 
Okružnog komiteta, koji živi u Bijeloj Stijeni, drugo selo od Benkovca gdje je 
bio Ćule; zatim o Stipi Dragomanoviću iz sela Komarnice.15 Tada sam Culi 
iznio svoja zapažanja o nekim hrvatskim selima. Naime, rekao sam da je ne
moguće da ustaškim postanu Komarnica ili Plesmo, jer su tu djelovali komu
nisti i postojale su aktivne partijske organizacije. (Tako se, uostalom, i do
godilo za vrijeme rata.) Ćule je na rastanku rekao da se ako mi bude ovdje u 
Novskoj opasno i »tijesno« mogu skloniti kod njega u Benkovcu.7

Poslije toga upoznao sam Veljka Rađenovića s dolaskom Dušana Calića. 
a također i komuniste u Banovoj Jarugi. Nekoliko dana poslije otišao je Ni
kica Smiljanić na jedan zadatak u Slavonski Brod.8 Tom je prilikom trebalo 
da na povratku navrati u Novu Gradišku i da upozna Mirka Kljajića sa zadat
kom koji je obavio u Slavonskom Brodu, kao i što rade komunisti Novske i o 
dolasku Čalića u Benkovac. Za Čalića treba da kaže da je sposoban i iskusan 
komunist. Nikica se navratio u Novu Gradišku poslije Slavonskog Broda i 
pošto nije našao Mirka kod kuće (navodno se još nije bio vratio iz vojske), 
prenio je poruku o dolasku Dušana Čalića Joži Manoliću.9 Poslije je i Josip

5 Ćule ne govori o vremenu kada je došlo do sastanka između njega i> mene. On kaže da ga je i Rade
Končar upozorio na to da uhvati što prije vezu sa mnom jer da dobro poznajem situaciju i imam
veze s članovima OK Partije.

6 Ja sam sreo Stipu Dragomanovića u martu 1940. u Prvči, na Prvoj okružnoj partijskoj konferenciji. 
Također sam ga poznavao i po njegovoj aktivnosti u »Seljačkoj misli« gdje je pisao neke članke, a 
poznato je da je grupa komunista u SDS-u usko surađivala s partijskom komisijom za selo gdje 
je bio Martin Franekić, inače urednik »Seljačke misli«.

7 O tome vidi ovdje kod D. čalića.
8 Detaljnije o tome vidjeti sjećanje Nikice Smiljanića.
9 Joža Manoiić tvrdi da je u Zagrebu dobio zadatak da krene u Novu Gradišku i da preda Skoj

Peri Caru jer kao kompromitiran ne može više da se kreće po tom terenu. Kaže da mu Je tada
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Vojačck Taras došao u Benkovac, negdje krajem maja ili početkom juna, na 
osnovi obavijesti koju sam poslao u Banovu Jarugu. Na temelju te iste infor
macije došao je u Benkovac dr Pavle Gregorić u junu 1941. godine i imao 
razgovor s Dušanom Čalićem.10

5. Rad u Beogradu i veza sa Slavonijom?

U Beogradu sam održavao kontakt i imao veze s beogradskom partij
skom organizacijom. Toj je organizaciji bilo poznato da se među prebjeglim 
iz Hrvatske nalazi i jedan broj komunista. Nije prošlo dugo vremena, svega 
dvije-tri nedjelje, i ja sam dobio pismo od Nade Dragosavljević preko jednog 
njenog rođaka, U pismu mi je pisala da je tamo (u Slavoniji) sve u redu i da 
me očekuju. Bilo je to jako toplo i ljudsko pismo. Ja sam odmah poslao od
govor da se spremam i da ću ubrzo stići u Slavoniju. Nada je dala i točnu 
adresu kako da dođem do nje. Preko »prve vaktarnice desno od Okučana idu
ći prema Zagrebu« gdje je na službi bio Pačkić, čija je porodica bila vezana 
za pokret, posebno Anđa koja je bila član Skoja od 1941. godine. Navedena je 
bila i lozinka (»Dolazim po mast«). Međutim, 8. septembra bio sam uhapšen 
na putu k željezničkoj stanici. Milan Ećimović je odmah obavijestio ostale 
drugove (Dušana Marijana, Jovana Zeca, Tihomirovića i druge) da ne krenu 
istom vezom jer je došlo do provale i da sam ja uhapšen.

Preko tri mjeseca sam proveo u zatvoru. Po izlasku iz zatvora uspo
stavio sam ponovo vezu, i ono što mi nije uspjelo u septembru 1941. godine 
pošlo mi je za rukom u martu 1942. godine.

Beograd, 29. V 1984. godine

Stipa Ugarković rekao da u Novoj GradiSki kaže Mirku Kljajiću za dolazak Dušana Calića na 
teren Okružnog komiteta.

10 O datumu i sadržini razgovora između Brzog i Ćule vidjeti ovdje pisma Paje Gregorica, odnosno 
razgovor s njim.

161



ALOJZ TENCER MAKLJA

Rođen 1915. godine u Novoj Gradiški.
Nosilac partizanske »Spomenice 1941«.
Rezervni pukovnik.
Primljen je u Partiju 1939. godine. 1940 postaje sekretarom partijske 

ćelije na lični prijedlog sekretara OK Partije Mirka Kljajića.
Prije rata vrlo aktivno radi u sindikatima, posebno u strukovnim. Bio 

je ispred OK Partije zadužen za skupljanje Crvene pomoći.
Odmah po okupaciji aktivan je i prima svaki partijski zadatak. Prisu

stvuje prvom sastanku komunista u N. Gradiški kojim rukovodi Dušan čalić. 
Neumorno radi na organizaciji ustanka, iako njegova cijela ćelija postaje di- 
sidenska.

Hapšen je i mučen u novogradiškom zatvoru. Imao je držanje dostojno 
komuniste. Učestvuje u organizaciji bijega 14. marta 1942. godine. Tokom 
rata je bio član i sekretar Okružnog komiteta Partije i član Oblasnog komi
teta.

Poslije odlazi u operativnu jedinicu i do penzioniranja ostaje u Armiji.
Penzioniran je u činu pukovnika.
Živi u Zagrebu.
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Dragi Makija,

... Ti si pored Mirka Kljajića, Petra Gregla, Milana Mesića, Ervina 
Šmideka i Mirka Gembarovskog jedan od najstarijih članova Partije u N. 
Gradiški. Zato bih te molio da mi malo detaljnije objasniš neka pitanja u vezi 
sa stanjem i radom KP i SKOJ-a u periodu od 1936/37. do 1941.

1. Po nekim podacima (a i ti tako tvrdiš u knjizi »Dokumenti i mate
rijali o radničkom i NOP na novogradiškom i okučanskom području 1918— 
1945«) godine 1936. u Partiji u N. Gradiški bili su: Petar Gregl, Milan Mesić i 
Ervin Šmidek. Međutim, u razgovoru s nekim drugovima dobio sam podatke, 
dosta neodređene, da je i prije spomenute ćelije, ako je tako možemo nazvati, 
bila jedna grupa komunista koja je bila aktivna negdje oko 1934-5 godine 
(Mandi i Miler, i da je Miler imao dva sina koji su bili skojevci u N. G.). Zvali 
su je jevrejskom grupom. Molio bih te da mi napišeš da li znaš nešto o tome.

2. Ti si bio primljen u Partiju 1939. godine. Znači da si ti sada jedan 
od najstarijih, ako ne i najstariji član KP u našem kraju (iako još uvijek 
mlad po godinama i držanju). Želio bih da znam tko te je primio u Partiju i 
tko je onda bio u tvojoj partijskoj ćeliji. Tko je bio sekretar? I da li je još 
netko primljen te godine u Partiju? Itd. Pokušaj da se sjetiš prvog dnevnog 
reda.

3. Da li je prije rata ikada bio formiran gradski ili kotarski komitet 
Partije. U nekim materijalima nalazim da je Biro OK vršio te dužnosti, ali 
to tek od 1940. godine. A što je bilo prije toga?

4. U nekim dokumentima i sjećanjima nalazim da je OK Partije formi
ran u Pakracu 1939. godine, a ne vidi se da li je u tom Komitetu bio netko iz 
N. Gradiške. Tek od 1940. godine cio Biro sačinjavali su Novogradiščani. Da 
li je možda Mirko Kljajić bio u tom prvom »pakračkom« OK?

5. Potrebni su mi podaci o tebi lično: koje materijale si čitao u prvim 
danima po prijemu u Partiju, tko ti je najviše pomagao, kakve si zadatke 
primao i od koga, kada si, precizno navedi, hapšen i s kim, da li je to poslije 
pada Cincipinke ili poslije pada punkta Samardžija-Petrić i tko je u momentu 
tvog pada u zatvor bio još od komunista u zatvoru?

Mislim da ti, pored Ćule, Delije, Švabe, Mile Popovića i Zvonka Lučića, 
možeš dati najviše podataka o radu Partije na novogradiškom kraju, kao i 
jednu potpuniju ocjenu njena rada. Posebno je to dragocjeno za period 
1937-41. za koji imamo vrlo malo dokumenata.

Očekujući tvoj odgovor,
Mali

Dragi Tonči,

Odgovaram ti na »molbu« s malim zakašnjenjem jer sam tvoje pismo 
primio uoči same Nove godine, a trebalo je dosta truda da poslije toliko vre
mena sredim sjećanja o svemu onome što si tražio da obradim. Nastojao sam 
da budem što jasniji i da kronološki opišem događaje, onako kako su se i 
zbivali, ali je teško jer je prošlo već dosta vremena. Pokušavam da po sjeća
nju naveden pojedine podatke i odgovorim na pitanja onim redom kako je 
to i postavljeno u tvojem pismu.
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1. Mislim da su 1936. godine članovi Partije u Novoj Gradiški bili: 
Mirko Kljajić Stari, Mirko Gembarovski Alija, Petar Gregl i Šmidck (a mož
da i Franjo Svečnjak, o čemu bi najbolje znao kazati Milan Mesić, koji sada 
živi u Osijeku). Šmideka treba ipak izdvojeno promatrati u sklopu te prve 
partijske ćelije, njega i jednog studenta, također člana Partije. Oni su bili 
isključivo povezani s Mirkom Kljajićem. S radnicima se nisu družili, i mi smo 
ih prozvali »salonskim« komunistima. Obojica su 1937. godine napustili Novu 
Gradišku.

Poslije povratka iz vojske, 1938. godine, postao sam potpredsjednik 
Kulturno-prosvjetnog društva u Novoj Gradiški, a Petar Gregl je bio predsjed
nik. Iako sam bio aktivan u radničkom pokretu još od 1936. godine i povre
meno čuo da postoje i članovi Partije u gradu, u organizaciju sam primljen 
tek u novembru 1939. godine. Uostalom, prva partijska ćelija u Novoj Gradiš
ki nije se do 1939. godine ni povećavala niti su stvarane nove organizacije. 
Te godine primljen je i Mijo Ferić, divan komunist. (Pred kraj rata nestao je 
u jasenovačkom logoru).

Kako je dalje tekao redoslijed primanja u Partiju te kako i kojim re
dom su formirane ćelije na našem kotaru poznata je stvar (obrađeno i u 
»Dokumentima...«).

Rad nas komunista odvijao se najviše u sindikalnim podružnicama i u 
raznim kulturnim i društvenim organizacijama (uglavnom radničkim). U okvi
ru URS-ovih sindikata bio sam inicijator osnivanja sekcije tekstilaca. Pored 
toga smo radili i u »Narodnoj pomoći«. Sakupljali smo novac koji je bio na
mijenjen španjolskim dobrovoljcima, ugroženim radničkim porodicama i za 
potporu štrajkovima. U tom radu, bez obzira na radno mjesto ili društveni 
položaj, sudjelovali su svi partijci.

Bili smo zaduženi i za rad u »Seljačkom kolu«. Posebno je tu bio anga
žiran Mirko Kljajić. Zatim, preko SDS i lijevog krila HSS-a radili smo i u 
»Udruženoj opoziciji«. Pored rada u društvima bila je razvijena, i agitaciono- 
propagandna djelatnost, naročito što se tiče pisanja i rasturanja letaka i dru
gog propagandnog materijala koji nam je redovno dolazio iz Zagreba. Najviše 
su takve aktivnosti dolazile do izražaja prilikom obilježavanja pojedinih da
tuma (1. maj, oktobarska revolucija). Tada smo pisali i parole po gradu. Or
ganizacija zborova u okviru udružene opozicije također je bila značajna aktiv
nost komunista, što je posebno smetalo vlastima i vladajućim strankama.

Kao komunisti, već organizirani po ćelijama, održavali smo i teoretske 
sastanke.^ Najviše su bili organizirani u kući Mirka Kljajića, koji je, uosta
lom, i najčešće radio s nama radnicima na upoznavanju marksizma. Čitala se 
»Historija SKP (b)« i »Kapital«. Omiljene teme Mirka Kljajića bile su višak 
vrijednosti, profit, kapitalistička akumulacija i sve forme eksploatacije rad
ničke klase. Kolektivno smo proučavali i »Komunistički manifest«, a indi
vidualno list »Proleter« i »Srp i čekić«.

Konspiracija je bila vrlo važna u ponašanju komunista. Sigurno se 
znalo samo za one članove Partije koji su bili u istoj ćeliji. Praksa je bila da 
su u većini slučajeva sekretari ćelija bili članovi partijskih komiteta (Sveč
njak, Gregi; Kljajić). Jedino sam ja bio sekretar ćelije iako nisam bio član 
komiteta.
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2. Da prijeđem na svoju partijsku ćeliju i njen rad. Mirko Kljajić nas 
je pozvao u septembru 1940. godine u svoju kuću. Bili su prisutni, pored mene 
koji sam ranije primljen u Partiju: Stjepan Bariša, krojački radnik, Dušan 
Kljajić, zemljoradnik, Albert Kovre, krojački radnik. (Poslije je našoj partij
skoj organizaciji pripadao i Ranko Zec). Mirko je mene predložio za sekre
tara. Drugovi su prihvatili. On nam je objašnjavao što znači biti komunist i 
član Partije, kakvo držanje moramo imati pred klasnim neprijateljem, koji 
je cilj sastanka i prorade materijala, itd. Objasnio nam je ukratko i struk
turu Partije. Završio je riječima: »Evo, sada ste vi, drugovi, članovi Partije«.

Moram ovdje objasniti još jednu praksu koja je postojala u Novoj 
Gradiški. Mislim da je naročito došla do izražaja poslije prebacivanja OK iz 
Pakraca u Novu Gradišku. Naime Mirko Kljajić je imao običaj da prima u 
Partiju sam, mimo ćelije i komiteta. Te drugove on je držao i lično na vezi, 
davao im zadatke, provjeravao na poslu, određivao im koju literaturu da čita
ju i angažirao ih na određenom društvenom poslu. Kada bi na taj način pri
mio tri-četiri druga ,tada bi formirao novu partijsku organizaciju (ćeliju). 
Obično bi jednog od članova OK zaduživao za rad s tom ćelijom. Tako je pri
mio i mene u Partiju, Miju Ferića, Dragana Lučića, Martina Trnku, itd. Neke 
od tih drugova nije nikada vezao za jednu ćeliju (npr. Dragana Lučića) jer 
im je davao druge zadatke u okviru SDS-a ili HSS-a, posebno ako su ti dru
govi vršili neke odgovornije funkcije u spomenutim građanskim strankama.

3. U toku rada u Partiji prije rata nisam znao koliko ima ćelija i tko 
su komunisti, zapravo tko su članovi Partije. Nisam znao ni za Kotarski ni 
za Okružni komitet. Jedino se moglo iz prakse primijetiti da su Mirko Kljajić, 
Petar Gregl i Franjo Svečnjak članovi nekog partijskog foruma. U toku rata, 
naročito kad sam postao član Okružnog komiteta za okrug Nova Gradiška, 
saznao sam i za taj dio partijskog rada prije rata u našem kraju. Ali, ipak 
htio bih iznijeti jedan detalj iz tog vremena. Poznato je da je Mirko Kljajić, 
kao sekretar OK, bio na V zemaljskoj konferenciji 1940. godine u Zagrebu. 
Sjećam se prvog sastanka moje ćelije poslije njegovog povratka. Govorio je 
s oduševljenjem o uspjehu konferencije i koje zadatke je postavila pred Par
tiju i SKOJ. Tada nam je rekao i ovo: »Drugovi, ali moram da vam kažem da 
imamo izvanrednog, mudrog i vrlo inteligentnog sekretara. A i kao čovjek 
je krasan. Uz to je po zanimanju radnik. Drugo o tome ne mogu da vam go
vorim«.

Tebi je poznato da je, tek što smo po okupaciji počeli raditi, cio OK 
pao u zatvor. Držanje pojedinih drugova je poznato. Konačno, to je i štampa
no u Dokumentima HIS-a. Ja se samo sjećam da je tada nastala obezglavlje- 
nost, pa i panika. Naročito kada se pročulo po gradu kakvo je bilo držanje 
pojedinih članova Partije u zatvoru. Mnogi članovi Partije i SKOJ-a kao i 
simpatizeri prestaju s aktivnim radom, a neki odlaze i u domobrane. Propao 
nam je pokušaj da uhvatimo kontakt sa Zagrebom (Stipom Dolušićem). Ipak 
takva situacija nije potrajala jako dugo jer već u julu dolazi Dušan Čalić u 
Novu Gradišku i ponovo počinje organiziran rad Partije i SKOJ-a.

Pozdrav,
Makija

Zagreb, 22. I 1979. g.

165



Zagreb, 18. VII 1979. g.

Primio sam tvoja oba pisma. Drugo je, više, kao podsjetnik. Bez loših
misli.

Nisam ti mogao odmah odgovoriti jer sam se nalazio na Zlatiboru, a 
prije toga u bolnici, blizu mjesec dana, navodno zbog upale pluća, pojačanog 
bronhitisa i recidiva upale porebrice. Ipak se radilo o t.ome, kako je to poslije 
ustanovljeno, da sam prije izvjesnog vremena, mislim prije dvije godine, imao 
infarkt. A posljedice su poznate. Sve sam do sada pripisivao nekim staračkim 
tegobama, prehladama, itd. Ipak nekako ide.

Koliko vidim, poenta tvog drugog pisma je na političku situaciju uoči
II svjetskog rata u Novoj Gradiški, tj. od 1938. do 1941. godine. Ništa mi ne 
pišeš da li su ti dali te podatke Ranko Zec i Zvonko Lučić. Oni vjerojatno 
znaju i nešto detaljnije o toj situaciji jer su bili stalno u Novoj Gradiški, a 
ja sam baš tada vrlo često bio pozivan na vojnu vježbu (npr. 1940. bio sam 
8 mjeseci u rezervi). Nešto ti o tome ipak mogu reći, ali prije nekoliko riječi
0 radu sekcije tekstilaca i »Narodne pomoći«.

Sindikalna sekcija kojoj sam bio tajnik obuhvaćala je samo modne 
krojače, nas desetoricu, jer su vašarski i konfekcijski radnici — kojih je bilo 
petnaest — bili članovi HRS-a, ili njih deset nisu htjeli ostati ni u jednoj or
ganizaciji. Mi smo uspjeli u dvije godine da svedemo radno vrijeme od jeda
naest na devet sati dnevno. Također i prekovremeno radno vrijeme bilo nam 
je plaćeno sa 50%, a nedjeljom i 100% više. To je bio veliki uspjeh koji je 
utjecao i na druge radnike.

Mi smo u Novoj Gradiški imali organizaciju »Narodna pomoć«. Koliko 
se sjećam, na čelu te organizacije bio je Joža Manolić Abesinac, postolarski 
radnik koji je u N. Gradišku došao iz Zagreba. Bio je mlad, ali vrlo iskusan 
u našem radu. Mislim u revolucionarnom i ilegalnom. Organizacija »Narodne 
pomoći« obuhvaćala je gotovo cijeli kotar i bila postavljena na teritorijalnom
1 proizvodnom principu. Akcije su bile uspješne. Ja sam bio zadužen za cen
tar, glavnu ulicu i ulice oko parka, i tamo gdje se pojedinačno (po ličnom poz
nanstvu) moglo djelovati. Tako sam dobijao pomoć od obrtnika preko obu
ćara Joce Lukača, a od nekih članova Sokola preko Zvonka Capana. Prilozi su 
nekad bili i do 300 dinara (npr. od Lukača i Lovre Rosića). Policija je taj rad 
smatrala nezakonitim. Međutim, sve je dobro prošlo jer je konspiracija bila 
vrlo dobra.

2. Na tvoje pitanje u vezi s frankovačkim pokretom, mogao bih reći 
slijedeće:

Intelektualne vođe frankovaca-ustaša u Novoj Gradiški bili su: advokat 
Milovan Žanić1, Franjo-Francek Cvijić, generalni direktor tvornice »Kruljac«2, 
Petar Pavišić, pop u Novoj Gradiški, jedan od organizatora ustaške omladine; 
trgovac Štefo Miler i trgovac Milan Lukac3. Među vodeće frankovce spadao je i

Dragi Tonči,

1 U prvoj ustaškoj vladi bio ministar pravde.
2 On je bio i zet braće Kruljac
3 Lukca smo smatrali organizatorom i vođom dijela ustaškog pokreta. On je neposredno organizirao 

razne frankovačke ispade i terorističke akcije.
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ondašnji sudac, mislim da se zvao Osmanagić, a i Drago Đurić, službenik u 
općini. Mislim da će ti Zvonko Lučić dati podrobnije podatke o Medvedovi- 
ćima i Pršama iz Gimnazije.

3. 0 Jugoslavenskoj radikalnoj zajednici ima se također što kazati. 
Ona je svoje ciljeve osigurala preko organa vlasti, jedino je policija, uspo
stavom Banovine Hrvatske, pala pod utjecaj frankovaca posredstvom grad
skih vijećnika i samog šefa policije. Poznatiji radikali bili su: sudac Marić; 
šef šumske uprave, Andrija Trušić, inače vrlo uglađena gospoda; Culin (Čali- 
ćev) ujak, poreski činovnik Vučković, inače istaknuti radikalski agitator; tr
govac Rajko Marković, koji je poslije rata — po povratku iz Beograda — po
stao upravitelj gradske ekonomije. Mislim da je i čitavo rukovodstvo Sokola 
bilo radikalno. Ukratko, prije rata uz radikale su bili neki trgovci, gostioni
čari, viši činovnici i poneki jači obrtnik4.

Ljotićevci i hođerovci bili su u Novoj Gradiški beznačajni, gotovo za- 
nemarljivi. To se odnosi i na četnike, osim na teritoriju Okučana i okoline. 
Bila su aktivnija dva brata, Andrija i Pero Budimir, koji su radili u tvornici 
»Kruljac«.

Bez obzira na razne reakcionarne struje, mislim da je period — od 
1938/39. do 1941. godine — bio period sve otvorenijeg i drskijeg nastupa 
izdajničkog dijela hrvatske buržoazije, period politike Mačekovih konclogora 
i direktne ustaške terorističke aktivnosti. Ipak, ovdje moram reći, da je u to 
vrijeme došao za kotarskog predstojnika Štambuk, ne znam mu ime, koji i 
unatoč pritisku reakcije nije na nas komuniste pravio hajku (mislim da je 
imao dva sina i da su bili napredni, a možda i članovi SKOJ-a). U dva navrata 
mislim u septembru 1939. godine, za vrijeme jednog našeg izleta (gdje je govo
rio Stipa Dragomanović) žandari su prišli, ali nas nisu omeli. Čak su s nama 
i ostali i vratili se u grad. Također treba spomenuti i slučaj iz 1940-te godine 
kada smo imali programsku zabavu u »Grand hotelu«: šef policije lično i dva 
stražara žustro su htjeli intervenirati i razbiti našu manifestaciju, ali bili su 
bijesni i razočarani kada su vidjeli da imamo lično odobrenje kotarskog pred
stojnika.

4. Rekao sam već ranije da je ustaška organizacija godinu-dvije uoči 
sloma stare Jugoslavije bila vrlo agresivna i teroristički orijentirana. Jednom 
su tjelohranitelji Milana Lukca napali Milana Mesića, ali je naišao moj brat 
Švabo i rastjerao ih. Drugom prilikom je u naš dom došao Đorđe Jungić Sti- 
jenjka sav krvav jer su ga ustaše napale kod željezničke stanice. Poznat je i 
slučaj kada se Milan Tomić tačkama (kolicima) obračunavao sa dvadeseto
ricom ustaša. Interesantno je da je taj napad organizirao Pero Pavičić, u to 
vrijeme komandant Mačekove zaštite i, poslije, prvi ustaški satnik u Novoj 
Gradiški.

5. Umalo nisam zaboravio navesti i neke glavare HSS-a. Mislim da je 
najaktivniji bio njen predsjednik Danijel Dieneš, ali neborben, i Stjepan Cvi
zek iz Cernika, nacionalist, bliži frankovcima i vrlo aktivan u organiziranju 
Mačekove zaštite. Zatim Stjepan Petranović (Štefa), bogati seljak iz Prvče.

4 Ali tu Ima nešto što se poslije zbilo. Naime, koliko god su oni radili mnogo protiv nas komunistu, 
pa i Sire, pomagali monarhofašističku predratnu vlast, oni su i žrtve fašizma. Kao Srbi proganjani 
su 1 hapšeni kad se uspostavila Pavelićeva »nezavisna država.«
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Mislim da je i neka grupa ustaški opredijeljenih bila uoči samog rata 
infiltrirana u rukovodstva HSS, a to potvrđuje činjenica da je dio Mačekove 
zaštite u Novoj Gradiški vrlo brzo postao ustaška bojna.

Dragi Tonči5,

Najprije te moram upozoriti da su moje mogućnosti davanja podataka
0 1941. godini vrlo male u odnosu na organizaciju priprema ustanka. Moj 
rad je bio ograničen. Prvo zato što sam bio sekretar ćelije, a ne član rukovo
dećeg tijela u Partiji i, drugo, što sam ostao i bez te ćelije odmah poslije oku
pacije. Naime, Ranko Zec je odmah uhapšen, a ubrzo i Dušan Kljajić (bio je 
uhapšen i zatvoren zajedno s bratom Mirkom). Ostao šam ja, Albert Kovre i 
Stjepan Bariša. Sva trojica smo zajedno radili u istoj krojačkoj radnji kod 
Lovre Rosića.

Sastanke smo držali, ako se može tako reći, u hodu, na klupi, u parku i 
u radionici. Zapravo, to su bili razgovori i dogovori, svagdje gdje smo se našli
1 mogli razgovarati bez opasnosti. Njih dvojica su od samog početka okupacije 
pokazivali sklonost izbjegavanju obaveza i zadataka, posebno Albert Kovre. 
Stjepan Bariša je prije odlaska u domobrane u Zagreb obavljao neke kurirske 
zadatke dobivene od Petra Gregla, tadašnjeg člana OK Partije za N. Gradišku. 
Međutim, i on je, nešto zbog odsustvovanja, a više zbog straha, posebno poslije 
hapšenja članova Okružnog komiteta, na kraju potpuno zakazao. Evo primje
ra. Bilo je to pred kraj 1941. godine kada je moj brat (Švabo) preko veze u 
Kapeli uspostavio kontakt s grupom Stipe Dragomanovića (koja se već tada 
nalazila u Posavini, uglavnom u Komarnici i Magić Maloj) i dogovorio se da 
zajedno s tom grupom napadnemo željezničku stražarnicu u Rešetarima. U 
napadu je trebalo da učestvuje Dragomanovićev odred, moj brat, Kovre, Ba
riša, ja i još neki drugovi iz grada. U stražarnici je bilo četrnaest domobrana 
naoružanih puškama i jednim puškomitraljezom. Švabo i ja smo čekali na 
ugovorenom mjestu Barišu i Kovru radi preciziranja akcije. Oni nisu došli. 
Poslije je i grupa Stipe Dragomanovića imala borbu u Komarnici, i mislim, 
rezultati su poznati. Tada je veliki broj članova Partije, skojevaca i simpati
zera iz Batrine, Kapele, Vrbove, Magić Male i Komarnice bio uhapšen. Jedan 
dio drugova pao je i zbog priznanja (iznuđenog terorom i mučenjem) Milana 
Krunića, člana KK Partije za kotar N. Gradišku.

2. O dolasku Stipe Ugarkovića čuo sam od Petra Gregla koji mi je i 
objasnio zadatke: skupljanje oružja, municije i drugog materijala. Vršile su 
se pripreme za oružani ustanak. S tim zadacima bili su upoznati svi članovi 
Partije i SKOJ-a, a i mnogi simpatizeri. Koliko sam imao uvida, samo se je 
manji broj ljudi uspio snabdjeti oružjem. Zatim je došlo, zbog hapšenja čla
nova OK Partije, do pada organiziranog rada oko priprema za ustanak.

Zapravo, taj događaj, pored inače guste mreže doušnika i terora, de
moralizirao je mnoge komuniste i simpatizere pa su se povukli i pasivizirali, 
nisu učestvovali u iole ozbiljnijem političkom radu. Posebno je teško i pora- 
žavajuće djelovalo slabo držanje u zatvoru pojedinih članova Okružnog komi
teta (Lina Ferić), koji su kod prvih šamara priznavali sve što su znali. O nji

5 Odgovor na moje primjedbe i drugo pismo Alojzu Tenceru
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hovom slabom držanju sve se doznavalo u gradu od samih domaćih ustaša 
koji su se time obilno koristili u propagandne svrhe. Srećom, nisu otkrili nas 
obične članove Partije jer bismo i mi bili uhapšeni odmah. Uglavnom su se 
neki od onih u zatvoru međusobno teretili. U kakvom škripcu smo se našli 
brat i ja, govori i ovaj primjer. Žena Line Ferića otvoreno nam je na ulici 
prijetila da će nas, ako se nešto desi njenom mužu, prijaviti policiji i da se 
nećemo slobodno kretati po gradu.

Za tebe je važno stanje 1941. godine. Već sam naveo da je nakon hap
šenja članova OK zavladala u gradu demoralizacija u jednom dijelu članstva 
Partije i SKOJ-a. Meni je, npr. stolar Ivan Derežanin (bio je član partijske 
ćelije s mojim bratom) rekao na ulici da ga ostavimo na miru i da on neće 
ni za što da zna i da ga se više ne tiče nikakva politika. Bio je jedan od onih 
koji su se zbog straha za sebe i porodicu potpuno pasivizirali.

Ti, a i Delija, teško možete sebi i približno predstaviti stanje kakvo je 
tamo vladalo. Svi mi komunisti i simpatizeri u tako malom gradu bili smo 
potpuno kompromitirani. To možeš vidjeti i iz onog sitnog podatka koji sam 
ti naveo ranije o slučaju s Jungićem kada sam ga prije rata onako isprebija
nog pratio na željezničku stanicu. U mraku su ga čekala trojica frankovaca 
s Medvedovićem na čelu (isti oni koji su ga pri dolasku izudarali). Kad su 
vidjeli da ga ja pratim, nestali su. Ja sam ih neko vrijeme slijedio, ali ih nisam 
stigao. I što se događa? Svi ti i mnogi drugi frankovci postali su po okupaciji 
ustaški časnici i dočasnici, a ja i dalje treba da živim u Novoj Gradiški. Za 
mnom su u parku vikali neki ustaški balavci: »Zar taj još uvijek šeta slobo
dan«? Slično su doživljavali i drugi članovi Partije. Oni su popustili. Ja i nas 
nekolicina smo izdržali. Neki su se uplašili. Ja sam za to vrijeme izgubio deset 
kilograma. Za ilegalan rad kompromitiranih drugova Nova Gradiška je bila 
isuviše mali grad (8000 stanovnika), gotovo svako dijete te je poznavalo.

3. U Novoj Gradiški frankovci su, zajedno s mačekovcima, dijelili vlast 
s radikalima već 1939/40. godine. Radikali su bili s vojskom i u policiji, a ma- 
čekovci i frankovci sve ostalo. Pa i u spomenutim uvjetima, nakon okupacije
i hapšenja trinaest članova Partije (i članova OK), mi komunisti, koliko nas 
je ostalo dosljednih, učinili smo mnogo na organiziranju i pripremi ustanka. 
Ja sam u 1941. godini bio u vezi s punktom za vezu Samardžija-Petrić. Tu su 
stizale poruke i direktive iz Zagreba, Okučana, Kapele, Nove Gradiške, itd.

Podatak, odnosno mišljenje Franje Svečnjaka da je rad partijske or
ganizacije poslije okupacije »nastavio normalno« ne stoji već i zbog činjenice 
što su Mirko Kljajić, sekretar OK i Milan Mesić, član OK, bili odsutni. Mirko 
se po povratku iz vojske krio, ali je ubrzo bio uhapšen. Milan Mesić je odmah 
otišao u svoj rodni kraj, u Orahovicu. Većina komunista Srba i Židova bila je 
pohapšena ili prognana. Radili smo i međusobno bili povezani: Milan Tomić, 
Zvonko Lučić, moj brat i ja. Također sam održavao kontakt i s Mijom Mate- 
kovićem i Josipom Prpićem, članovima skojevske organizacije u Cerniku.

Išao sam i na vezu u Kapelu kod Mašekovih. To je bio punkt za partij
sku organizaciju u istočnom dijelu novogradiškog kotara. To je bilo u ljeto
1941. godine. Lozinka je bila: »Čuo sam da imate na prodaju polovni bicikl«. 
Trebalo je da se sastanem s Mašekovom kćerkom (Mašek je, inače, imao me- 
haničarsku radionicu). Taj dan oboje nisu bili kod kuće. Bio je samo šegrt. 
Ipak sam rekao lozinku. Poslije dva dana Mašekova je došla na vezu u Novu
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Gradišku. Poslije pada Stipe Dragomanovića bio je uhapšen i Milan Krunić. 
Došlo je do šire provale u Kapeli i susjednim selima. I Mašekova je bila uhap
šena. Hrabro se držala u zatvoru. Ništa nije izdala.

U međuvremenu je formiran Kotarski komitet Partije. Švabo je izabran 
za sekretara. Rad je postao organiziran. Direktive su bile jasne. Nastojali smo 
da »stvaramo« nove članove i simpatizere. Stvoren je novi punkt kojim je 
rukovodio Franjo Kralj. Primljen je u Partiju 1942. god. On je iste godine 
formirao novu partijsku ćeliju.

4. Izgleda da me nisi shvatio u vezi sa slanjem Matekovića u Zagreb. 
Taj podatak sam naveo kako bi se moglo vidjeti nastojanje preostalih člano
va Partije koji su i unatoč hapšenju OK Partije i povlačenja jednog dijela 
članova, tražili sve moguće načine da dobiju direktive i da nastave s organizi
ranjem i pripremama oružanog ustanka. Nitko od nas nije znao da je Dolušić 
uhapšen, a još manje, jasno, da je zavrbovan. Zvonko Lučić je dao tu ideju 
jer je znao da je Dolušić bio aktivan skojevac u Zagrebu. Faktički, hvatali 
smo se i za slamku samo da bismo uhvatili vezu s višim partijskim forumom. 
Poslije, u partizanima, čuo sam za njegov rad s ustaškom obavještajnom 
službom preko orahovačkog popa i da je strijeljan.

5. Da se još vratim na frankovce. Oni su uhvatili korijena u vlasti u 
Novoj Gradiški zajedno i preko desnog krila HSS-a još za vrijeme stare Jugo
slavije, zapravo u vrijeme stvaranja Banovine Hrvatske, tj. poslije sporazuma 
Cvetković-Maček. Ipak, tada nisu imali neku masovniju bazu.

Ustaše su se u početku oslanjale na njemačku vojsku koja je imala 
dosta jak garnizon u N. Gradiški. Ali i ustaško rukovodstvo je vrlo brzo dje
lovalo, posebno na organizaciji svojih jedinica i policije. Odmah je stvoreno 
ustaško župsko redarstvo, tajna policija, ustaška pripremna bojna (uglavnom 
regrutirana od Mačekove zaštite) i jedan domobranski bataljon. Za sve to 
izvjesne pripreme su vršene još ranije, prije okupacije. Drugi dio ustaša došao 
je izvana. Oni su uglavnom postali rukovodioci u policiji, stožeru i Župi Livac- 
-Zapolje.

Ne bih se složio da su ustaše imale široku i aktivnu podršku u narodu, 
tj. da se osjetnije proširio krug njihovih simpatizera poslije okupacije. Do 
izražaja su došli, uglavnom, isti oni petokolonaši koji su se i ranije deklarirali 
kao proustaški elementi. Na žalost, najviše ih je bilo iz redova poluproleta- 
rijata (lumpenproletera) iz grada i onih radnika koji su bili poznati kao ne
radnici. Može se reći, uzevši svako selo pojedinačno, da ih nije bilo mnogo. 
Ali svih zajedno bilo je dovoljno za zlodjela. S njima smo se poslije i oružjem 
obračunavali.

Drugo je bila mačekovština. Veliki dio funkcionera, čak i malih, naro
čito u administraciji, bogatiji seljaci i buržoazija u gradu, smatrali su »Neza
visnu Državu Hrvatsku« svojom državom. Taj stav su prenosili i na haesesov- 
ske mase uz obilatu pomoć katoličkog klera. I domobranstvo su smatrali svo
jom vojskom. Sve se to dosta brzo razvijalo. U prvim mjesecima postojanja 
»NDH« veći je dio stanovništva, s blagonaklonošću promatrao situaciju, iako 
pasivno. I propaganda je bila jaka. Očekivao se brz završetak rata i sređiva
nje stanja. No, to nije dugo trajalo. Uz pljačku koja je bila jako temeljita, 
ustaše su uvodile i teror nad Srbima i Židovima, oduzimali njihovu imovinu, 
rušili pravoslavnu crkvu, dovodili za to Srbe iz Bosanske Dubice. I zavladao



je strah. Ljudi su se počeli bojati i za vlastitu kožu. Već je bilo prisutno i ra
zočaranje. Ustaše su počele dovoditi Srbe i iz sela s novogradiškog kotara da 
ih javno maltretiraju. To je djelovalo zastrašujuće i na obične građane. Toga 
je bilo mnogo, svakodnevno i neprekidno. I vješt očevidac bi teško mogao 
voditi dnevnik tog terora. Mislim da su poznati svi ti ustaški funkcioneri, po
sebno iz tog ranog perioda. Pored Žanića, Lukca, Prše i šefa Kulturbunda 
Frica Haleše, hoću da spomenem i sivu eminenciju ustaškog pokreta, onog iz 
pozadine, direktora tvornice »Josip Kruljac i sinovi« Franju Franceka Cvijića, 
zatim doktora Krešimira Somodija i šefa Župskog redarstva Polića, došljaka, 
profesionalca. Poslije se obogatio, otišao iz Nove Gradiške i čuo sam da je iza 
rata živio negdje u okolini Zagreba.

6. Intenzivniji rad na organiziranju priprema za oružanu borbu počeo 
je dolaskom Dušana Calića u Slavoniju, odnosno pošto je s njim uhvaćena 
veza. O tome Švabo zna više jer je on po dolasku Calića u N. Gradišku išao
i u Okučane na sastanke. Tu je i formiran KK.

Na sastanku s Ćulom u Cerniku, u kući Josipa Prpića, nisam bio. Oba
viješten sam o sadržaju sastanka i o zadacima. Mislim da sam bio dobio 
poziv za domobranstvo i otišao u Slavonsku Požegu, ali odmah pobijegao kući. 
To sam učinio dva puta. Prisustvovao sam drugom sastanku u Ćulom u N. 
Gradiški kada je došao u našu kuću k Švabi. Tada sam tražio da idem u parti
zane. Ćule je odbio iako sam objasnio da sam kompromitiran. Prevagnula je 
njegova ocjena da smo tu u gradu potrebniji. Meni je prijetila opasnost i zato 
što su me mogli uhapsiti svakog momenta i kao vojnog dezertera.

7. Uhapšen sam 13. I. 1942. godine u Rešetarima. Sat ranije uhapšeni 
su Samardžija i Petrić. Švabo i ja smo odmah odlučili da bježimo preko naše 
veze u Šumetlici, Teslića. Došli smo u Cernik k Miji Matekoviću gdje smo od 
Zvonka Lučića saznali da je Teslić uhapšen. Vraćali smo se kući, a tamo su 
nas ustaše već čekale u zasjedi. Švabo je uspio pobjeći i sakriti se kod Franjfe 
Kralja (osamnaest dana), a ja sam došao do Rešetara gdje sam iste noći 
uhapšen. U zatvoru sam najviše maltretiran zbog Švabe jer su pretpostavljali 
da znam gdje se krije. Povezivali su me i s punktom Petrić-Samardžija, te s 
Milanom Tomićem i Mirkom Kljajićem.

Prilikom saslušanja ispitivali su me o kontaktu sa Samardžijom i zašto 
sam dolazio u njegovu radnju. Znali su točno kada i koliko sam puta tamo 
navraćao, što znači da je taj punkt bio duže vrijeme pod prismotrom. Tere
tili su me i za kontakte s Tomićem (u menzi toga i toga dana), za posjete Fe-i 
riću, itd. Znali su mi citirati mnoge izjave i razgovore koje sam imao u gradu 
u susretima s pojedinim ljudima. Ne vjerujem u direktnu izdaju tih ljudi, ali 
su doušnici, vjerojatno, u nekim razgovorima s tim ljudima i kroz pratnju, a 
možda i prisluškivanje, dolazili do podataka. Jedino nisu znali za kontakte 
s Kapelom.

Tomić je uhapšen i optužen za direktne veze sa »šumom«, tj. s partiza
nima. Netko je izdao, ali tko? Tomića nema, a ni Dušana Kljajića koji je dola
zio na kontakt s Tomićem. Međutim, pitanje o padu Milana Tomića i o even
tualnim sumnjama da je netko izdao iz »šume«, nije bilo nikada pokretano, 
čak to nije zahtijevao ni Milan Tomić kada je došao u partizane. Mislim da to
i sada treba ostaviti na stranu. Tomićevo držanje u zatvoru bilo je odlično.
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8. Na kraju smatram za potrebno da te upozorim na neke važne činje
nice. Da li se varam ili ne, ali je moj dojam da je tvoj stav što se tiče ilegal
nog rada u Novoj Gradiški pogrešan, posebno ako se znaju uvjeti toga rada. 
Preko izjave Švabe, Zvonka Lučića, mene i drugih obaviješten si o radu i o 
svemu onome što je učinjeno u pripremi za ustanak. A i sam si aktivni učesnik
i jedan od organizatora ustanka (a ne profesionalni historičar) i nisu bitne 
samo akcije i fakti nego i stvarno razumijevanje date situacije i prema tome 
treba cijeniti što je učinjeno.

Ne opravdavam nikoga, pa ni sebe, ali poslije takvog masovnog hap
šenja komunista u Novoj Gradiški (i članova OK) i očajne situacije koja je 
nastala, mali broj nas komunista učinio je mnogo i uz veliki rizik. Druga je 
stvar da li još netko snosi krivicu što pojedinci nisu dali više ili što zbog kom
promitacije nisu bili povučeni tamo gdje su mogli biti bolje iskorišteni.

9. Čemu sada ispitivanje o Dušanu Čaliću? Da li ga je ili nije poslao 
Rade Končar na naš teren. Osporavanje legitimiteta Čaliću da je bio sekretar 
OK KPH za okrug Nova Gradiška? To čine oni pojedinci koji se koriste či
njenicom što Rade Končar nije živ, a uz to im nedostaje i sposobnost pam
ćenja. Ne mogu se sjetiti takvih elementarnih činjenica kao što je stanje 
kakvo je bilo na čitavom okrugu poslije okupacije i hapšenja starog Okruž
nog komiteta. Zaboravljaju da smo bili obezglavljeni i da nitko od preostalih 
članova Okružnog komiteta nije ni pokušao da učini ono što je učinio Dušan 
Čalić, tj. da nas ponovo skupi i organizira, da iznova stvori partijsku organi
zaciju od preostalih članova, da učini kraj besperspektivnosti i demoraliza
ciji. A što je to značilo za nas i ustanak na našem kraju? Mislim da je odgovor 
dao dalji razvoj ustanka u Slavoniji, pa i dalje. Čalić je nosio baklju na Kalnik
i u Zagorje, u Ivanić-Grad, itd. Sve se to zna.

Ima nas koji nismo toliko zaboravni, bar ne za glavne i osnovne stvari
i događaje. Pretpostavimo i to da je Ćule bio nekakav »samozvanac«, što vje
rojatno pretpostavljaju oni koji sada traže njegov legalitet, maltene i legiti
maciju od CK KPH, lijepo odštampanu i s pečatom — kamo li sreće da smo 
tada imali jedno desetak takvih Čalića, »samozvanaca«.

Pavle Gregorić, Karlo Mrazović, Marko Belinić, Anka Berus i Vlado 
Popović, članovi Centralnog komiteta, dolazili su i održavali sastanke u Slavo
niji (i partijske, jasno) kojima je rukovodio Dušan Čalić (kao i svim akcijama)
i tada mu nitko nije osporavao legalitet u radu ili mu ga oduzeo ako ga je 
uzurpirao! Vlado Popović je bio povjerenik i CK KPJ i prisustvovao je Oblas
noj konferenciji KP za Slavoniju kad je Ćule bio izabran za sekretara.

Bili bismo mi iz Nove Gradiške i Okučana jako zadovoljni da je netko 
iz starog OK KPH Nova Gradiška to isto činio kao Ćule, nestalo bi u ono prvo 
vrijeme nervoze i traženja: što, kako, kuda? Ali to se nije dogodilo. A kad se 
pojavio Čalić, bili smo prezadovoljni svi, i oni koji to danas nisu. Zado
voljni smo bili što se pojavio pravi čovjek na pravom mjestu i u pravo vrije
me i učinio ono što u ustanku nije mogao nitko među nama.

O Čalićevim greškama ne može se govoriti izdvojeno od tadašnjih pri
lika i zbivanja. Neosporno, bilo ih je. Ali upoređujući ih s kolosalnim rezulta
tima njegovog rada, one su, tako da kažem, bez većeg značenja. Dušan čalić je 
ono što je i hio: organizator ustanka i revolucije ne samo u Slavoniji nego i
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na širem području sjeverne Hrvatske. Za nas je on prvi čovjek revolucije, za 
nas Slavonce.

P . S .
Da ne bude nedorečeno. U zatvoru me tada od uhapšenih nitko nije

teretio bilo čime. Sve što su imali, dobili su od svojih agenata koji su
me, izgleda, solidno i revnosno pratili.

Zagreb, 18. XII 1980. g.

Pozdrav,
Alojz Tencer Makija

Dragi Makija,

... Žao mi je što nismo mogli duže razgovarati o temi koju smo zapo
čeli u Svabinoj kući. Razumljivo, momenat nije bio dobar.

Moram ti reći da sam prije nekoliko dana ponovo pročitao sve tvoje 
odgovore (koje sam prekucao i načinio jednu cjelinu). Sada se jasnije sagle
dava ta novogradiška situacija. Čekam odgovor Ranka Zeca. Pisat ću i Joži 
Manoliću. Imam i neke starije izjave Švabe, Viktora Petrića i Franje Sveč- 
njaka. Pokušavam od toga stvoriti jednu cjelinu.

Nakon tvog zadnjeg pisma, a posebno poslije onog kratkog razgovora 
u N. Gradiški, dugo sam razmišljao o radu, a i kasnijem padu partijske orga
nizacije na cijelom istočnom dijelu novogradiskog kotara (Jakovac, Krunić, 
Janoušek, Krišković i grupa Stipe Dragomanovića, preko sedamdeset komu
nista i simpatizera iz Komarnice, Sičica, Bilog Briga, Vrbove, itd.). Ne mogu 
sagledati gdje je bio početak tog pada. Švabo mi je pričao da je sve krenulo 
iz Zagreba kada je u zatvor pala Cincipinka koja je priznala veze i lozinku 
(»Dolazim iz bara«). Tako je ustaška policija naprosto išla od čovjeka do 
čovjeka i hapsila. Prvo su pali Petrić i Samardžija, zatim Zvonko Krišković i 
svi oni koje sam već spomenuo. A prije svih, još u decembru 1941. godine uhap
šen je Alojz Janoušek Janjac. Samo dva dana poslije pada Petrića i Samardžije 
ustaše su opkolile grupu Stipe Dragomanovića i došlo je do poznate tragedije. 
Tada, 19. i 20. januara nastaje masovno hapšenje komunista (petnaest člano
va Partije) i simpatizera u istočnom dijelu kotara. Što ti misliš, s kakvim 
podacima ti raspolažeš, tko, zašto i kako je načeo tu organizaciju koja je 
odlično funkcionirala 1941. godine? Izdaja? A odakle je počela? Točno je da 
su ustaše u bazi Stipe Dragomanovića uspjele doći do nekih dokumenata, pa 
čak i do korespondencije Ćule — Brko (Petrić) i Ćule — Seljo (Dragomanović). 
Ali, Krunić nije imao na terenu veze s Dragomanovićem. Ni Krišković, ni Ja
kovac. Prilikom hapšenja Ivice Vrbana (23. II 1942.) policija je došla do pisa
ma Dušana Čalića, koja su bila adresirana na Mašeka iz Kapele da se predaju 
Rudiju Jakovcu, odnosno Milanu Kruniću. Ti mi kažeš da je Krunić bio spro
veden vjerojatno u Zagreb, odnosno da nije bio u zatvoru novogradiškog Žup
skog redarstva. Radi usaglašavanja podataka, molio bi te samo slijedeće:

1. Tko ti je dao podatke, odnosno gdje si i kada saznao (možda kad si 
bio član Okružnog komiteta) da je Milan Krunić pod batinama i mučen ispri
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čao svoj rad, veze i ostalo? Da li je, po tvom mišljenju, odnosno prema tvojim 
podacima, hapšenje onako velikog broja komunista posljedica njegovog dr
žanja u zatvoru?

2. Ti si u prvo vrijeme bio u zatvoru s Alojzom Janoušekom. Poslije si 
prebačen u prvu ćeliju gdje je bio i Milan Tomić. Zanimao bi me tvoj razgo
vor u zatvoru s Alojzom. Bio bi mi dragocjen svaki detalj iz tvog razgovora 
s njim. Kakvo mu je bilo držanje u zatvoru? Kako i zašto je on bio uhapšen?
O čemu su ga agenti najviše pitali? U kojoj ćeliji je bio u momentu našeg bi
jega iz zatvora? Mi smo otvorili sve ćelije, ali ja nisam primijetio ni njega ni 
Jakovca u zatvoru. Da li su, možda, te noći bili na saslušanju u Župskom re
darstvu?

3. Da li ti znaš nešto pobliže o sudbini slijedećih komunista:
a) Vrbova: Nikola Pavić (Matkulija), Josip i Dane Margetić, Josip Zu- 

zija i Vinko Benić;
b) Bili Brig: Grga Starčević i njegov sin Antun, učitelj Pero Dragila, 

Viktor i Jozef Vlahinski.
Da li si bio u kontaktu i da li ti je poznat rad Zvonka Kriškovića, uči

telja i Starog Petrovog Sela? To je bio prvi muž Ančike Janoušek.
4. U nekim materijalima naišao sam na izjavu koju je dao Viktor 

Petrić 1969. g. Iznosi detalje o svom hapšenju i stanju u zatvoru. Bio je uhap- 
ćen sredinom januara 1942. godine. Navodi svoj razgovor u zatvoru sa Zvon
kom Kriškovićem. Tvrdi da mu je Zvonko savjetovao »da se nešto ipak mora 
priznati, jer ustaše sve znaju«. Na osnovi toga može li se zaključiti da je Kriš- 
ković ipak nešto govorio? Tko je zapravo bio sve u zatvoru u momentu našeg 
bijega?

Dragi Makija, mislim da smo se približili kraju našeg dopisivanja. Na 
osnovi naših materijala neka historičari dalje produbljuju sami.

Beograd, 26. I 1981. g.
Mali

Dragi Tonči,

Odmah odgovaram onoliko koliko znam.
1. Utvrđeno je da je hapšenje komunista i simpatizera u kapelskom 

kraju došlo poslije pada Cincipinke u Zagrebu. To sam poslije rata čuo i od 
Petrića i Samardžije, jer su i oni, po njihovom tvrđenju, uhapšeni poslije 
njenog pada. Ona je znala i šifru (lozinku) za stupanje u kontakt s punktom 
u Novoj Gradiški.

Dakle, smatram da je kod svih Kapelčana bila čista izdaja. Za Cinci- 
pinku je točno. A koliko je ona znala za komuniste u Kapeli (i u Posavini), 
to je teško reći. Za Mašekovu krivicu snosi Krunić. A za druge? To bi se 
moralo detaljnije ispitati.

2. Alojz Janoušek Janjac (Slavek) odveden je iz novogradiškog zatvora 
Župskog redarstva mjesec dana prije našeg hapšenja. Gdje? To ne znam. Mi
slim da je grupa oko Rudice Jakovca (svi uhapšeni kad i on) premještena iz 
našeg zatvora odmah po strijeljanju Dušana Kljajića. (Ti se sjećaš da je Dušan 
strijeljan krajem februara 1942. godine u zatvorskom dvorištu). Ni za njih
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ne znam kamo su i kuda sprovedeni. Iz Kapele, koliko se sjećam, samo su 
dvojica, od uhapšenih, preživjeli. To su Mato Radičević i Josip Zuzija (iz Vr
bove). Bili su otjerani u logor Stara Gradiška.

3. Već sam ti nešto pisao o Janoušeku. Mene su prvo, čim su me uhap
sili, smjestili u srednju ćeliju na lijevoj strani. Poslije batinanja i ispitivanja, 
koje je trajalo nekoliko dana, prebacili su me u posljednju ćeliju, na istoj 
strani gdje se nalazio i Janoušek. Tada je Tomić spremao akciju bijega iz 
zatvora. Dosta nesmotreno poslao nam je jednu ceduljicu s uputama da izvr
šimo prepad na domobranskog stražara koji je dolazio u našu ćeliju i kartao 
s Markom Kljakićem (članom Okružnog komiteta za okrug N. Gradiška). 
Trebalo je da Janoušek baci pepeo u oči tom domobranu, a ja bih ga zatim 
savladao i vezao. Tomić je poslao ceduljicu po mladom Raškoviću koji je 
raznosio hranu po ćelijama. Međutim, on je ceduljicu dao policiji! Tako smo 
bili provaljeni i prvi pokušaj bijega je propao. Mi smo bili pozvani u Župsko 
redarstvo i uslijedila je tortura i batinanje. Tu je Janoušek dobio teške batine 
jer je sve htio preuzeti na sebe. Ja ništa nisam priznao. Tvrdio sam da s bije
gom i organizacijom bijega nemam nikakve veze niti sam upoznat s bilo kak
vim planom. Janoušek je rekao da je to njegova zamisao jer je, to su tvrdili 
denuncijanti, ceduljica bila adresirana na njega. Zapravo, Rašković je prvo 
obavijestio policiju pa onda donio ceduljicu Janoušeku. U toku mučenja Ja
noušek nije ništa priznao, odnosno nikoga nije izdao i svu zamisao je objas
nio kao svoju. Poslije sam bio prebačen u ćeliju broj jedan kod Milana To- 
mića i jedno vrijeme bio lancem vezan za preče.

4. Mislim da je Dragila bio 1943. godine u Odjelu za prosvjetu u Oblas
nom NOO-u za Slavoniju. Za druge ne znam. Kriškovića nisam nikada sretao 
niti ga se sjećam.

5. Naveo si u pismu da bi htio kontaktirati s Jožom Manolićem. Ja 
mislim da je on napustio Novu Gradišku već u januaru 1941. godine, ako ne i 
ranije, u decembru 1940. godine, pa mu, vjerujem, zbivanja u Novoj Gradiški
1941. godine nisu poznata. Možda je samo preko drugih mogao biti u toku 
tamošnjih zbivanja.

Možda bi se i preko SUP-a mogli dobiti neki podaci o hapšenjima i dr
žanju u zatvoru (koji sada rade ili preko onih koji su radili u OZN-i u N. Gra
diški odmah po oslobođenju).

Zagreb, 30. I 1981. g.
Primi iskrene i dobre želje 

Alojz Tencer Makija

Dragi Makija,

Zahvaljujem na zadnjem odgovoru. Na osnovi do sada napisanih sje
ćanja prvoboraca i učesnika NOR-a te na temelju ustaških dokumenata poku
šao sam rekonstruirati tok hapšenja u periodu decembar 1941 — februar 1942. 
godine u Novoj Gradiški, Okučanima i u istočnoj Posavini novogradiškog ko
tara. Meni izgleda ovako:

1. Mi smo pobjegli iz novogradiškog zatvora Župskog redarstva 14. III
1942. godine. Ti u pismima navodiš da, po tvom mišljenju, u momentu našeg
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bijega u zatvoru nisu bili Alojz Janoušek, Rudi Jakovac i Milan Krunić. Da 
su već bili prebačeni iz Nove Gradiške u Jasenovac ili Zagreb. Vrban, Vlatko 
Milanović i ja smo otvarali druge zatvorske ćelije. Dobro sam poznavao Ja- 
noušeka (zajedno smo išli u gimnaziju) i nisam ga primijetio u zatvoru. Ni 
Rudija Jakovca, koga sam upoznao prilikom zatvorskih šetnji u dvorištu. 
Krunića nisam poznavao. On je uhapšen svega nekoliko dana prije našeg 
bijega, 7. III 1942. godine.

Ali, u izvještaju ustaškog Župskog redarstva Nova Gradiška od 3. IV
1942. godine pod naslovom »Popis političkih uhićenika nalazećih se u pritvoru 
Župskog redarstva na dan 3. travnja 1942. godine« stoji pod tačkom 26 ime i 
prezime Alojza Janoušeka, pod tačkom 30 Rudolfa Jakovca, a pod tačkom 40 
Milana Krunića. To znači da su se sva trojica devetnaest dana poslije našeg 
bijega još uvijek nalazili na spisku uhapšenih u Novoj Gradiški. Ja ne mogu 
drugačije sebi to objasniti nego da su u momentu našeg bijega bili ili na sa
slušanju u policiji ili zatvoreni na nekom drugom mjestu. Pokušat ću pronaći 
(jer imam cio spisak zatvorenih u to vrijeme) negdje u Novoj Gradiški ili u 
kapelskoj Posavini nekoga koji je bio s njima u zatvoru pa da saznam nešto 
više o tom slučaju.

2. Interesantna su sva ta hapšenja. Prvo je izvršeno 13. I 1942. godine: 
Petrić, Samardžija, ti i Švabo (koji je jedini uspio pobjeći i sakriti se kod 
Franje Kralja), a drugo između 19. I i 25. I 1942. godine po selima: Komarnica, 
Magić Mala, Staro Petrovo Selo, Bili Brig i Vrbova. Treće je provedeno od
21. do 23. II 1942. godine u Kapeli-Batrini, odnosno 7. III (Milan Krunić). U 
to vrijeme dolazi i do provale u Okučanima i hapšenja Vrbana, Milanovića i 
mene.

Postavlja se pitanje: Da li su sva ta hapšenja međusobno povezana? 
Da li je negdje uhvaćen kompromitirajući materijal? Da li su ustaše, solidnom
i svestranom pratnjom i kontrolom, uspjele točno rekonstruirati našu partij
sku i skojevsku organizaciju ili je bilo i hapšenja na osnovi činjenice da su 
znali (posebno za tebe i Švabu) tko je bio i ranije komunist i tko se ne miri 
s postojećim ustaškim režimom? Imali su i dvije ozbiljne indikacije o sve 
jačem razvitku otpora i oružanog pokreta: borba u Kleniku (Stanivukovićeva 
grupa) i informacije folksdojčera Srama, učitelja u Komarnici, da se jedna 
jača oružana grupa partizana kreće po posavskim selima (Komarnica — Ma
gić Mala).

a) Prvo je pala u Zagrebu Cincipinka (Ankica Sertić). Poznato je njeno 
držanje u zatvoru. Ona je. izgleda, rekla sve što je znala. I tada je počela 
provala u Slavoniji. Bila je na redu i Nova Gradiška. Mišljenja sam da je onda
i Ustaška nadzorna služba (UNS) donijela odluku o širem čišćenju slavonskog 
terena, posebno okučansko-novogradiškog jer je tu i primijetila (a imala je i 
informacije) da pokret otpora postaje sve širi i opasniji. Ti i Švabo ste bili 
prvi na udaru. Poznati komunisti i prije rata, a ostali ste doslijedni svojoj 
političkoj opredijeljenosti. Ali, postoji mogućnost da je Cincipinka znala i za 
sekretara Kotarskog komiteta partije u N. Gradiški, a onda je put vodio i do 
tebe.

b) Istog dana ili dan ranije, uhapšeni su Petrić i Samardžija. Interesan
tno je da je njihovo saslušavanje počelo u policiji Župskog redarstva tek po
slije oružanog sukoba u Komarnici između odreda Stipe Dragomanovića i
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ustaša, kojom prilikom je poginuo Stipa i tri partizana. Drugi dio voda s 
Prikom6 i Alijom7 na čelu bio je van obruča. Tek tada nastaje pravi lov na 
komuniste i simpatizere. Hapšenja su bila masovna. Uhapšeno je bilo osam
naest članova Partije i oko pedeset simpatizera i aktivnih suradnika. U čemu 
je stvar?

Viktor Petrić u jednoj svojoj izjavi o zbivanjima neposredno prije 
hapšenja iznosi slijedeće: » . . .  U to vrijeme Dragomanović i njegova grupa su 
se nalazili još u Posavini, s kojima sam neprekidno održavao vezu. Gotovo 
svaki dan su stizala pisma od Posavaca i već sam ih upozorio da nas ovdje 
sve više osmatraju te da ne bi trebalo tako često slati poštu...« Ispitivanje 
Petrića počelo je tek poslije pada u Komarnici. Odmah je bilo svima poznato 
(i u Benkovcu) da su ustaše došle i do korespondencije Čalić (Ćule) — Petrić 
(Brko) — Dragomanović (Seljo). Jer, već 20. I 1942. godine, čim su ustaše 
došle u Župsko redarstvo da odvedu Petrića na saslušanje, obratili su mu se 
sa »zdravo, Brko«.

U isto vrijeme (21. I) uhapšen je Zvonko Krišković, sekretar partijske 
organizacije Petrovo Selo — Vrbova. Uspio je Petriću u zatvoru prenijeti 
» . . .  Ustaše su došle, poslije pogibije Dragomanovića, do kompromitirajuće 
pošte i raznih još neposlatih izvještaja. Mene su uhapsili jer su našli moja 
pisma sa potpisom »Mlinar«.

Iz oba podatka da se zaključiti da su ustaše stvarno mnogo otkrile iz 
korespondencije Seljina grupa - Benkovac, a koja je išla preko punkta Petrić- 
-Samardžija.

3. Poslije tog direktnog sukoba između partizana i ustaša u Komar
nici i otkrivanja tako velikog broja komunista i simpatizera u tom kraju, 
jasno je da je kontrola UNS-a (tajne policije) postala mnogo intenzivnija, 
nervoznija i drskija. Našao sam, na primjer, jedan ustaški izvještaj od 16. II
1942. godine u kojem 2upsko redarstvo traži hitne podatke od okučanske 
žandarmerijske stanice za Ivicu Vrbana, koji je, kako navode u podacima, 
dolazio u bolnicu u Novu Gradišku i tražio da ga primi dr Grujica Žarković 
(koji je, prema tome, već bio pod ustaškom pratnjom i znalo se tko mu dolazi 
u posjete).

Ivica Vrban je došao, po zadatku koji mu je dao Dušan Čalić, u Novu 
Gradišku 20. II i u bolnici bio uhapšen. Imao je kod sebe dva pisma: jedno 
adresirano na dra Žarkovića, a drugo na porodicu Mašek u Kapeli-Batrini. 
Slažemo se i ti i ja da je Vrban bio vrlo hrabar i dobar borac u jedinici. Ali 
u zatvoru je pod batinama sve ispričao. I rad i veze. Drugi dan po njegovom 
hapšenju ustaše su došle u Okučane po Vlatka Milanovića i mene, zatim u Ka
pelu i uhapsile Rudu Jakovca i Ankicu i Matiju Mašek (21. II). Pismo koje je 
(prema ustaškim dokumentima) trebalo da Vrban odnese u Kapelu sastojalo 
se od dva dijela. Pismo Dušana Čalića Rudiju Jakovcu glasi: »Zdravo Laco, 
čuli smo da je kod vas jaka reakcija (riječ reakcija vjerojatno karakterizira 
nastalu situaciju poslije masovnog hapšenja u posavskim selima, op. A. D.), 
ali ipak ti kao pravi komunista daj sve od sebe. Organiziraj Partiju, SKOJ, 
NOO po okružnici br. 4. Uhvati vezu sa hrvatskim selima, dođi lično kod

6 Josip Krajačić
7 Mirko Gembarovski



mene u B ... Ćule«. A uz pismo bila je ceduljica za Mašekove (naime, trebalo 
je da Vrban sve preda Mašekovima), gdje je pisalo: »Dragi druže Mašeku ili 
drugarici kćerki. Pronađite Rudu i predajte mu ovo pismo. Ako ga ne možeš 
ti pronaći neka ide drug sa stanice. Gembarovski«. Na ovom drugom pismu 
stoji Alijin potpis. Pretpostavljam da je Ćule potpisao Gembarovskog jer su 
Mašekovi njega lično poznavali.

Ustaše su odmah uhapsile Rudu Jakovca i porodicu Mašek (kćerku i 
oca). Međutim, policiji je trebalo gotovo tri nedelje da otkrije da je »drug sa 
stanice« Milan Krunić, i hapse ga tek 7. III 1942. godine. Teško je sada doći 
do nekih podataka (koje bi jedino mogla dati Ankica Mašek) o ovakvom ili 
onakvom držanju Krunića jer njega posljednjeg hapse8.

Ali da vidimo i druge indikacije.
a) O uhapšenici Ankici Mašek stoje ovakvi podaci: »Ankica Mašek, ro

đena 18. X 1920. godine u Stupniku, kotar Brod, vjere rkt., neudata, kuća
nica iz Kapele-Batrine, uhićena 23. II 1942. g. zbog komunističke djelatno
sti u vezi Krunić Milana iz K. Batrine«. To znači da se optužnica, sastavlje
na 3. IV, protiv Ankice Mašek uglavnom odnosila na rad s M. Krunićem, a 
ne s drugima. Ali zašto? Ipak prema pismima i Ćule i Gembarovskog (bar 
bi policija tako normalno i logički morala rezonirati, ako bi se isključivo 
povela za pismima) i Ankica Mašek i Milan Krunić treba da pronađu Rudi- 
ja Jakovca, njemu je pismo upućeno i on je prema tome i glavni organiza
tor i veza sa šumom, itd.

b) Optužnica je potpuno drugačije sastavljena. Za Rudija Jakovca sto
ji da je uhapšen »zbog komunističke promidžbe i djelatnosti izvršene odr
žavanjem veza sa komunističkim odmetnicima u Psunju«. Znači, zbog dje
latnosti koja se odnosi na izvršenje direktive s Psunja — što i proizlazi iz 
Culinog pisma.

A optužnica za Milana Krunića je teža. On je »opasniji« u komunis
tičkoj djelatnosti jer ga hapse »zbog vršenja djelatnosti i organiziranja ko
munističke stranke u Novoj Kapeli, održavanja veza i pribavljanja oružja 
za odmetnike«. To znači da Milan Krunić stvara Partiju na terenu. A zašto 
takva kvalifikacija? Kako su mogli doći do takvih procjena? Putem neke 
analize? Sigurno ne. Jer u tom momentu Krunić nije bio nigdje uključen u 
partijsku ćeliju ili u neki komitet. Krunić je bio 1941. godine u augustu u 
kući Nade Dragosavljević biran za člana KK Partije. Da li je ustaška služ
ba mogla doći do tih podataka? Da li je na osnovi toga mogla zaključiti da 
je Krunićeva djelatnost i organiziranje komunističke partije? To je, za sada, 
teško reći. Ali bih dao još nekoliko napomena:

— Meni je Zlata Dupko, negdje u ljeto 1942. godine, govorila o ne
kim sastancima Okružnog komiteta Partije za cio onaj kraj kojem su pri
sustvovali: Zvonko Krišković, Milan Krunić, Alojz Janoušek, Rudi Jakovac
i Stipa Dragomanović. Zlata je jedanput bila prisutna tom sastanku (kao 
kurir je obavijestila Alojza Janoušeka za sastanak i ostala na straži). Bilo 
je to u ranu jesen 1941. godine. Da li je netko nešto rekao i o tom partijskom 
tijelu?

8 Naknadno sam provjerio te podatke o Milanu Krunicu kod Ančlke Janoušek — Krišković (udane 
Vuksan). Ona, također tvrdi da je Milan teretio Ankicu Mašek za suradnju s partizanima.
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— Opet se moram poslužiti i jednim razgovorom sa Zvonkom Luči
ćem, a odnosi se na hapšenje i saslušavanje Milana Tomića. Zvonko kaže 
da mu je Milan Tomić, čim su se sreli u partizanima, pričao o svom hap
šenju i da je primijetio da ustaški agenti znaju mnogo, čak su razgovara
li i o mogućnosti da je došlo ili do neke provale u Okučanima ili su usta
še nekoga prevrbovali. Oni su znali za kontakte Tomića i s Nadom i s Ćulom. 
Da je Krunić imao slabije držanje u zatvoru, sigurno bi izdao i Milana Tomi
ća (koji se još uvijek nalazio u zatvoru) jer su zajedno bili članovi Kotarskog 
komiteta Partije.

— Nekoliko mjeseci prije Švabine smrti (posjetio sam ga u njegovoj 
kući) dugo smo, kao i nekada, pričali o toj 1941. godini. Ja sam mu još rani, 
je bio uputio pismo s pitanjima (kao i drugima), ali smo tada samo razgo
varali. Izdvajam onaj dio koji se odnosi na pokušaj njegovog hapšenja i 
na tjeranje u zatvor komunista posavskih sela. Naime, on se tada nalazio 
skriven kod Kralja i promatrao kako ustaše tjeraju ljude po snijegu u čara
pama, vezane žicom, kako ih tuku i maltretiraju. On je bio siguran, katego
rički mi je tvrdio, da je Cincipinka izdala punkt Petrić — Samardžija i nje
ga, odnosno i tebe. Bio je vrlo sumnjičav na moju tvrdnju da kod Petrića 
ustaška policija nije pronašla nikakav pisani materijal koji bi vodio k no
vim hapšenjima. Ali je bio vrlo siguran, i u to nije dozvoljavao nikakvu 
sumnju, da je pošta uhvaćena kod Stipe Dragomanovića Selje omogućila 
sva ta masovna hapšenja u posavskim selima i pad Zvonka Kriškovića, a 
postojanje punkta Petrić — Samardžija i organizacije u Petrovom Selu sa
mo potvrdila. Ja sam imao samo jednu primjedbu, odnosno jedan argument 
za Petrića. Radi se o tome da je na taj punkt dolazila sva pošta za Zvonka 
Lučića, Milu Popovića, Anđu Pačkić, Milku Čanak, itd. A nitko od njih nije 
tada pao u zatvor niti su u istrazi bili spominjani.

— Posebna stvar je izjava Viktora Petrića o držanju u zatvoru Zvonka 
Kriškovića. On kaže da mu je Zvonko u zatvoru jednom prilikom rekao da 
su ustaše mnogo znale o njihovom radu i da je i on morao nešto priznati. 
A što bi to moglo biti što je Zvonko »morao nešto priznati«? Dokumenata 
nema. Ali u isto vrijeme imamo i izjavu Ivana Pehala, nosioca »Spomenice 
1941«, koji je, ima nekoliko godina, pisao Vladimiru Peniću, direktoru ško
le u Cerniku, ovako: »Krišković je bio uhapšen na osnovi kompromitujućeg 
materijala koji je pronađen kod Stipe Dragomanovića Selje. Bio je strašno 
mučen. Ustaše su ga držale dva sata na snijegu golog i na temperaturi od 
minus 30 stepeni. Obadvije noge su mu bile skoro oduzete te nije mogao da 
ide. Ipak nikoga nije odao ...«.

Teško je sada, u zaključku, reći kako su se odvijala ta hapšenja, gdje 
su bili mogući i kakvi uzroci, provale, slučajnosti, priznanja, uporna pratnja, 
itd. Ipak, lično mislim da je za mnoga hapšenja bio važan i ovaj elemenat: 
rekonstrukcija, analiza, procjena i praćenja od strane Ustaške nadzorne služ
be. Taj elemenat u svestranijem izučavanju tog problema ne bi trebalo pot- 
cijeniti, iako smo se mi, naročito tokom rata, dosta indiferentno odnosili 
prema radu te ustaške službe, a i njihove agenture. U Novoj Gradiški je 
trebalo baš obratno raditi, moralo se od početka shvatiti da ustaše, s koji
ma smo se prije rata u školi i na ulicama čak i fizički obračunavali, znaju 
našu organizaciju, ljude, aktiviste. A s radom su nastavili, isti ljudi i na dosta
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sličan, predratni način. Kao da se situacija nije radikalno izmijenila. Čud
no i tvrdoglavo smo radili, »pravolinijski«, iako su hapšenja počela već u 
aprilu 1941. godine (Srbi komunisti, Židovi, članovi OK KPH za okrug N. 
Gradiška, itd.).

... Ako imaš dopune ili neke primjedbe na ova moja razmišljanja koja 
donekle pokušavam bazirati i na dokumentima i izjavama drugih, javi mi. 
Šaljem ti ovaj papir više kao informaciju i za provjeru mojih ocjena.

Beograd, 20. II 1981.

Mnogo pozdrava, 
Mali

Dragi Tonči,

Dajem ti odgovor na tvoje pismo od 20. II 1981. godine. Ići ću redom 
po točkama kako si ih ti u pismu navodio i dat ću neke primjedbe:

1. Alojz Janoušek, Milan Krunić i Rudi Jakovac sigurno nisu bili s 
nama u zatvoru kada smo mi 14. III 1942. bježali. Oni su bili odvedeni ne
gdje na drugo mjesto. Janoušek je odveden mnogo ranije, čak mjesec dana 
prije organizacije našeg bijega, a Milan Krunić nije nikada bio s nama u 
istom zatvoru.

2. Prvo hapšenje je bilo 13. I 1942. godine, a drugo između 19. i 25.
II 1942. godine.

Da li je hapšenje Viktora Petrića i Jove Samardžije bilo vezano za 
pad Cincipinke? Ima nekih indikacija da jeste. Meni je Petrić, a i Samardžija, 
tvrdio da su ustaški agenti prilikom hapšenja njih dvojice koristili lozinku9 
koja je bila za vezu između Zagreba, to jest Cincipinke, i njih. Ali je mo
guće da je provala došla i s neke druge strane.

Poslije hapšenja Petrića i Samardžije, brat i ja smo odlučili da bje
žimo jer nismo bili sigurni da i mi nismo na listi za hapšenje (u stvari smo
i bili, što se poslije ustanovilo). Međutim, odigralo se onako kako sam ti već 
pisao. Ja sam bio uhapšen, a Švabo je uspio da se sakrije kod Kralja.

3. Ustaše su, izgleda, imale prave podatke o Kruniću da je član Ko
tarskog komiteta Partije za kotar Novu Gradišku koji je bio formiran u 
Okučanima augusta 1941. godine.

Zagreb, 29. III 1981.

Drugarski pozdrav 
Alojz Tencer Makija

9 Lozinka je bila: »Dolazim iz bara.«
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ANTUN TENCER ŠVABO

Rođen u N. Gradiški 1914. godine.
Nosilac partizanske »Spomenice 1941«.
Clan Partije od 3. januara 1941. godine. Prije prijema u Partiju bio akti

van u sindikalnom pokretu, u URS-u. Po okupaciji, naročito poslije pada čla
nova Okružnog komiteta, postaje jedan od najaktivnijih partijskih radnika na 
terenu. U momentu formiranja prvog Kotarskog komiteta Partije, u augustu 
1941. godine, bio je izabran za sekretara.

U isto vrijeme, pod vrlo teškim uvjetima, organizira kontakt s uhapše
nim članovima Okružnog komiteta, prenosi im direktive i učestvuje u orga
nizaciji njihovog bijega iz zatvora. Početkom 1942. godine ispred policije 
bježi u partizane. Učestvuje u bici na Gradini 2. 4. 1942.

Aprila 1942. godine postaje član Kotarskog komiteta i ilegalno radi na 
istočnom dijelu kotara. Bio je i partijski rukovodilac Posavskog odreda, ko
mesar brigade KNOJ-a, itd.

Odlukom Partije vraća se, po oslobođenju, na partijski rad u kotar Nova 
Gradiška gdje je jedno vrijeme vršio i funkciju predsjednika kotara.

Bio je rezervni pukovnik JNA.
Umro je 1981. godine.
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Razgovor s Antunom Tencerom Švabom

Sa Švabom sam, prije njegove smrti, imao nekoliko razgovora o orga
nizaciji Partije u Novoj Gradiški te o radu i problemima uoči okupacije i o 
stvaranju uvjeta za oružanu borbu i ustanak. Točnije, te razgovore smo na
stavili jer smo još 1970. godine Delija, Švabo i ja, pripremajući knjigu »Do
kumenti i materijali...«, pokušali konkretnije da rekonstruiramo partijski 
rad na okučanskom i novogradiškom području od 1937. do 1941. godine. Za 
taj period dokumentacija je vrlo slaba, posebno partijska.

Tada je Švabo napisao i svoju izjavu koju ovdje u prilogu objavlju
jemo.

Ponovo smo započeli razgovor 1978. godine. Pokušali smo da malo šire 
rasvijetlimo neke momente iz 1941. godine. Dogovorili smo se 2. oktobra 1978. 
godine da mu uputim jedno pismo s konkretnijim pitanjima. To sam i učinio.

Zato smo, nekoliko dana kasnije, ponovo razgovarali o istoj temi i po
kušali da idemo nekim redom i po pitanjima. To je išlo teže jer se, objektivno, 
nametala i druga problematika, a dolazila je do izražaja, iako ne po bitnim 
pitanjima, i izvjesna razlika u ocjenama.

Pokušavam da iz zabilježaka rekonstruiram te naše razgovore. Evo ka
ko je Švabo davao odgovore na pitanja (autentičnost je posve sačuvana).

1. Smatram da se cijela partijska organizacija na novogradiškom i 
okučanskom terenu mogla, posebno 1939. i 1940. godine, brže razvijati. Ni da
nas mi nije jasan ondašnji kriterij za prijem u Partiju: da li je bila važna 
klasna svijest, teoretska izgrađenost, djelovanje u sredini gdje radiš, ateizam, 
društvena pripadnost, itd. Sjećam se i ovakvih detalja. Sastanci ćelije u kojoj 
je moj brat bio sekretar održavali su se ponekad i u mojoj kući. Ja sam čuvao 
stražu, ali i prisustvovao sastanku. Čak ponekad i diskutirao. Najčešće su to 
bili teoretski sastanci gdje je Mirko Kljajić obično znao govoriti o svim vrsta
ma kapitalističke eksploatacije, o teškom položaju radničke klase, o Sovjet
skom Savezu, itd. Uglavnom su se na tome i završavali partijski sastanci. Vrlo 
malo je bilo nekih konkretnih zaduženja koja su se davala na partijskim 
sasatncima. Ponekad se skupljala Crvena pomoć i raspačavala literatura 
(»Srp i čekić«, »Proleter«, »Seljačka misao« itd.). Rijetko kada je bilo riječi
0 ljudima, o nekom čovjeku koji je nama blizak i mogao bi da bude primljen 
u Partiju, o stanju u tvornici i si. Nije bilo ni preciznije analitičke procjene 
političke situacije u samom gradu, a na pragu je bila okupacija, itd. Možda je
1 to razlog da je utjecaj Partije bio dosta slab među radnicima u tvornici, a 
daleko jači među zanatlijskim radnicima (tipografi, krojači, kožari). To je i 
dovelo do toga da se negdje 1938/39. godine i radnička klasa u tvornici raz
dvoji i da se pored URS-a, izrazitijeg klasnog sindikata, formira i HRS, sindi
kat koji je već u to vrijeme bio i nacionalistički obilježen.

Pa ni partijska organizacija (ćelija) nije bila formirana u tvornici na 
tom principu da tamo radi, da diskutira o problemima u tvornici i da borbom 
za radničke interese stvara uvjete za primanje novih članova Partije. Mi smo 
imali »gradske« ćelije. Mirko je, vjerojatno, sam i na ličnu inicijativu prosto 
podijelio komuniste na ćelije. Mislim da je i to bio jedan od razloga da mi 
od radnika u tvornici nismo imali tokom NOB-a velike podrške, pa ni njihov 
priliv u NOB. Ne mislim da je Mirko dijelio ili raspoređivao tko će i gdje biti
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u ćeliji. On je zapravo formirao cijele ćelije primajući nekoliko drugova isto
vremeno u Partiju, i tako napravio novu ćeliju. Obično je netko iz OK Partije 
bio rukovodilac, odnosno sekretar. Čak mislim da se sekretari uopće nisu 
birali, nego ih je imenovao Okružni komitet, Mirko lično.

2. Omladina je bila dinamičnija i skojevska organizacija se razvijala 
mnogo brže. Partija, zapravo, tu ima malo udjela. Skojevske organizacije 
nicale su često i mimo Partije, naročito poslije 1937/38. godine. Sa Skojem je 
Mirko Kljajić volio mnogo da radi. On je razgovarao i pojedinačno sa skojev
cima. Kad je, kasnije ,izabran OK Skoja za okrug Nova Gradiška, ta organi
zacija postaje još samostalnija ili vezana samo za Mirka Kljajića. Mi radnici 
komunisti znali smo za pojedince skojevce u gradu, naročito kada su počele 
otvorene konfliktne situacije i fizički obračuni s ustašama. Ali za te skojevce 
(za Tomića, Zeca, Lučića, Manolića itd.) znali su i svi građani koji su se iole 
bavili politikom.

3. Građanska sredina je bila podijeljena na pristalice HSS-a i Jereze. 
Godinu-dvije prije okupacije i Samostalna demokratska stranka počela je da 
dobija na vrijednosti. Hrvati su se uglavnom opredijelili za HSS, a Srbi za 
Jerezu. Tek negdje od 1938/39. demokratski opredijeljeni Srbi počeli su da 
podržavaju SDS i da, ujedno, pokušavaju pronaći zajednički politički interes 
sa HSS-om, odnosno s lijevo orijentiranim dijelom HSS-a. No, i diferencija
cija kod HSS-a, na lijevo ili desno (profrankovačko) krilo, išla je dosta sporo. 
Lijevo krilo se znatno sporije razvijalo i do dolaska ustaša na vlast ostalo 
je neznatno i neutjecajno.

Komunistička partija u građanstvu nije imala neku poziciju, utjecaj. 
Zapravo, prve ćelije se i formiraju tek 1939. godine, u gradu i u kapelačkoj 
Posavini, tj. u istočnom dijelu kotara. Prije toga bilo je nekoliko komunista, 
ali nisam siguran da su bili organizaciono povezani u ćeliju. Bili su to na
predni pojedinci koji su više manifestaciono djelovali kao komunisti nego što 
su faktički radili na stvaranju organizacije. Partija se u stvari organizaciono 
oformljuje dolaskom Mirka Kljajića kad je završio studije. I njegova je stvar
na zasluga da je Komunistička partija u Novoj Gradiški, na novogradiškom 
kotaru, od nekoliko komunista postala organizacija sa 58 članova organizira
nih u devet ćelija1.

Nacionalni sastav nije odgovarao proporciji stanovništva (51 Hrvat,
4 Srbina, 1 Talijan i 2 Poljaka). A skojevska organizacija je bila gotovo obr
nutog sastava, što se tiče Hrvata i Srba, ne baš u takvom omjeru, ali je Hrvata 
bilo znatno manje. Tradicionalno je Partija imala jači utjecaj u kapelačkoj 
Posavini (Komarnica i Magić Mala), a zatim u Petrovom Selu, Vrbovi, Bilom 
Brigu, itd. Tu je bio i gro članova Partije, negdje oko 30 članova. To je počelo 
još povratkom seljaka iz ruskog zarobljeništva koji su sebe smatrali boljše
vicima i tako djelovali u selu. I kada je partijska organizacija 1938. godine 
formirana u Komarnici na takozvanom »osnivačkom« sastanku, bilo je prisut
no 12 članova2.

1 Kasnijim istraživanjem utvrđeno je da ih je bilo i više.
2 Iz Komarnice su rodom i sva tri učesnika oktobarske revolucije: Bošnjak, Matanovic 1 Knežević.
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U zapadnom dijelu kotara, nastanjenom pretežno srpskim stanovništ
vom, nije bilo partijske organizacije, ali je djelovala snažna skojevska orga
nizacija. U kapelačkoj Posavini nije bilo ni jednog aktiva Skoja, ali je djelo
vala jaka partijska organizacija

4. Gledajući sada, više od trideset godina poslije rata, mogao bih, bez 
imalo kolebanja, kazati da ni partijske organizacije ni komiteti, uključujući 
i Okružni komitet, nisu imali vizije niti su približno sagledali šta donosi fa
šizam, kakav obim terora je uopće moguć, kakva je likvidacija ljudi i neduž
nog naroda moguća. A posebno smo bili bez vizija kakav je odnos između 
Srba i Hrvata moguć, šta se može očekivati, kakva klaonica se priprema, tko 
sve u njoj može sudjelovati, kakvih sve vrsta zvjerstava ima, itd. Više su 
vladale neke uopćene fraze o fašizmu. Ne sjećam se da je na nekom partij
skom sastanku bilo na dnevnom redu što se može očekivati od frankovaca, 
ovih naših, domaćih frankovaca ako dođu na vlast. Pa sada, kada nešto raz
mišljam, sve sam više sklon uvjerenju da su ustaše u to prijeratno vrijeme 
znale što donosi sutra, što će oni da rade, kako će da zauzmu vlast. Na žalost, 
bili su bliži točnijoj ocjeni ondašnje situacije nego mi. Mi smo znali, teoretski, 
što je to fašizam. Slušali smo o procesu Dimitrovu i paljenju Reichstaga. Ali 
što taj sistem konkretno donosi, bilo je ipak maglovito.

5. Uvjeren sam da je ustaška policija prilikom preuzimanja vlasti zna
la točno za sve nas komuniste, za organizacije i komitete, tko, što i koliko 
znači za Partiju i pokret. Oni su mnogo znali prije nego što su i došli na vlast, 
i pojedinačnu vrijednost, dosljednost, borbenost i upornost i spremnost na 
samožrtvovanje. Pratili su dobrim dijelom naš rad. Sada su mogli samo da 
sabiraju činjenice, analiziraju, i vjerojatno su stavili na papir našu organi
zaciju i počeli da je prate. Čekali su samo prigodan momenat i formalan 
razlog za hapšenje. Mjesec i po dana po okupaciji, 22. maja 1941, cijeli Okruž
ni komitet Partije bio je uhapšen. Povod je bio prvomajski letak.

0 držanju u zatvoru zna se ipak malo i dosta površno. Procurile su 
samo parcijalne informacije. Nema ni jednog dokumenta. Ni jednog sasluša
nja .Sve je netko uništio. Kada, tko i gdje, to se ne zna. Josip Dubovski, Petar 
Gregl i Franjo Svečnjak — kako to piše u svim poslijeratnim pisanim doku
mentima — imali su slabije držanje, i jedan drugog su teretili i optuživali. 
Gregl i Svečnjak su bili članovi Biroa Okružnog komiteta. Ipak je, na kraju, 
bila neka razlika između njih dvojice. Gregl je po izlasku iz mitrovačke tam
nice došao 1944. godine u partizane i poginuo. Bio je hrabar borac.

Letak i pisaći stroj u kući Bednarika ne bi ni u kom slučaju mogli da 
budu »dokazni materijal« za sve uhapšene, za cio Okružni komitet Partije, pa 
čak i za one koji su već nekoliko mjeseci živjeli u Zagrebu (Manolić i Gemba
rovski). Znači: ustaše su hapsile Okružni komitet, a ne učesnike štampanja 
prvomajskog letka. Da li su i ranije znali tko je član Okružnog komiteta? Ili 
su saslušavanjem došli do konkretnih otkrića, do podataka koji ocrtavaju 
organizaciju? Ja lično vjerujem da su ustaše najvjerojatnije kroz saslušanje 
samo provjeravali i dopunjavali svoja saznanja do kojih su došli ranije. A 
slabo držanje članova OK im je to omogućavalo.

Postavlja se pitanje zašto nije došlo do daljeg hapšenja i do potpune 
likvidacije cjelokupne partijske organizacije. Mislim da je bila u pitanju 
jedna njihova procjena koja, uostalom, i nije bila pogrešna. Ako je Okružni
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komitet, jedan dio, imao takvo držanje u zatvoru, što se može očekivati, po
slije toga, od ostatka partijske organizacije na terenu! Dosta točna procjena. 
Makljina ćelija se prepolovila, svi članovi moje organizacije postaju disidenti, 
neki potpisuju izjave da više nikada neće raditi na »komunističkoj promidžbi«.

Daljem raspletu ne bih ništa dodao. Stvari su poznate. Ostao je da radi 
vrlo mali broj komunista u Novoj Gradiški, da radi na organizaciji otpora i 
ustanka. Svega tri člana Partije (Makija, Petrić i ja) i dva člana Skoja (Zvon
ko Lučić i Milan Toinić).

Mislim da Cincipinka nema nikakve veze s hapšenjem Okružnog komi
teta u Novoj Gradiški. Razmak je bio jako velik. Gotovo šest mjeseci poslije 
OK pada Cincipinka.

6. Koliko ja znam, nitko od članova Partije koji su se pasivizirali nije 
više pozivan od policije niti su bili saslušavani. Ustaše su se zadovoljile nji
hovom pasivnošću. Mnogi su otišli i u domobrane. Nisu postali doušnici niti 
ih je policija u tu svrhu pokušala vrbovati. Ali nas su uporno izbjegavali i stav
ljali su nam do znanja da ih ostavimo na miru. Postali su klasičan primjer 
disidencije, oportunizma, i nisu ni krili svoje slabo i kukavičko držanje. Po
sebno Kovre, Bariša, Derežanin i Ferić. Mi smo ih, također, ostavili po strani. 
Ja sam lično smatrao, još u to vrijeme ilegalnog rada, da bi nam to samo 
štetilo i da bi nas kompromitirali, odnosno nikada ne bismo mogli da budemo 
sigurni u njihovu čvrstinu i odanost. Mislim da je Zvonko Lučić htio s nekim 
drugovima kasnije da kontaktira, tokom 1942. godine, ali je to ostalo bez 
ikakvog uspjeha.

7. Mirka Kljajića sam susreo dva puta prije njegovog hapšenja. Već 
je dobio direktive za rad. Rekao mi je da je imao susret s jednim drugom iz 
Zagreba, članom CK. Kasnije sam saznao da se radilo o Stipi Ugarkoviću koji 
je imao kontakt i s Greglom i Svečnjakom. Sastanak je organiziran posred
stvom Gembarovskog. Međutim, Mirko u svom stilu rada ništa naročito nije 
mijenjao. Samo mi je objasnio da se sastanci više neće održavati po ćelijama, 
nego grupno i pojedinačno. Ali da će o tome još razmisliti kako da svi članovi 
Partije budu na vrijeme obaviješteni i upoznati s direktivama, a da to ne bude 
na sastanku ćelije. Smatrao je da bi trebalo da članovi OK ubuduće prenose 
direktive onim članovima s kojima su i ranije bili u ćelijama.

Prilikom mog drugog susreta kod njegove kuće, na moju inicijativu, 
govorio mi je o potrebi priprema za otpor, ali i o opreznosti jer su već počela 
hapšenja u gradu. Sve je još bilo neoformljeno i neprecizno, direktiva je bila 
uopćena, nekonkretna. Ni kako, ni gdje, ni tko. Nije to bila njegova greška, 
mislim da ni direktive iz Zagreba nisu bile drugačije.

Na prvo kurirsko putovanje u Zagreb išla je Liza Katičić i donijela je 
prvomajski proglas. Bez ikakve druge direktive, pisma ili uputstva. A prvo
majski proglas je bio političkog, a ne organizacionog sadržaja i teško su se 
iz njega mogle sagledati neposredni zadaci za organizaciju ustanka i oružanog 
otpora. I to je sve što je Mirko primio iz Zagreba prije nego je bio uhapšen.

Treći susret s Mirkom bio je u zatvoru. Poznato je pod kakvim uvjeti
ma sam »uspostavio« taj kontakt, taj direktni susret: po dosta oštro nagla
šenoj direktivi Dušana Čalića. Točno da je bilo izvjesnog kolebanja oko bijega 
iz zatvora, zapravo odugovlačenja. Zašto, ja stvarno ne znam. Više od mjesec 
dana sve je bilo organizirano. I ključar (otvorit će vrata zatvora, zapravo na-
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veče će ih samo pritvoriti i neće biti stavljen katanac) i veza za Ratkovac. U 
partizanima nikada nisam s Mirkom razgovarao o bijegu, kolebanju, odugo
vlačenju i uopće o situaciji u zatvoru. Mislim da Mirko nije ni s kim o tome 
razgovarao. Ni s najprisnijim drugovima u partizanima, u štabu. Na Gradini 
uoči borbe razgovarao sam s Mirkom nešto o Novoj Gradiški, o komunistima 
koji su prestali da budu komunisti, o masovnom hapšenju u kapelačkoj Po
savini i o drugovima koji su još ostali da rade na terenu. I tada nije govorio
o zatvoru niti je spominjao držanje bilo koga u zatvoru.

8. Mislim da sam o prvom kontaktu s Dušanom Čalićem dosta govorio 
u svojoj prvoj izjavi, štampanoj u »Dokumentima i materijalima...«. Ostalo 
mi je najupečatljivije u sjećanju da je vrlo konkretno rekao svakome od nas 
prisutnih što treba da učinimo do idućeg susreta. I već slijedećeg mjeseca ja 
sam bio u Okučanima, u kući Nade Dragosavljević, na sastanku Kotarskog 
komiteta Partije gdje sam izabran, zapravo postavljen od Ćule, za sekretara 
Komiteta.

Dvije stvari su Ćulu uvijek preokupirale prilikom naših susreta: orga
nizacija Partije i organizacija otpora, kako idu pripreme za oružani ustanak. 
On nije dugo raspravljao o uvjetima, situaciji i teroru. Nego konkretno o čo
vjeku i što je učinio u pripremi za ustanak (sakupio oružje, uspostavio novu 
vezu ... ).

Jedino smo od Dušana Čalića dobili konkretne zadatke i upute kako ih 
izvršiti. Došao je u Novu Gradišku da nam to prenese. I poslije je sve organi
zirao, vezu od Benkovca do Okučana za Novu Gradišku (preko Anđe Pačkić), 
preko Ratkovca-Smrtića (Milka Čanak) i direktno Benkovac-Nova Gradiška 
preko Milana Zlatovića.

Taj period moga rada bio je najteži otkako sam se opredijelio kao ko
munista. Nas nekolicina članova Partije (poslije su Lučić i Tomić također 
primljeni u Partiju) nosila je teret cijelog posla na sebi. Faktički je trebalo 
zamijeniti pedesetak članova Partije, koliko ih je bilo prije okupacije. A po
slovi su postali teži, opasniji. Hapšenjem su ustaše uspjele demoralizirati 
mnoge ljude. I mnogi građani su nas izbjegavali. Ostalo je nekoliko intelektua
laca, vrlo poštenih i vrlo hrabrih (Harambašić, Pavić, Gavranić, Čotić itd.) 
koji su prihvatili suradnju i vrlo praktično pomagali pokret. Ustaše su uspjele 
u 1941. godini da svestranije učvrste vlast, u gradu, poduzećima, školama, 
ustanovama, s logornicima, stožemicima, tabornicima i bojnicima. A i trenut
na politička situacija im je išla na ruku, posebno na istočnom frontu. Trebalo 
je sve to izdržati...«

To sam stavio na papir iz Švabinog glasnog razmišljanja o 1941. godini.
Ponekad je znao da se duže zadrži u mislima ako je trebalo dati neku 

presudniju ocjenu momenta. Iako po prirodi dosta oštar i beskompromisan, 
kada je bilo riječi o učešću u ustanku ili o disidenstvu, ipak je sa sjetom 
govorio o predratnim članovima Partije. A pri spominjanju ondašnjih nepri
jatelja, novogradiških ustaša, koje je i lično poznavao, iz te 1941. godine, 
glas mu je bio oštar, ogorčen, glasan i prijek kao da se sve to sada dešava3.

25. II 1981. g.
Razgovarao: 

Antun Duhaček
3 Moje napomene uz švabina razmišljanja o situaciji na novogradiško-okučanskom području uoči
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Dragi Mali,

Pročitao sam razgovor sa Švabom. Nešto smo slično, iako u znatno 
kraćem obimu, imali ti i ja s njim ranije, jednu zajedničku diskusiju o orga
nizaciji ustanka i o teškoćama tog vremena. Ovaj sadašnji razgovor je cjelo
vitiji. Međutim, ja lično imam neke primjedbe. Mislim da je trebalo, kad se 
govori i piše o bivšem Okružnom komitetu Partije, neka druga pitanja jače 
podvući.

1. Što je to fašizam, teoretski, vjerujem da je bilo jasno komunistima. 
Sigurno onda i članovima Okružnog komiteta Partije. Tamo od 1938. godine, 
od okupacije Austrije, a poslije i čehoslovačke, o fašizmu se dosta razgovara
lo. I na selu. I u svim materijalima koji su do nas dolazili (»Srp i čekić«, 
»Proleter«, »Seljačka misao« itd.) bilo je dosta pisanja o toj temi. Točno je 
to da se o fašizmu govorilo načelno kao o nenarodnom, antiradničkom i anti
komunističkom poretku, kao o tamnici naroda, o uništenju svega što je na
predno, itd. Ali kakav će biti kod nas, ako dođe, i što će sve donijeti sa sobom,
o tome se manje govorilo ili, čak, i pretpostavljalo.

2. 0 Jugoslaviji kao zemlji, njenoj čvrstini ili pak trulosti manje se 
znalo. Tako brz raspad ni komunisti nisu mogli zamisliti, oni u centrima, 
a kamoli komunisti i simpatizeri po manjim mjestima u unutrašnjosti. U

rata i tokom 1941. godine:
Prvo, daleko sam više sklon švabinom nego Delijinom razmišljanju o fašizmu, zapravo o tome
koliko su komunisti mogli da sagledaju sve dimenzije opasnosti koju će donijeti ljudima, narodu,
razvoj tog fašističkog sistema. Više je to ljudima izgledalo, pa i komunistima, kao jedna od
formi kapitalističke vladavine, doduše malo oštriji i grublji sistem eksploatacije. Manje je bila
prisutna ta nehumana, životinjska, zločinačka, istrebljivačka strana fašističkog sistema, a I raz
mišljanje o fašizmu kao nacionalnom porobljivaču i nosiocu genocida; više se govorilo o uređenju 
gdje strada radnička klasa i komunisti (lajpciški proces, paljenje Reichstaga, hapšenja komunističkih 
rukovodilaca itd.). Ostao je taj fašizam necjelovito sagledan, a da i ne govorimo da je ostalo 
nedefinirano što će on nama, Jugoslaviji, donijeti. U kakvim razmjerima će se iskoristiti unutrašnja 
nacionalna trvenja, kako i kome će se dati prioritet, kojoj naciji nasuprot drugoj.
U materijalima o predratnoj situaciji nisam mogao primijetiti da je bilo nekih razmišljanja tko 
i koliko će se okomiti na našu zemlju, tko će sve dijelit! plijen, kome će pripasti koji dio naše 
zemlje, što će tko iz vlastitog nacionalističkog arsenala unijeti u sistem fašističke vladavine, na 
primjer fašistički orijentirani Mađari u Vojvodini ili Bugari u Srbiji ili Makedoniji. Do
živjeli smo mnogo iznenađenja te 1941. godine, neprijatnih, teških i opasnih.
Mi smo u Novoj Gradiški imali sve vrste iskustava u borbi s frankovcima, uključujući i ulična 
fizička razračunavanja. Vidjeli smo kada s puno ofenzivnosti i arogantnosti nastupaju prema 
Mačekovoj stranci smatrajući je nedovoljno borbenom i nedovoljno nacionalističkom i anti-
srpskom. Opazili smo da ustaška strana i po masovnosti više nije bila naivna, prestaje da bude
mala i začahurena organizacija. Ali, ipak, nismo je mogli ni približno sebi predstaviti 111 je 
zamisliti kao organizaciju kakva je poslije postala kada je došla na vlast.
Drugo, stvaranje i razvoj partijske organizacije u Novoj Gradiški bili su van svakih šablona 
i nekih statutarnih formi. Švabo tvrdi da je na našem terenu Partiju stvarao ili Mirko Kljaić
ili su se formirale ćelije bez ikakvog utjecaja ili udjela viših partijskih foruma. U Komamlcj,
Magić Maloj, Bilom Brigu itd. organizirane su ćelije 1938. ili 1939. godine. Tek poslije su komu
nisti tih sela tražili vezu s Novom Gradilškom, pretpostavljajući da u gradu postoje i neki 
partijski forumi. Tako su i meni govorili Matanović i Bošnjak iz Komarnice Međutim, 
mišljenje Stjepana Ivanagića iz Magić Male je drukčije; naime, on tvrdi da je Mirko Gembarovski 
mnogo doprinio formiranju partijskih organizacija u kapelačkoj Posavini i da je u ta sela 
dolazio Mirko Kljajić još od 1938. godine. Prvi sastanci su se održavali u pustari Grge Starčevića 
iz Bilog Briga. Ovo svakako treba još izučiti.
Također, smatram da bi trebalo šire i dublje analizirati i istražiti podatke koji bi potvrdili 
ili osporili ono švabino mišljenje da komunisti nisu imali u građanskoj sredini neku čvrstu 
poziciju, odnosno utjecaj. Bilo je svega nekoliko intelektualaca koji su aktivno učestvovali
i pomagali pokret.
Možda bi se, razmišljajući na taj način o našem gradu, situaciji, izvjesnoj podvojenosti, 
teškom i sporom savladavanju prošlosti (posebno iz perioda revolucije), mogla bar donekle, 
shvatiti i euforija koja je neke zahvatila u vremenu takozvanog masovnog pokreta (1969-1971. 
godine).
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tome je bilo dosta iluzija. Jedna pretpostavka kod nas o stanju u bivšoj jugo
slavenskoj vojsci koja bi nagovještavala tako brzi slom, bila bi odmah odba
čena. A zapravo čitav je sistem države bio sklon padu i propasti i od najma
njeg udara.

3. Znalo se za postojanje i rad frankovaca u većim gradovima. Bilo je 
i sukoba i fizičkog razračuna između komunista i frankovaca uoči rata. Po
sebno kod omladine. Sukobi u Zagrebu na univerzitetu. Pa i u Novoj Gradi
ški. Međutim, rijetko je tko mogao i pomisliti da su ustaše vršile i ozbiljnije 
pripreme —na terenu — za preuzimanje vlasti, tako ozbiljne da im je trebalo 
svega nekoliko dana da i u zadnjem selu imaju svoju, ustašku vlast. A to pre
uzimanje vlasti se događalo gotovo paralelno s propadanjem stare jugosla
venske vlasti. Razoružanje stare jugoslavenske vojske jedna je od najvećih 
sramota uopće, ne ulazeći u to, čija sramota. I žene su skidale oružje ljudima.

4. Organizacija Mačekove civilne straže, odnosno držanje jednog većeg 
dijela HSS-a na našem terenu, zaslužuje posebno i detaljno izučavanje. U ne
kim selima, na primjer u Gornjim Bogićevcima, Mačekova straža je odmah 
preuzela vlast, ma još ni njemačke trupe nisu prošle glavnom magistralom 
Zagreb-Beograd, odmah, drugi dan po Mačekovu saopćenju na radiju »da 
Hrvatska straža pomogne novom režimu ... itd.. « Vlast u Okučanima ustaše 
su uspostavile za dva dana, već 13. aprila 1941. godine. A poznato je da u Oku
čanima nije bilo ni Mačekove zaštite ni ustaša.

5. Posebno je bilo teško sagledati do kojih će se razmjera razviti na
cionalna netrpeljivost između Hrvata i Srba, odnosno kakve odmazde može 
izazvati taj postojeći antagonizam. Teško je bilo zamisliti i predvidjeti da će 
se tako brzo radikalno promijeniti držanje, obući nova uniforma, uzeti oružje 
i ubijati. Da će čovjek postati zvijer. Takvu pretpostavku o fašizmu mi nismo 
imali. Naročito ne da će taj naš domaći fašizam, stvoren na brzinu od društve
nog taloga, biti još grublji i životinjskiji od okupatorskog.

Toliko.

Beograd, 10. III 1981. godine

Pozdrav,
Delija

Dragi Tonči,

Pročitao sam tvoj razgovor sa Švabom kao i njegovu ocjenu rada par
tijske organizacije u Novoj Gradiški. Slažem se u potpunosti s tim ocjenama, 
kako o Mirku Kljajiću, tako i o svemu drugom.

Imao bih samo malih primjedbi. Na primjer, ja sam stvarno biran za 
sekretara (iako to nije bio slučaj i u ostalim partijskim ćelijama). Naime, 
primijetio sam da Mirko to želi, tj. da ja budem izabran za sekretara, ali je 
rekao da treba da se glasa. Ja sam odmah predložio da se za sekretara izabere 
Albert Kovre ili Dušan Kljajić, Mirkov brat. Međutim, svi su glasali za mene. 
Ranko Zec to ne zna jer je došao kasnije u našu partijsku ćeliju (Mirko nam 
ga je doveo i predstavio kao novog člana).
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Istina je da se Mirko Kljajić nekada kolebao oko bijega iz zatvora. Ko
lebanje nije bilo, po mom mišljenju, iz nekog političkog oportunizma. Ako 
on bježi, morao bi da povede i brata, a u tom slučaju ostaje im star i bolestan 
otac — i to još Srbin, na milost i nemilost ustašama. Ipak, prevagnuo je nje
gov komunistički stav da nema za njega nikakvog opstanka, a kamoli slobode 
i da je obavezan kao revolucionar da ide u otvorenu borbu, kao jedino rješe 
nje.

To bi bilo sve što bih imao kao primjedbu.

Mnogo pozdrava
Alojz Tencer Makija

PRILOG

U razgovoru s Jovom Delibašićem i sa mnom Antun Tencer je kao svoj 
prilog za knjigu »Dokumenti i materijali 1919 - 1945«, posebno za period 
1940-1941. godine, dao slijedeću izjavu4:

»Primljen sam U Partiju 3. januara 1941. godine. Tada je formirana 
partijska ćelija u kojoj je sekretar bio Franjo Svečnjak, a članovi Ivica De- 
režanin, Sofija Gleđović, Ivica Pereković i ja. Iako se ponegdje spominje, Liza 
Katičić nije bila član nego kandidat Partije. Dragan Lučić je bio član Partije, 
ali nije pripadao našoj ćeliji, nego ga je Mirko Kljajić direktno držao na vezi.

Godinu-dvije uoči rata Partija je bila ne samo aktivna u sindikatima, 
omladini, kulturnim i sportskim društvima nego je i rad ćelije kao organizma 
bio vrlo intenzivan. Najčešće je na dnevnom redu bila vanjsko-politička situa
cija, fašizam i kako pružiti otpor, raspravljalo se o našem držanju u vojsci, ne
o pasivnom, nego o vrlo aktivnom otporu eventualnoj njemačkoj invaziji. 
Zadatak je bio da tako politički djelujemo i u jedinicama bivše jugoslavenske 
vojske gdje budemo bili raspoređeni.

Međutim, procjena vanjsko-političke situacije, vezano uz otpor SSSR-a, 
bila je uvijek iznošena vrlo optimistički. Predviđao se brzi slom fašizma. Mi
slim da je to bio i jedan od razloga izvjesne nesnalažljivosti partijskih foruma 
na terenu u prvoj godini okupacije, odnosno uzroka da jedan dio partijskog 
članstva postane oportunistički.

Poslije hapšenja (22. maja 1941. g.) dolazi do ozbiljnog poremećaja u 
radu Partije. Jedan dio drugova praktično prestaje da radi (Kovre, Derežan, 
Gleđović, Pereković, Bariša), a drugi dio se nalazi u zatvoru (Mirko Kljajić, 
Petar Gregl, Franjo Svečnjak, Liza Katičić, Mirko Gembarovski, Dane Šarić, 
Lina Ferić), tako da su gotovo cjelokupan partijski rad u Novoj Gradiški pri
vremeno preuzeli: Antun i Alojz Tencer, Milan Tomić, Zvonko Lučić, Viktor 
Petrić, Dušan Kljajić, Jovo Samardžija i, nešto kasnije, Milo Popović. Kako 
smo ostali bez ikakve veze sa CK i preostalim dijelom OK KPH za okrug 
Novu Gradišku, pokušali smo preko Mije Matekovića da uspostavimo vezu sa 
Zagrebom, ali bez uspjeha.

4 Prilog je moj razgovor sa Švabom u prisustvu Jove Delibašića vođen za knjigu »Dokumenti 
i' materijali«. Međutim, taj razgovor čini jednu cjelinu s naknadnim razgovorima koje, Ipak 
zbog njegove teške bolesti i nagle smrti nismo mogli završiti.
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Tada je Dušan čalić poslao do mene Nadu Dragosavljević (podatke o 
meni, vjerojatno i adresu, dobio je od Martina Trnke iz Dragalića). Upoznao 
sam je sa stanjem u partijskoj organizaciji poslije hapšenja drugova iz Okruž
nog komiteta te s novim vezama na terenu, i tom prilikom smo zakazali sa
stanak s Dušanom Calićem u Novoj Gradiški.

Dušan Calić je došao u Novu Gradišku u julu 1941. godine. Ostao je 
dva dana. Održao je s nama sastanak i s grupom u Cerniku. Upoznao se sa 
stanjem organizacije i postavio slijedeće zadatke: 1. hitno prikupiti i pove
zati sve članove Partije koji su spremni da rade, 2. od simpatizera i članova 
SKOJ-a izvršiti što prije selekciju i primiti ih u Partiju, 3. učvrstiti veze s 
Posavinom (Komarnica, Magić Mala itd.). Spomenuo je da će se uskoro for
mirati kotarski komitet Partije. Zatim, posebno je bilo govora o organizaciji 
pokreta, o pripremi za oružani ustanak.

Krajem augusta formiran je Kotarski komitet Partije. Sastanak je odr
žan u Okučanima u kući Nade Dragosavljević, a bili su prisutni: Dušan Calić, 
Cedo Grbić, Nada Dragosavljević, Milan Tomić, Stipa Dragomanović i ja. Dnev
ni red je predložio Dušan Čalić: 1. sadašnje stanje i mogućnost proširenja par
tijske organizacije i 2. pripreme za ustanak.

Na sastanku je bilo zaključeno da se formira KK KPH za kotar Novu 
Gradišku u sastavu: Milan Tomić — zadužen za SKOJ u Novoj Gradiški i par
tijski rad u Cerniku, Šumetlici i Baćindolu, odnosno u cerničkoj općini; Stipa 
Dragomanović — rad u Posavini: u Komarnici, Magić Maloj i Bilom Brigu; 
Milan Krunić — rad u Kapeli, Vrbovi i Petrovom Selu; Nada Dragosavljević
— zadužena za Okučane i ja, kao sekretar Komiteta, zadužen za Novu Gradiš
ku. Komitet je funkcionirao u tom sastavu sve do odlaska Nade u partizane 
i hapšenja Tomića (u novembru 1941. godine).

Poslije formiranja Kotarskog komiteta rad je postao organiziraniji i 
naša aktivnost je donosila rezultate. Počeli smo da proširujemo broj veza. 
Formira se jaka skojevska grupa u Cerniku i kandidatska partijska grupa u 
Novoj Gradiški (Oršulić, Vincetić, Kralj). U Šumetlici su se Tomić i Lučić 
povezali sa desetak ljudi (gdje smo u 1941. godini sakupili osam karabina i po
slali ih u partizane). Milo Popović se orijentirao na napredne građane (dr Ha- 
rambašić, apotekar Gavranić, sudac Čotić, učitelj Terzić, geometar Pavić). 
Stipa Dragomanović je aktivirao cijelu partijsku organizaciju u Posavini. Itd., 
itd.

Da bi se rad normalno odvijao, da bi se slali izvještaji i primali zadaci, 
uspostavljen je »punkt za veze« Petrić-Samardžija, gdje su dolazili slijedeći 
kuriri: Anđa Pačkić iz Okučana, Milan Zlatović iz Benkovca, Milka Čanak iz 
Trnave, Milan Mikašinović iz Ratkovca, te svi koji su održavali veze s Posa
vinom, Cemikom, Šumetlicom, itd. U toku 1941. godine to je bio naš naj
dragocjeniji i najzaslužniji punkt.

Jedan od zadataka koje nam je postavio Dušan Čalić odnosio se i na 
oslobođenje drugova iz zatvora: Kljajića, Gembarovskog, Ferića, Šarića itd. 
Vezu smo uspostavili preko Dušana, brata Mirka Kljajića. Angažirali smo i 
ključara, te im poslali materijal (turpije i vosak za ključeve) i točne veze do 
Ratkovca. Međutim, bijeg iz zatvora otegao se duže od predviđenog vremena. 
Tada sam, poslije jednog sukoba s ustašama, pao u isti zatvor (14. septembra
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1941. godine) i imao direktan kontakt s Kljajićem, Ferićem, Gembarovskim i 
Šarićem. Upoznao sam ih s Čalićevom direktivom i u dosta oštroj formi po
stavio zahtjev za izvođenje bijega i detaljno im objasnio cijelu organizaciju5.

Poslije organiziranog bijega, a što pada u isto vrijeme kad i prve diver
zantske akcije psunjskih partizana i partijsko-skojevske organizacije u Oku
čanima i Rajiću, ustaški teror i kontrola bili su izuzetno pooštreni. Rad je 
postao vrlo otežan. Kontakti su bili po noći, samo udvoje, kratki i najviše su 
se koristili punktovi. Svi izvještaji su išli preko Petrić-Samardžije.

I pod takvim uslovima rad partijskih organizacija u Posavini, u Petro
vom Selu, Vrbovi, Bilom Brigu, Komarnici, Magić Maloj itd. bio je vrlo uspje
šan. Nijedan član Partije nije ostao nepovezan. To je bila i izuzetna zasluga 
Stipe Dragomanovića. Sakupljanje oružja, bacanje letaka, pisanje parola, 
obilazak sela i razgovori s ljudima, bili su dnevni zadaci partijskih aktivista. 
Zahvaljujući takvoj aktivnosti komunista, a i partijskoj tradiciji u tom kraju, 
ustaški pokret ne samo da nije imao oslonca u tim selima nego ga gotovo 
uopće nije ni bilo tokom cijelog rata. Propust je jedino bio u tome što su 
ostali i dalje strogi i uski kriteriji za prijem u Partiju, isto kao i prije rata, 
tako da se te organizacije nisu razvijale i širile, a što je bio obratan slučaj u 
Gradiški, i posebno u Okučanima.

Poslije novembarskih akcija na pruzi, siječenja telefonskih stubova, ba
canja letaka posvećenih oktobarskoj revoluciji, ustaše organiziraju vrlo gru
bu kontrolu, postaju nervozni i već provode teror. Tomića hapse u novembru 
1941. godine. Nada Dragosavljević bježi u partizane. Odlazi i Stipa Dragoma- 
nović (što je bilo posebno štetno za cio kraj jer je prije trebalo proširiti rad : 
izvršiti novi prijem u Partiju; tek poslije tako sređene situacije moglo mu se 
dozvoliti da ode u partizane). U Kotarskom komitetu ostajemo samo Milan 
Krunić na općini Kapela i ja u Novoj Gradiški. Zvonko Lučić je uglavnom 
preuzeo sve zadatke koje je do tada imao Milan Tomić. Stipa Dragomanović je 
i dalje pokušavao da drži vezu sa svojim posavskim selima preko Petrić-Sa
mardžije, odnosno dio tih poslova sada preuzima Milan Krunić6 iz Kapele i 
povezuje se s posavskim selima.

Najteži udarac cijeloj partijskoj organizaciji u Novoj Gradiški, u svim 
posavskim selima, Kapeli itd. nanijela je Ankica Sertić Cincipinka, koja 
je pala u zatvor krajem decembra 1941. godine i odala mnoge veze, 
između kojih i punkt Petrić - Samardžija. Tada nastaje i hapšenje u 
Novoj Gradiški, Kapeli, posavskim selima, itd. Preko sedamdeset drugova 
je uhapšeno iz tih sela i zimi, po snijegu, otjerano u novogradiški zatvor. Kod 
Petrića je uhvaćena i prepiska Dušana Čalića, Stipe Dragomanovića i Rudija 
Jakovca te pošta za Antuna Tencera i pojedine drugove za koje je i Petrić 
znao samo pseudonime (Sergej7, Smeđa8, itd.). Tada je otkrivena i prva parti
zanska oružana grupa u Posavini, u selu Komarnici, gdje su u sukobu s usta

5 Bijeg je bio dobro organiziran. Ključar je ostavio otvorena vrata. Pobjegli su Mirko Kljajić* 
Mirko Gembarovski i Dane šarić, a vodič iz Gradiške do sela Ratkovca bio je Dušan Kljajić. 
Leonardo Ferić je odbio da bježi, a i tokom NOB-a je odbio bilo kakvu suradnju i pomoć Partijil.

6 Milan Krunić je uhapšen u ljeto 1942. godine i odveden u Jasenovac, odakle se više nije vrutio.
7 Zvonko Lučić
8 Anđa Pačkić
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šama poginuli Stipa i Ivan Dragomanović, Josip Majček i Stjepan Klarić, a 
pobjegli Josip Krajačić, Mirko i Ferdo Gembarovski. To je bio jedan od naj
težih gubitaka u novogradiškom području u početku rata i ozbiljno je omeo 
rad cijele naredne, 1942. godine.

Poslije hapšenja Petrića i Samardžije morao sam i ja napustiti Novu 
Gradišku. Time je praktično i prestao raditi KK KPH za kotar Novu Gradišku, 
ali je, mislim, u martu ili aprilu 1942. godine, formiran prvi Kotarski komi
tet Partije za kotar Novu Gradišku, ali sada na poluoslobođenoj teritoriji.«
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RANKO ZEC

Rođen u Rajiću, Novska, 1920. godine.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Primljen je u Skoj u novogradiškoj gimnaziji školske 1936/37. godine. 

Aktivno radio i na terenu, van gimnazije. Na Prvoj okružnoj konferenciji 
Skoja 1940. u Banovoj Jarugi biran za člana Okružnog komiteta Skoja. 
Imao je velikog utjecaja na cijelu skojevsku organizaciju, a mnoge, posebno 
organizacione probleme, rješavao je vrlo često mimo nekih ustaljenih normi. 

Clan Partije od 1940. g.
Hapšen 1941. godine i protjeran u Beograd. Odlazi odmah u partizane. 

Jedno vrijeme je bio i u jedinici pri Vrhovnom štabu. U drugoj polovini 1942. 
godine dolazi u Slavoniju. Bio je prvi komesar XII slavonske udarne brigade. 
U toku rata vršio je i druge odgovorne funkcije. Bio je i rukovodilac kontra- 
obavještajne službe za Slavoniju.

Poslije rata uglavnom radi u Ministarstvu vanjskih poslova. Bio je sa
vjetnik ambasade, ambasador, pomoćnik saveznog sekretara, itd.

Sada penzioner u Zagrebu.
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Ja bih išao po pitanjima. Negdje ću, možda, proširiti odgovore na neke 
druge stvari, koje bi mogle da budu interesantne za buduća konkretnija istra
živanja.

1. Tačno je da smo imali Prvu okružnu konferenciju Skoja u Banovoj 
Jarugi, u kući Josipa Vojačeka Tarasa, kako si to naveo u prvom pitanju. 
Međutim, ja se odlično sjećam da smo mi imali i neki sastanak prije toga u 
Banovoj Jarugi, neku vrst pripremnih razgovora za Okružnu konferenciju. 
Ja sam išao sam iz Nove Gradiške, a poslao me lično Mirko Kljajić. Sjećam se 
samo da je bilo razgovora o Skoju i radu s omladinom sa šireg područja, 
ali nikakav konkretan zaključak nije donesen. Više mi je to djelovalo kao 
neki seminar s izmjenama iskustava. Ja nisam uzeo učešća u diskusiji. Tek 
poslije dva-tri mjeseca održana je Okružna konferencija gdje je izabran Okru
žni komitet Skoja za okrug Nova Gradiška.

Dvije stvari su mi ostale duboko urezane u sjećanju. Poslije izlaganja 
Mirka Kljajića, u kojem je, koliko se sjećam, dominirala vanjskopolitička si
tuacija s naglaskom na opasnost od fašizma, ne znam kojim redosljedom, 
uzeo je riječ Pero Car ispred novljanske organizacije Skoja. On me je napro
sto impresionirao i zbunio. Govorio je o uspješnom radu Skoja na novljan- 
skom području, o prodoru na selo, o snažnom uticaju na radničku i šegrtsku 
omladinu, o solidnim pozicijama u raznim kulturnim i sportskim društvima, 
itd. Stekao sam utisak da je u Novskoj, i u tom kraju, skojevska organizacija 
stvarno najbolja i najjača politička organizacija. Moj izvještaj je bio gotovo 
potpuno suprotan. Govorio sam više, ili čak isključivo, o problemima i slabo
stima naše skojevske organizacije. Spomenuo sam naš slab utjecaj na omla
dinu po selima, čak i u onim krajevima gdje smo već imali partijske ćelije, 
da smo relativno malo uspjeli da privučemo u Skoj đake hrvatske nacional
nosti i da vrlo sporo razvijamo utjecaj kod radničke omladine u gradu. Da 
nemamo jednu široku i legaliziranu bazu rada kao što je u izvještaju Pere 
Cara bio jedan od ogromnih uspjeha novljanske skojevske organizacije.

Izabrani Okružni komitet Skoja bio je kratkog vijeka. Trajao je svega 
šest mjeseci, od septembra 1940. godine do aprila 1941. godine. Imali smo 
vrlo malo vremena da Komitet razvija svoj rad kao jedinstveno tijelo, da 
bude rukovodstvo za okrug, da se vrše intenzivnije izmjene iskustava, itd. 
Poslije konferencije izabrani Okružni komitet se nikada nije sastao. Pa čak 
i moja suradnja sa Jožom Manolićem, sekretarom OK Skoja, nije se ništa 
značajnije izmijenila iako sam ja bio izabran za organizacionog sekretara, a 
djelovali smo zajedno u Novoj Gradiški. I dalje sam više radio i imao konta
kte sa Mirkom Kljajićem i onim skojevcima u gradu i gimnaziji s kojima 
sam i prije konferencije surađivao.

2. Rekonstrukcija rukovodstva skojevske organizacije, mislim, nije 
teška. Naime, poslije odlaska Jefte šašića. Mile Joke i Veljka Rađenovića, 
ja sam najviše radio sa Skojem u školi i u gradu. Nisam bio biran kao ruko
vodilac, ali su me skojevci jednostavno prihvatili kao takvog. Isti slučaj je i 
s prethodnim rukovodstvom. U početku sam najčešće imao kontakte s Ervi- 
nom Šmidekom i Milanom Mesićem, a poslije s Mirkom Kljajićem. U Novoj 
Gradiški, u prvo vrijeme, mislim tamo od školske 1935/36. godine, stvorena je

Dragi Antune,
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prva, jaka skojevska grupa koja je bila aktivna i stvarno oformila jednu 
jako utjecajnu skojevsku organizaciju. Poslije Milana Joke, Jefte šašića, Velj- 
ka Ilica i Veljka Rađenovića bili su tu Drago Tomić, Josip Krajaćić, Čedo Ko
vačević, Čedo Grbić, Velja Buzadžić i ja, a zatim odmah slijedi jedan zaista 
impresivan broj članova Skoja u Novoj Gradiški: Vojo Milojević, Nikica 
Smiljanić, Zvonko Lučić, Aleksandar Pernić, Ilija Knežević, Ančika Janoušek 
(koja je bila jedna od rijetko korisnih članova organizacije i u čijoj kući 
smo držali vrlo često sastanke), Relja Kalember, Pero Krasulja, Jovan Munjas, 
Vojo Carić i drugi. Ne mislim ih nabrajati, niti je, možda, to i najtačniji redo- 
sljed, ali hoću da kažem da u tom periodu naša skojevska organizacija postaje 
vrlo važan politički faktor ne samo u školi nego i u gradu. Uostalom, u krono
logiji skojevske organizacije, koju sada radi naša redakciona grupa, dat je 
dosta tačan broj i ređosljed članstva skojevske organizacije kako u gimnaziji 
tako i na terenu gdje su djelovali komunisti gimnazijalci1. Mojim odlaskom 
na studije rukovodstvo cijelom skojevskom organizacijom preuzeo je Nikica 
Smiljanić. Negdje od kraja 1939. ili početkom 1940. godine, vjerojatno na našu 
inicijativu, Mirko Kljajić je rukovođenje Skojem, podijelio tako da je Nikica 
Smiljanić bio zadužen za rad sa skojevcima vlakašima, a Milan Nikolić je 
rukovodio sa Skojem na gimnaziji. Međutim, Mirko Kljajić je i dalje, vrlo 
često, tražio od nas, starijih skojevaca da se angažiramo na radu, da izvrša
vamo konkretne zadatke i da kod njega, na povremenim sastancima, iznosimo 
naša mišljenja o problemima budućeg rada. To može, naoko, da se shvati i 
kao da je postojalo dvojno rukovodstvo u skojevskoj organizaciji, kako u 
gimnaziji tako i na terenu. To je bilo samo prividno. Organizacija je bila je
dinstvena i rukovođenje Skojem je bilo jasno određeno, a mi smo na terenu 
djelovali i pružali konkretnu pomoć kada bi se vratili sa studija.

Bilo je ponekad i različitih mišljenja i nejedinstvenih kriterija, na 
primjer, o prijemu u Skoj. Ja sam tako jedanput iznio mišljenje Nikici Smi- 
Ijaniću i Milanu Nikoliću da bi trebalo primiti u Skoj Milana Tomića, Slavka 
Polaka i Milivoja Mandića. Oni se s tim nisu složili, opirali su se jer su im 
kriteriji bili oštriji. Tada sam formirao posebnu skojevsku grupu od ove 
trojice i s njima redovno održavao sastanke. Mogu reći da je to poslije bila 
jedna od najdiscipliniranijih skojevskih grupa. S tim mojim djelovanjem u- 
poznao sam i Nikicu i Milana.

3. Već sam napomenuo da sam imao česte kontakte s Mirkom Klja- 
jićem. Ti naši susreti nisu se odnosili samo na razgovore o radu i problemima 
skojevske organizacije. Dolazio sam često njegovoj kući. U sobi gdje je sta
novao bilo je dosta marksističke literature. Sjećam se da smo se oduševljavali 
Palm Datom2, Erkolijem3 i drugima. Satima smo znali da razgovaramo o ne
kom pročitanom djelu. Povremeno je Mirko želio da izmijeni sa mnom mišlje
nje o radu u HSS-u ili SDS-u. Bio je preokupiran djelovanjem komunista u 
tim strankama. Učinio je značajnu stvar kada je primio u Partiju Dragana

1 Nedavno je formirana pri Općinskom komitetu SK Nova Gradiška redakciona grupa (Jefto šašić, 
Ranko Zec, Nikica Smiljanić, Ljubica Orobabić, Zvonko Lučić, Antun Duhaček i Milan Kladar) 
koja priprema materijal za knjigu »Skoj na novogradiškom području i u gimnaziji«. Završen 
jc prvi dio: Kronološki razvoj skojevske organizacije.

2 Palm Dat, dugo radio u Kominterni. Poslije je bio član Politbiroa Engleske komunističke partije.
3 Erkoli — Paimiro Toljati, u to vrijeme također radio u Kominterni. Poslije bio generalni sekretar 

Talijanske komunističke partije.

195



Lučića koji je imao ozbiljnog utjecaja u lijevom krilu HSS-a. Zahtijevao je i 
od mene da se angažiram u Samostalnoj demokratskoj stranci gdje je i on 
ulagao ogroman napor. Davao sam otpor i nisam taj rad smatrao jednako 
važnim kao rad na stvaranju novih skojevskih grupa ili partijskih ćelija.

Mirko Kljajić je jako pozitivno ocjenjivao rad skojevske organizacije i 
čvrsto sam ubijeđen da je on na vrijeme shvatio vrijednost te organizacije za 
cio razvoj naprednog pokreta uopće. Teško mi je to dokumentirati, ali mi
slim, također, da je Mirko smatrao Skoj ne samo dijelom Partije, perspek
tivnim dijelom, nego je cijenio da Skoj u Novoj Gradiški postaje jedna od 
najjačih i najutjecajnijih organizacija koja počinje da daje stvarni pečat po
litičkim zbivanjima u gradu. Mirko je nastojao da organizaciono proširi i oja
ča Partiju stvarajući nove ćelije kako u gradu tako i u selima, ali je stalno 
zadržao jedno svestrano interesovanje za Skoj. Imao je duboko povjerenje 
u tu organizaciju. On je, na primjer, slao Josipa Krajačića i mene u Dragalić 
da »napravimo tamo nešto«. Mi smo u kući seljaka Antuna Tataja umjesto 
skojevske organizacije formirali partijsku ćeliju — J. Krajačić Prika, Martin 
Trnka, mislim i Antun Bražina, Nikola Orlić, Antun Tataj, Josip Ribarić. 
Zvonka Lučića je kao skojevca slao na sastanke partijskih ćelija u Baćindo- 
lu i Cerniku. Te starije skojevce je slao na zadatke kao da su članovi Partije.

Imao sam kontakte i s drugim članovima Okružnog komiteta, s 
Petrom Greglom, Franjom Svečnjakom, Milanom Mesićem i Leonardom Fe- 
rićem. S drugima, osim donekle s Greglom, nisam uspio da stvorim ni pri
bližno sličan odnos kao s Mirkom Kljajićem.

Htio bih ovdje da iznesem još jedno svoje razmišljanje. Naime, sektori 
rada (izuzev rada u sindikatima, za što su postojali razlozi van naše moći) 
naše skojevske organizacije i Partije bili su gotovo istovjetni, a zahtjevi prema 
Skoju, bar što se tiče Mirka Kljajića, bili su teži i obimniji, sigurno i svestra- 
niji. Radili smo u mnogim društvenim organizacijama, u »Seljačkom kolu«, 
u društvu »Kozarac«, u sportskim društvima, u »Sokolu«, »Skautima«, itd. 
Jedino je sindikat za nas ostao »nedokučiv«. Imali smo čak i poteškoća da 
dolazimo u njihove društvene prostorije, u čitaonicu, na kulturne priredbe, 
igranke, itd. Nisu nas prihvaćali ni članovi Partije, zapravo oni su nam i stav
ljali do znanja da to nije mjesto našeg djelovanja. Sjećam se i jednog detalja. 
Mi smo pokušali da radimo neka »skripta« za seminar sa šegrtima u sindi
kalnim prostorijama. Trebalo je to da bude seminar iz političke ekonomije. 
Pokušavao sam da od političke ekonomije Sime Markovića i Segala napišem 
nekoliko popularnih predavanja. Pisali smo rukom. Počeli smo s predava
njima. Sakupili smo jedan broj naprednih šegrta i sastajali smo se u sindi
kalnim prostorijama. Međutim, morali smo da prekinemo s tim seminarom 
baš zbog stava nekih članova Partije koji su smatrali da to nije naš »sektor« 
rada.

Želio bih ovdje da iznesem i neka svoja lična zapažanja o suradnji s 
Josipom Sorićem i Ervinom Šmidekom. Mislim da su prikazani dosta kontra- 
verzno u mnogim našim poslijeratnim pisanjima. Posebno se to odnosi na 
Smideka.

Sa Sorićem sam dosta rano uspostavio kontakt. Vjerojatno me je im
presionirala njegova revolucionarna prošlost, bio je u Sovjetskom Savezu 
za vrijeme revolucije. U našim susretima, koji nisu bili rijetki, poveli smo
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jednog dana razgovor i o općim problemima razvitka radničkog pokreta u 
Novoj Gradiški; i došli smo na ideju da pokrenemo jedan radnički list. Taj 
list bio bi lokalnog, novogradiškog karaktera.. O sadržaju smo se brzo spora
zumjeli. Počeli smo i s organizacionim pripremama. Tražili smo i gdje bi 
list štampali. Tada sam iznio cio plan Mirku Kljajiću. Mirko se tome vrlo 
ozbiljno i odlučno suprotstavio. Išao je čak tako daleko da je izrazio sumnju 
u dobronamjernost Sorića. Smatrao je da bi policija zabranila već prvi broj, 
da bi bili uhapšeni i cijela stvar bi propala. Mirko nije imao u Sorića povje
renja i bio je sklon da cijelu akciju okvalificira kao Sorićevu provokaciju,

O Ervinu Šmideku postoje različita mišljenja. Najčešće se govori da 
je bio salonski komunista. Ipak treba reći da je to najstariji član Partije na 
novogradiškom kraju. Nije poznato kada i tko ga je primio u Partiju. Imao je 
jedan čudan asketski mentalitet. Bio je nesebično spreman na žrtve, na rad, 
na iscrpljivanje. To već umnogome isključuje ocjenu da je bio salonski ko
munista. I građani su znali da je Šmidek komunista. Za naše, novogradiške 
uvjete bio je vrlo bogat čovjek. Pisao je dosta. Članke je slao u Zagreb u rad
ničke novine. Nisam siguran da li je to bio »Radnik« ili »Radničke novine«. 
Mislim da je i novčano pomagao isti list. Pisao je i uvodnike pod tuđim ime
nom, odnosno pod pseudonimom. Mnogo je kupovao naprednu literaturu. 
Bio je vrlo obrazovan, mnogo je čitao marksističku literaturu i davao je dru
gima. Redovno je išao u Zagreb, gdje je održavao neke partijske veze. Zašto 
se pasivizirao uoči rata, teško je reći, ali je simptomatično da taj njegov stav 
koindicira sa ženidbom s Tatjanom Bogojević.

4. O samom začetku partijskog rada na novogradiškom području? 
Moram opet da počnem s Ervinom Šmidekom. Mislim da je to počelo negdje 
1933. ili 1934. godine. Uz njega su dosta rano počeli da rade Milan Mesić i Dane 
Šarić. Šarić naročito u sindikalnom pokretu, a Mesić i kao član Partije. Po
slije su u Partiju primljeni Mirko Kljajić i Petar Gregl. Jedino nisam siguran 
da li je Gregl primljen u Partiju u Novoj Gradiški ili je primljen negdje drug
dje. To je, vjerojatno, i bila prva partijska ćelija u Novoj Gradiški. Poslije 
je i Joža Manolić primljen u Partiju, a 1939. godine i Franjo Svečnjak. Mislim 
da je to za period do 1938. godine bila jedina ćelija u našem krajuj, odnosno 
do 1939. godine. Dalje, počev od 1939. godine poznat je redosljed formiranja 
ćelija u gradu, Cerniku i nekim selima (Baćkidol, Vrbova, Komarnica itd.). 
To je već vrijeme kada je skojevska organizacija najbrojnija, jako organizi
rana, aktivna i prisutna na političkoj sceni u Novoj Gradiški. Tada već dolazi 
i do fizičkog obračuna s frankovcima u školi i u gradu, Skoj se širi prema 
Okučanima, Dragaliću, itd. Ne mogu da se sjetim preko koga sam sazvao taj 
sastanak u Okučanima, vjerojatno preko Đorđa Viteza koji je bio aktivan i 
mnogo pisao u »Lipi«, školskom listu gdje sam i ja surađivao i vjerojatno se 
tu s njima i sretao. Spomenuo sam ranije i moj put sa Krajačićem u Draga- 
lić. Radili smo i sa šegrtima, o čemu su bili upoznati Šmidek i Mesić. Znam 
da smo organizirali i jednu skojevsku grupu u koju je bilo uključeno i neko
liko frizerki. Bio je to pokušaj da se Skoj izvuče iz gimnazijskih učionica.

5. U usmenim razgovorima često si se vraćao (a i ovdje u pitanjima) 
na Okružni komitet Partije za okrug Nova Gradiška. Poznavao sam zaista 
dobro članove Okružnog komiteta, kontaktirao s njima i radio s njima. O 
Mirku Kljajiću nema nikakvih spornih mišljenja. Svatko je o njemu nešto na



pisao u svojim sjećanjima; napisano je puno lijepih i plemenitih riječi, kako
o njegovom liku tako i o njegovom radu. Ja sam ga doživljavao kao komunisti
čkog »profesionalca«. Naši susreti su bili radni susreti. Ako nismo govorili o 
skojevskoj ili partijskoj organizaciji, razgovarali bismo o pročitanim knjigama. 
On je bio stvarno obrazovan komunista. Čitao je Marksa, Engelsa i Lenjina. 
Od »Kapitala«, »Antidiringa«, »Bijede filozofije« do Lenjinovih djela. To je 
bila Mirkova literatura. Čak je i soba gdje je radio i boravio bila puna tih 
knjiga. Iako nije poznavao strane jezike, osim nešto školskog znanja, sakup
ljao je ta djela i na francuskom, engleskom ili njemačkom jeziku. Soba je bila 
zamračena. Djelovala je kao neko tajno sklonište zabranjenih i opasnih stvari. 
Za njega je Partija bila gotovo jedina preokupacija, a revolucionarni rad jedi
no zanimanje. Bio je tolerantan u diskusijama, tvrd i uporan da se primljeni 
zadaci izvrše. Radio je i obilazio sve partijske ćelije, praktično je bio i sekre
tar tih ćelija. Bio je i masovik. Uporno je radio da ostvari utjecaj Partije u 
Samostalnoj demokratskoj stranci — i imao je uspjeha. I u Hrvatskoj seljač
koj stranci također je radio s uspjehom. Možda je imao izvjestan kompleks 
što nije radnik. Poznat je onaj njegov slučaj kada je tražio da sekretar OK 
Partije bude Petar Gregl, jer je on radnik. Uostalom, čitav Biro Okružnog 
komiteta bio je sastavljen od radnika, a što je, vjerojatno, bila njegova inici
jativa. Imao sam dosta dobro mišljenje i o Petru Greglu i Mirku Gembarov- 
skom. Da budem u ocjeni malo precizniji. Naime, vjerujem da u momentu 
stvaranja Okružnog komiteta za okrug Nova Gradiška, izbor članova s no- 
vogradiškog terena nije mogao biti bolji, sastavjen od nekih odanijih ili spo
sobnijih drugova. Ali bi trebalo reći još nešto. Zapravo, kada se neposredno 
pred rat naglo počela da širi, i s uspjehom, revolucionarna ideja kod nas, 
kada je već bilo desetak partijskih ćelija, a Skoj postao jaka politička i utje
cajna organizacija, takav sastav Okružnog komiteta Partije sve je teže i teže 
mogao slijediti situaciju i odgovarati zadacima koji su se dnevno nametali 
pred isti komitet. Pokušat ću to reći i na drugi način, slikovitije: naime, taj 
OK je već mjesec dana po svom formiranju postao neadekvatan po svojim 
sposobnostima i mogućnostima u odnosu na situaciju. Na primjer, siguran 
sam da bi Alojz Tencer ili Stipa Dragomanović, kad su bili primljeni u Par
tiju, bili bolji i korisniji u Okružnom komitetu nego neki od njegovih člano
va. Kad razmišljam o tom prvom sastavu Okružnog komiteta, onda sam sklon 
da ga nazovem »sindikalističkim« jer su svi članovi, osim Mirka Kljajića, bili 
isključivo orijentirani na rad u sindikatu i poprimali su baš taj »sindikalis- 
tički« duh. Van sindikata se njihov rad nije osjećao, zapravo nije ga ni bilo. 
Poslije se jasno vidjelo da taj Okružni komitet nije bio dorastao zadacima 
koji su, normalno, morali da se rješavaju u onim kriznim i teškim danima 
rata i okupacije i prvim danima dolaska ustaša na vlast. Za organiziranje 
otpora, oružanog otpora, a poslije i ustanka, taj Okružni komitet je bio isu- 
više slab. Isključujem, moram to i ovdje reći, iz te ocjene Mirka Kljajića i, u 
izvjesnom smislu, Mirka Gembaroskog.

6. Možda sam i ranije mogao da nešto kažem o našim profesorima, 
kako komunistima tako i drugima koji su imali izvjesnih vrijednosti za nas. 
Teško mi je reći nešto konkretno gdje se njihov rad, u gradu ili u gimnaziji, 
posebno ispoljavao, osjećao. Sjećam se jednog razgovora s Mirkom Kljajićem 
kada mi je stavio u zadatak da kontaktiram profesore komuniste i da od njih
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tražim materijalnu pomoć, Crvenu pomoć, kada već ništa drugo ne rade. 
Tada sam kontaktirao Tatjanu Bogojević, Milutina Ivanušića i Boženu Ko- 
lenc. Ne sjećam se da sam tada imao susrete i s drugima, s Ivanom Vran
čićem, Jelom Pavletić i Ljubicom Kostić. Za l'azumijevanje te situacije 
u gimnaziji, bar mojih ličnih odnosa, mogu reći da sam mogao doći, 
na primjer, kod Radivoja Kereševića, profesora srpsko-hrvatskog jezika, i da 
ga zamolim za tog i tog đaka koji je slučajno napravio neki ispad, a bio je 
lijevo orijentiran, bio je naš, kako se to kaže. I on je to zaista i učinio. A nisam 
bio siguran da sam to mogao učiniti kod spomenutih profesora komunista. 
Bilo bi jako dobro ispitati i saznati kako je tekla sjednica Nastavničkog vi
jeća januara 1940. godine, poslije one tuče skojevaca i frankovaca, kako su 
se držali profesori komunisti, da li su branili skojevce, kako, na koji način, 
ili su samo ćutali i glasali za njihovo isključenje iz svih škola Kraljevine Ju
goslavije. U školi je bio jedan broj profesora kao Kerešević koji su stvarno 
bili antifašistički raspoloženi, bili su nam čak i naklonjeni. Mislim da drugih 
nekih političkih struja, osim naprednih i frankovačkih, među profesorima nije 
bilo. Jedino je profesor Svetozar Lončar, predavao je zemljopis i historiju, bio 
Ijotićevac. Slučajno znam i njegovu aktivnost za vrijeme okupacije. Sreo 
sam ga u Beogradu 1941. godine. Pokazivao mi je neku specijalnu njemačku 
propusnicu. Hvalio se da mi može mnogo pomoći. Mislim da je već tada po
čeo da radi za Gestapo. Uhapšen je i strijeljan 1945. godine.

7. 0 hapšenjima i mučenjima u zatvoru 1941. godine? Hapšen sam 
svega nekoliko dana po dolasku ustaša na vlast. Tada sam se skrivao u selu 
Rajić. Tu su me i hapsili. Prvo me je saslušavao Dane Šikić. Ponudio mi je 
olovku i papir i rekao mi da napišem sve što znam, jasno, o komunistima i 
njihovom radu. Rekao sam da nemam što da pišem. Tada me je prepustio 
batinašima. Bili su to Josip Matijaš (završio veliku maturu s Jeftom šaši- 
ćem), Janko Koren, koji je bio neka vrst ustaškog nadzornika u zatvoru, Stevo 
Trobić, ključar u zatvoru, Zlatko Antoš (maturirao sa Zvonkom Lučićem), ne
ki Katičić (ne znam mu ime) i, jasno, gimnazijalci frankovci koji su dolazili 
redovito u zatvor ili da tuku ili da promatraju batinanje (Eduard Prša, Pavao 
Đurić, Josip Senfner, Zdenko Žiga i dugi). Moram reći da su ti gimnazijalci, 
bivši frankovci, stvarno postali strvinari, obični zlikovci, uživali su u mučenju, 
bili su u nekom delirijumu zločina i vlasti. Nisam ništa priznavao. Tukli su me. 
Mučili. Odvodili me u samicu. Imao sam utisak da im ponekad nije bilo stalo 
do toga da nešto saznaju, nego da me slome, da od mene stvore slabog i poni
ženog pred njima, da jednostavno tuku. Da naplate onu svoju predratnu ne
moć pred snagom našeg pokreta. Onda su mi rekli da znaju sve i poslali su 
me u zajednički zatvor. Za vrijeme one već ustaljene zatvorske šetnje saznao 
sam (bili su jako iznenađeni kad su me vidjeli uhapšenog) od Milana Nikolića, 
Voje Milojevića, Aleksandra Pernića i Slavka Polaka da su oni dosta stvari 
jednostavno svalili na mene jer su mislili da sam uspio pobjeći u Beograd. 
Bio sam u početku na njih ljut, ali me je to poslije prošlo.

Bio sam u ćeliji s Milanom Đurićem, Gabrom Bogdanovićem starijim 
(ocem našeg novogradiškog skojevca koji se također zvao Gabro), Batom Ni- 
kolajevićem (advokatom), Đurom Berićem i Protićem (zaboravio sam njego
vo ime). I tada su navraćali Antoši, Matijaši, Senfneri i drugi i tukli nas. Jed
nog dana su odveli starog Gabru Bogdanovića. On je bio inače bolestan i slab.
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Vratili su ga poslije par sati. Prosto su ga ubacili u ćeliju. Pao je na mene. 
Držao sam ga u naručju. Nekoliko minuta kasnije je umro. On je bio prvi član 
Partije koga su ustaše ubile. Podlegao je mučenju. Mirko Kljajić je povremeno 
držao na vezi Gabru Bogdanovića koji je došao iz Kanade kao komunista. 
Zbog bolesti nije se mnogo kretao i Mirko mu je samo ponekad dao neki kon
kretan zadatak da izvrši. Sjećam se i jednog razgovora s njim ranije. Došao 
je kod mene i tražio da radimo s njegovim sinom Gabrom, želi da mu i sin 
postane komunista. Nismo imali teškoća i njegov sin Gabro je postao još 
prije rata aktivan skojevac. Mučili su mnogo i Protića. Pretukli su ga i on je, 
također, umro u našoj ćeliji. Onda su došle ustaše i objesili su ga na zatvor
ska vrata i rekli da je izvršio samoubojstvo. Tražili su od suca Vidakovića 
(sudski vještak) da potpiše zapisnik o samoubojstvu. On je to odbio. Moram 
da spomenem i Mirka Trninića, službenika na željeznici. Njega su također 
tukli. On je davao i otpor. Bio je jak, čvrst, atletski razvijen. Tukao se s usta
šama u zatvoru. Poslije je otjeran u Jasenovac pa u Norvešku. Ostao je živ i 
poslije rata se vratio iz logora u našu zemlju.

O tom mučenju i batinanjima: Tukli su najviše one koji nisu ništa 
htjeli reći, koje nisu uspjeli da slome i da ih vide ponižene i kako mole milost. 
A takvih je bilo stvarno mnogo. Zato su mnogo i tukli. Tukli su do ivice izdrž
ljivosti, ili tu negdje do granice života i smrti. Prestajali bi da tuku kada je 
uhapšenik postao nepokretan, bez svijesti, kad je još malo davao znake ži
vota i, vjerojatno, više im batinanje nije predstavljalo neko uživanje jer je 
uhapšenik bio bliže mrtvacu nego živom biću. Navraćali su u zatvore pijani, 
krmeljavi i slinavi. Neispavani i razdraženi. Tukli su batinama, kundacima, 
čizmama i pištoljima. Ubijali po ćelijama, samicama i po zatvorskim hodnici
ma. A onda vješali u istom zatvoru. Nikada nismo znali koliko ćemo moći da 
izdržimo. Mislim da nitko i nikada neće moći da zaboravi te zatvorske dane.

Jula 1941. godine su me protjerali u Srbiju, a augusta iste godine sam 
već bio u valjevskom partizanskom odredu.

Zagreb, marta 1981. godine.

Ranko Zec
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II

U ovom dijelu knjige izostavio sam ili skratio svoja pitanja upućena 
jednom broju drugova1 u pismenoj formi. Želio sam da rasteretim knjigu. 
Naime, njima sam, uglavnom, uputio po jedno pismo i po odgovorima se 
dosta jasno vidi na koje probleme su se pitanja odnosila. Jedan veći dio tih 
pitanja sličan je pitanjima u prvom dijelu knjige. Ako su pitanja bila iz do
mena rada skojevske organizacije, onda su ona vrlo slična pitanjima koja sam 
postavljao Nikici Smiljaniću ili Zvonku Lučiću, a ako su se odnosila na rad 
Partije ili ocjenu situacije uoči rata u našem kraju, onda su slična pitanja 
koja sam detaljnije razrađivao na primjer sa Alojzom Tencerom i Jovom De- 
libašićem.

Sva neobjavljena pisma su u arhivi izdavača.

1 Krsto Harambašić, Đorđe Jungić, Josip Manclić, Ljubica Orobabić, Anđa Pačkić, Spasoje Popović, 
Đuro Potkonjak, Josip Prpić, Branko Smiljanić, Gabro Vidović, Jovanka žegarac
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Dr KRSTO HARAMBAŠIĆ

Rođen je u Ogulinu 1897. godine.
Kao simpatizer Partije počeo je da radi prije rata. K njemu su dolazili 

mnogi komunisti i sekretar OK Partije, Mirko Kljajić.
Čim je 1941. godine organiziran rad u Novoj Gradiški, Harambašić je 

postao vrlo aktivan i preko M. Čanak Slavonke održavao veze s partizanima. 
Poslije je radio i s partijskim ilegalcima u gradu (Milom Popovićem). Radio 
je zajedno s apotekarom Gavranićem, sudijom Čotićem, geometrom Pavićem i 
učiteljem Terzićem na sakupljanju svih vrsta pomoći za partizane.

Ti drugovi samoinicijativno su formirali neku vrst odbora i međusob
no napravili raspored dužnosti i obaveza.

Hapšen je dva puta. Bio je u logoru Stara Gradiška i Jasenovcu.
Poslije oslobođenja nastavio je aktivno da radi na socijalističkoj iz

gradnji u zdravstvu.
Sada je penzioner u Dubrovniku.
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Izvinjavam se što Vam se tako direktno i »nepozvano« obraćam. Naime, 
imam namjeru i pokušavam obraditi ratna, a donekle i predratna zbivanja na 
novogradiško-okučanskom području: situaciju koja je prethodila okupaciji, 
prve organizacione pripreme za ustanak, partizanski pokret i ljude koji su u 
njemu učestvovali, rad, veze, pomoć ,sukobe, kolebanja itd., itd.

U mnogim dokumentima i pismima koje sam dobio (kod Mila Popo- 
vića, Zvonka Lučića, Dušana Čalića) nailazio sam i na Vaše ime kao suradnika 
već u prvim počecima organizacije ustanka. Stoga Vam se i obraćam slijede
ćim pitanjima:

1. Kada ste prvi put, s kim i u vezi s kakvom pomoći imali kontakt u 
N. Gradiški? Je li to bio Milo Popović ili netko drugi?

2. U jednoj izjavi Mila Popovića našao sam slijedeće: »Uskoro sam se 
upoznao s nizom uglednih i nama naklonjenih građana i simpatizera Partije 
..., to su bili: dr Krsto Harambašić, upravnik Doma narodnog zdravlja (pre
ko koga se održavala veza s apotekarom Gavranićem i sucem dotičem), dr Gru- 
jica žarković, Pavić, učitelj Terzić, saobraćajni činovnik Petroci, itd...« »Doku
menti i materijali... 1919-1945.«, izjava Mila Popovića. Molio bih Vas, druže 
Krsto, da mi što je moguće opširnije i konkretnije napišete o gore spomenu- 
tid ljudima i njihovom radu.

3. Također, da li je još netko od »uglednih i nama naklonjenih ljudi...« 
radio u Novoj Gradiški za naš pokret i u čemu se sastojao taj rad? Pokušajte 
se sjetiti imena tih ljudi.

4. U istoj izjavi Mila Popovića našao sam: »... Treba naročito istaći 
aktivnost dr Krste Harambašića koji je, kad sam došao k njemu bilo u stan 
bilo u ordinaciju, uvijek izlazio u susret našim zahtjevima ne vodeći mnogo 
računa o tome da bi ga ustaše mogle uhvatiti i saznati za njegovu pomoć par
tizanima ...« Želio bih da mi, druže doktore, malo opširnije opišete svoj rad, 
kretanje, pružanje pomoći otporu protiv fašizma i koje ste sve kontakte, a 
tu svrhu, održavali u gradu.

5. Zvonko Lučić i Alojz Tencer dali su mi svoja viđenja političke situa
cije u Novoj Gradiški, djelovanje HSS-a, frankovaca i velikosrpskih jerezo- 
vaca. Također su govorili i o ljudima koji su bili nosioci tih političkih ten
dencija. Bilo bi od posebnog interesa za buduće historiografe da upoznaju 
i Vaš kut gledanja na taj značajni period 1938/39 — 1941/42. Pokušajte to 
učiniti prema slijedećim natuknicama:

— pripreme frankovaca i raznoraznih hrvatskih nacionalista za preuzi
manje vlasti,

— politička klima u organizacijama HSS-a uoči dolaska ustaša na
vlast,

— u čemu se očitovala aktivnost velikosrpskih nacionalista,
— kako ste u to vrijeme, neposredno prije okupacije, gledali na lijevo 

orijentirane snage u N. Gradiški, na komuniste i druge patriote, i
— tko su bili, po Vašem mišljenju, stvarni nosioci gore spomenutih 

političkih struja.

Cijenjeni druže Harambašiću,
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6. Za vrijeme Vašeg boravka u Novoj Gradiški (mislim da ste bili hap- 
šeni krajem 1942. godine — po tvrdnji Mila Popovića) u gradu su se dešavali 
mnogi događaji koji su imali ozbiljnih posljedica i za cjelovit pokret u našem 
kraju: hapšenje Mirka Kljajića i drugih članova Okružnog komiteta, hapšenja 
punkta Petrić-Samardžija, pogibija partizanske grupe sa Stipom Dragoma- 
novićem na čelu u Komarnici, zatim hapšenje preko sedamdeset komunista i 
simpatizera kapelačkopetrovoselskog kraja, prvi ozbiljniji sukobi između 
ustaša i partizana (Strmac, Begovača, Gradina) itd., itd.

Kako ste Vi i preko koga saznavali za takve događaje, što Vam je iz
1941. i 1942. godine ostalo najdublje urezano u sjećanje, najteže ..? S kim 
ste komentirali te i slične događaje?

7. Kada ste uhapšeni i tko Vas je od ustaških vlasti saslušavao i čime 
su Vas najviše teretili? Da li su bili upoznati s Vašom suradnjom s NOP-om? 
Tko je u to vrijeme bio još uhapšen u gradu i s kim ste sve bili u zatvoru?

8. Što Vi lično mislite, druže Krsto, da bi bilo interesantno obraditi za 
taj period 1939-1941. u Novoj Gradiški? Odnosno, čemu bi trebalo pokloniti 
posebnu pažnju i što bi bilo najkarakterističnije i specifično za naš kraj (izri- 
čitije samo za taj kraj) u tim teškim godinama? Želio bih čuti vaše mišlje
nje i o tome.

S poštovanjem,
Antun Duhaček

Poštovani druže Duhaček,

Primio sam Vaše pismo. Odgovaram prema tome koliko se sjećam či
njenica.

1. U Novu Gradišku sam premješten iz Ljubljane 1935. godine kao 
liječnik, za upravnika Doma narodnog zdravlja. Na tom položaju, kao lijevo 
orijentiran, brzo sam upoznao napredne omladince, kao studente Mirka Klja
jića, Ranka Zeca, Ervina Šmideka i Jozu Jandu, gimnazijalca Milana Tomića, 
učitelja Đuru Potkonjaka, druga Gaju Gavranića, apotekara, doktora Branka 
Tomića, suca Antu ćotića i njegovu suprugu Ljepšu, geometra Đurđa Pavića 
i drugaricu mu Danicu, učiteljicu, doktoricu Ljubu Vučjak itd. Bilo je još 
poznatih simpatizera, ali vrijeme čini svoje, pa sam ih i pozaboravljao.

Preko tih drugova prikupljana je i Crvena pomoć, primali smo mark
sističku literaturu i rasturali među omladinom i radnicima itd. Na terenu 
sam upoznao kao naše simpatizere i lijevo orijentirane šumskog inženjera 
Žarka Hajdina, doktora Škrljca u Novskoj, doktora Jožu Fališevca u Slavon
skoj Požegi i njegovog oca, starog komunistu, didu Fališevca iz Starih Mika- 
novaca i neke druge čijih se imena više ne sjećam.

Tih godina su kod mene održavali i sastanke Mirko Kljajić i Janda. 
Radi kamuflaže davali su sate mojoj starijoj kćerki, odnosno Janda je i por
tretirao djecu, itd.

Godine 1937. došao je k nama u goste nećak moje drugarice Jovanke 
drug Vladimir Dedijer. Nakon učestalih dolazaka navedenih drugova stude
nata i održavanja sastanaka u mojoj kući te razgovora studenata s Dedijerom, 
pozvani smo moja drugarica i ja kotarskom predstojniku Štambuku (bili 
smo i prijatelji, naročito moja drugarica i njegova supruga kao Bosanka i
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Srpkinja). Štambuk nas je tom prilikom upozorio na boravak druga Dedijera 
u našoj kući, za kojeg je rekao da što prije napusti Novu Gradišku jer je iz 
Beograda dobio potjernicu za njim. Dedijer je odmah morao napustiti Novu 
Gradišku.

2. Godine 1941. nakon kapitulacije stare Jugoslavije i okupacije naše 
zemlje, odmah smo počeli prikupljati sanitetski materijal, pribor za pisanje, 
novčanu pomoć, oružje i ostali potrebni materijal za otpor i ustanak protiv 
okupatora i ustaša. Ovaj rad je u početku tekao neorganizirano, materijal 
smo tako reći slali individualno, ali i preko raznih veza na selu, direktno dru
govima na Psunj i Papuk. Uglavnom smo se koristili nekim seljacima koje 
smo i ranije poznavali, iz Kovačevca, Cemika, Šumetlice, Šagovine i Trnave. 
Najčešće su dolazili Milan Kovačević i Milkica Čanak.

Sanitetski materijal smo u početku svi slali preko doktora Grujice 
Žarkovića, sve dok nije otišao u partizane. Poslije smo od njega dobijali 
direktive koji lijekovi i sanitetski materijali su bili najpotrebniji partizanima, 
i to smo dosta uspješno i izvršavali.

Negdje koncem ljeta ili početkom jeseni 1941. sastali smo se u kući 
suca Ante Čotića radi boljeg organiziranja rada i da izvršimo neku praktičnu 
podjelu posla. Tu smo bili Đurađ Pavić s drugaricom Danicom, Ante Čotić s 
drugaricom Ljepšom i ja sa svojom drugaricom Jovankom. Na sastanku smo 
zaključili da bi trebalo da rad teče organiziranije, pa je na prijedlog druga 
Pavića oformljen inicijativni odbor od nas prisutnih. Nismo birali nekog ru
kovodioca, ali smo posao rasporedili ovako: Pavić i njegova drugarica zadu
ženi su da prate kretanje neprijatelja na teritoriju Nove Gradiške, stanje, 
broj jedinica, naoružanje kao i praćenje političke situacije; Čotić i njegova 
drugarica da prikupljaju kancelarijski materijal i da rade na rasturanju pro
pagandnog materijala kada bude dolazio od drugova iz šume, a ja i moja 
drugarica da sakupljamo sanitetski materijal, novčanu pomoć i, također, da 
rasturamo propagandni materijal iz šume. Svi zajedno smo pred sebe posta
vili zadatak i da stvaramo nove veze i simpatizere pokreta otpora i da na taj 
način proširimo naš inicijativni odbor.

U jesen 1941. godine drug Pavić je morao otputovati u Bosnu jer je 
kao Srbin dobio otkaz i bio otpušten iz službe. Prijetili su mu i deportacijom 
u logor. Naš odbor se smanjio. To se odrazilo i na rad.

4. Početkom 1942. godine dr Grujica Žarković odlazi u partizane. Zato 
su nastale teškoće oko slanja materijala i pomoći partizanima jer smo mi to 
uglavnom sve obavljali preko njega. Prije odlaska dogovorili smo se s njim 
da će nam slati uputstva za dalji rad preko kurira, a lozinka je bila »tetak« 
ili »tetka«, već prema tome da li će dolaziti muško ili žensko. Uglavnom je 
dolazila Milkica Čanak iz Trnave po sanitetski materijal i donosila propa
gandne letke i direktive što treba dalje da se radi. Dolazili su i seljaci iz brd
skih sela kao na preglede, a po lozinci sam znao tko su i što su. Najčešće su 
donosili propagandni materijal. Ponekad smo mi naše stvari ostavljali u selu 
Kovačevcu, na dogovorenim mjestima, ili je kćerka suca Čotića u dječjim 
kolicima, kada je vozila bebu, ujedno prebacivala i materijal.

5. U ljeto 1942. godine uspostavili smo vezu s Milom Popovićem. Do
šao je u željezničarskoj uniformi i predsatvio se kao »Cetinjski«. Bilo je to 
po instrukciji dra Žarkovića. Od tada je Popović sa svima nama održavao
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redovne kontakte i prenosio direktive. Međutim, i to nije dugo trajalo jer 
je on, zbog kompromitacije, morao napustiti Novu Gradišku i otići u parti
zane. Prije odlaska rekao nam je da će ubuduće s nama redovno kontaktirati 
Zvonko Lučić.

Tokom 1942. godine, organizirao sam, kao liječnik, cijepljenje protiv 
zaraznih bolesti u jednom dijelu sela na cesti Okučani-Nova Gradiška. Dolazili 
su seljaci iz sela ispod Psunja, a i partizani. Poslije sam organizirao cijeplje
nje i od Okučana do Novske.

U to vrijeme rad se počeo i proširivati. Posebno na sakupljanju pomoći 
i sanitetskog materijala koji je sve više trebalo slati u partizanske jedinice 
jer je već bilo i ranjenih i bolesnih, a oformljene su bile i prve partizanske 
bolnice u šumi. Mnogo su onda radili i apotekar Gajo Ga vranić, magistar 
farmacije Roman Haj din, inženjer Žarko Haj din, činovnik Prve hrvatske 
banke Felbinger, inženjer šumarstva Mustafa Kapić i mnogi drugi. Po kirur
ški materijal išao sam nekoliko puta i u Zagreb, i to uspješno. Dobijali smo 
vrlo često potreban materijal i od babice Marije, koja je poslije bila uhapšena 
te sprovedena u Jasenovac odakle se više nije vratila. Mnogo nam je pomogao 
i profesor dr Vidaković u rodilištu.

Tako je rad tekao do jula 1943. godine kada sam uhapšen i osuđen na 
dvije godine zatvora u Staroj Gradiški. Moja drugarica je bila puštena i stav
ljena u kućni pritvor.

Poslije sam bio prebačen u logor Jasenovac. U februaru 1944. godine 
bio sam s jednom grupom logoraša, među kojima su bili ćotić i Franjo Sehtl, 
pušten iz logora i bio premješten u Vukovar na rad u Domu narodnog zdrav
lja s tim da se redovno javljam ondašnjem Župskom redarstvu.

6. U Novoj Gradiški su se isticali kao izraziti frankovci i pristalice 
ustaša mnogi građani, a naročito Milan Lukac iz Rešetara, dr Krešimir Somo
đi iz Nove Gradiške, Jakopović1, Joza Kruljac mlađi i njegov zet, katolički 
pop Franjo Matica koji je prije službovao u Gornjim Bogićevcima, profesor 
Đuro Jakopčić i njegov brat Ivan — a preko njih su i njihova djeca postala 
ustaše.

Od naprednih građana i službenika, osim onih koje sam već naveo, 
bilo ih je u nastavničkom kadru u gimnaziji: profesor Milan Kaman, Jela 
Pavletić i Ljubica Kostić, te prota Platon Buzadžić, prota Podunavac iz Pak
raca i doktor Koch iz Nove Kapele.

Stariji pripadnici sitnoburžoaske klase, i Srbi i Hrvati, vodili su uglav
nom nacionalističku politiku te stvarali razdor i netrpeljivost u narodu. Omla
dina je dosta bila opredijeljena napredno i bila pod utjecajem Komunističke 
partije, odnosno pod utjecajem skojevske organizacije.

Dubrovnik, 18. marta 1981. godine

Uz drugarski pozdrav, 
dr Krsto Harambašić

1 Ne znam mu ime.
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Primio sam Vaše pismo. Podaci koje ste iznijeli vrlo su korisni.
Molio bih Vas, jer se neka imena prvi put spominju, da odgovorite na 

još nekoliko pitanja.
1. Prikupili smo dosta mišljenja i podataka o Mirku Klajiću, mišljenja 

ljudi koji su ga poznavali prije rata kada je već kao komunist i sekretar 
Okružnog komiteta Partije radio na stvaranju partijske organizacije. Dolazio 
je i u Vašu kuću. Molio bih Vas da kažete nešto o Mirku, njegovim osobinama, 
radu, ophođenju, neki detalj iz susreta itd.

2. I Vi i Zvonko Lučić, Milo Popović, braća Tencer i drugi spominjete 
ćotića i Pavića kad govorite o 1941. godini, o njihovom radu i privrženosti na
prednom pokretu. A gdje su sada? Kako su prošli tokom rata, gdje su bili...? 
Znate li njihove adrese.

3. Spominjete babicu Mariju. A prezime? Gdje je radila, u kojem poro- 
dilištu? Profesor doktor Vidaković?

Nigdje do sada nisam naišao na imena i suradnike pokreta: Kapić, in
ženjer šumarstva: Franjo Šehtl — tko je bio, gdje je radio, zašto je bio u lo
goru; doktorica Vučjak; Felbinger — što je bilo s njim. Gdje su sada, što rade, 
kako su prošli kroz rat?

4. Zahvaljujem Vam na informaciji o profesorici Ljubici Kostić. A da 
li ste s njom razgovarali u Staroj Gradiški? Da li je izašla iz logora, da li je 
preživjela i gdje se sada nalazi?

Molim Vas, dragi druže Harambašiću, da u najkraćim crtama, iako bih 
ja volio što iscrpnije i sa što više detalja, napišete o sudbini ljudi koje ste 
spominjali.

Unaprijed hvala!
Beograd, 25. III 1981. g.

S poštovanjem,
Mali

Druže Duhaček,

Odgovarajući na Vaše drugo pismo, mogu dati još ove podatke:
Mirko Kljajić dolazio je preko praznika kao student prava u Novu 

Gradišku gdje mu je živjela porodica. Bio je skroman, ozbiljan, pametan i 
trezven mladić. Mene je s njim upoznao njegov drug, student Jozo Janda koga 
sam upoznao kod dra Branka Tomića koji je radio kao ljekar u Domu zdravlja 
gdje sam ja bio upravnik. Janda je odsjedao kod dra Tomića kada je preko 
ferija dolazio u Novu Gradišku. Tako sam preko Kljajića slao sakupljeni no
vac za Crvenu pomoć. Da bi mogli lakše dolaziti u našu kuću i da policija 
ne bi imala nekakav povod za sumnju, organizirao sam da Mirko daje sate 
djeci, a Janda da ih portretira kao slikar. Preko njih sam poslije upoznao i 
druge komuniste, Ranka Zeca, Ervina Šmideka, itd.

Ante ćotić više nije živ. Podatke ćete najbolje dobiti od njegove supruge 
koja živi u Zagrebu, Martićeva 29/111. O našem radu u 1941. godini i o sebi 
lično može Vam reći Đurađ Pavić, zvani Avdo, koji sada živi u Dubrovniku, 
Ul. Marka Oreškovića br. 30.

Cijenjeni druže Harambašiću,
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Babica Marija je bila onda, koliko ja znam, najstarija babica u poro- 
dilištu Sveučilišne klinike u Zagrebu u Petrovoj ulici kod profesora dra Dursta 
i prof, dra Vidakovića. Mislim da obojica više nisu živi, a za babicu sam čuo 
da je strijeljana u logoru. Možda bi Vam podatke o njoj mogla dati navedena 
ustanova u Zagrebu.

Podatke o pokojnom Franji Sehtlu2, rudarskom radniku iz Cernika, 
članu našeg Inicijativnog narodnooslobodilačkog odbora u Novoj Gradiški
1941. godine, mogla bi Vam dati njegova drugarica koja sada živi u Zagrebu. 
Adresu pokušajte dobiti preko Cernika, a možda i preko penzioniranog šum
skog inženjera Žarka Hajdina koji je radio zajedno s nama i bio uhapšen u 
drugoj grupi te otjeran u logor Jasenovac. Stanuje u Zagrebu, Biankinijeva 17, 
mislim blizu Sehtlovih i ćotićevih.

Inženjer Mustafa Kapić je također surađivao s nama. Sada živi u Za
grebu. Poznavali smo se kao susjedi prije okupacije i za vrijeme ustaškog 
terora. Bio je napredan i dobar drug. Sreo sam ga poslije u Mostaru odakle 
je rodom. I rodbina mu je bila lijevo orijentirana.

Felbinger je bio bankovni činovnik u Novoj Gradiški. Mislim da je ro
dom iz Rešetara. Poznavao sam ga kao mirnog i apolitičnog čovjeka, s malom 
plaćom i brojnom porodicom. Za vrijeme okupacije mi smo dobivali preko 
njegove kćerke, službenice u Župskom redarstvu, imena i spiskove naših sim
patizera koje je policija imala namjeru hapsiti.

Dr Ljuba Vučjak je radila uoći rata kao ftiziolog u lječilištu na Strmcu. 
Kada je to lječilište likvidirano zbog ugroženosti od partizana 1942. godine, 
ona je bila premještena u Dom narodnog zdravlja u Novu Gradišku, zatim u 
Zagreb. Više nisam čuo za nju. Bila je komunist. Poslije sam saznao da je 
bila i ranije na robiji i da je učestvovala u prijevodu Marksovih djela u zat
voru.

S profesoricom Kostić sam se sreo u kamionu kada su nas prebacivali
u koncentracioni logor Stara Gradiška 1942. godine. U toj našoj grupi bili smo
ona, ćotić, Šehtl i ja. Kad smo stigli u logor, odmah su nas razdvojili i raspo
redili na razna gradilišta. Poslije je više nisam sreo. Ne znam kako je prošla 
u ovom ratu.

Nadam se da će Vam koristiti navedeni podaci.

Dubrovnik, 3. IV 1981. g.
Primite pozdrav, 

dr Harambašić

2 Vidi ovdje Izjavu Josipa Prplća.
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ĐORĐE JUNGIĆ STJENJKA

Rođen u Rajiću, Novska, 1903. godine.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Jedan od najstarijih članova Partije u našem kraju. Primljen u Par

tiju u Beogradu 1936. godine. Prije toga radio u sindikalnom pokretu i u so
cijalističkoj stranci. Bio vrlo blizak suradnik Nikole Guberoviča, člana OK 
Partije. Prenosio razne propagandne materijale za Novu Gradišku i Novsku, 
radio s braćom Pupavac u Okučanima, sa skojevskom organizacijom i sa 
sindikalnom organizacijom u Novoj Gradiški.

Bio je u Benkovačkom odredu jedan od sedmorice partizana.
Učesnik je i prve partizanske akcije na Općinu Rajić. Na savjetovanju 

u Seovici, 1. novembra 1941. godine, bio je postavljen za delegata voda (formi
ranje Psunjskog odreda).

Tokom rata bio na niz partijskih i političkih funkcija. Najviše se bavio 
pisanjem i novinarstvom. Poslije rata radio kao vojni novinar. Pisao je ratne 
kronologije, romansirane biografije mnogih boraca, pisao o pojedinim akci
jama, itd.

Umro 1982. godine.
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Dragi Stjenjka,

... Mislim da nam svojim prilogom možeš dosta pomoći. Evo što me 
posebno interesira:
1. Tvoja ocjena političke situacije na kotaru Okučani od 1939-1941. godine.
2. Pripreme za ustanak i prve oružane akcije.

Mali

Dragi Mali,

Pokušavam ti odgovoriti redom kako si mi i postavljao pitanja1.
1. Najutjecajnija stranka u Okučanima, neposredno uoči rata, bila je 

Jugoslovenska radikalna zajednica. Ona je bila glavni oslonac vlasti i vladine 
politike, antidemokratska i obilježena velikosrpskim tendencijama. Nosioci 
te politike bili su braća Dragosavljević: Niko, Pero i Svetozar, a glavni ruko
vodilac stranke bio je Joco Dragosavljević. Posebnu podršku stranka je 
imala u seoskom kulaštvu te kod popova, trgovaca i, jasno, kod zvaničnih 
predstavnika vlasti (bilježnika, predsjednika općine, komandira žandarmerij- 
ske stanice, financa, itd.).

Pred samu okupaciju do izražaja dolazi i Samostalna demokratska 
stranka. Glavni njen predstavnik bio je novogradiški advokat Divić koji je 
održavao dosta prisne veze s Ljubomirom Leontićem i Savicom Kosanovićem. 
S tom strankom i mi komunisti smo pokušavali surađivati: da preko nje dje
lujemo, u prvom redu, na selo. To se vidljivije ispoljavalo na kulturno-pro- 
svjetnom planu i za vrijeme izbora. Osim te suradnje, sve ostalo je išlo teže. 
I Divić i drugi istaknutiji predstavnici SDS-a vodili su računa da zadrže svoj 
politički identitet. Uostalom, i vrijeme je bilo dosta kratko, pa je naša surad
nja sa SDS-om trajala svega 2-3 godine prije rata.

Međutim, u Okučanima je bilo dosta radnika. Tvornica »Narodna šum
ska« i Hladikova tvornica parketa i furnira imale su 300-350 radnika. Uglav
nom organiziranih u URS-ovim sindikatima u kojima kao komunisti i simpa
tizeri najviše rade Zarija Pupavac i Marko Pastuh. Povremeno su ovdje dola
zili i tovarači klada iz Vojnog Križa (filijala »Narodne šumske«); među njima 
je bilo i članova Partije. Pokušavali su da djeluju među okučanskim radnicima 
(mnogi od tih tovarača su tokom 1942. g. došli u partizane). Međutim, uspjeha 
nije bilo. Ni jedna tvornica nije imala ni partijske ni skojevske organizacije, 
ni radničke biblioteke ili nekog radničkog kulturnog društva.

2. Na teritoriju Okučana članovi Partije bili su: Nikola Guberović i Joco 
Radaković. Ćelije i komiteta nije bilo. Bio sam zadužen od OK KPH za okrug 
Nova Gradiška za partijski rad u okučanskom kotaru. Taj zadatak sam dobio 
od Nikole Guberovića, člana OK. Najviše sam radio na prebacivanju partijskog 
materijala, koji sam uglavnom ostavljao kod Zarije Pupavca. Dio sam slao 
u Novu Gradišku preko Martina Trnke ili braće Tencer, a dio u Novsku, do 
Pere Cara ili Tome Zelenčića. Guberović me je tretirao kao sekretara Kotar
skog komiteta Partije, zapravo kao sekretara Partije za kotar Okučani. Ali

1 Pitanja sam izostavio radi kraćenja teksta, čitalac će ih shvatiti iz odgovora.
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sa zadatkom da stvorim tu i organizaciju i taj komitet. To je bilo teško. Druga 
situacija je bila sa SKOJ-em. Neki aktivi stvoreni su već 1939. i 1940. godine.

3. Odmah po okupaciji održavao sam vezu s Čedom Grbićem. Obojica 
smo živjeli u Rajiću. Poslije sam uspostavio kontakt i s Dušanom Čalićem 
Ćulom. Mislim da sam ga upoznao i sa stanjem skojevske organizacije i skre
nuo mu pažnju na Nadu Dragosavljević i Nikicu Vujasinovića.

U Rajiću nisam mogao duže ostati i vrlo brzo prelazim u ilegalnost u 
Benkovac. Prvi partizan je bio Vinko Milinković (pobjegao iz Kerestinca i 
preko Nikice Smiljanića i Cede Grbića došao u partizane), zatim ja i Tešo 
Kezan (koji je još od kapitulacije ostao u šumi i skrivao se od ustaša). Prvi 
susret nas trojice partizana bio je u kući Steve Delibašića Pobre. Imali smo 
221 metak, karabin, manliher i jednu lovačku pušku. Poslije Čaprginaca otišli 
smo u Klenik kod Milana Stanivukovića gdje smo se zadržali nekoliko dana 
i ponovo se prebacili u Benkovac. Tu su ubrzo stigli Dušan Marijan Zuco, pop 
Jovan Zec Jole i Josip Krajačić Prika. Istog dana Ćule nam je donio dva kara
bina (poslao ih je Milan Stanivuković). Odmah smo izabrali Zucu za koman
dira grupe, a mene je Prika predložio za komesara. Tada je stigao i sedmi član 
naše grupe, Zvonko Švajcer Koljka.

4. Spomenuta grupa, bez Teše Kezana (koji je po Culinom nalogu oti
šao na drugi zadatak), izvršila je i prvu akciju na Rajić. Ideju sam dao ja jer 
sam dobro poznavao selo, a bili su i neki podaci da se na tavanu Općine nalaze 
neke puške i drugo oružje. Poslije se ustanovilo da je oružje prenijeto iz Op
ćine u ustaški stan. Raspored za izvršenje zadatka bio je slijedeći: u zasjedi 
prema Okučanima bio je Prika, a prema Novskoj Koljka; za čuvanje odstup
nice ostavili smo Vinka Milinkovića, a za upad u Općinu bili smo određeni: 
Zuco, pop Jole i ja. Poznato je kako je izvršena akcija. O tome ne bih pisao. 
Napomenuo bih da su nam vodiči bili Nikola Šeatović (iz Rajića) i Tepšić2 
(iz Borovca).

Prije izvršenja zadatka kod »svetinje«, čekao nas je Čedo Grbić s gru
pom skojevaca i potvrdio informacije o stanju u Općini. Poslije akcije Čedo 
je s nama produžio u Benkovac, do Dušana Čalića.

Zarobili smo dva karabina, dva pištolja i municije. Uništili smo općin
sku arhivu, poreske knjige i telefonske veze.

Drugog dana smo iz Benkovca krenuli u pakrački kraj.

Zagreb, novembra 1980. g.
Mnogo pozdrava, 

Stjenjka

Dragi Stjenjka,

Primio sam oba tvoja materijala. Morao sam ih skratiti. Molio bih te 
još slijedeću dopunu:

1. Kada je Vinko Milinković došao u Rajić (dan i mjesec) i kada je 
otišao u Benkovac?

2 Ne znam mu ime.
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Datum i dan (srijeda? petak?) tvog dolaska u Benkovac. Zatim redom: 
kada dolazi Jole, Zuco, Prika, Koljka. Ako ikako možeš, navedi i vrijeme i mje
sto (taj i taj štagalj, ujutro ili ... )

2. Našao sam u tvom odgovoru da si preko Nikole Guberovića bio za
dužen za partijski rad u Okučanima, da si preuzimao materijale za Novsku, 
a nekada i za Novu Gradišku. Međutim, Kotarski komitet Partije za kotar 
Okučani u to vrijeme (prije rata, a ni za vrijeme NOB-a) nije postojao. Nije 
bilo ni partijske ćelije (što i ti navodiš) sve do dolaska Dušana Čalića. Prema 
tome, nije mogao biti ni izabran ili od višeg partijskog foruma postavljen 
sekretar komiteta Komunističke partije za neki kotar! Takva funkcija nije 
postojala u Partiji prije rata!

3. Pišeš da si prisustvovao sastancima OK Partije za okrug N. Gradiška. 
Postoji točan spisak članova Okružnog komiteta i učesnika sve tri partijske 
okružne konferencije (Banova Jaruga, Prvča i Mala), ali tvoga imena nema. 
Ja sam o tome razgovarao s Nikolom Guberovićem (još dok je bio živ) i Fra^ 
njom Svečnjakom. I u dokumentaciji HIS-a u SI. Bordu postoje spiskovi 
učesnika i članova. Nitko ne osporava da si primao zadatke od Nikole Gube
rovića, člana OK Partije, da si nastojao da ih izvršavaš, ali to još nije značilo 
biti i član OK Partije. Pročitao sam i izjavu Nikole Guberovića. Mislim da je 
ona jasna, ako se hoće da shvati dobro. On kaže da si ti od njega, znači i od 
Partije, primio zadatke da na kotaru Okučani radiš kao komunist, da stvaraš 
nove simpatizere, i ako možeš, da stvaraš novu organizaciju. Na žalost, partij
ske organizacije (kao ćelije) u Okučanima prije rata nije bilo. Slično je bilo i 
sa skojevskom organizacijom. Samo je Ranko Zec, 1939. godine, formirao 
skojevski aktiv (Zvonko Sokol, Vlatko Milanović, Ivica Vrban i ja), a svi drugi 
su primljeni u gimnaziji, u Zagrebu ili Novoj Gradiški, odnosno tek 1941. go
dine, po okupaciji.

Nikola Guberović navodi u izjavii koju ti je dao da te je »upućivao na 
sastanke Okružnog komiteta N. Gradiška«, što ni u kom slučaju ne znači da 
si ti išao na te sastanke i prisustvovao im, nego te je on upoznavao sa zada
cima, odlukama i »upućivao« na rad. To treba tako shvatiti, odnosno samo se 
tako i može tumačiti.

4. Ako bilo što znaš o sudbini Zarije i Nikole Pupavca, napiši mi. I 
što je Zarije radio, gdje je djelovao, njegovu aktivnost u sindikatima, u Oku
čanima, itd.

U Okučanima je živjela Uršula Žak. Bila je vrlo aktivna. Porijeklom je 
Dalmatinka. Radila je, privatno, kao krojačica. Znala je Nadu Dragosavljević 
i Ljubicu Orobabić. Uhapšena je zajedno s mužem, 1942. godine, i odvedena 
u Jasenovac. Više se za nju nije ništa čulo, kao i za njenog muža. Mnogo j& 
čitala. Nadi i Ljubici je dala i knjigu »Žena i socijalizam«. Mnogo je govorila, 
javno, nije krila svoje uvjerenje. Da li si je poznavao?

5. Tvoj razgovor s Ćulom o borbi u Slavoniji ili odlasku na Kozaru 
nisam stavio u prvi odgovor. Što ne znači da ga treba prešutjeti. Međutim, 
molio bih te vrlo konkretno: kada je to bilo (mjesec), tko je prisustvovao tom 
razgovoru, kako je to Ćule rekao i tvoj odgovor, odnosno tvoje mišljenje na 
njegov prijedlog.
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Dragi Stjenjka, molio bih te da u odgovorima budeš što precizniji, 
konkretniji, i po mogućnosti da stavljaš bar približne datume.

Beograd, 14. I 1981.
Mnogo drugarskih pozdrava, 

A. Duhaček

Dragi Mali,

Primio sam tvoje mišljenje o mojim odgovorima na prvo pismo. Osta
jem i dalje na nekim svojim tvrdnjama. Datuma se svih ne sjećam.
Želim podvući slijedeće:

1. Tešo Kezan je došao, odnosno pripojio se Vinku Milinkoviću i meni 
kao treći slavonski partizan. On je inače rodom iz Rajića. Selo je napustio 
kao mladić, i imao je dosta težak život. Dospio je neposredno prije sloma 
stare Jugoslavije u zatvor u Staru Gradišku. U nekoj gužvi ubio je stražara i 
pobjegao u šumu. Tu ga je zatekao i rat. Nastavio je i dalje da se krije od 
vlasti, poslije i od ostaša. Prišao nam je odmah. Bio je hrabar i dobar parti
zan. Često je vršio kurirsku službu između Benkovca i Kozare. Na jednom 
takvom kurirskom zadatku je i poginuo.

2. Tvrdim ponovo da sam bio na jednom sastanku Okružnog komiteta 
za okrug N. Gradiška, koji je održavan u Banovoj Jarugi. Znam da su prisu
stvovali: Mirko Kljajić, doktor Škrljac, Petar Gregl, Nikola Guberović i dr. 
Bilo je prisutno oko dvadeset pet drugova. Mislim da je ispred požeške par
tijske organizacije bio Zvonko Brkić. Sjećam se da me je na željezničkoj sta
nici u Banovoj Jarugi dočekao Kljajić i doveo u kuću Josipa Vojačeka gdje 
je i održan sastanak.

3. Samo još nešto o Okučanima. Pored Zarije Pupavca radio sam i s 
Milanom Pavičićem koji je poslije došao u partizane. Sada živi u Daruvaru. 
Zajedno smo sva trojica organizirali i jedan štrajk na okučanskoj kamenjari, 
odnosno na kamenolomu u Psunju.

4. Moj »sukob« s Dušanom Čalićem nikada nisam smatrao ozbiljnim. 
Desilo se to na Vojnovića štaglju. Iako smo već bili grupa naoružanih parti
zana, Ćule je htio ispitati našu spremnost za borbu. Naime, već su do nas 
dopirale topovske kanonade s Kozare i Prosare. I Ćule nam jednog dana reče 
da bi trebalo da i mi idemo gdje ima borbe i gdje je već počeo oružani sukob. 
Ja sam tada odgovorio da ćemo mi ostati ovdje i da ćemo se tući u Slavoniji. 
Tako je bio »riješen« naš »sukob«.

5. Prilažem ti pismo koje mi je uputio Nikola Guberović 2o. I 1971. 
godine, gdje stoji: »Meni je predložio Jovica Marković da se povežem i povje
rim partijski rad jednom drugu koji živi u Okučanima. Tvoja uloga je bila 
da preuzimaš partijski materijal, da pronalaziš drugove i da osnivaš partijske 
ćelije. Kako bi se to tada reklo, sekretar KPJ za kotar Okučani. Ja sam tebe 
u tom pravcu i usmjeravao i upućivao na sastanke OK za N. Gradišku«. Iz 
pisma koji je pisao član Okružnog komiteta N. Gradiška jasno se vidi moj 
rad, zaduženja, gdje sam išao na sastanke i kakvu sam funkciju vršio. Ti mi 
pišeš da ni u jednoj arhivi, a odnosi se na rad Okružnog komiteta, nisi naišao 
na moje ime. Vjerojatno je to točno. Ali, mislim da bi se ta poslijeratna arhiva.
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(a predratne i nema) mogla više kritički preispitati, i moglo bi se vidjeti tko 
je pisao tu »historiografiju«. Često se iznose izvjesne stvari koje bi teško izdr
žale ozbiljnije analize i kritike. Govori se o »nekom pokretu u okolini Okučana, 
ali da su to bili srpski nacionalisti«. A prvi benkovački odred imao je pola 
Srba, pola Hrvata kad smo napali Rajić i svi su bili predratni komunisti! 
Premještaju se i datumi i donose tendenciozne ocjene! Ponegdje se javlja i 
tuđmanština (kada se sugeriralo savezima boraca u Hrvatskoj da se piše kako 
su svuda Hrvati bili nosioci ustanka). Mislim da će budući historičari dati toč
nije ocjene o mjestu, ulozi i radu komunista u 1941. godini, dati mjesto onim 
komunistima (bez obzira na nacionalnost) koji su stvarno učinili sve da bi 
organizirali oružani otpor.

Toliko za sada.

Zagreb, 10. XII 1980. g.

Mnogo pozdrava, 
Stjenjka
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JOŽA MANOLIĆ ABESINAC

Rođen u Kalinovcu, Đurđevac, 1920. godine.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Uoči rata kao član Partije bio zadužen za rad sa SKOJ-em. Na Prvoj 

okružnoj konferenciji SKOJ-a u Banovoj Jarugi, 1940. godine, biran je za se
kretara OK SKOJ-a. Kao radnik i komunist najviše je radio s radničkom 
omladinom i u sindikalnim organizacijama.

Zbog toga što je bio kompromitiran u radu, morao je već u prvim da
nima kapitulacije (po direktivi iz Zagreba) da napusti Novu Gradišku. Među
tim, kada je došlo do hapšenja Okružnog komiteta, bio je i Manolić uhapšen 
u Zagrebu i doveden na suđenje u Slavonsku Požegu. Usljed nedostatka do
kaza bio je pušten iz zatvora.

Odlazi u partizane.
Poslije rata bio je na mnogim odgovornim funkcijama u SUP-u i za

stupnik u Saboru.
Sada je penzioner u Zagrebu.
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Razgovor s Jožom Manolićem

Pitanje:
Zamolio bih te, Joža, da mi nešto kažeš o stanju Partije i SKOJ-a uoči 

okupacije jer vršimo »rekonstrukciju« obiju organizacija i želimo da o njima 
izdamo knjigu. Tvoje mišljenje i podaci pomoći će nam, uz ostale materijale, 
da naša »rekonstrukcija« bude što vjernija i potpunija.

Odgovor:
Odlaskom iz Zagreba u Novu Gradišku dobio sam zadatak da radim na 

organizaciji Saveza komunističke omladine (SKOJ-a).
Revolucionarno raspoloženje koje je postojalo u redovima radnika i 

nezadovoljstvo na selu s postojećim stanjem ispoljavalo se naročito kod 
omladine. Ali naša organizacija ni brojčano ni organizaciono nije odražavala 
to raspoloženje. Zato je hitan zadatak bio raditi na organizaciji SKOJ-a u 
koji smo uključivali omladince koji su se isticali izražavanjem simpatija 
prema naprednom radničkom pokretu, Komunističkoj partiji i naprednim 
piscima (Gorki, Krleža, Segai itd.). U vanjskoj politici orijentirali smo se 
prema Sovjetskom Savezu (iako je u periodu sovjetsko-finskog rata bilo kole
banja oko podrške Sovjetskom Savezu).

, U toj revolucionarnoj klimi teško je reći što smo prije stvarali: da li 
rukovodstva SKOJ-a ili osnovne organizacije: pravilnije je reći da su uporedo 
rasla i rukovodstva i osnovne organizacije, tako da smo u svibnju 1940. imali 
kotarske komitete u N. Gradiški, Novskoj i Pakracu, a kasnije u Okučanima 
i Daruvaru. Početkom lipnja dogovorili smo u Pokrajinskom komitetu SKOJ a 
za Hrvatsku (Ivan Delgalo i Rade Vlkov) da pripremimo okružnu konferen
ciju SKOJ-a uz pomoć Okružnog komiteta KP. Radeći na pripremama za 
tu konferenciju, obišao sam gotovo sve organizacije na terenu, kako 
skojevske tako i partijske, jedan dio sa sekretarom OK Partije drugom Mir
kom Kljajićem, a jedan dio sam. Kotarski komiteti KPH dobili su zadatak 
da zaduže najbolje omladince, članove Partije, da se isključivo posvete radu 
s omladinom. Ta akcija bila je vanredan doprinos razvoju SKOJ-a. Neki od 
tih kadrova postali su i stvarni omladinski rukovodioci, iako samo po zadatku. 
Tako je, na primjer, Duka Potkonjak, mladi učitelj na kotaru N. Gradiška, 
premda formalno nije bio č.lan ni jednog omladinskog rukovodstva, okupio 
omladinu, čitavo selo, na kulturno-zabavnom programu. Bukvalno rečeno, 
nije bilo omladinca koji na neki način nije bio aktivan, pod rukovodstvom 
Partije i SKOJ-a. Pored kotarskih komiteta na područjima koja su bila po
krivena mrežom skojevskih aktiva formirali smo i rajonske komitete. Sjećam 
se da smo na kotaru Nova Gradiška takve komitete imali na području Štivice- 
Komarnice i Bilog Briga, na kotaru Pakrac u Bujavici i, mislim, na kotaru 
Novska u posavskim selima Krapje i Banova Jaruga.

Prva okružna konferencija SKOJ-a za okrug N. Gradiška održana je 
početkom jeseni 1940. godine u Banovoj Jarugi. Ovo smo mjesto izabrali zbog 
toga što je naš utjecaj u tom selu bio vrlo jak. U njemu je postojala jaka 
partijska organizacija i SKOJ. Utjecaj članova Partije osjećao se i u svim

1 Ovaj razgovor obavljen je prilikom pripremanja materijala za knjigu »Dokumenti i materijali o 
radničkom i NOP na novogradiSkom i okučanskom području 1918-1945«, ali nije objavljen jer je 
knjiga već bila zaključena.
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javnim institucijama, od željezničke stanice do čitaonice. Sve je bilo, na neki 
način, pod kontrolom Partije. Uslijed takve situacije mi smo konferenciju 
počeli u nedjelju prije podne (iako je tada vladalo pravilo da sastanke držimo 
noću) i završili kasno u noći. Konferencija je održana u seljačkoj kući jednog 
člana Partije, a prisustvovalo joj je oko dvadeset pet delegata sa svih pet 
kotara (N. Gradiška, Okučani, Novska, Pakrac i Daruvar). Od strane Pokra
jinskog komiteta prisustvovali su drugovi Ivan Delgalo i Rade Vlkov, a od 
strane CK KPH sekretar OK KPH Mirko Kljajić i član OK Rade Pavlović. Ja 
sam podnio izvještaj o političkom raspoloženju omladine i stanju naših or
ganizacija. O političkoj situaciji, vanjskoj i unutrašnjoj, govorio je Mirko 
Kljajić. Delegati su iscrpno govorili o stanju, problemima i raspoloženju te 
akcijama koje su vodili na terenu. Posebno su bila interesantna izlaganja 
omladinaca seljaka. Iz kratkih i škrtih izvještaja zračila je akcija — sukobi 
s popovima i starim političarima iz redova Mačekove stranke. Opširnija su iz
laganja bila o stanju na gimnazijama i drugim školama, iz kojih se vidjelo da 
su naše pozicije među školskom omladinom sve snažnije, ali i da protivnici 
uporno rade na okupljanju omladine. U tome su bili najaktivniji frankovci. Uz 
pomoć popova, trgovaca i nametnutog režima škola, grčevito su se borili protiv 
svih formi i akcija koje su dolazile od strane SKOJ-a. Značajnije jezgro među 
radničkom omladinom imali smo u N. Gradiški u URSS-ovim sindikatima i na 
kotaru Pakrac.

Delegati Pokrajinskog komiteta govorili su o zadacima koji stoje pred 
našim rukovodstvima, o iskustvima iz drugih krajeva i o pripremama za VI 
pokrajinsku konferenciju SKOJ-a za Hrvatsku.

Ocjena stanja koju smo tada dali mogla bi se svesti na slijedeće:
1. Uvjeti za naše djelovanje dosta su povoljni, prije svega zbog nezado

voljstva radnih masa politikom građanskih partija: HSS nije uspio da hrvat
ske mase zadovolji stvaranjem Hrvatske Banovine, socijalne prilike postojale 
su sve teže, ratna opasnost sve očitija, a vladajuća klika vezujući se za Sile 
osovine još je više zaoštravala ionako tešku situaciju.

2. Unatoč dosta povoljnim uvjetima za djelovanje ne treba potcijeniti 
neprijatelja, i HSS s Mačekom na čelu ima vlast u rukama i paktira s veliko
srpskom buržoazijom radi spasavanja svojih pozicija u zemlji, sprema se da 
se još jače osloni na strane velesile kako bi uz njihovu pomoć još više progo
nila napredne snage, u prvom redu radničku klasu i njene legalne organiza
cije. Bez obzira na izvjesne razlike između građanskih partija (HSS-a, SDS-a, 
radikala, klera i frankovaca), sve su one ipak bile jedinstvene u borbi protiv 
KP Jugoslavije i njenog utjecaja.

3. Konstatirali smo da je SKOJ u organizacionom pogledu postigao zna
čajne rezultate, u formiranju kotarskih rukovodstava i nekoliko rajonskih, 
kao i niz aktiva u selima, školama i nekim poduzećima. Cijenili smo da oko 
tristo aktivnih omladinaca i članova SKOJ-a imamo u aktivima.

Slabost organizacije bila je u nepokrivenosti cijelog terena. Naša kon
centracija bila je u nekoliko punktova, istina značajnih, kao što su Gimnazija 
u N. Gradiški, Učiteljska škola u Pakracu i Trgovačka škola u Daruvaru 
(ovdje nešto slabije). Značajnije partijske seoske organizacije bile su u Stivici 
i Komarnici. Na kotaru Novska organizacija je djelovala u posavskim selima 
i u samoj Novskoj, gdje je obuhvaćala radničko-seljačku omladinu i đake
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koji su polazili škole u drugim mjestima. U N. Gradiški još je bio značajan 
punkt naše aktivnosti u URSS-ovim sindikatima, gdje se pretežno okupljala 
radnička omladina. Zbog toga je pred nama stajao kao osnovni zadatak, pored 
političkih akcija, djelovanje među omladinom, osnivanje aktiva te rajonskih 
i mjesnih komiteta SKOJ-a na području čitavog okruga.

Na konferenciji je izabran i Okružni komitet SKOJ-a za okrug N. Gra
diška sa sjedištem u N. Gradiški, u koji su izabrani Joža Manolić, radnik, za 
sekretara, Ranko Zec, student, iz N. Gradiške, Pero Car, radnik iz Novske, 
Mato Opić, radnik iz Pakraca, jedna drugarica seljanka iz kotara Pakrac2, 
Josip Lončar, đak trg. akademije iz Daruvara i jedan drug iz Okučana3. Kon
ferencija je izabrala i dva delegata za pokrajinsku konferenciju SKOJ-a za 
Hrvatsku, i to Jožu Manolića i Peru Cara.

Pitanje:
Što možeš reći o radu Partije u prvim danima okupacije?

Odgovor:
Partijske organizacije i komiteti su i u prvim danima okupacije nastavili rad. 
Veze su se redovno održavale. Aktivno smo radili na pripremi oružanih akcija 
protiv ustaša i okupatora. Kontakt sa CK KPH i dalje je funkcionirao. Primili 
smo i letak CK KPJ i trebali ga umnožiti za partijske organizacije, ali je tom 
prilikom došlo do provale i hapšenja komunista kad je prebacivana okružna 
tehnika (stroj za umnožavanje i materijal) iz N. Gradiške u Adžamovce, jer 
su ustaše pratile kretanje drugova, poznatih komunista. Letak CK KPH pre
nijela je iz Zagreba Liza Katičić, a dao joj ga je Stipe Ugarković. Ja sam se 
u to vrijeme nalazio u Zagrebu i imao sam kontakt s organizacijom preko 
Lize. Ustaše su uspjele da pohapse sve članove OK iz N. Gradiške i još neko
liko komunista. Uhapšeno je bilo dvanaest drugova i drugarica.

Pitanje:
Da li je netko primio dužnost sekretara OK SKOJ-a po tvom odlasku u Za
greb?

Odgovor: Ja sam u N. Gradiški bio poznat kao komunist i aktivni sindi
kalni radnik pa mi je kao takvom prijetila opasnost da budem svaki dan 
uhapšen bez direktnog povoda. To prije što nisam bio domaći, nego stranac, 
za ondašnje pojmove. Zato smo ocijenili, u dogovoru s Mirkom Kljajićem, 
sekretarom OK, drugovima iz CK Hrvatske, Stipom Ugarkovićem, zvanim 
Palenta, i Radom Končarom da odmah pređem u Zagreb i do daljnjega držim 
vezu iz Zagreba i rukovodim organizacijom. Nakon nekoliko dana trebalo je 
da putujem na teren u N. Gradišku sa zadatkom da obiđem organizacije i da 
povežemo ono što je ostalo poslije hapšenja. Međutim, dan prije nego što je 
trebalo da otputujem dobio sam obavijest iz N. Gradiške da su počela nova 
hapšenja (obavijest sam dobio od drugarice Lize Katičić, sekretara KK 
SKOJ-a)4.

2 Ustanovljeno je da na Okružnoj konferenciji iz Pakraca nije prisustvovala drugarica, nego drug 
Mirko Petrak

3 U to vrijeme, 1940. godine, skojevci u Okučanima su bili Vlatko Milanovič, Ivica Vrban 
i Zvonko Sokol, dok su Đorđe Vitez, Branko Smiljanić, Antun Duhaček i dr. bili vezani za orga
nizaciju u N. Gradiški (gimnazija). Nitko od njih nije bio na konferenciji u B. Jarugi.

4 U N. Gradiški nije bilo KK SKOJ-a. Vidi fusnote u narednom dijelu kao i priloge 
drugih predratnih skojevaca iz tog vremena.
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Prije planiranog odlaska sastao sam se s drugom Ugarkovićem koji ie 
također raspolagao informacijom da su počela hapšenja u N. Gradiški. On mi 
je rekao neka sačekam nekoliko dana dok se ne vidi kakve razmjere će ta 
akcija neprijatelja imati.

Međutim, uskoro sam i ja bio uhapšen u Zagrebu i prebačen u N. Gra
dišku u istražni zatvor, a zatim s čitavom grupom, nas dvanaest, na ustaški 
prijeki pokretni sud u SI. Požegu. Rezultati suđenja mislim da su poznati.

Zagreb, 23. III 1970.
Josip Manolić

Dopuna Jože Manolića

U naknadnom razgovoru o vremenu neposredno poslije okupacije (svi
banj 1941. godine) i hapšenja Biroa Okružnog komiteta Nova Gradiška drug 
Joža Manolić je dao slijedeću dopunu:

»U to vrijeme, tj. početkom svibnja 1941. godine imao sam razgovor 
sa Stipom Ugarkovićem, ondašnjim organizacionim sekretarom CK KPH, u 
vezi sa situacijom u Novoj Gradiški (i mojom kompromitacijom). Drug Stipe 
mi je tom prilikom rekao da bi trebalo da idem u Novu Gradišku i da razgo
varam s drugovima u Okružnom komitetu Partije o daljem radu SKOJ-a, tj. 
da vidim da li bi trebalo Biro OK SKOJ-a prebaciti u Daruvar gdje bih ja i 
dalje dolazio na sastanke i rukovodio OK SKOJ-a, ili da to bude Novska. U 
tom slučaju najpogodnije bi bilo da tu dužnost preuzme Pero Car. Odnosno, 
trebalo je da vidim s drugovima što i kako bi radili ako Biro OK SKOJ-a osta
ne u Novoj Gradiški (za što je bilo najmanje izgleda i mogućnosti). Tom pri
likom mi je Stipe Ugarković rekao da je na taj teren poslan Dušan Čalić sa 
zadatkom da se uključi u rad Okružnog komiteta KPH za okrug Nova Gradi
ška« .

30. III 1970. godine
Joža Manolić

Dragi Joža,
... Ti si bio prvi sekretar OK SKOJ-a za okrug Nova Gradiška, a na 

osnovi te funkcije i član OK Partije, radio zajedno s Mirkom Kljajićem, bio 
hapšen u maju 1941. godine. Zato te molim da odgovoriš na neka pitanja u 
vezi s tim radom i tadašnjom situacijom uopće.

1. Kada si primljen u SKOJ i gdje? Kada dolaziš u Novu Gradišku i 
kakvu skojevsku organizaciju zatječeš (po mogućnosti i partijsku)? Posebno, 
kakva je bila, po tvojoj ocjeni, približno i po sjećanju, organizacija SKOJ-a 
u Gimnaziji, kakva u gradu, po tvornicama i kod šegrta.

2. U nekim materijalima stoji da je prilikom jednog tvog razgovora u 
Zagrebu s članovima Pokrajinskog komiteta SKOJ-a, Ivanom Delgalom i Ra
dom Vlkovom, donijeta odluka da se organizira okružna konferencija SKOJ-a 
za okrug N. Gradiška i da se izabere Okružni komitet SKOJ-a. Molio bih te 
tvoja sjećanja na tu konferenciju. Ti si podnio referat o radu s omladinom, 
stanju skojevske organizacije i o budućim zadacima, a Mirko Kljajić je govo
rio o političkoj situaciji. Tko je još govorio? Kakvi su bili zaključci?
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Kakva je tada bila (1940. god.), po tvojoj ocjeni, skojevska organizacija 
u Novoj Gradiški? Sposobna za predstojeće sukobe s ustašama, odnosno fa
šizmom?

Tko je biran u Okružni komitet SKOJ-a? Da li je OK SKOJ-a imao vre
mena, od formiranja pa do kapitulacije, da oformi svoj rad i djelovanje?

3. Posebno bi bilo interesantno ako bi mogao nešto kazati o odnosima 
Partija — SKOJ i konkretno o svojoj suradnji s Mirkom Kljajićem.

4. Dolazi do okupacije i hapšenja u Novoj Gradiški. Uhapšeni su i čla
novi Okružnog komiteta. Zna se »formalni« razlog hapšenja. Međutim, ustaška 
nadzorna služba hapsi cio OK Partije, a ne samo komuniste direktno vezane 
za posjedovanje pisaće mašine i prvomajskog letka. Kako to? Da li su ustaše 
hapsile već po utvrđenim informacijama i saznanju tko je sve član Okružnog 
komiteta (odranije su frankovci, a sada ustaše, znali tko je komunist, član 
Partije, pa čak i tko je član partijskog foruma) ili je bila u pitanju izdaja, 
odnosno priznanje nekih od uhapšenih, zbog čega su poslije bili uhapšeni i 
drugi? Konačno, ti i Mirko Gembarovski ste hapšeni u Zagrebu što znači da 
postoje samo dvije mogućnosti: ili su ustaše i ranije znale ne samo za vaš rad 
nego i za funkciju u Partiji, ili je netko prokazao cio Komitet. Kako ti objaš
njavaš svoje hapšenje i hapšenje Mirka Gembarovskog?

5. Nigdje nisam mogao pronaći ustaške ili njemačke dokumente o va
šim saslušanjima u Novoj Gradiški, odnosno u Slavonskoj Požegi. Postoje 
samo izjave i sjećanja drugova gdje se uvijek kaže da su se neki drugovi loše 
držali u zatvoru i da su se međusobno optuživali. A da li su i druge ispitivali 
i o čemu, odnosno da li se ispitivanje isključivo svelo na mašinu i letak ili je 
bilo govora o radu i stanju komunističkog pokreta u Novoj Gradiški uopće? 
Po sjećanjima nekih drugova vidi se da je sud osudio Josipa Duhovskog, Petra 
Gregla i Franju Svečnjaka na vremenske kazne, a Mirka Gembarovskog, Mirka 
Kljajića i Linu Ferića prebacio u zatvor u Novu Gradišku da se nastavi istraga, 
dok je tebe i još petoricu oslobodio. Kako? Zašto? Po kojem kriteriju? Evo, 
na primjer, ti i Gembarovski ste hapšeni u Zagrebu. Ti si pušten, a Mirko je 
prebačen u Župsko redarstvo u Novu Gradišku. Pokušao sam da analiziram 
sva hapšenja komunista u Novoj Gradiški od aprila 1941. godine do januara
1942. godine i vrlo teško mogu da ustanovim kako i zašto je dolazilo do poje
dinih hapšenja, gdje se radilo o provali (ili izdaji), a gdje o pratnji ustaških 
agenata i agenturnom otkrivanju našeg rada, ljudi i veza, itd. Bilo bi intere
santno tvoje mišljenje o tom hapšenju (22. maja) te o istrazi i držanju poje
dinih drugova.

6. Kamo si otišao poslije puštanja iz zatvora i da li si i dalje održavao 
veze (i kakve) s komunistima i organizacijom u Novoj Gradiški?

7. Nikica Smiljanić mi piše da je on došao u Novu Gradišku negdje 
oko 20. aprila 1941. godine sa zadatkom da nađe Mirka Kljajića i da ga upozna 
s dolaskom Dušana Čalića na teren Nove Gradiške (koga šalje CK Hrvatske da 
se uključi u rad Okružnog komiteta Partije). S obzirom na to da se Mirko 
Kljajić još do tada nije vratio iz vojske, poslije kapitulacije, Nikica je navra
tio do Velje Buzadžića, gdje si i ti, kako on kaže, stanovao u jednoj dvorišnoj 
zgradi, pa je tebe zamolio da preneseš poruku Mirku Kljajiću o dolasku Ča
lića na teren Okučana.
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Ti tvrdiš da ti je Stipe Ugarković rekao da bi trebalo ići u Novu Gradi
šku, vidjeti što se mora učiniti sa skojevskom organizacijom i, eventualno, 
prebaciti Biro OK SKOJ-a u Novsku ili Daruvar, i da ti je Stipe tom prilikom 
rekao da je na novogradiški teren poslan Dušan Čalić sa zadatkom da se uklju
či u rad Okružnog komiteta KPH za okrug Nova Gradiška.

Iz Nikičine tvrdnje proizlazi da si ti poslije okupacije bio u Novoj Gra
diški ili te je okupacija tu i zatekla, ili si došao po odluci CK Hrvatske (Stipe 
Ugarkovića) u Gradišku da riješiš pitanje SKOJ-a. Alojz Tencer u svojoj izjavi 
tvrdi da si ti ranije, prije početka rata, napustio N. Gradišku i preselio se u 
Zagreb. Pokušaj i o tome da kažeš nešto.

8. Kakvo je bilo stanje u zatvoru, prvo u Novoj Gradiški, a poslije u 
Slavonskoj Požegi? Koga si sve zatekao u novogradiškom zatvoru? Da li su 
tada bili u zatvoru Ranko Zec, Milan Nikolić, Šaco Pernić, Slavko Polak i 
drugi? Naišao sam na neke podatke da su iz novskog zatvora bili dovedeni u 
Novu Gradišku, pa čak i u Požegu, na saslušanje braća Rađenović, Nedeljko i 
Veljko, i Jefto šašić. Da li si i njih zatekao u zatvoru i u kojem?

Da li ste uspijevali da u zatvoru uspostavite neke kontakte ili ste bili 
raspoređeni po samicama? Da li ste razgovarali? Mnogo bi me interesirali raz
govori s Mirkom Kljajićem i s drugovima iz Novske.

Beograd, 31. III 1981. g.
Mali

Dopuna mojih sjećanja od 23. III 1970. o stanju i zbivanjima
u okrugu Nova Gradiška 1940. i 1941. godine

Na rad u Novu Gradišku upućen sam na početku 1940. godine preko 
Podružnice kožaraca URSS-a. To je bila legalna forma moga odlaska. Od PK 
SKOJ-a dobio sam preko druga Ivana Delgala zadatak da radim na organiza
ciji SKOJ-a na području Okružnog komiteta Nova Gradiška. Da Pokrajinski 
komitet nije zadovoljan sa stanjem, već sam bio obaviješten. Nije postojao 
ni jedan mjesni, rajonski ni kotarski komitet SKOJ-a. Partijske organizacije 
su povezane s pojedinim omladincima skojevcima ili kandidatima Partije i 
preko njih vrše utjecaj u školama i sindikatima te na seosku omladinu.

Prvi je zadatak utvrditi s drugovima iz Okružnog komiteta Partije po
stojeće stanje i formirati aktive SKOJ-a po školama, selima i mjestima te u 
radionicama i poduzećima, kao i organizirati rukovodstva SKOJ-a tamo gdje 
za to ima uvjeta. »Čim to bude učinjeno, obavijesti me i dogovorit ćemo se o 
daljnjem radu«, rekao je drug Delgalo.

Dolaskom u Novu Gradišku, početkom veljače 1940. odmah sam se 
uključio u rad URSS-ovih sindikata. Tu je postojala vrlo jaka podružnica drvo- 
djelskih radnika, ali ostale struke nisu imale svoje podružnice. Zato sam po
čeo akciju za osnivanje podružnice moje struke, kožaraca. Uspjeli smo je 
oformiti i, kao najaktivniji, postao sam predsjednikom podružnice. Zatim 
smo radili na formiranju podružnice tekstilaca i živežara. Osnovali smo i Mje
sni međustrukovni odbor URSS-a (najviši forum sindikata u mjestu). U tome 
sam odboru imao funkciju tajnika.
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U međuvremenu je stigla i partijska veza. Tada sam upoznao članove 
Okružnog komiteta KP Mirka Kljajića, Milana Mesića, Franju Svečnjaka, 
Petra Gregla i Leonarda Ferića.

Kljajić, Mesić i ja utvdili smo stanje SKOJ-a u Novoj Gradiški: organi
ziranih aktiva SKOJ-a nigdje nemamo, ali postoji niz omladinaca koji se, 
doduše pojedinačno, deklariraju kao simpatizeri Partije i Sovjetskog Saveza. 
Na gimnaziji u Novoj Gradiški postoji nešto čvršća veza preko literarnih 
grupa među mladim komunistima. No, zbog prevelike konspiracije i sektaštva 
okružnih komiteta jedan je dio gimnazijalaca, koji su se smatrali komunistima 
bio povezan na raznim stranama. Tako se, na primjer, sjećam kako sam tražio 
da Veljko Rađenović iz Novske, koji je u to vrijeme studirao u Zagrebu, dođe 
na jedan sastanak i da preda nekoliko skojevaca koje je on osobno držao na 
vezi i snabdijevao literaturom. Poslije smo u gimnaziji formirali rukovodstvo 
SKOJ-a s Milanom Nikolićem na čelu. Valja reći da je Veljko u tom periodu 
pružio značajnu pomoć u stvaranju skojevske organizacije na toj gimnaziji, 
jer je preko omladinaca koje je držao na vezi imao uvid u stanje i raspolo
ženje učenika.3

Spomenuto rukovodstvo izabrali smo uoči 1. svibnja 1940. godine. Sje
ćam se toga jer smo za 1. maj pripremili zajednički izlet na Strmac, gdje su 
se našla sva skojevska i partijska rukovodstva te svi lijevo orijentirani intelek
tualci i radnici, uglavnom članovi URSS-a, koji je bio legalni organizator 
izleta. Tu je došlo i do sukoba s policijom. Ona je htjela onemogućiti zajed
ničku kolonu koja se vraćala sa Strmca u Novu Gradišku. Policija je tu mani
festaciju okarakterizirala kao »narušavanje javnog reda«. Mene, kao tajnika, 
i Danu Šarića, kao predsjednika Mjesnog međustrukovnog odbora Sindikata, 
kotarski je predstojnik kaznio s tri dana zatvora.

Uz Milana Nikolića u rukovodstvu su bili Zvonko Lučić, Aco Pernić 
Šaco i »vlakaš« iz Novske Nikica Smiljanić. Kasnije su kooptirani Neda Mi
lojević i Veljo Buzadžić, a Šaco je preuzeo dužnost sekretara MK Nova Gra
diška6. Prema našoj ocjeni, tada smo na gimnaziji imali oko trideset omladi
naca koji su se osjećali komunistima, a radili su u literarnim grupama i dru
gim aktivnostima.

Rukovodstvo je trebalo da, kao prvo, zadrži literarne grupe kao više- 
manje polulegalne forme svoga rada s omladinom, a uz to da formira aktive 
u razredima, osobito višim. U političkoj akciji trebalo je voditi odlučnu borbu 
protiv politike vezanja Jugoslavije za bilo koji ratujući blok, a za neutralnost 
s osloncem na SSSR.

Jasno, takva politička orijentacija dovela nas je u sukob, s jedne strane, 
s politikom Hrvatske seljačke stranke i Srpske seljačke demokratske stranke 
koje su stajale na pozicijama anglo-francuskog bloka, a, s druge strane, s fa
šističkim i profašističkim organizacijama kao što su bili frankovci i srpski 
radikali — »zelene košulje«, ljotićevci.

5 Mislim da navodi J.M. nisu točni. U to vrijeme SKOJ je bio vrlo jaka organizacija. Mnogi
su već otišli na studije u Zagreb i postali članovi Partije. Skojevskih rukovodstava, foruma, ko
miteta, nije bilo.^ Međutim, komiteta ni kasnije nije bilo, sve do početka rala.

6 U N. Gradiški nije bio formiran ni jedan komitet ili njemu slično tijelo. Vjerovatno se J. M.
često konzultirao sa šacom Pemićem (koji je bio vrlo aktivan) pa ga i smatrao odgovornim za
rad u gradu, ili mu je davao takve zadatke.
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Raspored političkog utjecaja bio je otprilike ovaj: Hrvatska seljačka 
stranka je imala pretežan dio hrvatske omladine na svojim pozicijama, i to, 
mogli bismo reći, baš zbog kolebljivog odnosa prema blokovima, što je mo
mentalno najviše odgovaralo masi omladine, jer nikome se nije išlo u rat, ako 
ne mora. Mnogo manji utjecaj imali su frankovci iako su bili najgrlatiji među 
hrvatskom omladinom. Kroz omladinsku organizaciju »Hrvatski junak« pre
lamali su se utjecaji i Hrvatske seljačke stranke i frankovaca u samom ruko
vodstvu, a u masi i naš utjecaj. Utjecaj srpskih radikala i drugih fašističkih 
organizacija, kao što su ljotićevci, nije bio značajan za srpsku omladinu.

Drugi je zadatak bio: pod rukovodstvom SKOJ-a boriti se za demokra
tizaciju odnosa unutar škole, protiviti se svakovrsnoj diskriminaciji siromaš
nih đaka, boriti se protiv visokih taksa za polaganje privatnih ispita, odlučno 
se suprotstaviti pritiscima za ulazak u režimske omladinske organizacije. 
Posebno smo isticali potrebu za učenjem: isticati se znanjem bila je odlika 
skojevaca. Zahtijevanje da se istupa u raznim debatama u razredu i van raz
reda. Poseban zadatak koji smo postavili pred novo rukovodstvo bio je da 
svi skojevci gimnazije moraju raditi u svojim sredinama, selima i mjestima 
gdje žive. To nam je bila značajna pomoć za širenje utjecaja SKOJ-a na seosku 
omladinu. Uzgred da napomenem, držeći se ovog zaključka, drug Nikolić nas 
je zaratio s Okružnim komitetom Slavonski Brod. Naime, on je svoju aktiv
nost i svoj entuzijazam bacio na teren Slavonske Požege, jer je tamo živio, 
zbog čega su Brođani shvatili da Okružni komitet SKOJ-a Nova Gradiška želi 
preuzeti kotar Slavonska Požega. Zbog toga sam imao razgovor s drugovima 
Sertićem i Javorskim o razgraničenju terena.

Generalna linija odnosa Partije i SKOJ-a je poznata. Međutim, u praksi 
bilo je dosta neznanja, nesnalaženja, konspirativnosti do zatvaranja od svega 
što bi se moglo »iznijeti na javu«, što se najčešće opravdava primjedbom za 
omladince »nije provjeren«.

Pri tom treba imati u vidu da se SKOJ tada obnavljao od vrha do akti
va. To je za članove Partije, a i za članove Komiteta bila dosta velika nepo 
znanica, kako po oblicima organizacije, tako i po karakteru organizacije. Malo 
je bilo članova Partije koji su pripadali ranijem SKOJ-u. Članovi OK KP bili 
su mahom kadrovi primljeni poslije raspuštanja SKOJ-a, znači, bez iskustva 
u radu i životu te organizacije, a literature o tome nikakve nije bilo. Ja sam, 
osobno, doznao prvi put na političkom kursu 1939. godine da je postojao 
SKOJ i da je bio raspušten te da se sada radi na obnovi te organizacije. Drugi 
članovi OK nisu znali ni toliko7.

Međutim, i uz teškoće postojala je disciplina u izvršavanju direktiva i 
entuzijazam kod mnogih kadrova, tako da se probijalo sa skojevskom organi
zacijom na mnoge značajne punktove (škole, radionice, poduzeća, građanske 
omladinske organizacije, kulturno-p rasvjetna društva itd.), preko kojih se 
vršio utjecaj na mlade l jude, na njihovo političko formiranje i opredjeljivanje.

Moja suradnja sa sekretarom OK KP Mirkom Kljajićem bila je, bukval
no govoreći, svakodnevna. Mirka sam upoznao prije nego je stigla partijska 
veza u Novu Gradišku. Naime, stjecajem okolnosti ja sam radio i stanovao u 
kući uz kuću Mirkova oca gdje je i Mirko stanovao zajedno sa svojim bratom

7 Skojevska organizacija u N. Gradiški od 1934 /35. šk. godine nikada nije bila raspuštena, a obnav
ljanje je išlo prirodnim putem — stariji su odlazili', mlađi dolazili.
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po ocu, Dušanom, koji me nekoliko dana po mom dolasku u Novu Gradišku 
odveo Mirku da mi pokaže »veliku« biblioteku. Tako smo počeli diskusije o 
raznim temama, a da nismo jedan drugom znali za funkcije.

Mirko je bio najobrazovaniji u tom Komitetu, u pogledu opće i marksi
stičke naobrazbe. On je već bio proučio Marksov »Kapital« i niz drugih mark
sističkih djela. Čitao je francuski i ruski i imao dosta marksističke literature 
na tim jezicima. Radio je vrlo sistematski. Mogu reći da je pratio cjelokupnu 
publicističku djelatnost kod nas. Čitao je i sve građanske listove. Tu svoju 
superiornost nikad nije isticao prema ostalim članovima Komiteta. Vrlo je 
disciplinirano izvršavao postavljene direktive. Osobno, u privatnom životu 
asketa. Direktivu »radnike u rukovodstvo Partije« opsesijski je provodio. 
Imao sam utisak da je ponekad nesretan što nije radnik.

Takav njegov stav prema radnicima došao je do izražaja i u Komitetu. 
Svi članovi OK, osim njega, bili su radnici, i to ga je činilo sretnim, ali i neza
dovoljnim što kao sekretar nije radnik. I zato je na njegovu inicijativu Gregl, 
koji je bio radnik i stariji po partijskom stažu i godinama, bio predsjednik 
Komiteta. To je vjerojatno jedinstven slučaj u Hrvatskoj, da uz sekretara po
stoji i predsjednik OK — toliko je on bio skroman, ali i dovitljiv da nađe na
čina da na čelu Komiteta bude radnik. Po prirodi vrlo inteligentan, brzo se 
ukopčavao u nastale situacije: mogao je netko da počne izlaganje o situaciji 
u svojoj sredini, a on bi nastavio kao da je to njegova sredina.

Međutim, njegovo idolopoklonstvo prema radnicima i asketski život 
imali su za posljedicu sektaški odnos prema intelektualcima, studentima i 
đacima u pogledu primanja u Partiju i u pogledu izbora u forume. To je došlo 
do izražaja i u slučaju Ranka Zeca kada sam ga predlagao za člana Okružnog 
komiteta SKOJ-a. Prigovor se svodio na to da je živio boemski i da je previše 
slobodan prema ženskom svijetu.

Druga moja rasprava s njim bila je sasvim na istoj liniji kada sam za 
sekretara Rajonslcog komiteta postavio Stevu Miokovića iz Bujavice. Stevo 
je bio aktivan prije toga u Zagrebu i tu je kao »pečatovac«8 izbačen iz SKOJ-a. 
»On ti je veliko pričalo i sklon filozofiranju«, rekao je Mirko. Međutim, ja 
sam ga uvjerio da se Stevo vrlo dobro saživi s radnicima i seljacima, da vrši 
u toj sredini pozitivan utjecaj i da nam još uvijek ostaje mogućnost da ga 
smijenimo ako ne izvrši zadatke.

Osobno hrabar i odlučan, Mirko je uvijek uzimao teže i opasnije za
datke. To ga je vjerojatno i dovelo do toga da se našao na mjestu gdje i teh
nika Okružnog komiteta, u momentu hapšenja 22. V 1941. godine, jer kao 
sekretar OK nije se morao osobno angažirati, pored tri člana Komiteta koji 
su već bili angažirani.

Uvjeren je bio u pobjedu radničke klase i ideja za koje se borio. To se 
naročito osjetilo kada smo bili u skupnoj sobi u zatvoru, nešto više od mjesec 
dana. Zatvor je bio šok za sve nas. Izgledali smo objektivno dosta bijedno. 
Znali smo naše snage: oko sto članova KP i tristo članova SKOJ-a, raspušteni 
sindikati (okosnica našeg rada i političke snage), rukovodstvo u zatvoru, a 
vani se euforija pobjede fašista uvlači u svaku poru političko-društvenog ži-

8 Uoči rata izlazic je časopis »Pečat« kojeg je uglavnom uređivao Miroslav Krleža. Taj časopis Je 
vodio polemiku sa CK KPJ o nekim kulturnim pitanjima.
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vota. Mirko je i u toj situaciji bio optimist i borbeno raspoložen, uvjeren u 
pobjedu SSSR-a i u našu pobjedu.

Nešto o četvrtom i petom pitanju:
Moram odmah reći da u ovim pitanjima ima retroaktivnog gledanja i 

paušalnog ocjenjivanja situacije u periodu svibanj-rujan 1941. godine. Dru
gim riječima, »morali smo biti svi pobiti, jer je zato bilo razloga«. Budući da 
se to nije desilo, postavlja se veliki upitnik.

Istragu nije vodio UNS jer je bio još u pelenama.
Hapšenje je počelo 22. i 23. svibnja 1941. godine s Duhovskim, Mirkom 

Kljajićem, Bednarikom, Greglom, Svečnjakom, Lizom Katičić, Dušanom Klja
jićem, Linom i Silvom Ferić, Danom Šarićem i Potkonjakom. Svi spomenuti 
živjeli su u Novoj Gradiški i okolici.

Ja sam uhapšen 27. svibnja pred zoru: još sam bio u krevetu u svom 
stanu u Zagrebu, Brozova 11. Kao dvanaesti u grupi. Hapsili su me dva žan
dara i jedan policajac iz Nove Gradiške, isti koji su hapsili čitavu grupu osim 
Mirka Gembarovskog, koji je uhapšen mnogo kasnije, oko polovice srpnja, 
kada je policijska istraga bila već završena i mi prebačeni Sudbenom stolu u 
Slavonskoj Požegi.

Odmah po hapšenju odveli su me na policiju u Đorđićevu ulicu i doveli 
u jednu kancelariju koju im je neki dežurni činovnik dao, jer još radno vrije
me nije počelo. Poslije su počeli dolaziti policijski agenti.

Saslušavanje je počelo odmah. Teretili su me da sam dao Lizi Katičić već 
spomenuti letak potpisan sa CK KPJ; da sam član CK i pitali tko su drugi 
članovi CK; poznam li nekog Komeričkog. Ništa od toga nisam mogao priznati, 
jedino da poznam Lizu i da mi je to djevojka. Onda je nastala runda batina, 
i to pendrecima. To je trajalo od 6 do 9 sati ujutro, a tada su me svezali lan
cima i poveli na glavni željeznički kolodvor. Tu su me ukrcali u jedan kupe, 
gdje me jedan žandar čuvao, a druga dvojica bila su na hodniku. Vlak je stao 
u Svetoj Klari i tu me iskrcali i poveli u selo. Stali su kod seoskog starješine, 
tražeći spomenutog Komeričkog. Međutim, taj im seljak objašnjava da nema 
Komeričkog u selu. Onda se išao raspitivati dalje po selu, ali nije ništa našao. 
Žandari su u međuvremenu dobili nešto za jelo. Ta domaćica koja im je da
vala jesti kaže: »Zašto toga bokca ne razvežete, pa ću dati i njemu jesti?« Na
rednik odgovara da mi se ništa ne daje jesti jer ništa neću priznati, ali nakon 
nekog vremena ova žena mi je donijela komad kruha i suhog sira. S obzirom 
na to da su mi ruke bile vezane natraške, nisam mogao jesti: onda je došao 
onaj pomoćni žandar i skinuo mi lanac s jedne ruke. Tu smo se zadržali do 
poslijepodne kada su me ponovo ukrcali u vlak za Novu Gradišku.

U Novu Gradišku smo stigli u noći, dosta kasno, tako da su me gurnuli 
u jednu praznu ćeliju Kotarskog suda i otišli. U susjednoj ćeliji bio je Sveč- 
njak, i s njim sam prvim uspostavio vezu. On mi je prenio »ništa priznati« i 
nabrojao tko je sve u zatvoru. Liza nije ništa priznala. Ujutro sam za vrijeme 
kiblanja s njom uspostavio vezu. Tako, kada je počelo saslušavanje, već sam 
se orijentirao u kakvoj sam situaciji. Počela su ista pitanja, s dopunama: 
otkada poznam Mirka Kljajića, Gregla, Svečnjaka, Ferića i ostale sve iz Sindi
kata i jesu li svi oni komunisti. Rekao sam da ne znam, da sam se s Mirkom 
sretao kao sa susjedom. Budući da nisam priznao za letak i da sam član OK, 
nastala je druga runda batina po tabanima i drugdje po nogama, jer sam se

225



branio. To je trajalo s prekidima oko pola sata. Onda je narednik diktirao za
pisnik, koji je imao nešto manje od jedne stranice. Budući da i Liza također 
nije priznala da je primila letak od mene, a drugi me nitko ništa nije teretio
— istraga policijsko-žandarska bila je nada mnom završena, a nad ostalima 
već ranije.

Gledajući s današnjeg stajališta, ta istraga je vođena potpuno laički. 
Nepoznavanje osnovnih elemenata strukture Partije i njenog rada, a SKOJ-u 
ni ime nisu spomenuli. Njihov je izraz: jesi li komunista? Ni o kakvim foru
mima ni riječi nisu znali, a o članovima Okružnog komiteta niti su pitali niti 
su znali. Istini za volju, ni mi međusobno, članovi Komiteta, nismo se znali 
po imenu. Mene su zvali Abesinac, Mirka Stari, Brko, itd. Tvrdim da oni o 
organizaciji nisu ništa znali, to je i istraga potvrdila. Istraga se svela na maši
nu i letak kao opipljiv dokaz i to tko bi sve mogao imati veze s tom »komu
nističkom akcijom«. Zato su hapšenje izveli potpuno nasumce izuzev Dubov- 
skog, Gregla, Bednarika, Svečnjaka i Lize Katičić. Da su nasumce hapsili, do
kaz je Dane Šarić koji nije bio član KP, ali je slovio kao najpoznatiji »komu
nista« u Novoj Gradiški i okolici, jer je bio predsjednik URSS-ovih sindikata, 
ja sam bio tajnik; Gembarovski je vodio sindikat grafičkih radnika i bio šogor 
Karla Bednarika, Dule Kljajić seljačić od osamnaest godina, manje poznat po 
komunističkoj djelatnosti, ali brat Mirka, opasnog komuniste. Potkonjak je 
bio poznat po okupljanju omladine, u »Seljačkom kolu«. Pokupili su u pravilu 
one koji su u predratnim danima stršali kao »komunisti« u mjestu.

Mirko Gembarovski uhapšen je slučajno u jednoj raciji u Zagrebu, u 
brijačnici, i kod provjere ustanovili su da nije prijavljen i da ga na potjernici 
potražuje policija u Novoj Gradiški. Tada je prebačen u Novu Gradišku, a 
zatim u Slavonsku Požegu gdje smo mi ostali već bili.

Nakon završene istrage, oko 1. lipnja prebačeni smo iz ćelija sudskog 
zatvora Kotarske oblasti, gdje smo kažnjeni svaki po mjesec dana zatvora. 
Tu smo bili svi u zajedničkoj sobi. Mogli smo primati novine, hranu, svako
dnevno i posjete. Nikakve istrage ili torture više nije bilo.

Po isteku mjesec dana nas jedanaestoricu prebacili su u zatvor Sudbe 
nog stola u Slavonskoj Požegi, a drugarica Liza Katičić je puštena kući.

U zatvoru Sudbenog stola razmješteni smo po jedan u sobe među os
tale zatvorenike. Ja sam bio u sobi broj 2, u kojoj je bilo više zatvorenika 
Sjećam se Franekića; to je, mislim, bio brat poznatog prijeratnog ljevičara 
M. Franekića. On je bio u zatvoru zbog neke seoske tuče. Od poznatih dru
gova tu je bio dopremljen drug Jefto šašić. Njega sam poznavao odranije 
a posljednji put smo imali sastanak neposredno poslije 27. ožujka kada nain 
je u svojstvu emisara CK KPH prenio informaciju i stav CK po pitanju 
obrane zemlje. Naime, u Komitetu, a i u cijeloj organizaciji, bilo je podvoje
no mišljenje do posljednjeg dana o tome treba li braniti Jugoslaviju. Postav
ljali su pitanja da li to znači braniti »kralja Petra i otadžbinu« i sve što se 
uz to veže, što je dosad bila parola najreakcionarnijih krugova.

Mi smo, istina, isticali da branimo nezavisnost Jugoslavije od fašis
tičke agresije, koja je mnogo veće zlo. To kolebanje bilo je poznato CK-u 
i dolazak Jefte s decidiranim stavom CK što treba sve poduzeti, bila je po-
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slednja intervencija. No, ostaje činjenica da od članova Partije i SKOJ-a 
nije bilo dobrovoljaca. Javljali su se redovno kako su i koji su bili pozvani 
u vojsku.

Jefto se zadržao svega nekoliko sati u ćeliji, i za to vrijeme malo smo 
mogli razgovarati jer je ćelija bila krcata, ali sam ga kratko informirao ka
ko smo mi prošli. On mi je ipak bio veliko osvježenje; uglavnom je govorio
0 hapšenjima, deportaciji u Srbiju ,teroru, bježanju ljudi iz srpskih sela. 
Nabrojio je niz poznatih drugova koji su u zatvoru u Novskoj, među njima i 
Pero Car, sekretar Kotarskog komiteta SKOJ-a. Zatim je rekao da misli da 
će ga prebaciti u Zemun, odnosno u Beograd. Drugih komunista i grupa u 
tom navratu nije bilo u ovom zatvoru i u mojoj ćeliji.

Postupak uprave zatvora i suda prema nama u zatvoru Sudbenog sto
la bio je korektan, zakonit — primjena Zakona o krivičnom postupku bivše 
Jugoslavije. Jedan sudac nas je saslušao; u stvari prepisani su oni policijski 
zapisnici, ako smo htjeli nešto mijenjati, mogli smo. Neki drugovi uzeli su 
advokata. Ja nisam imao novaca, pa mi je sud odredio branitelja po službe
noj dužnosti, advokata Carevića iz Slavonske Požege. Štampu nismo mogli 
dobivati, jer to ni ostali zatvorenici nisu dobivali, ali smo je švercali preko 
sudskih stražara, među kojima je bilo i onih koji nisu bili oduševljeni us
taškim režimom.

Dobivali smo zatvorsku hranu, izuzev što smo za doručak dobivali mli
jeko, a to su organizirale naše žene. Posjete smo mogli primati svake ned
jelje. Kod toga nam osoblje zatvora nije pravilo problema.

Razmišljanja o bijegu bila su sve prisutnija što smo dulje bili u za
tvoru, ali i uvjeti su bili sve teži za ostvarenje bijega. Dok smo iz Nove Gra
diške mogli relativno lako pobjeći, sada u Slavonskoj Požegi bilo je to skoro 
nemoguće bez pomoći partijske organizacije izvana. To zatišje trajalo je do 
dolaska ustaškog prijekoga pokretnog suda na čelu s poznatim Vigljevićem; 
to je bio početak rujna 1941. godine. Naša grupa došla je na red oko 5. IX. 
Rasprava je trajala nekoliko dana. Saslušavani smo ponovo. Odgovarali smo 
na sva ona pitanja koja su bila i u policijskom zapisniku, a čitani su i za
pisnici. Advokati su nas branili vrlo korektno, izvlačili su ona pitanja koja 
su nam mogla koristiti. Od dokaznog materijala na stolu u sudnici stajala 
je zaplijenjena pisaća mašina i šapirograf, a letak je pročitan na javnoj ras
pravi.

Do posljednjeg časa bili smo uvjereni da će nas sve strijeljati. Sjećam 
se, bilo mi je najgore posljednju noć kada smo čekali izricanje presude. Ta
da sam drhtao i imao groznicu čitavu noć, od straha. Međutim, odluka suda 
bila je slijedeća: Franjo Svečnjak, Petar Gregl i Josip Dubovski osuđeni su 
na smrt. Uslijed nedostatka dokaza oslobođeni smo odgovornosti Mirko Klja
jić, Dušan Kljajić, Dane Šarić, Đuro Potkonjak, Karlo Bednarik, Lina i Silva 
Ferić, Mirko Gembarovski i ja. S tim da se Mirko Kljajić, Lina Ferić i Mirko 
Gembarovski proprate Kotarskoj oblasti na dalji postupak, a ostali puštaju 
na slobodu. Za osuđene na smrt pomilovanje, mislim, da je stiglo drugi dan
1 kazne strijeljanja pretvorene su u vremenske kazne od 2, 3 ili 4 godine.

Stvarni odgovor zašto smo tako suđeni mogla bi dati samo ona druga 
strana, a mi možemo nagađati. Moja je ocjena slijedeća:
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1. Zbog toga što je istraga vrlo loše provedena. Mirku su, na primjer, 
mogli dokazati da je bio u vezi s tehnikom i letkom.

2. Što se sud držao dokaznog materijala, jer je osudio samo one kod 
kojih su kolali materijali — korpus delikti, letak i pisaći stroj, i to su priznali.

3. Pričalo se da je advokat Line i Silve Ferića imao dobre veze s ne
kim članom sudskog vijeća i da im je rekao: Hrvate radnike — sirotinju 
ćete pobiti, a intelektualne začetnike Srbe, — mislio je na Mirka i Potko- 
njaka — ćete osloboditi.

Da sada rezimiramo kako je ta grupa prošla:
Gregl je nakon dvije godine pušten kući i došao u partizane gdje je 

poginuo 1943. godine. Svečnjak nakon četiri godine, po izdržanom zatvoru, 
pušten kući. Duhovski isto tako nakon izdržane kazne pušten kući. Mirko 
Kljajić pobjegao iz Kotarskog zatvora i poginuo u partizanima 1942. godine. 
Dule Kljajić isto poginuo, kao ilegalni politički radnik, a Dane Šarić ubijen 
od ustaša kada se povukao u ilegalnost. Gembarovski Mirko umire od tifusa 
u partizanima. Ostalih sedam preživjelo je ratne vihore.

Ja sam po izlasku iz zatvora napustio Novu Gradišku i više nisam imao 
nikakve veze s tom organizacijom do 1943. godine kada sam se kao član 
Pokrajinskog komiteta SKOJ-a nalazio u Slavoniji.

Zagreb, 25. 7. 1981.
Joža Manolić
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LJUBICA OROBABIĆ CIGA

Rođena u Sarajevu 1922. godine. Prije rata živjela u Dubovcu, Okučani.
Nosilac »Spomenice 1941«
Jedna od najstarijih skojevki na kotaru Okučani. U gimnaziji je bila 

rukovodilac »ženskog« skojevskog aktiva. Bila je vrlo aktivna. Odmah u 
početku, po okupaciji, najviše je učinila na povezivanju članova Partije i 
Skoja s centrom u Benkovcu. Mnogo je radila, zajedno s Nadom Drago- 
savljević u Okučanima, Dubovcu, povezala partijsku organizaciju u Petro
vom Selu s Dušanom Čalićem, održavala veze s uhapšenima u Staroj Gra
diški (Rankom Zecom i Milanom Nikolićem), povezala i sekretara KK Slav. 
Požega s Čalićem, itd.

Učestvuje i u prvim diverzantskim akcijama na rušenju telegrafskih 
veza ispod Okučana. Odlazi u partizane krajem novembra 1941. godine.

Poslije kleničke borbe (25. XII 1941. g.) bila je uhapšena i mučena 
u zatvoru. Primjer je bila hrabrog držanja. Pokušala je bijeg 14. marta 1942. 
g. Nije uspjela i poslana je u logor Stara Gradiška, a zatim na rad u Njemačku.

Poslije rata nastavila je s političkim radom u Novoj Gradiški, zatim 
odlazi na studije u Zagreb. Završava fakultet i radi u Zagrebu.

Sada je penzioner. Živi u Zagrebu.
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... Usmeno sam ti objasnio detalje i svrhu knjige, način rada i tko 
je sve angažiran. Poslije našeg razgovora otišao sjam u Novu Gradišku i 
cio program i koncepciju knjige iznio Milanu Kladaru. Njemu se dopala 
ideja.

Tvoj doprinos bio bi dragocjen u dijelu koji se odnosi na područje 
nekadašnjeg kotara i općine Okučani (posebno za Dubovac, posavska sela, 
same Okučane, Novi Varoš, itd.). Ti si jedini živi svjedok povezivanja istoč
nog dijela novogradiškog kotara (Vrbova, Petrovo Selo, Kapela) s Benkov- 
cem (i direktno s Ćulom). Ti i Jela Marindolac ste povezale Dušana Čalića 
s učiteljem Zvonkom Kriškovićem i Stipom Dragomanovićem. Zatim, ti si 
povezala i kotar Slavonska Požega s Benkovcem (Jovo Milanović Crnja je do
šao na sastanak Culi u Benkovac). Mislim da si na tu ideju došla poslije 
razgovora s Milanom Nikolićem u zatvoru. Ili s Rankom Zecom.

Pitanja bi mogla ići ovim redoslijedom:
1. Kakvo je bilo stanje Partije i SKOJ-a te građanskih i reakcionar

nih stranaka na kotaru Okučani, po selima koje ti poznaješ, uključujući i 
Okučane? Pored toga, pokušaj posebno obraditi rad SDS-a. Ako se sjećaš, 
pokušaj nešto napisati i o HSS-u u Novom Varošu. Za Gornje Bogićevce 
sam prikupio, za HSS i Mačekovu »Stražu«, koja je po slomu stare Jugosla
vije postala ustaška oružana jedinica.

2. Zašto, po tvom mišljenju, na teritoriju kotara Okučani nije došlo 
do formiranja partijske organizacije i pored jakog SKOJ-a, pojedinaca čla
nova Partije (Nikola Guberović, Joco Radaković, Đuro Potkonjak, Đorđe Jun- 
gić), radnika u pilani i parketari, te toliko aktivista i simpatizera (Zarija Pu- 
pavac, Uršula Žak, Marko Pastuh, itd.).

3. SKOJ bi trebalo obraditi za cijeli kotar Okučane. Imena i po mo
gućnosti godine prijema. Sve to, zasad, do aprila 1941. godine. Zamolio sam
i Zvonka Lučića i Nikicu Smiljanića, koji je uz Milana Nikolića najneposređ- 
nije, pa i najduže rukovodio skojevskom organizacijom u Novoj Gradiški. 
Međutim, tebe bih molio da obradiš onaj »ženski« aktiv SKOJ-a na gim
naziji jer si ti bila njegov sekretar, mislim negdje od 1939. godine.

Kako je uopće došlo do formiranja toga aktiva i koji su tome bili 
razlozi? (Možda neka posebna vrst konspiracije?)

4. Ne bi se trebalo ustručavati da obradimo i napore stranaka i po
jedinaca u razvijanju nacionalne netrpeljivosti između Srba i Hrvata (a 
što je naš kraj posebno osjetio za vrijeme ustaško-fašističke vlasti). Ni ime
na odgovornih za takvo stanje ne bi trebalo izbjegavati. Pokušaj, jednostav
no, da opću političku situaciju onog našeg kraja uoči ustanka staviš na 
papir, po selima (ako ti je to lakše) ili kao cjelinu. Iznesi i neke karakteris
tike i pojedinosti specifične za taj kraj (masovnost, izrazitiji pojedinci reakcio
narnih stranaka, uzroci nacionalizma itd.).

5. April 1941. godine i moment kapitulacije? Narod, ljudi, stremljenja, 
razmišljanja: što, kuda, kako? Pomišljanja i na otpor? Tvoji prvi kontakti 
s drugim komunistima u Okučanima i Novoj Gradiški, posebno kada i kako 
dolaziš u vezu s Nadom Dragosavljević, direktno ili preko drugih? Kako i 
kada dolaziš u vezu s Ćulom?

Draga Ljubice,
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Poslije odgovora na navedena pitanja poslat ću ti posebno pismo s pi
tanjima za period april — septembar. Mislim da je tvoje učešće u stvara
nju SKOJ-a u Okučanima i Dubovcu, u to vrijeme, i rad na povezivanju or
ganiziranih drugova i van našeg kotara, bilo od ogromne važnosti u pripre
mama za oružanu borbu.

Šaljem ti i »Pisma ratnom sekretaru« gdje sam pokušao da bar donek
le rasvijetlim lik Zlate Dupko.

Beograd, 28. V 1979. g.
Pozdrav,

Mali

Draga Ljubice,

Pišem s malo zakašnjenja. Tvoje pismo sam primio krajem aprila. 
Ipak bi bilo dobro da se predomisliš i da odgovoriš na pitanja koja sam ti 
postavio. Potpuno se slažem da treba nešto opširnije reći o Jeli Marindolac. 
Rijetko je tko spominje. I to samo kao broj u nekoj skupnoj organizaciji 
(SKOJ u gimnaziji ili u selu Dubovac). Mislim da si ranije dala podatke o 
njenim prvim zadacima (povezivanje Dušana Čalića sa Stipom Dragomano- 
vićem i njen put do Komarnice).

Ja sam, po zadatku koji mi je postavila Nada, uspostavio vezu s Je
lom negdje u drugoj polovini novembra 1941. godine. Tada sam joj samo 
prenosio zadatke, a ona me je informirala o svom radu, što sam dalje pre
nosio preko Joce Damjanovića. Sastanci su bili rijetki. Zapravo, najteže nam 
je bilo da se sastanemo. Ona je zbog stava roditelja imala vrlo ograničeno 
kretanje. Najčešće smo se sretali »u prolazu« u Okučanima ili u Dubovcu. 
Zastali bismo nakratko, pozdravili se kao u slučajnom susretu, i možeš za
misliti u kakvoj brzini mi je ona govorila, odnosno ja prenosio zadatke 
»odozgo«.

Mojim padom u zatvor, 21. februara 1942. godine, kontakt je prekinut. 
Mislim da je onda veza s Jelom išla preko Anđe Pačkić iz Donjih Okučana ili, 
direktno, preko Laze Vukičevića iz Dubovca. Po izlasku iz zatvora bio sam 
zadužen za rad sa SKOJ-em na kotaru Nova Gradiška i Okučani. Od tada 
pa sve do augusta 1942. godine imao sam redovnu vezu s Jelom, do njenog 
hapšenja, u julu 1942. godine. Neposredno prije hapšenja imali smo po
sljednji sastanak u Cagama kod Ostoje Dejanovića.

Pisati o njoj, o Jeli, mislim da nije baš tako lako i jednostavno. Ti 
je sigurno najbolje poznaješ. Ipak se radi o jednom posebnom karakteru, 
na koji je, možda, mnogo utjecalo i stanje u porodici (otac). A možda je to i 
moje subjektivno mišljenje. Zaista su oni naši skojevci, poginuli i strijeljani, 
bili divni ljudi, s prekrasnim osobinama. I ona je bila takva. Naročito kad 
se radilo o zaduženjima i obavezama na terenu. Ona je pored Dubovca ima
la zadatak da se veže s posavskim selima i Okučanima. I da pokuša da li se 
može bilo što učiniti u Novom Varošu i Staroj Gradiški. Pored toga, ljeti
1942. godine orijentirali smo Jelu i na rad sa starijima. Sva je bila nekako 
sastavljena od stidljive skromnosti i discipline, što se čak i tokom narod- 
nooslobodilačke borbe rjeđe sretalo u takvom opsegu. O učinjenom je govo
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rila tiho, čak šapatom. A zadatke je uvijek ponavljala, a završila bi: »Može 
se« — pa poslije kratke pauze i: »Mora se«.

Stekao sam utisak da je živjela u posebnim, čudnim porodičnim uvje
tima. Ali o tome nije htjela da govori. Samo mi je jednom rekla: »S rodite
ljima je najteže. Otac ...«

Kada sam joj prenio odluku da je ušla u Općinski komitet SKOJ-a, 
prosto je pocrvenjela i dodala kao za sebe: »A da li ću ja moći sve to da 
opravdam«.

Trebalo bi nešto reći o Jeli i iz gimnazijskih dana. Iz istog ste sela, 
zajedno ste putovale vlakom u školu i mislim da je najbolje poznaješ. Ja 
bih lično volio da znam kako je došlo do toga da ona ide u Komamicu k 
Stipi da ga obavijesti, odnosno organizira njegov kontakt s Ćulom u Kova- 
čevcu. Tko joj je dao taj zadatak, kako je ona išla tamo? Preko Ančike ili di
rektno? To je težak zadatak za nju, povučenu, skromnu, tihu i često (tako je 
izgledala) — dosta neodlučnu.

U vrijeme neposredno prije hapšenja sve ju je više obuhvaćala že
lja da dođe u partizane. Bilo je to u junu 1942. godine. Sreli smo se u Ben
kovcu. Tada je čvrsto odlučila da ostane s nama. Kakva je to bila mašta i 
sanjarenje o partizanima! Takvu viziju kakvu je ona imala teško je i za
misliti. O samom hapšenju čuo sam mnogo verzija. Jedna je ipak najstraš
nija: kažu da ona, u prvom momentu, nije bila među uhapšenima za logor, 
ali da je njen otac tada počeo vikati da je ona komunist i glavni krivac što 
ga gone u logor. Tada su i nju ubacili u kamion. Volio bih da čujem drugu 
verziju i da je ta druga točna.

Vjerujem da se o Jeli Marindolac može dosta napisati. Dosta i lijepo. 
Plemenito i s puno humanizma. Meni je, na primjer, žao što nikada nije 
prisustvovala sjednici Općinskog komiteta SKOJ-a jer je odmah pala u za
tvor. Ili, dolazila je na sastanke u Benkovac, Cage i u Ratkovce, a nikada — 
što je mnogo željela — nije vidjela više partizana, neki vod ili desetinu. Itd.

Beograd, 20. V 1980. g.

Pozdrav,
Mali

Draga Ljubice,

---- Uzeo sam tvoja pisma od 1. XI 1979, 21. IV 1980. i 30. V 1980. go
dine i pokušavam da te ponovo zamolim za odgovore. Šaljem ti i kopije 
pisama koje sam ti ranije poslao. Ako su ti prva pitanja komplicirana (a ja 
mislim da nisu), onda da pojednostavimo: šaljem ti nova pitanja. Možda
i malo više razrađena. No, prije toga o stilu. Ti kažeš: » . . .  Razilazimo se i u 
načinu pisanja...« (tvoje pismo od 30. V 1980. g.). Mislim da je to najspo- 
rednije. Prosto da pišemo onako kako su se redali događaji i po sjećanju. 
Korigirat će i tvoje i moje pisanje oni kojima je to zanat. Mi, uostalom, 
pišemo onako kako smo vidjeli i razumjeli događaje, a historičari će naći 
neko objektivno mjerilo za ocjenjivanje. Mi dajemo činjenice.
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Pišeš da nisi dovoljno kvalificirana. Ne slažem se. A imala si kvalifi
kaciju da prije rata postaneš skojevka, da rukovodiš aktivom, da onako us
pješno radiš 1941. godine, da povezuješ komuniste s Ćulom u onako teškim 
ilegalnim uvjetima, ideš u Staru Gradišku k uhapšenim drugovima, odlaziš u 
Petrovo Selo i dovodiš Zvonka Kriškovića u Benkovac, itd., itd. Ako si to mo
gla raditi, onda sigurno to možeš i napisati. To je, ipak, lakše.

Da pokušam postaviti pitanja na malo drugačiji način.
1. Molio bih te da ukratko napišeš nešto o, kako se to kaže, politič

koj situaciji u bivšem kotaru Okučani, o nekim nacionalističkim i drugim 
pojavama te nosiocima tih pojava. Nije najhitnije da sve obuhvatiš. Uzmi 
posavska sela, Dubovac, Novi Varoš, Okučane i još neka sela gdje si se kre
tala i gdje si radila, imala roda i odlazila, imala prijatelje i posjećivala ih 
(Stoju Dodiković u Lađevcu, na primjer). Jovo Delibašić je napisao za dosta 
sela. Ima odličnu memoriju. Dobro je dao svoj kraj uoči rata: ljude, politi- 
kanstvo, glasanje, djelovanje progresivnijih elemenata, naročito učitelja, ko
munista i simpatizera, itd.

2. Ostavi se toga da napišeš »sve što znaš o SKOJ-u«. Zvonko i Nikica su 
dali dosta cjelovit pregled. Pokušaj sa što više detalja obraditi »ženski ak
tiv« kojemu si ti bila sekretar. Kada je formiran? Tko i kada je priman u 
SKOJ u tom aktivu? Kako ste radili i da li je tko od rukovodstva SKOJ-a iz 
grada ili iz gimnazije dolazio na sastanke toga aktiva? Kome si referirala i 
od koga si primala zadatke?

3. Interesantno bi bilo da kažeš nešto i o svojim putovanjima u Staru 
Gradišku, radi kontaktiranja s uhapšenim komunistima, Milanom Nikolićem
i Rankom Zecom. S kim si sve tamo kontaktirala? Tko ti je omogućavao kon
takte i tko te je zadužio? Koje i čije direktive si prenosila i od koga si pri
mala izvještaje? Dobro bi bilo da označiš, ako ikako možeš, i vrijeme: kada 
su počeli, kada prestali ti kontakti s uhapšenima. Ti jedina to možeš. S 
tobom je još išla i Nada Dragosavljević.

4. Budući da si poznavala Ančiku Janoušek, dovela si na sastanak u 
Benkovac njenog muža Zvonka Kriškovića, sekretara partijske ćelije Staro 
Petrovo Selo — Vrbova. Mislim da je to bilo prije puta Jele Marindolac u 
Komarnicu da uspostavi vezu između Dušana Čalića i Stipe Dragomanovića. 
Pretpostavljam da je Zvonko informirao Ćulu o situaciji u tom dijelu novo- 
gradiškog kotara, o partijskoj organizaciji, te o Rudici Jakovcu, Milanu Kru- 
niću, Zlati Dupko itd. Da li si išla direktno u Petrovo Selo ili si kontakt 
uspostavila u Novoj Gradiški? Preko koga? Da li si ti došla na ideju da dove- 
deš Zvonka u Benkovac?

5. Zvonko Lučić mi piše da je Nada došla u Cernik da uspostavi vezu 
između Ćule i komunista u Novoj Gradiški i Cerniku. Pretpostavlja da je 
s Nadom došla i Danica Pernić. Znači li to da si ti povezala njih dvije (ta
i Danica je bila član tvog »ženskog« aktiva). Međutim, poslije 1942. godine 
gubi se svaka veza s Danicom. Nigdje se više ne vidi u materijalima, niti su
rađuje, niti je više itko traži za bilo kakvo zaduženje. Da li si poslije bar čula 
nešto o njoj i njenom radu?

6. Još samo jedna molba. Obradi svoje odnose i prijateljstvo s poro
dicom Janoušek, a posebno rad Ančike i njenog brata. Gdje odlazi Ančika 
poslije hapšenja muža i brata. Osvježi ta svoja sjećanja i na suradnju i su
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srete s njom i njima dvojicom, Alojzom i Zvonkom Kriškovićem. U ustaš
koj policijskoj arhivi našao sam originalno pismo Dušana Čalića upućeno 
porodici Mašek (Ankici) u Novoj Kapeli. To je bilo rano 1942. godine, mislim 
u februaru, poslije hapšenja Alojza i Zvonka. Pošta je trebalo da dođe preko 
Starog Petrovog Sela do Rudice Jakovca, ali je veza bila prekinuta Zvonko- 
vim hapšenjem, pa je Vrban krenuo direktno u Kapelu (tada je, u Novoj 
Gradiški, i uhapšen).

Kao što vidiš, draga Ljubice, pitanja su jednostavna i konkretna, isklju
čivo vezana za tvoj rad.

Pišeš mi o Jeli i da nisi znala da je bila član Općinskog komiteta. Spo
minješ da joj ni ime nije urezano na spomenik u Okučanima. Mislim da se 
to može i mora ispraviti. U muzeju u Staroj Gradiški piše, ima njena slika. 
Jednu opširniju njenu biografiju moglo bi obraditi nas nekoliko. Samo, ti 
organiziraj. Mislim da nešto o njenom radu u 1942. godini mora da zna i 
Branko Smiljanić. Kažeš da joj je otac bio despot i da je morala od njega 
kriti svoj rad. Za izlazak van kuće morala je tražiti njegovo odobrenje. Zato 
je ona često znala reći: »E, roditelji, roditelji...«.

Pozdravi Anđu. Pisat ću joj uskoro.

Beograd, 3. XI 1980.g.

Pozdrav,
Mali

O Ljubičinim odgovorima

Ljubica Orobabić spada u starije komuniste okučanskog kraja. Bila 
je vrlo vrijedna i uporna u radu. Izvršavala je mnoge zadatke koje je naj
prije dobijala od Nikice Smiljanića i Milana Nikolića, još u gimnaziji, a posli
je od Dušana Čalića, kada su već počele pripreme za organizaciju ustanka. 
Nisam nikada čuo da je odbila neki zadatak ma kako bio težak, rizičan i pun 
opasnosti, i to u ono izuzetno teško vrijeme kada su to znali ponekad uči
niti i mnogo stariji i iskusniji komunisti, čak i članovi partijskih foruma.

Ne želi da piše. Ne da nije htjela, nego ne smatra sebe kvalificiranom, 
tako ona objašnjava. Predlagala je da svi mi zajedno, predratni komunisti
i učesnici pokreta od 1941. godine, održimo sastanak na kojemu bismo izni
jeli svoja viđenja razvoja SKOJ-a i Partije, te našeg rada. Netko bi to onda 
pismeno obradio. To je teško. Možda bi jedino neki historijski institut mo
gao organizirati jedan takav sastanak.

Što Ljubica zna? Mnogo. Samo da poredamo neke od situacija, doga
đaja i obavljenih radnji gdje je i ona najaktivnije učestvovala. Ona je jedi
ni preživjeli svjedok toga. Šteta što nije iznijela svoja sjećanja i dala pri
log ovoj knjizi, koji bi bio vrlo dragocjen. Možda će netko imati više sreće 
od mene.

1. Mislim da je Ljubica prva s teritorija Okučana primljena u SKOJ 
u novogradiškoj gimnaziji, ili među prvima. Tek poslije postaju skojevci: 
Ivica Vrban, Vlatko Milanović, Đorđe Vitez i drugi. Bila je i stariji i iskus
niji đak. Pretpostavljam da je učestvovala u gimnaziji u diskusijama kako
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dalje razvijati SKOJ u našem kraju gdje je bilo dosta đaka vlakaša. Sigurno 
s Nikicom Smiljanićem ili Milanom Nikolićem. Prema tome, ona odlično zna 
razvoj SKOJ-a na okučanskom terenu od samog početka.

2. Ljubica je bila sekretar »ženskog« aktiva SKOJ-a u gimnaziji. Tak
vih aktiva drugdje nije bilo. To je, sudeći po arhivi drugih skojevskih or
ganizacija, sigurno jedini slučaj. Kada je formiran taj aktiv? Tko je sve 
bio član. Da li sekretar aktiva prisustvuje i drugim sastancima u školi? Na 
ta i slična pitanja može odgovoriti jedino Ljubica.

3. Po dolasku ustaša na vlast Ljubica je uz Nadu Dragosavljević, ra
nije od svih skojevaca u našem kraju, počela da radi. Ili u isto vrijeme s 
Nikolom Vujasinovićem. Drugi članovi aktiva uključuju se u rad tek u junu
1941. godine. Formiranje SKOJ-a u Dubovcu i u Okučanima i ponovo pove
zivanje članova SKOJ-a novogradiške gimnazije samo je dio Ljubičina rada. I 
u Donjim Okučanima formirana je skojevska grupa, ali samo »ženski« aktiv 
(Anđa Pačkić, Jela Ostrolučanin, Ljuba Pavlović). Možda na iskustvu novogra
diškog »ženskog« aktiva.

4. Nisam siguran da je netko duže zajedno radio s Nadom Dragosav
ljević od Ljubice. Zato bi ona mogla mnogo pomoći oko sređivanja podata
ka za Nadinu biografiju. Još se mnoge stvari ne znaju. Nada i Ljubica zajed
no rade od aprila 1941. godine, pa sve do odlaska u partizane gdje nastav
ljaju suradnju. Mislim da bi ona mogla dati niz dragocjenih podataka i o 
Nikoli Vujasinoviću s kojim je radila u gimnaziji, pa ponovo od maja 1941. 
godine.

O Nadi je dosta pisano. Čak je bilo i nekih literarnih pokušaja, ali se 
vidi da su svi ti autori vrlo površno poznavali Nadu, njene osobine, rad, od
nose s ljudima. O njoj bi Ljubica mogla mnogo toga napisati.

5. Ljubica je mnogo učinila na povezivanju Dušana Čalića s komunis
tima istočnog dijela novogradiškog kotara. Bilo je tu i predratnih poznansta
va. Kako, kada i s kim je počela surađivati? Da li direktno ili preko veza 
u Novoj Gradiški?

Od posebnog je i šireg interesa da se sve stavi na papir o njenim kon
taktima s uhapšenim drugovima koji su se nalazili u Staroj Gradiški. Preturio 
sam dosta dokumenata: stoji samo da su Nada i Ljubica održavale vezu s 
Milanom Nikolićem i Rankom Zecom dok su bili u Staroj Gradiški. A da li 
je viđala i druge uhapšene ili saznavala bilo što o njima (Šacu Pemića, Slav- 
ka Polaka).

Bilo bi potrebno da se točno utvrdi kako je Jovo Milanović Crnja 
došao na sastanak s Čalićem u Benkovac, preko koje veze, kojim putem, tko 
ga je sačekao, tko mu je rekao za Ćulu. Zna se samo da je to Ljubica orga
nizirala, a da joj je na tu mogućnost skrenuo pažnju Milan Nikolić, u za
tvoru.

6. Učestvovala je u prvim akcijama skojevaca 1941. godine, npr. u ru
šenju telefonskih stubova i žice. Gdje je planirana ta akcija i kako je izvo
đena . . . ,  to, opet, zna Ljubica.

7. Ljubica je bila u Kleniku, u kući Milana Stanivukovića, one sudbo
nosne noći, 25. decembra 1941. godine, kada je nastaradala grupa naših pr
vih parizana. Svi su, osim Milana, poginuli. Ona je slušala tu borbu kada 
je pet skojevaca hrabro poginulo, ostavši bez ijednog metka. Poslije je u
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NOB-u i Milan poginuo. Ostala je živa samo Ljubica. Ona zna kako su puto
vali te noći, kako i gdje su večerali, šta su razgovarali prije borbe, itd.

8. Ostalo je vrlo malo napisano o Milanu Ećimoviću iz Vrbovljana. 
Ima čak i vrlo suprotnih mišljenja. Ljubica zna Milana. Vjerujem da je 1941. 
godine imala s njim i kontakte, a možda i prenosila zadatke. Teško je sada, 
na primjer, rekonstruirati kako se Milan Stanivuković povezao s Nadom, od
nosno s Ćulom i tko ih je povezao. Vjerujem da je Ljubica davala dragocje
ne informacije o ljudima koji su nama naklonjeni, o situaciji na terenu, o sim
patizerima Partije jer je najbolje poznavala cio taj kraj. A i Nada i Ćule 
su ipak došli iz Zagreba.

9. Jedna od naših preokupacija je i novogradiški zatvor. O hapšenju
i stradanju, o slanju u Jasenovac ili Staru Gradišku, odnosno Norvešku, ne 
zna se dovoljno precizno. Ima i mnogo insinuacija o nekim ljudima u vezi 
s njihovim držanjem. I to je sve češća pojava. Ljubica je također bila u za
tvoru. Na njeno držanje nije nikada pala ni jedna mrva sumnje. Obratna. Go
vorilo se kako je hrabro podnijela mučenja od strane ustaških agenata. 
Pokušala je da bježi (14. III 1942. g.). Ponovo je bila uhapšena. Tko je sve 
onda bio u zatvoru kada i Ljubica, da li se sjeća Alojza Janoušeka, Rudija 
Jakovca i drugih koji su ostali u zatvoru poslije organizacije bijega (jer su im 
noge lancima bile vezane za krevete). I Viktor Petrić i Jovo Samardžija su 
tada bili u zatvoru. Baš zbog različitih podataka o držanju mnogih u zatvo
ru, njeno bi svjedočenje zaista bilo dragocjeno.

10. III 1981. g.

Razgovor s Ljubicom Orobabić1

... Prvo o kontaktu sa Starom Gradiškom.
1. Održavala sam, još prije rata, kao skojevka stalne veze s Milanom 

Nikolićem. On je zajedno s Milanom Tomićem i Reljom Kalemberom dolazio
i k meni kući, u selo Dubovac. Kada je Nikolić bio prebačen u Staru Gra
dišku, njegovi roditelji, koji su ga mogli posjećivati, došli su i do mene u 
Dubovac (vjerojatno ih je k meni uputio Milan) i tako je zapravo uspostav
ljena veza s logorom u Staroj Gradiški.

Dok se Milan Nikolić nalazio u novogradiškom zatvoru (zajedno sa 
Šacom Pernićem, Rankom Zecom i Slavkom Polakom), ispitivao ga je poznati 
frankovac Anđelko Antoš Cico, koji mu je prijetio i pištoljem.

Tada su mi, u prvom kontaktu u Dubovcu, Milanovi roditelji ispričali 
da je on svega nekoliko dana po okupaciji krenuo u Novu Gradišku. Rodi
telji su ga odvraćali i ukazivali na opasnost. Uzalud. Odlučio je da ide i 
poručio roditeljima kako mara uspostaviti veze u Novoj Gradiški i da 
ne može ostati »izoliran od partijske organizacije ...«.

Uhapšen je bio odmah po dolasku u Novu Gradišku.
Točno je da sam povezala Jovu Milanovića Crnju, sekretara KK Par

tije Slavonska Požega, s Dušanom čalićem. Crnja je došao u posjetu Milanu

1 Ostavio sam u cijelom tekstu »razgovora« s Ljubicom i svoj komentar o tome što Ljubica zna
i može da kaže. Uostalom, taj tekst sam joj i pokazao. Bila je zadovoljna. Poslije je došlo i do 
ovog razgovora, koji je mogao biti i opširniji, detaljniji.
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Nikoliću u Staru Gradišku, a ovaj ga je uputio k meni da uspostavi vezu. 
Ja sam bila dosta rezervirana i oprezna u razgovoru s njim jer ga ranije 
nisam poznavala. Uzela sam bicikl i otišla u Staru Gradišku i tražila razgo
vor s Milanom. Stražar ga je doveo. Uspjeli smo da izmijenimo nasamo neko
liko rečenica. Milan mi je tada za Crnju rekao: »Vjeruj mu i poveži ga s organi
zacijom«. Ja sam ga poslije uputila k Dušanu Čaliću u Benkovac. Eto, tako 
je bio uspostavljen kontakt sa KK Partije Slavonska Požega.

Poslije smo Nada Dragosavljević i ja išle biciklima u Staru Gradišku. 
Vidjele smo Milana Nikolića, Ranka Zeca i Šacu Pernića na zatvorskim pro
zorima. Mahale im, ali nismo mogle da razgovaramo s njima.

Milan Nikolić nije bio mučen u Staroj Gradiški. Hranu su primali od 
kuće i čekali da budu otpremljeni za jasenovački logor. Naime, sva istra
ga je bila sprovedena još u Novoj Gradiški. To su obavile ustaše, bivši đaci 
frankovci, koji su i poznavali njih i njihov rad.

2. Kontakt sa Zvonkom Kriškovićem uspostavila sam preko Ančike 
Janoušek. Bile smo skojevke i prije rata. Posjetila sam je u maju 1941. go
dine. Bila je pred udajom za Zvonka. Rekla mi je da je i on komunist. Raz
govarala sam sa Zvonkom. Otvoreno. Predložila sam mu da ga povežem s 
»glavnom vezom«. Ubrzo je došao u Dubovac i uputila sam ga u Benkovac 
do Dušana Čalića. Tako je, mislim, već krajem maja ili početkom juna bila 
uspostavljena veza između Benkovca i partijske organizacije u istočnom di
jelu kotara.

3. Preko Dubovca je dolazio i Milan Tomić na kontakte s Dušanom 
Čalićem. Odatle je išao i u Zagreb kao politički kurir na vezu s Vladom 
Popovićem.

4. O Nikici Vujasinoviću mogu reći samo da mi je ostao u sjećanju 
kao odličan đak, ozbiljan i povučen mladić, čija je ozbiljnost bila znatno is
pred njegovih godina; bio je u svoje doba zreliji nego što su bili njegovi 
vršnjaci, bio je jednostavan, skroman i vrijedan. Mnogo je radio, čitao, pro
učavao. Družeći se s njim, moglo se mnogo naučiti. Mnogo se zalagao, bio je 
s narodom i svesrdno prenosio ono što je naučio, a naučio je mnogo jer su 
kod njega bile udružene sjajna inteligencija i vrednoća...

Zagreb, septembra 1981. godine

Ljubica Orobabić

i
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ANĐA PAČKIĆ SMEĐA

Rođena 1925. u Uštici kod Jasenovca, Novska.
Član SKOJ-a od 1941. godine.
Pačkićeva kuća je bila vrlo važan punkt za veze i sastanke u Okuča

nima. Otac joj je bio željezničar i to je omogućilo da dolaze kuriri i iz Za
greba, Beograda, Nove Gradiške itd. Preko iste kuće su dolazili i ilegalci koji 
su odlazili u partizane.

Uhapšena je 1943. godine. Iako je na suočenju bilo »dokaznog materi
jala«, Anđa ništa nije priznala. Mučena, imala je vrlo hrabro držanje.

Godine 1944. uspjela je da pobjegne iz jednog logorskog transporta
i da dođe u partizane.

Poslije rata nastavlja s radom. Mučenje ju je napravilo invalidom
i morala je da vrlo rano postane penzioner.

Živi u Zagrebu.



Kao što ti je poznato, već se poduže bavim ovim našim krajem: bor
bom, žrtvama, uspjesima i ljudima koji su u svemu tome učestvovali ili su 
bili protiv. Ti znaš mnogo, a i mnogo si radila od prvih dana priprema za 
ustanak. Zato te molim da mi odgovoriš na dvije grupe pitanja. Na jedna samo 
ti možeš odgovoriti, a drugim ćeš mi pomoći.

1. U pripremama za ustanak vrlo su značajnu ulogu imali punktovi 
veza: prenošenje materijala, kurirski poslovi, prebacivanje u partizane iz uda
ljenijih mjesta, itd. U Okučanima su bila tri takva punkta: tvoja kuća, Mile- 
cova obućarska radionica, gdje je radio i Duka Milosavljević, i kuća Aftana 
Sokola.

Molio bih te u vezi s tvojom kućom:
— Tko je sve od tvojih znao da održavaš veze s Nadom Dragosavljević, 

Milanom Stani.vukovićem, Milom Cetinjskim u Novoj Gradiški, Ćulom i 
drugima? Jesu li oni znali da si član SKOJ-a? Napiši mi tko i kada te je pri
mio u SKOJ, gdje si i s kim radila, grupno ili pojedinačno?

— Kome si sve nosila poštu i od koga si primala izvještaje iz Nove Gra
diške za Nadu, odnosno Ćulu?

— Tko i kada dolazi u partizane preko tvoje kuće (iz Zagreba, Beo
grada, Nove Gradiške)?

— Koje su sve veze preko tvoje kuće išle iz Posavine za Benkovac i 
obratno?

— Koje si sve konkretne zadatke izvršavala (sakupljanje pomoći, veze 
sa ženama, rasturanje propagandnog materijala, itd.)?

2. Druga pitanja odnose se na Nadu Dragosavljević.
— Kada si upoznala Nadu Dragosavljević? Kada počinjete suradnju

i rad kao članovi SKOJ-a?
Vidio sam jednu sliku koju je snimio Stjenjka u Okučanima 1939. go

dine: ti, Nada, Nikica Vujasinović, Mišo Cirkveni, Jovanka Žegarac i dr. Zna
či da si Nadu poznavala i ranije, prije njene aktivnosti kao skojevke, ili je 
ona već i tada radila. Napiši mi o tome sve što ti je poznato. Konzultiraj se i s 
Ljubicom Orobabić.

— Prema nekim podacima tebe je Nada primila u SKOJ 1941. godine. 
Kako je to učinila i kada? Tko je još u to vrijeme primljen u SKOJ u Oku
čanima? S kim si sve u Okučanima održavala kontakte? Da li ste imali i 
grupnih sastanaka?

— Da li si poznavala Nikicu Vujasinovića kao skojevca i što ti je po
znato iz njegova rada?

Molim te, o svemu napiši onoliko koliko ti je poznato.
25. I 1981. g.

Mnogo pozdrava,
A. Duhaček

Dragi Mali,

Primila sam tvoje pismo. Da je to bilo prije dvadesetak godina, sigur
no bih se više i točnije sjetila datuma, ljudi i događaja. Pokušat ću da ti 
pomognem.

Draga Andò,
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1. Negdje 1940. godine Nada Dragosavljević mi je donijela nešto za 
šivanje jer sam učila krojački zanat u Novoj Gradiški kod Lavrića, podvor- 
nika u novogradiškoj gimnaziji. Zanat nisam završila jer je ta porodica po
stala profrankovački. raspoložena i ja sam kao Srpkinja bila poslije dvije i po 
godine učenja otpuštena. Nada je često navraćala i razgovarala sa mnom. Ja 
sam znala pričati i o našem teškom zanatu, slabim zaradama, o odnosima 
prema šegrtima, itd. Mislim da je to ona vrlo vješto iskoristila i uz razna 
objašnjavanja počela mi donositi i knjige, npr. »Kako se kalio čelik«, »Stva
ranje novog svijeta«, itd. Ja sam tada počela davati te knjige i mojim naj
boljim prijateljicama, Jeli Ostrolučanin i Ljubi Pavlović. Tako sam se poste
peno opredijelila za naš pokret.

Nada je nastavila dolaziti k meni i 1941. da me angažira za direktne 
zadatke.

Već u junu 1941. godine ona je formirala našu prvu skojevsku grupu 
u Donjim Okučanima. Pored mene, u grupu su ušle Jela Ostrolučanin i Ljuba 
Pavlović. One su bile vrlo napredne. Iako seljanke, znale su ići na proslavu 
Prvog maja, čitati napredne knjige itd. Bile su spremne da odmah pomognu 
kao kurirke, u skupljanju pomoći, prenošenju sanitetskog materijala, itd. 
Prije rata bile su članice »Seljačkog kola« i, kako su tu dolazili i komunisti
i napredniji intelektualci, sa simpatijama su gledale na Partiju.

2. Pored sakupljanja pomoći u sanitetskom materijalu, pisaćem pri
boru itd., počeli smo raditi i na raspačavanju propagandnog materijala, ras
turanju letaka, pisanju parola itd. To je bio dosta opasan posao, ali smo 
organizirali stražarenje za vrijeme rada.

Najopasniji bio je kurirski posao van Okučana. I uvijek s kompromi- 
tirajućim materijalima (lecima, poštom, itd.)! Dobila sam naziv Smeđa. Pr
vo sam počela prenositi poštu u Novu Gradišku kod obućara Viktora Petrića. 
Nosila sam u oba pravca. Materijal je donosila i odnosila Nada. Pored te 
veze, u Novu Gradišku sam išla na kontakt i Mirku Kljajiću. Mislim da sam 
poštu predavala Mirkovu bratu Dušanu. Zatim sam, do njegovog hapšenja, 
redovno odnosila i donosila nešto Milanu Tomiću. I, konačno, postala sam i 
veza između Nade, odnosno Ćule i Mila Popovića Cetinjskog.

Posao se sve više razvijao. Naša kuća je postala jako prometna. Nada 
je odlučila da i sve veze između Benkovca i posavskih sela, praktično s 
Milanom Stanivukovićem, idu isto preko mene. I to se moglo donekle kon
spirativno izvoditi, ali opasnost je postala kada su tu, u kući, održavani sa
stanci s drugovima iz Posavine. Ćule je počeo preko naše kuće slati i za
datke za Nikicu Vujasinovića. Kuriri iz Benkovca, odnosno Caga, bile su Ana 
Zivković, Mara Sekulić i Anka Dejanović.

Zatim, bilo je odlučeno, vjerojatno u Benkovcu, da naš punkt postane 
veza za dolazak u partizane drugova iz Beograda, Zagreba i dr. Ja sam 
imala zadatak da ih uputim ili odvedem do Zvonka Sokola ili do obućara 
Mileca gdje je radio Duka Milosavljević. Mislim da smo već u rano proljeće
1942. godine primili neke drugove iz Beograda i ja sam ih uputila u Benko
vac preko Sokola. Zatim i drugove iz Zagreba (mislim, jedan učitelj i posli
je jedan liječnik).

3. Po Nadinom odlasku u partizane, u novembru 1941. godine, mora
la sam sama ići na sastanke u Benkovac ili Cage i da direktno od Calića,
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Grbica ili od nje primam zadatke. I Delija je povremeno dolazio na sastanke 
sa mnom u Cage u kuću Ostoje Dejanovića.

Poslije sam dobila i jedan specijalan zadatak, tj. da redovito pratim 
kretanje neprijateljskih vlakova na pruzi Beograd — Zagreb. Tu mi je po
magao otac, dok je bio na pruzi i u radnom odnosu, a poslije mi je redov
no davao informacije Ljubo Ivanišević, prometnik na željezničkoj stanici.
S obzirom na to da se posao sve više širio, postao je raznovrstan, posebno 
kurirska služba, angažirala sam, po Nadinom odobrenju, i pojedine drugo
ve i drugarice: Jelu Ostrolučanin, Ljubu Pavlović, Micu Ivanković, Iliju Opan
čara, Andriju Marindolca i Jelenu Bogdanović.

Za Ivicu Vrbana iz Okučana jedno vrijeme sam prenosila i poštu (do 
njegovog hapšenja), odnosno za Milana Ećimovića u Vrbovljanima.

Cijela moja porodica bila je upoznata s mojim radom i rado su mi 
pomagali. Čak i u raspačavanju i prenošenju propagandnog materijala, po
šte, letaka, lijekova, itd.

4. U aprilu 1942. godine Ćule i Delija su donijeli odluku da Zvonka 
Sokola i mene prime u Partiju i da ubuduće zajedno radimo na održavanju 
veza, ravnomjernije rasporedimo kurirsku službu i prebacivanje drugova u 
partizane. Ja sam lično dobila zadatak od Delije da održavam, kao kurir 
Kotarskog komiteta Partije, vezu s Milom Popovićem u Novoj Gradiški. U 
cijeloj 1942. godini rad je bio odlično organiziran sve do prebacivanja jed
nog druga iz Zagreba u partizane. Međutim, tog su druga (ne znam mu ni 
danas ime) ubrzo uhapsile ustaše, ili zarobile, ili se i sam predao, tako da 
je došlo do provale. Poslije je priznao i odao i mene jer sam i ja učestvo
vala u toj akciji.

5. Pitaš me za Nadu. Upoznale smo se, mislim politički, još 1940. godi
ne. Ona mi je stvarno bila prvi učitelj. Imala je strpljenja i takta. Ali u po
slu nije mnogo taktizirala. Kad je došla okupacija, nastupila je odmah sa 
zadacima i radom tako da nisam imala ni vremena da razmišljam, da shvatim 
sve opasnosti i rizike. I ona je mnogo radila, ali je i druge znala angažirati. 
Bila je vrlo vesele prirode, pristupačna i jako jednostavna.

Imala je ogromno povjerenje u ljude s kojima je radila. Tu je bila 
čak isuviše široka jer su uvjeti bili jako teški. Ustaški teror je već vladao. 
Sjećam se, jednom prilikom sam došla k njoj i zatekla Nikicu Vujasinovića. 
Oboje smo došli da primimo svoj dio »sledovanja« (propagandni materijal). 
Ona mi je odmah rekla da je i Nikica skojevac. Tako mi je rekla i za Ljubicu 
Orobabić, tebe i druge. Slala me i na zadatke u samim Okučanima (npr. k 
Jovanki Žegarac). Znala je odlično organizirati posao i zaposliti svakoga. Mi
slim da je najveća njena zasluga za tako brzo formiranje skojevskih grupa 
u Okučanima, Kosovcu, Bodegrajima, Donjim Okučanima, Dubovcu, Posa
vini, itd. Zapravo, jedino je ona organizaciono radila na formiranju tih gru
pa, a onda davala zaduženja i vrlo brzo prenosila rad na drugoga, pa išla 
dalje. I njena je velika zasluga što je Ćule mogao iz Benkovca da šalje svu
da kurire, da dovodi ljude u Benkovac na sastanke, da ima veze od Kape
le do Novske, itd. Nada mu je tu bila dostojan pomoćnik.

Zagreb, 18. II 1981. godine

Anđa
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SPASOJE POPOVIĆ

Rođen u Trnavi, Nova Gradiška, 1924. godine.
U gimnaziji bio simpatizer SKOJ-a i znao je tko su skojevci. Primao 

je i izvjesne zadatke od organizacije koje je savjesno izvršavao. Čitao je na
prednu literaturu. Tim radom je nastavio i u Trnavi gdje ga, povremeno, an
gažira i Đuro Potkonjak, sekretar partijske ćelije.

Već početkom 1942. godine, kada su se u selu stvarali prvi kontakti s 
omladinom, Popović je aktivan u stvaranju organizacije Savez mlade genera
cije i ubrzo primljen u SKOJ.

U drugoj polovini 1942. godine, sa još jedno dvadesetak omladinaca iz 
sela kolektivno odlazi u partizane gdje ostaje do kraja rata. Za vrijeme 
rata bio je komesar čete.

Po oslobođenju ostaje u Armiji.
Penzioniran je u činu potpukovnika.
Živi u Beogradu.
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Mislim da sam te posljednji put upoznao da želim nešto opširnije 
napisati o radu Partije i SKOJ-a na našem novogradiško-okučanskom područ
ju ... I tebe molim za pomoć1.

Mnogo pozdrava,
A. Duhaček

Dragi Mali,

Proučio sam tvoje pismo i tako upoznao što namjeravaš. Istina je, 
takvo nam izdanje nedostaje. Mislim da bi za šire sagledavanje prilika u biv
šoj općini Medari podatke trebalo zatražiti i od druga Jove Čanka, Ivice 
Hodaka, Milana Galovića, Milana Kesera i drugih. Oni bi ispunili mnoge 
praznine. Za obradu tih pitanja poslužiću se i materijalom koji sam i sam 
prikupio.

1. I prije dolaska učitelja Đure Potkonjaka krajem 1939. godine u 
Trnavu postojao je utjecaj KPJ u selu i okolini. Isticali su se pojedini na
predni ljudi, ljevičari, i djelovali opoziciono u Kraljevini Jugoslaviji. To se 
u jačoj mjeri osjetilo već počev od 1937. Pa i prije toga: 1935. godine u tr- 
navsku školu dolazi učitelj Petar Plamenac, vjerojatno član KPJ, koji se u 
Trnavi i Medarima ubrzo povezuje s tadašnjim ljevičarima iz opozicije. To 
je vrlo brzo uočeno, pa je Plamenac dekretom uklonjen, premješten. Obu
ćarski radnik Radovan Zaklan, ursovac iz Zagreba, često dolazi od 1937. god. 
u Trnavu svom bratu Nikici i drugim rođacima. Nikica je bio učesnik okto
barske revolucije i vratio se u Trnavu 1922. godine. Bio je vatreni pristalica 
socijalizma i rado nam je pričao o svojim utiscima iz ruske revolucije.

Radovan je iz Zagreba donosio naprednu literaturu i davao bratu Ni
kici i rođaku Đuri Lončaru, koju su i drugi čitali u njihovim kućama. Pri
dobili su i Uroša Rapajića, koji je inače bio rudar u Kanadi i zbog Ijevičar- 
skih pogleda bio »šupiran« u Jugoslaviju prije 1930. godine. Iz Medara im 
se pridružio i Vaso Jovanović, a iz Smrtića Jovo Božičković. Toj grupi pri
padao je i bivši trgovac Milan Vukašinović, koji se u vrijeme španjolskog 
građanskog rata našao na radu u Francuskoj odakle je pomagao španjolsku 
revoluciju pa su ga zato i zvali Španac. Po svom povratku 1937/38. godnie 
bio je vrlo aktivan (po nekim ljevičarima i drugima iz opozicije, sastajao 
se 1938. godine s Mirkom Kljajićem i Mirkom Gembarovskim. Čitali su 
list »Brazda« u školskoj čitaonici. U izborima 1938. godine toj gru
pi pristupa i naš seoski bogataš Đukan Zaklan (koji je još 1930-tih godina 
napustio JRZ). U periodu do 1939. godine ne spominje se Martin Trnka iz 
Dragalića. On se u 1940. godini povezuje s Potkonjakom. Eto, takvu su pod
logu za rad imali Đuro i Dušanka Potkonjak. Prema »mjestopisu« Potkonjak 
počinje s radom početkom 1940. godine.

Odmah po dolasku u ovu školu Đuro se, zajedno sa svojom suprugom 
Dušankom i svastikom Nedom Basarić, povezao s naprednim ljudima našeg 
kraja. Naročito je važno da se vješto približio sokolskoj organizaciji i dru

Dragi Spaso,

1 Pismo sam izostavio. Iz odgovora bit će čitaocu jasno Sto sam pitao.
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štvu »Prosvjeta« gdje je našao podršku kod pojedinaca, kao što je bio Pe
tar Žakula, Nikica Mihovilović i drugi. Onda je počeo okupljati u školsku 
biblioteku nas gimnazijalce: Nikolu Priču, Dušana Mihovilovića i mene. Seos
koj kazališnoj družini Trnava — Medari također je poklonio pažnju. U tome 
ga je izdašno podržavao Branko Crnojević, općinski činovnik, koji je bio 
vatreni ljevičar i simpatizer KPJ. Budući da sam se krajem jeseni 1940. go
dine zaposlio u općini Medari kao pisarski vježbenik, imao sam prilike da 
pobliže upoznam Crnojevića. On je nosio bradicu i zbog toga su ga zvali 
Lenjin. Sa siromašnijima je dobro postupao i nije htio plijeniti imovinu zbog 
neplaćenog poreza. Zbog toga je bio često u sukobu s načelnikom općine. 
Branko Crnojević se, pored Potkonjaka, brzo ističe u borbi protiv tadašnje 
vlasti. Poznato mi je da mu je često prijetio otpust iz službe.

Pored navedenih uz Potkonjaka se ističe i Đuro Lončar sa svojom 
opozicionom grupom koja se sve više širi, naročito u predizbornoj aktivno
sti 1939. Znam da je simpatizer KPJ bio i Ilija Priča (mlinar, bez ruke). Ta
ko je pred II svjetski rat Trnava, skupa s Medarima, sve više bila selo u 
kojem se osjećao rad KPJ.

Poznato mi je da je Potkonjak dopunio školsku čitaonicu naprednom 
literaturom: Gorki, Sinkler, London, Ostrovski, itd. U toj čitaonici smo se 
sretali. S obzirom da sam radio u općini, na mene je utjecao Crnojević, pa 
sam obavljao i kurirski posao između njega i Potkonjaka.

U to vrijeme u jesen 1940. godine Potkonjak je primio i Petra 2akulu 
za kandidata KPJ. On je tada bio nosilac i antifašističkih raspoloženja. Ne
posredno pred rat organizira jednu posebnu priredbu, kojom se ističe re
volucionarnost u našim selima. Pripremio je kazališni komad I. Cankara 
»Sluga Jernej i njegovo pravo«. Glavnu ulogu imao je Crnojević. Za odobre
nje ove priredbe bilo je dosta peripetija. Ipak su našli način da preko »Se
ljačkog kola«, u kojem je djelovao i advokat Divić, isposluju da im se odobri 
ta priredba, koja je odlično uspjela.

Na toj priredbi, sjećam se, kratko je govorio Divić i predao riječ Đu
ri Potkonjaku. To je Đuro iskoristio i održao vatreni govor kakav do tada 
nismo čuli u Narodnom domu. Veličao je SSSR, Crvenu armiju, raskrinka
vao fašizam i njegove petokolonaše i trulost buržoazije. Tada su iz sale dopi
rale parole »Živio SSSR i Crvena armija!« i »Dolje fašizam!«.

Poslije te priredbe je stigao dekret o premještaju Potkonjaka. Od
mah su se sastali kandidati KPJ Žakula i Crnojević i uz pomoć onih iz opo
zicije pokrenuli akciju za prikupljanje potpisa svih seljaka za »Peticiju« ban
skoj vlasti da se učitelj zadrži u Trnavi. Vidnu ulogu u tome igraju: Đuro 
Lončar, Petar Žakula i Đukan Zaklan. Delegacija je otišla za Zagreb i us
pješno završila razgovor. Potkonjak je ostao u Trnavi sve do odlaska u Bos
nu 23. XI 1941. godine.

I poslije odlaska Potkonjaka u vojsku 1941. godine u njegovom stanu 
okupljali su se i dalje simpatizeri KP (Lončar, Žakula, omladinci Priča i 
Mihovilović). Ta okupljanja nastavila je njegova supruga Dušanka i svasti
ka Neda. Poslije, 28. III 1941. godine žand. narednik Rogič iz Okučana sa 
još jednim žandarom hapsi Petra Žakulu. Đuru Lončara, Dušana Mihovilo
vića, Nikolu Priču i još neke iz Medara. No ubrzo su bili pušteni iz zatvora.
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Nakon obaranja vlade Cvetković — Maček 27. marta 1941. godine i 
u Medarima, kao i drugim mjestima, dolazi do manifestacija koje se organi
ziraju kao podrška vladi Simovića, ali ubrzo prerastaju u podršku KPJ pro
tiv fašizma. Tom prilikom bacani su i leci na javnim mjestima koje su ras
turali Petar Žakula, Branko Crnojević i drugi. Kako sam radio u općini, 
Crnojević mi je dao letak da se stavi na načelnikov stol. To sam i učinio. 
Sjećam se da je bila oštra reakcija na letak KPJ i odmah je pod udar došao 
Crnojević, koji je u to vrijeme bio kandidat, ako ne i član KPJ, jer je glavni 
teret primio na sebe poslije mobilizacije Potkonjaka u vojsku.

15. V 1941. godine ustaše su preuzele vlast u općini Medari. Glavni ak
ter je bio ustaša Josip Senfner, poznat iz gimnazije kao okorjeli frankovac, 
i Figurić iz Poljana. U službu ustaške vlasti stavlja se i Mačekova zaštita. 
Navodim i žalostan primjer da su neke vojnike razoružale žene u Gor. Bogi- 
ćevcima! I naše susjedno selo Dragalić, sa svojim ustašama, brzo se »afir
mira« u novoj vlasti. I oni su stvorili svoju ustašku organizaciju, koja je 
kasnije imala poznatu ulogu u našem kraju. Već 22. VI organizirala je i prvo 
ubojstvo u Trnavi.

Krajem maja 1941. godine, datuma se ne sjećam, došlo je do prvog 
većeg hapšenja komunista u novogradiškom i požeškom kraju. Tada je s 
ostalima uhapšen i Đuro Potkonjak, ali su ga na intervenciju naprednih se
ljaka iz Dragalića pustili na slobodu. Poslije je bio pod prismotrom, i kad 
je napustio školu, čekajući dekret za premještaj, stanovao je u Trnavi u 
kući Petra 2akule sve do odlaska u Bosnu 23. XI 1941. godine. Kad je pušten 
iz zatvora, Potkonjak je prešao u strogu ilegalu i održavao veze sa Žakulom, 
a preko njega je kontaktirao i s ostalim komunistima.

U isto vrijeme kada je uhapšen Potkonjak, žandarmerijski narednik 
Rogić iz Okučana došao je u Trnavu i Medare radi hapšenja njemu ranije 
poznatih lica iz Trnave i Medara (njih 11 je uhapšeno).

Potkonjak je bio pod prismotrom općinskih vlasti i dolaskom novih 
učitelja morao je voditi računa o svom kretanju. S njim je u to vrijeme kon
taktirao Petar Žakula, koji o tome kaže: »Kasnije je počela i veza s Milanom 
Vukašinovićem, koji je imao vezu s partizanima u Psunju, zatim s učom 
i nekima u Novoj Gradiški. I mene su slali na vezu u Novu Gradišku k obu
ćaru Jovi Samardžiji kojem sam nosio pismo od uče«.

U jesen 1941. godine sve su rjeđi i teži kontakti s Potkonjakom (i da
lje je pod nadzorom ustaša), pa je rad organiziran preko Nede Basarić.

U to vrijeme, po Žakulinom sjećanju, najaktivnija veza s rukovodstvom, 
s organizatorima NOP-a bila je Milka Čanak, »mala Milkica«, kako smo je 
zvali u Trnavi. Ona je djelovala nezapaženo, ali efikasno, bila je vrlo pogod
na ličnost za kurirske veze. Ona je preuzela kurirsku vezu između Dušana 
Čalića Ćule i komunista u Novoj Gradiški.

Ćule je, kao organizator oružanog otpora i partijski rukovodilac, već 
od početka okupacije prišao sređivanju partijskih i skojevskih grupa te 
okupljanju svih antifašistički raspoloženih ljudi da se pripreme za borbu.
O njegovom radu ne bih govorio jer je to općepoznato. Milkica Čanak je ima
la veze i s braćom Tencer, i drugima, a preko Smrtić-Ratkovca i s Jovom 
Delibašićem, koji je u našem kraju učinio mnogo za organizaciju ustanka.



U XI mjesecu 1941. godine Potkonjak je dobio zvaničan nalog za pre
mještaj u Bosnu, u selo Turić kod Brčkog. Nije mi poznato zašto je to pri
hvatio i napustio veze s Partijom u Slavoniji. U tim ozbiljnim trenucima za 
rad KPJ i organizaciju oružanog otpora on se kao iskusan partijski radnik 
morao bezrezervno staviti na stranu partijskih kadrova uz Čalića. Upravo 
to su njegovi suradnici u Trnavi i okolini očekivali. On je pokušavao uspo
staviti veze s NOP-om u Bosni, ali je tamo imao neprilika s četnicima, i kra
jem 1943. ili početkom 1944. došao je u partizane u Slavoniju. Neda Basa- 
rić je u jesen 1942. godine došla iz Bosne i preko Trnave otišla u partizane.

Krajem X ili početkom XI mjeseca 1941. godine Ćule šalje u Trnavu 
Milana Trifunovića šušu kod njegovog tasta Matije Popovića, lugara, da iz- 
vidi situaciju i prikupi pomoć za partizane u Psunju, koji su tada bili iznad 
sela Bobare. Tom prilikom šuša je posjetio i Tošu Ćuturila i brata Radu, a 
od Matije je odnio lovačku pušku s priborom, komplet s patronama, ranac 
i neku količinu novca. Tada se kod Matije Popovića našao i Ilija Popović 
koji od tada postaje stalni suradnik partizana i radi kao obavještajac za ru
kovodstvo NOP-a u Slavoniji.

Pored aktivista iz Trnave Petra Žakule, Milkice Čanak i Ilije Popo
vića važno je istaći i suradnju Đure Lončara, Milana Žakule, Petra Samca, 
Mile Milića, Nikice Mihovilovića, Nikole Berića, Toše Ćuturila, Janka Bobi- 
ća, omladinke Mileve Zakula, Nikole Price, Dušana Mihovilovića, Ranka i 
Vase Čanka. Također i moju suradnju.

U to vrijeme Dušan Mihovilović i ja smo se prvi put sastali s Josipom 
Krajačićem Prikom. Pitali smo ga što će sve biti u toj »novoj državi«, a on 
nam je odgovorio da se čuvamo i da im ne vjerujemo, ni on ovdje neće os
tati. »Čut ćete uskoro gdje su«. I, poslije nepun mjesec Prika je bio u par
tizanima!

U toku 1941. godine sakupili smo u Trnavi tri puške (jedan karabin i 
dvije lovačke puške) i predali ih partizanima.

Zima 1941/42. bila je izuzetno teška. Pao je veliki snijeg. To je oteža
valo veze s partizanima. No, i pored toga rukovodstvo NOP-a s Ćulom na če
lu u siječnju 1942. zakazalo je sastanak s aktivnim suradnicima u Trnavi u 
mlinu Teše i Bože Drobnjaka, radi formiranja prvog NOO-a.

Tim sastankom 12. siječnja 1942. godine (došli su svi pozvani) ruko
vodio je Ćule, a prisustvovao je i Alija2. Ćule je objasnio zašto ih je pozvao 
te cilj NOB-a i zadatak NOO-a. Na kraju je za prvog predsjednika predložio 
Petra Žakulu. To je skup prihvatio. Sastanku su prisustvovali: Petar Žaku- 
la, Nikola Berić, Dušan Pribić, Janko Bobić, Tešo Vidović i Tošo Ćuturilo, 
a vlasnici mlina braća Drobnjak su čuvali stražu. Po završetku su Ćule i 
Alija krenuli u Širince, a vodiči su bili Nikola Berić i Petar Žakula. Od ta
da ovaj odbor radi strogo ilegalno, a na sastanke povremeno dolazi Jovo 
Delibašić.

S Trna vom od tada postoje stalne veze. Odbor se sve više angažira 
da pomogne partizanima. Pod jakim utjecajem NOP-a pozvani obveznici od
bili su u februaru 1942. da idu u domobranstvo (pozvani preko Općine Ma- 
šić) i otišli u partizane, u logor na Gradini. Međutim, tu je donijeta čudna

2 Mirko Gembarovski



odluka da se svi vrate kućama, jer navodno nije bilo oružja. Ostali su samo 
Petar Samac i Bogdan Drobnjak. Mislim da je to bila pogreška koja se ne 
može ničim pravdati. Prema izjavama tih drugova koji su tada bili na Gra
dini, bilo je oko sto sposobnih boraca Srba koji su odbili da idu u domo
brane. Ipak, većina tih drugova, vraćenih kući, ostala je na liniji NOP-a i već 
1942. otišla u partizane.

U 1941. godini formirana je njemačka skupina u Mašićkoj Šagovini. 
Rukovodilac je bio Stefan Osvald. Izvodili su vježbe kod Narodnog doma u 
Medarima. Tamo je bio i njihov povjerenik Rajmund Hofman. Partizani su
4. III 1942. napali tu skupinu u Mašićkoj Šagovini. Osvald je bio ranjen i 
pobjegao u Novu Gradišku. Jedan dio te grupe otišao je u njemačku vojsku, 
neki su poginuli, a Hofman je dobio pravednu kaznu u jesen 1943. kada je 
likvidiran.

Ubrzo poslije došlo je na inicijativu Petra Žakule i Ilije Popovića i do 
formiranja skojevskog aktiva u selu. Prvi skojevci bili su Vojo Jelača, Jovo 
Čanak i Nikola Priča, a zatim Dušan Mihovilović, ja i Mileva Žakula. U po
četku su skojevci najviše služili kao kuriri, vodiči, a nosili su i hranu parti
zanskim jedinicama, čuvali stražu, itd.

Zatim dolazi do formiranja prvog Odbora AFŽ-a. Prva predsjednica 
bila je Mara Vujinović, a uz nju su bile Teja Popović, Anka Begović, Ana Ba- 
borac-Zubović i Mileva (Milka) Lončar.

Što se tiče rada SKOJ-a i omladine, moram istaći posebnu aktivnost 
skojevca Dušana Mihovilovića, koji je jedno vrijeme bio i sekretar SKOJ-a. 
Mi smo se sastajali u kući Ilije Popovića, na groblju, u šljiviku Petra Žakule, 
na Međicama (između Trnave i Medara) gdje je dolazio i Vojo Jelača, u šumi 
Popovac (kod kuće Francike Kovaček), zatim kod moje kuće ili na njivi Ogra
de Dušana Mihovilovića. Sve su to bili ilegalni sastanci. Dobijali smo bro
šure od tehnike OK KPH Nova Gradiška, letke za raznošenje i učestvovali po 
tvojim zahtjevima u povezivanju s ostalim skojevcima i drugim omladincima 
iz gimnazije i našeg kraja. Na tom poslu je i uhvaćen, u decembru 1942. go
dine, Nikola Priča u gimnaziji. U zatvoru je tučen, i Odmah početkom siječ
nja 1943. godine strijeljan u logoru Jasenovac. On ostaje uz Zlatu Dupko 
primjer junaštva naših skojevaca.

Ti si najviše upoznat koliko je Zlata Dupko bila primjer skojevke, na
dahnuće za našu generaciju. Znam da je i naša omladinka Milica Radma- 
nović bila njoj na vezi i da je Zlata za račun našeg obavještajca Volođe (Jo
ve Lončara) prikupljala podatke o uporištu Nova Gradiška. Ona je preko 
Trnave došla i na skojevsku konferenciju krajem 1942. godine u Rogulja- 
ma. Zlate se sjeća Branko Vidović i Stevo Vlaisavljević jer su u travnju 1942. 
godine bili u zatvoru skupa s njom. I sa Stojom Dodiković.

Što se tiče ostalih pitanja, mislim da sam na njih najviše odgovorio 
u točki 1. ovog pisma. Istina je da i sam imam problema s nekim detaljima iz 
tog perioda, zato ti predlažem da i drugi daju u svojim pismima odgovore 
iz svojih sredina u kojima su djelovali u to vrijeme. Moram skrenuti pažnju 
da se o nekim skojevcima može više reći. Želim istaći Nikolu Nikicu Vujasi- 
novića Uzuna (nadimak iz kemije). Poslije njegovog isključenja iz škole 1940. 
godine on se našao na školovanju u gimnaziji Kumanovo kod svog strica 
koji je tamo službovao. O tome sam vodio razgovor s jednim višim ofici
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rom Makedoncem iz Kumanova koji ga je dobro upoznao u toj gimnaziji. 
Zajedno su tamo širili ideje komunizma.

Savo Ogorelica ,iako sin bogatog seljaka-trgovca, postaje član SKOJ-a 
u gimnaziji i u prvim danima ima aktivnu ulogu. U vezi je s grupom Mila
na Stanivukovića. Savo je bio veliki drug i ubrzo se afirmirao. Bio je pom. 
komesara Novogradiške čete i na toj dužnosti od tifusa i bolesti pluća umro.

8. II 1981.

Spasoje Popović

248



ĐURO POTKONJAK

Rođen 1914. godine u Divoselu, Gospić.
Član je Partije od 1935. godine.
Došao kao učitelj na teren Nove Gradiške početkom 1940. godine u 

selo Trnavu. Po dolasku odmah djeluje kao revolucionar. Prije dolaska u 
Trnavu bio je na službi u Lici, gdje je blisko surađivao i s Jakovom Blaže- 
vićem i ostalim istaknutim komunistima Like.

Najveću svoju aktivnost — po direktivi sekretara OK Partije, Mirka 
Kljajića — razvija u Samostalnoj demokratskoj stranci na novogradiškom i 
okučanskom terenu. Tu je imao vidnog uspjeha. Pripremio je teren i za for
miranje prve partijske ćelije u Trnavi. Zajedno s drugim naprednijim uči
teljima istog kraja radio je s narodom, omladinom, na kulturno-prosvjet- 
nom planu, popularizirao socijalizam. Sovjetski Savez, itd.

Hapšen maja 1941. godine s ostalim članovima Okružnog komiteta. 
Imao dobro držanje.

Učesnik NOR-a.
Sada u penziji. Bavi se publicističkim radom.
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Dogovorili smo se i znaš o čemu se radi. Molim te da učestvuješ u 
pisanju.

Pitanja bi bila slijedeća (kod odgovora ne bi trebalo škrtariti na ri
ječima):

1. Znamo da si bio predratni član Partije i vrlo aktivan na području 
općine Medari. Posebno si djelovao u raznim kulturno-prosvjetnim društvima 
i u SDS-u. Pokušao si raditi i na stvaranju partijske ćelije. U pojedinim pa
pirima nailazimo da si posebno radio s Perom Zakulom i Bogdanom Raka- 
som. Da li su oni bili kandidati? Imao si kontakte i s Martinom Trnkom iz 
Dragalića. A da li si radio i s Antunom Bražinom, Matom Zukanovićem, 
Josipom Ribarićem i Đurom Samsonom? Odnosno, da li si osim sa spome
nutima radio i s nekim drugima s ciljem da ih angažiraš za partijski rad? 
Pored toga, kada i gdje si primljen u Partiju, u koju ćeliju, tko ti je bio prvi 
sekretar i tko su bili članovi ćelije?

2. U izjavama mnogih drugova stoji da si u partijskom radu bio ne
posredno vezan za Mirka Kljajića. Da li je to bilo stalno i jedina forma tvo
je povezanosti?

3. Od posebne važnosti bila bi tvoja analiza rada komunista u SDS-u. 
Ti si u tom radu, kao i Mirko Kljajić, bio vrlo aktivan. Tko je, zapravo, u 
Novoj Gradiški i okolini predstavljao tu stranku (važna su i imena rukovo
dećih ljudi!)? Tko joj se najdirektnije i najaktivnije suprostavljao (veliko
srpski politikanti i koji)? Uloga advokata Miloša Divića u Novoj Gradiški, 
itd. Kakve ste pokušaje vršili da omogućite suradnju sa HSS u okviru udru
žene opozicije? Neka tvoja konkretna zapažanja o HSS-u bila bi, također, in
teresantna.

4. Pokušavamo da ujedno obradimo i profašističke organizacije: fran
kovce i ljotićevce. U rajonu gdje si ti najviše djelovao, frankovaca je bilo u 
Dragaliću (ostali dio terena uglavnom je naseljen Srbima). Vjerojatno si 
poznavao Mašić, Kovačevac i Novu Gradišku i tu sretao frankovački orijen
tirane ljude. Ipak vjerujem da je na tvom sektoru bilo više problema s Ju
goslavenskom radikalnom zajednicom, odnosno da je bilo više sljedbenika 
vladajuće politike koji su se ispoljavali kao velikosrbi. Napiši i neka svoja 
razmišljanja o tome.

5. Jedno od pitanja koje nas posebno muči u analizi predratnog sta
nja i rada Pratije i novogradiškog Okružnog komiteta jest: zašto na cijelom 
zapadnom dijelu kotara, uključujući i Okučane, nije formirana ni jedna 
partijska ćelija, a situacija je to omogućavala? (A na istočnom dijelu ćelije 
su pokrivale više sela: Komarnica, Štivica, M. Mala, Bili Brig, Vrbova, St. 
Petrovo Selo, Cernik). Da li je bilo u pitanju sektaštvo ili nešto drugo? Da 
li si o tome ikada razgovarao s Mirkom Kljajićem i kako je on to objašnjavao, 
čime pravdao? Naime, bilo bi čudno da je Komitet imao jedan stav o pita
nju formiranja ćelija u hrvatskom, a drugi u srpskom dijelu kotara. Ni u 
Okučanima nije došlo do formiranja partijske ćelije iako je bilo članova 
Partije: Guberović, Radaković i Jungić, odnosno kandidata: Katalinić, Šimić, 
Jovo Delibašić i Pobro. Možeš li dati o tome svoje mišljenje?

Dragi Đuro,
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6. Jedno posebno poglavlje posvetili bismo isključivo slomu stare Ju
goslavije i stvaranju tzv. »nezavisne« hrvatske države, odnosno pojavi ustaš
tva. Samo taj kratki period, tj. april — maj. U kraćim crtama interesantno 
bi bilo prikazati: gdje su na terenu odmah formirane pripremne ustaške bojne 
od bivše »Hrvatske zaštite«, šta radi Jereza, zemljoradnička stranka (advokat 
Polovina) i SDS, i dr. Prvi zadaci Partije, konkretno Okružnog komiteta, 
sastanci, direktive, rad s ljudima, shvaćanje situacije, itd.

Dragi Đuro, molim te, odgovori nam sa što više detalja. Možeš i da 
proširiš pitanja ili da i sam sebi postaviš nova. Moja su samo okvirno data. 
Pa i vrijeme nam je dosta dragocjeno.

Beograd, 17. III 1979. g.

Antun Duhaček
Dragi Antune,

Evo, šaljem ti nešto iz svoje »učiteljske bilježnice«, kao odgovor na 
tvoje pismo.

U Trnavu-Medare došao sam kao učitelj — zajedno sa suprugom Du- 
šankom, također učiteljicom — početkom septembra 1940. godine. Bio je 
to moj drugi premještaj iz rodne Like, iz Divosela, u Slavoniju. Prvi put 
sam protjeran pred decembarske izbore 1938. godine u daruvarski kraj, a 
drugi put ovdje u Trnavu-Medare. Reakcionarni režim Cvetković-Maček, i još 
reakcionarniji u njihovoj zajedničkoj tvorevini Banovini Hrvatskoj, iz straha 
za svoje klasne interese od rastućih demokratskih snaga u Jugoslaviji i Hr
vatskoj priključio se bloku fašističke, antidemokratske četničke i frankovač
ke grupe. Zbog toga su i otpočeli još žešći progoni svih onih koji su se bo
rili za demokratske slobode, a komunisti su (član sam KP od 1935. godine), 
tu bili najdosljedniji. Naročito smo represivne mjere ovog fašiziranog režima 
osjetili mi demokratski orijentirani učitelji, koji smo, stalno u kontaktu 
s narodom, ostali tumači njegovih ekonomskih, političkih i kulturnih želja 
i potreba, njegovih klasnih i društvenih interesa. Kako je drastičan bio taj 
talas Mačekovog nedemokratskog obračuna s nama politički angažiranim uči
teljima najbolje se vidi iz činjenice da je vlast Banovine Hrvatske u ljeto
1940. godine »po potrebi službe« (a to je drugo ime za protjerivanje) premje
stila 1500 učitelja. To je više od jedne četvrtine tadašnjeg učiteljskog kadra 
u Hrvatskoj!

Poslije mog prvog protjerivanja iz Like 1938. godine, u vrijeme raz- 
buktalih političkih borbi i strasti između opozicije i vlade, nisam uspio 
usprkos svim nastojanjima uspostaviti bilo kakvu partijsku vezu, mada sam 
je odmah uspostavio s opozicionim građanskim strankama, sa HSS — Mi- 
jom Ipšom i SDS — Lazom Grujićem.

Nakon premještaja u Trnavu-Medare, dvije godine kasnije, s partij
skom vezom stvar je daleko drukčija. Sekretar Okružnog komiteta za Liku 
Blažević dao mi je vezu sa sekretarom Okružnog komiteta Nova Gradiška 
Mirkom Kljajićem. Upravo ovaj podatak o mogućnosti dobivanja partijske 
veze, a preko nje i partijskih informacija za šire područje kao što su Lika 
i Slavonija, uvjerljivo govori kako se upravo u to vrijeme, a to je vrijeme
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dolaska Tita na čelo Partije, vrijeme njegovih prvih koraka u konsolidaciji 
Partije — razvio partijski život i partijski krvotok, veza punktova i mreža. 
Pored partijske veze, koja me dovela u žižu političkih zbivanja, odranije 
sam znao da u Novoj Gradiški živi i radi kao advokat Miloš Divić, istaknu
ti političar Samostalne demokratske stranke. Njega sam ranije poznavao, s 
konferencija SDS u Zagrebu kojima sam prisustvovao kao delegat te stran
ke za Liku. S učiteljskih kongresa, a naročito onih održanih u Banjaluci i 
Zagrebu 1938. i 1940. g., kojima sam prisustvovao kao delegat Udruženja 
učitelja kotara Gospić, kao i povremenih učiteljskih konferencija u Zagre
bu, poznavao sam dosta naprednih učitelja s područja Slavonije, kao što su 
Pero Prodanović, Joco Radaković, Mane Trbojević, Slobodan Gologaža, Lazo 
Tihomirović, Pero Dragila, Zvonimir Frank, Jure Mravunac, Branko Terzić 
i Nikola Bjegović.

Po dolasku u Medare stupio sam odmah u kontakt s Jocom Radako- 
vićem koji je tada bio učitelj u Okučanima i dobio potrebne informacije. 
Mane Trbojević mi se javio pismom (bio je učitelj u Kusonjama — Pakrac) 
i ponudio mi suradnju. Jefto šašić, tada student, također mi se javio pis
mom i poslao mi »Seljačku misao« (mada sam je već primao), list koji su 
tada izdavali komunisti u legalnoj formi, a namijenjen selu.

Pismom mi se javio i komunist Dušan Marijan Zuco, sudac iz Pakrac 
ca, s kojim me veže prijateljstvo još od služenja vojnog roka u Bileći 1935.

Politički je selo bilo pod utjecajem ekonomski jačih seljaka, a naro
čito pod utjecajem, za ono vrijeme, dosta bogate porodice braće Kneževića. 
Jedan od njih, Branko, dogurao je i do narodnog poslanika i zamjenika 
»kraljevskog senatora«. Onaj bogatiji dio sela vodio je između dva rata po
litiku sela i uz podršku općinskih činovnika. Bili su najprije vatreni pribi- 
čevićevci (samostalni) do diktature kralja Aleksandra 1929. Nakon diktature 
u selu je dominirala Jeftićeva Jugoslavenska nacionalna stranka (JNS), do 
1935. godine, a poslije Stojadinovićeva Jugoslavenska radikalna zajednica 
(JRZ).

Opoziciona raspoloženja koja su nakon diktature kralja Aleksandra 
stvarale Građanska stranka i Komunistička partija Jugoslavije dobila su kod 
nas u Hrvatskoj organiziran karakter, zbog čega i dolazi do sve otvorenijeg 
sukoba s beogradskim hegemonističkim režimom i njegovim nedemokrat
skim konceptom. Najprije se to ispoljava u bojkotiranju izbora 1931, a kas
nije jednim aktivnim opredjeljenjem gdje dio sela otvoreno glasa za Mače
ka i za SDS. Takva pozitivna politička diferencijacija sela, naročito u našim 
srpskim sredinama u Hrvatskoj, vodila je daljem oživljavanju većeg interesa 
srpskog seljaka za pravedno rješenje hrvatskog pitanja, za borbu protiv rata 
i fašizma, ali i za borbu protiv separatističkih i četničkih koncepcija. U tom 
pozitivnom političkom procesu borbe za demokratizaciju Jugoslavije u kom 
su najdosljedniji bili komunisti, uz lijeva krila građanskih stranaka, tražen 
je izlaz u politici Narodnog fronta. Ovo iznosim, mada nepotpuno, da se bo
lje shvate tadašnji napori komunista i drugih demokratski orijentiranih lju
di u ovom selu, a slično je bilo i u drugim srpskim selima ovog područja, 
da se vidi proces demokratizacije i organiziranog nastojanja da se taj pro
ces još više produbi, da se riješe goruća nacionalna i ekonomska pitanja, da 
se sačuva nezavisnost zemlje, da se zemlja veže za široku svjetsku frontu
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protiv fašizma i rata i protiv domaćih izdajnika. Ukratko, da se vidi da je 
u tim selima, u predvečerje drugog svjetskog rata, postojalo i jedno demo
kratsko opredjeljenje, jedan koncept i jedan program na koji se kao na po
zitivnu demokratsku tradiciju organizirano nastavio naš narodnooslobodilač- 
ki rat i naša socijalistička revolucija.

Veze s drugovima koje ovdje navodim za mene su bile dragocjen izvor 
informacija, koje su mi koristile u praktičnom, društveno-političkom i kul
turnom radu. No, one su za mene imale i posebnu moralnu vrijednost, a to 
želim da i ovom prilikom istaknem. Među nama predratnim komunistima, 
koji smo se bilo kroz školovanje ili kasnije u praktičnom radu poznavali, 
postojao je jedan prijateljski i krajnje drugarski odnos, gdje je svaki od nas 
smatrao svojom obavezom — partijskom i moralnom, da se javi drugu, pa 
i onda kad mu praktički ne može pomoći, da zna i da osjeti da u novoj sre
dini nije sam, da lakše ustraje u svom nimalo lakom radu, a to i jeste ona 
divna duboka moralna ljudska komponenta, koja čovjeka bodri, hrabri i 
podržava.

Za nastavak političkog rada u Trnavi-Medarima najvažnija mi je bila 
partijska veza. Čim sam se smjestio u selu, otišao sam na vezu Kljajiću 
koji je tada radio kao advokatski pripravnik kod advokata Divića. On mi 
je odmah »uvalio« pisaću mašinu koja je, uz šapirograf, bila osnovno sred
stvo partijske tehnike. Obrazložio je da sam na tom terenu nov i da podes- 
nijeg mjesta za mašinu, za sada, nema. Jedva je našao mjesto za geštetner, 
a taj da je iz taktičkih razloga na drugom dijelu Nove Gradiške. Prihvatio 
sam taj »partijski miraz« kojim me je moj zemljak Ličanin »ideološki 
usrećio«, jer se partijska tehnika, kako je rekao, daje samo najdisciplinira- 
nijim i najkonspirativnijim komunistima: valjda sam ja takav, a to je ideo
loška čast! Mašinu sam ugradio u donji zadnji nosač zidane kuhinjske peći 
(školska zgrada imala je dvije kuhinje, a jedna se nije koristila). U samom 
ložištu improvizirano sam naslagao drvca za palenje peći, da bi u slučaju 
nužde, npr. provale od koje ilegalni rad nikad nije dovoljno osiguran, pot
palio, a da mašina ostane neoštećena jer je vješto bunkerisana u »negore- 
ćem« dijelu peći. Matrice sam zbog njihove osjetljivosti krio u krovu škol
skog bunara, koji sam za to posebno preradio (napravio dupli krov). Sa
mo tipkanje obavljano je u jednoj maloj sobi na katu koju je za vrijeme ku
canja, da se slabije čuju udarci po tasteru, moja drugarica Dušanka oblagala 
ličkim šarenicama i kićenim biljcima. Kucati sam naučio u općini, a učitelj 
mi je bio općinski pisar, naš simpatizer Branko Crnojević, Banijac. Radio 
sam dosta sporo na nespretnoj i teškoj »remingtonki«. Otkucane matrice ot
premali smo, prema dogovoru, u dječjim kolicima, u kojima se u tim sluča
jevima radi kamuflaže obavezno vozio i naš dvogodišnji sin Nikola. Moja 
drugarica Dušanka predavala ih je, tako, na vezu u selo Kovačevac, drugu 
Mirku Gembarovskom, čije ime ne slučajno, nosi danas štamparija u Novoj 
Gradiški.

Za četiri pet mjeseci, koliko je »partijska tehnika« bila kod mene, ot
kucao sam nekoliko letaka i nešto drugog propagandnog i teorijskog materi
jala: letak posvećen proslavi godišnjice oktobarske revolucije, letak u kom 
je raskrinkavan režim Cvetković-Maček, letak u kome je demokratska javnost 
upozoravana na pojačanu propagandu i aktivnost frankovačkih i klerikalnih
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elemenata u Hrvatskoj, te na popustljivost režima prema njihovoj sve većoj 
i otvorenijoj djelatnosti i jedan letak namijenjen radnicima u tvornici »Kru
ljac«, i dr. Pored toga, prekucao sam i četvrtu glavu iz Historije SKP(b) »0 di
jalektičkom i historijskom materijalizmu«.

Partijsko-političku vezu održavao sam direktno s Kljajićem u Novoj 
Gradiški, a povremeno i preko Martina Trnke, stolara komuniste, koji je tada 
radio u tvornici »Kruljac«, a stanovao u Dragaliću. Također sam uspostavio 
kontakt s Milom Popovićem, prometnikom na stanici u Novoj Gradiški, ko
munistom, koga sam znao dok je još radio godinu-dvije ranije kao prometnik 
na stanici u Gospiću. Nešto kasnije povezao sam se s drom Grujicom Žarko- 
vićem koji je tada došao kao liječnik u Novu Gradišku i s kojim sam bio u 
vezi preko Samostalne demokratske stranke i njenog stranačkog tjednika 
»Seljačko kolo«, u kome je on stalno pisao o zdravstvenom prosvjećivanju 
sela.

S Divićem sam se dogovorio da u selu osnujemo Seljačko kolo. To sam 
i proveo. U toj klasnoj organizaciji seljaka najveći politički utjecaj imali su 
komunisti. U početku se okupilo oko trideset seljaka. Za predsjednika je iza
bran ugledan i napredan seljak Joco šušnjar. Sastajali smo se i vodili razgo
vore o tekućim političkim pitanjima, a povremeno održavali i predavanja iz 
naprednog gospodarstva, kao i iz političkog i društvenog života. Nabavili smo 
svu legalnu demokratsku štampu, kao što je bila »Nova riječ«, »Seljačko kolo«, 
»Naša brazda«, »Seljačka misao« i po koji časopis. Do konca godine u »Seljač
ko kolo« ušlo je još desetak seljaka. Preko »Prosvjete« nastavili smo u Knjiž
nici i čitaonici, u Narodnom domu, već odranije dobro organiziran kulturno- 
prosvjetni rad. Novo je samo to što smo Knjižnicu snabdijevali naprednim 
knjigama »Epohe«, »Kozmosa«, »Hrvatske naklade«, »Minerve« i »Orbisa«. 
Knjižnica i čitaonica je sama preko kulturnih priredaba osiguravala financij
ska sredstva za svoje proširenje. Organizirali smo i dobrovoljne priloge za 
kupovinu knjiga, časopisa i novina. U Narodnom domu davani su i filmovi (bez 
posebnog kriterija) koji su kupovani ili pozajmljivani u Novoj Gradiški. Srp
sku zemljoradničku zadrugu uspješno su vodili njeni zadrugari i preko nje 
osiguravali određene prednosti u proizvodnji i prometu šljive i kukuruza.

Političke kontakte uspostavio sam sa HSS-om i Gospodarskom slogom 
u susjednom hrvatskom selu Dragaliću, i to preko tamošnjeg učitelja Rude 
Ribarića. Između sela Medari i Dragalić postojao je gotovo tradicionalni anta
gonizam, a svodio se na sporove oko centra općine: Dragalić je imao ambicija 
da bude taj centar, a Medari-Trnava vukli su na svoju stranu. Po nacionalnom 
sastavu Dragalić je hrvatsko selo, a Medari i Trnava srpsko, pa je u tadašnjim 
hrvatsko-srpskim odnosima spor imao i svoju političku boju. Sličan spor je 
izbijao i oko naziva željezničke stanice, koja je bila između Dragalića i Meda- 
ra, ali bliže Dragaliću. Dragalićani su vukli sebi, a Medarčani tražili da se 
stanica zove samo Medari. I ovdje je kao i kod općinskog centra bila prisutna 
i politika. Na kraju, sve je riješeno kompromisom: mjesto jedne općine uspo
stavljene su dvije, i to očito na štetu ekonomskih interesa oba ova centra, kao 
i okolnih sela koja su im prostorno i ekonomski gravitirala. Kompromis je 
nađen i za naziv željezničke stanice koja se nazavala Dragalić-Medari.

Preko učitelja Ribarića stupio sam u bliži politički kontakt s rukovod
stvom HSS-a, s njenim predsjednikom Mijom Zukanovićem koji je tada bio
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i predsjednik općine Dragalić. Ovdje napominjem da je u pravcu otpora ustaš
tvu pozitivno djelovala porodica Krajačić, porodica poznatog komuniste, 
španskog borca i narodnog heroja Steve Krajačića i njegova brata Prike, a 
određeni pozitivni utjecaj imao je i tamošnji radnik komunist Martin Trnka.

Veze sa susjednim selima (Šagovina, Mašić, Smrtić, Ratkovac, Poljane, 
Bogićevci) održavao sam u suradnji s učiteljima Jelom Marčetić, Darom Dimi- 
trijević, Ignjom Delibašićem, Brankom Terzićem i Nikolom Bjegovićem, te 
sa seljacima Jovom Božičkovićem, Simom Martinovićem i drugima.

U januaru 1941. godine, nakon stanovite političke provjere mojih užih 
suradnika u selu (kod kojih je sve više rastao politički interes za zbivanja u 
zemlji i svijetu, a ispoljavalo se otvoreno političko opredjeljenje za antifašis
tičku borbu), osnovao sam i partijsku ćeliju. U nju smo uključeni Đuro Lon
čar, šumski radnik, Pero Žakula, omladinac seljak, Bogdan Rakas, gimnazija
lac, Martin Trnka, radnik, otprije komunist »samotnjak« iz Dragalića, Jovo 
Božičković, seljak iz Smrtića, i ja. Ja sam bio sekretar te organizacije, a nakon 
moga odlaska Martin Trnka i nešto kasnije Jovo Božičković. Omladinsku gru
pu, od koje je nešto kasnije formiran SKOJ, vodili su Rakas i Žakula, a u 
širem krugu omladinaca isticali su se: Jovo Čanak, Milan šaša, Mile Glumac, 
Mile šušnjar, Vojo Jelača, mali Spaso Popović, Vojo Carić i studentica Kata 
Vujnović iz Mašića. Rad s omladinom dao je dobre rezultate, što se najbolje 
vidi iz činjenice da je koncem 1942. godine grupa omladinaca, njih nešto više 
od dvadeset, zajednički otišla u partizane. Pored toga u selu je postojao velik 
broj naših simpatizera, i kod odraslih ljudi i kod omladine, i nije bilo akcije u 
ustaničkoj 1941. godini koja nije bila podržana u selu i okolici. Radi kulturne 
i političke afirmacije nešto ranije osnovanog »Seljačkog kola« organizirao sam 
negdje u januaru 1941. i prvu kulturno-zabavnu priredbu, koja je po svom 
sadržaju, učešću gostiju i klasnoj demokratskoj poruci označavala raskid s 
tradicionalnom romantičarsko-folklornom koncepcijom dotadašnjih kulturno- 
zabavnih priredbi. Ona je pokazala da u selu postoje i druge snage i drugi 
interesi radnog seljaka. Zbog sadržaja, političke poruke i simpatija koje je 
izazvala u selima između Okučana i Nove Gradiške ušla je i u policijski dosje 
kao »prevratnička«.

Potrudio sam se da joj progresivnim literarnim programom dam antifa- 
šističko-demokratski sadržaj. Velika dvorana Narodnog doma bila je ukra
šena političkim parolama koje su bile na liniji partijske politike. Tu su bili 
zahtjevi za agrarnu reformu, za savez radnika i seljaka, zahtjev za pune gra
đanske slobode i slobodne demokratske izbore, zahtjev za ravnopravnost na
roda Jugoslavije, za savez Jugoslavije sa zapadnim demokracijama i posebno 
sa Sovjetskim Savezom. Tu su bile i parole protiv rata i fašizma. U dogovoru 
s Mirkom Kljajićem pozvali smo radnike iz Nove Gradiške i iz Pilane u Oku
čanima, te predstavnike Gospodarske sloge i HSS-a iz okolnih hrvatskih sela, 
a posebno iz Dragalića. Odazvali su se i jedni i drugi. Upravo je njihov dolazak 
dao priredbi politički pečat bratstva radnika i seljaka, bratstva hrvatskog i 
srpskog naroda. Na priredbu smo pozvali i našeg političkog prijatelja Miloša 
Divića, advokata iz Nove Gradiške i člana Glavnog odbora Samostalne demo
kratske stranke. Mi smo komunisti prije rata, naročito od diktature 1929. g. 
afirmirali tu stranku i u njoj legalno radili jer je njen politički program bio 
dosta blizak programu Komunističke partije, sve tamo do njenog ulaska u
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vladu novoformirane Banovine Hrvatske. No, istovremeno mi smo se otvoreno 
suprotstavljali rukovodstvu SDK (formirano od predstavnika SHS i SDS), 
koje je dolaskom na vlast, poslije sporazuma Cvetković-Maček i osnivanja 
Banovine Hratske, napuštalo demokratski dio programa i otpočelo fašizaciju. 
Gdje god smo mogli, nastojali smo i dalje kroz tu stranku pred javnošću isti
cati naše demokratske zahtjeve, jer su neki od njih to još juče bili i zahtjevi 
SDK (Seljačko-demokratske koalicije Radića, Pribičevića i kasnije Mačeka).

Na samoj priredbi, na njenom završetku, govorio je Miloš Divić. Kao 
domaćin i konferansje ja sam mu dao riječ. Govorio je o potrebi ovakvih kul
turnih priredbi, pohvalio me kao njenog organizatora, ali se, reče, na žalost, 
mora ograditi od nekih dijelova našeg programa jer prelaze okvire SDS i »Se
ljačkog kola«. Nije protiv takvih programa, neka se oni izvode, ali pod drugim 
imenom. Kao domaćin ne bih bio reagirao da nije bilo aluzija na program 
druge stranke, a očito je ciljao na komuniste. No, to nisam otrpio pa sam 
otvoreno istupio u obranu upravo ovakvih demokratskih programa i ovakvih 
kulturnih i političkih poruka istakavši da su i oni, još jučer, prije sporazuma 
Cvetković-Maček, bili dio programa Udružene opozicije, da ga mi nismo na
pustili mada ga je napustio dio vodstva SDK, koji je zaboravio što je još 
jučer govorio dok je bio u opoziciji.

Nakon mog izlaganja posjetioci priredbe, kako moji domaći seljaci tako 
i gosti iz susjednih hrvatskih i srpskih sela, naročito grupa radnika iz N. Gra
diške, iz tvornice »Kruljac« u kojoj je bilo komunista i simpatizera — pljes
kom su odobravali ono što sam rekao. Naš prijatelj Divić, koga sam neobično 
cijenio prije ovog incidenta i poslije, demonstrativno je napustio priredbu. 
Istina, bilo mi je neprijatno, domaćin sam, ali tako stanje stvorio je sam. Sli
jedećih dana u selima između Okučana i Nove Gradiške proširila se priča 
kako smo dali jedan politički program, pa smo napadnuti, i kako smo taj pro
gram branili. Takve ocjene našeg programa, našeg stava i demokratske poli
tičke poruke dane su i u hrvatskom i srpskom selu. Dobivali smo pozive da 
taj program ponovimo i u drugim selima.

U prvoj polovici marta uslijedio je naš premještaj »po potrebi službe« 
u Dragović, selo između Pakraca i Požege. I ovaj premještaj je bio politički 
motiviran, a sasvim sigurno da sam ga »zaradio« svojim kratkim, ali intenziv
nim političkim radom u selu, naročito priredbom koja je imala otvorene po
litičke poruke.

Bio je to moj u četiri godine učiteljske službe četvrti premještaj. Nešto 
sam se tada zamislio i rekao sam sebi: e, moj ludi učo, ako ovako svake godine 
budeš selio, nikad korijena i stabla od tebe, nikad topla gnijezda za tebe i po
rodicu. Ranije te gonili tvoji politički protivnici JNS, JRZ, a ovaj puta gone 
te tvoji saveznici »samostalci«! No, moji seljaci saznavši za premještaj uputili 
su protestnu delegaciju u Zagreb, u Bansku upravu i generalnom sekretaru 
SDS Savici Kosanoviću. Delegaciju su sačinjavali ekonomski jači seljaci, de
mokratski orijentirani: Đukan Zaklan, Joco šušnjar, Niko Abramović i M. 
Ratković. Premještaj je bio obustavljen, nešto zbog njihove intervencije, a 
nešto zbog ratnog stanja kome smo se približavali.

U praktičnoj politici mnogi članovi iz HSS i SDS, koji su usprkos vod
stvu koje je srljalo sve otvorenije u zagrljaj fašizma ostajali vjerni ranijem 
demokratskom programu tih stranaka, prihvaćali su našu suradnju. Da bi ta
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suradnja bila još bolja, čuvali smo se klasne polarizacije sela, tamo gdje je 
ona bila nepotrebna. Makar sam vodio računa o srednjim i siromašnim selja
cima, kao klasnim nosiocima saveza radnika i seljaka, s obzirom na vanjsko
političke prilike i opasnost od porobljavanja zemlje od strane njemačkog i 
talijanskog fašizma, osjećao sam u tim prijelomnim trenucima otvorene opas
nosti za nezavisnost zemlje pojačani patriotizam i kod ekonomski jačih selja
ka, pa sam se u tom pogledu politički manje »klasno« postavljao. Događaji 
koji su slijedili pokazali su da je takav frontovski kurs u bazi, u narodu, bio 
dobar pa je velik dio ljudi koji su još juče stajali čak na velikosrpskim pozi
cijama (riječ je o srpskom selu) i bili u Opoziciji prema demokratskim pro
mjenama, počeo ispoljavati i svijest i interes za obranu zemlje kao i za otvo
rene unutarnje političke i druge probleme. U tom demokratskom i patriot
skom pravcu i njih i nas tjerala je izdajnička profašistička politika Cvetkovića 
i Mačeka, a povezivala nas antifašistička politika za koju se najdosljednije 
borila Komunistička partija Jugoslavije.

Zbog takvog našeg otvorenog demokratskog i političkog kursa lišenog 
svih klasnih i zavjereničkih šablona, u svom praktičnom političkom radu, 
izbjegli smo otpor koji se mogao očekivati da smo radili na stari sektaški na
čin. Zanimljivo je da su upravo u tim prelomnim danima 1940. i 1941. godine 
i ljudi koji su ranije bili nosioci nedemokratske politike, pod pritiskom vanj
skih i naših unutarnjih zbivanja, zbog bankrota politike njihovih političkih 
rukovodstava, tražili upravo nas komuniste. Jer, drugih alternativa za obranu 
zemlje od fašizma nije bilo. Ekonomski jači seljaci kad je bio u pitanju i moj 
premještaj sami su formirali delegaciju da bi ga spriječili. Sam Knežević koji 
je ranije bio nosilac hegemonističke politike, i svojevremeno centralna poli
tička figura u srpskim sredinama kotara Okučani i Nova Gradiška, u tadaš
njim kriznim danima meni je kao učitelju davao na raspolaganje kola i šofera 
kad je trebalo službeno da idem na razne partijske sastanke u Okučane ili 
Novu Gradišku. Sam predsjednik općine Tešo Bosanac, stari radikal, kad smo 
letke bacali po selu, po panduru ih je kupio tek treći dan, a meni šaljivo rekao: 
»Nek ih, učo, pročitaju ovi tvoji, a ja ih uklanjam da se ipak vidi da u selu 
ima neka vlast.« Očito, vremena su se mijenjala pa i ljudi. Stare klasne dogme 
i šeme, kao i zavjerenička konspirativnost komunista na terenu praktične poli
tike, ustupale su mjesto širem demokratskom kretanju i otvorenim zahtjevi
ma za više političkih sloboda za čovjeka, klasu i narod. Eto, na tom političkom 
kursu, na širokom antifašističkom programu organizirano smo gradili našu 
politiku. U tome je tajna našeg uspjeha.

Poslije partijskih konferencija održanih po okruzima, koje su prive
dene kraju do konca ljeta 1940. godine, i nakon V zemaljske konferencije KPJ, 
Mirko Kljajić kao sekretar Okružnog komiteta Nova Gradiška (bio je delegat 
na V zemaljskoj konferenciji) usmjerio je svoj rad na političko i organizacio
no konsolidiranje kotarskih komiteta i na njihov otvoreni narodno-frontovski 
politički rad u masama.

U decembru 1940. godine uputio se Kljajić i u kotar Daruvar. Kako je 
znao, jer sam mu o tom ranije pričao, da sam 1938. i 1939. bio učitelj u jednom 
selu kotara Daruvar (Bast. Brđani) te da sam tamo u ono predizborno vrijeme 
politički radio, navratio se nama u Medare da bi eventualno doznao nešto više
o političkom radu na terenu toga kotara. Ispričao sam mu da nisam uspio
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uspostaviti bilo kakav kontakt s partijskom organizacijom, da sam se u svom 
radu politički probijao kao komunist »samotnjak«. Jedini kontakt imao sam 
s komunistom studentom iz Bastaja Lazom Popovićem, ali ni on nije imao 
nikakvih partijskih veza. Isto tako zatekao sam u susjednom selu Koreniča- 
nima komunistu učitelja Slobodana Galogažu, vrsnog agitatora i propagatora 
komunističke ideje, koga su upravo tih dana, kad su mene dotjerali u to po
dručje, protjerali u Rogolje kod Pakraca. Kljajić mi je rekao da u samom 
Daruvaru ima nekoliko komunista, ali da su se dosta zakamuflirali i zakon- 
spirirali, mada su političke prilike takve da bi trebalo da se izvuku iz partij
skih ilegalnih bunkera. Sada on ide u Daruvar da im pomogne da se oslobode 
zavjereničkog partijskog mentaliteta i da šire zaoru političku demokratsku 
brazdu na svom terenu.

Naša je zemlja, zahvaljujući izdajničkoj politici vlade Cvetković-Maček, 
sve otvorenije plovila u zagrljaj fašizma. Tu i tamo, pod pritiskom patriotskog 
raspoloženja masa, režim je, da bi što bolje prikrio izdaju, stvarao privid pri
prema za obranu zemlje. Naročito koncem 1940. i početkom 1941, kada su 
povremeno vršeni pozivi ljudi na vojnu vježbu. I sam sam kao rezervni oficir 
pozvan i ostao tamo oko deset dana (Otočac). Koncem marta bio sam ponovo 
pozvan. Dok sam bio u rezervi, od mene je koncem februara odvezena partij
ska tehnika na neko drugo konspirativno mjesto.

Vrhunac izdaje zemlje došao je 25. marta 1941. kada je i formalno režim 
Cvetković-Maček skinuo sa sebe svaku patriotsku masku.

Iza toga došao je 27. mart, obaranje hitlerovskih slugu s kormila dr
žavne vlasti. Nastali su poznati historijski događaji, u kojima se oslobodila 
lavina narodnog gnjeva i otvorenog plebejskog bunta protiv fašizma. U tim 
događajima je Komunistička partija Jugoslavije, kao organizator masa u borbi 
protiv rata i fašizma, odigrala najvažniju ulogu. Događaji oko 27. marta i nji
hove progresivne političke posljedice dobro su poznate. Navodim ih samo 
toliko jer su i oni imali svog progresivnog utjecaja i u našem selu.

Ponijeti patriotizmom, seljaci su spontano formirali povorku koja je 
uz jugoslavensku zastavu imala i crkvenu litiju i sliku mladog kralja. Povorka 
je prošla kroz selo Medare i Trnavu. Izazivala je stanovito političko razmišlja
nje, kolebanje, o čemu su mi pričali moji mještani kad sam se dva-tri dana 
nakon tih događaja vratio iz rezerve. No, u povorku su ipak išli i tamo su se 
uz parole za kralja čule i naše borbene parole» Branit ćemo zemlju«, »Dol^e 
pakt!«, »Dolje fašizam i rat!« itd. Tako je povorka, iako po formi rojalistička, 
dobila demokratsko, patriotsko i antifašističko značenje. Kad sam se koncem 
marta, na par dana, vratio iz rezerve u Medare, moji mještani su me pitali da 
li su pogriješili što su ušli u povorku. Rekao sam im da jesu ako su ćutali. 
»Itekako smo vikali i protiv rata, i protiv pakta, i protiv fašizma i tražili savez 
sa Rusima«. »E, onda, dragi moji drugovi, dobro ste radili i niste pogriješili«.

U tim danima, početkom aprila, Partija je, dosljedna svom patriotskom, 
demokratskom i antiratnom stavu, organizirala skupljanje potpisa i slanje 
peticija Mačeku da bi se sačuvala neutralnost zemlje. K nama u selo s takvom 
peticijom došao je mladi komunist Veljo Buzadžić iz Nove Gradiške i mi smo 
mu dali te potpise.

Početkom aprila počela je i mobilizacija. Otišao sam s otočačkim pukom 
na front u Hrvatsko primorje gdje je trebalo da branimo obalu od eventualnog
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iskrcavanja Talijana. Međutim, zbog općepoznatih slabosti u jugoslavenskoj 
vojsci i izdajstva (djelovanje pete kolone) ubrzo smo razoružani i zarobljeni, 
bez otpora. Iz sabirnog logora u Senju uspio sam oko 20. IV pobjeći u rodno 
Divoselo, odakle sam otišao porodici u Medare-Trnavu. Svoje nisam zatekao 
u školskom stanu jer su ih Nijemci iselili. Smjestili su se u Berića kuću. Ni
jemci su ostali u školi još oko tjedan dana i onda otišli prema istoku... Tih 
dramatičnih dana neprestano su išle nepregledne kolone motorizirane Ilitle- 
rove horde. Sve sam to promatrao i pomišljao u sebi kakva tek mora biti 
snaga Crvene armije, taj malj koji će, kako smo vjerovali, u prvom sudaru 
jednom zauvijek slomiti vrat fašističkoj do zuba naoružanoj bandi...

Ustaše su zahvaljujući Mačekovom proglasu da se nova vlast lojalno 
primi, a pogotovo kad im se i njegova Zaštita stavila na raspolaganje, brzo 
uspostavile svoju vlast. U općinama su postavili svoje ustaške komesare, a uz 
pomoć zaštitara i iz njihovih redova ustaške »tabore« po selima, »logore« po 
općinama i gradovima i »stožere« po kotarskim mjestima i po svojim novo- 
formiranim »župama« (okruzima). Za okrug Nova Gradiška formirana je 
ustaška župa Livac-Zapolje.

U selo su se vraćali seljaci iz stare razbijene vojske, nekoliko njih i s 
puškama (Jovo Žakula donio dvije) koje su najprije dobro sakrili da bi ih 
kasnije ponijeli sa sobom u šumu ili poslali partizanima.

S partijskom organizacijom u Novoj Gradiški, odnosno Okružnim ko
mitetom i Mirkom Kljajićem, tada nisam imao još veze. No, ljudi su dolazili 
k meni, ne samo oni naši, odranije više vezani za komuniste, već gotovo svi 
misleći da sam dobro obaviješten, da nešto više znam o mogućem izlazu iz 
općenarodne tragedije u koju nas je uvalio knez Pavle i njegova izdajnička 
vlada. Znao sam kao komunist vrlo dobro suštinu i namjeru stranih i domaćih 
fašista. Vjerovao sam, kao uostalom i svi predratni komunisti, u divovsku 
snagu Sovjetskog Saveza i njegove Crvene armije koja će kao proleterski 
parni valjak smrviti sve fašiste. Pakt Staljina i Hitlera, bar kako smo mislili, 
dat će vremena Staljinu da još bolje naoruža i učvrsti Crvenu armiju. U tim 
zaista teškim trenucima bila je Rusija i njezina Crvena armija jedina nada 
da iz ovog fašističkog pakla ima izlaza. Tako sam tada mislio, hranio se tak
vim iluzijama, hrabrio se i očekivao taj historijski sudar Crvene armije sa 
silama mraka koje već godinama harače Evropom, a evo ih sada i u našoj 
rođenoj kući. Tom političkom i ideološkom hranom kljukao sam i moje se
ljane, a oni su to kao i ja prihvaćali i to ih je u tragičnim danima hrabrilo. 
No, ipak mi je stalno kopkala u glavi heterična misao da li zaista ima snage 
da se uništi ona ogromna sila što se samo kraj nas provukla cestom i željez
nicom od zapada prema istoku.

Iako još uvijek bez partijske veze, uspostavio sam kontakt s mojim 
prijateljima iz hrvatskog susjednog sela Dragalića. Od predsjednika općine 
Mije Zukanovića saznao sam kako u Općinu stižu okružnice ustaške vlasti iz 
Zagreba u kojima se traži da se po općinama evidentiraju velikosrbi, »četni
ci«, komunisti i Zidovi, kao i to da mu ustaše još ne prave neprilike iako ih 
ima u selu. Obećao je da će nas o svemu obavještavati.

Negdje sredinom maja došla je u školu jedna žena, kurir Okružnog ko
miteta Nova Gradiška, i donijela poruku da će doći do mene jedan drug iz 
Zagreba i da ćemo tom prilikom dobiti potrebne političke i partijske infor
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macije. Rekla mi je i lozinku koju i danas, nakon četrdeset godina, dobro 
pamtim. Čovjek koji će doći u školu pitat će: »Ima li Engleza?« Tom prilikom 
mi je saopćeno da će se partijska tehnika ponovo vratiti meni u Medare. Upo
zorio sam je neka poruči drugovima da to ne smiju učiniti jer sam očito u 
dvostrukoj opasnosti: i kao Srbin i kao komunist. Pisaću mašinu, rekao sam, 
treba poslati drugu koji nije kompromitiran i kojem ne prijeti opasnost.

I zaista, sredinom maja stigao je »drug iz Zagreba«, naš »Englez«. Nisam 
tada znao o kom se radi. Rekao je samo da je i on Ličanin. Dao nam je potreb
ne informacije, a one se ukratko svode na to da su nas događaji isuviše izne
nadili, ne doduše po sadržaju, jer smo znali suštinu fašističkog i ustaškog 
programa, već brzina kojom se raspala Jugoslavija i njena armija. Partija se 
priprema za akciju i bit ćemo o svemu obaviješteni, treba se pomalo pripre
mati, čuvati kadar i prikupljati oružje. Ustaše za sada udaraju na velikosrbe 
»četnike«, a nešto manje na nas komuniste, jer očito izbjegavaju dva fronta. 
Međutim, načisto smo s tim da smo i mi na redu, i na to treba računati.

Budući da se naš »Englez« ličkog porijekla uputio u Okružni komitet 
u Novu Gradišku, upozorio sam ga da intervenira kod Kljajića, ako se vra
tio iz vojske, a ako ga nema, kod nekog odgovornog druga, da mi partijsku 
pisaću mašinu nitko ne šalje, iznijevši mu razloge koje sam već naprijed 
naveo. Složio se s mojim argumentima.

Nakon oslobođenja saznao sam da je taj moj Ličanin, koji je po Sla
voniji tražio »Engleza«, bio naš poznati komunist Stipe Ugarković, koji je na 
našoj ilegalnoj radio-stanici u Zagrebu 1941. pročitao i prvi proglas Komunis
tičke partije u vezi s okupacijom zemlje i pozivom na pripremu borbe protiv 
okupatora i njihovih slugu.

Oko 20. maja osvanula je pred školom policijska »marica«, taman kad 
je počela nastava. Djeca su je prva vidjela i uzmeškoljila se šapućući kako 
će netko biti uhapšen. Policajac ustaša ušao je u školu sa dva žandara.

U razredu sam čuo, s hodnika, da traže učiteljicu Dušanku. Odmah 
mi je pala na pamet pisaća mašina, koju je ona, pošto ja nisam bio kod kuće, 
dala Dušanu Kljajiću, Mirkovu bratu, a on je odvezao na neko drugo mjesto. 
Hapšenje je vjerojatno s tim u vezi. Ona doduše nije bila u Partiji, ali znala 
je puno stvari, pa i onih konspirativnih. Izišao sam iz razreda, a također i 
Supruga. Odmah su je pozvali da s njima ide u Novu Gradišku. Pitao sam zaš
to je hapse, a žandari i ustaše drsko odgovoriše da se to mene ne tiče. Plašio 
sam se da će pokleknuti, ali dobro se držala. Njena sestra Neda Basarić, koja 
se tih dana nalazila kod nas, komunistkinja i student agronomije u Beogradu, 
očvrsla u okršaju s beogradskom policijom, dobacila joj je da se čvrsto drži. 
Poslije toga otišao sam u Dragalić zamoliti predsjednika općine da intervenira 
U Gradiški, ako može, jer se sigurno radi o nekoj zabuni, jer se moja supruga 
ne bavi nikakvom politikom. Obećao je i stvarno intervenirao, no u zatvoru 
Je ipak ostala dva dana. Učenici naše škole, ne znam sigurno ni danas čijom 
inicijativom (mada je to po svemu sudeći organizirala naša školska podvor- 
nica, plemenita i dobra žena Soka Vuksan), namjeravali su da sami u povorci 
idu po svoju učiteljicu. Taman su se skupljali pred školom, a na iznenađenje 
svih Dušanka stiže. Prašila je pješke sedam kilometara iz Nove Gradiške! Pu
stili su je, ali i isti dan došli po mene.
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U policijskom zatvoru saznao sam da je došlo do velike provale, da j« 
sve počelo s mašinom koju su negdje kod nekog nespretnog komuniste pro 
našli. Bio sam posljednji s kojim je taj krug oko mašine zatvoren. Prije mog 
saslušavanja Mirko Kljajić, koji je uhapšen nešto prije mene, uspio mi j< 
javiti da se radi o pisaćoj mašini i da je »legaliziram«, tj. da kažem da smo je 
ranije kupili za potrebe SDS i »Seljačkog kola«, da je nošena na popravak : 
da je trebala biti prodana. Na istrazi sam to i rekaos, no bez obzira na to zadr 
žali su me s grupom komunista (nas dvanaest), u kojoj je bio i čitav Okružni 
komitet. Nakon mjesec dana otjerali su nas na Prijeki ustaški sud u Požegu.

Uz mašinu se našao, kod jednog druga, a to je ono što je bilo u ovom 
slučaju najgore, i letak, i to onaj od početka maja u kojem se govorilo o zlo
djelima frankovaca i fašista, o okupaciji zemlje i otporu fašističkoj i ustaš
koj vlasti. Policija je krvnički tukla neke od drugova, osobito Mirka Kljajića, 
Mirka Gembarovskog, Petra Gregla, Franju Svečnjaka i Karla Bednarika jer 
su se, čini se, najviše spetljali oko letka.

Negdje sredinom septembra izvedena je naša grupa na sud. Bilo je to 
suđenje novogradiškim komunistima, a što je još i gore, čitavom Okružnom 
komitetu. Ustaše su o hapšenju i završetku suđenja dale informaciju u štam
pi jer je to za njih bila velika lovina, a za nas komuniste strahovito težak i 
strašan poraz. Na procesu su Petar Gregl, Franjo Svečnjak i Karlo Bednarik 
osuđeni na smrt, poslije pomilovani i poslati na tri godine robije u Sremsku 
Mitrovicu, a trojica zadržana na policiji (među njima i Mirko Kljajić) i vra
ćeni u Novu Gradišku. Ostalih šest iz grupe u nedostatku dokaza pušteni su 
na »slobodu«, među njima i pisac ovih redova. Na sudu smo imali advokate 
koje su angažirale naše porodice.

U vezi s ovim suđenjem moram da iznesem i jedan podatak, jednu 
gestu mojih političkih prijatelja iz HSS u Dragaliću, potaknutih i organizira
nih od advokata Cirakija i agronoma komuniste Nede Basarić. Njih trojica, 
predsjednik općine Mijo Zukanović, Josip Ribarić i Pepa Jakšić, došli su na 
sud u Požegu svjedočiti da nisam komunist (mada su znali što sam) i dali 
izjavu pod ustaškom zakletvom da to zaista nisam, a da jesam, rekli su, oni bi 
mene već davno uhapsili. Tu im ljudsku gestu ne mogu zaboraviti.

Kad sam došao u selo bilo je dosta novog. Ustaše su skrpile nekakav 
svoj tabor u Dragaliću i otpočeli teroriziranje srpskog življa iz susjednih 
sela. Uhvaćeni su braća Knežević i predsjednik općine Medari Tešo Bosanac, 
i to nekako odmah iza mene, pa smo se i našli zajedno u policijskom zatvoru 
u Novoj Gradiški. Oni su mi slali cigarete mada smo, dok smo bili na slobodi, 
poneki put ukrstili i politička koplja. Ali zatvor, to je nešto drugo, i teže, pa 
je i ponašanje ljudi drugačije, ljudskije. Nakon toga pale su i prve žrtve 
ustaškog terora u selu: ubijeni su seljak Gajanić i trgovac Teodor Galović. 
Zatim je uz teror slijedilo masovno pokrštavanje koje je izvedeno, uz propisani 
ceremonijal, u pravoslavnoj crkvi i u porti.

Čim sam izašao iz zatvora, Dušan Čalić je došao s drugom Jovom 
Delibašićem Delijom k meni da se dogovorimo o daljem partijskom radu 
i o predstojećoj partijskoj konferenciji za kotar Okučani. Ustaše su se stal
no vrzmale na cesti i oko škole. Zato su njih dvojica nakon dogovora na
pustili školu kroz vrt.
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Na konferenciju u Okučane otišla je, kao nekompromitirana, Neda Ba- 
sarić, a ja sam se, održavajući sastanke noću, pozabavio problemima oko 
priprema sela i njegova povezivanja s partizanskom grupom u Psunju. Pro
širili smo omladinsku-skojevsku grupu i osnovali dva odbora koji su se sta
rali o snabdijevanju partizanskog odreda u Psunju hranom, odjećom, lijeko
vima i oružjem. U Odbor su ušla i oba vlasnika mlina, Glišo Priča i Tešo 
Drobnjak, radi urednijeg prikupljanja hrane za Psunj.

U ovom poslu, naročito u prenošenju raznog materijala, isticale su se 
dvije žene. Milkica Ćanak, mada boležljiva i krhka zdravlja, u svako doba 
dana i noći obavljala je kurirske poslove, a isticala se i u skupljanju odjeće 
i lijekova, posebno u Gradiški i Okučanima. U Gradiški je imala vezu s liječ
nikom komunistom Grujicom Žarkovićem. Isto takvu hrabrost pokazala je 
i naša školska podvornica Soka Vuksan, Ličanka. Mada samohrana majka 
troje djece, kad je bio u pitanju neki posao, obavljala ga je s voljom i s odgo
vornošću. Trgovac Nikola Bogdanić svu odjevnu i prehrambenu robu stavio 
nam je na raspolaganje. Istina, bilo je tu i mnogo drugih, ali sam ove naveo 
kao poseban primjer.

U dogovoru s Dušanom Calićem Ćulom pripreman je bijeg Mirka Klja
jića, Mirka Gembarovskog i Dane Šarića iz policijskog zatvora u Novoj Gra
diški. Uz organiziranu Čalićevu vezu i po svojoj vezi preko poštarice Eve Bulat 
iz Medara, koja je imala nekog svog rođaka među stražarima, pisao sam nismo 
nevidljivom tehnikom drugu Mirku Kljajiću da im se priprema bijeg. Kroz 
isti kanal i istom vezom Kljajić mi je na ceduljici kratko napisao da bolest i 
dalje traje, da čeka liječenje i ozdravljenje. Shvatio sam da računaju s oslo
bađanjem i da se pripremaju. I stvarno, 24. oktobra 1941. godine bijeg je izvr
šen. Partijsku vezu održavao sam lično s Ćulom do konca oktobra. U novem
bru je vezu održavao između nas Milan Vukašinović, a koncem novembra 
uslijedio je i naš premještaj na novo učiteljsko mjesto u selu Turić u sjever
noj Bosni između Gradačca i Brčkog.

Kad sam otišao na novo mjesto, odmah sam se preko partijske veze 
povezao s komunistima iz Gradačca i tamo ostao kraće vrijeme ilegalno ra
deći za pokret, a posebno na partijskoj vezi Gradačac — Brčko, a nešto kasni
je i na partijskoj vezi Gradačac — Šamac — Slavonski Brod.

Zagreb, 1981. godine

Đuro Potkonjak
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JOSIP PRPIĆ

Rođen 1920. godine u selu Medinci, Podravska Slatina. Od 1938. živi 
u Cerniku.

Nosilac »Partizanske spomenice 1941.«
Počeo da surađuje u ljeto 1941. godine kada ga je Zvonko Lučić primio 

u SKOJ. Obavlja kurirsku dužnost između ilegalnog rukovodstva i članova 
Partije u gradu, odnosno prvog NOO-a u N. Gradiški.

U njegovoj kući organiziran je i prvi sastanak između Dušana Čalića 
i komunista Nove Gradiške.

Radi u gradu sve do hapšenja u martu 1943. godine. Mučen u zatvoru. 
Ništa nije priznavao. Poslat na rad u Njemačku. Krajem 1943. godine bježi iz 
logora i dolazi u partizane na Kalnik. Odlukom Oblasnog komiteta Partije 
dolazi na partijski rad na kotar Nova Gradiška. Krajem rata prelazi na duž
nost u Okružno opunomoćstvo OZN-e za okrug Nova Gradiška.

Poslije rata radi u SUP-u Nova Gradiška, Slavonska Požega i Vinkovci.
Penzioner u Vinkovcima.
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.., Telefon i adresu dobio sam od Saveza boraca. I, evo, žurim da ti 
napišem par riječi. Zvonko mi je, također, rekao da ti se obratim s nekoliko 
pitanja ... -1

Beograd, 12. XI 1983.
Pozdrav,

Antun Duhaček

Dragi Antune,

... Da pređemo na pitanja. U Skoj sam primljen, mislim, uoči sastanka 
s Dušanom Čalićem u Cerniku na kojem sam i ja prisustvovao. Zvonko Lučić 
je prije toga formirao skojevsku grupu u sastavu: Franjo Tomljanović, Rudolf 
Dragović, Dušan Kravić, Dragan Kurjaković i ja. Mi smo i za vrijeme stare 
Jugoslavije bili lijevo orijentirani. Dragović i ja smo bili aktivni u sindikatu, 
a Tomljanovć i Kravić su se još u školi družili sa skojevcima.

Sastanak u Cerniku između skojevske organizacije i Dušana Čalića or
ganizirao je Zvonko Lučić. Međutim, tom sastanku je prisustvovao i Antun 
Tencer, član Partije. Bili su još pozvani Mija Mateković, član Partije i Dragan 
Kurjaković, član naše skojevske grupe, ali oni nisu došli na spomenuti sa
stanak. čalić nam je, uglavnom, govorio o političkoj situaciji i potrebi da 
komunisti odmah pristupe čvrstoj organiziranosti u pružanju otpora fašistič
koj okupaciji i ustašama. Da će se početi s akcijama. Već sada moramo da 
pokažemo našu prisutnost svuda, lijepljenjem letaka, pisanjem parola itd. Još 
i sada mi je ostao čvrsto urezan utisak da je nama skojevcima davao zadatke 
kao da smo članovi Partije.

Čalić je ostao u Cerniku dva dana. Prvi sastanak je održan u mojoj 
kući. Ne znam za druge kontakte koje je Čalić imao u kući Zvonka Lučića 
gdje je i spavao.

Poslije spomenutog sastanka zadatke nam je, uglavnom, davao Zvonko 
Lučić, a ponekad i Milan Tomić. Radilo se, zapravo, stalno. Svako veče je bio 
ili neki kontakt ili smo pisali parole, rasturali letke ili smo išli na neku vezu 
po materijale: sanitetski materijal, lijekove, oružje, municiju.

Najčešće smo lijepili letke i pisali parole po Cerniku, a i u Novoj Gra
diški. Taj zadatak je obavljala cijela skojevska organizacija. Jedni su izvrša
vali zadatak, a drugi su stražarili da nas ne bi banda iznenadila. I moram 
reći da nas ustaše nisu nikada iznenadile.

Jedno vrijeme sam radio u cerničkom rudniku. Tu sam, zajedno s Fra
njom Šehtlom2, uspijevao da iz rudnika iznesem znatnije količine dinamita 
i kapsla. Sve sam to, poslije, donosio u kuću Zvonka Lučića, gdje su kolima 
dolazili Šumetljani i odvozili prikupljene materijale do partizana. Drugarica 
Franje Šehtla je radila u kancelariji tog rudnika i iznosila nam je razni

Dragi Joso,

1 Pitanja sam izostavio. Jasna su iz odgovora.
2 Franjo šehti je krajem 1942. godine uhapšen i otjeran u logor u Sisak. Ostao je živ.
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pisaći materijal. Tu u rudniku je radio i neki Kristofor. Ne znam mu ime. On 
je Šehtlu i meni vrlo često pomagao u iznošenju dinamita iz magacina. Poslije 
hapšenja Šehtla i mene, nisam više čuo za njega.

Bio sam i veza između Zvonka Lučića i Mila Popovića Cetinjskog3. Oni 
su međusobno vrlo često izmjenjivali neka pisma. Radilo se najvjerojatnije o 
izvještajima koje je Popović i preko Zvonka slao partizanima. A u Zvonkovim 
pismima su bili zadaci koje su pojedini komunisti u Novoj Gradiški, pa 
prema tome i Popović, morali da izvrše. Popović je u to vrijeme bio otpravnik 
vozova na željezničkoj stanici u Novoj Gradiški gdje je mogao da dođe do 
raznih podataka o kretanju neprijateljskih jedinica i o njihovim namjerama.

U Novoj Gradiški sam najčešće odlazio na kontakte sa drom Krstom 
Harambašićem i apotekarom Gajom Gavranićem od kojih sam primao razni 
sanitetski materijal, lijekove, novčanu pomoć, pisaći materijal, itd. Sve te 
sakupljene stvari smo donosili u kuću Zvonka Lučića.

Imao sam kontakte i s nekim vojnicima. Mislim da je Zvonko Lučić 
uspostavio veze i s vojnom komandom domobranske jedinice koja je bila 
stacionirana u Novoj Gradiški4. Preko nekih vojnika dolazili smo do oružja, 
municije i bombi. I to smo sve prebacivali do Zvonka Lučića. Tada su kod 
Zvonka dolazili drugovi iz Šumetlice i isto odvozili do partizana. Sjećam se 
da su i neki domobrani odlazili preko naše veze i u partizane. Sve smo to 
upućivali u Šumetlicu.

S radnicima u fabrici »Kruljac« imali smo manje veza. Tu je i ranije 
bio vrlo aktivan HRS. Ja sam odlazio kod Franje Pintara, Josipa Vašarevića i 
Franje Ileša. Sva trojica su bili stolari u toj fabrici. Od njih sam dobijao 
razne podatke i pomoć za partizane, najviše sanitetski materijal, a ponekad 
sam od Vašarevića, koji je poslije otišao u partizane, dobijao i municiju.

Odlazio sam i u kuću Franje Kralja. Slao me je Zvonko Lučić. Tu se 
jedno vrijeme, mislim januara 1942. godine, skrivao i Antun Tencer Švabo. 
Njemu sam donosio razne vijesti od Lučića. Tamo je Švabo čekao na vezu 
da se prebaci u partizane.

Želio bih da nešto kažem i za Milana Tomića. I on je ponekad dolazio 
sa Zvonkom na naše skojevske sastanke. Sjećam se i sada dosta slikovito 
kako bi Milan, prije početka sastanka, stavio pištolj na stol i rekao: »A sada 
neka dođe ustaška banda«. Ulivao je u nas jedno neograničeno povjerenje, si
gurnost i mislim da smo svi bili spremni da izvršimo svaki zadatak koji bi 
on postavio. Bio je vrlo mio drug, ali i odlučan kada je rekao da se nešto 
mora učiniti. Uvijek je bio oran da se bori, da traži što više, i od sebe i od nas, 
da sve učini protiv okupatora i ustaša. Kad bi spomenuo ustaše, bio je to izliv 
mržnje i bijesa. Mnogo sam ga volio i poštivao. Poslije njegovog pada u zatvor 
sav taj ilegalni rad preuzeo je Zvonko Lučić. Njegova kuća je bila pravo sklo-

3 Milo Popović je došao u partizane 1942. g. Bio je član Okružnog komiteta Partije. Poslije rata 
se bavio novinarstvom. Umro je 1981. godine.

4 Zvonko Lučić je uspio da kod domobrana u Novoj Gradiški, u 22. satniji, formira vojni komitet 
kojim je rukovodio natporučnik Nježić. On je davao razne vojne informacije i oružje koje je 
domobran Mato Biškupić prenosio do Jose Prpića. Poslije je u N. Gradišku došao^ i domobranski 
puk. Šef kancelarije Ivo Ražman, rodom iz Badljevine, po direktivi Lučića, održavao je veze s 
Josom Prpićem i donosio oružje, municiju, bombe itd. Preko iste veze i neki dokumenti su 
došli u partizane. Materijal iz kuće Zvonka Lučića do partizana prebacivali su Pejo Tesilo 
i Đuro Protić iz šumetlice.

.265



nište oružja i raznog sanitetskog materijala koje smo prikupljali od veza 
po Novoj Gradiški i slali u partizane.

Imena se ustaških agenata (Španjola, Špehara, Matejčića i Šikića) ne 
sjećam. Mi smo ih u zatvoru nazivali samo prezimenom. Oni su 1941. i 1942. 
godine najčešće tukli uhapšenike. Bili su pravi mučitelji i zločinci. Znam 
samo ime Vukelića. Zvao se Vlado i bio rodom iz Senja. Mislim da su svi 
uhvaćeni 1945. godine i likvidirani poslije suđenja u Novoj Gradiški. Istragu 
nad njima je vršio Milan Vuksan.5

Da nešto kažem i o aktivnim ustašama u Cerniku. Pored Franje Cvi- 
zeka6, ustaškog agenta u novogradiškom župskom redarstvu, ustaški suradnik 
je bio i njegov brat Stjepan Cvizek. Poslije rata suđen je od strane naše vlasti. 
Franjo Koren, postolar, bio je ustaša. Tukao je po zatvoru. Uhapšen je 1945. 
godine. Objesio se u zatvoru. Strijeljan je 1945. godine i Franjo Gudović, ro
dom iz sela Opatovac, a za vrijeme rata je bio predsjednik općine u Cerniku. 
Ustaša Ivan Šimić iz Cemika ubijen je za vrijeme rata u borbi s partizanima. 
Adam Josipović iz Podvrškog bio je aktivan suradnik-agent i prenosio je vije
sti o kretanju partizana i obavijesti o aktivnim suradnicima NOP-a. Otkriven 
je 1943. godine i strijeljan. Mislim da za gore spomenute ustaše treba jasno 
napisati da su bili najaktivniji protiv NOP-a; zbog toga su bili suđeni i većina 
strijeljana. Mislim da je strijeljan i Blaž Lekčević, žandar stare Jugoslavije, 
a 1941. godine bio ustaški agent7.

Na kraju bih spomenuo i rad Slave Prpić. Priznat joj je status borca od 
1942. godine. Ona je uvijek čuvala stražu kada smo mi održavali sastanke, 
prenosila je u korpi materijal, čak i oružje, išla na kontakt u grad kada smo 
mi, skojevci, bili onemogućeni raznim kontrolama, itd.

Možda bi za imena spomenutih ustaških agenata trebalo pitati Dušana 
Žigica. On je jedno vrijeme, pred kraj rata, radio u rajonskom obavještajnom 
centru prema Novoj Gradiški, a odmah poslije rata je bio u OZNI Nova Gra
diška.

Vinkovci, 20. XI 1983. g.

Pozdrav,
Josip Prpić

5 Milan Vuksan je partizan od 1942. godine. Bio član OZN-e u Pakracu 1944. godine, a po oslobođenju 
Nove Gradiške radio na isljeđivanju. Umro poslije rata od tuberkuloze.

6 Franjo Cvizek je uhvaćen živ zajedno s Mirkom Vutucom i Karlom Wagnerom 27 augusta 1942. 
godine na putu iz Okučana za Lipik. Vutuc i Wagner su zamijenjeni, a Franjo Cvizek je, odlukotn 
suda Psunjskog partizanskog odreda, bio strijeljan.

7 Blaž Lekčević je bio podnarednik u okučanskoj žandarmerijskoj kasarni. Godine 1941. davao vrlo 
oštre antisrpske izjave i prešao u službu tajne policije. Oženio se u Okučanima iz porodice 
koja nije bila nama naklonjena.
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Dr BRANKO SMILJANIĆ

Rođen 1925. u Kosovcu, općina Nova Gradiška.
Član SKOJ-a od 1939. godine. Primio ga u Skoj Ranko Zec. Radio u akti

vu Okučana i u Gimnaziji.
Godine 1941. imao zadatak od N. Dragosavljević da hvata vijesti Moskve 

i Londona i da ih šalje preko veze za Benkovac do Dušana Čalića. Bio vrlo 
aktivan i 1942. godine. Rukovodio skojevskom organizacijom u Gimnaziji. 
Hapšen 1942. i pušten. Krajem 1942. godine biran za člana Okružnog komiteta 
SKOJ-a.

Dolazi u partizane sredinom 1943. godine. Radio na terenu. Dobio tifus 
i u besvjesnom stanju su ga roditelji prebacili kući. Hapšen od Gestapoa. Bio 
u logoru Sisak.

Poslije oslobođenja završio medicinu.
Sada docent u Zagrebu.
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Usmeno smo izmijenili, kao i obično, nekoliko riječi o zajedničkim do
življajima iz ranijeg perioda. I iz rada SKOJ-a. Na mnoge stvari si me podsje
tio, a za neke nisam ni znao. Mislim da bi nešto od toga, od tvojih sjećanja 
trebalo staviti na papir. Da pokušamo ovim redom:

1. Koje je sve akcije izvodila skojevska organizacija u Okučanima 
uoči rata (lijepljenje letaka, pisanje parola, prenošenje materijala itd.)? I 
aktiv u Novoj Gradiški kojem si ti pripadao? Tko je sve dobio zadatak da 
rastura po razredu letke kojima se pozivaju profesori da održe sastanak s 
roditeljima zbog slabog učenja? Mislim da je to bilo za polugodište u 5. raz
redu (1940. godine). Da li je tvoj aktiv učestvovao u pravljenju drvenih palica 
na školskom tavanu za tuču s frankovcima? Gdje je, ako je i toga bilo, skojev- 
sko rukovodstvo griješilo u radu na angažiranju napredne omladine u školi 
ili na selu?

2. Tko je sve pripadao našem aktivu u Novoj Gradiški (V razred gim
nazije 1940/41. godine)? Ti kažeš, u razgovoru, da je jedno vrijeme našim sa
stancima prisustvovala i jedna drugarica iz starijih razreda. To je mogla 
biti Nedeljka Milojević. Meni je jedino ostala u sjećanju ulica Duhovskog, 
mala kuća broj 16, s čelom do puta, i sastanci kojima je rukovodio Nikica 
Smiljanić, s čestim početkom: »Da ponovo pročitamo o konspiraciji. <. *< 
Međutim, ti si prisustvovao nekim sastancima na koje ja nisam bio pozivan.

3. Mjesec-dva po okupaciji mi smo se povezali s Nadom Dragosavljević 
i Nikicom Vujasinovićem. Na sastanke smo češće išli odvojeno. Nada je tebi 
namijenila poseban zadatak: da slušaš Radio-Moskvu i London i da vijesti re
dovno donosiš njenoj kući. I Delija mi kaže da je ponekad te vijesti nosio od 
Nade u Benkovac gdje su ih Ćule i Čedo pisali i preštampavali te preko sko
jevaca - kurira slali na ustaljena mjesta. Kako si organizirao taj posao? Da 
li je u kući netko primjećivao? Je li Ilija znao za cio tvoj rad?

4. U svim dosadašnjim izvještajima (sjećanjima) i prigodnim članci
ma stoji da je Milan Nikolić bio uhapšen u Novoj Gradiški, a poslije preslu
šavanja prebačen u Staru Gradišku gdje je i strijeljan. Ti tvrdiš da si ga vidio 
i s njim razgovarao, kada je, vjerojatno u septembru-oktobru 1941. godine, 
vlakom prebačen u Jasenovac. Ti si tada išao u gimnaziju, što znači da je bio 
kraj ljeta ili početak jeseni. Pokušaj, molim te, bar u najkraćim crtama repro
ducirati razgovor s Milanom.

5. U jesen 1941. godine sigurno si u gimnaziji zatekao novu situaciju. 
Stariji komunisti su već bili po zatvorima. Ustaše, i naši frankovci iz razreda, 
već su nosili uniformu i bili vlast. Rukovodstvo SKOJ-a je ili u zatvoru (Niko
lić) ili u partizanima (Nikica Smiljanić i Vujasinović). Po kojim pitanjima, kako 
i s kim ti počinješ suradnju? Sastanci i gdje ih održavate? Kakav je bio sadr
žaj rada? Klima u školi? Profesori: koji se deklariraju kao ustaše, a koji šute?

Koliko se sjećam, ti si tada održavao veze s Milenkom Adžagom, Mila
nom Galovićem, Nikolom Pričom i Savom Delibašićem. Koliko si već tada 
uključivao u rad Slavu Župančića i Jarovša Rolinca? Da li si održavao veze i 
s Miloj em Gabrijelićem?

Dragi Branko,



6. Mislim da si ti potkraj jeseni ili početkom zime 1941. godine u selu 
Kosovcu obilazio neke kuće i tražio pomoć za partizane. Koliko se sjećam, 
bili su to Dražić i Rolinc. A tko još?

7. Ti si odlično poznavao Nadu Dragosavljević i Nikicu Vujasinovića. 
I meni su kao i tebi oni bili jako dragi. Bio sam na Gradini kada je Nada 
poginula.

Pokupio sam do sada izvjesne materijale o Nadi. Ali još uvijek nitko 
mi ne može reći na koji se fakultet upisala, kako se povezala u Okučanima, 
kada je i gdje primljena u SKOJ, itd. O Nadi ima raznih pozitivnih mišljenja,
o njenim osobinama, sposobnostima, naklonostima itd. Vrlo slično i o Nikici. 
Molio bih te da izneseš svoje mišljenje o njima.

Beograd, 22. II 1981. godine

Dragi Tonči,

Prošlo je mnogo vremena. Četrdeset godina! Zato se teško svega tačno 
sjetiti. A bili smo i djeca... Ipak se nadam da ću odgovorima moći navesti 
ono bitno.

1. Konkretnih akcija bilo je manje. Više smo se posvetili teoretskom 
radu. Čitali smo. Knjige su uglavnom nabavljali Nikica Smiljanić, Nikica Vu- 
jasinović i Nedeljko Rađenović. One, znaš, popularne: Gorki, Pelagić, Cesaree 
itd.

Naš aktiv je učestvovao u akciji rasturanja letaka kojima smo zahtije
vali sastanak roditelja i profesora. Radilo se o slabim ocjenama na polugo
dištu školske 1940/41. godine. Letke nam je preko zimskog raspusta u Koso
vac donio Nikica Smiljanić. Mi smo ih odmah po završetku ferija, prvog dana 
po dolasku u razred, stavljali pod klupe u sve razrede. Došlo je do reakcije 
profesora već istog dana. Sjećam se da nas je žestoko napao profesor njemač
kog jezika Zlatko Muhvić.

Znao sam za pripreme za sukob s frankovcima koji je izbio zbog refe
rata koji se nalazio kod Karla Miloša. Trebalo je da se na školskom tavanu 
prave drvene palice za tuču. Međutim, sukob je izbio dan ranije. Sjećam se 
tuče i uloge Milana Tomića koji je za vrijeme velikog odmora na školskom 
hodniku rastjerao frankovce. Poslije toga su frankovci postali otvoreno gru
bi, i potpuno je nestalo dotadašnje đačke tolerancije.

2. Našem aktivu pripadali smo Stevo Vitez, Alojz Janoušek, Karlo Miloš, 
ti i ja. Zlata Dupko je bila povezana sa »ženskim« aktivom, kojemu je sekre
tar bila Ljubica Orobabić. Pokušali smo u petom razredu raditi s Jovanićem. 
Nismo uspjeli.

Na ustaškoj su strani bili Stjepan Čukić i Mirko Ivezić, a poslije, po 
dolasku ustaša na vlast, pridružili su im se: Ica Grčević, Vlado Kapetanić i 
Josip Blažeković. Ridi i Jovanić, koliko sam čuo, bili su pred kraj rata mobi
lizirani u ustaše i poginuli.

Bilo je i simpatizera na obje strane. O njima ne bih htio govoriti. Još 
su živi. Sada su liječnici, veterinari itd. Možda su se oni ustaški simpatizeri 
poslije i popravili.
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U našem razredu bio je, jedno vrijeme, i Marijan Budiselić. Čuo sam 
da je rano otišao u partizane i da je sada pukovnik u penziji. Zapravo, naš 
razred je bio dosta politički aktivan. Malo je bilo nezainteresiranih. Poslije 
tvog odlaska u partizane, i pošto su akcije partizana postale intenzivnije i 
uspješnije, ilegalni rad je bio vrlo težak, praktički nemoguć. A bilo je i mnogo 
doušnika.

Sastanke našeg aktiva nismo držali grupno, svi zajedno. Obično je 
netko išao gdje su bili i skojevci iz drugih razreda. Sjećam se da sam nekad 
na sastanke odlazio i u stan Milana Nikolića. Najčešće nas je sazivao i s 
nama radio Nikica Smiljanić.

Interesantno bi bilo nešto reći i o primanju u SKOJ. To se nije vršilo 
na sastanku aktiva, nego su o tome odlučivali stariji drugovi: Nikica Smilja
nić, Milan Nikolić i Nedeljko Rađenović, a kasnije i Nikica Vujasinović. Tako 
je bilo u školi. Poslije su drugi skojevci saznali da je i taj postao skojevac. 
A on se morao mijenjati: da postane bolji đak, da čita ozbiljnije knjige, da 
pomaže slabijim đacima itd.

Ali, uzmi i drugi slučaj. Mislim na Okučane. Koliko se sjećam, tamo 
je negdje u septembru 1939. godine došao Ranko Zec do Vlatka Milanovića i 
pozvao Ivicu Vrbana, Zvonka Sokola, Đorđa Viteza, tebe, mene i, jasno, Vlat
ka Milanovića. Govorio nam je o SKOJ-u, o radu, čitanju, djelovanju kod dru
ge omladine itd. Ni sada ne znam kako je došlo do toga sastanka, tko ga je 
organizirao i kako je Ranko znao da smo ti i ja skojevci, da smo već primljeni 
u SKOJ u gimnaziji. Interesantno da su svi ti drugovi, skojevci u Okučanima, 
bili i poslije, za vrijeme okupacije vrlo aktivni.

3. Odmah sam se poslije sastao i s Nadom Dragosavljević. Ona me je po
tražila. Pretpostavljam da je podatke o meni dao Nikica. Zahtijevala je da 
slušam radio i da pišem vijesti koje su emitirali Moskva i London. To sam 
i činio te ih odnosio Nadi kući, a Delija od nje u Benkovac gdje su se pre- 
štampavale. Kuriri su ih dalje odnosili na određene punktove.

Poslije su se zadaci množili. Rasturali smo letke i pisali parole. Najšira 
takva akcija bila je izvedena povodom godišnjice oktobarske revolucije. Oku
čani su osvanuli s parolama: »Živio SS«, »Dolje fašizam«, »živila KPJ«, itd. 
Koliko znam, Ivica Vrban je uspio da na žandarmerijsku stanicu napiše »živio 
Staljin«.

Poslije nam je Nada dala zadatak da prikupljamo materijalnu i svu 
drugu pomoć za oružanu borbu i ustanak. Išao sam Pepku Rolincu i Milanu 
Dražiću. Od Joce Radivojevića smo tražili lovačku pušku, ali je odbio. Poslije 
ju je predao u općinu.

U našem selu se moglo dosta učiniti. Onih ustaša s nožem i kamom 
nije bilo. Više su radili doušnici. Neću ih sada spominjati. Ti ih znaš, i o njima 
smo se suglasili još ranije da su učinili dosta štete našem selu. Podstrekavali 
su ustaše na hapšenje i tjeranje u logor. Krivci su i za moga oca i brata koi|i 
su nastradali u Staroj Gradiški. A i za mnoge druge u selu (Laloš, Vasiljević).

Radili smo i s omladinom (s Ilijom Dražićem, Milanom Mileusnićem, 
Jožicom Horvat i Franjom i Slavom Župančićem). Uglavnom je to djelo nas 
novogradiških đaka skojevaca, i radi toga ih spominjem.
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4. Milan Nikolić mi je ostao u uspomeni kao pametan đak, solidan u 
školi, i kao osoba koja je znala razmišljati i uporno braniti svoje stavove. 
Bio je podstanar u jednoj kućici u sadašnjoj Ulici Duhovskog. Tu smo pone
kad održavali skojevske sastanke. Sjećam se jednog na kojem je Seka Milo
jević čitala brošuricu »O konspiraciji«. Jednom je navratio i Milan Tomić. Ta 
podstanarska soba bila je kao neki štab skojevske organizacije u Novoj Gra
diški, gdje se stalno odvijao intenzivan »skojevski život«.

Milana sam posljednji put vidio na željezničkoj stanici u Okučanima 
kao logoraša. Bilo ih je više. Ustaše su ih pratile u Jasenovac. Nosio je zavež
ljaj robe i neku metlu. Moglo je to biti u augustu ili septembru 1941. godine. 
Sjećam se da je kukuruz već bio velik, da je dozrijevao. Razgovarali smo ne
koliko minuta dok su ustaški sprovodnici bili odsutni. Rekao sam mu da 
bježi, odnosno da me slijedi, preko polja i da se poslije dokopa šume koja je 
bila odmah, nekoliko stotina metara od sela. Sjećam se da sam mu rekao da 
su poslije sve srpska sela ispod Psunja i da su već dobro organizirana. Među
tim, na žalost, naišle su ustaše i do bijega nije došlo. Nestao je u jasenovačkom 
logoru kao mnogi drugi.

5. Točno je da sam nastavio školu u jesen 1941. godine. No, nije redov
no radila jer je povremeno pretvarana u kasarnu za njemačke vojnike. Stanje 
je bilo vrlo nenormalno. Srbi su se osjećali nesigurno i u nekom iščekivanju. 
Frankovci su slavili. Najmanje se radilo i učilo. Slično je bilo i s profesorima. 
Pojedini su već bili u zatvoru (Lončar), a neki su se uspjeli prebaciti u Beo
grad. čudno, mi skojevci se nismo osjećali inferiornima ili u strahu pred 
bivšim frankovcima, a sada ustašama. Nastavili smo da se normalno krećemo 
po školi. Tada sam najviše surađivao s Miljenkom Adžagom, Nikolom Pričom, 
Zlatom Dupko i Savom Delibašićem. Najviše smo se čuvali »neobučenih« 
ustaša, doušnika.

Povremeno smo se Miljenko i ja sastajali u stanu kod Fridlovih. Čitali 
smo i biltene Vrhovnog štaba. Poslije sam imao kontakte i s Milojem Gabri- 
jelićem do njegovog hapšenja.

U nas su i dalje sumnjali i pratili nas. Znali su da se nismo promijenili. 
Jednom sam bio priveden u ustašku policiju zajedno sa Savom Delibašićem i 
Nikolom Pričom. Tražili su da prepoznamo tvoj rukopis (poslao si u jesen 
1942. godine prijeteće pismo Emiliji Marjanović, koje je vjerojatno predala u 
župsko redarstvo). Bili smo odmah pušteni.

6. Nada Dragosavljević je stvarno više poznata u onom našem kraju 
kao legenda, prva žena partizan, hrabra, uporna i odlučna. Koliko i što je 
radila, ja manje znam. Imao sam s njom direktne kontakte odmah po okupa
ciji. Samo je naređivala da se radi.

Okolnosti su je manje brinule. Nije se plašila rizika. Imao sam nekada 
utisak da ga je i tražila, priželjkivala. Ne samo na neizvršeni, po njenoj ocje
ni, nego i na nedovoljno dobro izvršen zadatak skupila bi oči, stisnula zube 
i utanjila usne. Oštro gledala i šutjela za momenat. Onda bi dosta grubo po
novila zadatak. Slušao sam poslije da je takva bila i u partizanima.

Nikicu Vujasinovića smo svi voljeli još u školi. Divan drug. Blag, na
smijan, odmjeren, i ne sjećam se da sam ga ikada vidio ljutog ili nervoznog. 
I u najtežoj situaciji, odmah po okupaciji, zadržao je osmijeh na licu. Bio je 
vrlo pametan i razložan. Mnogo je čitao. Uvijek je spominjao »Lajpciški pro
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ces« G. Dimitrova. Mislim da je znao napamet njegove odgovore. Ne znam ga 
iz partizana. Sjećam se jednog razgovora kod njegove kuće. Bili smo sami. 
Opet u bašti. Već je naš rad bio dosta uhodan: sastanci, vijesti, pisanje paro
la, skupljanje pomoći itd. Kad sam došao do njega, bio sam nešto neraspolo- 
žen. Rekao sam mu da je naš posao sitan, da to mnogo neprijatelju ne škodi 
i da bismo, na primjer, mogli organizirati rušenje pruge. Da svalimo neki 
vlak u provaliju. On me je, prvi put, s jakom ozbiljnošću odbio i da o tome 
nigdje i ne spominjem. Nisam ni znao da je on, baš u to vrijeme, već nave
liko radio s drugovima iz Klenika na rušenju pruge. To sam tek poslije shva
tio kada je vlak sa sedamnaest vagona bio uništen i da je i on u toj akciji uče
stvovao ...

Zagreb, 1981. god.
Pozdrav, 

Branko Smiljanić



GABRO VIDOVIĆ BUCO

Rođen u Kućanu Donjem kraj Varaždina 1915. godine. Od 1919. do 
1941. živi u Novskoj.

Nosilac »Spomenice 1941«.
Književnik.
Predratni aktivni partijski radnik. Odmah po okupaciji djeluje na 

novljanskom kotaru. U ljeto 1941. godine, preko Nikice Smiljanića i Cede 
Grbica uspostavio je vezu s Dušanom Čalićem. Septembra iste godine Dušan 
Čalić formira prvi kotarski komitet Partije za Novsku, Vidović postaje se
kretar. Pokušava da uspostavi veze i s novljanskom Posavinom gdje je prije 
rata radio Jozo Vlašić, član Okružnog komiteta Partije.

Organizator je bijega komunista iz novljanskog zatvora.
Dolaskom u jedinicu, Vidović je bio u Odredu »Matija Gubec«, zatim 

odlazi na rad na teren. Postaje član Okružnog pa Oblasnog komiteta Partije.
Poslije rata obavljao je važne političke i partijske funkcije u Hrvatskoj.
Sada je penzioner u Zagrebu.
Bavi se književnim radom.
Ustanak u Slavoniji dobio je posebno mjesto u njegovim djelima. Po

znatija djela su mu: »Među slavonskim partizanima«, »Jači od smrti«, »Za
pisi o živima i mrtvima«, »Kurir sa Psunja«, »Trojica iz male ulice«, »Bjel- 
kan«, zbirka pjesama »Prkosište«, itd.
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Poslije telefonskog razgovora evo ti se obraćam i pismom. Mogu ti 
kazati da smo dosta materijala već prikupili. Pokušavamo posebno objas
niti tu našu 1941. godinu na okučansko-novogradiškom području. Rad, gre
ške, uspjehe, žrtve, itd.

Evo što bismo te zamolili:
1. Kada, kako i preko koga si uspostavio vezu s Dušanom Čalićem 

1941. godine?

Prema nekim podacima izgleda da je kontakt išao ovako: Čalić—Grbić 
—Nikica—ti. Opiši detaljno prvi kontakt s Čalićem, zadatke koje je postav
ljao, kako je ocjenjivao situaciju, tvoje impresije ...

2. Kod Čalića i Grbića nailazim na jedan zadatak koji ih je mnogo 
preokupirao odmah u početku priprema za ustanak. Bilo je to: kako se po
vezati s Jozom Vlašićem i partijskom organizacijom u Posavini. Što je sve 
bilo pokušavano da se izvrši taj zadatak? Da li je netko, i tko, išao u Posavi
nu? Kada i učinak?

3. Molio bih neka detaljnija objašnjenja o formiranju Kotarskog ko
miteta Novska. Naime, ti si bio sekretar, a članovi Košta Bulava i Čedo Gr
bić. Komitet je formiran u septembru 1941. godine. Tko, zašto i kako je do
šao na tu ideju? Svrha formiranja tog Komiteta? Koji su bili zadaci? Kon
kretna zaduženja? Pokušavao sam da dođem do dnevnih redova tvoga i no- 
vogradiškog komiteta iz 1941. godine. Čedo mi je pričao kako ste se šetali iz
nad Benkovca i pričali o radu i zadacima. Razgovarali ste o pripremama za 
ustanak i o jednom vrlo konkretnom zadatku: kako organizirati bijeg komu
nista iz novljanskog zatvora. Molio bih te nešto konkretnije o tom Komitetu: 
zadacima, sastancima, radu, trajanju, vezama i na kraju: odnos Komitet — 
Čalić.

4. S obzirom na to da se radi o Kotarskom komitetu Novska, molio 
bih te da napišeš nekoliko riječi i o stanju i radu partijske organizacije Nov
ska iz tog perioda, iz perioda funkcioniranja Komiteta i perioda tvojih kon- 
takata s Dušanom Čalićem do tvog odlaska u partizane, koji su bili zadaci 
koje je, u tom momentu, Komitet postavljao pred sebe, direktive koje je do- 
bijao od Dušana Čalića, zapravo od Okružnog komiteta, i konačno, nekoliko 
riječi o ocjeni političke situacije na kotaru u to određeno vrijeme. Ne samo
o Partiji nego i o SKOJ-u (ako se i toga sjećaš), o ljudima na koje ste se 
hajviše oslanjali u radu, o punktovima, novim organizacijama, itd.

Također nekoliko riječi i o tvojoj suradnji, ili o tvojoj partijskoj ovis
nosti (u tom periodu) o partijskoj organizaciji u Banovoj Jarugi. O suradnji 
]li nesuradnji, odnosno kakva je bila veza s partijskom organizacijom u Ba
novoj Jarugi? Koje teškoće su se najčešće ispoljavale u radu i organizaciji 
Priprema za ustanak?

5. Budući da smo mi nešto pisali i o aktivnosti frankovaca u novo- 
gradiškoj gimnaziji, i u samom gradu, molio bih te i nekoliko riječi o radu 
(i kraju) onih novljanskih frankovaca koji su vlakom dolazili u školu: Emil

Dragi Buco,
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Medvedović, Marko Obelić, Stjepan Jurčić, Željko Ivezić, Stjepan čukić, itd. 
Ako im znaš i funkcije za vrijeme ustaške vlasti.

Beograd, 4. XII 1980. g.
Pozdrav,
Mali

Dragi druže Duhaček,

Zamolio si me da odgovorim u okviru pet postavljenih mi pitanja o 
svojoj suradnji 1941. godine s drugovima Dušanom Čalićem i Čedom Grbi- 
ćem. Odgovaram ti slijedeće:

Moj prvi kontakt s drugom Čedom Grbićem uspostavljen je u drugoj 
polovici kolovoza 1941. godine. Točan datum ne znam. Pretpostavljam da je 
to bilo deset-petnaest dana nakon mog povratka iz domobranstva, otkuda sam 
se vratio 13. kolovoza 1941. godine.

Dan prije odlaska u Benkovac Čaliću posjetio me je član SKOJ-a Du
ka Smiljanić i kazao mi da je drug Čedo Grbić poručio neka netko od člano
va KP iz Novske dođe drugo jutro na sastanak kod njega u Rajić. Na mo
je pitanje tko je taj Grbić odgovorio mi je da je to student šumarstva iz Ra- 
jića koji je vrlo aktivan. Nakon razmišljanja što da učinim odlučio sam da 
krenem na taj sastanak. Kako su mi ustaše zabranile kretanje, iz Novske u 
Rajić krenuo sam drugo jutro preko šume. Tamo sam se povezao s drugom 
Čedom Grbićem. Od njega sam doznao da ćemo poći u Benkovac k nekom 
drugu. Napominjem da mi se baš nije išlo. Sve mi je to bilo nepoznato 
i činilo mi se da se suviše udaljujem od Novske. Ipak sam pristao. Išli smo 
neko vrijeme poljem između kuća i željezničke pruge Zagreb — Beograd. Pro
lazeći tuda, primijetio sam da su kukuruzi još bili dosta zeleni. Po tome se 
može zaključiti da je stvarno mogao biti konac kolovoza. Na jednom smo 
mjestu prešli cestu i krenuli prema sjeveru. Nakon dosta dugog hoda šu
mom našli smo se pred Benkovcem. Tu sam bio prvi put. Ostao sam u šumi 
neko vrijeme dok Čedo nije izvidio situaciju i dok me nije pozvao u selo.

Našao sam se u maloj seljačkoj sobici i susreo se s drugom Dušanom 
Čalićem. U seljačkom odijelu sa šeširićem na glavi izgledao je kao i ostali 
seljaci, ali kad sam ga bolje pogledao, učinilo mi se da se nalazim pred od
lučnim i energičnim drugom. Kasnije, kada smo završili razgovor, osvjedočio 
sam se da su moji prvi utisci bili na mjestu.

Čalić je rekao da je poslan od drugova iz Zagreba — mislim da je spo
minjao Vladu Bakarića i Radu Končara — da se javi Okružnom komitetu 
Nova Gradiška i pomogne u organizaciji oružane borbe.

Nakon kratkog upoznavanja i općenitog razgovora pokazao mi je ru
kom na partijski materijal i predložio da ga pročitam i upoznam stanje na 
Istočnom frontu, što sam ja i učinio. U daljem razgovoru izvijestio sam ga
o partijskoj i skojevskoj organizaciji u Novskoj. Napomenuo sam da se od 
čitave organizacije na slobodi nalaze, osim mene, samo drugovi Tomo Ze- 
lenčić i Antun Šlibar. Ostali su ili u zatvoru ili su se privremeno sklonili kod 
rođaka, a neki su otišli i u Beograd. U razgovoru sam naglasio da je od četr
desetak skojevaca velika većina na slobodi i da na njih možemo računati u
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daljem radu. Izvijestio sam ga da nemam veze s drugovima iz Mjesnog ko
miteta Banova Jaruga, s kojima smo do tada bili povezani i od kojih smo 
primali partijski i propagandni materijal. Glavni uzrok toj nepovezanosti 
bilo je hapšenje Rade Pavlovića i prelazak u ilegalnost nekolicine članova KP.

Izvijestio sam Čalića da imamo ključ od zatvora u kome su bili dru
govi Pero Car, Rade Pavlović i ostali i da postoji dobra mogućnost da ih 
oslobodimo. On me je pitao da li imamo kakvu vezu s partijskom organiza
cijom u Plesmu. Pri tome je spomenuo nekog »Šokca« s kojim bi se, na 
prijedlog drugova iz Zagreba, svakako morao povezati. Odgovorio sam da 
nemam nikakvih veza sa spomenutom organizacijom, ali mi je poznato da 
je Mjesni komitet Plesmo bio povezan s Mjesnim komitetom Banova Jaru
ga. Čalića je posebno obradovalo kada sam mu rekao da se pod nadimkom 
»Sokac« krije sekretar MK Plesmo Joza Vlašić ... Napomenuo sam da sam se 
s njim upoznao u lipnju 1940. na Okružnoj partijskoj konferenciji u Krivaju.

Nakon dosta opširnog razgovora o općim zadacima članova Partije i 
SKOJ-a Čalić mi je postavio i konkretne zadatke. Da radim na povezivanju 
partijskih organizacija Novske i okolice. Posebno je naglasio važnost pove
zivanja s drugovima iz Plesma i Banove Jaruge. Zadatak je bio neobično va
žan jer su nakon hapšenja pojedinih rukovodećih komunista organizacije 
ostale krnje i nepovezane. Zatim da svakako što prije uhvatim vezu s Jozom 
Vlašićem i povežem ga s njim (tj. Čalićem). Da organiziram oslobađanje čla
nova KP iz zatvora u Novskoj.

Osim spomenutih zadataka, Čalić nas je upozorio na potrebu čuva
nja naših drugova, članova KP i SKOJ-a. Trebalo je sve učiniti kako bismo 
izbjegli daljnja hapšenja. Također je napomenuo da se najaktivniji skojevci 
mogu primiti u Partiju. Izrazio sam mišljenje da bi Duku Smiljanića trebalo 
odmah primiti. On se s tim složio.

Na kraju razgovora Čalić je predložio jedan širi sastanak. Pretpostav
ljajući da ću uspostaviti vezu s Banovom Jarugom i Plesmom, zatražio je da 
na sastanak svakako dovedem po jednog predstavnika tih organizacija. Sa
stanak je zakazan za 21. rujna 1941. (Ovaj sam podatak našao u svojim za- 
bilješkama.)

Nakon kraćeg razmatranja koje bi mjesto bilo najpodesnije za taj sa
stanak složili smo se da to bude na brežuljku iznad Rajića. Vjerojatno smo 
odredili neko konkretno mjesto, no ja se toga više ne sjećam.

Vratio sam se u Novsku i drugovima, s kojima sam održavao vezu, pre
nio zadatke dobivene od Čalića. Svakome sam prenio onaj dio koji se odnosio 
na njega. Tako sam Peri Caru i Radi Pavloviću osobno prenio Čalićevu su
gestiju da što prije treba da izađu iz zatvora. Oni su tražili da se oslobađanje 
odgodi, očekujući da će biti pušteni na slobodu nakon neke intervencije uči
njene za njih kod ustaških vlasti u Novskoj.

Duku Smiljanića sam zadužio za uspostavljanje veza s partijskom or
ganizacijom iz Banove Jaruge. On se dosta brzo povezao s Kostom Bulavom 
kome je prenio Čalićeve sugestije o povezivanju i čuvanju kadrova. S njim je 
i dogovorena šifra za raspoznavanje 21. rujna na željezničkoj stanici Rajić.

Svoju sestru Mariju uputio sam Jozi Vlašiću u Plesmo sa zadatkom 
da ga poveže sa mnom, a preko mene s Čalićem. Sestra se vratila neobavlje
na posla. Od Vlašićeve je žene doznala da joj se muž nalazi kao rezervista u
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domobranstvu. Izvijestila ju je o teškom stanju članova KP i ostalih antifa- 
šista Posavine nad kojima su ustaške vlasti vršile teror tražeći da pristupe 
ustaškom pokretu. Uprkos prijetnjama i teroru odziv je bio gotovo nika
kav. Kod toga treba izuzeti sela Krapje i Staru Subotsku, gdje su ustaše do
nekle uspjele.

21. rujna 1941. sastao sam se na željezničkoj stanici Rajić s drugom 
Kostom Bulavom, predstavnikom partijske organizacije Banove Jaruge. Otiš
li smo do Čede Grbića, a zatim zajedno s njima na mjesto zakazano za sa
stanak. Tamo smo već zatekli Dušana Čalića. Nisam potpuno siguran, ali vje
rujem da je s njim bio i Jovo Delibašić.

Nakon općenitog razgovora o političkim prilikama u svijetu i zemlji 
te na teritoriji Okružnog komiteta Nova Gradiška, izvijestio sam Čalića o po
duzetim mjerama u Novskoj i okolici. Upoznao sam ga sa stanjem u Plesmu 
i Posavini onako kako mi je sestra prenijela. Rekao sam da je Joza Vlašić u 
domobranstvu i da zbog toga nisam mogao dovesti na sastanak nekoga iz nji
hove organizacije.

Nakon toga sam izvijestio o svojem razgovoru sa zatvorenim drugovi
ma u Novskoj i njihovoj odluci da se pričeka s akcijom oslobađanja. Sje
ćam se da je Čalić bio vrlo ljut zbog njihova oklijevanja.

Drug Košta Bulava upoznao nas je sa stanjem u Banovoj Jarugi. Rekao 
je da s uhapšenim drugovima Radom Pavlovićem i Jankom Kubašekom odr
žavaju vezu preko rodbine. Također je izvijestio da su drugovi Josip Voja- 
ček, Andrija Kmecik, Jakob Fijan i Milan Pavlović pobjegli pred hapšenjem
i sada se nalaze u ilegalnosti. Naglasio je da su dobro naoružani i da su s 
njima u vezi.

Pošto je Čedo Grbić iznio stanje u Rajiću i okolici, Čalić je naglasio 
da moramo odmah formirati kotarsko partijsko rukovodstvo.

Kotarski komitet Novska formiran je u sastavu:
1) Čedo Grbić, član
2) Košta Bulava, član
3) Gabro Vidović, sekretar.'
Obrazlažući zadatke rukovodstva, Čalić je naglasio da Komitet pre

uzima odgovonost za stanje na kotaru. Također je rekao da će se. čim se 
ukaže prilika, Komitet popuniti i predstavnicima iz Plesma.

Od važnijih zadataka koji su postavljeni pred Komitet spomenuo bih 
slijedeće:

— rad na povezivanju partijskih organizacija,
— pripreme za oružanu borbu,
— učvršćivanje skojevskih aktiva i njihovo angažiranje u konkretnim 

akcijama,
— raspačavanje propagandnog materijala,
— čuvanje kadrova,
— oslobađanje članova KP iz zatvora u Novskoj.
Budući da je Nikica Smiljanić, zbog aktivnosti, morao napustiti Stari 

Grabrovac, a kako je u isto vrijeme dobio i poziv za domobranstvo, pred 
nas su se postavile tri mogućnosti:

1 Da je za sekretara postavljen drug Vidović tvrdi C. Grbić i D. čalić.
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a) da ostane i dalje kod kuće i bude uhapšen,
b) da prijeđe u ilegalnost, i 

c) da ode u domobranstvo.
Razmotrivši navedene mogućnosti, Čalić je odlučio da se Smiljanić 

javi u domobranstvo, uz uvjet da ostane u vezi s nama, kako bismo ga mo
gli pozvati čim stvorimo oružanu grupu.

Ideju za stvaranje Komiteta dao je drug Čalić. Mislim da je to tre
balo učiniti još mnogo ranije, jer je na tom području početkom 1941. bilo 
preko sto članova KP, četrdeset dva kandidata KP i 72 člana SKOJ-a. Kri
vicu što nije postojao KK Novska, po mom mišljenju, snosi stari Okružni 
komitet Nova Gradiška. Zbog nepostojanja KK Novska nisu bile dovoljno 
povezane partijske organizacije, a kasnije i mjesni komiteti Novska, Plesmo 
i B. Jaruga. Da je postojao ranije i da je bio povezan s organizacijama na te
renu kotara, vjerojatno bi uputstva članstvu bila redovitija i organiziranija, 
te bi organizacije bile pravilnije orijentirane, što je nakon uspostave NDH 
i progona antifašista bilo od posebne važnosti.

Što se tiče zapisnika i zabilježaka o radu, vjerujem da toga nigdje ne
ma, jer, toliko se sjećam, nikakvi zapisnici se nisu vodili, već su se pravile 
najnužnije bilješke koje su se brzo uništavale. Sve se, više-manje, moralo 
zapamtiti i nositi u glavi. Zbog toga su danas datumi i zaključci značajnih 
sastanaka nepoznati ili nepouzdani, a ono što je ostalo u sjećanju dosta je 
površno i nepotpuno.

Veza KK Novska s Dušanom Čalićem išla je uglavnom preko Čede 
Grbića. Mi ostali iz KK nismo imali posebnih veza jer je sve išlo preko Če
de Grbića.

Što se pak tiče sastanaka KK Novska, osim već spomenutog sastanka 
21. rujna, sjećam se da je jedan održan u listopadu 1941. u Paklenici, u kući 
Nikole Zastavnikovića Zeke. Tu su osim mene bili Čedo Grbić i Petar Gru- 
denić Petruška iz Plesma. Ne sjećam se da li je bio tko iz Banove Jaruge 
prisutan.

Sastanak je dosta kratko trajao i uglavnom je prošao u izvještavanju 
druga Grudenića o stanju u Plesmu, Puški i ostalim selima Posavine.

Jedan smo sastanak održali kod druga Čalića u Benkovcu, ali ne znam 
ni približno da li je to bilo prije 21. rujna ili u toku mjeseca listopada. Sje
ćam se da smo se taj put sastali u maloj dvorišnoj drvenjari Anke Živković 
u Benkovcu. Mislim da su osim Čalića, Grbića i mene prisustvovali i Jovo 
Delibašić, Duka Milosavljević i drug iz Benkovca s nadimkom Zlatni. Ras
pravljalo se, koliko se sjećam, o istoj problematici kao i na ostalim sastan
cima

Također se sjećam jednog sastanka s Čedom Grbićem u listopadu 1941. 
godine na sajmištu u Novskoj. To je bilo u ponedjeljak kad se u Novskoj 
održavao uobičajeni tjedni sajam. Sastanak je kratko trajao. Izmijenili smo 
mišljenja i sporazumjeli se da će nakon moga odlaska u partizane partijskim 
radom u Novskoj i okolici rukovoditi Duka Smiljanić.

U očekivanju poziva od D. Čalića da stupim u oružanu grupu, vršio 
sam pripreme za odlazak. Duki Smiljaniću sam već ranije rekao da je, po 
odluci KK Novska, primljen u članstvo Partije. Predao sam mu partijski
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materijal i dao potrebne upute za rad. Napominjem da je njegova brata Ni
kolu primio u članstvo KP drug Veljko Rađenović još u travnju 1941. godine.

Do kraja kolovoza 1941. godine Nikolu i Duku Smiljanića poznavao 
sam samo po viđenju. Ćuo sam da su vrlo aktivni u radu s omladinom, ali 
direktnih veza nismo imali. Od kraja kolovoza 1941. do mog odlaska u parti
zane 26. listopada iste godine naši su kontakti bili česti. Preko njih dvojice 
održavao sam vezu s Čedom Grbićem, kao i r.ntifašistima Starog Grabovca i 
Paklenice, s Rudolfom Carom i mojom sestrom Marijom te sa skojevskom 
organizacijom Novske i okolice.

Kad sam otišao u partizanski Odred »Matija Gubec«, prestala je moja 
aktivnost u Kotarskom komitetu Novska.

Međutim, na teritoriju kotara je nastavljena partijska aktivnost. Duka 
Smiljanić, organizator i nosilac dalje aktivnosti, često je obilazio partijske

i skojevske organizacije Novske, Plesma, Banove Jaruge i Paklenice prenose
ći im upute za rad dobivene od Calića s kojim je držao vezu. Osim njega 
značajnu aktivnost među antifašističkom omladinom Novske u toku 1941. go
dine ispoljavali su Rudolf Car i Marija Vidović.

3. Iako smo u KK Novska djelovali tek nešto više od mjesec dana, re
zultati su neosporni. U prvom redu uspjeh je postignut u povezivanju par
tijskih i skojevskih organizacija Banove Jaruge i Novske, a nešto kasnije i 
Plesma s Kotarskim komitetom, a preko njega i s Calićem. Na taj je način 
omogućeno prenošenje partijskih direktiva, rukovođenje i koordiniranje ra
da, čuvanje kadrova itd.

KK Novska organizirao je u noći 1—2. listopada 1941. godine osloba
đanje Pere Cara, Rade Pavlovića i Franje Hemeteka iz zatvora u Novskoj. 
To sam izveo ja, a uz pomoć Nikole i Duke Smiljanića i Marije Vidović te 
članova KP iz Banove Jaruge i Krivaja Josipa Vojačeka, Andrije Kmecika, 
Jakova Fijana i Milana Pavlovića. U pripremanju te akcije sudjelovao je veći 
broj članova KP i SKOJ-a s teritorija KK Novska. Nezavisno od nas i čla
novi KP iz Banove Jaruge, po direktivama dra Pavla Gregorića, također su ra
dili na pripremama za oslobađanje spomenutih drugova. Otvaranje zatvora 
izvršio sam ja uz zaštitu i osiguranje spomenutih drugova iz Banove Jaruge
i Krivaja. Akcija je imala snažan odjek u Novskoj i okolici. Ona je bila ohrab- 
renje članovima KP.

Značajnu aktivnost ispoljio je KK Novska i na raskrinkavanju fašiz
ma i ustaša organiziravši sastanke s grupicama antifašista radi njihova upo
znavanja s političkim i vojnim događajima u svijetu i zemlji. Posebno su 
se drugovi obavještavali o razvoju oružane borbe protiv okupatora u pojedi
nim krajevima zemlje kao i o stvaranju borbenog bratstva i jedinstva Hr
vata, Srba i pripadnika nacionalnosti.

Značajnu akciju lijepljenja antifašističkih plakata i crvenih zvijezda 
sa srpom i čekićem organizirao je KK u povodu godišnjice oktobarske revo
lucije u jesen 1941. godine. Akcija je provedena preko skojevske organizacije 
u Novskoj i okolici.

Kotarski komitet je preko skojevske organizacije organizirao prikup
ljanje oružja i municije te sanitetskog materijala za potrebe oružane borbe. 
U Novskoj je sakupljeno nešto municije, kao i tri defenzivne bombe, i nešto
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vojničke spreme. Pištolj Veljka Rađenovića unesen je u zatvor drugu Peri 
Caru kako bi drugovi u slučaju potrebe mogli pružiti otpor ustašama.

Uvjeren sam da su postojanje i aktivnost KK Novska u znatnoj mjeri 
utjecali i na organizaciono učvršćenje organizacija KP i SKOJ-a i njihovo 
povezivanje na obavještavanju članstva o situaciji u svijetu i zemlji te na po
dizanju borbenog morala za predstojeću borbu.

4. Jednu od glavnih teškoća 1941. godine u Novskoj i okolici predstav
ljao je teror i prijetnje ustaških vlasti pojedinim članovima KP i skojev
cima.

Prvo veće hapšenje članova KP i SKOJ-a izvršeno je već krajem travnja 
1941. godine, kada su uhapšeni Veljko i Nedeljko Rađenović, Stevo Golubović 
i Nikola Smiljanić. Kasnije su uhapšeni Jefto šašić, Pero Car i Šandor Kaufner, 
a zatim i ja. Neki drugovi su bili pušteni iz zatvora, a nakon nekog vremena 
ponovo hapšeni, što je u velikoj mjeri remetilo naš rad.

Zbog opasnosti od hapšenja neki su drugovi bili prisiljeni da se sami 
zaštite. Tako smo se Nikola Smiljanić, Joza Vlašić, ja i još neki članovi KP 
odazivali pozivima za vojnu vježbu u domobranstvu. Jefto šašić, Todor Milo- 
jević, Aleksandar Jovanović i još neki drugi, da bi izbjegli hapšenje, otišli 
su u Beograd.

Nakon puštanja iz zatvora član MK Novska Stevo Golubović odlazi 
rođacima u Karlovac, a nakon toga u Slav. Brod i više se ne vraća u Novsku.

U prvim danima okupacije pomišljalo se na brdska sela kotara, kasnije 
ustanička, i na mogućnost sklanjanja kompromitiranih pojedinaca u tim se
lima. Međutim, tamo nije bilo partijske organizacije, a ni s pojedinim anti- 
fašistima nismo bili povezani, pa su te mogućnosti otpale. Nepostojanje par
tijskih organizacija po selima jedna je od značajnih slabosti partijskih ruko
vodstava.

Zbog terora i prijetnji ustaških vlasti mnogi stariji članovi KP našli 
su se ukliješteni između obaveza prema Partiji i ne malih briga za sigurnost 
obitelji. Takvih je drugova bilo dosta u partijskim organizacijama Posavine 
i Banove Jaruge, a donekle i u Novskoj. Bili su to ugledni i zaslužni drugovi 
iz predratnog perioda djelovanja Partije. Njihova je zasluga bila što su mnoga 
sela bila napredno orijentirana, pa je nakon uspostave NDH utjecaj ustaša 
u njima bio neznatan. Ovdje treba spomenuti sva hrvatska sela u Posavini s 
izuzetkom Krapja i donekle Stare Subotske. U toj, za te starije drugove, izu
zetno teškoj situaciji mi smo ih pomogli na taj način što ih neko vrijeme 
nismo koristili u radu. Tako smo u Novskoj imali dosta razumijevanja i za 
članove MK Novska Tomu Zelenčića i Antuna Šlibara jer je svaki od njih 
imao po troje male djece.

Kasnije su se mnogi od tih starijih drugova aktivirali u radu i većim 
dijelom otišli u partizane, prešavši s obiteljima na oslobođeni teritorij.

Većina onih koji su privremeno boravili u domobranstvu ili u Beo
gradu, vratili su se i uključili u narodnooslobodilačku borbu.

U Zagrebu, početkom veljače 1981.

Gabro Vidović
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JOVANKA ŽEGARAC

Rođena u Okučanima 1922. godine.
Prijateljica i suradnica Nade Dragosavljević. Od 1941. godine znala je 

za Nadine veze s Čalićem i Milanom Stanivukovićem, te da je aktivna u radu 
na obnavljanju skojevske organizacije u Okučanima, Kosovcu, Dubovcu itd. 
U prenošenju poruka i materijala Jovanka je pomagala Nadi, posebno i u 
hvatanju radio-vijesti.

Poslije Nadinog odlaska u partizane Jovanka je bila u zatvoru nekoliko 
mjeseci gdje je imala dobro držanje. Nastavlja poslije, zajedno sa svoje dvije 
sestre, Zorkom i Radojkom, da radi ilegalno za pokret.

Poslije odlazi u partizane. Po završetku rata najduže radi u sekretari
jatu unutrašnjih poslova.

Sada penzioner u Zagrebu.
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S okučanskog područja vrlo često se spominju dva imena: Nada Dra
gosavljević i Nikica Vujasinović. To je i razumljivo. Ti si ih oboje dobro 
poznavala. Bili su ti susjedi i prijatelji. Molio bih te da odgovoriš na nekoliko 
pitanja u vezi s njima.

1. Gdje je sve Nada pohađala gimnaziju? Da li samo u Zagrebu? Čuo 
sam da je prve razrede završila u Bosanskoj Gradiški. Da li se 1941. godine 
upisala na fakultet i koji?

Mislim da je ona svake godine dolazila na ferije u Okučane. Vrlo često 
je bila s tobom. 0 čemu ste najčešće razgovarale? Kada si prvi put osjetila 
da se interesira i za politiku i da je napredno orijentirana?

2. S kim se najčešće družila u Okučanima? Posebno bi me interesirala
1941. godina, kad se Nada vratila iz Zagreba, po dolasku ustaša na vlast.

3. Da li su ti detaljnije poznati podaci o njenoj porodici i njena bio
grafija (roditelji i rođaci, kako u Okučanima tako i u Zagrebu)?

4. Što ju je pored revolucionarne aktivnosti još posebno interesiralo? 
Literatura, prirodne nauke ili nešto drugo?

5. Njene najhitnije karakterne osobine, onako kako si je ti doživlja
vala. Mirna i staložena? Entuzijast? Beskompromisna? Odnos s drugaricama 
i vršnjacima? Prijeka, drska, hrabra? Uvjerljiva u razgovoru? Spontana i na
ivna? Ako se sjetiš nekog karakterističnog detalja koji posebno ističe neku 
od njenih osobina, napiši mi.

Eto, draga Jovanka, to bih te molio da napišeš o Nadi Dragosavljević. 
I ne samo to. Možda ti i više znaš ili smatraš da bi o njoj trebalo još nešto 
reći, samo stavi na papir.

Mislim da si ti dobro poznavala i Nikicu Vujasinovića. Zato te molim 
da i o njemu napišeš ono što znaš. Pitanja su ista kao i za Nadu, pa ih neću 
ponavljati.

Beograd, 24. I 1981. g.
Mnogo pozdrava,

A. Duhaček

Dragi Antune,

1. S Nadom sam išla od prvog do četvrtog razreda osnovne škole. 
Učiteljica nam je bila Ljubica Dragosavljević, njena tetka. Nada je bila odli
čan đak. Stalno smo bile zajedno: ona, Nada Pavlović, Mirjana Jojić i ja. I 
u školi i poslije. Nada i ja smo znale svakog petka ići s učiteljicom na vašar. 
Ona bi kupila nešto na pijaci, obično i neki par pilića, i to bismo joj odnijele 
kući, pa tek onda došle u školu. A u proljeće smo obično znale i raditi u bašti 
naše učiteljice, koju smo obadvije mnogo voljele.

Već kao dijete bila je jako impulzivna, nagla, i vrlo često je činila ono 
što je naumila. Mislim da je po prirodi bila na oca koji je naoko izgledao vrlo 
miran i tih čovjek, a u stvari je bio vrlo temperamentan. Sjećam se da je Nada 
jednom došla k nama vrlo lijepo obučena, u marinskoj bluzici i bijeloj plisi-

Draga drugarice Jovanka,
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ranoj suknjici. Kroz naše dvorište je išao jaz za mlin i bilo je nekih malih 
ribica. Ona je u toj svojoj svečanoj odjeći skočila u potok i počela hvatati 
ribe. Takva je bila.

Poslije osnovne škole mi smo se razdvojile, a sastajale smo se samo 
za vrijeme ljetnih i zimskih ferija. Ona je otišla u Zagreb k rodbini svoje 
majke, porodici Hajek, koja je stanovala u Maksimirskoj ulici. Tu je bio 
Nadin ujak Vlado Hajek, invalid iz I svjetskog rata i Nadina baka. Nadina 
majka Blaženka je imala još tri sestre. Mara je bila i predsjednik sokolskog 
udruženja, a Boža učiteljica u Borovcu. Njih troje, Vlado, Boža i Mara nisu 
nikad zasnovali porodicu, ostali su ledični. Treća sestra, Ljuba, udana Mihal- 
đić, živjela je jedno vrijeme u selu Rajiću gdje je njen muž bio zaposlen kao 
šumarski inženjer. Poslije i oni prelaze u Zagreb. U toj porodici, zapravo kod 
bake i ujaka, Nada je živjela osam godina i pohađala gimnaziju. Svake godine 
dolazila je u Okučane na ferije (ljeti na kupanje, a zimi na sanjkanje).

Uvijek je smatrala prirodnim da ona bude vođa djece, drugarica i sre
dine gdje se kreće. Bila je jako samouvjerena., ali i plemenita. Pokupila bi nas, 
svoje vršnjake i vodila na jagode ili ribizle svojoj kući. Čak je u svojem dvo
rištu napravila i nekakvo nogometno igralište za nas djevojčice. Bila je jedan 
od inicijatora da se uredi kupališni prostor na rijeci Sloboštini gdje su se 
onda sakupljali đaci cijelog ljeta.

Bila je uvijek odličan đak. Imala je više smisla za društvene nauke, 
posebno za književnost i filozofiju. Mnogo je čitala. Na ferije je donosila 
knjige, svoju lektiru i čitala nama (»Čiča-Tominu kolibu« npr.). Mi smo od 
nje prepisivale sastave lektire. Vjerojatno bi i studirala književnost da joj 
fašizam nije prekratio tako mladi život.

2. Nekoliko dana po slomu stare Jugoslavije Nada je došla u Okučane. 
U SKOJ je primljena još u Zagrebu, u srednjoj školi. Ovdje je odmah, prak
tično već od prvog dana, počela raditi. Znam i po ovom detalju. K meni je 
pobjegla iz Banje Luke moja školska drugarica Ljubica Mačkić, komunist, i 
ostala u Okučanima jedno kratko vrijeme. Nada je odmah s njom počela 
razgovarati i uspostavile su takav odnos kao da se godinama poznaju. Upo
znala ju je i s drugim komunistima, sa Zvonkom Švajcerom. Pričale su o 
Sovjetskom Savezu, o ustašama i njihovim prvim zločinima, o nužnosti otpo
ra protiv Nijemaca. Još tada se nije bila povezala s Dušanom Čalićem. Kon
takte je uspostavljala nevjerojatno lako i brzo. Kao da je znala tko je napre
dan, tko je komunist ili tko to može brzo i lako postati. Zatim je uspostavila 
vezu s Ljubicom Orobabić, Nikicom Vujasinovićem i Mišom Cirkvenim. Tada 
je već počeo i organizirani rad.

Mene je odmah angažirala kao kurira za Dubovac da prenosim neke 
poruke Jeli Marindolac i Ljubici Orobabić ili u Lađevac do Stoje Dodiković, 
ili sam nju vozila kolima do tih sela (čezom). Od nas, zapravo iz našeg dvo
rišta, pa uz rijeku Sloboštinu išla je u Cage i Benkovac na sastanak s Čali
ćem. Taj kontakt je bio uspostavljen u maju 1941. godine. Dolazila je u našu 
kuću, tu se obično presvlačila i odlazila na sastanak preko bašte i polja. Uvijek 
je sa sobom nosila pištolj. Često sam je opominjala da ga ostavi kod nas 
poslije sastanka te da ga uzme opet kada ide na sastanak, ali da se ne kreće 
kroz Okučane s oružjem. Nije htjela poslušati. Činila je ono što je sama 
odlučila, kao i uvijek.
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Bila je jako hrabra. Imala je zadatak da redovno nosi u Benkovac 
radio-vijesti (Moskve i Londona) koje su se tamo umnažale na šapirografu i 
poslije raspačavale dalje. Ako ih slučajno nije dobila na već unaprijed ugovo
renom mjestu (poslije sam saznala da je vijesti donosio Branko Smiljanić), 
tada smo, ona i ja, ulazile u stan doktora Ede Fišera (njemačkog suradnika) 
kroz jedan mali prozor na kupatilu. Stan je bio zaključan dok je doktor bio 
odsutan. Tu smo upalile radio i slušale vijesti. Nada ih je bilježila i odmah no
sila u Benkovac.

Radila je mnogo. Praktički se kretala po cio dan. Od sastanka do sa
stanka. Neke je veze znala pred svijetom predstaviti i kao svoje simpatije 
(Mišo Cirkveni, Žarko Hajdin). Orijentirala se uglavnom na mlađi svijet, na 
SKOJ. Ali ona se kretala lako, neusiljeno, djelovalo je to kao šetnja i zabava, 
s osmijehom i veselo, bez ikakve treme ili straha, kao da ne radi nešto sum
njivo i nedozvoljeno. I ljudi su se navikavali na njeno stalno kretanje. Odr
žavala je sastanke i u svojoj kući. Tada je njena majka obično stražarila. Ali, 
Nada je to činila više van kuće, u kretanju i šetnji. Javno. U prolazu se obično 
svima javljala u Okučanima. Zastala bi i pozdravljala se. Izmijenila bi, nasmi
jana i vesela, nekoliko riječi. U tom svom stilu rada znala je ponekad »odr
žati« i neki važniji sastanak, radi izmjene informacija ili prenošenja direktiva 
za dalji rad na terenu.

U Okučanima, praktično, nije bilo domaćih ustaša. A i Nada nije bila 
poznata kao komunist. Tako da je trebalo da prođe dosta vremena, nekoliko 
mjeseci, tamo negdje do oktobra-novembra, pa da ustaška nadzorna služba 
posumnja u nju. Doktor Edo Fišer, koji je stanovao kod nas gdje je Nada 
navraćala prije odlaska za Benkovac, ranije je počeo da sumnja, ali se kole
bao sve dok nisu počele ozbiljnije akcije na terenu (rezanje telefonskih i tele
grafskih stubova na pruzi, lijepljenje letaka i pisanje parola u Okučanima i 
dok nije bio dignut vlak ispod Bodegraja). On se inače družio s apotekarom 
Vjekoslavom Pačkićem i drugim ustašama.

3. Nada je pobjegla u partizane onaj dan kada su se pojavile parole po 
Okučanima i bili sasječeni telegrafski stubovi ispod sela Dubovca, na pruzi 
Beograd-Zagreb. Mislim da je to bilo povodom godišnjice oktobarske revo
lucije. Ona je drugi dan pobjegla iz svoje kuće kroz prozor, prema bašti, jer 
su ustaše i žandari već ušli u dvorište. Tada je nastala i ozbiljna situacija u 
Okučanima. Ustaše su bile oštrije i grublje su se ponašali. Jasno se moglo 
vidjeti da će poduzeti neke mjere prema onima koji su bili češće u društvu 
s Nadom.

Poslije akcije na pruzi (12/13. novembra 1941) ustaše su počele s hap
šenjem talaca u nekim selima oko pruge i u blizini mjesta gdje je izvedena 
akcija. U Okučanima su 18. XI uhapsili: Uršulu Žak, Žarka Hajdina, Mišu 
Cirkvenog, Rajtera i mene. Ljubica Orobabić je uspjela pobjeći to veče u 
partizane. U zatvoru u Novoj Gradiški smo već zatekli Blaženku, Nadinu maj
ku i njene dvije tetke, očeve sestre, Ankicu Bogdanović i Macu Dragosavljević. 
Pitanja su jasno potvrđivala zainteresiranost ustaške tajne policije za Nadu, 
Ćulu i Nikicu Vujasinovića: gdje su, što rade, tko su, kakve veze smo održa
vali s njima, gdje i u čijim kućama, itd. To su bila gotovo jedina pitanja. 
Brzo su shvatili da se radi o organizatorima ustanka i pokreta u tom kraju.
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Od tada je u Okučanima sve veće, i po broju, prisustvo ustaša, njihove tajne 
policije, Nijemaca i žandarmerije.

Htjela bih nešto reći i o Uršuli Žak. Mislim da su Nada i Ljubica češće 
održavale s njom kontakte. Njima je davala i neke knjige za čitanje. Nju sam 
upoznala preko Živka Panjkote, studenta šumarstva u Beogradu, koji je kao 
njen rođak, Dalmatinac, iz Šibenika, došao u Okučane poslije bombardiranja 
Beograda. Često smo bili zajedno. Ostao je u Okučanima nekoliko mjeseci. 
Uršula je bila komunist. Problem je bio u tome što ona to nije mnogo ni krila. 
Više je javno pričala nego što je praktično radila. Mislim da nije bila dobro 
i korisno savjetovana kako treba da radi i kako će najbolje koristiti pokretu. 
Poslije mjesec i nešto dana bili smo pušteni iz zatvora. Uršula i njen muž su 
ponovo uhapšeni u ljeto 1942. godine, odvedeni u Jasenovac i više se nisu 
vratili.

4. Poslije zatvora, s Nadom sam imala kontakt preko Vlatka Milano
vića Hada. Donio je i jedno pismo od nje iz kojeg sam vidjela da je znala za 
naše držanje u zatvoru. Ništa nismo priznali.

Trebalo bi nešto reći i o legendama koje su ubrzo počele kružiti o Nadi 
po Okučanima i okolnim selima. Sigurna sam da nikoga od uhapšenih u Oku
čanima i Novoj Gradiški nije mimoišlo pitanje o Nadi Dragosavljević: gdje 
je sada, što radi, otkada je poznaje, kakve kontakte održava s njom, itd. 
Ustaški agenti su to postavljali svakom uhapšenom, automatski i kao da je 
to normalno jer je ona jedan od organizatora ustanka u tom kraju. Bilo je 
ljudi koji je stvarno nisu poznavali, praktički nisu ni imali uvjeta da je vide, 
ali su dobili mnogo batina i bili zbog nje mučeni po zatvorima.

O Nadi se pričalo i Saputalo. O njenoj vojničkoj uniformi i oružju, 
šmajseru i pištolju, redenicima itd. Pa kako na nekom bijelom konju obilazi 
sela i drži mitinge o revoluciji i ustanku, borbi protiv okupatora. Kako ide 
ispred jedinice naoružanih partizana. Organizira žene, omladinu i stvara novu 
vlast. Neke sovjete. A najviše se govorilo o njenoj hrabrosti. Čak se pričalo 
kako dolazi u Okučane i Novu Gradišku i održava ilegalne sastanke s komu
nistima. Itd. itd.

5. Pitaš me za Nikicu Vujasinovića. Mi smo bili susjedi. Dobro smo se 
poznavali. Dolazio je k nama i davao Radojki, mojoj mlađoj sestri, sate iz 
matematike. Nije krio svoje političko opredjeljenje. Iznosio ga je vrlo nena
metljivo, kroz osmijeh i nekako posebno simpatično. Već poslije kratkog 
razgovora svatko je mogao vidjeti da je čitao mnogo i da ono što govori poz
naje dobro i svestrano. Znao je, izgleda, samo za rad, za čitanje i učenje. Ne 
bih pogriješila ako bi rekla da je već tako mlad zaista mogao da čini ozbiljna 
djela, da rukovodi, da vrlo zrelo odlučuje i da bude posebno cijenjen u sredini 
gdje se kretao. Iako je imao svega devetnaest godina. Ljudi su ga i voljeli. 
Nije bilo nepoznato da je komunist. Zbog te svoje aktivnosti bio je istjeran 
iz gimnazije.

On se nije kao Nada mnogo kretao po Okučanima poslije okupacije. 
Bilo ga je rijetko vidjeti van kuće. To je, vjerojatno, i bila neka podjela rada 
i dužnosti između Nade i njega. On se više kretao po selima u Posavini, prema 
Rajiću i išao često u Benkovac. Organizacija i rad u Okučanima bilo je Nadi- 
no zaduženje.

285



U aprilu 1942. godine došla mi je Jela Marindolac kazati da je Nada 
poginula na Psunju, na Gradini. Težak udarac...

Ako ti nešto ustreba, javi se.

Okučani, 14. marta 1981. g.
Pozdrav,
Jovanka

Dragi Antune,

Pročitala sam naš razgovor, sada stavljen na papir. Imala bih još nešto 
da dodam.

Korigirala bih ono gdje stoji da u Okučanima nije bilo, praktično, 
ustaša. Nije bilo masovno, jer nije ni moglo da bude. Okučani su pretežno 
naseljeni Srbima. Ali, iako ih po broju nije bilo puno, te domaće ustaše su ocr
nile naš kraj. To su bili ljudi koji su i ranije imali izvjestan društveni položaj. 
Jedan od najmračnijih je bio apotekar Vjekoslav Pačkić. Bio je hladan, tvrd, 
grub i vrlo nemilosrdan. Te svoje osobine nije krio, naročito prema Srbima, 
iako je prije dolaska ustaša na vlast bio susretljiv i tolerantan. Bio je jedan od 
organizatora prekrštavanja Srba u Okučanima i okolnim selima. Posebnu 
podršku i pomoć je dobijao od veterinara Antuna Orešića.

Kuća Sajter, posebno onaj šuster, prihvatili su ustaški pokret i to naj
prljaviji dio tog pokreta (ako se može govoriti da je u tom pokretu bilo 
nešto više, a nešto manje prljavo) — progon svojih komšija, dojučerašnjih 
prijatelja, bili su Srbi. Bio je bezdušan u tom progonu, i mržnju nije ni sa
krivao.

Da ne zaboravimo i neke predstavnice ustaškog režima u Okučanima: 
učiteljicu Slavu Kirin i Zlatu Hodak. Ipak, mislim da je najaktivnija bila Zlata 
Hodak. Ona se kretala i u ustaškoj uniformi, ponašala se kao da je vlast 
ustaška tamo gdje je ona. Najtješnje je surađivala s drugom ustašicom iz 
Gornjih Bogićevaca, Katom Pereković, koja joj je po vladanju i osobinama 
bila vrlo slična.

I još jedna karakteristika tih okučanskih ustaša bila je u tome da se 
nisu ni jednog sekunda kolebali, posustali u ustaštvu. Uporni su ostali do 
kraja uz ustašku vlast. Mislim da je i onaj trgovac kod »Bate« bio, također, 
aktivan ustaša. Poznate su i neke porodice koje su gotovo cijele bile aktivne 
ustaše. Porodica Pavelić: dva brata, jedan ubijen 1945, drugi pobjegao u ino
zemstvo, sestra je bila udana za policijskog agenta koga su mnogi ljudi za
pamtili po batinama i mučenju. Mislim da se zvao Blaž Lekčević.

Okučani, 25. III 1981. g.
Srdačan pozdrav, 

Jovanka
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I I I

Bio sam skloniji da s drugovima u ovom dijelu knjige1 vodim razgo
vore jer nisam bio potpuno siguran o kojim sve problemima i događajima 
mogu postavljati pitanja, a da, možda, nečim ne stvorim situaciju u kojoj 
bi učesnik mogao doći u položaj da ne može odgovoriti. Možda bih mogao 
stvoriti i neku delikatniju situaciju jer nisam točno ni detaljnije znao njihovu 
ulogu 1941. godine na našem terenu, zadatke koje su izvršavali i s kojim su 
se sve problemima sukobljavali. Uostalom, kroz razgovore mogao sam odmah 
i da stvaram neku cjelovitiju sliku mjesta koje je zauzimao i zadataka koje 
je izvršavao. Vlado Popović je insistirao na usmenom razgovoru.

1) Neđa Easarić, Miika čanak, Liza Katičić, Bogdan Krnjajlć, Mijo Lučić, ' Viktor Petrić, Vlado 
Popović, Jovo Samardžija, Franjo Svečnjak, Josip Zuzija, Dušan Živković
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NEDA BASARIĆ

Rođena 1919. godine u Gospiću.
Studirala agronomiju i prije rata apsolvirala.
Predratni komunist. Od 1941. godine surađuje s Jovom Delibašićem. 

Posebno aktivna u Trnavi zajedno sa sestrom Dušankom i njenim mužem 
Đurom Potkonjakom. Godine 1941. odlazi u Bosnu i vraća se u Trnavu počet
kom 1943. godine. Odmah se povezuje s partizanima i odlazi na slobodni 
teritorij. Jedno vrijeme radi kao član Okružnog odbora AFŽ-a, a zatim 
odlazi u Oblasni N00 gdje radi na prosvjetnim pitanjima, ali je i dalje aktiv
na na liniji AFŽ-a.

Poslije rata jedno vrijeme službuje u Osijeku i Zagrebu, a zatim odlazi u 
Beograd gdje već kao svršeni agronom radi u svojoj struci sve do penzionira- 
nja 1969. godine.

Živi u Beogradu.
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Na tvoju usmenu molbu šaljem ti svoja sjećanja o radu 1941. godine 
na području Medara-Trnave.

Početkom 1941. godine otišla sam iz Beograda u Medare, kraj Nove 
Gradiške, k sestri Dušanki i zetu Đuri Potkonjaku, koji su tada bili učitelji u 
tom selu. Đuro je u martu bio u rezervi, a Dušanka je obavljala učiteljske 
poslove.

Ona je zajedno s Brankom Crnojevićem, činovnikom općine Medari i 
simpatizerom Komunističke partije, radila na umnožavanju letaka koje je 
po vezi dobila od Mirka Kljajića, sekretara Okružnog komiteta Nova Gradiška. 
Naime, partijska tehnika Komiteta bila je smještena u stanu mog zeta Đure,
i on je s Brankom Crnojevićem štampao letke.

Tu sam upoznala nekoliko komunista iz Nove Gradiške, kao što su: 
Mirko Kljajić, Mirko Gembarovski, Dušan Kljajić, Jovo Samardžija, Viktor 
Petrić, Milan Tomić, dr Grujica Žarković, Milo Popović i dr. Ja sam se kao 
član KPJ uključila u ilegalni rad i surađivala u to vrijeme s nekim od tih 
drugova. U selu sam se povezala s partijskom organizacijom koju je ranije 
osnovao Đuro Potkonjak. Tu sam surađivala s drugovima Đurom Lončarom, 
Perom Žakulom, Milanom Rakasom, Jovom Božičkovićem, Martinom Trn
kom i našim simpatizerima kojih je u Medarima bilo dosta, naročito među 
omladinom. U tim kriznim danima radili smo na pripremanju ljudi za doga
đaje koji su predstojali. Tad sam zajedno sa sestrom, jer mi je zet bio još u 
vojsci, spremila biblioteku, a i jedan pištolj koji smo kasnije u jesen predali 
partizanima u Psunj.

Sredinom maja uhapšena je moja sestra Dušanka, a zatim i zet. Ona 
se iz zatvora vratila treći dan. Dok je bila tamo, školski podvornik Soka Vuk- 
san pripremala je školsku djecu da odu u zatvor po svoju učiteljicu. Nakon 
njenog povratka održavali smo sastanke s drugovima u selu kao i vezu na 
relaciji Medari-Trnava-Gradiška.

Kad su sredinom maja 1941. godine pali u zatvor članovi Okružnog ko
miteta s drugom Mirkom Kljajićem na čelu, među kojima je bio i moj zet jer 
je u njegovu stanu bila partijska tehnika, dobila sam pismo od Mirka Klja
jića koje mi je on iz zatvora dostavio u Medare preko svoga oca. U pismu mi 
je savjetovao da smjesta odem u Majur kraj Kostajnice jer se tamo nalazio 
Branko Crnojević: da ga obavijestim da je izvršena velika provala, da je otkri
vena mašina koja je ranije bila kod nas. I, ako ga uhvate da zna da je ta ma
šina bila vlasništvo Samostalne demokratske stranke, da smo je i koristili za 
potrebe te stranke. Tako da kaže. Tačno se sjećam, bilo je to 22. VI. Dosta 
sam teško putovala, ali sam taj zadatak izvršila. Kako sam hapšenjem dru
gova s kojima sam surađivala gubila vezu, uspostavljala sam nove veze. S 
komunistima iz Gradiške preko drugarice Kate Vujnović iz Mašića, inače 
studentice. Prenosila sam tim kanalom poštu između drugova u zatvoru kako 
bi se njihove izjave slagale pred sudom. Svoju studentsku legitimaciju i indeks 
morala sam uništiti i podići novu kao domaćica da bih tako manje skretala 
pažnju policije na sebe.

Dragi Mali
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Poslije izvjesnog vremena pohapšeni drugovi prebačeni su u Slavonsku 
Požegu i svi stavljeni pred ustaški prijeki sud. Preko veza dobila sam zadatak 
da s drugaricama pohapšenih drugova osiguram da na suđenju naši drugovi 
imaju i advokate. Odbijeni od dvojice požeških advokata, pronašli smo advo
kata Lea Sirakija da brani pohapšene drugove. Meni lično on je savjetovao 
da u hrvatskom selu Dragaliču, gdje je moj zet surađivao s tamošnjom Hr
vatskom seljačkom strankom, pronađem dva-tri seljaka koji bi na sudu potvr
dili da moj zet nije komunist. Otišla sam nakon toga tadašnjem predsjedniku 
općine Miji Zukanoviću. Moj prijedlog je prihvaćen i na suđenje, koje je odr
žano u Požegi u septembru 1941. godine, pored Mije Zukanovića, predsjednika 
HSS-a iz Dragalića, došla su još dvojica, i to Josip Ribarić i Pepa Jakšić. Na 
sudu su pod ustaškom zakletvom dali izjavu da moj zet nije komunist, pa je 
pušten u nedostatku dokaza.

Negdje u septembru stupila sam u kontakt s Dušanom Čalićem Ćulom 
koji je došao da radi na organizaciji ustanka. Tako sam u nekoliko navrata 
prenosila pisma od Čalića za Mirka Kljajića preko veze Eve Bulat, poštarice 
u Medarima. Ovi drugovi iz zatvora u Gradiški uspjeli su, nakon priprema koje 
su izvršene, uteći i prebaciti se u Psunj gdje se već organizirano radilo na 
stvaranju partizanskih odreda u psunjskom području.

Nakon povratka moga zeta iz zatvora mi smo dva-tri mjeseca radili 
na uspostavljenoj vezi i prebacivali razni materijal na Psunj. Naročito hranu, 
odjeću i obuću koju smo sakupljali preko veze u Novoj Gradiški i u selima 
Medari-Trnava i okolici. U prenošenju materijala bili su u selu angažirani 
Milka Čanak, Jovo Čanak, Pero Žakula, Đuro Lončar, Ljubica Vukašinović i 
Soka Vuksan. To smo tako organizirali da je svaki put netko drugi odlazio 
na područje Psunja kako se ne bi kompromitirali. Sanitetski materijal dos
tavljao nam je doktor Žarković iz Nove Gradiške. Moja sestra Dušanka imala 
je vezu u Mašiću sa studenticom Katom Vujnović. Materijal smo pripremale 
i preko kurira slale u šumu.

Po izlasku iz zatvora Đuro je dobio zadatak da dođe na sastanak u 
Okučane kod Nade Dragosavljević. Poruku je poslao Dušan Čalić. Međutim, 
zbog stalne ustaške kontrole i posebne paske nad nama Đuro nije mogao ići 
na sastanak pa je poslao mene, jer sam i ja bila organizirani komunist. Nisam 
uspjela doći u Okučane na vrijeme, pa sam od Nade saznala da je to bio sasta
nak Kotarskog komiteta KPH za kotar Nova Gradiška.

Negdje u novembru 1941. godine Dušanka i Đuro bili su premješteni 
u selo Turić, srez Gradačac. Tamo su oboje uspostavili vezu s Partijom i na- 
rođnooslobodilačkim pokretom te tako nastavili s radom. Ja sam po zahtjevu 
Čalića i Kljajića ostala još u Medarima kod školske podvornice i nastavljala 
započeti posao vezan s Gradiškom i sa Psunjem. Taj posao obavljala sam 
sada i s drugovima Samardžijom i Petrićem i prenosila na Psunj ilegalni ma
terijal, namirnice, odjeću, lijekove i drugo. Vezu sam dobijala lozinkom »Do
lazim iz bara«. I, kako sam se radom dosta kompromitirala, ovaj posao su 
preuzele i vrlo uspješno obavljale već spomenute drugarice Milka Čanak, Lju
bica Vukašinović i Soka Vuksan.

Kako se partijska organizacija u Medarima-Trnavi čvrsto vezala za po
kret u šumi i imala veze s Gradiškom, preko veza koje sam navela, ja sam



koncem decembra otišla u Bosnu k sestri i zetu. Tamo sam produžila raditi s 
komunistima Gradačca do januara 1943. Vratila sam se tada u Medare i Trna- 
vu i preko dosta dobro organizirane naše veze otišla u partizane.

Beograd, 24. IV 1981.
Neda Basarić

1
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MILKA ČANAK SLAVONKA

Rođena u Trnavi, N. Gradiška, 1910. godine.
Tokom 1941. godine obavljala najdelikatnije kurirske veze između par

tijske organizacije u Novoj Gradiški i Okružnog komiteta u ilegalnosti. Veze 
je održavala s punktom Petrić-Samarđžija, porodicom Mirka Kljajića, dok
torom Krstom Harambašićem, Draganom Lučićem, sudijom Cotićem i dru
gima.

Tokom 1942. godine imala je poseban zadatak da održava vezu s Milom 
Popovićem Cetinjskim (koji je po dolasku u partizane, 1942. godine, postao i 
član, odnosno sekretar Okružnog komiteta Partije). Iz Nove Gradiške je pre
nosila pismene izvještaje, direktive, sanitetski materijal, pisaći pribor, lije
kove, itd. Bila je vrlo hrabra i snalažljiva u obavljanju kurirskih poslova.

Aktivno je radila i u selu i pomagala prvoformiranom NO odboru. Od
1942. godine u partizanima.

Penzionirana i sada živi u Beogradu.
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... Nisam se prije rata bavila politikom, niti sam pripadala nekoj po
litičkoj stranci. Međutim, odmah po dolasku ustaša na vlast počela sam ra
diti. Ne znam tko mi je prvi prišao. Mislim da mi je prvo kurirsko zaduženje 
dao naš učitelj Đuro Potkonjak. Poslije se vrlo brzo širio broj ljudi koji me 
je slao na mnoge veze, i to najčešće u Novu Gradišku.

Da pokušam ići nekim redom.
U Novu Gradišku sam prvo išla u kuću Mirka Kljajića. Shvatila sam 

da nosim poštu koja se odnosila na organizaciju Mirkovog bijega iz zatvora. 
Pisma sam predavala njegovom ocu ili bratu Dušanu. Ponekad, po dogovoru, 
sretali smo se u parku na kratko vrijeme.

Najviše sam se namučila prenošenjem lijekova. Bila je jedna veća gru
pa doktora i sudaca gdje sam odlazila i prenosila raznorazni sanitetski mate
rijal. Išla sam doktoru Krsti Harambašiću, sucu Čotiću, liječniku Grujici 
Zarkoviću i drugima. Bilo je posebno teško iznositi lijekove iz grada i ići pre
ma srpskim selima jer su ustaše već primijetile da se organizira otpor. Znala 
sam, na primjer, da po nekom mlađem seljaku ili djevojci pošaljem pečeni 
kruh ženi suca Čotića, a ona mi u paketu pošalje lijekove.

Molila bih te da spomeneš i one drugove koje mnogi izostavljaju, a ra
dili su još 1941. godine. Išla sam opančaru Milanu Mariću, k Jelki Vlatković, 
sestri inžinjera Vlatkovića koja mi je prikupljala i odjevne predmete za par
tizane, k učitelju Terziću, itd.

Jedan od težih zadataka primila sam iz Benkovca, a prenio ga je, mislim, 
Milan Vukašinović iz Ratkovaca: da idem u N. Gradišku k Draganu Lučiću i 
da prenesem šapirograf.

Navraćala sam i u bolnicu kod Grujice Žarkovića. Prenosila sam mate
rijal od njega za partizane. S obzirom na lično poznanstvo dobila sam jednog 
dana zadatak od Mila Popovića da dođem sa saonama (bio je snijeg) pred 
bolnicu: da ću prebaciti Grujicu Žarkovića u partizane. Saone i konje nisam 
imala pa sam otišla da razgovaram s Bracom Bobićem. Nisam mu rekla o 
čemu se radi, ali mi je dao sanke. Bilo je već jedanaest sati navečer. Došla 
sam pred bolnicu. Čekao me je Milo Popović. Poslije pola sata on se vratio 
i rekao mi da dr Zarković sada ne može napustiti bolnicu. Kasnije sam čula 
da je otišao u partizane preko Ratkovaca.

Kod mene u Trnavi bilo je kao u nekoj čekaonici. Počeli su stizati mno
gi kuriri iz sela. Dolazile su direktive od Čalića. Direktno se ponekad obraćao
i Mirko Kljajić, s nekim zadacima, pa i drugi partizani. Dolazio je i donosio 
poštu Milan Despotović iz Šagovine, Marijanović iz Širinaca, jako često Jovo 
Božičković iz Smrtića, Milan Banjeglav iz Šagovine, Milan Vukašinović iz Rat
kovaca, a da i ne govorim o dnevnim vezama u Trnavi s Perom Žakulom, Jo
vom Čankom, Milanom Bobićem, itd. Zadatke mi je davao i Đuro Potkonjak
i Neda Basarić iz Trnave.

Poslije hapšenja članova Okružnog komiteta i, kasnije, Milana Tomića 
najčešće sam kontakte u Novoj Gradiški imala s Milom Popovićem Cetinj- 
skim. Konačno sam dobila zadatak da ga prebacim u partizane. On je došao 
na stanicu Medari-Dragalić s jednim koferom. To je moglo biti opasno. Za
ustavila sam kola Grozdanića iz D. Bogićevaca i zamolila ga da odmah uzme

Razgovor s Milkom Čanak Slavonkom
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kofer od Cetinjskog i da ga odnese mojoj kući; ja sam išla naprijed, a Cetinj- 
ski za mnom. Tako sam ga dovela u Trnavu, a predveče ga je Mile Tucaković 
odveo u partizane.

U novembru 1941. dobila sam zadatak da iz Trnave-Medara pošaljemo 
za partizane, preko Širinaca, jedna kola brašna. Otišla sam Peri Kneževiću i 
direktno mu rekla što moram učiniti. Sakupili smo nešto žita. Najviše je to 
učinio Grozdanič iz Donjih Bogićevaca. Uvezli to u mlin i Pero Knežević je to 
samljeo, a Lazo Tucaković i njegov sin su odvezli puna kola brašna partiza
nima.

Mislim da je u Trnavi, pa i u Smrtiću, Ratkovcima, Šagovini itd. bilo 
vrlo malo ljudi već krajem 1941. godine koji na ovaj ili onaj način nisu sura
đivali i pomagali partizane. Ja sam se za pomoć obraćala mojim ljudima. 
Nisam umjela mnogo da objašnjavam. Vrlo rijetko bi netko odbio da nešto 
učini.

Beograd, 5. XI 1981. g.
Milka Čanak
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LIZA KATIČIĆ — FERIĆ

Liza Katičić, udana Ferić, rođena u Novoj Gradiški 1919. godine.
Kandidat za člana Partije od 1939. godine.
Bila vrlo aktivna u sindikalnom pokretu još prije dolaska u Novu Gra

dišku. Vrlo zapažena od članova Okružnog komiteta i u tvornici »Kruljac«. 
Najviše je surađivala sa sekretarom OK SKOJ-a drugom Jožom Manolićem.

Kao sigurna i vrlo povjerljiva, bila je izabrana od strane Okružnog ko
miteta za kurira za vezu sa CK KPH. Iz Zagreba prenosi prvomajski proglas 
koji joj je dao Stipe Ugarković.

Hapšena je maja 1941. godine zajedno s članovima Okružnog komi
teta. Imala je primjerno držanje u zatvoru i ništa nije priznavala tokom sa
slušanja.

Poslije zatvora počinje ponovo sa suradnjom. Imala je kontakte s 
Milanom Tomićem. Poslije njegova pada u zatvor ona se potpuno pasivizira.

Živi u Novoj Gradiški.
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U svim dokumentima i sjećanjima novogradiških komunista o 1941. 
godini, točnije rečeno o vremenu prvih početaka rada po okupaciji i vezano 
za pad Okružnog komiteta KPH za okrug Nova Gradiška, spominje se ime 
Lize Katičić. Ustaše su je tukle. Ona se hrabro držala i ništa priznati nije 
htjela. Tako to svuda piše. Tako to ljudi iz toga vremena i govore. I ništa 
više. Njeno ime je poslije 1941. godine palo u zaborav. Poslije rata također. 
A spomene li se maj 1941. godine, onda se »usput« i kao normad.no kaže: Liza 
Katičić je išla u Zagreb, donijela je prvomajski proglas ... Hapšena je ... 
Suočavana... Tučena od ustaša ... Puštena poslije četrdeset dana jer ništa 
priznati nije htjela ...« Itd.

Zatekao sam je kod kuće. Nju, kćerku i unuku. Rekao sam što i o čemu 
bih želio da razgovaram. Lice joj se malo promijenilo, postalo je bljeđe, a 
crte tvrđe, bore dublje. »O tome nisam od 1941. godine nikada više razgova
rala«, reče. Bila je neodlučna. Ponovo sam zamolio da mi odgovori samo na 
jedno pitanje koje je glasilo: »Zašto ste poslije izlaska iz zatvora, u junu 1941. 
godine, prekinuli sve veze sa, do tada, vama idejno bliskim ljudima i zašto 
ste bili tako mučeni od ustaša i ništa priznali niste? Samo, eto, to i toliko.«

Nesigurno, polako i s dosta oklijevanja uvela me u sobu, i rekla:
» . . .  Bila sam aktivna u sindikalnom pokretu već od svoje rane mlado

sti. Tada sam i upoznala Petra Gregla, Franju Svečnjaka i druge. Nisam po
stala članom Komunističke partije. Bila sam kandidat. Poznavala sam mnogo 
komunista u Novoj Gradiški. U tom društvu sam se i kretala. Vrlo često sam 
se sastajala i s Jožom Manolićem ...

Petar Gregl mi je 1939. godine rekao da sam primljena za kandidata 
Partije.

Nastavila sam rad odmah po dolasku ustaša na vlast. Sjećam se rastu
ranja štampanih materijala. Čak smo i na šapirograf izvlačili neke proglase.

Tada je došla direktiva da se cijela tehnika prebaci u Adžamovce. Za 
taj zadatak, mislim, bio je zadužen Leonardo Ferić i Petar Gregl. Naime, u 
Adžamovcima su živjeli roditelji Greglove žene. Tu je trebalo da tehnika na
stavi s radom i da se štampa i letak koji sam ja donijela iz Zagreba . . . «

»A tko je odredio da Vi idete po letak i kako je to organizirano?« pitao
sam.

» . . .  Ja sam bila pozvana na sastanak u kuću Danijela Marušića gdje 
su već bili Svečnjak i Gregl. Bio je prisutan i taj drug iz Zagreba. Ja sam 
uvijek mislila da je to bio Ivo Rukavina. Vi tvrdite da je to bio Stipe Ugar- 
ković. Išla sam u Zagreb. Ako bi me netko upitao zašto idem u Zagreb, rekla 
bih da idem kod dečka s kojim sam se zabavljala. Došla sam u Zagreb i sa
stala sam se s istim drugom u Branimirovoj ulici. Primila sam letak i doni
jela ga u N. Gradišku i predala Franji Svečnjaku . . . «

»Da pređemo sada na hapšenje«, zamolio sam dalje.
» . . .  Netko je primijetio kada je Alojzija, žena Stipe Ferića (brata Leo

narda Ferića) prenosila preko vinograda u korpi taj materijal. Isti dan, mi
slim, bio je uhapšen Leonardo Ferić. On je mnogo ispričao policiji. Tada je 
počelo lančano hapšenje. Moram ovdje kazati da u tom momentu nisam znala

Razgovor s Lizom Katičić
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da je u Gradiški i Mirko Kljajić. U gradu se pričalo da je poginuo negdje u 
Bosni. Ne znam tko je pronosio te glasove.

Po mene su došli da me hapse 23. svibnja. U zatvoru sam odmah srela 
Angelinu Gembarovski. Rekla mi je da je Mirko, njen muž, pobjegao i nju su 
doveli u zatvor. Uspjela mi je kroz plač kazati da je Lina (Leonardo) Ferić 
sve priznao i da su ga ustaše tukle.

Druge od poznatih nisam vidjela, prije mog saslušanja u zatvoru. Od
mah su me pitali za letak: kako sam letak donijela iz Zagreba, od koga sam 
ga primila i kome sam ga predala u Gradiški. »Kakav letak?« pitala sam kao 
začuđena i iznenađena. »Ja nisam donijela nikakav letak.« Tada su doveli 
Franju Svečnjaka na suočenje. On je odmah rekao: »Ti si meni dala letak...« 
»Ne, nisam«, odgovorila sam. »Ja sam tebi dala pismo koje mi je dao neki 
nepoznati čovjek u Zagrebu i ja nisam znala što je bilo u tom pismu.« I to 
je bilo sve što sam ja stalno ponavljala na saslušanju i pri tome ostala.

Moram kazati da sam sve to teško proživljavala u zatvoru. Mnogo sam
o tome razmišljala. Ja sam bila idealist. Zašto su ljudi bili tako slabi, oni koji 
su me uvukli u to kolo, tako sam rezonirala. Za jedan šamar izdati toliko 
svojih drugova. Uostalom, morali su znati da je u tom radu uvijek postojala 
mogućnost policijskog hapšenja i mučenja. Ja sam, znate, dosta tvrda i od
lučna. Običan život ipak manje vrijedi od onih ideala za koje smo se bili opre
dijelili. Ali Lina je bio slab. On je prvi i glavni krivac za cijelo hapšenje i prva 
priznanja su počela od njega.

S drugima nisam bila suočavana niti ispitivana. Samo za letak sa Sveč- 
njakom. Nisam znala u tom momentu kako je teklo ispitivanje drugih uhap
šenih.

Ostala sam u zatvoru oko četrdeset dana. Jedno se dobro sjećam: pu
štena sam onog dana kada je cijela grupa bila prebačena u zatvor u Slavon
sku Požegu. Tada smo svi bili sakupljeni da saslušamo presude koje je izre
kao novogradiški sud. Ja sam jedina bila oslobođena. Drugima je saopćeno 
da idu na drugo suđenje u Požegu. Tada je Mirko Kljajić rekao: »Ako sve 
ovo preživim, onda ću se s nekima od vas obračunati.«

Izašla sam iz zatvora . . . «
»A da li ste nastavili i dalje s radom kao komunista?« postavio sam 

novo pitanje.
» . . .  Da, ali jako kratko vrijeme. Bila sam mnogo potištena, razočara

na. Poslije kratkog vremena pozvao me je Milan Tomić na hitan sastanak u 
radnju kod Petrića i Samardžije. Bio je prisutan i Dušan Kljajić. Došao je 
još jedan drug. Dugo sam vjerovala, pa još i sada mislim, da je to bio Dušan 
Čalić. Vi to možete provjeriti. Razgovaralo se o organizaciji bijega Mirka 
Kljajića. Mene su sigurno zvali zbog toga što sam znala uvjete u zatvoru. Mir
ko je baš tih dana bio prebačen iz SI. Požege u N. Gradišku.

Ja sam mnogo cijenila Mirka Kljajića. Bio je to divan drug i jako pa
metan. Mnogo su ga tukli u zatvoru, i on je sve te batine vrlo hrabro podnosio. 
Kad sam ga vidjela, izgledao je kao da je na samrti.

Poslije je došla k meni Nada Dragosavljević i Ljubica Orobabić.. Inte
resirale su se o uvjetima i mogućnostima da se organizira bijeg Mirka Klja
jića.
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Jednog dana došao je k meni Milan Tomić i tražio da se organizira 
»afiširanje« nekih proglasa i letaka po gradu. Rekao je da idem do Antuna 
Tencera i da to zajedno učinimo. Tencer je odbio. Zašto, ja nisam znala. 
Rekla sam to Milanu Tomiću. Bio je jako ljut što Tencer i ja nismo izvršili 
taj zadatak. Od tada sam prekinula kontakte s vama. Rekla sam tada: »Gonite 
se svi k vragu!...«

Često je Liza u ovom razgovoru bila vrlo tužna. I oči su joj povremeno 
zacaklile. Suze je ipak uspjela zadržati.

Zamolio sam je da mi ispriča još neka svoja sjećanja iz tog vremena.
» . . .  Presudom u N. Gradiški bilo je odlučeno da svi uhapšeni odmah 

budu prebačeni u SI. Požegu. Išli su vlakom vezani po dvojica. S obzirom na 
to da ih je bilo jedanaest, zadnji, Petar Gregl nije bio vezan nego je nosio 
korpu s nađenim materijalom i šapirograf. Sišli su na stanici u Kapeli da bi 
presjeli za Požegu. Okupio se svijet i pitao što su učinili, i zašto nose tu kor
pu. A Đuro Potkonjak je rekao: »Pa ukrali smo kvočku s jajima . . . «

Na kraju mi je rekla da mogu ponovo navratiti na razgovor.

N. Gradiška, 12. XI 1981. g.
Antun Duhaček
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BOGDAN KRNJAJIĆ ŽAN

Rođen u Vrbovljanima, Nova Gradiška, 1919. godine.
Nosilac »Spomenice 1941«.
Tokom ilegalnog rada u 1941. godini najbliži suradnik Milana Stanivu- 

kovića. Aktivan u stvaranju »kleničke oružane grupe«. Zajedno s Milanom 
Stanivukovićem razoružava lugare u Posavini, a novembra 1941. učestvuje u 
najvećoj akciji u to vrijeme u Slavoniji — rušenju pruge (lokomotiva i 17 
vagona).

Imao je poseban zadatak da početkom 1942. godine uspostavi vezu iz
među slavonskih i kozaračkih partizana (što mu i uspijeva).

U jedinici je uglavnom bio na vojnim funkcijama tokom rata. Poslije 
oslobođenja ostaje u Armiji.

Penzioniran je u činu pukovnika.
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Delija i ja zamolili smo Boška, da nam odgovori na nekoliko pitanja o 
razvoju ustanka u posavskim selima, o prvoj akciji na željezničku prugu i o 
tragediji koja je zadesila našu oružanu grupu 25. decembra 1941. godine u 
selu Kleniku.

Evo odgovora:

I

Ne bi se mogla, politički gledano, odvojiti, po bilo čemu, posavska sela 
Klenik, Vrbovljani, Čovac i Gređani, od Okučana i sela duž ceste Gradiška- 
-Okučani-Novska. Uglavnom su naseljena Srbima. Politički su prije rata pri
padala režimskim partijama, prvo Jeftićevoj Jugoslovenskoj nacionalnoj stran
ci, a poslije Stojadinovićevoj Jugoslovenskoj radikalnoj zajednici. Dalje se 
ni u velikosrpskoj koncepciji nije išlo. Ni četništvo ni Ljotićeva profašistička 
politika nisu mogli da prođu čak ni kod ekstremnijih elemenata u selu. Za raz
liku od sela sjeverno od ceste i pruge (Benkovac, Trnakovac, Čaprginci, Rogo- 
lji, Bobare) ova su do sloma stare Jugoslavije ostala bez utjecaja Partije, 
bez simpatizera Partije, pa čak nije prodirala m neka demokratska struja, 
ni Samostalna demokratska stranka, Udružena opozicija ili nešto slično. Sela 
su ostala privržena onima koji su na vlasti u Beogradu.

Ni stvaranje Banovine Hrvatske ni sporazum Cvetković-Maček nisu kod 
naših ljudi izmijenili gledanje ili političku poziciju. Nisu pravljeni nikakvi 
pokušaji da se u doba političke borbe protiv Jeftića (1935. g.) i Stojadinovića 
(1938. g.) u okviru udružene opozicije stvori bilo kakav kontakt sa HSS-om ili 
SDS-om. Mislim da su ta četiri sela ostala najdublje odana svom političkom 
konzervativizmu. Čak ni vanjskopolitička kriza — nastupi fašizma, okupacija 
Austrije i čehoslovačke od strane Njemačke — nije remetila »politički red« 
uspostavljen u psihi tih ljudi još od stvaranja Jugoslavije, a on se može sa
žeti u svega nekoliko riječi: povjerenje u Beograd pa ma tko bio na vlasti.

U gornjim selima istog, okučanskog kotara bilo je naprednih učitelja, 
bilo je komunista, vrlo jake opozicije režimu, podrške udruženoj opoziciji, 
grupa koje su primale i čitale napredniju literaturu, itd. A u sva naša četiri sela 
bio je prije rata samo jedan skojevac, Milan Ećimović.

Nas je potpuno mimoišao 27. mart. Ni na kakav otpor, politički, nitko 
nije ni pomislio u našim selima kada je vlada Cvetković-Maček išla na potpi
sivanje ugovora s hitlerovskom Njemačkom. Pa ni u Okučanima nisu druga
čije reagirali. Teško se može zamisliti da bi naši seljaci opoziciono ili nega
tivno reagirali na nešto što bi vlada učinila. Mi nismo kod nas osjetili bilo 
kakve promjene u ocjeni stanja u Jugoslaviji ili stanja u svijetu. To je za nas 
bilo strano, i zato strano da se nešto teže može dogoditi, da dođe neki fašizam, 
da se pojave neki frankovci koji će imati takvu vlast da nas mogu hapsiti, 
tjerati u neki logor, ubijati. Mi smo jednostavno mirno spavali sve do 6. aprila
1941. godine.

Razgovor s Bogdanom Krnjajićem Žanom
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II

Ustaški režim je vrlo brzo otkrio svoje namjere i cilj: uništenje Srba. 
Preseliti, prekrstiti, ali prije svega — uništiti Srbe, to je bila ustaška namjera 
od samog početka. Kada će to postati dnevna praksa i kada će se masovno 
početi provoditi ta zamisao, ovisilo je samo o vremenu i učvršćenju njihove 
vlasti. Da se stvori ustaška vojska, vlast u općinama, ustanovama, željezničkim 
stanicama, žandarmerijama itd. Naš kraj, okučanski, bio je nastanjen pre
težno srpskim življem, a ustaška vlast je bila još preslaba da nametne politi
ku, da je provodi i da je kontrolira. Moglo se ocijeniti da će im biti potrebno 
jedno duže vrijeme da postanu apsolutni gospodari — i danju i noću — na 
cijelom okučanskom području.

Mislim da nije prošlo ni mjesec dana od dolaska ustaša na vlast, a mi 
smo se u Kleniku već počeli sastajati i razgovarati kako da preživimo i kako 
da pružimo otpor. Kako da se organiziramo. Prvi kontakt s komunistički ori
jentiranim bio je kontakt s Milanom Ećimovićem, članom SKOJ-a. On je kon
taktirao s Nadom Dragosavljević, a ona dalje do Dušana Čalića. Od tada. od 
maja 1941. godine Milan Stanivuković ima stalnu vezu s Partijom i počinje 
raditi po njenim direktivama.

U prvo vrijeme kontakt je održavao Nikica Vujasinović koji je stalno 
dolazio (nedjeljom, a i češće) iz Bodegraja preko livada do Klenika i prenosio 
direktive. Dogovarao se što i kako treba raditi: sakupljati oružje, municiju, 
sanitetski materijal, kancelarijski pribor i papir za štampanje letaka, vijesti
i drugog propagandnog materijala, podizati moral kod naroda itd. Počinjale 
su sve intenzivnije pripreme za oružanu borbu.

Klenik postaje svojevrsni fenomen za ono vrijeme, s obzirom na stanje 
kakvo je bilo uoči okupacije. Mislim da su za svega dva-tri mjeseca svi u selu 
znali za naš rad i naše pripreme. Nismo gotovo ništa krili. Ni dolaske Nikice 
Vujasinovića, a svi su znali da je komunist (kao komunist je bio isključen iz 
gimnazije, što se sakriti nije moglo). Možda je kod Milana i mene bilo isuviše 
vojničkog gledanja, naime, polazili smo od toga da li je netko služio vojsku 
ili ne pa da ga svestranije i potpunije uvrstimo u rad. Moram, ipak, spome
nuti one prve i najaktivnije suradnike u Kleniku koji se nisu nikada pokole
bali i izvršavali su sve što smo im mi, a poslije u ime Partije i drugi rekli. 
Pored Milana Stanivukovića i mene dogovorima su stalno prisustvovali još
i Milan Muždeka, Savo i Milan Resanović, Joco i Bogdan Savurdić, Lazo šu- 
pica, Savo Janković, Joco Borojević i Nikola Todorović. Bilo je i nekoliko 
drugarica koje su znale za naš rad, bile aktivne, služije kao kuriri, raznosile 
materijale, išle na kontakte, itd. (Jula Pavlović, Marica Todorović, Jula Jan
ković). Bilo je nekoliko porodica (dvije do tri kuće) koje nismo angažirali u 
radu i koje to nisu ni htjele, željele su da ostanu po strani, ali nisu bile ni 
provokatorske. Bile su prosto-naprosto pasivne.

Nismo ostali samo na Kleniku. Zapravo, nismo ni mogli da ostanemo. 
Ćule i Nada su od nas zahtijevali s mnogo upornosti da rad što više proširimo
i na druga posavska sela. Mislim da su tamo u Gređanima već radile Ciga (Lju
bica Orobabić) i Nada Dragosavljević. Bile su uspostavljene veze više sela s 
punktovima u Okučanima, posebno s punktom kod Aftana Sokola i Anđe 
Pačkić. Sjećam se da smo Milan i ja razgovarali, negdje u junu 1941. godine,
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koliko i kakve veze imamo po drugim selima. Tako smo u Vrbovljanima na
brojali jedno dvanaest ljudi koji su bili potpuno angažirani u radu (Božić, 
Ogorelica, Ećimović, Kljajić, Rakonjić, Marić itd.), a u Gređanima desetak, i u 
Čovcu otprilike isto toliko. U Gređanima smo rad koordinirali preko Branka 
Brujića, u Čovcu preko Čede Veledinovića, a u Vrbovljanima preko više ljudi 
(Kljajića, Ogorelice, Ećimovića itd.).

Mislim da nas je naša orijentacija na malo starije, koji su već služili 
vojsku, praktično dovela u situaciju da zapostavimo omladinu (iako smo svi 
skupa bili relativno mladi). Tako su skojevski aktivi bili formirani tek u 
maju-junu 1942. godine, gotovo istovremeno kada i partijska organizacija. 
Više smo pažnje posvetili vojnoj strani ustanka. Možda to i zbog toga što 
smo i Milan Stanivuković i ja bili ranije aktivna vojna lica.

III

Već smo u junu 1941. počeli izvoditi razne vojne vježbe. Odlazili smo u 
polja i u šumu prema Strugu, odnosno Savi. Vježbe smo izvodili Milan ili ja. 
Vojnički bi se moglo reći da sam ja bio kao nekakav Milanov zamjenik u 
vojnom obučavanju. Uostalom, Milan je sve češće išao na sastanke u Okučane
i održavao veze s Nadom, Ćulom i drugima. Ponekad se manje obučavalo, a 
više diskutiralo o situaciji i kako organizirati otpor. Zapravo, razgovaralo se
o onome što nas je sve zajedno zabrinjavalo i plašilo: što će poduzeti ustaše, 
a mi: kako da se suprotstavimo ustaškoj vlasti. Već su se jasno čule »odluke« 
ustaša, Saputale su se, ali na način da dođu do nas: ili nas preseliti u Srbiju 
ili prekrstiti! Znali smo i za odluku o istrebljenju. Već je bilo poznato da hap
se komuniste u Novoj Gradiški i o punim ustaškim zatvorima u Staroj Gra
diški. A već su stizali i prvi glasovi, ljeti 1941. godine, da će se izgraditi jedan 
veći koncentracioni logor u blizini Jasenovca, a što je značilo i u našoj blizini.

O takvim i sličnim stvarima nastavili bismo razgovarati i u selu, u kući 
Milana Stanivukovića ili Nikole Todorovića. To nam je bila glavna i jedina 
preokupacija: kako ostati živ.

Milan je počeo redovno ići na sastanke u Benkovac kod Dušana Ča
lića. Tamo je bio uključen i u partijsku organizaciju. Odatle je najčešće pre
nosio vijesti koje su se štampale u Benkovcu. Letke i vijesti prenosili smo 
dalje, u druga sela. Lijepili na vidna mjesta. Posebno smo živnuli kada smo 
čuli vijest da je Sovjetski Savez stupio u rat. To nas je ohrabrilo. Tada smo 
počeli konkretnije razgovarati i o vojnim akcijama i sabotažama. Imali smo 
u vidu i da neke akcije pripremimo i izvedemo zajedno sa već naoružanom 
grupom drugova koji su, kao ilegalci, bili smješteni negdje u Benkovcu i Ča- 
prgincima.

IV

Početkom septembra 1941. godine u Klenik je došla prva naoružana 
psunjska grupa: Đorđe Jungić, Vinko Milinković i Tešo Kezan. Ostali su mje
sec dana. Tako selo postaje i baza za naoružane ilegalce. Stekli smo i samo- 
pouzdanje i povjerenje u selo, u ljude, da je naše, da nema izdaje, da smo 
kompaktni. Ta sigurnost je značila mnogo za nas.



Uskoro smo čuli da je izvršena prva, manja akcija nedaleko od Dubov- 
ca i da su je izvršili omladinci toga sela. Rušeni su telegrafski stupovi i sječena 
žica. U isto vrijeme u Okučanima su se pojavili leci i pisane parole po zido
vima.

Planirali smo i mi našu prvu akciju. Da je izvršimo sami i bez pomoći 
naoružanih ilegalaca. Znali smo da nadlugar Vilko Kralj živi u lovačkoj kući 
na Velikom Strugu i da je naoružan. Milan je naredio da u akciji učestvujemo: 
on, Bogdan Savurdić, Milan Muždeka i ja. Akcija je odlično uspjela. Zaplije
nili smo jedan karabin, jednu lovačku pušku i pištolj sa sto pedeset metaka 
za sva tri oružja. To je jako stimulativno djelovalo i odmah smo se počeli 
dogovarati kako i što dalje, gdje izvršiti i kakvu novu akciju.

Nikica Vujasinović je donio direktivu od Dušana Čalića da se organi
zira rušenje pruge, odnosno vlaka, na glavnoj pruzi Beograd-Zagreb, kako bi 
se na taj način ometalo snabdijevanje Njemačke.

Prvi put krenuli smo na prugu 2. novembra s ciljem da odvrnemo vijke 
na tračnici, da ih razmaknemo samo malo kako bi lokomotiva i vagoni sjurili 
u grabu. Međutim, nismo ništa mogli učiniti jer je ključ za odvrtanje bio vrlo 
slab. Poslije smo 7. novembra ponovili akciju, u istom sastavu i na istom 
mjestu. I ponovo ključevi nisu bili dobri.

Poslije smo »u bazi« izvršili bolju pripremu. Kovač Jovan Savurdić 
iz Klenika skovao je sam ključeve. Uoči akcije Nikica Vujasinović je održao 
s cijelom grupom sastanak. Bili smo prisutni: Milan Stanivuković, Nikica Vu
jasinović, Dušan Radulović, Milan Resanović, Milan Muždeka, Milan Ećimo- 
vić (jedini od prisutnih nije učestvovao u akciji zbog bolesti) i ja. Tad nam 
je Nikica pričao o uspjesima partizana u Bosni, na Kozari, o slobodnim teri
torijima. Rekao nam je kako ćemo uskoro svi postati kandidati za Partiju

Milan je napravio slijedeći raspored: on i ja smo bili na zasjedi prema 
Okučanima, Nikica Vujasinović i Milivoje Savanović prema Rajiću, a ostali 
su imali zadatak da odvrću vijke. Akcija je izvršena točno po planu. Ali nismo 
imali vremena da razmaknemo tračnice jer je naišao brzi vlak. To smo uči
nili poslije. Naišao je teretni vlak i — lomljava! Otišla je lokomotiva i sedam
naest vagona. Po dogovoru, drugovi iz Bodegraja (Vujasinović, Savanović i 
Radulović) krenuli su prema svojem selu i ispalili nekoliko metaka prema 
Okučanima. Tako smo se dogovorili s namjerom da prikažemo da su akciju 
izveli naoružani drugovi koji su sišli iz šume. Rezultati te akcije su poznati. 
Saobraćaj je bio prekinut četrdeset osam sati.

V

U drugoj polovini decembra 1941. godine cio Psunjski odred je došao 
iznad Okučana i smjestio se u šumi između Caga i Benkovca. Tu je donijeta 
odluka da se učini novi raspored jedinica tako da se jedna sekcija (vod) kojom 
je rukovodio Milan Stanivuković i Đorđe Jungić kreće i zadržava u »srpskom 
trokutu« (Rajčići, Rađenovci i Milisavci) i da djeluje u Posavini ispod Oku
čana.

Prije pokreta nas nekolicina smo privremeno napustili jedinicu i tre
balo je da se smjestimo u neku bazu (za vrijeme zime). Vinko Milinković, Lju
bica Orobabić i ja smo se uputili u Klenik. Međutim, tu je 24. decembra sti-
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gao i Milan Stanivuković sa pet boraca, među kojima je bio i Nikica Vuja- 
sinović. Milinković i ja nismo znali za njihov dolazak jer su stigli kasno u 
noći i smjestili se u kuću Milana Stanivukovića. Tu su večerali i borci su 
krenuli prema štaglju da predahnu. Cio slučaj je, uostalom, poznat. Došlo je 
do borbe. Žandari su ih opkolili. Svi su se hrabro borili, do zadnjeg metka, 
i poginuli.

Milan Stanivuković je bio u kući, pa se uspio nekako probiti i pobjeći 
prema šumi, odnosno Savi i prebaciti se u Bosnu. Bio je ranjen u ruku. Lju
bica Orobabić, koja je bila s Milanovom sestrom u kući, uspjela je također 
pobjeći. Milinković i ja smo pobjegli iz sela u polje i na taj način se spasili.

Taj je gubitak za nas bio strašan. Plod mnogih grešaka. Možda i ruko
vodstva koje je uputilo grupu da se po zimi i snijegu smješta u jedno posav
sko selo koje se uvijek i vrlo lako, čak uspješno, može opkoliti i jačim sna
gama uništiti. Manevar je sveden na nulu. Glavno je u tom slučaju dobro se 
sakriti i ne biti izdan. Drugo, ovdje se radilo i o jednom nevojničkom kreta
nju preko pruge i po malom snijegu, tako da je svatko tragom mogao doći 
do njih, odnosno da primijeti njihovo kretanje (kao što je i bio slučaj). I ko
načno, bez ikakve straže i patrode drugovi su se povukli na odmor. Selo je 
bilo stvarno naše i bez ikakvog problema mogla se organizirati straža i pa- 
troliranje. Bar bi iznenađenje bilo izbjegnuto. Uostalom, tamo smo bili Mi
linković i ja, mogli smo biti i na straži.

Poslije tog neuspjeha, odnosno tragedije, rukovodstvo u Psunju osudilo 
je Milana Stanivukovića na smrt. Međutim, vratio se tek poslije tri mjeseca 
(liječio je ruku na Kozari) i slučaj se završio samo oštrijom kritikom.

Ja sam se poslije toga vratio u jedinicu.

Beograd, 10. marta 1981. g.
Boško Krnjajić

Dragi Antune,

Kada smo posljednji put razgovarali, zaboravio sam neke detalje koje, 
također, smatram interesantnim. Zapravo, kako i zašto je došlo do toga da 
sam se i ja zatekao u Kleniku, ali bez oružja, samo s pištoljem, toga kobnog 
dana, 25. XII 1941. g. kada je poginulo pet naših hrabrih omladinaca. Uosta
lom, tamo nas je bilo više. Negdje početkom decembra, mislim 2. XII 1941. 
godine, štab odreda nas je sve postrojio na Omanovcu. Glavno je bilo: svi 
koji mogu neka se vrate u svoja sela i tu prezime. Da se negdje dobro bunke- 
rišemo i tako skriveni dočekamo proljeće. Objašnjenje je bilo: da je velik 
snijeg, zima, da su akcije otežane, a da domobrani i ustaše pripremaju i neku 
ofenzivu. Problem je, navodno, bio i u hrani.

Morali smo ostaviti oružje, osim ako je netko imao pištolj, mogao ga 
je zadržati. Za Posavinu smo krenuli: Milan Muždeka, Vinko Milinković, Čedo 
Veledinović, Ljubica Orobabić, Anka Vojnović i ja. Trebalo je da se smjestimo 
u Čovac i Klenik.

Drugi drugovi su, također, otišli svojim kućama: Cažani, Benkovčani, 
Tmakovčanii itd. (Miloš Bjelac, Andrija Petković i dr.).
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Mi smo se u Kleniku smjestili uglavnom kod moje kuće, kod Todoro- 
vića, a Ljubica je bila kod sestre Milana Stanivukovića. Vezu s odredom ni
smo održavali. Ni najaktivniji suradnici u selu, Milan Resanović i Savo Jan- 
ković, nisu imali kontakte cijelog decembra s partijskim radnicima na tere
nu koji su se nalazili u Benkovcu, Čaprgincima ili Rogoljima. Snijeg i zima 
kao da su za momenat prekinuli borbu i svaku drugu aktivnost protiv nepri
jatelja.

Mislim da to nije trebalo učiniti. Mogli smo voditi sitnije akcije protiv 
malih žandarmerijskih uporišta na ivicama Psunja i Papuka i da ostanemo 
svi u jedinicama. Mnogi drugovi su bili i pohapšeni (Milinković, Orobabić, 
Petković) i sprovedeni u zatvor novogradiškog Župskog redarstva. Ustaška 
policija je točno znala koga drži u zatvoru.

U takvim uvjetima stigli su drugovi s Milanom Stanivukovićem u selo 
Klenik, 25. XII 1941. godine, po noći. Kako se odigrala tragedija ne bih po
navljao. A mi smo o svemu tome saznali kada se borba završila. Moram ka
zati da je to bio jedan od najtežih šokova koje sam doživio tokom rata. S tim 
drugovima sam rušio prugu, izvršili smo prvu akciju i tek počeli borbu. I ne 
samo ja. Za selo Klenik, za cijelu Posavinu, bio je to takav udarac koji se ni
kada tokom rata nije mogao zaboraviti. Ni danas.

U Beogradu, 15. III 1981. g.

Boško Kmjajić
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MIJO LUČIĆ

Rođen u Baćkidolu, N. Gradiška, 1907. godine.
Primljen u Partiju 1940. godine.
Radio aktivno u sindikalnom pokretu. Zbog toga ga lično sekretar 

Okružnog komiteta, Mirko Kljajić, angažira i preko njega formira prvu par
tijsku ćeliju u Baćindolu. Lučić je postao sekretar te organizacije.

Aktivan na terenu po okupaciji. Dugo radio kao politički radnik, po
sebno na istočnom dijelu novogradiškcig kotara gdje je Partija imala teškoća 
u radu tokom 1942. i 1943. godine. Bio član Općinskog i Kotarskog, a pred kraj 
rata i član Biroa Kotarskog komiteta Partije.

Odmah po oslobođenju jedno vrijeme bio na raznim političkim funk
cijama u Novoj Gradiški, a zatim, do penzioniranja, radi i kao privredni struč
njak i direktor poduzeća.

Sada penzioner u Novoj Gradiški.
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Razgovor s Mijom Lučićem

Formiranje partijske ćelije

Partijsku ćeliju u Baćindolu formirao je Mirko Kljajić u augustu 1940. 
godine. U njoj su bila četiri člana: Ivan Trčić, Marko Tomljanović, Ivan Mr- 
konjić i ja.

Mi smo bili od ranije lijevo orijentirani. K meni je često dolazio Lina 
Ferić. Bili smo kao momci vrlo dobri prijatelji, družili se i zajedno izlazili. 
Poslije nas je život na kratko vrijeme rastavio. Ali smo 1939. i 1940. godine 
ponovo uspostavili kontakt. On je već tada bio član partijskog rukovodstva. 
Poslije sam, u partizanima, čuo da je bio član Okružnog komiteta.

Kad je dolazio k meni, osjećao sam da želi reći nešto važno. Ja sam 
ga prvi upitao. Tada mi je rekao da bi htio od nas naprednijih formirati par
tijsku ćeliju. Naveo sam mu imena nekoliko takvih ljudi, da se povremeno i 
sastajemo i da međusobno otvoreno i razgovaramo. Dogovoreno je da se sa
kupimo i da će doći jedan drug na razgovor. Došao je Mirko Kljajić ii objasnio 
nam da smo od sada članovi Partije. Mene je postavio za sekretara. Sastanak 
smo održali u kući Marka Tomljanovića. Poslije su na naše sastanke dolazili 
Petar Gregl i Franjo Svečnjak. Nismo ih poznavali niti smo čuli za njihova 
imena. Gregla sam prvi put sreo 1943. godine kada je došao u partizane poslije 
mitrovačke kaznionice. Bili smo tada zajedno. On je po dolasku u partizane 
bio isključen iz Partije (zbog držanja na saslušanju i zbog toga što odmah 
po izlasku iz zatvora nije došao u partizane). Poslije je primljen jer je bio 
vrlo dobar radnik. Bio je upućen na partijski rad na sektor Kapele.

Poginuo je u julu 1944. godine.

O radu naše organizacije u toku 1941. godine

Poslije sloma stare Jugoslavije više nitko iz Nove Gradiške nije dolazio 
na naše partijske sastanke. Ali mi smo nastavili da se sastajemo. Najviše smo 
razgovarali o okupaciji i ustašama. Nismo imali nikakvih direktiva za rad. 
Nismo ni znali što da radimo.

Prvi kontakt s nama uspostavio je Zvonko Lučić. Od tada sam od njega 
redovno primao zadatke: sakupljati pomoć i oružje, slati informacije i ras
krinkavati ustaše. Ubrzo smo se povezali s Franjom Pintarom iz Cernika i .? 
punktom Petrić-Samardžija. Međutim, s Petrićem smo teško surađivali. Ni
sam bio siguran da je uvijek znao što treba da se radi. Jedanput, mislim u 
decembru 1941. godine, bio sam u Gradiški i došao k njemu, Rekao mi je da 
ispitam Babju goru. Kako i zašto, pitao sam. Odgovorio je da on to traži. Ni
sam to htio učiniti jer takav zadatak nije imao nikakve svrhe. Poslije je po
ručio po jednom iz sela da čekam kod kuće »jer će doći neki gosti«. Nitko 
nije dolazio. Prekinuo sam kontakte s njim. Sa Zvonkom smo radili sve do 
njegovog odlaska u partizane. Poslije sam uglavnom kontakte održavao s par
tijskim radnicama na terenu, preko Šumetlice.
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O članovima naše partijske organizacije

Trčić je stalno, tokom rata, održavao veze s Partijom. Po dolasku u 
partizane ja sam radio u Kotarskom komitetu Partije i uspostavio sam s njim 
vezu. Nismo ga mnogo opterećivali jer je imao veliku porodicu (osam članova) 
koju je gotovo sam izdržavao.

Radio je sve do oslobođenja kao naš suradnik. Sada je u penziji.
Mrkonjić je 1943. godine otišao u partizane, u pozadinske jedinice jer 

je bio slabiji čovjek. Dočekao je oslobođenje. Otkako je primljen u Partiju, 
bio je disciplinirani član i uvijek bez kolebanja izvršavao zadatke.

Tomljanović je tragično završio. Bio je dosta bogat trgovac još za vri
jeme stare Jugoslavije, vrlo pošten i dobar čovjek. Partiji je prišao iskreno
i odlučno. Po mom dolasku u partizane ja sam i s njim uspostavio kontakt. 
Tražio je da i on ide u partizane. Molio da dođe jedna jedinica s nekoliko 
kola i da se cijela trgovina (roba) prebaci u šumu. Bilo je nekog oklijevanja i 
Tomljanović je pao u zatvor. Tamo su ga ustaše mučile i on je tobože prihva
tio suradnju s njima. Pustili su ga kući. On je i poslije nastavio da održava 
kontakte sa mnom. Nekoliko puta po noći dolazio je k meni u Opršinac da 
me izvijesti o namjerama bande. Nakon oslobođenja u arhivi u Zagrebu pro
nađeni su podaci da je jedan komunist u Baćindolu vrbovan za ustaše i da 
je obećao suradnju. Bio je i Tomljanovićev pseudonim. Naša ga je UDB-a ahap- 
sila. On je priznao da je u zatvoru prihvatio suradnju, ali je tvrdio da ništa 
nije učinio i da nikada nije imao namjeru da radi za ustaše. To se ispitivalo. 
Ustanovilo se da je stvarno i dalje radio s nama, a da ustašama nije ništa 
odavao. Međutim, u toku istrage on je izvršio samoubojstvo u zatvoru.

O partijskim organizacijama na istočnom dijelu novogradiškog kotara 
piše se dosta često. Posebno o selu Komarnica. Ja sam od 1943. godine pa do 
kraja rata radio na tom sektoru kao član Kotarskog komiteta. Mislim da bi 
bilo potrebno izvršiti neke korekcije u našim ocjenama stanja, rada i držanja 
tih komunista i tih sela tokom NOB-a. Različito je bilo stanje u Komarnici 
1941. godine i poslije, od 1942. pa do kraja rata. Sjećam se da nisam uspio u 
toku dvije godine uspostaviti nikakav kontakt s Komarnicom, a u isto vrije
me u Vrbovu sam dolazio i komunisti su radili. Bili su spremni da učine 
mnogo.

Bilo bi poželjno da se ljudi malo podrobnije pozabave historijom toga 
kraja, tih sela, i da se iznese jedna točnija ocjena.

Nova Gradiška, 21. IV 1981. g.

Mijo Lučić
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VIKTOR PETRIĆ BRKO

Rođen u Cerniku, N. Gradiška, 1904. god.
Kao član Partije angažirao je i Jovu Samardžiju u čijoj je radionici 

stvoren punkt za veze sa Zagrebom, Benkovcem, Okučanima, Komar- 
nicom i komunistima u gradu. Preko tog punkta su išle ne samo infor
macije, pošta i direktive nego i pomoć sakupljana od simpatizera u gradu, 
uključujući i oružje.

Clan Partije od prije rata. Radio je u partijskoj ćeliji u Cerniku.
Hapšen januara 1942. godine. Mučen. Imao je dobro držanje u zatvoru.
Umro je 1980. godine.
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Izjava Viktora Petrića
o radu od aprila 1941. do januara 1942.

... Odlučio sam da se zaposlim u postolarskoj radnji druga Jove Sa
mardžije jer sam Odranije znao da pripada naprednom pokretu. Kod njega 
mi je bilo najpogodnije i najjednostavnije da uspostavim vezu s članovima 
Partije koji su radili na organizaciji ustanka.

K meni je došao drug Dušan Čalić s još jednim drugom kome ne znam 
ime, i objasnio mi što treba poduzeti za pripremanje pokreta otpora na ovom 
području. U to vrijeme već su se nalazili u zatvoru istaknuti partijski radnici: 
Mirko Kljajić, Mirko Gembarovski, Dane Šarić, Lina Ferić i drugi. Lično se 
nisam složio da se počne s radom na pokretu dok su spomenuti drugovi u 
zatvoru. Čalić je tada rekao da navedeni drugovi treba da pokušaju bijeg iz 
zatvora jer s radom na organizaciji ustanka treba odmah početi. Dobio sam 
zadatak da drugove u zatvoru upoznam s direktivom Dušana Čalića. To sam
i učinio. Obavijestio sam Mirka Kljajića. Prošlo je nekoliko dana od toga. 
Međutim, drugovi nisu pobjegli iz zatvora. Ne znam iz kojih razloga. Čalić 
je ponovo inzistirao na radu. Ponovio je zahtjev za bijeg iz zatvora.

Počeli smo s radom na pripremi ustanka. Sakupljali smo sanitetski 
materijal, oružje, pisaći materijal i drugo. Drugarica Jove Samardžije pove
zala se sa sestrama Dubovskog. One su najviše radile na sakupljanju sanitet
skog materijala.

Počeli su i kontakti s drugovima iz Posavine. Prvo je došao Stipa Dra- 
gomanović Seljo. Utvrdili smo lozinku »Dolazim iz bara«. On je bio povezan 
s Pokrajinskim komitetom (vjerojatno misli na Okružni komitet u ilegalnosti, 
odnosno na Dušana Čalića — primjedba A. D.). Od tada je ta veza stalno 
funkcionirala. Od Nove Gradiške do Benkovca vezu je održavala Milkica Ča
nak iz Trnave, sve do našeg pada u zatvor.

U međuvremenu je došlo do hapšenja Milana Tomića. Bili smo sigurni 
da s te strane neće doći do provale. Tada i drugovi iz Komarnice odlaze preko 
nas u partizane. Rad je i dalje normalno funkcionirao. Milo Popović i Zvonko 
Lučić donosili su izvještaje do mene koje je, najčešće, odnosila ili Milka ča
nak ili jedna drugarica iz Okučana (Anđa Pačkić — primjedba A.D.). Preko 
mene su primali i pismene direktive. Milo Popović je dao nekoliko puta i 
dosta iscrpne informacije o kretanju vlakova glavnom prugom. Izvještaje je 
dalje u šumu prenio drug Jovo Božičković iz Ratkovaca. U međuvremenu 
ponovo je pao u zatvor Dušan Kljajić, brat Mirkov. Uhvaćen je negdje kod 
Okučana i doveden u zatvor u Novu Gradišku. Dušan nije ništa izdao, niti 
je poslije toga došlo do hapšenja.

Tada sam promijenio lozinku i svima javio tu promjenu. Lozinka je 
glasila: »Putnik iz Borovke«.

Ubrzo je došlo do pada u Zagrebu (pala je Cincipinka koja je znala za 
punkt Petrić-Samardžija — primjedba A.D.) i ustaše su došle da uhapse me
ne i Samardžiju. Izvršili su pretrage, no nisu ništa pronašli. Dugo su nas sa
slušavali, ali nisu još počeli da nas tuku.

Dvadesetog siječnja 1942. godine došlo je do pada drugova u Komarni- 
ci. Dragomanović je bio teško ranjen i doveden u bolnicu, ali je ubrzo umro. 
Poslije toga nastaju velika hapšenja, kako u posavskim selima, tako i u Petro-
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vom Selu, Vrbovi i Bilom Brigu. Ustašama i agentima dao je iscrpne podatke
o kretanju naših drugova po Posavini tadašnji učitelj u Komarnici (Šram). 
Ja sam i prije toga primijetio da nas sve više osmatraju i htio sam javiti u 
Posavinu da ne bi trebalo da tako često šalju poštu, koja je stizala gotovo 
svaki dan.

U zatvor je tada bio doveden i Zvonko Kriškovič, učitelj iz Petrovog 
Sela. Uspio mi je reći da su kod Selje pronašli poštu, sva moja pisma kao i 
pisma koja je Zvonko pisao pod pseudonimom »Mlinar«, te da su saznali i za 
moje ime »Brko«, jer je bio prisiljen priznati neke podatke koje su ustaše 
već imale.

Drugi dan došli su agenti u moju ćeliju i odmah mi rekli: »Gle, mi te 
htjeli pustiti, a ti glavni organizator!« Odveli su me na saslušanje u Župsko 
redarstvo i pozdravili sa: »Zdravo, Brko!« Tada je nastalo mučenje. Prvo u 
kancelariji, a poslije u podrumu. Padao sam nekoliko puta u nesvijest. Naj
više su me tukli Spehar i Franjo Cvizek koji je bio rodom iz Cernika. On mi 
je i rekao da znaju sve, da su mnogi priznali i da je o svemu govorio Seljin 
(Dragomanovićev) otac. Nisam vjerovao. Ostao sam i dalje pri tvrdnji da 
nemam što reći jer ništa nisam ni radio. Poslije nekoliko dana prestali su me 
tući i mučiti.

Poslije rata mnogi su govorili da sam se loše držao u zatvoru i da sam 
izbjegao pobjeći s drugovima kada je to bilo organizirano. Međutim, mogu 
reći da sam se u to vrijeme još uvijek vrlo loše osjećao i da sam nakon onih 
mučenja bio jako fizički iscrpljen i slab te zbog toga nisam pošao zajedno s 
drugovima.

Nova Gradiška, 14. V 1969. god.

Viktor Petrić
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VLADO POPOVIĆ ŠPANAC

Rođen 1914. u Brčelima, Bar, Crna Gora.
Član SKOJ-a od 1930. godine, a od 1932. član Partije. Posebne zasluge 

imao za rad SKOJ-a na Beogradskom univerzitetu gdje je od 1935. do 1937. 
bio član, a poslije i sekretar Univerzitetskog komiteta Partije.

Španski borac.
Poslije španskog rata nastavlja rad na Beogradskom univerzitetu. Po

staje član Pokrajinskog komiteta SKOJ-a za Srbiju. Kasnije instruktor CK KPJ 
u Crnoj Gori i Dalmaciji. Na V zemaljskoj konferenciji izabran za člana CK 
KPJ.

Za vrijeme rata bio delegat CK KPJ u CK KPH i vodio Vojni komitet 
Učesnik sastanka u Stolicama. Sredinom 1943. godine komesar III korpusa, 
a 1944. radi u Vrhovnom štabu i CK KPJ.

Poslije rata bio ambasador u SAD, Kini i SSSR-u, član CK KPJ i Pred
sjedništva SKJ.

Narodni heroj i nosilac »Spomenice 1941.«
Umro je 1972. godine u Londonu i sahranjen u Beogradu.
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VLADO POPOVIĆ

Zamolili smo druga Vladu, Jovo Delibašić i ja, da nas primi 
na kratak razgovor o temi: Okučani i 1941. godina. Bili smo 
zainteresirani da nam kaže što je mislio o našem pokretu, 
vezama koje smo s njim održavali, o direktivama koje smo
od njega dobivali i, konačno, o nekim našim partijskim rad
nicima iz tog kraja.

»Negdje početkom juna, koliko se sjećam, došao je k meni Dušan 
Čalić Ćule s ciljem da mi podnese izvještaj o stanju partijske organizacije na 
okrugu novogradiškom, pa i dalje, koliko je uspio da prodre, jer, znate, onda 
je i bila direktiva da se ide i dalje, van svog najdirektnijeg područja, samo
ako se može, i da se stvaraju uvjeti za dizanje ustanka. Ćule me našao u Za
grebu u kući Voje Biljanovića i upoznao sa stanjem na okrugu. Mislim, malo 
detaljnije o Novoj Gradiški, Pakracu, Novskoj i Okučanima. Najviše smo raz
govarali o stanju partijske organizacije, formiranju novih ćelija i o radu 
SKOJ-a. Tom prilikom dao sam mu direktive za dalji rad, o potrebi vrlo inten
zivnog rada na pripremama za ustanak i stavio mu u zadatak da djeluje i na 
druga područja preko novogradiškog okruga. Iskoristio sam situaciju da mu 
iznesem stanje u Hrvatskoj, pa i šire, u Jugoslaviji, kako bi sagledao opća 
kretanja i razvoj otpora okupaciji.

Tom prilikom smo se dogovorili o redovnoj vezi i da mi upućuje »po
litičke kurire«. Naime, politički kuriri su morali biti oni naši drugovi koji su
i usmeno mogli prenijeti izvještaj o stanju na terenu i da shvate direktive, tj. 
oni drugovi koji su bili politički zreli i sami aktivno radili u partijskoj orga
nizaciji. Tada mi je Ćule predložio da taj prvi politički kurir bude Nada Dra
gosavljević. Ugovorili smo da ćemo pismom (šifrom) zakazati točno vrijeme 
sastanka.

Nada je došla, sjećam se, nekoliko dana poslije napada fašističke Nje
mačke na Sovjetski Savez. Moram odmah reći da je na mene ostavila vrlo 
dobar utisak. Ništa se nije zbunila niti je pokazivala znake straha. Vidio sam 
po vladanju da je hrabra i disciplinirana. Već kad je dolazila na sastanak i 
kad smo išli na razgovor u jedan ilegalni stan, primijetio sam da imam posla 
s vrlo savjesnim komunistom. Prvo je prenijela, usmeno, izvještaj koji joj je 
dao Ćule. Tokom njenog izlaganja počeo sam shvaćati da ona ima takve kva 
litete partijskog radnika da joj mogu ne samo prenijeti zadatke nego i šire, 
upoznati je i s općom situacijom u Jugoslaviji. Čak sam dugo govorio i o me
đunarodnoj situaciji, o sastanku koji je održalo partijsko rukovodstvo i dao 
sam joj proglas CK KPJ povodom fašističkog napada na SSSR.

Poslije dva mjeseca, mislim u augustu, Nada je ponovo došla u Zagreb.
I tada sam samo potvrdio svoje impresije o izvanrednim kvalitetima te dru
garice. Pošto sam saslušao njen izvještaj o stanju na terenu, stanju partijskih 
organizacija i kako teku pripreme za ustanak, prenio sam joj zadatak za dalji 
rad. Koliko se sjećam, mislim da sam pozitivno ocijenio rad na okučansko-

Razgovor s Vladom Popovićem
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-novogradiškom području. Konačno, i dalji razvoj situacije potvrđuje da su 
Okučani u to vrijeme stvarno bili oentar za širi dio Slavonije, za razvoj 
ustanka.

Na naše pitanje da li se drug Vlado sjeća da je k njemu u 
Zagreb dolazio i jedan student kao politički kurir — Milan 
Tomić, on nam je odgovorio da se sjeća, ali ne i imena.

»Na vaše novo pitanje kako sam gledao na okrug novogradiški, posebno 
na okučanskii partijski i ustanički centar, mogu samo dodati to da smo tamo, 
a ne na drugo mjesto, uputili španske borce Vicka Antića i Ćiru Dropulića, 
mislim u novembru, jer smo znali da tu mogu biti iskorišteni. Konačno, s 
tim centrom smo jedino i imali stalne veze.

Interesirate se za moje poznanstvo s Dušanom Čalićem Ćulom. Mislim 
da sam za njega čuo negdje 1936/37. godine u periodu diskusije oko raspušta- 
nja SKOJ-a. Bio sam u toku njegove partijske aktivnosti u Zagrebu uoči rata, 
posebno kada je vršio dužnost sekretara partijskog komiteta na Sveučilištu. 
Kad je došao iz Slavonije k meni na prvo referiranje — koje sam već spome
nuo— osjetio sam kod njega i polet i disciplinu, spremnost da ide u vatru.
I znao sam da to znači jako osvježenje za Partiju u Slavoniji. Ja sam ga i 
smatrao sekretarom OK KPH za okrug Nova Gradiška, tako sam s njim raz
govarao i tako sam mu zadatke i davao, najprije njemu, a poslije i političkim 
kuririma koje mi je upućivao.

Da vam, na kraju, kažem nešto i o svojim impresijama kada sam, 1942. 
godine, došao u Slavoniju. Činilo mi se i vidio sam da nešto nije u redu, da 
pokret ima izvjesnih slabosti, da odnosi nisu onakvi kakvi bi trebalo da budu, 
da je stanje dosta teško, da nema izrazitije »ratne situacije«, a da zapravo 
stari smetaju da mlađi zapale vatru. Sam sam razmišljao koga da stavim u 
partijsko rukovodstvo, odnosno za sekretara Partije u Slavoniji. Znao sam 
da se priprema organiziranje ZAVNOH-a i tada sam imao u vidu da starije 
drugove predložim za to tijelo, a Dušana Čalića da postavim za sekretara 
Oblasnog komiteta za Slavoniju. Mislim da je dalji razvoj ustanka potvrdio 
pravilnost takve odluke. Uostalom, ja to nisam krio ni pred ovim starijim 
drugovima. Na sastanku CK KPH, ili dijela tog CK, mislim u Topuskom, i u 
prisustvu Paje Gregorića ja sam iznio tu ocjenu s kojom se i on složio.

Razgovor vodili: Jovo Delibašić 
Antun Duhaček
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JOVO SAMARDŽIJA

Rođen u Buzetu, Glina, 1895. godine.
Već od 1941. godine njegova mala postolarska radionica postaje jedan 

od najznačajnijih punktova za vezu između Okružnog komiteta, CK KPH, 
Okučana, Benkovca, Komarnice, Vrbove, Kapele itd. S tog punkta slani su 
izvještaji iz Benkovca u Zagreb, i taj punkt je praktički radio svakodnevno.

Uhapšen je u siječnju 1942. godine. Iako nije bio član Partije, imao je 
vrlo hrabro držanje pred ustašama i ništa nije priznao.

Suđen je i otjeran u Jasenovac, a potom na rad u Njemačku gdje je 
ostao do 1945. godine. U logoru je nastavio suradnju s uhapšenicima koji su 
podržavali NOP.

Poslije rata radio kao privrednik u Novoj Gradiški gdje i sada živi 
kao penzioner.
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»U ljeto 1939. godine došao je raditi kod mene Viktor Petrić. I on je 
bio obućar. Znao sam da je komunist. I ja sam se sa simpatijama odnosio 
prema tom pokretu. Dosta smo tada i čitali. Sjećam se da smo se najviše za
držali na nekoj brošuri o ekonomskom razvoju Sovjetskog Saveza. Bila je to 
knjiga pod naslovom »NEP u SSSR-u«. Bio sam aktivan i u sindikalnom po
kretu. Tako su nas dvojica, u mojoj obućarskoj radnji, dočekali i rat 1941. 
godine.

Uoči rata sam radi nečega bio kod doktora Kreše Somođija, onog ustaš
kog zločinca koji se otrovao u našem zatvoru 1945. godine. Rekao sam mu da 
imam poziv za vojsku i da je počela mobilizacija. On me je nagovarao da ne 
idem jer će sve to brzo završiti. A ja sam htio ići jer je bila direktiva Partije da 
treba braniti zemlju od fašizma.

S Petrićem sam nastavio raditi sve dok nismo uhapšeni 13. I 1942. go
dine. Naša radnja je postala punkt za Zagreb, za Posavinu, za Ćulu u Benkov
cu i za sve drugove u Novoj Gradiški. Ni sada ne znam kako smo tako dugo 
ostali neotkriveni. Svaki dan je netko dolazio, donosio ili odnosio pakete s 
lijekovima, robu, pisaći materijal, oružje, municiju itd. Najčešće su to bila 
pisma i direktive što je slao Ćule iz Benkovca.

Iz Nove Gradiške dolazili su Zvonko Lučić, Milan Tomić, Dušan Kljajić, 
Antun Tencer, Liza Katičić i Milo Popović Cetinjski. Kod mene su se ponekad 
održavali i kratki sastanci, dogovori tko i što treba da učini, gdje da ide i da 
prenese poštu ili drugi materijal. Ja sam osjetio da je taj naš posao postao 
jako »gust« i da je nemoguće sve to sakriti pred policijom, ali smo, Petrić i ja, 
nastavili da radimo.

Tada su učestale i veze s drugima van Nove Gradiške. Najviše je navra
ćao Stipa Dragomanović iz Komarnice i Josip Zuzija iz Vrbove. Od nas je Stipa 
Dragomanović i krenuo u partizane, mislim u jedanaestom mjesecu. Bio je 
naoružan pištoljem. Kuću je napustio nešto poslije pola noći. Odveo ga je 
Lazo Tucaković.

Iz Smrtića i Ratkovca su dolazili Milka Čanak i Jovo Božičković. On je 
od nas odnio i jedan karabin koji smo Petrić i ja prethodno potpuno »rašara- 
fili«. Dolazio je iz Benkovca i Milan Zlatović, direktno s poštom od druga 
Čalića, najčešće za Posavinu (Stipi Dragomanoviću) i za Milana Tomića.

Da i ovo ispričam. Jednom prilikom je kod mene upao Antun Tencer. 
Imao je na sebi »haknkrajc« kao kulturbundovac. Ja sam malo ustukno. Bilo
je to u ljeto 1941. godine, a on se izderao na mene: »Što me gledaš j______________ ti
boga, neće biti danas sastanak u Bagremiku na Slavči«. I otišao je ljut.

Lozinka za sve kontakte bila je: »Putnik, dolazim iz bara«. Zatim vrlo 
čvrst stisak ruke i oštro gledanje pravo u oči.

Tako je jednom došao iz Zagreba Josip Vidar, činovnik u cementari. 
Donio je, hitno, za slavonske partizane vojne karte specijalke za kretanja po 
terenu. Znao je i on lozinku.

Kod nas u radionici održan je i jedan hitan sastanak u vezi s organiza
cijom bijega Mirka Kljajića iz zatvora. Bili su prisutni Dušan Čalić, Milan

Razgovor s Jovom Samardžijom

316



Tomić, Liza Katičić i Zvonko Lučić1. Liza je bila za nešto zadužena, više se ne 
sjećam točno o čemu se radilo, samo znam da je zaplakala i rekla da ona to ne 
može izvršiti.

Dobijali smo i novac iz Benkovca za kupovinu sanitetskog materijala. 
Jednom smo primili 30.000 dinara. Obično su to radile naše drugarice. Sjećam 
se da je kod mene i Petrića uoči hapšenja ostalo 300 dinara koje nismo uspje
li potrošiti.

Uhapšen sam istog dana kad i Viktor Petrić. Bilo je to 13. siječnja 1942. 
godine. Bio sam sproveden u zatvor Župskog redarstva, u ćeliju broj 5. U istu 
ćeliju su nakon nekoliko dana bili dovedeni: Zvonko Krišković, Alojz Janou
šek, Josip Zuzija i još neki iz posavskih sela. Viktor Petrić se nalazio u ćeliji 
broj 4.

Ja sam bio vrlo malo saslušavan i jedanput suočen s Petrićem. Tvrdio 
sam u istrazi da nisam putovao u Zagreb i da je Petrić išao jedanput po obu
ćarski materijal. Međutim, Petrić je poslije rekao da je išao dva puta u Za
greb. Ja sam onda onako naivno rekao da prvi put nije ništa donio iz Zagreba
i da to onda i ne računam kao putovanje. Poslije su me ostavili na miru i do 
odlaska u Jasenovac nitko me više ništa nije pitao.2

Ja lično nisam znao o čemu su sve ispitivali Viktora Petrića. Saznao 
sam to poslije oslobođenja. Ali sam osjetio da ništa nije priznao, jer bi inače 
mene više ispitivali i teretili. Znao sam i ja za sve naše veze i za cio rad. Me
đutim, nisu me dalje ispitivali.

Iz zatvora sam odnio ne naročito dobro mišljenje o držanju Zvonka 
Kriškovića. Mislim da ie pričao više nego što je trebalo. Poslije, u zatvoru, i 
politički je počeo da se koleba. Često je izražavao sumnju u ishod rata između 
SSSR-a i Njemačke. Tada smo se obično posvađali. Alojz Janoušek je imao 
dobro držanje. Bio je vrlo hrabar i uporan u stavovima i držanju.

U ćeliji sa mnom bio je i Vinko Milinković. Mnogo sam ga zavolio. Bio 
je stalno vezan lancima za krevet.

O bijegu iz zatvora mogu da govorim i s nekom dozom kritike na orga
nizatore. Mi za bijeg nismo ništa znali. Vino za domobrane donijela je Jula 
Petković od tekte Milana Tomića. Mislim da joj je prezime Pejić. Ja se odlično 
sjećam tih trenutaka u zatvoru. Najedanput smo svi u ćeliji čuli jednu opću 
galamu i netko je vikao: »Stoj! Pucat ću!« Poslije je nastala kratka pauza i 
tišina. Čuli smo samo neko komešanje. U prvi momenat smo pomislili da su 
došle ustaše i da odvode hapšenike. Tada je netko prišao našoj ćeliji i otklju
čao je. čuo sam glas Alojza Tencera: »Tko je za borbu, neka bježi iz zatvo
ra ...« I opet tišina. Bilo je to već u kasno doba, negdje poslije deset sati uve- 
če. Mi smo već bili legli. Zato se u tom momentu nismo ni snašli. Kad smo sko
čili, hodnik je već bio prazan. Drugovi iz ćelije 1, koji su organizirali bijeg, već 
su napustili zatvor. Još smo bili u šoku i nismo se snašli. Nekoliko minuta 
poslije toga ustaše su već stigle u zatvor, sve nas postrojili i izvršili prozivku 
da bi ustanovili tko je sve pobjegao.

1 I Llza Katičić govori o tom sastanku. Ona također tvrdi da je bio prisutan i Du&an Calić.
Misli da nije bio Zvonko Lučić, nego Mirkov brat Dušan Kljaić. Na sastanku se samo razgovaralo
kako bi se organizirao bijeg Mirka Kljaića iz zatvora,

2 Policija je zaključila da je u tom punktu Viktor Petrić bio glavna veza i da je imao pseudonim
Brko. Naime, ustaška policija je smatrala da je u partizanima bio od posebnog zna
čaja ako je imao pseudonim. U pošti koja je ustašama pala u ruke prilikom pogibije Stipe 
Dragomanovića u Komarnici, spominjalo se i ime Brko.
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2ao mi je što i Dušan Kljajić nije dočekao živ taj bijeg iz zatvora. 
Možda bi se on bolje snašao jer je već bio u partizanima. Po njega su došli 
agenti tajne policije i ustaše da ga odvedu na strijeljanje. Bio je vrlo miran
i imao je držanje dostojno čovjeka. Vezao ga je žicom vodnik koji je čuvao 
tada zatvor. Još je uzeo poslije neko drvo i zatezao žicu. Dušan je samo re
kao: »Nemoj baš tako, Mato...« A ovaj je zJurado odgovorio: »E, treba da 
ispaštaš svoje grijehe«. Kod vrata se Dušan okrenuo prema nama i samo re
kao: »Drugovi, zdravo!«

Kratko vrijeme poslije toga bili smo sprovedeni u Jasenovac. Nas oko 
četrdesetak. Sa mnom su išli: Zvonko Krišković, Viktor Petrić, Josip Zuzija, 
Alojz Janoušek, itd. Poslije Jasenovca bio sam kao majstor poslat prvo u 
Staru Gradišku, a zatim u Njemačku gdje su me oslobodili Rusi u aprilu 
1945. godine.«

N. Gradiška, 11. XI 1981. g.
A. D.
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FRANJO SVEČNJAK

Rođen u Zaboku 1907. god.
Clan Partije od 1939. godine.
Prije prijema u Partiju bio aktivan u sindikalnom radu. Najviše radio 

s radnicima. Vrlo brzo postao član Okružnog komiteta, a 1940. godine bio 
biran u Biro OK Nova Gradiška. Bio je partijski blagajnik i zadužen za par
tijski rad u Trnavi.

Odmah po okupaciji bio na sastanku sa Stipom Ugarkovićem gdje je 
primio direktive CK KPH za organiziranje pokreta otpora. Hapšen je maja 
1941 .godine zbog »prvomajskog proglasa«. Bio osuđen na smrt strijeljanjem, 
ali mu je kazna odmah preinačena na 3 godine zatvora u Sremskoj Mitrovici.

Po oslobođenju ponovo se uključio u aktivan politički život.
Penzioner je u Novoj Gradiški.

I
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O radu okružnih konferencija u N. Gradiški 
(u Maloj marta 1940. i u Prvči u oktobru 1940)

Mislim da je 1940. godine donijeta odluka da se Biro Okružnog komi
teta prebaci iz Pakraca u N. Gradišku. Da li u Zagrebu (na CK KPH) ili u Pa
kracu na jednom od sastanaka Okružnog komiteta? Vjerujem u Zagrebu. Ne 
bih znao koji su razlozi bili iznijeti za tu odluku. Odmah se pretpostavilo da 
će Biro biti sastavljen isključivo od članova OK iz N. Gradiške. Mi smo odlu
čili da on vrši i funkciju Kotarskog komiteta Partije za kotar N. Gradiška. 
Zapravo, da budem precizniji, mi smo i prije bili Kotarski komitet Partije, 
a poslije smo postali Okružni komitet (BIRO) i zadržali iste funkcije i zaduže
nja na kotaru i u gradu, bez gradskog komiteta.

Na sastanke u Pakrac, a i u Banovu Jarugu, u ime našeg Kotarskog ko
miteta išli smo Mirko Kljajić i ja (a slali smo i članove OK). Zadatke koje 
smo tamo primali prenosili smo na ostale članove Kotarskog komiteta: Petra 
Gregla, Milana Mesića i Mirka Gembarovskog.

Prva okružna konferencija na našem kotaru održana je 23. marta 1940. 
godine u Maloj, u kući Mije Ferića. Bio je on dobar komunist. Uhapšen je i 
likvidiran u Jasenovcu 1944. Došao je i Rade Končar. Dopratio ga je student 
Rađenović1, mlad i vrlo simpatičan mladić. Prvo su došli do moje kuće gdje 
smo i večerali, a poslije otišli na Konferenciju u Malu.

Bilo je veče. Već su svi bili na okupu. N. Gradišku smo zastupali Mirko 
Kljajić, Mirko Gembarovski, Milan Mesić, Petar Gregl i ja. Leonardo Ferić 
nije prisustvovao iako je bio član OK. Ne znam razlog. Poslije sam čuo da je 
bio bolestan. Bili su i drugovi iz drugih kotareva (Novska, Pakrac, Daruvar).

Mirko Kljajić je otvorio Konferenciju, a govorio je Rade Končar. Mislim 
da se prvi dio njegova izlaganja odnosio na opću političku situaciju. Posebno 
na opasnost koja dolazi od mogućeg fašističkog porobljavanja, i mogućnosti 
da prođemo kao Austrija i češka. Dosta opširno i oštro govorio je o fašizmu i
o zlodjelima fašizma. Konkretno se nije govorilo o tome što ako fašizam 
dođe u našu zemlju, što će biti s nama komunistima, kuda, kako i na koji 
način pružiti otpor. (Jest jedino da ćemo stradavati i da će se fašizam na nas 
okomiti.)

U drugom dijelu bilo je riječi o organizaciji Partije. Mirko je o tome 
govorio. Zapravo, podnosio izvještaj: gdje imamo partijsku organizaciju, kak
va je i bako radi. Nismo mogli pozitivno govoriti o situaciji na okučanskom 
području (gdje je Mirko pokušao nešto učiniti i mnogo se trudio, posebno 
kroz rad građanskih stranaka). Tu nam nikako nije polazilo za rukom da 
stvorimo neku ćeliju. Radio je nešto Đorđe Jungić, ali nije imao nekog autori
teta za širi i ozbiljniji partijski rad ili da stvori neku organizaciju.2

Razgovor s Franjom Svečnjakom

1 Vjerojatno se radi o Veljku Rađenoviću koji je kao student povremeno održiavao veze s par
tijskom organizacijom u N. Gradiški. Veljka, također, spominje i Joža Manolić. Iznosi da 
je Veljko često dolazio u N. Gradišku i pomagao organizaciju, nabavljao i slao knj{ge, ltd.

2 Mislim da svi članovi OK Partije, uključujući i Franju Svečnjaka, nisu imali dobar uvid u 
opće stanje na cijelom terenu. U to vrijeme na okučanskom kraju radio je i Nikola Guberovićr 
član OK Partije. Pored toga bilo je f nekoliko učitelja članova Partije (Trnakovac, Rogolji, Medari), 
koji su bili vrlo aktivni (vidjeti prilog Jove Delibašića Delije —primj. A. D.)
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Mnogo sam cijenio Radu Končara i divio mu se. Bio je jako blizak lju
dima. Govorio je vrlo jednostavno, i na način koji je bio svakom razumljiv. 
U izlaganju se osjećala bliskost, ali i jedna čvrstina, oštrina i nepokoleblji
vost. Mislim da se poslije njegova izlaganja nije moglo ništa nagađati ili raz
mišljati, nego samo raditi i izvršavati. Ostavljao je iza svog boravka jednu 
radnu klimu i osjećaj odgovornosti kod svih nas.

Mislim da je na toj Konferenciji bilo potvrđeno da OK ostaje na našem 
terenu i da nas šestorica ulazimo u Biro OK i da smo ujedno zaduženi za 
kotar odnosno za grad N. Gradišku.

Druga okružna konferencija održana je u Prvči u drugoj polovini okto
bra 1940. godine, u kući Leonarda Ferića, člana Okružnog komiteta. Rade 
Končar je stigao predveče, vlakom iz Zagreba. Sam. Na stanici ga je dočekao 
Lina Ferić i direktno doveo kući. Mi smo već svi stigli i čekali početak Kon
ferencije. Bilo nas je prisutno oko 15 (iz N. Gradiške i ostalih kotareva). Bilo 
je već hladno. Kiša je padala. Oni su sa stanice došli preko polja do Prvče. 
Konferenciju je otvorio sekretar Mirko Kljajić i odmah je govorio Rade 
Končar. Opet je prvi dio izlaganja bio posvećen općoj međunarodnoj situa
ciji. Možda je ovog puta, ili se meni tako činilo, bio oštriji u ocjeni fašizma 
(već su sukobi bili i s Poljskom i Zapadom!) i konkretniji u prikazivanju ne
posredne opasnosti za našu zemlju. Govorio je već o držanju komunista u 
slučaju rata, o otporu fašizmu: da angažiramo ljudstvo u vojsci gdje budemo 
bili raspoređeni, itd.

Mirko je i ovog puta govorio o našoj partijskoj organizaciji i njenim 
nedostacima. I dalje smo slabo stajali u kotaru Okučani. Mirko je bio zadu
žen za to područje. Naime, naša krajnja ćelija prema Okučanima bila je u 
Medarima. Koliko se sjećam, bila su u njoj samo tri člana, a sekretar je bio 
Đuro Potkonjak. Ja sam išao na neke sastanke te ćelije u Medare kod Potko- 
njaka u »kolu, krajem 1940. godine i početkom 1941. Ja ni sada ne bih znao 
odgovoriti zašto mi nismo imali organizirane partijske ćelije po poduzećima, 
npr. u tvornici »Kruljac«, iako bi bilo normalno da su tamo postojale jer je 
naš princip organiziranja bio tzv. »poduzetni« princip, po poduzećima. No, 
bila su i četiri člana Partije u tvornici (Petar Gregl, Lina Ferić, Milan Mesić i 
ja), a i dosta kandidata, odnosno simpatizera (Antun Tencer, Martin Trnka, 
Antun Mance, itd.). O tome nitko nije razmišljao. Da smo tamo bili organizi
rani, sigurno bismo više razgovarali o tvornici, problemima, ljudima, štrajko
vima i o borbi, odnosno o novim komunistima i o proširenju ćelija. Stalno 
smo radili i mislili da nam rad u sindikatu zamjenjuje rad partijske ćelije. 
Uostalom, komunisti su bili i najaktivniji sindikalisti.

O radu Biroa Okružnog komiteta KPH za okrug 
Nova Gradiška

Sastanci Bhoa OK između konferencija bili su redovni. Gotovo smo 
se ,sv

va^e n£djelje svi sastajali. Ali najmanje dva puta mjesečno. Sastanke smo 
najčešće držali ili kod Mirka Kljajića ili kod mene. Diskutirali smo o zadacima. 
Ali moram reći da je prevladavala problematika vezana za međunarodnu si
tuaciju: fašizam, ratnu opasnost, itd. Organizaciona pitanja, bar koliko se ja 
sada sjećam, bila su rijetko predmet razgovora.



Sastanci Biroa održavali su se — tako bi se najtočnije moglo reći — 
prema potrebi. Sjećam se da smo se jedanput svi hitno sastali u vezi s pita 
njem tuče skojevaca s frankovcima. Znam da smo govorili da će napasti Mi 
lana Tomića. Svi smo dobili konkretan zadatak da mobiliziramo prijatelje i 
simpatizere radnika da pomognu skojevcima, jer se očekivalo da će doći do 
tuče u gradu. Jedan drugi sastanak Biroa bio je održan u povodu nekog fa
šističkog napada. Već se ne sjećam točno. I ponovo smo govorili o fašizmu. 
Mirko je naročito iznosio kako mi, Partija, to treba da prenosimo na 
druge radnike i kako da tumačimo vanjskopolitičku situaciju. Ipak, kad o 
svemu tome danas razmišljam, o fašizmu se govorilo dosta ozbiljno i mnogo
0 tome da progone Židove, da će progoniti i komuniste, da treba očekivati 
pokušaj okupacije Jugoslavije, itd. Ali dosta je to bilo u magli u odnosu na 
Jugoslaviju. Bar se meni tako čini. Ono što je poslije donio fašizam Jugosla
viji i ono što smo sve preživjeli u našoj zemlji (genocid nad Srbima i Židovi
ma, strijeljanje, logori, leševi po Savi, itd.) u odnosu kako smo mi diskutirali
o fašizmu, ipak je ogromna razlika. Mi jesmo razgovarali o frankovcima i 
njihovoj raboti u N. Gradiški, znali smo da su opasni i drski, ali ih nismo 
zamišljali na vlasti kao buduće logornike i tabornike. Pa, ja lično mislim ds 
tako taj fašizam, konkretno u našoj zemlji, nisu zamišljali mnogo drugačije 
od nas ni drugi, pa ni viši partijski radnici. Bar sam ja tako doživljavao te 
ocjene fašizma na partijskim konferencijama i sastancima Biroa Okružnog 
komiteta.

Vrijeme od kapitulacije do našeg hapšenja 
22. maja 1941. godine.

a) Dolazak Stipe Ugarkovića

Stipe se zadržao u N. Gradiški dva - tri dana. Mislim da je odsjeo kod 
Mirka Gembarovskog u Kovačevcu. Organizirao je nekoliko sastanaka. Ali 
nije bilo ni jednog sastanka Biroa Okružnog komiteta, niti pokušaja da se 
taj sastanak održi. Ja sam bio sa Stipom u dva navrata. Na prvom sastanku 
negdje u voćnjaku u Maloj bili smo Antun Tencer, Stipe i ja. Uglavnom smo 
razgovarali o situaciji poslije okupacije, o pripremama za otpor, o sakuplja
nju oružja. Ćak je bilo govora i o stvaranju, od komunista, nekih borbenih 
grupa za obranu, itd. Ne mogu se sjetiti da je bilo ikakvog razgovora o or
ganizacionim pitanjima Partije, o sklanjanju kompromitiranih komunista ili 
nešto slično. Na drugom sastanku sa Stipom bili smo Gregl i ja. Sastanak je 
bio zakazan kod pekare, na raskrsnici prema Maloj, na početku sadašnje ulice 
Duhovskog. Tada je, uglavnom, vođen razgovor o nastavljanju veza sa CK Hr
vatske i o prvom kuriru koji bi trebalo da dođe u Zagreb po letak (prvomaj
ski proglas). Bila je određena Liza Katičić, kandidat za člana Partije.

Mislim da je negdje napisano da se Stipe Ugarković sastao s Mirkom 
Kljajićem, Manceom i sa mnom. Ja takvom sastanku nisam prisustvovao. Ne 
znam s kim se sve sastao Stipe u Gradiški. Vjerujem i s Kljajićem.
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b) Kontakt između mene i Mirka Kljajića

Mi smo se sastali prije dolaska Stipe Ugarkovića u N. Gradišku.
Mirko je došao iz Bosne poslije kapitulacije stare jugoslavenske vojske. 

Kad sam saznao od njegova brata Dušana da je stigao, otišao sam k njemu. 
Bilo je to prije 1. maja. Razgovor se vodio o raspadu stare jugoslavenske voj
ske, kako je tko prošao, vratio se, itd. Jasno, i o tome što treba da se radi, 
kako da se obnovi rad partijskih organizacija i Okružnog komiteta u novim 
uvjetima. Poslije sam ponovo došao do Mirka. Zaključili smo da sazovemo 
Biro Okružnog komiteta. Međutim, sastanak smo odgodili jer je u međuvre
menu Gregla upozorio tajnik općine da njega i mene uporno prati ustaška 
policija i da budemo oprezni.

K Mirku su išli i drugi članovi Biroa (Gregl). Da se razumijemo o ta
dašnjem njegovom radu: on je odmah po povratku, poslije kapitulacije, po
čeo da radi s nama. Davao je konkretne zadatke: kako, gdje i što da se poduz
me. Govorio je prosto i jednostavno, radio i ponašao se kao naš sekretar, se
kretar Okružnog komiteta. Aktivirao se odmah. On je rukovodio i cijelim 
poslom oko tehnike Okružnog komiteta (mašine, matrice) i gdje će se letak 
štampati. Jedno veče je išao u Adžamovce biciklom da prekucava letak na 
matrice kod Bednarikovog starca. Tada je i uhapšen. Pauza u Mirkovom radu 
bilo je samo dok se nalazio mobiliziran u vojsci i dok nije došao iz Bosne u 
N. Gradišku.

c) Nešto o konkretnom radu u tom kratkom periodu

Mi smo razgovarali, sastajali se, ocjenjivali situaciju, itd. Govorio nam 
je i Stipe Ugarković o situaciji i pripremama za otpor. Ali ja moram reći da 
su to bile dosta uopćene direktive. Nije nam rečeno, ili ja ne znam, što da 
rade kompromitirani drugovi, da li da komunisti idu u domobrane, itd. Ja 
jedino znam: da smo mi komunisti dobili direktivu da idemo u šumu, mi 
bismo išli! Pa zar se nismo prije javili da želimo ići kao dobrovoljci za obra
nu Češke!? Ali nedostajale su direktive. Mislim da su one uslijedile tek po
slije napada na Sovjetski Savez.

Hapšenje 22. maja 1941. godine

Hapšenje je išlo ovim redosljedom: 21. maja uhapšeni su Mirko Klja
jić, Leonardo Ferić, Karlo Bednarik i Josip Dubovski. Pronađen je pisaći stroj
i prvomajski letak. Bednarik je priznao da mu je Gregl rekao da će primiti 
stroj od Duhovskog i da ga prebaci u Adžamovce kod oca svoje žene gdje je 
trebalo da se prekucava i umnožava. A letak je primio od Gregla. Dubovski 
će također uzeti pisaći stroj od žene Stipe Ferića (brata Leonarda Ferića, 
člana OK) i donijeti ga u Adžamovce na istu adresu. Ustaška policija je uhap
sila Danu Šarića i mene 22. maja, ne u vezi s pisaćim strojem i letkom, nego 
kao poznate sindikalne radnike, zapravo kao komuniste. Dan kasnije, tj. 23. 
maja uhapšen je Gregl. Tada je već policija imala Bednarikovo priznanje za 
letak i stroj. Zatim, 23. ili 24. maja uhapšeni su Dušan Kljajić i Silva Ferić, 
a nekoliko dana kasnije i Liza Katičić. Međutim, prije toga je već došlo do
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saslušanja i suočenja mene i Gregla. Gregl me optuživao da sam mu dao letak. 
Nisam priznao. Iz početka sam tvrdio da sam letak našao u haustoru. Vjeru
jem da je poslije Gregl rekao da ga je primio od Lize Katičić. Ona je priznala 
da je zaista letak donijela iz Zagreba, da joj ga je u zatvorenom pismu dao za 
Gregla jedan čovjek. Ona je bila u zatvoru tri-četiri dana i puštena. Zatim, 
desetak dana kasnije, uhapšeni su u Zagrebu Joža Manolić i Mirko Gemba- 
rovski, a u Trnavi Đuro Potkonjak. Tako se našlo u zatvoru trinaest komu
nista.3

Mi smo svi u N. Gradiški bili osuđeni na mjesec dana zatvora od kotar
skog predstojnika. I svi zajedno, nas dvanaestorica, našli smo se u zatvoru. 
Mirko je oštro kritizirao Gregla zbog priznanja i terećenja Lize i mene. Ali 
smo razgovarali i kako da se izvučemo. Bili smo uvjereni da će nas pustiti 
poslije mjesec dana, koliko smo bili osuđeni. Ali uvidjeli su da su pogriješili
i predali su nas Prijekom sudu u SI. Požegi. Osuda se zna. Mirko je od nas 
zahtijevao da se svi spasavamo kako najbolje znamo i umijemo. Svi smo tvr
dili da je mašina sindikalna i da smo je htjeli prodati. Ali da nismo imali na
mjeru da je upotrijebimo za prekucavanje letka. Ustaše stvarno nisu vjero
vale. Znali su da iza svega toga posla i rada stoji Mirko Kljajić, ali nitko ga 
nije teretio. To su meni, Greglu i Bednariku poslije osude i rekli, da znaju 
da je glavni među nama Mirko Kljajić. Uostalom, poslije smo čuli da bi pro
ces bio obnovljen jer se smatralo da je osuda mala i »uska«. Samo bijeg Klja- 
jića i drugih iz zatvora onemogućio je suđenje. Bilo je bespredmetno jer više 
nisu mogli optužiti Kljajića.

O nekim općim pitanjima

Mislim da smo prije rata malo razmišljali i malo studiozno prilazili 
zadacima i poslovima. Diskusije su, bar ja tako sada shvaćam, bile uopćene, 
nedovoljno konkretne. Pa i o situaciji, o fašizmu, o otporu, itd. Posebno, 
mislim, nismo mnogo razmišljali o partijskim organizacijama i o novim ćeli
jama. Bilo je malo ćelija u gradu. Jedino je bila jača organizacija u selima 
istočnog dijela kotara. Posebno u Vrbovi i Komarnici. I veza sa CK Hrvatske 
bila je redovna i česta. I ja sam išao u Zagreb na kontakt. Primila bi me jedna 
žena. Rekao bih lozinku »Stari me poslao«, a ona bi me uveli do Rade Kon- 
čara. Jedanput sam tamo sreo i Vladimira Bakarića, što sam tek poslije rata 
saznao, kad sam ga vidio na slici. Međutim, čini mi se da je nama trebalo više 
konkretnih zadataka, gdje i što treba raditi4. Nismo mi imali iskustva i tre
balo nam je više pomoći. Tako se nastavilo i poslije kapitulacije.

Nova Gradiška, 21. IV 1981. g.
Franjo Svečnjak

3 Vidi prilog A. Tencera Švabe i L Katičić.
4 Teško bih mogao prihvatiti da su nedostajali konkretni zadacj od strane CK KPH, odnosno od Rade 

Končara koji se direktno angažirao u radu na našem okrugu i prisustvovao na dvije okružno 
konferencije. Rađe Končar je naročito bio poznat po tom da je o radu i zadacima govorio vrlo 
konkretno, prilagođavao direktive stvarnoj situaciji terena gdje se nalazio i gdje je govorio 
i poslije je pratio u CK kako se ti zaključci provode. Bio je upoznat s našim stanjem, čak 
i s radom skojevske organizacije na našem okrugu. Godine 1941. uputio je Dušana čalića 
na naš teren da radi kao partijski instruktor ! tom prilikom — iz čega se vidi poznavanje situ- 
acije — rekao mu da navrati do Jefte šašića koji dobro poznaje stanje na terenu, posebno u 
novljanskoj Posavini (Jozu Vlašića i Kubašeka — članove OK Partije).
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JOSIP ZUZIJA JANKO

Rođen u Vrbovi, N. Gradiška, 1907. god.
Član Partije od 1939. godine. Prije rata bio vrlo aktivan u stvaranju 

partijske ćelije u Vrbovi koja je imala 15 članova i kandidatsku grupu od 18 
članova. Odmah po okupaciji nastavlja aktivno da radi. Povezan je bio sa 
Stipom Dragomanovićem, članom Kotarskog komiteta Partije za N. Gradišku.

Posebno razvija aktivnost kada se Dragomanović, kao komandir voda, 
prebacuje s jedinicom u Komamicu. Poslije pada Dragomanovića dolazi do 
masovnog hapšenja (oko 70 uhapšenih) u selima Komarnica, Vrbova, Magić 
Mala, Petrovo Selo, Kapela, itd. Zuzija je tom prilikom također uhapšen. U 
zatvoru je imao dobro držanje. Proveo je 11 mjeseci u Jasenovcu i Staroj 
Gradiški. Ponovo je hapšen marta 1944. godine. Poslije odlazi u partizane.

Poslije rata nastavio je u Vrbovi s aktivnim političkim radom.
Sada je penzioner u Vrbovi.



1. Formiranje partijske ćelije u Vrbovi

Naša partijska ćelija formirana je 1939. godine. Negdje u jesen. Ne 
sjećam se datuma. Za sekretara smo izabrali Danu Margetića. Ali ne za dugo 
vrijeme. Volio je da pije. Ubrzo smo se dogovorili na sastanku ćelije da za 
novog sekretara izaberemo njegovog brata Josipa Margetića.

Mi smo bili pripremljeni za partijsku organizaciju, odnosno da formi
ramo ćeliju. Bilo je ovdje i ranije nekoliko ljudi koji su bili lijevo orijentirani, 
ponašali su se kao komunisti, nisu skrivali svoje političko uvjerenje i čak su 
ga aktivno prenosili na druge. Takav je bio Tomo Benić. Iz Zagreba je često 
navraćao tipografski radnik Mile Radočaj i donosio nam napredne knjige. 
Najviše o Sovjetskom Savezu. Među njima je bila i knjiga Vase Pelagića.

Na prvi sastanak je došao Petar Gregl iz Nove Gradiške. Pričao nam 
je o Partiji i što to sada za nas znači, što moramo raditi i kako da djelujemo 
u našem selu i okolini.

Ja nisam siguran da li su svi bili na prvom sastanku, odnosno tko nije 
bio, ali je do rata, do 1941. godine, u našoj organizaciji bilo petnaest članova 
Partije: Dane i Josip Margetić, Vlado i Josip Zuzija, Vinko i Nikola Benić, 
Nikola Pavić Matkulija, Ivan Luketić, Ivan Delina, Antun Jurković, Iva i Antun 
Đurić, Šava Klinčić, Ivan Svitlanović i Alojz Šotola.

I naše žene su znale za gotovo sav naš rad i da smo članovi Partije. 
One su nam i pomagale u radu. Naročito u prenošenju raznog propagandnog 
materijala. Mi smo njih smatrali kandidatima za članove Partije. Plaćale su
i članarinu u visini od dva dinara mjesečno, a mi po pet dinara.

Bilo je u selu osamnaest kandidata: Josip Pavić, Đuro Gašparević, 
Manda Delina, Janja Benić, Đuro Dasović, Mile Banjeglav, Marica Benić, 
Stanko Zuzija, Franjo Zuzija, Katica Zuzija, Ivan Jurković, Luka Sertić, Pavo 
Cindrić, Mija Cindrić, Mato Šilipatar, Anka Margetić, Marija Margetić i Anka 
Dakić.

2. Rad i djelovanje ćelija

Sastanke smo često održavali i uglavnom su svi redovno prisustvovali. 
Najviše smo čitali raznorazne materijale i razgovarali o političkoj situaciji,
o fašizmu, o okupaciji Češke itd. Sastancima je često prisustvovao Petar Gregl, 
a nešto kasnije dolazio je i Stipa Dragomanović. Ponekad i Zvonko Kriško- 
vić. Obično smo se sastajali kod Dane Margetića. Bilo je diskusija i o nekim 
političkim akcijama. Tako smo se, na primjer, dogovarali kako da razbijemo 
miting koji je u selu organizirao ondašnji narodni poslanik Palajčić, jer je 
on govorio i protiv Sovjetskog Saveza. Raznim pitanjima i dobacivanjem 
uspjeli smo da miting ne uspije.

Jedanput, kasno u jesen, 1940. godine organiziran je veći skup komu
nista na pustari Grge Starčevića. Prisutni su bili komunisti: iz Vrbove — 
Dane i Josip Margetić , Vinko i Nikola Benić, Ante Đurić, Stjepan Zuzija i 
Nikola Pavić; iz Komarnice — Stipa Dragomanović, Ivan Majček, Tonča Ši- 
mek i Ivan Dragomanović; iz Magić Male — Stjepan Ivanagić; iz Kapele —

Razgovor s Josipom Zuzijom
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Rudi Jakovac i Milan Krunić i iz Petrovog Sela — Zvonko Krišković. Dolazili 
smo na različite načine. Sjećam se da su drugovi iz Komarnice došli kao lovci. 
Na sastanku je najviše govorio Mirko Kljajić, koji je i organizirao taj skup. 
Posebno je obrazlagao političku situaciju i ulogu Sovjetskog Saveza. O fašiz
mu i neposrednoj opasnosti koja nam prijeti. Poslije su govorili Stipa Drago
manović i Zvonko Krišković. Mirko Kljajić je predložio da izaberemo jednog 
druga koji bi ubuduće rukovodio ovakvim i sličnim sastancima u našem kraju. 
Izabrali smo Stipu Dragomanovića. Bilo je i prijedloga da to budem ja, ali 
je mišljenje Mirka Kljajića bilo da je bolje da to bude »čist« Hrvat.

Tako smo radili do okupacije i dolaska ustaša na vlast. Nastavili smo
i dalje sa sličnim radom. Jedino nismo išli na te grupne sastanke, na sastanke 
cijele ćelije. Ali svi su drugovi bili upoznavani s direktivama i situacijom. 
Nitko se javno nije ogradio od Partije ili da je potpuno prekinuo s radom. 
Bilo je teškoća kada su ustaše počele da se kreću kroz selo i kada su i neki 
domaći seljani prišli ustaškom pokretu. Jer, za nas se znalo. Znali su seljani 
tko je komunist.

3. Hapšenje u siječnju 1942. godine

Cio rad u 1941. godini išao je preko Komarnice (Stipe Dragomanovića) i 
Nove Gradiške (punkta Petrić-Samardžija). Radili smo i skupljali pomoć, dje
lovali na organiziranju otpora protiv ustaške vlasti i okupacije i pripremali 
se za oružani ustanak, zapravo da s oružjem u ruci odemo, svi komunisti, u 
šumu. Ljudi su bili spremni za borbu. Zato je i počela vrlo konkretna surad
nja s Posavskim odredom koji je stigao u Komarnicu. Naime, dogovoreno je 
da se razruši most na pruzi, razoruža žandarmerijska stanica i pribavi oružje, 
te da svi krenemo u Babju goru i formiramo novi partizanski odred.

Ja sam o svemu detaljno izvještavao Stipu Dragomanovića, delegata 
odreda u Komarnici. I o stanju na željezničkoj stanici. Dogovorili smo se i o 
akciji u kojoj je trebalo da učestvuju i članovi Partije. U međuvremenu sve 
je izdao učitelj Dragutin Šram iz Komarnice. Poznat je cio slučaj. Poginuli su 
naši najbolji drugovi, među njima i Stipa Dragomanović.

Ali, mislim, i naši su dosta griješili. Ohrabrili su se i počeli po danu 
izlaziti u selo. Čak su na neki praznik igrali i kolo. Mislili su da im nitko ništa 
ne može. Neprijatelj je vrlo lako saznao za njihovu bazu, opkolio ih, snijeg 
je bio vrlo visok, borba neravnopravna jer je bilo dosta bande, i tragedija 
je bila neminovna.

Stipa je ostao u Posavini duže nego što je to u šumi bilo planirano. 
Taj detalj znam vrlo dobro. Stiglo je pismo od Mirka Kljajića u Novu Gra
dišku kod Petrića. Ja sam otišao po pismo. Bilo je otvoreno i pročitao sam 
ga. Mirko je pisao Stipi da završi posao po koji je i otišao u Posavinu i da se 
vrati u Psunj. Stajala je primjedba da je on, Stipa, otišao u Komarnicu ne da 
prezimi, nego da izvrši zadatak. To pismo sam predao Adamu Kneževiću, čla
nu Partije iz Komarnice, da ga odnese Stipi, Selji.

Poslije te tragedije došlo je do masovnog hapšenja komunista u našem 
cijelom kraju. Ustaše su kod Stipe našle mnogo pisama, izvještaja, zadataka 
koje je primao od Dušana Čalića i Mirka Kljajića, naše podatke i informacije 
koje smo mu slali itd. Lično vjerujem da je sve to čuvao, posebno naše izvje

?27



štaje, da bi poslije, tamo u šumi, opravdao svoj produženi boravak u Posa
vini. Jer, stalno je prikupljao neke dodatne podatke o stanju neprijatelja u 
žandarmerijskoj kasarni i na željezničkoj stanici.

Uhapšeno je mnogo komunista i simpatizera. Ipak, najviše članova 
Partije jer su oni i najkonkretnije surađivali sa Stipom i pripremali predvi
đene akcije. U zatvor su, 22. siječnja 1942. godine, bili sprovedeni iz Vrbove: 
Kata Luketič, Josip i Vlado Zuzija, Nikola Pavič, Joško Klobučar, Mijo Cin- 
đrić i Nikola Špehar, bivši narodni poslanik, inače haesesovac. Iz Komarnice 
su odvedeni: Adam Knežević, Ivan Dragomanović, njegova žena i žena Stipe 
Dragomanovića, Ivan i Josip Majček, Stjepan Klarić i Tonča Šimek. 
Zatim iz Magić Male, Petrovog Sela, Bilog Briga, Kapele-Batrine itd.

U zatvoru smo bili podvrgnuti najgrubljem mučenju. Posebno Iva Dra
gomanović i Zvonko Krišković. Oni i nisu mogli sve to izdržati do kraja. Po
pustili su u jednom momentu. Zvonka su skinuli dogola, pretučenog i izmu
čenog istjerali na snijeg, a zima je bila vrlo jaka. Pred njegovu drugaricu, 
Ančiku rođ. Janoušek, bacili su njegovo odijelo, rublje, cipele i rekli da je go 
na snijegu i da ona prizna što je radio. Ona ništa nije priznala. A bila je u 
drugom stanju. Iva je počeo da govori, Iva Dragomanović. Suočavali su ga 
s nama, a on je pričao i priznavao. Govorio je čiji su rukopisi i pisma. Mene 
je teretio. Ja ništa priznavao nisam i samo sam govorio da on laže jer je pre
tučen i sada samo izmišlja da ga ne bi dalje tukli.

Prvo su bili u bivšoj Najmanovoj kući u Novoj Gradiški, a poslije smo 
prebačeni u zatvor Župskog redarstva. Tu sam čuo da ni Zvonko Krišković nije 
izdržao batine. Mene nije izdao. Mislim i mnoge druge. Vjerojatno je prizna
vao ono što je vidio da se u policiji zna iz raznih izvještaja i pisama zatečenih 
kod Stipe Dragomanovića.

Za držanje Milana Krunića nisam ništa čuo. On je uhapšen znatno 
kasnije od nas i nije se nalazio u ćeliji s nama.

Iz Nove Gradiške smo otjerani u Staru Gradišku i Jasenovac. Mnogi 
se više nisu vratili kući, ni Iva Dragomanović i Zvonko Krišković. U logoru 
je ostala i Kata Luketić.1

4. O članovima naše partijske organizacije u NOP-u i
o selu Vrbovi uopće

Mislim da su svi članovi Partije radili tokom oslobodilačkog rata i re
volucije. Prošli smo period suradnje, hapšenja i zatvora, a konačno smo se 
našli u partizanima. Naveo sam već tko je sve bio hapšen. U partizane smo 
otišli: Vinko Benić, Josip Margetić, Nikola Pavić Matkulija, Dane Margetić, 
Ivan Delina, Ante Jurković, Ante Đurić, Ivan Svitlanović, Alojz Šotola i ja.

Od članova Partije u partizanima nisu bili Nikola Benić, Ivan Luke
tić i Iva Đurić, ali su sarađivali s pokretom.

1 Hapšenje je bilo prošireno i van posavačkih sela. Naime, u januaru ustaše hapse i Emicu Krajačić
udanu Drlić i njenog brata Andriju. Hapšeni zbog Josipa Krajačića, koji je u vodu Stipe Dragoma
novića bio politički delegat i pošta iz Benkovca je stizala na njegovo ime 1 Stipe Dragomanovića. 
Pored toga, Emica je bila vrlo aktivan suradnik, skojevka i radila je sa Donjim Bogićevcim&, Polja
nama i održavala vezu sa partizanima preko Trnave i Ratkovaca Mučena je u zatvoru. Posebno
su je tukli ustaše Ivan Katičić i Duka Kumić i tražili od nje da se odrekne Prike.
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šavu Klinčića je ubio kulturbundovac Karlo Miler. Njega su, poslije, 
živog uhvatili Mija Lučić i Pero Margetić i predali ga komandi straže u škra- 
butniku gdje je bio suđen i strijeljan.

Vlado Zuzija je bio uhapšen i otjeran u Jasenovac. Poginuo je u onom 
poznatom bijegu logoraša neposredno uoči dolaska naših jedinica i oslobo
đenja Jasenovca.

O našem selu malo se pisalo i malo se govori kada se tretira narodno- 
oslobodilačka borba. Zašto, ja ne znam. Ali, ne treba zanemarivati činjenicu 
da je Vrbova dala oko sto pedeset učesnika oslobodilačkog rata i suradnika 
pokreta. Naše selo je bilo lijevo orijentirano. To se vidi i po snazi partijske 
ćelije i po broju kandidata još prije rata, po represalijama koje je poduzimao 
neprijatelj i po učešću u borbi.

Partijska ćelija, formirana prije rata, imala je presudan utjecaj za 
cijelo vrijeme otpora i ustanka. Naše selo su i zvali »Mala Moskva«, onaj dio 
prema Novoj Gradiški, a drugi kraj smo zvali »Staljingrad«. I domaće ustaše 
su se držale vrlo oprezno prema nama. Od njih nitko u selu nije stradao. Bo
jali su se da ne vratimo dvostruko. I ne samo to, nego smo mi od njih tražili i 
neke usluge. Tako, na primjer, od nadsatnika Mije Delajkovića tražili smo, i 
on je to i činio, da redovno šalje hranu djeci Nikole Pavića koji je poginuo kao 
politički radnik na našem terenu. Zbirnik Pejo Pavić je na naš zahtjev morao 
doći na sastanak, itd. Selom smo stvarno mi vladali. Garantirali smo Miji 
Lučiću, koji je bio na našem terenu kao politički radnik, da može doći usred 
dana u selo i prošetati se.

U našoj okolini je bio vrlo opasan pop Đurić iz Kapele. On je stalno 
tražio samo hapšenje i likvidaciju, tjeranje u logor Jasenovac. Ovaj cio kraj 
ga je zapamtio po lošem. Čuli smo da je odmah poslije bio uhvaćen i osuđen 
na smrt.

Naš teren, mislim istočni dio kotara Nova Gradiška, bio je vrlo težak 
za rad. Posebno poslije pogibije Stipe Dragomanovića, kad su mnogi komu
nisti i cijela sela prestala raditi. Ne mislim da su postala ustaškim, ali nisu 
ni radila za pokret. To se desilo u Komarnici i Magić Maloj. Konačno, na 
ovom terenu poginulo je tokom rata šest političkih radnika, članova Kotarskog, 
odnosno Općinskog komiteta: Petar Gregl, Mika Pavić, Joco Mlinek, Mirko i 
Pavo Bručić i Bosanac. Njemu se ne sjećam imena.

Poslije Dane i Josipa Margetića ja sam bio sekretar partijske ćelije, a 
nakon moga hapšenja Ante Đurić, do odlaska u partizane, mislim u trećem 
mjesecu 1944. godine. Tada i većina članova Partije odlazi u partizane. I 
sada u selu radi organizacija SK.

U Vrbovi, 6. VI 1981. god.
Josip Zuzija Janko



DUŠAN ŽIVKOVIĆ

Rođen je u Benkovcu, N. Gradiška, 1924. god.
Nosilac partizanske »Spomenice 1941.«.
General-major JNA.
Učestvuje u radu na pripremama ustanka od prvih dana po oku

paciji. 1941. godine je, kao kurir, obavljao veliki dio posla oko po
vezivanja komunista na terenu, prenosio direktive, razni materijal, itd. Po
sebno je bio zadužen da prenosi poštu između Benkovca i Okučana, Bijele 
Stijene, posavskih sela, itd.

Tokom rata, naročito 1942. godine, isticao se u udarnoj grupi Kotar
skog komiteta Partije na okučanskom i novogradiškom terenu. Jedna od važ
nih akcija njegove grupe je i likvidacija ustaškog načelnika Antuna OreSića 
u Okučanima.

Godine 1943. prelazi u operativnu jedinicu gdje je imao odgovorne 
funkcije. U Armiji ostaje poslije oslobođenja. Završio je vojnu akademiju
i radio u štabu armije, odnosno u Generalštabu.

Penzioniran je 1981. godine.
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1. Slom stare Jugoslavije zatekao me je u Okučanima. Radio sam u 
općini. Mislim da je predsjednik bio Marko Ostrolučanin. Tu su još radili 
Vaso Vitez i Pero Bogojević. Bilježnik je bio Emil Majstorović. Odmah po 
dolasku ustaša na vlast za predsjednika je došao Zdunić iz Gornjih Bogiće- 
vaca, a za bilježnika Karlo Bašić, ustaša. Zdunić je bio dobar čovjek. Kako 
nije bio dovoljno oštar prema Srbima, ostao je samo kratko vrijeme pred
sjednik, a zamijenio ga je Orešić iz Gornjih Bogićevaca. Zdunić je poslije 
bio naš suradnik i proveo jedno vrijeme u logoru. On me branio kada su me 
jedanput ustaše napale i tjerale da jedem kraljevu sliku koju su našli ne
gdje u općini i saznali da sam Srbin.

Dao bih jednu cjelovitiju sliku o ondašnjim ustašama. Mislim da se 
kao ustaška posebno istakla porodica Pavelić. Dva brata su bili ustaše, a 
sestra se udala za policijskog agenta Blaža Lekčevića. Jedan od njih je stri
jeljan 1945. godine. Blaž također, a jedan je uspio pobjeći u inozemstvo. I 
stari trgovac Ivan Cedež bio je jako loš i grub prema Srbima. Naročito pre
ma ženama koje su dolazile da nešto kupe u njegovoj radnji. Ubijen je 1945. 
godine. Žandarmerijski narednik Pavičić (također likvidiran), a veterinar 
Anutn Orešić, apotekar Vjekoslav Pačkić, postolar Nikola Sajter i doktor Edo 
Fišer bili su nosioci ustaštva u Okučanima i okolini, drski i nemilosrdni zlo
činci. Treba spomenuti i mlinara Pejića i trgovca Patkovića koji su, naročito 
1941. godine, bili aktivni ustaše. Među žandarima i policijom isticao se Bion- 
dić. Od žena da spomenem poštaricu Micu Lipert.

Ustaše su u Okučanima bili malobrojni, ali vrlo aktivni. Imali su po
dršku od ustaša koji su vrlo brzo organizirani u Gornjim Bogićevcima od 
bivše Mačekove straže, dan - dva po raspadu stare Jugoslavije. Naime, 
još u staroj Jugoslaviji to je selo imalo organiziran HSS sa snažnom 
nacionalističkom bazom, odnosno taj HSS je bio dosljedan pandan naj- 
zapaženijim velikosrbima u Okučanima (Pero i Niko Dragosavljević, pop 
Stevo Janjatović, doktor Jovanović, Emil Mimić, itd.). I odmah, gotovo ne
koliko sati poslije prolaska njemačkih jedinica, pojavila se, s hrvatskim 
grbom, naoružana Mačekova straža i počela da razoružava staru jugoslavensku 
vojsku. Ispoljena je tendencija preuzimanja vlasti i odmazde prema Srbima 
već u tim prvim danima.

2. Ustaše u Okučanima — poslije je stigla i jedna ustaška jedinica — 
svojim držanjem jasno su stavljali do znanja Srbima da će se situacija samo 
pogoršavati, da njima opstanka u Hrvatskoj nema, da ih čak i neka njihova 
pokornost neće spasiti. A to znači da im je stvarno i jedino ostalo kao mo
gućnost spasavanja otpor, oružje i šuma. Ljudi su osjećali da postoji jedna 
stalna opasnost, da ne treba isključiti i mogućnost zločina širih razmjera, 
da su Srbi onaj dio stanovništva koji nije ni u čemu zakonski zaštićen i 
da nema pravo ni tražiti zaštitu od ^akona.

Kad danas razmišljam o toj situaciji, sve sam uvjereniji da je većina 
Srba, posebno u selima prema Psunju, bila odmah sklona otporu. Bitna je 
bila samo organizacija i da ih netko uputi, objasni situaciju i povede.

Rad na organizaciji otpora počeo je odmah. Ja sam, na primjer, radio 
još jedno dvije-tri nedjelje u općini i zapazio jedan dopis Trifuna Janjića

Razgovor s Dušanom Živkovićem
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općinskom bilježniku Karlu Bašiću kojim nudi da radi za ustaše i da će ih 
obavještavati. Zapravo, prihvatio je ponuđenu suradnju. Janjić je bio iz 
Benkovca. (Jedini takav slučaj u selu od 1941. do 1945. godine). Uzeo sam 
spomenuti dopis, koji mi je dat da ga arhiviram, i odnio ga Dušanu Čaliću. 
Naime, već smo onda svi bili na oprezu i pazili na svaki ustaški postupak.

Selo Benkovac, naročito moja kuća gdje je stanovao Dušan Čalić, bilo 
je od početka maja 1941. godine vrlo prometno, postalo je jako posjećivano 
selo. Dolazili su ljudi, odnosili propagandni materijal, donosili izvještaje, 
tražili direktive i uputstva. Ja sam bio kurir sve do augusta 1941. godine ka
da sam uhapšen. Odlazio sam Nadi Dragosavljević, Anđi Pačkić, Nikici Vuja- 
sinoviću, Jeli Ostrolučanin i Ivici Vrbanu u Okučane, zatim Milanu Stanivu- 
koviću i Savi Jankoviću u Klenik, te Jovi Delibašiću u Čaprgince i Nikoli 
Guberoviću u Bijelu Stijenu, itd. Uglavnom sam prenosio propagandni ma
terijal i usmene poruke za sastanke (usput sam i lijepio letke po Okuča
nima).

3. Rad je bio svakodnevan. Seljački posao bio je sekundaran, spore
dan. Sav život i aktivnost bili su usmjereni na osmatranje ustaša i razgovo
re kako pružiti i kakav otpor. Naveče bi selo posebno oživjelo. Razgovaralo 
se, uvjeravalo, ocjenjivalo i stvarale se odluke koje su poslije svi prihvaćali. 
Nije bilo u selu razlike u ocjenama o nužnosti otpora. Bilo je samo razlike 
u hrabrosti i odlučnosti. Manje odlučnosti je bilo samo kod starijih. Čak 
ni imovno stanje nije igralo neku ozbiljniju ulogu u opredjeljenju za nas, 
zapravo za direktive Partije.

Svi su znali za aktivnost Dušana Čalića i da je komunist. Znali su da 
su komunisti i oni koji dolaze k njemu, a bilo ih je mnogo i svakodnevno 
su dolazili da rade na pripremama za oružani otpor.

Cijelo selo je znalo da se ovdje kucaju i prekucavaju leci, da postoji 
pisaća mašina, da se materijal izvlači na šapirograf, da dolaze kuriri koji 
odnose te prekucane i umnožene materijale, da se ti leci pojavljuju u Oku
čanima i da policija i žandarmerija nervozno traži one koji u tome učestvu
ju. Narod je to čuvao i štitio. Imao je i stražare da ne bude iznenađenja i 
da ustaše ne otkriju »štampariju«.

4. Dobro se sjećam svega i promatrao sam ljude koji su dolazili Du
šanu Čaliću na sastanke. Mnoge nisam poznavao i tek kasnije sam saznao 
njihova imena i zadatke koje su obavljali. Dolazio je Pajo Gregorić. I Jovica 
Marković je prošao kroz Benkovac, te Morača, Josip Vojaček, Stipa Drago
manović, Gabro Vidović i drugi. A gotovo su svakodnevno boravili Čedo Gr
bić, Nada Dragosavljević, Nikica Vujasinović, Jovo Delibašić i Nikola Gu
berović. Oni su se i sretali kod Čalića i dogovarali o radu. Naročito je to 
učestalo poslije juna — jula 1941. godine. Iz Posavine češće su dolazili Milan 
Stanivuković i Savo Janković. U to vrijeme već je održavana i stalna veza 
s Novom Gradiškom, Kapelom, Novskom, itd. Kuriri Milan Mikašinović, 
Milkica Čanak i Milan Zlatović odnosili su poštu i materijale u ta mjesta.

Ja sam najčešće išao u Okučane ili u Bijelu Stijenu. Odatle je pošta išla 
dalje. Neki kuriri iz Benkovca išli su i u Pakrac. Mislim da je čak i Jovo 
Delibašić išao tamo. Kontakti s Novskom održavani su preko Čede Grbića.
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Dolazili su i neki drugovi koje ja ni prije, a ni poslije više nisam sre
tao. Dušan mi je jednom rekao da je na sastanak u Benkovac dolazio i Jovo 
Milanović, sekretar Kotarskog komiteta Slavonska Požega, zatim Zvonko Kriš- 
ković iz Petrovog Sela i još neki drugi.

Ustaše su brzo shvatile da je centar svih spomenutih aktivnosti i otpora 
sela Benkovac. Zato su organizirali jedan veći žandarmerijski upad, s jedno 
dvadesetak naoružanih ljudi, u Benkovac s ciljem da uhvate Ćulu i Čedu, 
koji su baš taj dan radili u tehnici i nešto prekucavali. Žandari nisu došli iz 
Okučana, jer je s te strane bila organizirana straža i osmatranje, nego od 
Bijele Stijene, nadajući se iznenađenju. Međutim, ljudi su ih primijetili i na 
vrijeme obavijestili Ćulu i Čedu pa su uspjeli pobjeći. Od tada su i sva hap
šenja na onom cijelom terenu i sva saslušanja bila vezana uz ime Dušana 
čalića.

5. Rekao sam da je gotovo cijelo selo, pa i mnoga okolna sela, znalo za 
naš rad, za sastanke s Dušanom Čalićem, za uputstva i objašnjenje situacije 
koje je davao, ocjene i zadatke i što treba činiti. Interesantno je da nitko 
nije pružao ni u samom početku nikakav otpor ili se suprotstavljao objaš
njenjima i direktivama koje je davao Dušan Čalić. Čak ni oni seljaci koji su 
ranije bili privrženi nekim reakcionarnim strankama. I oni su bili aktivni u 
uvjerenju da se odbije bilo kakva suradnja s ustaškim režimom. Sjećam se 
i jednog detalja. Odmah, negdje u maju, dobio je knez našeg sela, Malivuko- 
vić, naredbu od ustaških vlasti da prijavi sva nova lica koja su došla poslije 
sloma stare Jugoslavije u selo. Došao je do Čalića i rekao mu: »Neću te 
prijaviti pa makar i ja nastradao ...«.

U selu su naročito bili aktivni: Nikola Šaula, Gojko i Branko Vojno- 
vić, Milan i Savo Zlatović, Marko, Jovo i Đuro Živković, Đuro, Stevo i Milan 
Malivuković, porodica Bogičević, Milan Mitrović, Nikola Milosavljević i dru
gi. Tu se već u prvim danima priprema za ustanak počela ostvarivati i ravno
pravnost žena: i one su, moram reći, masovno i aktivno podržavale i poma
gale te pripreme za borbu. Čak se i muškarci u njihovim porodicama nisu ni 
pokušali tome suprotstaviti.

Ipak, najmasovnije i najhrabrije je prišla omladina. Formirali smo već 
u julu 1941. godine vrlo jaku skojevsku organizaciju. Nije bio samo jedan 
aktiv. Sastanke smo održavali po grupama. U prvoj su grupi bili: Stevo Vu- 
jić, Joco Damjanović (poginuo), Stevo Pavić (poginuo), Anka i Milka Bogi
čević, Joco Mitrović i Milutin Bogičević (poginuo). A u drugoj: Đurđija Mitro
vić, Anka Jurković, Andrija Božić (poginuo), Ljeposava Živković (poginula), 
Milka Damjanović i Milutin Marinković (poginuo). Ja sam najčešće prisustvo
vao sastancima obje grupe. Nekada smo radili i pojedinačno, naročito kada 
se govorilo o konkretnim zadacima vezanim za nošenje materijala u uporište 
ili da se nešto ispita ili obavi specijalni kurirski zadatak.

Uhapšen sam krajem augusta 1941. godine, ali sam uspio pobjeći u 
oktobru iste godine. U zatvoru sam proveo pedeset pet dana. U Okučanima 
su me ispitivali doktor Fišer i Blaž Lekčević. Sva pitanja su se uglavnom od
nosila na Dušana Čalića: Što radi? Tko dolazi k njemu? što je to SKOJ? 
Gdje su komunisti i što pripremaju? Itd. Ta ista pitanja mi je postavljao 
i Franjo Cvizek u Novoj Gradiški.

Dušan Živković
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DUKA MILOSAVLJEVIĆ UBIVA

Rođen 1916. godine u Benkovcu, Nova Gradiška.
Nosilac je »Spomenice 1941«.
Još prije rata bio aktivan u sindikalnom pokretu. Po okupaciji dolazi 

u Benkovac i odmah počinje da radi pod rukovodstvom Dušana Čalića. U 
junu 1941. postaje član prve partijske ćelije formirane u Benkovcu.

U prvo vrijeme organiziranog rada uspostavlja kod obućara Mileca vrlo 
važan punkt za veze gdje su stizali izvještaji i gdje su stigli i španski borci 
(Vicko Antić i Ciro Dropulić) koje je u Slavoniju uputio Vlado Popović. Duka 
ih je odveo do Dušana Čalića.

Obavljao je i vrlo važna kurirska zaduženja. Išao je i u Dragalić (doveo 
Josipa Krajačića Priku u partizane), Gornje Bogićevce, Posavinu, pakrački 
kraj, itd. Novembra 1941. dolazi u jedinicu. Tokom rata vršio je niz odgovor
nih funkcija. Poslije rata ostaje u Armiji do penzioniranja.

Sada je pukovnik u penziji i živi u Beogradu.
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Ti znaš o čemu se radi. Do sada sam izmijenio pisma s mnogim drugo
vima (Calić, Grbić, Delija, Buco, Lučić, Tencer i dr.).

Tebe bih zamolio da odgovoriš na slijedeća pitanja:
1. Kada si stigao u Okučane, odnosno u Benkovac, poslije sloma stare 

Jugoslavije, prvo si, koliko znam, stupio u kontakt s Dušanom Čalićem. Kako 
se to desilo? Da li je on tebe pozvao na razgovor ili si tražio kontakt? Jesi li 
znao da je Čalić komunist? Od koga si čuo?

2. Kako si ocjenjivao situaciju u gornjim selima i u Okučanima u tim 
prvim danima po dolasku ustaša na vlast? Držanje naroda? Zabrinutost? 
Kada je narod počeo vjerovati da komunisti nude jedino moguće rješenje 
u takvoj situaciji: oružani otpor?

3. Tko te upućuje na kontakt s Nadom Dragosavljević? Dušan Čalić?
Ili, obratno, Nada traži preko tebe kontakt s Dušanom Čalićem? Tko ti je 
rekao da je Nada komunist i da želi raditi na organizaciji otpora? Po čijoj 
direktivi, poslije, uspostavljaš kontakt s Nikicom Vujasinovićem, Milanom 
Stanivukovićem i drugima?

4. U Okučanima je bio važan punkt za kontakte kod Anđe Pačkić i kod 
tebe, kod Mileca, da ga tako nazovem. Tko je sve dolazio k tebi primati direk
tive koje je davao Dušan Čalić, ili slati izvještaje za Čalića? Mislim da je i 
Bauković dolazio da primi zadatke koje si donosio iz Benkovca. Da li je dola
zio netko iz Juzbašićeve kuće?

5. Da li si prenosio direktive iz Benkovca i za Vlatka Milanovića, Ivicu 
Vrbana i Zvonka Sokola? Poznavao si Jocu Damjanovića. I on je, čini mi se, 
obavljao kurirsku vezu između Čalića i Grbića s jedne strane i komunista u 
Okučanima s druge strane.

6. čitao sam sjećanja Boška Krnjajića o rušenju pruge ispod Bode- 
graja. S rušenjem je pokušano tri puta. Dva puta neuspješno zbog slabih 
ključeva. Kada si ti bio sa Stanivukovićevom grupom na rušenju pruge? Sva 
tri puta?

7. Ti si dobio zadatak da vodiš Maju Komar u partizane. Išao si i po 
Priku u Dragalić. Kako si izvršio oba zadatka? Preko punkta Milec došli su 
u partizane španjolski borci Pepe i Joža. Da li je još netko bio upućen u par
tizane preko toga punkta?

8. Ti si, pored zadataka na okučanskom terenu, obavljao i izuzetne po
slove u Benkovcu. Bilo bi od posebnog interesa da napišeš kako si, kojim 
putem i kada išao odnijeti poruke od Dušana čalića Bogdanu Crnobmji Tolji. 
Da li si išao direktno u selo Brusnik gdje je Tolja bio učitelj? Pokušaj se 
sjetiti datuma, ili makar mjeseca, kada je to bilo. Ti si vodio i dra Pavla Gre- 
gorića iz Benkovca za Bujavicu. Kome si se obratio u Bujavici? Kada je to, 
otprilike, bilo? Sjećaš li se, slučajno, razgovora koji ste putem vodili? Itd.

9. Poslije rušenja pruge u novembru 1941. g. ti više ne dolaziš u Oku
čane. Tko preuzima tvoj posao? Da li si i dalje i dokle održavao kontakt s 
Milecom?

10. Molio bih te da ukratko opišeš svoj rad i kretanje u partizanima 
tokom novembra i decembra 1941. godine.

Dragi Duka,



Evo, dragi Duka, šaljem ti pitanja. Pokušaj odgovoriti. Možeš mi po
slati i neprekucano. Ako hoćeš, možemo se naći kod mene ili kod tebe pa da 
zajedno to prekucamo.

Beograd, 31. III 1981. g.
Mnogo pozdrava,

Mali

Napomena

Poslije pisma koje sam uputio imao sam dva razgovora s Dukom Milo- 
savljevićem. Dao sam mu nekoliko prijedloga za učešće u pisanju: da zajedno 
radimo i dođemo kroz diskusiju do odgovora, da piše sam ili da ja bilježim 
ono što ima reći pa da obradim i poslije mu dam na autoriziran je. Nije prihva
tio prijedloge, već mi je rekao da on sam želi nešto više pisati o svom radu 
u 1941. godini.

Meni je lično zamjerio da ono što je napisano u knjizi »Dokumenti i 
materijali... 1919—1945« nije cjelovito, da je malo i šturo i da je mnogo više 
učinjeno nego što tamo stoji. (On je tada govorio, ja sam napisao. On je pot
pisao i odobrio da to bude štampano. Original s njegovim potpisom i danas 
posjedujem!) Moja su objašnjenja bila uzaludna. Rekao sam da su izjave i 
drugih (Ćule, Čede, Delije itd.) kratke jer je karakter te knjige to zahtijevao.

Ipak, Duka nije htio učestvovati u pisanju ove knjige. Dajem ovu na
pomenu da čitaoci znaju da ga nisam želio mimoići.
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SKRAĆENICE I OBJAŠNJENJA

AFŽ — Antifašistička fronta žena 
AVNOJ — Antifašističko vijeće 

narodnog oslobođenja 
Jugoslavije 

CK — Centralni komitet 
CK KPH — CK Komunističke 

partije Hrvatske 
CK KPJ — CK Komunističke 

partije Jugoslavije 
DSNO — Državni sekretarijat 

narodne obrane 
HIS — Historijski institut Slavo

nije (SI. Brod)
HRS — Hrvatski radnički savez 
HSS — Hrvatska seljačka stranka 
JNA — Jugoslavenska narodna 

armija
JNOF — Jugoslavenska narodn j- 

oslobodilačka fronta 
JNS — Jugoslavenska nacionalna 

stranka
JRZ — Jugoslavenska radikalna 

zajednica 
KK — Kotarski komitet 
KK KPH — KK Komunističke 

partije Hrvatske 
KP — Komunistička partija 
KPH — KP Hrvatske 
KPJ — KP Jugoslavije 
NDH — »Nezavisna država 

Hrvatska«
NEP — Nova ekonomska politika 
NOB — Narodnooslobodilačka 

borba
NOO — Narođnooslobodilački 

odbor
NOP — Narodnooslobodilački 

pokret
NOR — Narodnooslobodilački rat

OK — Okružni komitet 
OK KPH — OK Komunističke 

partije Hrvatske 
OK SKOJ-a — OK Saveza komu

nističke omladine 
Jugoslavije 

OZNA — Odjeljenje zaštite naroda 
PK SKOJ-a — Pokrajinski komitet 

SKOJ-a 
PO — Pokrajinski odbor 
SDS — Samostalna demokratska 

stranka
SDK — Seljačko-demokratska 

koalicija
SHS — Seljačka hrvatska stranka 

(HSS)
SKOJ — Savez komunističke 

omladine Jugoslavije 
SKP(b) — Svesavezna komunistič

ka partija (boljševika) 
SRH — Socijalistička republika 

Hrvatska 
SS — Sovjetski Savez 
SSSR — Savez sovjetskih socijalis

tičkih republika 
SUBNOR — Savez udruženja bo

raca narodnooslobodi- 
lačkog rata 

SUP — Sekretarijat unutrašnjih 
poslova

UDB-a — Uprava državne bezbjeđ- 
nosti

URS — Ujedinjeni radnički savez 
URSS — Ujedinjeni radnički sin

dikalni savez (URS)
UNS — Ustaška nadzorna služba 
ZAVNOH — Zemaljsko antifašisti

čko vijeće narodnog 
oslobođenja Hrvatske
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REGISTAR LIČNIH IMENA

A

Abramović Niko, 256 
Adžaga Milenko, 30, 119, 132, 134,

268, 271 
Adžija Božidar, 42, 43, 52 
Andrijašević Miljenko, 15, 141, 156, 

271
Antić Vicko Pepe, 33, 65, 72, 73, 74,

76, 78, 90, 99, 100, 113, 314, 335,
336

Antoš Anđelko (Cico), 236 
Antoš Zlatko, 199 
Antoši, 199 
Arbutina Nikola, 102

B

Baborac-Zubović Ana, 247 
Bakarić Vladimir, 35, 36, 38, 53, 143, 

275, 324
Banjeglav Milan (Mile), 29, 293, 326 
Barac Jure, 125

Bariša Stjepan, 28, 57, 107, 118, 165,
185, 189 

Barnaš Stjepan, 28, 117 
Basarić Dušan, 103, 105 
Basarić Ignjo, 102 
Basarić Neda, 243, 244, 245, 246, 2*0, 

261, 262, 287, 288, 291, 293 
Bašić Karlo, 331, 332 
Bašić Mato, 143 
Bauković, 336

Bednarik Karlo, 20, 25, 27, 130, 184,
225, 226, 227, 261, 323, 324 

Begović Anka, 247 
Belinić Marko, 172 
Benić Janja, 29, 326 
Benić Marica, 29, 326 
Benić Nikola, 28, 326, 328 
Benić Tomo, 326

Benić Vinko, 28, 118, 174, 326, 328 
Benković Zvonimir, 14, 121, 132, 137 
Berić, 258 
Berić Đuro, 199 
Berić Nikola, 246 
Berus Anka, 74, 172 
Bilić Marko, 149 
Biljanović Vojo, 313 
Biškupić Mato, 265 
Bjegović Nikola, 252, 255 
Bjelac Miloš, 304 
Blažeković Josip, 143, 144, 269 
Blažević Jakov, 249, 251 
Blažina Mirko, 28, 140, 151 
Bobić Braco, 293 
Bobić Janko, 246 
Bobić Milan, 293 
Bogdanić Nikola, 262 
Bogdanović Ankica, 284 
Bogdanović Gabro, 29, 140, 151, 199, 

200
Bogdanović Jelena, 241 
Bogičević Anka, 333 
Bogičević Milka, 333 
Bogičević Milutin, 333 
Bogojević Pero, 331 
Bogojević Tatjana, 12, 127, 142, 147, 

148, 197, 199 
Borojević Joco, 24, 301 
Bosanac, 329 
Bosanac Đorđe, 141 
Bosanac Ilija, 28, 91 
Bosanac Jovan, 29, 119, 156 
Bosanac Tešo, 257, 261 
Bošnjak Stjepan, 29, 94, 117,118, 183, 

187
Božičković Jovo, 12, 91, 243, 255, 289,

293, 310, 316 
Božić, 302 
Božić Andrija, 333 
Branimir, 296
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Braun Marko, 124 
Bražina Antun, 87, 196, 250 
Brezović Nikola, 119, 156 
Brkić Zvonko, 213
Broz Josip Tito, 5, 26, 36, 37, 38, 44,

46, 252 
Bručić Mirko, 329 
Bručić Pavo, 329 
Brujić, 159 
Brujić Branko, 302 
Budimir Andrija, 167 
Budimir Pero, 167 
Budiselić Marijan, 270 
Bukojević Ivan, 141, 156 
Bukojević Josip, 141 
Bukojević Stjepan, 141, 156 
Bukvašević Julius, 29 
Bulat Eva, 262, 290 
Bulat Rade, 147
Bulava Košta, 69, 107, 111, 274, 276,

277
Buzadžić Dušanka, 147 
Buzadžić Platon, 206 
Buzadžić Velimir (Veljko, Velja), 20,

29, 119, 120, 122, 126, 129, 138, 
140, 147, 148, 150, 195, 220, 222, 
258

C

Car Pero Zvrk, 30, 33, 45, 47, 49, 73,
77, 78, 79, 80, 81, 82, 139, 1^5, 
152, 158, 160, 194, 210, 218, 21Q,
227, 276, 279, 280 

Car Rudolf, Ruda, 83, 84, 85, 145, 
151, 279 

Car Veljko, 80 
Caren Stipa, 81, 84 
Carević, 227
Carić Vojo, 81, 84, 195, 255
Cankar Ivan, 244
Capan Zvonko, 166

Cesaree (August), 43, 102, 158, 269
Cedež Ivan, 331
Cicak, 124
Ciganović Jozo, 84
Cindrić Mijo, 28, 326, 328
Cindrić Pavo, 29, 326
Cipra Milo, 156

Ciraki, 261 
Cirkveni Ivica, 157 
Cirkveni Mišo, 138, 239, 283, 284 
Crnobrnja Bogdan Tolja, 50, 56, 57,

67, 100, 110, 336 
Crnojević Branko, 244, 245, 253, 289 
Cvejić Melita, 13 
Cvejić Vladan, 13
Cvetković (Dragiša), 17, 18, 92, 120,

124, 125, 170, 245, 251, 253, 256, 
257, 258, 300 

Cvijić Franjo (Francek), 166, 171 
Cvizek Franjo, 27, 266, 311, 333 
Cvizek Stjepan, 122, 124, 125, 167, 

266

Č

Čalić Dušan Ćule, 9, 15, 16, 20, 21, 23,
24, 33, 35, 45, 48, 50, 51, 52, 53,
55, 56, 57, 62, 64, 70, 71, 72, 73,
74, 75, 83, 84, 85, 86, 87, 90, 93,
94, 96, 97, 98, 99, 100, 101, 102,
103, 104, 106, 107, 108, 110, 111,
112, 113, 116, 126, 130, 131, 132,
133, 134, 140, 143, 144, 146, 151,
159, 160, 161, 162, 163, 164, 165,
167, 172, 173, 177, 178, 179, 185,
186, 190, 191, 203, 211, 212, 213,
219, 220, 221, 229, 230, 231, 232,
233, 234, 235, 236, 237, 239, 240,
241, 245, 246, 261, 262, 263, 264,
267, 268, 273, 274, 275, 276, 277,
278, 279, 281, 283, 284, 290, 293,
297, 301, 302, 303, 310, 313, 314,
316, 317, 324, 327, 332, 333, 335,
336, 337 

Čalić Dušanka, 59, 143 
Čanak Milka (Milkica) Slavonka, 24, 

96, 131, 179, 186, 190, 202, 205, 
245, 246, 262, 287, 290, 292, 293,
294, 310, 316, 332 

Čanak Jovo, 243, 247, 255, 290, 293 
Čanak Ranko, 246 
Čanak Vaso, 246 
Čehajić Kasim Turčin, 48 
Čukić Stjepan, 81, 121, 137, 142, 14^, 

159, 269, 275
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č

Cotić Ante, 10, 13, 132, 186, 190, 202, 
203, 204, 205, 206, 207, 292, 293 

ćotić Ljepša, 204, 205 
ćotićevi, 208 
Ćuturilo Tošo, 246

D

Dabić Andrija, 91 
Dabić Mica, 103 
Dabić Milan, 91 
Dabić Nikola, 94 
Dabić Vaso, 12, 51, 105 
Dakić Anka, 29, 326 
Damjanović Joco, 24, 95, 113, 231, 

333, 336 
Damjanović Milka, 333 
(Dapčević) Savka, 43 
Dat Palm, 195 
Dasović Đuro, 29, 326 
Debač Nikola, 126 
Dedijer Vladimir, 204, 205 
Dejanović Anka, 241 
Dejanović Ostoja, 231, 241 
Delajković Mijo, 329 
Delgalo Ivan, 30, 82, 216, 217, 219, 

221
Delibašić Dušan, 103 
Delibašić Ignjo, 102, 255 
Delibašić Jovo Delija, 9, 12, 18, 20, 

21, 22, 28, 29, 33, 35, 47, 49, 51, 
53 ,57, 58, 59, 60, 61, 65, 67, 68, 
73, 86, 87, 88, 90, 93, 100, 101, 
105, 107, 111, 113, 152, 158, 163, 
169, 182, 187, 188, 189, 233, 241, 
245, 246, 250, 261, 268, 270, 278, 
300, 313, 320, 332, 336, 337 

Delibašić Maca, 90, 97 
Delibašić Mile, 102, 103 
Delibašić Pero, 102, 103 
Delibašić Savo, 268, 271 
Delibašić Stevo Pobro, 20, 29, 59, 61, 

65, 88, 90, 91, 94, 95, 102, 103, 
211, 250 

Delina Ivan, 28, 326, 328 
Delina Manda, 29, 326 
Derežan, 57

Derežanin Ivan, Ivica, 28, 118, 169, 
185, 189 

Despotović Milan, 293 
Despotović Nikola, 12 
Devčić, 126 
Dieneš Danijel, 167 
Dieneš Karlo, 125 
Dimitrijević Dara, 255 
Dimitrov, 155, 184, 272 
Divić Miloš, 93, 158, 210, 244, 250, 

252, 253, 254, 255, 256 
Dobričić Petar, 94 
Dodiković Jula, 29, 156, 157 
Dodiković Stoja, 29, 95, 119, 157, 233, 

247, 283
Dolušić Stjepan, Stipe, 21, 129, 135, 

165, 170 
Dopelhamer Stjepan, 156 
Dopelhamer Zvonimir, 141 
Dorontić, 59 
Drača Dušan, 156 
Drača Gavro, 92 
Drača Joco, 22 
Drača Jovan, 156 
Dragić Vlado, 140
Dragila Pero, 12, 28, 117, 174, 175, 252 
Dragnić Milan, 96 
Dragojević Mileva, 105 
Dragomanović Amalija, 28 
Dragomanović Ana, 28 
Dragomanović Ivan, 26, 28, 192, 326, 

328
Dragomanović Stjepan (Stipa) Seljo, 

21, 22, 23, 25, 26, 28, 48, 56, 5?, 
68, 69, 96, 98, 102, 103, 108, 117, 
132, 134, 149, 160, 167, 168, 170, 
173, 176, 177, 178, 179, 190, 191, 
192, 198, 204, 230, 231, 233, 310, 
311, 316, 325, 326, 327, 328, 329, 
332

Dragosavljević Blaženka, 283, 284 
Dragosavljević Joco, 210 
Dragosavljević Ljubica, 282 
Dragosavljević Maca, 284 
Dragosavljević Nada, 20, 21, 22, 25, 

26 29, 47, 49, 50, 53, 55, 56, 60, 
61, 62, 63, 64, 65, 67, 68, 71, "'4, 
75, 78, 95, 96, 97, 100, 103, 104,
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107, 108, 111, 113, 131, 134, 135, 
161, 178, 179, 186, 190, 191, 211, 
212, 229, 230, 231, 233, 235, 236, 
236, 237, 239, 240, 241, 267, 268, 
169, 270, 271, 281, 282, 283, 284,
285, 286, 290, 297, 301, 302, 313, 
332, 336

Dragosavljević Nikola, 92, 210, 331 
Dragosavljević Pero, 92, 210, 331 
Dragosavljević Svetozar, 210 
Dragović Rudolf, 9, 130, 135, 264 
Draženović Mara, 141 
Dražić Milan, 269, 170 
Drlić Emica, 64 
Drobnjak Bogdan, 246, 247 
Drobnjak Tešo, 246, 262 
Dropulić Joža Ćiro, 65, 75, 101, 113, 

314, 335, 336 
Dubovski Josip, 20, 29, 184, 220, 225,

226, 227, 228, 268, 271, 310, 322,
323

Duđenski Ivica, 89 
Duhaček Antun Mali, 26, 30, 31, 38, 

42, 59, 66, 70, 73, 89, 90, 98, 99, 
100, 108, 113, 119, 125, 128, 133,
137, 138, 144, 147, 148, 151, 159.
163, 166, 168, 174, 180, 186, 187,
188, 194, 195, 204, 207, 210, 713,
218, 221, 231, 232, 234, 239, 243,

251, 264, 169, 275, 282, 289, 298,
304, 314, 318, 320, 337 

Duhaček Milan, 30, 89 
Dukanović Stevo, 24 
Dupko Zlata, 10, 11, 30, 58, 119, 120,

132, 139, 143, 149, 178, 231, 233,
247, 269, 271 

Durman Ljubomir, 158 
Durst, dr, 208

Đ

Đaković Mile, 95
Đerić Jovo, 158
Đorić Ivan, 141
Đuričić Ljubica, 95
Đuitić, pop, 329

Đurić Ante, 28, 326, 328, 329
Đurić Drago, 167

Đurić Ivan, 28, 326, 328 
Đurić Milan, 199 
Đurić Pavao, 199

E

Ećimović Milan, 119, 122, 147, 161,
236, 241, 300, 301, 302, 303 

Epštajn Alma, 126, 157 
Ergelić Ekrem, 81 
Eterević Ante, 127, 137 
Engels, 198

F

Fališevac Josip (Joža), 13, 204 
Felbinger, 206, 207, 208 
Ferić Albert, 29 
Ferić Alojzija, 296 
Ferić Leonardo (Lina), 21, 27, 28, 57, 

118, 130, 168, 169, 171, 189, 130,
191, 196, 220, 222, 225, 227, 228, 
296, 297, 307, 310, 320, 321, 323 

Ferić Mijo, 164, 165, 320 
Ferić Pero, 29
Ferić Silvetar (Silva), 20, 185, 225, 

228, 323 
Ferić Stjepan, 29, 296, 323 
Ferić Vladimir (Vlado), 27, 139 
Figurić, 245

Fijan Jakob Družica, 84, 85, 146, 152,
277, 279

Fišer Edo, 25, 113, 284, 331, 333 
Filipović Ferdo, 122 
Franekić Martin, 159, 160, 226 
Frank Zvonimir (Zvonko), 144, 147, 

252
Fridl, 16, 138, 271 

G

Gabrijelić Miloje, 132, 133, 134, 268, 
271

Gaćeša Vasilj, 112 
Gagić, 75 
Gajanić, 261
Galogaža Slobodan, 91, 252, 258
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Galogaža Stevan, 28 
Galović Jovo, 119
Galović Milan (Mile), 30, 119, 243, 268 
Galović Petar, 87, 113 
Galović Teodor, 261 
Gašparović Đuro, 29, 326 
Gavranić Gajo, 10, 13, 186, 190, 202, 

203, 204, 206, 265 
Gembarovski Angelina, 326 
Gembarovski Ferdo,o 28, 117, 192 
Gembarovski Jure, 28, 117 
Gembarovski Mirko Alija, 11, 15, 21, 

25, 27, 28, 31, 58, 64, 118, 128, 
130, 163, 164, 177, 178, 184, 185, 
225, 226, 227, 228, 243, 246, 253, 
187, 189, 190, 191, 192, 198, 220, 
261, 262, 289, 297, 310, 320, 322, 
324

Genić Martin, 124 
Glas, 81, 84
Gleđović Sofija, 28, 57, 118, 189 
Glumac Mile, 255 
Glunčić Irene ja, 81 
Codiar Aleksandar, 12, 13, 127, 148 
Godlar Frida, 13
Golubović Stevo, 80, 83, 84, 144, 145, 

147, 280
Gorki (Maksim), 102, 109, 158, 244, 

269
Gubec Matija, 58, 70, 146, 273 
Grbić Čedo Keđacije, 9, 20, 21, 22, 26, 

29, 33, 35, 47, 49, 51, 53, 54, 55, 
56, 57, 58, 59, 61, 64, 65, 67, 68. 
69, 83, 90, 95, 96, 97, 100, 103, 
104, 106, 107, 108, 113, 115, 119, 
122, 138, 145, 146, 151, 156, 157, 
190, 195, 211, 241, 268, 273, 274, 
275, 277, 278, 279, 332, 333, 336, 
337

Grčević Ico, 143, 269 
Gregl Petar, 12, 15, 19, 20, 26, 27, 30, 

31, 54, 117, 118, 130, 158, 163, 
164, 165, 168, 184, 185, 189, 196,
198, 213, 220, 222, 224, 225, 226,
227, 228, 261, 296, 298, 307, 320,
321, 322, 323, 324, 326, 329

Gregorić Pavle (Pajo) Brzi, 7, 8, 33, 
34, 35, 38, 41, 42, 44, 46, 47, 48,

50, 51, 55, 56, 66, 67, 70, 73, 74, 
75, 76, 77, 85, 97, 98, 146, 147, 
161, 172, 189, 314, 332, 336 

Grozdanić Rade 87, 159, 293, 294 
Grujić Lazo, 251
Grudenić Josip (Petruška), 151, 278 
Grudenić Petar (Petruška), 278 
Gudović Franjo, 266 
Guberović Nikola, 15, 16, 20, 21, 28, 

29, 49, 51, 53, 54, 55, 59, 61, 62, 
63, 64, 65, 86, 87, 88, 89, 90, 91, 
94, 96, 102, 107, 108, 113, 118, 
146, 160, 209, 210, 212, 213, 230, 
250, 320, 332

H

Had Franio, 29
Hajek Boža, 283
Hajek Mara, 283
Hajek Vlado, 283
Haj din Roman, 10, 206
Hajdin Žarko, 204, 206, 208, 284
Haleš Fric, 171
Hanak Slavko, 29
Harambašić Krsto, 10, 13, 132, 186, 

190, 201, 202, 203, 204, 205, 206, 
207, 208, 265, 292, 293 

Hemetek, 152
Hemetek Franjo, 83, 85, 279 
Hemetek Karlo, 81 
Hitler, 92, 259 
Hladik, 210 
Hodak Antun, 87, 132 
Hodak Ivica, 243 
Hodak Zlata, 286 
Hofman Rajmund, 247 
Horvat Jožica, 270

I

Ileš Franjo, 265 
Ilić, 65
Ilić Dušan, 132
Ilić Veljko, 29, 119, 138, 155, 156, 195

Ilija, 268
Ipša Ljubo, 241
Ivanagić Stjepan, 28, 117, 187, 326
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Ivanišević Jakob, 141 
Ivanišević Ljubo, 241 
Ivanković Mica, 241 
Ivanušić Milutin, 13, 142, 199 
Iveković Mladen, 43 
Ivezić Mirko, 143, 144, 269 
Ivezić Željko, 81, 144, 275

J

Jakirac Ivan, 118 
Jakopčić Đuro, 206, 127 
Jakopčić Ivan, 127, 206 
Jakopović, 206

Jakovac Rudi (Rudica), 20, 22, 27, 50, 
58,63, 96, 101, 131, 132, 134, 173,
174, 167, 178, 180, 191, 233, 234,
236, 327 

Jakšić Nikola, 67 
Jakšić Pepa, 261, 290 
Janaček Ivan, 24 
Janda Jozo, 204, 207 
Janković Jula, 301
Janković Savo, 24, 301, 305, 332 
Janoušek Alojz (Slavek), 14, 22, 27,

30, 50, 119, 132, 143, 173, 174,
175, 176, 178, 180, 233, 234, 236,
269, 317, 318

Janoušek-Krišković Ančika
(Vuksan), 26, 27, 30, 58, 120, 

130, 173, 174, 178, 195, 232, 233,
237, 328 

Janjatović Janko, 157 
Janjatović Stevo, 89, 92, 331 
Janjetović Stevo, 17 
Janjić Đuro, 94
Janjić Trifun, 59, 331, 332
Javorski Mihajlo (Bato), 119, 149, 223

Jeftić, 18, 92, 252, 300
Jelača Vojislav (Vojo), 30, 247, 255

Jelačić, 124
Jelančić Mata, 18, 124
Jojić Mirjana, 82
Joka Mile, 29, 119, 138, 156, 157, 158,

194, 195 
Josipović Adam, 266 
Jovaniić, 269 
Jovanić Branko, 143

Jovanović, 331 
Jovanović Aleksandar, 280 
Jovanović Savo, 24, 89, 92 
Jovanović Vaso, 243 
Junašević Zvonimir, 125, 141 
Jungić Đorđe Stjenjka, 28, 29, 54, 88,

89, 90, 91, 95, 107, 167, 169, 201,
209, 210, 213, 214, 230, 250, 302, 
320, 239 

Jurčić Mato, 81, 83 
Jurčić Stjepan (Stipa), 81, 84, 141,

142, 159, 275 
Jurišić Nikola Šturm, 43, 44 
Jurković Anka, 333 
Jurković Antun, 28. 326, 328 
Jurković Ivan, 29, 326 
Juzbašić, 336

K

Kalember Relja, 20, 30, 119, 129, 195, 
236

Kaman Milan, 206 
Kapetanić Vlado, 269 
Kapić Mustafa, 206, 207, 208 
Karađorđe, 115 
Karađorđević Aleksandar, 252 
Karađorđević Pavle, 43, 259 
Karađorđević Petar, 226 
Kardelj Edvard, 36, 39 
Katalimić Jozo, 29, 65, 87, 88, 90, 93, 

102, 250 
Katičić Ivan, 328
Katičić-Ferić Liza, 19, 20, 26, 29, 129, 

130, 185, 199, 218, 225, 226, 287,
295, 296, 298, 316, 317, 322, 323, 
324

Kaufner Šandor, 81, 83, 84, 85, 155, 
159, 216, 224, 280 

Keršovani, 148 
Kerešević Radivoje, 199 
Kesar Milan, 105, 243 
Keser Milan, 243 
Ketig Emil, 156 
Kezan Tešo, 60, 211, 213, 302 
Kezerić Nikola, 17, 126 
Kikić Hasan, 139, 158 
Kirin Slava, 286



Kladar Milan, 7, 74, 159, 195, 230 
Klarić Stjepan, 28, 192, 328 
Klinčić Šava, 28, 326, 329 
Klobučar Gašo, 29 
Klobučar Joško, 328 
Kljajić Dušan, 20, 28, 107, 118, 133,

134, 140, 165, 168, 171, 174, 188,
189, 190, 191, 224, 225, 226, 227,
228, 240, 260, 289, 293, 297, 310,

316, 317, 318, 323 
Kljajić Mirko Stari, 11, 12, 13, 15, 19,

21, 22, 25, 27, 28, 29, 30, 31, 45,
49, 54, 58, 61, 69, 73, 74, 78, 82,
87, 88, 89, 90,91,93,99, 107, 113, 
115, 116, 117, 118, 120, 121, 122,
125, 127, 128, 129, 130, 133, 134,
139, 140, 141, 143, 144, 147, 150,
151, 159, 160, 161, 162, 163, 164,
165, 168, 169, 171, 182, 183, 185,
186, 187, 188, 189, 190, 191, 194,
195, 196, 197, 198, 200, 202, 204,
207, 213, 217, 218, 219, 220, 221,
222, 223, 224, 225, 226, 227, 228,
240, 243, 249, 250, 251, 254, 255,
257, 258, 259, 260, 262, 289, 290,
292, 293, 297, 306, 307, 310, 316,
317, 320, 321, 322, 323, 327

Kljajić (Marko), 302 
Kljakić Marko, 15, 118, 175 
Kmecik Andrija Runjo, 84, 85, 146, 
151, 277, 279
Knežević, 183, 252, 257, 261 
Knežević Adam, 327, 328 
Knežević Branko, 252 
Knežević Ilija (Ile), 29, 109, 119, 122,

123, 128, 138, 142, 144, 157, 195 
Knežević Marko, 28, 94, 117 
Knežević Mato, 28 
Knežević Pero, 294 
Koch, 206 
Kokot Jovo, 27 
Kolenc Božena, 137, 199 
Komar Maja, 336 
Komerički, 225
Končar Rade Brko, 21, 37, 39, 40, 46,

47, 53, 54, 59, 60, 61, 62, 66, 96, 
99, 139, 143, 151, 159, 160, 172, 
218, 275, 320, 321, 324

Kordić, 155 
Koren Franjo, 266 
Koren Janko, 127,. 199 
Kosanović Savica, 210, 256 
Kosovac Miloš, 27 
Kosovac Vojo, 158 
Kostić Ljubica, 12, 13, 206, 207, 208, 

199 
Košutić, 18 
Kovačević, 159
Kovačević Čedo, 20, 29, 119, 138, 195 
Kovačević Francika, 84 
Kovačević Karlo, 84 
Kovačević Milan, 205 
Kovačević Stjepan, 28, 29, 117 
Kovre Albert, 28, 57, 107, 118, 165,

168, 185, 188, 189 
Ković Vida, 206 
Krajačić, 255 
Krajačić Andrija, 328 
Krajačić-Drlić Emica, 87, 113, 328 
Krajačić Ivan Stevo, 66, 255 
Krajačić Josip Prika, 29, 30, 64, 65, 

87, 95, 119, 122, 123, 128, 138, 
147, 156, 157, 177, 192, 195, 196, 
197, 211, 212, 246, 255, 328, 335, 
336

Krajačić Soka, 64 
Kralj, 179, 180, 190 
Kralj Franjo, 132, 170, 171, 176, 265 
Kralj Vilko, 24, 303 
Kramer Stjepan, 29 
Krasulja Pero, 20, 29, 119, 129, 142,

143, 195 
Kraš Josip, 46 
Kratki Juraj, 109
Kravić Dušan, 9, 30, 119, 130, 133,

135, 264 
Kristofor, 265

Krišković Zvonko, 12, 22, 25, 26, 58, 
96, 118, 132, 173, 174, 175, 177,

178, 179, 230, 234, 237, 311, 317,
318, 326, 327, 328, 333 

Krmar, 93, 94
Krnjajić Bogdan (Boško) 2an, 71, 

159, 287, 299, 300, 304, 305, 336 
Krnjević Juraj, 124
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Kruljac, 11, 14, 16, 19, 28, 87, 117, 166, 
167, 254, 265, 321 

Kruljac Josip (Jozo) 171, 206 
Krunić Milan, 22, 26, 28, 58, 108, 117,

132, 133, 134, 168, 170, 173, 174,
178, 179, 180, 190, 191, 233, 327,
328

Kubašek Janko,, 49, 70, 81, 82, 83, 85, 
113, 145, 277, 324 

Kukić, 127 
Kumić, 134 
Kumić Anka, 328
Kurjaković Dragan, 28, 118, 121, 122,

130, 264

L

Lakobrija Mile, 102 
Laloš, 270 
Lapac Dušan, 147 
Lavrić, 240
Lekčević Blaž, 266, 286, 331, 333 
Lenjin, 66, 94, 198, 244 
Leontić Ljubomir, 210 
Levi Mirko, 81, 147 
Ličanin, 253 
Lipert Mica, 331 
Lobo, 14 
Lončar, 271
Lončar Đuro, 12, 243, 244, 246, 289, 

290
Lončar Gabro, 140 
Lončar Josip, 30, 82, 218 
Lončar Jovo (Volodja), 247 
Lončar Mileva (Milka), 247 
Lončar Svetozar, 199 
London, 158, 244 
Lopar Dragan, 157 
Loreković Luka, 83 
Lučić Dragan, 18, 28, 165, 189, 196, 

292, 293
Lučić Mijo, 28, 118, 122, 287, 306, 307. 

308, 329
Lučić Zvonko, 9, 10, 19, 20, 22, 27, 29.

30, 33, 35, 57, 58, 95, 107, 117,
118, 119, 122, 125, 128, 132, 135,
137, 139, 143, 147, 150, 163, 166,
167, 169, 171, 172, 179, 183, 185,

186, 190, 191, 195, 196, 199, 201 
203, 206, 207, 222, 230, 233, 263, 
264, 265, 307, 310, 316, 317, 336 

Lukac Milan, 123, 124, 125, 166, 167, 
171, 206 

Lukač Joco, 166 
Lukačević Florijan, 124, 125 
Lukačević Mato, 125 
Luketić Franjo, 28, 117 
Luketić Ivan, 28, 326, 328 
Luketić Kata, 328

U

Ljotić, 300 
Ljubibratić, 16

M

Maček (Vlatko), 17, 18, 24, 39, 89, 
92, 114, 120, 124, 125, 141, 167,
168, 170, 187, 188, 217, 230, 245,
251, 252, 253, 256, 257, 258, 259,
300, 331 

Mačkić Ljubica, 283 
Majček Ivan, 28, 326, 328 
Majček Josip, 28, 192, 328 
Majić Krešo, 126 
Majstorović Emil, 89, 331 
Maker Stjepan, 29 
Maletić Vojo Baća, 63 
Malivuković Đuro, 333 
Malivuković Milan, 333 
Malivuković Stevo, 333 
Mance Antun, 9, 19, 28, 118, 121, 321, 

322
Mandić Milivoje, 195 
Mandić Pavle, 105 
Mandi, 117, 163
Manolić Joža, 20, 25, 28, 30, 31, 49, 82 

107, 118, 120, 123, 129, 130, 137,
138, 140, 143, 144, 160, 166, 173,
175, 183, 184, 194, 197, 201, 215,
216, 218, 219, 222, 226, 228, 295,
320, 324 

Marčetić Jela, 255 
Margetić Anka, 29, 326 
Margetić Dane, 28, 118, 174, 326, 328,

329
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Margetić Josip, 28, 118, 174, 326, 328,
329

Margetić Marija, 29, 326 
Margetić Pero, 329 
Marić, 167, 302 
Marić Milan, 293 
Marić Milutin, 30 
Marić Toma, 120 
Marija (babica), 206, 207, 208 
Marijan Dušan Zuco, 77,147,161, 211» 

212, 252 
Marindolac, 92 
Marindolac Andrija, 241 
Marindolac Jela, 10, 24, 58, 64, 89, 92, 

96, 120, 230, 231, 232, 233, 234, 
283, 286 

Marinković Ivo, 66 
Marinković Milutin, 333 
Marjanović, 293 
Marjanović Emilija, 271 
Marković, 126
Marković Jovica, 15, 54, 59, 61, 62,

94, 126, 213, 332 
Marković Rajko, 167 
Marković Simo, 196 
Marx Karl, 198, 208, 224 
Martinović, 159 
Martinović Simo, 87, 255 
Marušić Danijel, 296 
Mašala Milan, 140 
Mašek, 58, 132, 173, 174 
Mašek Ankica, 26, 101, 132, 169, 170, 

177, 178, 234 
Mašek Matija, 177, 178 
Mašić Jozo, 110
Matanović Mato, 28, 94, 117, 183, 187 
Matejčić, 127, 266
Mateković Mijo, 14, 28, 118, 121, 122, 

129, 169,' 170, 171, 189, 264 
Matica Franjo, 18, 156, 206 
Matijaš Josip, 141, 199 
Mato, 318 
Mazalica, 76
Medvedović Emil, 109, 121, 124, 137,

138, 142, 167, 169, 275 
Mehić Milan, 84
Mesić Milan, 12, 15, 28, 29, 30, 31, 117,

118, 123, 158, 163, 164, 167, 169,

194, 196, 197, 222, 320, 321 
Micković Ankica 147 
Mihaldić Ljuba, 283 
Mihovilović Dušan, 244, 246, 247 
Mihovilović Nikica, 244, 246 
Mikašinović Milan, 96, 190, 332 
Miladinović Veljko (Veljo), 20, 29 

129
Milanović Jovan (Jovo) Crnja, 20, 55,

56, 98, 320, 235, 236, 237, 333 
Milanović Vlatko Had, 22, 30, 89, 90,

95, 147, 176, 177, 212, 218, 234,
270, 285, 336 

Milašinović, 110 
Milec, 75, 239, 240, 335, 336 
Miler Emil, 27, 117, 126, 163 
Miler Karlo, 329 
Miler Štefo, 166 
Miletić Leonarda, 141 
Mileusnić Milan, 270 
Milić Mile, 246 
Milikšić Lazo, 92
Milinković Vinko, 111, 145, 211, 213, 

302, 303, 305, 317 
Milivojac Nikola, 102 
Milojević Nedeljka, 29, 119, 120, 222, 

268, 271 
Milojević Teodor, 280 
Milojević Vojo, 27, 29, 30, 54, 109,119, 

122, 126, 129, 133, 138, 147, 195, 
199

Milosavljević Duka Ubiva, 22, 24, 31, 
60, 64, 95, 139, 146, 239, 240, 278, 
335, 336, 337 

Milosavljević Nikola, 333 
Miloš Drago, 145
Miloš Karlo, 11, 30, 119, 139, 143, 269
Miljanić Nikola Ratar, 63
Mimić Emil, 93, 331
Mimić Milan, 89
Mioković Anka, 157
Mioković Stevo, 224
Miščević Stanka, 146
Mišić Josip, 142
Miškatović Tomislav, 28, 121, 122 
Mitrović Đurđija, 333 
Mitrović Joco, 333 
Mitrović Milan, 333
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Mlinek Joco, 24, 91, 329 
Modrušan Petar, 112 
Mohomić Ante, 155 
Morača, 332 
Mravunac Jure, 252 
Mrazović Karlo Gašpar, 66, 172 
Mrkonjić Ivan, 28, 118, 307, 308 
Mudrinić Ilija, 103 
Muhvić Zlatko, 269 
Mujagić Zdravko, 125 
Munjas Jovan Grga, 27, 29, 54, 119, 

122, 129, 133, 147, 195 
Mutak Vlado, 43 
Muždeka Milan, 24, 301, 303, 304

N

Najman, 328 
Nenezić Radojica, 151 
Nikolajević Bato, 199 
Nikolić Milan, 10, 12, 13, 19, 20, 27,

28, 30, 49, 54, 119, 122, 123, 133,
136, 137, 139, 140, 141, 143, 144,
147, 150, 195, 199, 221, 222, 223,
229, 230, 233, 234, 235, 236, 237,
268, 270, 271

NJ
Nježić, 265

O

Obelić Marko, 81, 121, 137, 159, 275
Obilić Miloš, 115
Ogorelica, 302
Ogorelica Savo, 30, 247
Opančar Ilija, 241
Opić Mato, 30, 82, 218
Orešić Antun, 286, 330, 331
Orešković Marko, 207
Orlić Nikola, 87, 196

Orobabić Ljubica Ciga, 20, 22, 24, 26,
29, 58, 89, 95, 96, 107, 119, 120,
129, 130, 131, 134, 152, 195, 201, 
212, 229, 230, 231, 232, 234, 235,
236, 237, 239, 241, 269, 283, 284, 
285 ,297, 301, 303, 304, 305

Oršulić, 190

Oršulić Josip, 29 
Osmanagić, 167
Ostrolučanin Jela, 95, 235, 240, 241, 

332
Ostrolučanin Marko, 93, 331 
Ostrovski, 244 
Osväld Stefan, 247 
Oščipčak Vladislav, 149

P

Pačkić, 96
Pačkić Anđa Smeđa, 24, 67, 95, 161,

179, 186, 190, 191, 201, 231, 234,
235, 238, 239, 240, 241, 301, 310, 

332, 336 
Pačkić Vjekoslav, 284, 286, 331 
Palajčić, 326 
Panj kota Zivko, 285 
Pap Pavle, 43, 46, 62 
Pastuh Marko, 29, 87, 91, 210, 230 
Patković, 331
Pavelić (Ante), 45, 124, 135, 150, 168,

286, 331 
Pavičić, 331 
Pavičić Pero, 120, 167 
Pavičić Milan, 213 
Pavić Danica, 204, 205 
Pavić Đurađ Avdo, 10, 132, 186, 190, 

202, 203, 204, 205, 207 
Pavić Josip, 29, 326 
Pavić Milan, 329
Pavić Nikola Matkulija, 28, 118, 174, 

326, 328, 329 
Pavić Pejo, 329 
Pavić Stevo, 333 
Pavišić Petar, 166 
Pavlek, 130
Pavletić Jela, 12, 127, 137, 190, 206 
Pavlović Jula, 301 
Pavlović Ljuba, 235, 240, 241 
Pavlović Milan Srbin, 80, 82, 84, 85, 

146, 277, 279 
Pavlović Nada, 282 
Pavlović Rade, 30, 45, 46, 49, 51, 70, 

73, 81, 83, 84, 85, 118, 145, 217,
276, 277, 279 

Pehal Ivan, 179 
Pejić, 317, 331
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Pelagić Vaso, 102, 108, 269, 326 
Penić Vladimir, 179 
Perković Kata, 286 
Pereković Ivica, 57, 118, 189 
Pernić Aleksandar (Šandor, Šaco), 

20, 27, 29, 37, 38, 54, 119, 120, 
122, 129, 133. 138, 140, 148, 150,
195, 199, 221, 222, 235, 236, 237

Pernić Danica, 96, 120, 130, 131, 133,
134, 233

Petković Andrija, 22, 60, 304, 305 
Petković Jula, 317 
Petrak Mirko, 30, 82, 218 
Petranović Stjepan (Štefa), 167 
Petrić Viktor Brko, 20, 25, 26, 28, 57,

96, 101, 118, 121, 122, 126, 127,
131, 169, 171, 173, 174, 176, 177,
179, 180, 185, 189, 190, 190, 191,
192, 204, 236, 240, 287, 289, 290,
292, 297, 307, 309, 310, 311, 316,
317, 318, 327 

Petričević Jure, 156 
Petroci, 203
Petrović-Štajn Draga, 127 
Petrović Vjekoslav, 29, 119, 156, 157 
Pijade Moša, 43, 141 
Pintar Alojz, 15, 118 
Pintar Franjo, 265, 307 
Plamenac Petar, 243 
Pdunavac, 158, 206 
Polak Josip, 157
Polak Slavko, 20, 27, 30, 123, 126, 129, 

195, 199, 221, 235, 236 
Polić, 171 
Polovina, 251
Popović Ilija, 12, 246, 247 
Popović Lazo, 258 
Popović Matija, 246 
Popović Milo Cetinjski, 10, 57, 96, 

107, 131, 133, 163, 178, 189, 190, 
202, 203, 204, 205, 239, 240, 241,
254, 265, 289, 292, 293, 294, 310, 
316

Popović Pero, 87
Popović Spasoje (Spaso), 29, 201, 242, 

243, 248, 255 
Popović Teja, 247
Popović Vlado španac, 20, 26, 37, 40,

55, 56, 61, 64, 65, 74, 96, 97, 98, 
111, 112, 131, 172, 237, 287, 312, 
313, 314, 335 

Posavac Petar (Pero), 24, 87, 91 
Potkonjak Dušanka, 243, 244, 251,

253, 260, 288, 289, 290 
Potkonjak Đuro, 12, 20, 28, 57, 87, 88, 

89,91,93,120, 201,204,216,225,
226, 227, 228, 230, 242, 243, 244, 
245, 246, 249, 251, 262, 288, 289, 
290, 293, 298, 321, 324 

Potkonjak Nikola, 253 
Potrebić Aleksandar, 141 
Pongrajter Albert, 29 
Preč Bonifacije, 50, 51, 118 
Pribičević, 256 
Pribičević Svetozar, 123 
Pribić Dušan, 246 
Priča, 43 
Priča Glišo, 262 
Priča Ilija, 244
Priča Nikola, 11, 244, 246, 247, 268, 

271
Priča Ognjen, 42 
Prodanić Pero, 110, 252 
Prodanović Nikica, 126 
Prodanović Pero, 63 
Protić, 199, 200 
Protić Đuro, 132, 265 
Prpić Josip (Joso), 9, 127, 130, 132,

135, 169, 171, 201, 263, 264, 265, 
266

Prpić Slava, 266
Prša Eduard (Edo), 109,124,125,126,

137, 138, 142, 167, 171, 199 
Pšeničnik Zdenko, 141 
Puhalo Petar, 94 
Puhmajer, 65 
Pupavac Dušan, 88, 91, 94 
Pupavac Nikola, 29, 88, 91, 94, 209, 

212
Pupavac Zarija, 29, 88, 91, 94, 209,

210, 212, 213, 230

R

Radaković Joco, 12, 18, 28, 54, 57, 86, 
87, 88, 89, 90, 91, 95, 158, 210,
230, 250, 252



Radanović Šandor, 97 
Radičević Antun (Ante), 28, 117 
Radičević Mato, 175 
Radić, 256
Radivojević Joco, 270 
Radmanović Milica, 247 
Radočaj Mile, 326 
Radulović Dušan, 24, 303 
Rađenović, 152 
Rađenović Dragoljub, 138 
Rađenović Nedeljko, 29, 80, 81, 83,

119, 122, 133, 136, 139, 141, 143,
144, 147, 152, 157, 158, 160, 221,
269, 270, 280 

Rađenović Veljko, 29, 30, 80, 81, 83, 
84, 85, 119, 133, 138, 139, 141, 
143, 144, 145, 148, 149, 155, 156,
157, 158, 159, 160, 195, 221, 222,
278, 280, 320 

Rajaković, 110 
Raj ter, 284
Rak Aleksandar, 144, 147, 157 
Rakas Bogdan, 12, 88, 250, 255 
Rakas Milan, 147, 189 
Rakonjić, 302 
Rapaić Uroš, 243 
Rašković, 175 
Ratković M., 256 
Ražman Ivo, 265 
Reljković Matija Antun, 129 
Resanović Milan, 24, 301, 303, 304 
Resanović Savo, 301 
Resanović Stevo, 24 
Ribar Ivo Lola, 119, 140 
Ribarić Josip, 64, 87, 96, 196, 250, 261, 

290
Ribarić Ruda, 254 
Ribić Rade, 87 
Riđi Rudolf, 143, 269 
Rikanović Ilija, 139 
Rob Antun, 62 
Rodić Vlado, 28, 91 
Rogić, 244, 245
Rolinc Jarovš (Pepko), 268, 269, 270 
Rosi Antun, 29 
Rosić Lovro, 166, 168 
Rukavina Ivo, 296

S

Saili, 66 
Sajter, 286 
Sajter Nikola, 331 
Saks Marija, 137 
Salaj Đuro, 56 
Samac Petar, 246, 247 
Samardžija Jovo, 20, 25, 57, 96, 131,

169, 171, 173, 174, 176, 177, 179,
180, 189, 190, 191, 192, 204, 236, 
245, 287, 289, 290, 292, 297, 307, 
310, 315, 316, 327 

Samson Đuro, 87, 250 
Savanović Milivoj, 24, 303 
Savić Glišo, 110 
Savović Savić, 28, 86, 91, 102 
Savurdić Bogdan, 24, 63, 301, 303 
Savurdić Joco, 24, 301, 303 
Segai, 109, 196, 216 
Sekulić Mara, 240 
Senfner Josip, 141, 199, 245 
Sertić, 223

Sertić Ankica Cincipinka, 37, 40, 173,
174, 176, 179, 180, 185, 191, 310 

Sertić Luka, 29, 326 
Sertić Slavko, 29 
Sever, 126
Sigurić Mihael, 121, 141 
Silađi, 158 
Simović, 245 
Sinkier, 158, 244 
Sloboda Ivan, 29

Smiljanić Branko, 22, 29, 30, 89, 95,
113, 119, 140, 143, 201, 218, 234,
267, 268, 272, 284 

Smiljanić Dušan, 146, 152 
Smiljanić Đuro (Duka), 21, 83, 145, 

146, 151, 152, 275, 276, 278, 279 
Smiljanić Ilija, 30, 89 
Smiljanić Janko, 149 
Smiljanić Mara, 151, 152 
Smiljanić Nedeljko, 156 
Smiljanić Nikola (Nikica) Tihi, 29,

30, 33, 35, 58, 62, 69, 70, 71, 80, 
81, 83, 84, 85, 96, 107, 109, 110, 
111, 119, 122, 123, 136, 137, 142,
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145, 147, 151, 156, 157, 158, 160,
195, 201, 211, 220, 221, 222, 230,
233, 234, 235, 268, 269, 270, 273, 
274, 277, 278, 280 

Smiljanić Pero, 92 
Sokol, 88
Sokol Aftan, 88, 91, 97, 239, 301 
Sokol Zvonko, 30, 88, 89, 90, 91, 95,

212, 218, 240, 241, 270, 336 
Somer (Zomer) Lavoslav, 30,122,126 

147
Somođi Krešimir (Krešo), 127, 171, 

206, 316
Sorić Josip, 94, 155, 158, 196, 197 
Sovrić Petar, 29 
Staljin, 259, 270 
Stančić Ilija, 92
Stanivuković Milan Oficir, 22, 24, 60, 

62, 63, 65, 71, 95, 101, 113, 114,
145, 176, 211, 235, 236, 239, 240,
248, 281, 299, 301, 302, 303, 304,
305, 332, 336 

Stanojević Dušan, 87 
Starčević Antun, 28, 117, 174 
Starčević Grga, 28, 117, 174, 187, 326 
Stilinović, 65
Stojadinović, 18, 92, 252, 300 
Stojanović Mladen, 159 
Stubić Emil, 148
Svečnjak Franjo, 12, 19, 20, 25, 27, 28,

30, 31, 54, 55, 118, 125, 130, 137, 
164, 165, 173, 184, 185, 189, 196,
197, 212, 220, 222, 225, 226, 227,
228, 261, 287, 296, 297, 307, 319,
320, 324 

Svitlanović Ivan, 28, 326, 328

S

Sanko Ivan, 80
Sarić Dane, 21, 27, 28, 29, 61, 118, 121, 

122, 127, 130, 158, 189, 190, 191,
197, 222, 225, 226, 227, 228, 262,
310, 323 

šaša Milan, 255
šašić Jefto Novi, 9, 33, 59, 80, 81, 83,

119, 138, 144, 145, 154, 155, 194,

195, 199, 221, 226, 227, 252, 280,
324

Šato Ivan, 126 
Šaula Nikola, 333 
Šeatović Anka, 11, 105 
Seatović Nikola, 211 
Šehtl Franjo, 206, 207, 208, 264, 265 
Šikić, 266
Šikić Dane, 127, 199 
Šilipetar Mato, 29 
Šimek Antun, 28, 326, 328 
Šimić, 250
Šimić Filip, 29, 87, 88, 90, 93, 102 
Šimić Ivan, 266 
Šimić Julius, 122, 124, 125 
Škara Jovo, 158 
Škrljac, 204, 213 
Šlibar Antun, 80, 275, 280, 326 
Šmidek Ervin (Jose), 15, 29, 117, 119,

121, 126, 147, 155, 157, 158, 163,
164, 194, 196, 197, 204, 207 

Šotola Alojz, 326, 328 
Šotola Franjo, 28 
Španjol, 127, 266 
Špehar, 27, 127, 266, 311 
Špehar Nikola, 328 
Špiljak Mika, 139 
Špoljarić Duka, 46 
Šram Dragutin, 25, 176, 311, 327 
Štambuk, 167, 204, 205 
šubašić, 44 
Šupica Lazo, 24, 301 
šušnjar Joco, 254, 256 
šušnjar Mile, 255 
Švajcer Zvonko, 131, 211, 212, 283 
Švraka Lazo, 20

T

Tahi Ivan, 29, 109, 119, 147, 156, 157
Tahi Josip, 157
Tamhina Ivan, 81, 84
Tataj Antun, 196
Tatomirović, 93, 126
Telhajmer, 109
Tencer Alojz Makija, 9, 16, 19, 20, 22,

25, 26, 28, 33, 35, 57, 95, 96, 107,
117, 118, 126, 129, 131, 133, 162,

351



163, 168, 173, 174, 175, 177, 180,
185, 189, 198, 201, 203, 207, 210,
221, 245, 317

Tencer Antun Švabo, 9, 19, 20, 22, 23, 
28, 33, 47, 50, 54, 57, 58, 62, 67,
68, 95, 96, 98, 100, 108, 116, 117, 
118, 126, 128, 129, 130, 131, 132,
133, 134, 137, 163, 167, 168, 170,
171, 172, 173, 176, 179, 180, 181,
182, 186, 187, 189, 191, 207, 210,
245, 264, 265, 298, 316, 321, 322,
324, 336 

Tepšić, 211
Terzić, 190, 202, 203, 293 
Terzić Branko, 252, 255 
Teslić, 171 
Teslić Pejo, 132, 265 
Tihomirović, 161 
Tihomirović Lazo, 252 
Todorović Marica, 301 
Todorović Nikola, 24, 301, 302, 305 
Toljati Paimiro Erkoli, 195 
Tomić Albert, 29 
Tomić Branko, 204, 207 
Tomić Drago, 20, 29, 119, 122, 129,

138, 195
Tomić Milan Slobdan, 9, 10, 11, 19,

20, 22, 27, 30, 37, 50, 51, 57, 67, 
73,96,97, 108, 116, 118,119, 121,
122, 123, 126, 129, 130, 131, 132,
133, 134, 135, 139, 150, 167, 169, 
171, 174, 175, 179, 183, 185, 186,
189, 190, 191, 195, 204, 236, 237,
237, 240, 264, 265, 269, 271, 289,
293, 295, 297, 298, 310, 314, 316,
317, 322

Tomljanović Marko, 9, 28, 118, 122,
130, 135, 264, 307, 308 

Trbojević Mane, 50, 78, 252 
Trčić Ivan, 28, 118, 307, 308 
Trifunović Miladin, 30, 119, 129 
Trifunović Milan šuša, 246 
Trifunović Rade, 246 
Trninić Mirko, 200 
Trnka Martin, 12, 15, 16, 28, 53, 54, 

55, 61, 64, 87, 95, 96, 109, 130,
165, 190, 196, 210, 243, 250, 254,
255, 289, 321

Trobić Stevo, 199 
Trusić Stjepan, 28, 117 
Trušić Andrija, 167 
Tucaković Lazo, 91, 294, 316 
Tucaković Mile, 294 
Tucman Joža, 62

U

Ugarković Stipe, 19, 53, 54, 61, 62, 64,
66, 129, 130, 139, 143, 161, 168, 
185, 218, 219, 221, 260, 295, 296,
319, 322, 323 

Ugrešić Ljuban, 11, 105, 132 
Ulemek Dušan, 17, 126

V

Vajk Anuška, 144, 147 
Vasiljević, 270 
Vašarević Josip, 265 
Veledinović Čedo, 302, 304 
Vidaković (prof dr), 200, 207, 208 
Vidar Josip, 316 
Vidović Branko, 247 
Vidović Dragan (Drago), 83, 145 
Vidović Florijan, 83 
Vidović Gabro Buco, 21, 35, 47, 49,

51, 56, 58, 67, 69, 70, 73, 81, 83, 
84, 85, 96, 98, 99, 107, 110, 111,
136, 139, 145, 146, 151, 152, 160, 
161, 201, 273, 274, 277, 280, 332, 
336

Vidović Marija, 83, 276, 278 
Vidović Mica, 84, 145, 151 
Vidović Tešo, 246 
Vigljević, 227 
Vikalić Milan, 129 
Vilder Većeslav, 123 
Vincetić, 190 
Vincetić Đuro, 29

Vitez Đorđe, 30, 89, 119, 197, 218,
234, 270

Vitez Stevo, 30, 89, 119, 143, 269 
Vitez Vaso, 331
Vitman Julije, 137, 142, 150, 151 
Vlahinski Jozef, 28, 117, 174 
Vlahinski Viktor, 28, 117, 174 
Vlaisavljević Jovo, 149
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Vlaisavljević Stevo, 247 
Vlašić Josip (Jozo, Joža), 15, 21, 46, 

59, 82, 113, 118, 151, 274, 276,
277, 280, 324 

VlatkoVić Julka, 293 
Vikov Rade, 30, 82, 216, 217, 219 
Vojaček Josip Taras, 43, 46, 47, 67,

69, 84, 85, 113, 118, 137, 146, 
161, 194, 213, 277, 279, 332 

Vojišić, 126 
Vojnović, 114, 213 
Vojnović Anka, 304 
Vojnović Branko, 333 
Vojnović Dušan, 20, 30 
Vojnović Gojko, 60, 92, 333 
Vojvodić Milivoje, 151 
Vrančić Ivan, 12, 13, 127, 137, 142, 

150, 150, 151, 199 
Vrban Ivica, 22, 24, 26, 27, 30, 58, 89,

90, 95, 96,114, 176, 177,178,212, 
218, 234, 241, 270, 332, 336 

Vrhovac Ljuba, 60 
Vrzal, 81
Vučjak Ljuba, dr, 204, 207, 208 
Vučković, 167 
Vučković Mile, 103 
Vujasinović Nikola (Nikica), 10, 20,

21, 22, 24, 29, 30, 54, 55, 56, 61,
62, 63, 64, 65, 67, 68, 89, 95, 96,
97, 103, 104, 107, 108, 119, 131,
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KNJIGU IZDAJEMO U ČAST 40 - GODIŠNJICE 
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»M. A. RELJKOVIČ« N. GRADIŠKA.



BILJEŠKA O PISCU

ANTUN DUHAČEK MALI

Rođen 1924. godine u selu Kosovcu. Pohađao gimnaziju u Novoj Gra
diški. Primljen u SKOJ 1939. godine. Učesnik NOR-a od 1941. godine i nosilac 
»Spomenice 1941«. Bio sekretar OK Skoja za Novu Gradišku, komesar bata- 
Ijona i brigade te pomoćnik komesara divizije. Godine 1955. prelazi na rad u 
DSIP. Bio pomoćnik vojnog izaslanika u Parizu, savjetnik ambasade u Grč
koj i Engleskoj i zamjenik ambasadora u Ujedinjenim nacijama. Jedno vrije
me bio je zastupnik u Saboru SRH.

Bavio se novinarstvom. Surađivao u vojnoj štampi, »Borbi« i »Glasu 
Slavonije«. Napisao knjigu »Vijetnam — savjest čovječanstva«, u vojnom 
djelu »Bitka za Dijen Bijen Fu«, zatim memoarsku građu »Skoj u novogra
diškom kraju i gimnaziji 1934—1941«, romansiranu biografiju Zlate Dupko 
(»Pisma ratnom sekretaru«) itd. Radio i na sakupljanju građe za knjigu »Ma
terijali i dokumenti o radničkom i NOP na novogradiškom i okučanskom po
dručju 1919—1945«.
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